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ρεία «Ελληνική Εταιρεία Εξαγωγικών Πιστώσεων» και
κύρωση του Καταστατικού της», σελ. 10992 

ii. H Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει
την  Έκθεση της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας
«Κύρωση της από 17.3.2022 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς-
Έργο VIII, Παράρτηµα 12 της από 6.9.2018 Σύµβασης Δω-
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Αθήνα, σήµερα 30 Μαρτίου 2022, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.20’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεση της στο σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση της από 17.3.2022
Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς- Έργο VIII, Παράρτηµα 12 της από
6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές
Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για
την ενίσχυση και την αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της
υγείας -Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κο-
ρωνοϊού COVID- 19 και την προστασία της δηµόσιας υγείας».

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Ξεκινάµε τη συζήτηση µε την πρώτη µε αριθµό 582/28-3-2022
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λάρισας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Άννας Βαγενά - Κη-
λαηδόνη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Επιτακτική ανάγκη η κατασκευή του φράγµατος της Σκοπιάς
Φαρσάλων στον Ενιπέα». 

Η κ. Βαγενά έχει τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε πολύ καλά το τεράστιο πρόβληµα που

αντιµετωπίζει -φαντάζοµαι ότι το γνωρίζετε- η περιοχή των Φαρ-
σάλων και όχι µόνο, όλος ο κάµπος της Θεσσαλίας, αλλά ιδιαί-
τερα αυτή η περιοχή πνίγεται συνεχώς όταν υπάρχουν
πληµµυρικά φαινόµενα, όπως στις πρόσφατες µεγάλες πληµµύ-
ρες και στον «Ιανό» και στον «Διοµήδη» που υπήρξαν πολλές κα-
ταστροφές. Αυτές, λοιπόν, οι καταστροφές σε όλον τον
Θεσσαλικό κάµπο µας έδειξαν ότι στην περιοχή τα έργα υποδο-
µής που υπάρχουν δεν επαρκούν. Είναι διαχρονικό πρόβληµα,
αλλά πρέπει κάθε φορά να το διαπιστώνουµε και να προσπα-
θούµε να το αντιµετωπίσουµε. 

Ένα από τα σηµαντικότερα οχυρωµατικά έργα ως προς τις
πληµµύρες, αλλά συγχρόνως και αναπτυξιακά σε αυτή την πε-
ριοχή είναι το φράγµα της Σκοπιάς Φαρσάλων στον Ενιπέα, γιατί
όπως είπα έχει και αρδευτικό χαρακτήρα και αντιπληµµυρικό.
Αυτό το φράγµα θα βοηθούσε πολύ στην ανάπτυξη του του πρω-
τογενούς τοµέα της περιοχής. 

Την 1η Φεβρουαρίου του 2021 σε συνάντηση που είχε ο Πρω-

θυπουργός µε τον Βουλευτή της περιοχής µας τον συνάδελφο της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάξιµο Χαρακόπουλο έδωσε εντολή για εκ-
πόνηση νέας µελέτης στον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου
Υποδοµών. Σε σας, ήσασταν Γενικός Γραµµατέας τότε, άρα ξέ-
ρετε καλά το θέµα. Η προµελέτη είχε ήδη εκπονηθεί από τα µέσα
της δεκαετίας του 1960 και είχε διαλέξει την περιοχή Παλιοδερλί
στην οποία επρόκειτο να γίνει το φράγµα της Σκοπιάς. 

Στις 2 Μαρτίου του 2021 εσείς απαντήσατε στον Βουλευτή της
Λάρισας ότι το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών θα προχω-
ρήσει άµεσα στην πρόσληψη νοµικού και τεχνικού συµβούλου
για το φράγµα Ενιπέα Σκοπιάς, ώστε σύµφωνα µε τις οδηγίες
του Πρωθυπουργού να προχωρήσουµε στην ένταξή τους στα
έργα ΣΔΙΤ από την διυπουργική επιτροπή ΣΔΙΤ έως τον Μάιο του
2021. Ο Βουλευτής, ακολούθως εξέφρασε την ικανοποίησή του
στα τοπικά µέσα και σωστά έκανε, γιατί και εκείνος προσπαθεί.
Δεν κάνει κάτι άλλο αυτό είναι κοινή προσπάθεια. 

Στις 22 Ιουλίου του 2021 ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών κ. Καραµανλής δήλωσε στη συνεδρίαση της Επιτροπής Πα-
ραγωγής και Εµπορίου της Βουλής µε θέµα την πορεία των
έργων αποκατάστασης των υποδοµών που καταστράφηκαν από
τον κυκλώνα «Ιανό» τον Σεπτέµβριο του 2020 ότι: «Το φράγµα
της Σκοπιάς Φαρσάλων θα περάσει από τη διυπουργική επιτροπή
το Φθινόπωρο.» 

Στις 13 Σεπτεµβρίου 2021 ο Πρωθυπουργός σε επίσκεψή του
στα Φάρσαλα ανακοίνωσε την υλοποίηση του φράγµατος του
Ενιπέα στην περιοχή, έργο ύψους 100 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Στις 15 Ιανουαρίου 2022 πια -περνάµε στο 2022 ένα χρόνο
µετά την πρώτη σας συνάντηση µε τον Βουλευτή της περιοχής-
ο κ. Τριαντόπουλος δήλωσε ότι το φράγµα της Σκοπιάς θα δη-
µοπρατηθεί την άνοιξη. Σύµφωνα µε την διυπουργική θα υπο-
γραφεί σύντοµα και θα κοστίσει πολύ περισσότερο από τις
αρχικές εκτιµήσεις. Δηλαδή, από τα 80 - 90 εκατοµµύρια ευρώ
θα ανέβει στα 300 εκατοµµύρια ευρώ. 

Μετά από όλες αυτές τις ανακοινώσεις και τις δηλώσεις, το
µόνο που φαίνεται να κινείται σε σχέση µε το εν λόγω έργο είναι
οι τιµές. Αυτές ανεβαίνουν και µάλιστα πολύ ανοδικά. 

Έχετε να µας πληροφορήσετε κάτι σε σχέση µε το πότε θα
υπογραφεί αυτή η σχετική και συνεχώς αναβαλλόµενη διυπουρ-
γική απόφαση; 

Ελπίζω και εύχοµαι να έχει ήδη υπογραφεί, δεν ξέρω, δεν έχω
ενηµέρωση. 

Επίσης, σε ποιο σηµείο βρίσκονται αυτή τη στιγµή οι διαδικα-
σίες για το Φράγµα της Σκοπιάς. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο Υφυπουργός Υπο-

δοµών και Μεταφορών έχει τον λόγο. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Αγαπητή κυρία Βαγενά, όταν ο Πρωθυπουργός ο Κυριάκος
Μητσοτάκης εξήγγειλε την κατασκευή του φράγµατος του Ενι-
πέα Ποταµού πολλοί και τότε µίλησαν για µια εξαγγελία άνευ αν-
τικρίσµατος αφού είναι γνωστό -και ιδίως για εσάς που τη
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά την περιοχή- ότι εκκρεµεί επί δεκαε-
τίες αυτό το αίτηµα της τοπικής κοινωνίας για να λύσει ένα πάρα
πολύ σοβαρό ζήτηµα. 

Η διαφορά µας, όµως, είναι -η διαφορά της παρούσας Κυβέρ-
νησης από το παρελθόν- έγκειται σε αυτό ακριβώς το γεγονός-
ότι εµείς ό,τι εξαγγέλλουµε δεν µένει στα λόγια αλλά το πραγ-
µατοποιούµε. Η κατασκευή του φράγµατος του Ενιπέα αποτελεί
ένα σηµαντικό, αλλά συνάµα και απολύτως αναγκαίο έργο για
την ολιστική αντιµετώπιση των ζητηµάτων ύδρευσης, άρδευσης
και αντιπληµµυρικής προστασίας της ευρύτερης περιοχής και
όχι µόνο της περιοχής των Φαρσάλων. 

Σωστά, λοιπόν, αναφέρατε ότι ο Υπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών ο Κώστας Καραµανλής τον Μάρτιο του 2021 µε από-
φασή του χαρακτήρισε ως έργο εθνικού επιπέδου την κατασκευή
του και αµέσως το Υπουργείο µε τις υπηρεσίες του και την συν-
δροµή εξειδικευµένων συµβούλων προχώρησε στις αναγκαίες
ενέργειες για την προώθηση της κατασκευής του. 

Αντιλαµβάνοµαι πραγµατικά την ειλικρινή αγωνία σας για την
υλοποίηση του έργου, αλλά είµαστε εδώ σήµερα για να µην αφή-
νουµε φήµες να αιωρούνται και µε στοιχεία να αποδείξουµε ότι
έµπρακτα τόσο η Κυβέρνηση όσο και το Υπουργείο Υποδοµών
έχουµε σε πρώτη προτεραιότητα την κατασκευή του φράγµατος
στον Ενιπέα. Νοµίζω ότι αντιλαµβάνεται ο καθένας ότι τέτοια
έργα απαιτούν σηµαντικό χρόνο για την τεχνική ωρίµανσή τους
και εµείς επιλέξαµε να υλοποιήσουµε ένα µακρόπνοο έργο που
υπερέβαινε τον αρχικό µας σχεδιασµό της κατασκευής ενός
µόνο φράγµατος και όλες τις εργασίες κατασκευής δικτύων
ύδρευσης και άρδευσης της ευρύτερης περιοχής. 

Να σας διαβεβαιώσω από αυτό εδώ το Βήµα, κυρία Βαγενά,
ότι στο Υπουργείο τα έργα που έχουµε στον προγραµµατισµό
µας και δηµοπρατούµε είναι έργα που τα δηµοπρατούµε όταν
υπάρχει ωριµότητα, όταν έχουµε σαφές χρονοδιάγραµµα και
όταν έχουµε εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση, µιας και οφείλω
να πω ότι εµάς δεν µας διακατέχουν ιδεολογικές αγκυλώσεις και
εµµονές περί κακών ιδιωτών και για αυτό επιλέξαµε ως προσφο-
ρότερη και πιο συµφέρουσα την υλοποίηση αυτού του έργου µε
σύµπραξη του δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα. 

Η πρόταση, λοιπόν, υπαγωγής του έργου έχει ολοκληρωθεί
και είναι προς έγκριση αυτή τη στιγµή στη διυπουργική επιτροπή
ΣΔΙΤ. Να σας δώσω ακόµα κάποιες ακόµα χρήσιµες πληροφο-
ρίες για να ενηµερώσετε και τους πολίτες της Θεσσαλίας, την
κατασκευή φράγµατος µε ταµιευτήρα οφειλόµενης χωρητικότη-
τας εκατόν δεκαπέντε εκατοµµυρίων κυβικών µέτρων σε θέση
περίπου πέντε χιλιόµετρα ανατολικά της Κοινότητας Σκοπιάς. 

Mέσω αυτού θα µπορούν να αρδεύονται πεδινές περιοχές οι
οποίες ανήκουν στους Τοπικούς Οργανισµούς Εγγείων Βελτιώ-
σεων Φαρσάλων Θεσσαλιώτιδος και Τιτανίου Νοµού Καρδίτσας,
συνολικής έκτασης εκατόν επτά χιλιάδων πεντακοσίων στρεµµά-
των γεωργικής γης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας παρακαλώ. 
Επίσης, στο αντικείµενο του έργου περιλαµβάνονται και έργα

ύδρευσης στην περιοχή των Φαρσάλων και τριάντα ένα οικισµών
της ευρύτερης περιοχής όπου περιλαµβάνει τις δηµοτικές κοι-
νότητες, εκτός από τα Φάρσαλα, τον Πολυδάµαντα, τον Ενιπέα,
των Ναρθακίων και άλλες.

Εκτός όµως από αυτό, θα ήθελα να κρατήσετε ότι, επειδή αυτό
το έργο είναι µια σύµπραξη δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, συµ-
περιλαµβάνεται στον προϋπολογισµό του και η συντήρηση του
έργου για είκοσι έξι χρόνια, κάτι που προφανώς δεν υπήρχε στον
αρχικό προϋπολογισµό και αποτελεί ένα σηµαντικό στοιχείο δια-
φοροποίησης. 

Άρα αντιλήφθηκα το σκεπτικό και την κριτική σας, την οποία
θεωρώ ότι είναι εντελώς καλοπροαίρετη, αλλά καταλαβαίνετε ότι

πραγµατικά από τον Μάρτιο του 2021 έχει γίνει µια πάρα πολύ
σηµαντική δουλειά. Είµαστε ένα βήµα πριν τη δηµοπράτηση του
έργου, ένα έργο πραγµατικά το οποίο θα λύσει και το πρόβληµα
της αντιπληµµυρικής προστασίας της ευρύτερης περιοχής και
το πρόβληµα της ύδρευσης και της άρδευσης και θα εµπεριέχει
και για είκοσι έξι χρόνια, κυρία Βαγενά, και τη συντήρηση. Νο-
µίζω ότι σε αυτό θα πρέπει να συµπαραταχθείτε και εσείς µαζί
µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Βαγενά, ορί-

στε. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Κρατώ διάφορα σηµεία από την διευκρίνιση. 
Κατ’ αρχάς, δεν έχει ακόµα υπογραφεί η διϋπουργική σύµ-

βαση, δηλαδή βρισκόµαστε στο σηµείο που βρισκόµασταν πριν
από έναν χρόνο, όταν εξαγγέλθηκαν αυτά, γιατί µας είπατε ότι η
διαφορά σας από τη δική µας κυβέρνηση είναι ότι εσείς πραγ-
µατοποιείτε αυτά που εξαγγέλλετε. Και εµείς πραγµατοποιήσαµε
πάρα πολλά φράγµατα στη Θεσσαλία και εσείς συνεχίζετε, απ’
ό,τι γνωρίζετε πολύ καλά, αυτό που εµείς προετοιµάσαµε. 

Μιλήσατε και για αγκυλώσεις ιδεοληπτικές που έχει η δική µας
κυβέρνηση. Φαντάζοµαι αναφέρεστε στη µερική εκτροπή του
ύδατος του Αχελώου. Εµείς λοιπόν υποστηρίζουµε και υποστη-
ρίζαµε πάντα ότι αυτό το έργο είναι ένα πολύ δύσκολο και πονε-
µένο έργο, όπως είπε και ο Πρωθυπουργός στην Έκθεση της
Θεσσαλονίκης την προηγούµενη. Δηλαδή όσο ήσασταν στην Αν-
τιπολίτευση έλεγε ότι αµέσως θα ξεκινήσουν τα έργα της εκτρο-
πής του Αχελώου, ενώ στην Έκθεση είπε: «ξέρω ότι αυτό είναι
ένα πονεµένο έργο». 

Επειδή, λοιπόν, είναι ένα πολύ πονεµένο έργο και ξέρετε πάρα
πολύ καλά τι εννοώ, γιατί εδώ έρχονται σε σύγκρουση δύο περι-
φέρειες, η Περιφέρεια Αιτωλοακαρνανίας και η Περιφέρεια Θεσ-
σαλίας, θα έχουµε έναν εµφύλιο πόλεµο για το νερό. Και οι δύο
περιφερειάρχες ανήκουν στη δική σας παράταξη. Να βγείτε σε
αυτούς. 

Και κάνω µια παρένθεση γιατί πριν από λίγο καιρό πριν, από
έναν µήνα, ο Πρόεδρος της ΠΕΔ Θεσσαλίας, ο κ. Νασιακόπου-
λος, κάλεσε ακόµα µία σύσκεψη γι’ αυτό το θέµα στη Λάρισα µε
όλους τους Βουλευτές. Ήµουν παρούσα διαδικτυακά. Όλοι συµ-
φωνήσαµε να έρθει αυτό το θέµα, που είναι πάρα πολύ σοβαρό,
το θέµα της εκτροπής του Αχελώου -µερικής ή όχι ή τελικής, τι
θα γίνει- στη Βουλή σε επίπεδο Αρχηγών για να πάρουν όλοι τις
ευθύνες τους καθαρά, να µη λέµε άλλα όταν είµαστε Αντιπολί-
τευση και σε προεκλογική περίοδο και άλλα όταν γινόµαστε κυ-
βέρνηση. Η δικιά µας κυβέρνηση έχει πάρει καθαρή θέση. Εσείς
τη λέτε ιδεοληπτική. Αν η δική σας δεν είναι ιδεοληπτική, κάντε
το. Έχετε πια δυόµισι χρόνια Κυβέρνηση. Φτάνουν πια οι δικαιο-
λογίες ότι προετοιµάζεστε και προετοιµάζεστε. Δυόµισι χρόνια. 

Εµείς, λοιπόν, από την αρχή λέµε το εξής. Δεν ξέρω, δεν είναι
δική µου αρµοδιότητα, κύριε Πρόεδρε, αλλά οι Βουλευτές της
Θεσσαλίας και του Νοµού Λάρισας κυρίως, της περιοχής µας,
και όλης της Θεσσαλίας, θέλουµε να έρθει το θέµα αυτό σε επί-
πεδο Αρχηγών στη Βουλή. Είναι πολύ σοβαρό θέµα. Η επισιτι-
στική κρίση µε την οποία απειλείται, όχι µόνο η χώρα µας,
δυστυχώς όλη η Ευρώπη λόγω αυτού του φοβερού πολέµου
στην Ουκρανία, µας αναδεικνύει ακόµα µια φορά πόσο σηµαντι-
κός είναι ο πρωτογενής τοµέας. Μιλάνε όλοι ότι η Ουκρανία είναι
ο σιτοβολώνας της Ευρώπης. Η Θεσσαλία είναι ο σιτοβολώνας
της Ελλάδας. Δεν υπάρχει νερό. Αυτό το θέµα πρέπει να λυθεί
και πρέπει να λυθεί από όλους µας. Όλοι έχουµε αγωνία. Δεν
έχουµε διάθεση για αντιπολίτευση. Προσπαθούµε να δούµε µε
ποιον τρόπο, ποιος είναι ρεαλιστικός να λυθεί αυτό το θέµα και
όχι να λέµε συνέχεια «ναι, ναι, θα το κάνουµε» και µετά να καλο-
πιάνουµε τους αγρότες και µετά να αισθάνονται και οι ίδιοι προ-
δοµένοι. 

Λοιπόν, είναι πολύ σοβαρό το θέµα, είναι θέµα πια επιβίωσης
για τον τόπο µας. Πρέπει να παράξουµε σιτηρά κάθε είδους. Και
πώς θα τα παράξουµε αν η Θεσσαλία δεν έχει νερό; Δυστυχώς
έχει γίνει αλόγιστη διαχείριση των υδατικών πόρων για πάρα
πολλά χρόνια. Όλοι είναι υπεύθυνοι γι’ αυτό και αυτή τη στιγµή
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το υπέδαφος της Θεσσαλίας βουλιάζει. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα. 

Γυρίζω, λοιπόν, και λέω ότι εµείς ως κυβέρνηση, επειδή βλέ-
πουµε ότι αυτό το έργο δεν µπορεί να προχωρήσει γρήγορα, εί-
παµε ότι η λύση είναι τα επιµέρους φράγµατα. Το ξέρετε καλά
αυτό. Και έχει γίνει πάρα πολλή δουλειά από το προηγούµενο
Υπουργείο προς αυτή την κατεύθυνση. Γι’ αυτό λοιπόν µέσα σε
αυτά εντάσσεται και το φράγµα αυτό της Σκοπιάς. 

Αυτή τη στιγµή δυστυχώς δεν έχετε να µου πείτε κάτι πιο συγ-
κεκριµένο, µόνο ότι θα υπογραφεί και θα προχωρήσει. Απ’ όταν
κατέθεσα την ερώτηση έχει περάσει πολύς καιρός. Στις 20 Ια-
νουαρίου, πότε την κατέθεσα, δεν θυµάµαι, γιατί µεσολάβησαν
διάφορα γεγονότα και δεν µπορούσε να συζητηθεί. Ακόµα σή-
µερα δεν έχετε να µας πείτε κάτι πιο χειροπιαστό, παρά µόνο ότι
θα γίνει σε σύµπραξη µε τον ιδιωτικό τοµέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Τελειώνω, σας παρακαλώ,

κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι πολύ σοβαρό το θέµα για τη Θεσσαλία
και για τον κόσµο. Περιµένει κάτι ο κόσµος εκεί. 

Έλεγα, λοιπόν, ότι µας είπατε ότι θα γίνει σε σύµπραξη µε τον
ιδιωτικό τοµέα. Εµείς κατ’ αρχάς δεν έχουµε αντίρρηση γενικά
γι’ αυτό το πράγµα, δεν είµαστε αρνητικοί και κάθετοι πως οτι-
δήποτε έχει σχέση µε ιδιωτική σύµπραξη είναι αρνητικό. Όµως
έχουν σηµασία και οι όροι. Γι’ αυτούς µιλάµε πάντα. Οικονοµικοί
όροι. Δεν µπορούµε να παραδώσουµε σε ιδιώτες χωρίς έλεγχο
ένα έργο που από 100 εκατοµµύρια πήγε 300 εκατοµµύρια.
Εσείς λέτε ότι θα έχουν και τη συντήρηση, ωραία. Αυτά όµως
πρέπει να τα δούµε όλα και τι κέρδος θα έχουν αυτοί εκµεταλ-
λευόµενοι αυτό το έργο. Δεν µπορούµε να τα δίνουµε εν λευκώ.
Αυτή είναι η διαφορά µας και η ένστασή µας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ που ήρθατε εδώ να µιλήσουµε γι’
αυτό το θέµα. Και πάλι σας λέω ότι είναι καλοπροαίρετες οι ερω-
τήσεις µου και να ξέρετε ότι µεταφέρω και την αγωνία όλων των
συναδέλφων όλων των παρατάξεων της Θεσσαλίας.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, κύριε

Υπουργέ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Πραγµατικά, κυρία Βαγενά, χαίροµαι που απαντάω
στην ερώτηση. Και χαίροµαι γιατί βλέπω και στην Αίθουσα και
τον κ. Χαρακόπουλο, στον οποίο οφείλω να αναγνωρίσω ότι
έτυχε τη στιγµή που ήταν σε µια σύσκεψη µε τον Πρωθυπουργό
να είµαι και εγώ στο Μέγαρο Μαξίµου και µάλιστα τότε µας δό-
θηκε η εντολή για να προχωρήσουµε αυτό το έργο και να το βά-
λουµε στον προγραµµατικό σχεδιασµό του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών. 

Να διευκρινίσω κάτι παρακαλώ µόνο θα ήθελα, για να το γνω-
ρίζετε και εσείς και όλοι οι παριστάµενοι µέσα στην Αίθουσα. Το
φράγµα του Ενιπέα µαζί µε τα έργα ύδρευσης και άρδευσης δεν
υπήρχε στον προγραµµατικό σχεδιασµό του Υπουργείου. Δυστυ-
χώς αυτό που παραλάβαµε ήταν µια µελέτη της δεκαετίας του
’60 και ’70 που τότε θεωρούσαν κάποιοι από την περιοχή ότι είναι
επαρκής. Την είδαµε αυτή τη µελέτη. Δυστυχώς αυτή η µελέτη
δεν επαρκεί για ένα τόσο µεγάλο έργο και για ένα έργο το οποίο
θα λύσει, όπως σας ανέφερα και στην πρωτολογία µου, και τα
ζητήµατα ύδρευσης και άρδευσης και της αντιπληµµυρικής προ-
στασίας της ευρύτερης περιοχής. Και γι’ αυτό ο προϋπολογι-
σµός του έχει ανέβει στα 315 εκατοµµύρια. Ορθώς, γιατί σε
πρώτη φάση εµείς στο Υπουργείο είχαµε προϋπολογίσει ότι θα
κάνουµε µόνο ένα φράγµα, το φράγµα του Ενιπέα. Μετά όµως
είδαµε τα σοβαρά προβλήµατα που έχει η περιοχή και εφ’ όσον
η Κυβέρνηση το έχει ψηλά στην προγραµµατική της, είναι µια
προτεραιότητα για την ίδια, αποφασίσαµε να το λύσουµε ευρύ-
τερα. 

Ξέρετε, αν ρωτήσετε κατοίκους της περιοχής, θα σας πούµε
πόσες φορές οι τεχνικοί µας σύµβουλοι πήγαν στην περιοχή για
να δούνε τα ζητήµατα. Πόσες φορές ήρθαν σε επαφή µε τους
ΤΟΕΒ για να λύσουν σηµαντικά ζητήµατα της περιοχής. Γι’ αυτό
θα έλεγα ότι κάνατε την ερώτηση καλοπροαίρετα, το αντιλαµβά-
νοµαι πραγµατικά, γιατί είδα και το ύφος σας και το περιεχόµενο
της ερώτησης σας. Μας αδικείτε όµως. Και δεν αδικείτε την πο-

λιτική ηγεσία του Υπουργείου, αδικείτε τους εργαζόµενους του
Υπουργείου Υποδοµών, την αρµόδια διεύθυνση, οι οποίοι αυτόν
τον χρόνο µαζί µε τους συµβούλους δουλέψαµε πάρα πολύ ση-
µαντικά. 

Αυτή τη στιγµή έχουµε σχεδόν έτοιµη και τη διακήρυξη. Περι-
µένουµε µόνο µια τυπική έγκριση από τη διυπουργική επιτροπή
ΣΔΙΤ ώστε το έργο να προχωρήσει. Και θα προχωρήσει για την
περιοχή σας και αναγνωρίζω αυτά που λέτε και θα ήθελα και την
κριτική σας. Θα δείτε και τη συντήρηση, να δείτε όλα τα ζητή-
µατα που υπάρχουν. Είµαστε στη διάθεσή σας να δώσουµε ό,τι
στοιχεία χρειάζεται. 

Είµαστε µαζί σε αυτή την προσπάθεια για να λύσουµε ένα ση-
µαντικό  πρόβληµα της περιοχής, ώστε ο ιδιώτης που θα πάρει
την κατασκευή του φράγµατος και τη συντήρησή του για είκοσι
έξι χρόνια να έχει πολύ αυστηρούς όρους, να τηρεί ό,τι χρειάζε-
ται και σε περιβαλλοντικό επίπεδο και να λύσουµε ένα σηµαντικό
πρόβληµα. 

Αναφερθήκατε εκτενώς και στα ζητήµατα του Αχελώου. Συµ-
φωνώ να την κάνουµε αυτή τη συζήτηση, αλλά επιτρέψτε µου ότι
στο πλαίσιο των κοινοβουλευτικών µου καθηκόντων να µην ανα-
φερθούµε στο θέµα του Αχελώου, γιατί πραγµατικά το θέµα του
Αχελώου έχει πάρα πολλές παραµέτρους. Με πάρα πολλή σο-
βαρότητα πρέπει να το αντιµετωπίσουν όλες οι πολιτικές δυνά-
µεις και να δώσουµε µια λύση γιατί σε αυτό το ζήτηµα έχουµε
δύο αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, οι οποίες κα-
ταγράφουν ακριβώς τι έχει γίνει. 

Δεν θα ήθελα να αναφερθώ ούτε να κάνω αυτή τη στιγµή αν-
τιπολίτευση στην αντιπολίτευση. Εν πάση περιπτώσει, όλες οι κυ-
βερνήσεις έχουν τις ευθύνες τους. Αυτό που έχει σηµασία είναι
να προχωρήσουµε µπροστά. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ,

υπάρχει µια πρόταση από τον κ. Κεγκέρογλου. Αν θα συµφωνή-
σετε, θα το κάνουµε έτσι. Η πρώτη ερώτηση του κ. Κεγκέρογλου,
η υπ’ αριθµόν δύο δηλαδή στον κατάλογο, θα συζητηθεί µόνη
της. Για τις υπόλοιπες τρεις, επειδή προφανώς υπάρχει συνά-
φεια µεταξύ τους, ο κ. Κεγκέρογλου έκανε µια πρόταση για να
κερδίσουµε και χρόνο -βέβαια, δεν θα υπάρχουν οι τυπικοί χρό-
νοι, θα υπάρχουν µεγαλύτεροι, αν το δεχθείτε- να συζητηθούν
unblock οι τρεις ερωτήσεις του και να απαντήσετε και εσείς un-
block. Σκεφθείτε το.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Συµφωνώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συµφωνείτε. Πάµε
τότε στην πρώτη που θα γίνει αυτοτελώς.

Εισερχόµαστε στη δεύτερη µε αριθµό 576/28-3-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Αδήριτη ανάγκη η βελτίωση
της ασφάλειας και της βατότητας του Ηράκλειο -Βιάννος και των
άλλων βασικών Οδικών Αξόνων του Νοµού Ηρακλείου».

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ανάδειξη του έργου του ΒΟΑΚ ως έργο προ-

τεραιότητας για την ανάπτυξη της Κρήτης και την οδική ασφά-
λεια, που χρόνια τώρα αποτελεί και έργο σε εξέλιξη, αλλά και
αίτηµα για την ολοκλήρωσή του, δεν σηµαίνει ότι όλοι οι υπόλοι-
ποι οδικοί άξονες της Κρήτης και ιδιαίτερα του Νοµού Ηρακλείου
είναι σε καλή κατάσταση. 

Αντίθετα, οι βασικοί οδικοί άξονες του Νοµού Ηρακλείου έχουν
πάρα πολλά προβλήµατα, αφού χρόνια τώρα έχουν µείνει πολλά
τµήµατά τους ανολοκλήρωτα και επικίνδυνα για την οδική ασφά-
λεια και αυτοί που έχουν κατασκευαστεί πριν από δεκαπέντε και
είκοσι χρόνια χρειάζονται σοβαρές βελτιώσεις και αναβαθµίσεις. 

Συγκεκριµένα, στον οδικό άξονα του Νοµού Ηρακλείου Ηρά-
κλειο - Βιάννος, αλλά και στο τµήµα του Ηράκλειο - Πύργος από
το Τεφέλι και µετά, που είχαµε και δυστυχήµατα το τελευταίο
διάστηµα θανατηφόρα µε µεγάλο αριθµό θυµάτων, αυτά κατα-
σκευάστηκαν πριν πολλά χρόνια από τη νοµαρχιακή αυτοδιοί-
κηση, χρήζουν σοβαρών βελτιώσεων µε την κατασκευή
τµηµάτων, κυκλοφοριακών κόµβων, άλλων που έχουν µείνει στη
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µέση και αντιµετώπιση προβληµάτων που έχουν αναδειχθεί,
όπως ανεπαρκής φωτισµός, έλλειψη διαχωριστικού στηθαίου,
αλλά και ζηµιές που έχουν υποστεί µε τον χρόνο χρειάζονται
αποκατάσταση και βελτίωση. 

Τα ίδια προβλήµατα αντιµετωπίζει και ο οδικός άξονας Ηρά-
κλειο - Μεσαράς, που, όπως γνωρίζετε και από πρόσφατη πα-
ρέµβασή µας, έχει τεράστια προβλήµατα µε κατολισθήσεις και,
µάλιστα, έχει κλείσει και η κυκλοφορία γίνεται από άλλο δρόµο.
Δεν γνωρίζουµε το χρονοδιάγραµµα αποκατάστασης των συγ-
κεκριµένων ζηµιών του δρόµου Ηράκλειο - Μεσαράς. 

Επιπλέον, η δηµιουργία του νέου αεροδροµίου στο Καστέλι
επιβάλλει την αναδιάταξη των συγκοινωνιακών φόρτων, άρα και
των δρόµων και την αναβάθµιση του Οδικού Άξονα Ηράκλειο -
Αρκαλοχώρι - Βιάννος µε την τοποθέτηση διαχωριστικού τουλά-
χιστον για το πρώτο τµήµα του και, βέβαια, τη δροµολόγηση του
άξονα Τυµπάκι - Μοίρες - Άγιοι Δέκα - Σύµη - Βιάννος - Ιεράπετρα
για να µπορεί να συνδεθεί και ο υπόλοιπος νοµός µε το αερο-
δρόµιο. 

Επειδή το έργο της σοβαρής βελτίωσης της οδικής ασφάλειας
και βατότητας των βασικών οδικών αξόνων του Νοµού Ηρα-
κλείου απαιτεί βούληση και χρηµατοδότηση, σας ερωτούµε,
κύριε Υπουργέ, τι προτίθεστε να πράξετε εν όψει λειτουργίας και
του νέου αεροδροµίου, το οποίο προχωρεί µε ικανοποιητικούς
ρυθµούς, µε την αναβάθµιση του οδικού άξονα Ηράκλειο - Αρ-
καλοχώρι - Βιάννος, αλλά και του οδικού άξονα από το Τυµπάκι
µέχρι την Ιεράπετρα και, βέβαια, τι προτίθεστε να πράξετε για τη
χρηµατοδότηση και ανάθεση ενός σοβαρού έργου βελτίωσης
της βατότητας και της οδικής ασφάλειας όλων των βασικών οδι-
κών αξόνων του Νοµού Ηρακλείου. 

Θα θέλαµε και το χρονοδιάγραµµα, αν υπάρχει, για τον Ηρά-
κλειο - Μεσαρά, για την αποκατάσταση των ζηµιών και των κα-
τολισθήσεων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κεγκέρογλου, το ενδιαφέρον σας και το ενδιαφέρον µας

για το νησί της Κρήτης είναι πρόδηλο και οι πρωτοβουλίες µας
έχουν επικοινωνηθεί πολλές φορές και µέσα από αυτή την Αί-
θουσα, αλλά και µέσα από τις επισκέψεις µας που έχουµε πραγ-
µατοποιήσει στο νησί της Κρήτης.

Για δεκαετίες οφείλω να πω ότι η Κρήτη είναι πρωταθλήτρια
σε θύµατα στους δρόµους της και αυτό πραγµατικά µας προκα-
λεί µια πολύ µεγάλη θλίψη. Βέβαια, µας προκαλεί και θλίψη ότι
οι πολιτικές ηγεσίες δεν έχουν αναλάβει µια ευθύνη για αυτή την
απραξία και οι τοπικοί φορείς πολλές φορές εκεί πέρα, γιατί δυ-
στυχώς στην πολιτική πολλοί φοβούνται την ανάληψη ευθύνης
για τις πράξεις τους και όχι τα αποτελέσµατα της ακινησίας που
είναι σχεδόν πάντα χειρότερα. 

Γνωρίζετε ότι τα τελευταία δυόµισι χρόνια έχουµε ξεµπλοκάρει
το θέµα του ΒΟΑΚ αναλαµβάνοντας την ευθύνη να συγκρου-
στούµε µε συµφέροντα και νοοτροπίες λέγοντας µόνο και πάνω
απ’ όλα την αλήθεια στους Κρητικούς τόσο για τη χάραξη όσο
και για τα διόδια αυτού του δρόµου. 

Πλέον γνωρίζετε, αλλά οφείλω από αυτό το Βήµα να το επα-
ναλάβω για µια ακόµη φορά, ότι έχουµε προσωρινό ανάδοχο για
το ΣΔΙΤ το Χερσόνησος - Νεάπολη όσο και για το δηµόσιο έργο
της Νεάπολη - Άγιος Νικόλαος, που και αυτό προχωρά και νοµί-
ζουµε ότι ως τα τέλη της χρονιάς θα έχουµε και τα πρώτα εργο-
τάξια στον άξονα του ΒΟΑΚ.

Συνοµιλήσαµε όλο αυτό το διάστηµα ανοιχτά µε τους φορείς
και την τοπική κοινωνία και σε λίγα χρόνια η Κρήτη θα έχει έναν
δρόµο που της αξίζει. Όµως, θα έλεγα και θα συνέδεα το πρώτο
κοµµάτι της παρέµβασής µου στη λογική ότι πραγµατικά µας ευ-
χαριστεί το γεγονός ότι πολλοί που είχαν ξεκινήσει µε µια πολύ
µεγάλη αντίδραση, αυτή τη στιγµή αποδέχονται τον σχεδιασµό
µας και δεν απαξιώνουν µια συστηµατική δουλειά που έχει γίνει
αυτά τα δυόµισι χρόνια. Τους καλωσορίζουµε, λοιπόν, στο στρα-
τόπεδο των δυνάµεων που θέλουν και αυτό το έργο να προχω-
ρήσει, γιατί όπως γνωρίζετε κι εσείς, η Κυβέρνηση του Κυριάκου

Μητσοτάκη την Κρήτη την έχει στο πρώτο µέτωπο γιατί θέλουµε
να λύσουµε ζητήµατα χρόνων. 

Και ξέρετε ότι εµείς στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών
έχουµε και µια άλλη βασική αρχή ότι δεν µας αρέσει να πολιτι-
κοποιούµε τα έργα υποδοµής. Τα έργα γίνονται για τις επόµενες
γενιές και από εµάς µακριά, όχι για τις επόµενες εκλογές. 

Προχωρήσαµε, όπως ξέρετε και εσείς πολύ καλά, σε µια σειρά
παρεµβάσεων έργων οδικής ασφάλειας σε όλο το οδικό δίκτυο
της Κρήτης, καθώς και έργα για την αντιµετώπιση των κατολι-
σθητικών φαινοµένων που πραγµατικά ταλαιπωρούν το οδικό δί-
κτυο κυρίως στον ΒΟΑΚ, αλλά και σε όλα τα υπόλοιπα σηµεία. 

Δεν θέλω να σας κουράσω αυτή τη στιγµή ούτε µε αναφορές
µου σε ό,τι αφορά τον Ταυρωνίτη ούτε τον Δαµιανό ούτε τον συ-
νολικό σχεδιασµό του Υπουργείου Υποδοµών για όλα τα έργα
που δροµολογούµε. 

Όπως γνωρίζετε, όµως, για να µπω και στην ουσία της ερώτη-
σής σας, τα οδικά δίκτυα που αναφέρετε είναι δίκτυα που δεν
ανήκουν στις αρµοδιότητες του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών. Είναι, όµως, σαφές ότι διαχρονικά το Υπουργείο µας
είτε µέσω των αρµόδιων διευθύνσεών του είτε µέσω του επο-
πτευόµενου φορέα του ΟΑΚ συντελεί στη βελτίωση των συγκοι-
νωνιακών και υδραυλικών υποδοµών του νησιού. Τα λεφτά,
όµως, είναι πάντοτε συγκεκριµένα και οι µαξιµαλισµοί δεν ευνο-
ούν κανέναν και αντιθέτως θα έλεγα ότι απαξιώνουν την αξιοπι-
στία και των πολιτών και των πολιτικών στα µάτια τους αυτή τη
στιγµή, όταν ερχόµαστε εδώ πέρα και λέµε ότι πρέπει να τα φτιά-
ξουµε όλα. 

Αναγνωρίζουµε αυτή τη στιγµή ότι έχει προβλήµατα το οδικό
δίκτυο, είµαστε σε µια διαρκή επαφή µε την περιφέρεια που είναι
αρµοδιότητά της. Ό,τι διαθέσιµοι πόροι υπάρχουν από την κεν-
τρική διοίκηση θα διατεθούν προς την περιφέρεια και τους δή-
µους. Άλλωστε, τα προηγούµενα χρόνια έχουµε διαθέσει πολύ
σηµαντικούς πόρους και στην τοπική αυτοδιοίκηση κυρίως του
πρώτου βαθµού, ώστε να βελτιώσουµε. Είµαστε δίπλα και στον
περιφερειάρχη και στις τοπικές αρχές. 

Άλλωστε, οφείλω από αυτό το Βήµα να πω ότι η Κυβέρνησή
µας έχει εξασφαλίσει και ένα κονδύλιο της τάξης των 225 εκα-
τοµµυρίων από το Ταµείο Ανάκαµψης για νέα έργα οδικής ασφά-
λειας σε όλη τη χώρα, το οποίο θα διαχειριστεί το Υπουργείο
Εσωτερικών και θα αφορούν δήµους και περιφέρειες σε όλη τη
χώρα. 

Τώρα για το άλλο θέµα που αναφέρατε για την Αγία Βαρβάρα
θα επανέλθω στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,
έχετε τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, για τους οδικούς άξονες του Νοµού Ηρα-

κλείου σας ρώτησα, για το φράγµα Ταυρωνίτη, το φράγµα
Μπραµιανών -που είναι µάλιστα σε άλλους νοµούς- µου απαντή-
σατε. Είναι βεβαίως και τα φράγµατα στις αρµοδιότητές σας,
αλλά θα σας έλεγα σε µια άλλη ερώτηση να µου απαντήσετε για
το φράγµα Καλαµίου και το φράγµα Αµιρών από το Νοµό Ηρα-
κλείου, τα οποία δεν προχωρούν, αφού έχετε έφεση στα φράγ-
µατα. 

Πάµε λοιπόν στο περιεχόµενο της ερώτησης που αφορά τους
βασικούς οδικούς άξονες του Νοµού Ηρακλείου. Ο οδικός άξο-
νας Ηράκλειο - Μεσσαράς είναι αποκλειστικής αρµοδιότητας
σας. Αποκλειστικής! Ο οδικός άξονας Ηράκλειο – Αρκαλοχώρι -
Βιάννος έγινε και αρµοδιότητά σας, πέρα από το γεγονός ότι το
Υπουργείο Υποδοµών έχει την ευθύνη για την οδική ασφάλεια σε
όλη τη χώρα και εξασφαλίζει τις προϋποθέσεις, ούτως ώστε οι
περιφέρειες και οι δήµοι να ασκήσουν σωστά τις αρµοδιότητές
τους και τους ελέγχει σε µεγάλο βαθµό, αν σκοτώνονται άνθρω-
ποι. 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, δεν είναι ανεύθυνο το Υπουργείο,
δεν είναι ιδιωτική εταιρεία. Είναι ο φορέας που έχει την ευθύνη
από το Σύνταγµα και τους νόµους και το θεσµικό πλαίσιο για την
οδική ασφάλεια και την προσπελασιµότητα. 

Όµως, ο οδικός άξονας Ηράκλειο - Αρκαλοχώρι - Βιάννος συν-
δέεται µε ένα έργο διεθνούς εµβέλειας του Υπουργείου Υποδοµών
-εθνικής τουλάχιστον εµβέλειας, αν όχι διεθνούς. Αναφέρεται
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µέσα στη σύµβαση που υπέγραψε η ελληνική Κυβέρνηση, το
Υπουργείο Υποδοµών, για τη δηµιουργία του νέου αεροδροµίου
ως εναλλακτικός δρόµος προσπέλασης -ναι ή όχι;- στο αεροδρό-
µιο. Και µου λέτε ότι είναι δευτερεύον θέµα και δεν είναι αρµοδιό-
τητα του Υπουργείου;

Είναι απόλυτη αρµοδιότητα του Υπουργείου να συνεννοηθεί
βεβαίως µε την περιφέρεια, να σχεδιάσει και να χρηµατοδοτήσει
την αναβάθµιση αυτού του οδικού άξονα. Έχει πάψει να είναι
µόνο αρµοδιότητα της περιφέρειας. Βεβαίως και η περιφέρεια
δεν είναι άµοιρη ευθυνών, γιατί έχει την αρµοδιότητα. Όµως,
όταν το έργο το συγκεκριµένο συνδέεται µε το διεθνές αεροδρό-
µιο, µε το αεροδρόµιο Καστελίου, ως εναλλακτικός δρόµος για
την επικοινωνία, σαφώς είναι απόλυτη και η δική σας συναρµο-
διότητα. 

Αυτό που ζητάω λοιπόν είναι να γίνει σχεδιασµός για την ανα-
βάθµιση των οδικών αξόνων, να γίνουν άµεσα έργα που θα βελ-
τιώσουν την ασφάλεια, να σχεδιαστεί και να υλοποιηθεί στηθαίο
ασφαλείας για το πρώτο τουλάχιστον τµήµα του Ηράκλειο - Αρ-
καλοχώρι - Βιάννος και βέβαια να εξασφαλιστούν και οι πόροι
από την περιφέρεια, αλλά και από τα διάφορα ταµεία που δια-
χειρίζεται το Υπουργείο, προκειµένου να γίνει ένα σωστό έργο,
προκειµένου να γίνει ένα αναγκαίο έργο. Υπάρχουν πάρα πολλά
ζητήµατα και για τους υπόλοιπους λόγους που σας αναφέρω.
Εάν δεν έχει τη χρηµατοδότηση η περιφέρεια, δεν µπορεί να υλο-
ποιήσει ούτε τα µικρότερα έργα. 

Άρα λοιπόν αυτό που έχει το εποπτεύον Υπουργείο ως υπο-
χρέωση για την οδική ασφάλεια και την προσπελασιµότητα είναι
να συνεργαστεί, να σχεδιάσει και βεβαίως στο πλαίσιο των δυ-
νατοτήτων γενικότερα να εξασφαλίσει τους πόρους. Αλίµονο αν
τώρα που έχουµε 32 δισεκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης,
20 και πλέον δισεκατοµµύρια από το ΕΣΠΑ, 10 δισεκατοµµύρια
εθνικό πρόγραµµα να µου λέτε ότι δεν έχουµε τη δυνατότητα να
χρηµατοδοτήσουµε ένα σοβαρό έργο αναβάθµισης των βασικών
οδικών αξόνων του Νοµού Ηρακλείου για την οδική ασφάλεια,.
Τότε πότε θα την έχουµε; Πότε; Όταν αυτά ολοκληρωθούν, όταν
τα χρήµατα µοιραστούν από δω και από εκεί και δεν θα τα
έχουµε στη διάθεσή µας;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Κεγκέρογλου, επιτρέψτε µου, ξεκινώντας να
πω το εξής: Κατ’ αρχάς δεν είπα ποτέ ότι ο δρόµος που αναφέ-
ρετε είναι δευτερεύον ζήτηµα. Είπα ότι είναι αρµοδιότητα της
περιφέρειας. Το τι γράφει µέσα η σύµβαση παραχώρησης για το
αεροδρόµιο Καστελίου, αν θέλετε να σας το δώσω, για να δείτε
τι ακριβώς αναφέρει. Σε ό,τι αφορά αυτό το πρώτο ζήτηµα, τε-
λειώσαµε. 

Τώρα πάµε στο ζήτηµα της οδικής ασφάλειας που αναφερθή-
κατε και κάνατε µια προσέγγιση. Η Κυβέρνηση αυτή έχει εξα-
σφαλίσει 725 εκατοµµύρια για έργα οδικής ασφάλειας σε όλη τη
χώρα, στη δε Κρήτη γίνονται ήδη έργα οδικής ασφάλειας αυτή
τη στιγµή. Όµως, θα πρέπει να καταλάβετε ότι οι πόροι δεν είναι
απεριόριστοι και έχουµε τα ζητήµατα οδικής ασφάλειας πάρα
πολύ ψηλά στην ατζέντα µας και είναι ζητήµατα που ενδιαφέ-
ρουν και τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, αλλά και τον Υπουργό. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα της κατολίσθησης στο δρόµο Ηράκλειο
- Μεσαρά, είδα και τις προηγούµενες µέρες και κακόγουστα
σόου που πραγµατοποιήθηκαν στην Κρήτη µε κάποιους να κα-
ταλογίζουν ευθύνες για το ποιος έχει και ποιος δεν έχει την ευ-
θύνη. Θα φτάσουµε και σε αυτό το σηµείο, αν και δεν νοµίζω ότι
τους Κρητικούς αυτή τη στιγµή τους ενδιαφέρει αυτό το ζήτηµα.
Όµως, είναι σαφές -και θα πρέπει να το αναγνωρίσουµε όλοι-
πως η σηµασία αυτού του άξονα που αναφέρατε είναι µεγάλη
και για την Κρήτη, αφού συνδέει ουσιαστικά το Ηράκλειο µε την
περιοχή της Μεσαράς και τους τοπικούς δήµους. 

Θα µου επιτρέψετε να αναφέρω ότι στις 8 Μαρτίου είχαµε µια
κατολίσθηση στον κόµβο Πανασού σε µήκος περίπου διακοσίων
πενήντα µέτρων µέτρων, µε αποτέλεσµα να έχουµε διακοπή της
κυκλοφορίας. Άµεσα κινηθήκαµε. Άµεσα ήταν κάτω την επόµενη
ηµέρα ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου, προκειµένου να

εκτιµήσουµε την κατάσταση και να ενηµερώσουµε άµεσα το τι
ακριβώς χρειάζεται να γίνει. 

Οφείλω να ενηµερώσω το Σώµα της Βουλής ότι άµεσα έχουν
ολοκληρωθεί, σε λιγότερο από ένα µήνα, οι µελέτες που χρει-
άζεται να γίνουν, ώστε να προχωρήσουµε -αφού βρούµε τους
απαραίτητους πόρους- άµεσα στην ανάθεση του έργου. Πρόκει-
ται για ένα έργο ύψους περίπου 3,5 εκατοµµυρίων ευρώ που θα
το πραγµατοποιήσουµε σε δύο φάσεις. 

Στην πρώτη φάση θα αντιµετωπίσουµε τα άµεσα προβλήµατα
της κατολίσθησης στο σηµείο µε την κατασκευή ενός πασσαλό-
τοιχου στον πόδα του επιχώµατος. Και στην αµέσως επόµενη
φάση και επειδή σε εκείνο το έργο έχουµε ενδείξεις σοβαρές γε-
ωλογικής αστάθειας στο σύνολο της περιοχής και κυρίως στο
σηµείο βορείως της σήραγγας Αποµαρµά, έχουµε ήδη ολοκλη-
ρώσει τη µελέτη για την υλοποίηση παρόµοιων εργασιών και σε
αυτό το τοίχωµα, µε έναν εκτιµώµενο προϋπολογισµό της τάξης
των 6 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Ερχόµαστε λοιπόν και εξασφαλίζουµε 10 εκατοµµύρια ευρώ
από το εθνικό πρόγραµµα του Υπουργείου Υποδοµών, ώστε να
κλείσουµε εκκρεµότητες σε ένα πολύπαθο έργο και να κλείσουµε
και λάθη και παραλείψεις των προηγούµενων εργολαβιών και ου-
σιαστικά να ξανα-αποδώσουµε το δρόµο ασφαλή και λειτουργικό
στους Κρητικούς. 

Θα µπορούσα από το Βήµα που βρίσκοµαι αυτή τη στιγµή να
έλεγα ότι η εργολαβία αυτή έχει υπογραφεί κατά την περίοδο
της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν νοµίζω ότι έχει σηµασία,
γιατί όσοι ξέρουµε την ιστορία αυτού του έργου γνωρίζουµε τα
λάθη που έχουν γίνει. Και ας µη φτάσουµε στο σηµείο να ανα-
δείξουµε ποιος έχει ευθύνες αυτή τη στιγµή γι’ αυτό το έργο. 

Σηµασία έχει ότι ένα µεγάλο πρόβληµα για την περιοχή του
Ηρακλείου λύνεται. Εξασφαλίσαµε τους πόρους. Τελειώσαµε τις
µελέτες και θα παρέµβουµε άµεσα, ώστε να το λύσουµε. 

Αυτό έχει σηµασία, κύριε Κεγκέρογλου, και επιτρέψτε µου να
σας πω ότι στο πρώτο κοµµάτι της ερώτησής µου σας απάντησα
και για το οδικό δίκτυο και σας απάντησα για όλους τους δρό-
µους και για τα όλα τα έργα που πραγµατοποιεί το Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών στην Κρήτη και όχι µόνο για τα φράγ-
µατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα εκφωνήσω τώρα

και τις τρεις ερωτήσεις που, όπως είπαµε, θα συζητηθούν µαζί.
Δεν θα µπει ο τυπικός χρόνος των ερωτήσεων. Θα µπει περισ-
σότερος χρόνος, αντίστοιχος και για τον Υπουργό και για το Βου-
λευτή. 

Θα συζητηθούν λοιπόν µαζί οι εξής ερωτήσεις:
Η πρώτη µε αριθµό 577/28-3-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου

κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βα-
σίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Άµεσες και στοχευµένες ενέργειες για να
προχωρήσει η αποκατάσταση των κτηρίων των σεισµόπληκτων
περιοχών».

Η πρώτη µε αριθµό 1447/24-11-2021 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υποδο-
µών και Μεταφορών, µε θέµα: «Αναγκαία και επιβεβληµένη η
επαρκής στελέχωση του Τοµέα Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυ-
σικών Καταστροφών στο Αρκαλοχώρι». 

Η δεύτερη µε αριθµό 3002/118/7-2-2022 ερώτηση και αίτηση
κατάθεσης εγγράφων του κύκλου των αναφορών - ερωτήσεων
του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου
Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Να πιστωθούν άµεσα οι προκαταβολές των σεισµόπλη-
κτων µέσω της πλατφόρµας arogi.gov.gr -αποστολή στοιχείων».

Κύριε Κεγκέρογλου, βάζω πέντε λεπτά και για τις τρεις ερω-
τήσεις. Έχετε τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Ο καταστροφικός σεισµός της 27ης Σεπτεµβρίου 2021 στην Πε-
ριφερειακή Ενότητα Ηρακλείου έπληξε κτήρια και υποδοµές
αλλά και την οικονοµική και κοινωνική δραστηριότητα. Οι σεισµό-
πληκτοι -όλοι οι κάτοικοι- παρά την καταστροφή στάθηκαν όρθιοι
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µε την απόφαση να ξαναφτιάξουν τον τόπο τους. Τους έχει,
όµως, σήµερα κουράσει το τέλµα στις διαδικασίες. Καταρρέουν
µαζί µε το κυβερνητικό αφήγηµα για γρήγορη αποκατάσταση και
την αθέτηση των δεσµεύσεων ακόµα και του ίδιου του Πρωθυ-
πουργού.

Η Κυβέρνηση πέρα από τις αρχικές θετικές ανακοινώσεις και
επιµέρους αποφάσεις δεν προχώρησε µε οργανωµένο σχέδιο
και ενιαίο συντονισµό, όπως είχαµε προτείνει από την πρώτη
µέρα, αλλά περιορίστηκε σε αποσπασµατικές αποφάσεις, χωρίς,
µάλιστα, πολλές φορές να υπάρχει συνεννόηση των συναρµό-
διων Υπουργείων και φορέων.

Έξι µήνες και τρεις µέρες µετά τον σεισµό οι κάτοικοι συνεχί-
ζουν να µετρούν τις πληγές τους και βιώνουν την ανασφάλεια,
αφού οι διαδικασίες αποκατάστασης έχουν βαλτώσει. Η σεισµό-
πληκτη περιοχή που έχει γονατίσει οικονοµικά και κοινωνικά φυλ-
λοροεί καθηµερινά.

Στο Αρκαλοχώρι, που ήταν το κέντρο της οικονοµικής και κοι-
νωνικής δραστηριότητας αλλά δυστυχώς και το επίκεντρο του
σεισµού, το 25% του πληθυσµού, χίλιοι πεντακόσιοι κάτοικοι, άλ-
λαξαν τόπο διαµονής, σύµφωνα µε τα πρώτα στοιχεία από την
τελευταία απογραφή. Πολλά χωριά έχουν ερηµώσει κυριολε-
κτικά. Χαρακτηριστικά παραδείγµατα: Ο Σαµπάς, όπου από ενε-
νήντα οκτώ κάτοικοι µένουν πλέον οκτώ. Η Βόνη από
τριακόσιους πενήντα έχει εκατόν πενήντα και ο Γαλατάς από σα-
ράντα, έναν. Οι υπόλοιποι µένουν είτε στους οικισµούς είτε σε
άλλες πόλεις και αυτά τα στοιχεία είναι ενδεικτικά. Τεράστια η
διαρροή προς το Ηράκλειο και αλλού, ιδιαίτερα νέων ανθρώπων,
όχι µόνο ως προς την αναζήτηση στέγης, αλλά και ως προς την
επαγγελµατική δραστηριότητα, αφού η επαγγελµατική ζωή έχει
τελµατωθεί. Πολλοί από τους ανθρώπους που έχασαν τα σπίτια
τους και µένουν στους οικίσκους πέρασαν έναν πολύ δύσκολο
χειµώνα µε πολλά προβλήµατα.

Σε σχολεία, όπως το Δηµοτικό Θραψανού, το Γυµνάσιο Αρκα-
λοχωρίου, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Αρκαλοχωρίου, οι µαθητές κά-
νουν µαθήµατα στα λυόµενα και βέβαια, είναι άγνωστο το
χρονοδιάγραµµα αποκατάστασης των κτηρίων. Είναι απογοητευ-
τικό.

Οι σεισµόπληκτοι, βεβαίως, ανησυχούν µε τους αργούς ρυθ-
µούς που προχωρούν οι διαδικασίες. Έχουµε να κάνουµε µε µια
ανίκητη γραφειοκρατία.

Σήµερα, έξι µήνες µετά, πολλοί ιδιοκτήτες σεισµόπληκτοι δεν
έχουν λάβει προκαταβολή που δικαιούνται να λάβουν, ενώ δεν
έχει δοθεί ακόµα ούτε µία έγκριση φακέλου για να προχωρήσει
η αποκατάσταση κτηρίων.

Η Κυβέρνηση οφείλει να καταλάβει ότι η επαναφορά της οικο-
νοµικής και κοινωνικής δραστηριότητας στις σεισµόπληκτες πε-
ριοχές προϋποθέτει την οικιστική και κτηριακή αποκατάσταση
των σεισµόπληκτων στην οποία θα επικεντρωθώ, είναι το αρµό-
διο Υπουργείο.

Ο πρωτοβάθµιος έλεγχος, που έγινε σε έντεκα χιλιάδες πεν-
τακόσια ογδόντα πέντε κτήρια, έκρινε έξι χιλιάδες εκατόν ενε-
νήντα µη κατοικήσιµα, πέντε χιλιάδες τριακόσια ενενήντα πέντε
κατοικήσιµα, αλλά πολλά από αυτά έχουν µικρές ή µεγάλες ζη-
µιές στο κτήριο και την οικοσκευή.

Ο δευτεροβάθµιος έλεγχος τώρα που διενεργήθηκε σε επτά
χιλιάδες εξακόσια πενήντα ένα -προστέθηκαν πάνω από χίλια σε
αυτή τη φάση- έχει δώσει τα εξής αποτελέσµατα: Δύο χιλιάδες
εκατόν πενήντα πέντε «πράσινα», τέσσερις χιλιάδες διακόσια δώ-
δεκα «κίτρινα» και χίλια διακόσια σαράντα τέσσερα «κόκκινα». Εν
τω µεταξύ, προστέθηκαν και δυόµισι χιλιάδες περίπου νέες αι-
τήσεις για αυτοψίες και εκκρεµεί η εξέτασή τους και βέβαια, η
σύνταξη πρωτοκόλλων κατεδάφισης για τα χίλια διακόσια σα-
ράντα τέσσερα ακίνητα που έχουν κριθεί «κόκκινα».

Μέχρι χθες έχουν κατατεθεί εκατόν ένας φάκελοι για αποκα-
τάσταση κτηρίων προς έγκριση, κανένας φάκελος δεν έχει εξε-
ταστεί.

Εκτός, λοιπόν, από τη σχετικά γρήγορη αρχική διαδικασία, για
την οποία εργάστηκαν εβδοµήντα περίπου µηχανικοί που διατέ-
θηκαν από διάφορες πλευρές στην αρχή, στη συνέχεια τα πράγ-
µατα βάλτωσαν. Ορισµένες από τις κύριες αιτίες: Η
υποστελέχωση του Τοµέα Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών,

εκεί υπηρετούν µόλις τέσσερις άνθρωποι, το τιµολόγιο κόστους
υλικών, εργασιών και υπηρεσιών που είναι µε τιµές 2011, η πο-
λύπλοκη γραφειοκρατική διαδικασία ακόµα και για τα «πράσινα»
µε µικροζηµιές, η γραφειοκρατική εµπλοκή οικοσκευής και επι-
σκευής κτηρίου.

Τι σας έχουµε προτείνει από την πρώτη µέρα; Τι ζητούµε;
Πρώτον, να στελεχωθεί επαρκώς ο Τοµέας Αποκατάστασης

Φυσικών Καταστροφών, επίσπευση της πρόσληψης των τριάντα
µηχανικών που έχετε εξαγγείλει και αµέσως συµπληρωµατική
προκήρυξη για άλλους τόσους τουλάχιστον, αφού σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν αρκούν. Θυµίζω ότι στην Αττική το 1999 για έξι χι-
λιάδες φακέλους απασχολήθηκαν τριακόσια άτοµα σε δεκαέξι
τοµείς. Στον Δήµο Μινώα - Πεδιάδας και στην ευρύτερη περιοχή
πρέπει να εξεταστεί ένας όγκος που υπερβαίνει τους δώδεκα χι-
λιάδες φακέλους και µαζί αιτήµατα που είναι για διάφορες αυ-
τοψίες και εκτιµήσεις.

Δεύτερο θέµα: Η άµεση αναθεώρηση του τιµολογίου υπολο-
γισµού δαπανών επισκευών. Η αδυναµία να προχωρήσει η δια-
δικασία συγκρότησης και κατάθεσης φακέλου έχει να κάνει µε
τη γενικότερη στασιµότητα, βέβαια, αλλά κυρίως µε την ανασφά-
λεια των ιδιοκτητών και των µηχανικών σχετικά µε το κόστος και
τις αµοιβές. Το τιµολόγιο του 2011 για τον υπολογισµό της δα-
πάνης και της στεγαστικής συνδροµής πρέπει να αναθεωρηθεί
άµεσα, αφού το τελευταίο κύµα αυξήσεων το έχει καταστήσει
εντελώς εκτός πραγµατικότητας. Ήταν και πριν, αλλά τώρα µε
τις αυξήσεις δεν συζητάµε. Οι ισχύουσες χαµηλές τιµές του τι-
µολογίου και το µεγάλο χάσµα από τις υψηλότατες τιµές της
αγοράς δηµιουργούν ανασφάλεια και αβεβαιότητα. Κανείς ιδιο-
κτήτης, κανείς µηχανικός, κανένας µάστορας δεν αναλαµβάνει
να προχωρήσει.

Τρίτο θέµα: Προτείνουµε και ζητούµε την απεµπλοκή των
«πράσινων» κτηρίων από τη γραφειοκρατική διαδικασία υλοποί-
ησης και αποκατάστασης και να προχωρήσει µόνο µε ευθύνη του
ιδιώτη µηχανικού.

Τέταρτο θέµα: Να διαχωρίσετε, επιτέλους, τη διαδικασία κα-
ταβολής αποζηµίωσης για την οικοσκευή από το κτήριο και να
σταµατήσει η απαράδεκτη διαδικασία σιωπηρής απόρριψης των
«πράσινων» κτηρίων που, όµως, έχουν σηµαντικές ζηµιές τόσο
στο κτήριο όσο και στην οικοσκευή.

Πέµπτον: Να διαχωριστεί το πλαφόν των εκατόν πενήντα µέ-
τρων, να καταστεί σαφές ότι είναι διαφορετικό για τα κτήρια, για
τα σπίτια και διαφορετικό για τα καταστήµατα, την επαγγελµα-
τική στέγη και τις αποθήκες.

Έκτο θέµα: Να απαλείψετε τις γραφειοκρατικές διαδικασίες
ώστε να λάβουν την προκαταβολή όλοι όσοι τη δικαιούνται. Και
σας ζητούµε να δώσετε ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα για
την ολοκλήρωση των ελέγχων των κτηρίων όλων των φακέλων.

Βεβαίως, θα πρέπει να πούµε -και να το τονίσουµε- ότι πρέπει
να δροµολογηθεί λύση για τα δηµόσια κτήρια, για τα σχολεία.
Πρέπει να συγκροτηθεί ειδικό πρόγραµµα για όλα αυτά και βέ-
βαια και για τους ιερούς ναούς που είναι πάρα πολύ µεγάλος ο
αριθµός τους και είναι δύσκολο να υλοποιηθεί το πρόγραµµα
αποκατάστασής τους χωρίς συντονισµό και κατεύθυνση από την
πλευρά του Υπουργείου.

Τέλος, ζητούµε να µας δώσετε συγκεκριµένες ηµεροµηνίες για
τις φάσεις ολοκλήρωσης της διαδικασίας αποκατάστασης.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, αν

θέλετε, ελάτε και εσείς στο Βήµα χωρίς µάσκα, γιατί θα έχετε
περισσότερο χρόνο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Κεγκέρογλου, πραγµατικά ήταν ένας καταιγισµός ερω-
τηµάτων που µας αφορούν, αλλά πραγµατικά διακρίνω µια αγω-
νία να αποδείξετε ότι η Κυβέρνησή µας δεν έχει λειτουργήσει
έγκαιρα και αποτελεσµατικά σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση των
σεισµόπληκτων στην Κρήτη. Σας το λέω ειλικρινά, δεν ωφελεί µία
τέτοια προσέγγιση, γιατί από εσάς περιµένουµε -και από τη Μεί-
ζονα και από την Ελάσσονα Αντιπολίτευση- να καταθέσετε ρεα-
λιστικές και κοστολογηµένες προτάσεις και όχι ένα µπαράζ
πλειοδοσίας και παροχών, που και εσείς επειδή κυβερνήσατε
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αυτό τον τόπο και έχετε περάσει από θέσεις ευθύνης γνωρίζετε
-και µάλιστα σε καλύτερες περιόδους από αυτές που διανύουµε
σήµερα, σε πιο οµαλές εννοώ οικονοµικά περιόδους- ότι αυτό
πολλές φορές δεν ωφελεί.

Η παρούσα Κυβέρνηση σε ό,τι αφορά το θέµα των φυσικών
καταστροφών έχει κάνει πραγµατικά τοµές. Η πρώτη είναι το
µέτρο της ηλεκτρονικής πλατφόρµας για την πρώτη αρωγή,
ώστε να επιτυγχάνεται η άµεση δυνατότητα αποζηµίωσης των
πληγέντων από φυσικές καταστροφές. Και έρχεστε αυτή τη
στιγµή και µας εγκαλείτε για τη λειτουργία αυτής της πλατφόρ-
µας! Εµείς πρώτοι θεσπίσαµε την κρατική βοήθεια και στην πε-
ρίπτωση του σεισµού τη χορήγηση στεγαστικής συνδροµής στο
σύνολο των κτηρίων ανά ιδιοκτήτη και µέχρι του συνολικού εµ-
βαδού των εκατόν πενήντα τετραγωνικών µέτρων.

Ας µη µετατρέψουµε, λοιπόν, αυτή τη συζήτηση από το Βήµα
του ελληνικού Κοινοβουλίου σε έναν πλειοδοτικό διαγωνισµό πα-
ροχών. Και επειδή αναγνωρίζω το ειλικρινές ενδιαφέρον σας για
τον τόπο καταγωγής σας, σας διαβεβαιώνω και από αυτό το
Βήµα ότι συνολικά η ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών, όσο και
τα στελέχη του Υπουργείου, είναι στη διάθεση του κάθε µέλους
της Εθνικής Αντιπροσωπείας να σας δώσουµε ό,τι στοιχεία θέ-
λετε. 

Οφείλουµε να πούµε όµως και οφείλετε και εσείς να αναγνω-
ρίσετε ότι ήµασταν από την πρώτη στιγµή εκεί πέρα. Δούλεψε
πλήθος µηχανικών και ανθρώπων ώστε να είναι δίπλα στους σει-
σµόπληκτους και να αντιµετωπίσουν τα προβλήµατα που είχαν
από την πρώτη στιγµή. Πρέπει να αναγνωρίσετε πόσο γρήγορα
ανταποκριθήκαµε στην ανάγκη να αποκαταστήσουµε γρήγορα
τη στέγαση των σεισµόπληκτων και το τι ακριβώς κάναµε µε τα
σχολεία ώστε τα παιδιά από το Αρκαλοχώρι αυτή τη στιγµή να
κάνουν µαθήµατα µέσα σε αίθουσες. 

Αναφερθήκατε σε διάφορα ζητήµατα στα οποία θα προσπα-
θήσω κατά τη διάρκεια της πρωτολογίας και της δευτερολογίας
να αναφερθώ πολύ αναλυτικά. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι εµείς πή-
ραµε την πρωτοβουλία και ιδρύσαµε Τοµέα Αντιµετώπισης Φυ-
σικών Καταστροφών στο Ηράκλειο, ο οποίος συστάθηκε έναν
µόλις µήνα µετά από τον σεισµό του Αρκαλοχωρίου. Είµαι βέ-
βαιος ότι το αναγνωρίζετε. Μιλάµε για έναν µόλις µήνα µετά.
Αυτά είναι τα αντανακλαστικά που επέδειξε το Υπουργείο, αλλά
και συνολικά η Κυβέρνηση. Και αυτό έγινε µε συγκεκριµένες δι-
οικητικές διαδικασίες, γιατί, ξέρετε, δεν είναι «Πατάµε ένα
κουµπί» ώστε να τους πάρουµε. Και γνωρίζετε πολύ καλά ότι όλο
αυτό το διάστηµα διαθέσαµε όλους τους µηχανικούς από τον
Τοµέα Αποκατάστασης των Χανίων, ώστε να είναι στο Ηράκλειο
και να αντιµετωπίζουν όλα αυτά τα ζητήµατα που υπάρχουν. 

Σας ενηµερώνω λοιπόν και σήµερα ότι µε απόφαση του
Υπουργού στις 15 Μαρτίου έχει προκηρυχθεί η πρόσληψη
τριάντα ατόµων διαφορετικών ειδικοτήτων και συγκεκριµένα εί-
κοσι µηχανικών ΠΕ και ΤΕ και άλλες δέκα θέσεις για προσωπικό
των υπόλοιπων ειδικοτήτων για την πλήρη στελέχωση και λει-
τουργία του τοµέα που η Κυβέρνηση ίδρυσε στο Ηράκλειο. Σύν-
τοµα αυτοί οι υπάλληλοι θα βρίσκονται στις θέσεις τους ώστε να
προσφέρουν τις υπηρεσίες τους. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά τις αυτοψίες, κύριε Κεγκέρογλου, έχουµε
κάνει στην περιοχή του Αρκαλοχωρίου είκοσι µία χιλιάδες πεν-
τακόσιες αυτοψίες, πρωτοβάθµιους και δευτεροβάθµιους ελέγ-
χους. Όπως σωστά αναφέρετε, έχουν υποβληθεί αιτήµατα και
περίπου χίλιες εβδοµήντα τέσσερις ακόµη αυτοψίες. Οι περισ-
σότερες εξ αυτών οφείλω να σας ενηµερώσω ότι οφείλονται σε
αλλαγή του ονόµατος του φερόµενου ιδιοκτήτη, γιατί είχε κατα-
γραφεί µε άλλο όνοµα στην αρχική αυτοψία και µετά δεν συνέ-
πιπτε ο φερόµενος ιδιοκτήτης µε τον πραγµατικό ιδιοκτήτη.

Όπως καταλαβαίνετε, αυτό είναι ένα ουσιαστικό θέµα και το
αντιµετωπίζουµε αυτή τη στιγµή, αφού κατά τη διάρκεια υποβο-
λής του φακέλου για τη χορήγηση στεγαστικής συνδροµής µπο-
ρούµε να δεχτούµε µόνο τον πραγµατικό ιδιοκτήτη, είτε για την
επισκευή, είτε για την ανακατασκευή του κτηρίου, σύµφωνα µε
τις προβλέψεις σχετικής εκεί οριοθέτησης. Άρα, λοιπόν, ας µη
δηµιουργούµε στρεβλές εντυπώσεις. Είµαστε εκεί πέρα. 

Όµως, θέλω να σας απαντήσω και για κάτι ακόµη. Οι Υπηρε-
σίες µας έχουν ανταποκριθεί άµεσα και σε πεντακόσια ακόµη νέα

κτήρια που µας ζητούν να διενεργήσουµε αυτοψίες.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υφυπουργού)
Θα µου επιτρέψετε να έχω λίγο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε,

γιατί είναι πραγµατικά πολλές οι ερωτήσεις, για να µπορέσουµε
να δούµε τι θα προλάβουµε να απαντήσουµε στον κ. Κεγκέρο-
γλου. 

Συνολικά αυτή τη στιγµή έχουν συνταχθεί τριακόσια σαράντα
εννέα πρωτόκολλα επικινδύνως ετοιµόρροπων κτηρίων, τα γνω-
στά ΠΑΕΕΚ, και έχουν σταλεί στις αρµόδιες υπηρεσίες για εγ-
κρίσεις εκατόν πενήντα εννέα. Έχουν ήδη εκδοθεί εκατόν
δώδεκα και είναι προς έκδοση άλλα εβδοµήντα οκτώ. Βλέπετε,
αυτός είναι ένας τεράστιος όγκος. Είναι από τις λίγες φορές που
η υπηρεσία µας αντιµετωπίζει έναν τέτοιο µεγάλο όγκο. Γι’ αυτό
ιδρύσαµε το τµήµα κατευθείαν στο Ηράκλειο, γι’ αυτό προχω-
ράµε στην πρόσληψη των υπαλλήλων και γι’ αυτό το αντιµετωπί-
ζουµε. Γνωρίζετε ότι κάθε εβδοµάδα το Υπουργείο Υποδοµών
και Μεταφορών βρίσκεται σε εκείνο το σηµείο για να αντιµετω-
πίσουµε όλα αυτά τα ζητήµατα που προκύπτουν.

Για όλα τα υπόλοιπα, θα µιλήσω στη δευτεροµιλία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,

θα µιλήσετε από τη θέση σας;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εννέα λεπτά δι-

καιούµαι από τον Κανονισµό και θα µιλήσω από το Βήµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Βέβαια, είπαµε η σύµ-

πτυξη να είναι για συντόµευση των ερωτήσεων, γιατί έτσι δεν
έχουν…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν θα ανεβοκατεβαίνουµε,
κύριε Πρόεδρε. Θα γίνει ενιαία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ούτως ή άλλως,
έχετε την ανοχή.

Ορίστε, λοιπόν, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα

είµαι σύντοµος. 
Κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ να πω και σε εσάς ότι σας ευχαρι-

στώ, γιατί κατέθεσα ερώτηση τον Γενάρη για να µου δώσετε τα
στοιχεία και η ερώτηση δεν απαντήθηκε ποτέ ούτε κατατέθηκαν
τα στοιχεία. Η ερώτηση αυτή µετατράπηκε σε επίκαιρη και τη συ-
ζητάµε σήµερα. Και λέτε ότι είστε στη διάθεσή µου και στη διά-
θεση των πολιτών να ενηµερώνονται; Τι ακριβώς εντύπωση έχετε
για τα πράγµατα; Είναι η ίδια όταν τα πράγµατα είναι καλά και
προχωρούν και οι άνθρωποι είναι ευτυχισµένοι εκεί µε τις απο-
φάσεις; 

Σας είπα µε πολλή σοβαρότητα ότι πέρα από την αρχική ενερ-
γοποίηση του κράτους, του Υπουργείου Υποδοµών και των αρ-
µοδίων, στη συνέχεια υπήρξε τέλµα. Θέλετε να κάνετε σύγκριση
και κάνετε επίθεση στο παρελθόν; Με συγχωρείτε πάρα πολύ,
αλλά διακρίνω µια αµετροέπεια στη στάση σας σε σχέση µε το
έργο το οποίο έχετε επιτελέσει. Ο τοµέας βεβαίως και έπρεπε
να ιδρυθεί. Ήταν αίτηµα δικό µας. Σας καταθέσαµε ερώτηση,
µας απαντήσατε θετικά και σας επαινέσαµε τότε. Όµως, δεν µπο-
ρούµε να σας επαινέσουµε για το ότι έχει τέσσερα άτοµα εδώ
και καιρό. Εκκρεµούν δυόµισι χιλιάδες αιτήσεις και δεν γίνονται
αυτοψίες. Και βγαίνετε και από πάνω! Δεν γίνεται έτσι! 

Σεµνά και ταπεινά, κύριε Υπουργέ. Είναι ένα πρόβληµα που
αφορά τον κόσµο, την ψυχή του και δεν πρέπει να τον απογοη-
τεύουµε µε φανφάρες ότι όλα πάνε καλά. 

Σας είπα συγκεκριµένα πράγµατα για το τι έγινε το 1999 στην
Αττική. Έξι χιλιάδες φάκελοι, τριακόσιοι µηχανικοί. Δεν το κατα-
λαβαίνετε; Δεκαέξι τοµείς µε τριακόσιους µηχανικούς για έξι χι-
λιάδες φακέλους. Τώρα που πρέπει να εξετάσουν δώδεκα
χιλιάδες φακέλους που δεν έχουν εξεταστεί -ούτε ένας δεν έχει
εξεταστεί από αυτούς που έχουν υποβληθεί- και που εκκρεµούν
δυόµισι χιλιάδες αιτήσεις ακόµα, που εκκρεµεί ένας µεγάλος
αριθµός επανελέγχων -τα είπατε τα στοιχεία- θα γίνει µε τους
τριάντα; Όχι. Δεν φτάνουν, δεν αρκούν. Γι’ αυτό σας είπα ότι
χρειάζεται αµέσως νέα προκήρυξη. Και αν ο τοµέας δεν αρκεί,
να αναβαθµιστεί σε τµήµα. Το ότι ήρθαν στην αρχή από τα Χανιά
και από την Αθήνα οι συµβασιούχοι και όλοι οι άνθρωποι που
ήταν στα κλιµάκια και έκαναν δουλειά, το είπαµε. Τελείωσε,
όµως, το έργο τους. Τώρα έχει βαλτώσει το έργο. 
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Μιλήσατε για το παρελθόν και είπατε ότι έχουµε κυβερνήσει.
Ναι, έχουµε κυβερνήσει. Βεβαίως! Η απόφαση του 2011 για τον
καθορισµό του κόστους εργασιών που έγινε τότε και είναι κοινή
υπουργική απόφαση, ισχύει ακόµα; Δεν είστε, λοιπόν, υποχρεω-
µένοι να αναθεωρήσετε αυτή την απόφαση, ιδιαίτερα µετά τις
τελευταίες ανατιµήσεις;

Πρέπει να µας απαντήσετε συγκεκριµένα. Όλα τα ερωτήµατά
µου είναι συγκεκριµένα. Είναι τρεις ερωτήσεις επί δύο ερωτή-
µατα η καθεµία, δηλαδή έξι στον αριθµό. Σας πείραξε που πρό-
σθεσα το χρονοδιάγραµµα; Έτσι φαίνεται. Θα τις επαναλαµβάνω
λοιπόν και περιµένω τις απαντήσεις σας, αλλά µε σοβαρότητα,
σεµνότητα και ταπεινότητα. 

Μίλησα για αθέτηση δεσµεύσεων που έγιναν τις πρώτες
µέρες. Μάλιστα, µπροστά µου σας φώναξε ο Πρωθυπουργός και
σας είπε: «Εξετάσετε την πρόταση του Κεγκέρογλου για τη µε-
τεγκατάσταση των χωριών που πρέπει να µετεγκατασταθούν και
λόγω του αεροδροµίου και λόγω του σεισµού που έχουν κατα-
στραφεί». Έκτοτε, τίποτα! Προσωπικά σας το ανέθεσε. Και το
αναφέρω µετά την απάντησή σας. Δεν είχα σκοπό να το ανα-
φέρω, αλλά διακρίνω ότι έχετε υπερβεί τα όρια. 

Σας αναφέρω, λοιπόν, τη δέσµευση του Πρωθυπουργού
εκείνη την ώρα. Βγήκε έξω, µίλησε µε το τηλέφωνο και µπήκε και
ανακοίνωσε ότι το εκκλησάκι του Προφήτη Ηλία συµβολικά -όχι
ότι είναι τεράστιο κόστος, είναι 30.000 ή 35.000- θα είναι το
πρώτο που θα αποκατασταθεί µε µέριµνα της Κυβέρνησης που
βρήκε άνθρωπο ο οποίος έδωσε αυτή την προσφορά για το συγ-
κεκριµένο συµβολικό έργο. Αθετήθηκε. Επιτροπή έχουν κάνει οι
άνθρωποι για να µαζέψουν χρήµατα. Το λέω εντελώς ενδεικτικά.

Επί τροχάδην, λοιπόν, σας λέω τα ερωτήµατα. Να στελεχωθεί
επαρκώς ο τοµέας. Χρειάζονται τουλάχιστον εξήντα άτοµα. 

Το δεύτερο είναι η άµεση αναθεώρηση του τιµολογίου. Δεν γί-
νεται µε τιµές του 2011! Γελάνε και οι πέτρες! Είτε έξω είναι οι
αιτίες των ανατιµήσεων, είτε είναι ο πόλεµος, είτε φταίει η Αυ-
στραλία, είτε οτιδήποτε, η πραγµατικότητα είναι ότι δεν φτάνουν.
Ούτε για προκαταβολή δεν φτάνουν αυτά που προβλέπονται.
Άρα είστε υποχρεωµένοι να το αναθεωρήσετε. Είναι δική σας αρ-
µοδιότητα απ’ ό,τι βλέπω εδώ, το Υπουργείο Υποδοµών είναι το
επισπεύδον, παρ’ ότι είναι το άλλο.

Το τρίτο είναι η απεµπλοκή των πράσινων κτηρίων από τη δια-
δικασία. Είναι πολύ απλό αυτό που σας ζητάµε, το έχει προτείνει
το Τεχνικό Επιµελητήριο Ανατολικής Κρήτης. Με ευθύνη του µη-
χανικού να γίνει η διαδικασία και να µη χρειάζεται να εµπλακεί
και µε εργατοώρες ο τοµέας και οι άνθρωποί του και βέβαια να
µη χρειάζεται η γραφειοκρατία αυτή για τα σοβαρά. Μιλάµε για
µικροζηµιές µέχρι δέκα χιλιάδες. Δεν µιλάµε για άλλο τίποτα. 

Το τέταρτο θέµα είναι να διαχωριστεί η διαδικασία οικοσκευής
από το κτήριο. Γιατί πρέπει να διαχωριστεί; Διότι ο άνθρωπος
που έπαθε ζηµιά στην οικοσκευή και στο κτήριο θέλει να πάει να
νοικιάσει, θέλει να αξιοποιήσει ένα άλλο κτίσµα που πιθανόν έχει.

Πρέπει να πληρωθεί η οικοσκευή. Δεν πάνε µαζί αυτά. Ήταν
χωριστά, αλλά δυστυχώς τα εµπλέξατε. Καταργήσατε τα 600
ευρώ της άµεσης -αυτό θέλετε να σας θυµίσω;- που ήταν το
άµεσο βοήθηµα, καταργήθηκαν τα 5 χιλιάδες ευρώ που δίνονταν
άµεσα, καταργήθηκαν οι 8 χιλιάδες ευρώ που δίνονταν άµεσα
στις επιχειρήσεις.

Επίσης, πρέπει να διαχωρίσετε και το πλαφόν. Εκατό φορές
το έχουµε πει. Τα εκατόν πενήντα τετραγωνικά ισχύουν για σπί-
τια, για καταστήµατα και επιχειρήσεις. Επίσης, να απαλείψετε τις
γραφειοκρατίες για να δοθούν επιτέλους προκαταβολές σε
όλους, αν και η καταβολή της προκαταβολής δεν λέει κάτι, όταν
όλα τα άλλα φρακάρουν. Να µην λέτε συνέχεια «δώσαµε χρή-
µατα». Το έχετε πει εκατό φορές. Το ερώτηµα είναι: Έχει γίνει
τίποτα από αυτά τα χρήµατα; Δεν έχει γίνει γιατί έχουν µπλοκά-
ρει όλα τα άλλα. Ανοίξατε µια πλατφόρµα και βάλετε χρήµατα.
Μέχρι εκεί.

Τέλος, είναι ανάγκη να δούµε συγκεκριµένο σχέδιο για τα δη-
µόσια κτήρια, τα σχολεία που σας ανέφερα. Το Σχολείο Θραψα-
νού είναι του 1930, από το πρόγραµµα τότε του Γεωργίου
Παπανδρέου επί Ελευθερίου Βενιζέλου. Εµπλέκεται το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού γιατί είναι διατηρητέο µε τον ένα ή τον άλλο
τρόπο και υπάρχει ένα ενδιαφέρον. Για τα άλλα δύο σχολεία, το

Γυµνάσιο Αρκαλοχωρίου και το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Αρκαλοχω-
ρίου, στα οποία έχω µαθητεύσει, δεν κινείται τίποτα. Τίποτα δεν
κινείται. Και βέβαια υπάρχουν και οι ογδόντα ναοί. Δεν είναι ασή-
µαντο πράγµα ότι κάνουν σε αποθήκες τη λειτουργία τους οι άν-
θρωποι -όσοι έχουν αποµείνει και προσεύχονται- και ασκούν τα
θρησκευτικά τους καθήκοντα.

Θα ήθελα µία απάντηση σε αυτά τα συγκεκριµένα αν έχετε κά-
ποια απάντηση ειδάλλως στα υπόλοιπα νοµίζω ότι αναφερθήκατε
εκτενώς στην τοποθέτησή σας αλλά δεν αφορούν τους ανθρώ-
πους. Οι άνθρωποι θέλουν λύσεις. Μπορούµε να δώσουµε λύ-
σεις;

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Κεγκέρογλου, στο Αρκαλοχώρι διατέθηκαν
πάνω από 30 εκατοµµύρια -δεν έχω τα ακριβή στοιχεία- προς κα-
τοίκους και στην ευρύτερη περιοχή για τον σεισµό που συνέβη.
Αυτό δεν µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς. Πρώτο δεδοµένο.

Αυτή τη στιγµή έχουν πάει πάνω από εκατό λυόµενες αίθουσες
για κάλυψη των αναγκών των µαθητών. Άµεσα κάναµε διαγωνι-
σµό και αποκαταστήσαµε και όποιες σχολικές αίθουσες µπορού-
σαν να λειτουργήσουν, ώστε τα παιδιά σε αυτή την περιοχή που
χτυπήθηκε από τον σεισµό να µπορέσουν να είναι σε αξιοπρεπείς
αίθουσες.

Και να σας πω και κάτι ακόµη, επειδή αναφερθήκατε σε αµε-
τροέπεια και κάνατε κάποιους χαρακτηρισµούς. Ο καθένας χα-
ρακτηρίζεται από τα λεγόµενά του. Αυτό φαντάζοµαι το
αντιλαµβάνονται όλοι. Σέβοµαι την κοινοβουλευτική σας παρου-
σία και το ενδιαφέρον για τον τόπο σας, οπότε δεν θα απαντήσω
σε αυτή τη µοµφή σας. Εµείς όλοι απαντάµε µε τη δουλειά που
κάνουµε. 

Από εσάς θα ήθελα µόνο ένα πράγµα: να σεβαστείτε τη δου-
λειά των υπηρεσιών και των εργαζοµένων του Υπουργείου Υπο-
δοµών που όλο αυτό το διάστηµα ήταν εκεί στην περιοχή είτε ως
συµβασιούχοι είτε ως µόνιµοι υπάλληλοι, για να µπορέσουν να
είναι δίπλα στους πολίτες. 

Πραγµατικά υπάρχουν θέµατα, αλλά αυτά τα θέµατα δεν προ-
έκυψαν ως διά µαγείας. Φυσικά δεν υπάρχει καµµία ιδανική συν-
θήκη. Είµαστε πάνω από τα προβλήµατα και προσπαθούµε να τα
λύσουµε. Προσπαθούµε άµεσα το επόµενο διάστηµα να εκσυγ-
χρονίσουµε το νοµικό πλαίσιο σε ό,τι αφορά όλο αυτό το κοµµάτι
των φυσικών καταστροφών, να το κάνουµε πολύ πιο ευέλικτο και
να εµπλέξουµε και τον ιδιωτικό τοµέα. 

Υπάρχει θέµα µε τα τιµολόγια; Φυσικά υπάρχει. Θα µπορούσε
κανείς να πει από το Βήµα της Βουλής ότι δεν υπάρχει θέµα;
Υπάρχει θέµα σε όλο τον κόσµο αυτή τη στιγµή. Έχουµε µια
ενεργειακή κρίση. Ο πόλεµος στην Ουκρανία µάς έχει φέρει σε
ανεξέλεγκτες ανατιµήσεις και αυτή τη στιγµή είµαστε στο peak
του φαινοµένου. Το εξετάζουµε, όπως εξετάζουµε και τι θα κά-
νουµε µε τους συντελεστές αναθεώρησης και στα δηµόσια έργα
και µε τις τιµές των υλικών στα δηµόσια έργα. Αυτή τη στιγµή
ετοιµάζουµε µία ολοκληρωµένη πρόταση στην οποία θα συµπε-
ριλάβουµε και τα τιµολόγια επισκευής που αφορούν τις φυσικές
καταστροφές και θα την θέσουµε υπ’ όψιν της κυβερνητικής επι-
τροπής, ώστε να έχουµε µια γνωµοδότηση επί ενός νέου τιµολο-
γίου.

Σε ό,τι αφορά το τι ζητήσατε φυσικά θα κατατεθούν και όλοι
οι πίνακες που µας έχετε ζητήσει για να γνωρίζετε περισσότερο,
γιατί αυτό νοµίζω ότι έχει σηµασία, τι δουλειά έχει γίνει στην
Κρήτη όλο αυτό το διάστηµα, πόσο ακριβώς έχουν εργαστεί οι
υπάλληλοι και οι συµβασιούχοι του Υπουργείου Υποδοµών, ώστε
να αντιµετωπίσουν όλα αυτά τα ακραία φαινόµενα. 

Θα καταθέσω, λοιπόν, στα Πρακτικά για να είναι στη διάθεση
όλων των παρευρισκοµένων, έναν σχετικό πίνακα µε τα στοιχεία
του πρωτοβάθµιου ελέγχου, έναν πίνακα µε τα στοιχεία δευτε-
ροβάθµιου ελέγχου, έναν πίνακα µε το πλήθος των κτηρίων που
χαρακτηρίστηκαν από τις επιτροπές των µηχανικών που διενήρ-
γησαν αυτοψίες µετά τον δευτεροβάθµιο έλεγχο ως επικίνδυνα
για χρήση, τα λεγόµενα «κόκκινα» ή όσα χαρακτηρίστηκαν ακα-
τάλληλα για χρήση, τα «κίτρινα», µε τις κοινότητες στις οποίες
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βρίσκονται και έναν πίνακα µε τις αυτοψίες των επιτροπών κατό-
πιν αιτήσεων των πληγέντων. 

Είµαστε στη διάθεσή σας να απαντήσουµε για ό,τι χρειάζεται.
Πραγµατικά η δουλειά που έχει γίνει, είναι πάρα πολύ σηµαντική.
Αυτό δεν είναι αποτέλεσµα αµετροέπειας της πολιτικής ηγεσίας.
Είναι αποτέλεσµα δουλειάς των υπαλλήλων και των στελεχών
του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Γεώργιος Καραγιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά τους προανα-

φερθέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε η συ-
ζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. Θα γίνει πεντάλεπτη διακοπή
και θα εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη της νοµοθετικής ερ-
γασίας. Παρακαλώ όλοι οι ενδιαφερόµενοι να έρθουν. Ο εισηγη-
τής του ΣΥΡΙΖΑ θα τοποθετηθεί µέσω Webex. Άρα να ειδοποιηθεί
ο εισηγητής από τη Νέα Δηµοκρατία.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι, συ-

νεχίζεται η συνεδρίαση. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων, Οικονοµικών, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οι-
κονοµικών, Εξωτερικών και Εσωτερικών κατέθεσαν στις 29.3.2022
σχέδιο νόµου: «Σύσταση εταιρειών µέσω των Υπηρεσιών Μιας
Στάσης (Υ.Μ.Σ) και τήρηση του Γενικού Εµπορικού Μητρώου
(ΓΕΜΗ) - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1151 του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ής Ιουνίου 2019 για
την τροποποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1132, όσον αφορά τη
χρήση ψηφιακών εργαλείων και διαδικασιών στον τοµέα του εται-
ρικού δικαίου (L 186)».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση της
από 17.3.2022 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς - Έργο VΙΙΙ, Παράρ-
τηµα 12 της από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµα-
τος “Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος” και του Ελληνικού
Δηµοσίου για την ενίσχυση και την αναβάθµιση των υποδοµών
στον τοµέα της υγείας - Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της παν-
δηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και την προστασία της δηµόσιας
υγείας».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της της
21ης Μαρτίου 2022 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τροπολο-
γιών.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Επί αυτής της βασικής εισήγησης για τη διαδικασία δεν νοµίζω
ότι υπάρχει αντίρρηση. Συµφωνεί το Σώµα;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώνησε

οµοφώνως.
Πριν καλέσω στο Βήµα τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Κωνσταντίνο Μπλούχο έχει ζητήσει να πάρει τον λόγο για να δι-
ευκρινίσει κάτι ο κύριος Υπουργός σχετικά µε ένα θέµα που έχει
προκύψει από χθες και αυτονόητο είναι ότι αν θελήσουν οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι -και µόνο- να δώσουν κάποια απάντηση
θα τους δοθεί ο λόγος. 

Έχετε τον λόγο, από τη θέση σας κύριε Υπουργέ, για πέντε
λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από χθες διακινείται από τον αξιό-
τιµο Τοµεάρχη του ΣΥΡΙΖΑ και πρώην Υπουργό Υγείας κ. Ξανθό
µία είδηση η οποία είναι απολύτως ανακριβής. Για την ακρίβεια,
είναι ψευδής είδηση. Γιατί θέλω να είµαι ακριβής σε αυτά που θα
πω. 

Αναφέρεται ότι δήθεν µε το άρθρο 82 του ν.4915/2022 καταρ-
γήσαµε τη µονιµότητα των γιατρών στο δηµόσιο σύστηµα υγείας.
Στην αρχή πίστευα ότι ήταν µόνο από άγνοια αυτό που ειπώθηκε
και θα σας αποδείξω τώρα το µεγαλείο του ψεύδους αυτού που
έχει ειπωθεί. Δεν είναι όµως από άγνοια, γίνεται µε σκοπιµότητα,
διότι αύριο είναι οι εκλογές των γιατρών και ενώ αυτό έχει ψηφι-
στεί από τις 22 Μαρτίου, έχει τύχει της διαβούλευσης δέκα ηµέρες
πριν, είχα έρθει εγώ στη Βουλή στην επιτροπή και αναφέρθηκα
στα συγκεκριµένα θέµατα, ξαφνικά ο ΣΥΡΙΖΑ το ανακαλύπτει µια
µέρα πριν τις εκλογές! Διότι αν τα έλεγε τότε αυτά θα έπαιρνε τις
απαντήσεις και δεν θα µπορούσε να διακινήσει τη fake είδηση που
τώρα διακινεί.

Τι γίνεται, λοιπόν; Με τον ν.4915/2022 προστέθηκαν σε νόµο
που ήδη υπάρχει αυτή τη στιγµή, του 2001 και του 2003, δύο εδά-
φια που παραπέµπουν στο αµέσως προηγούµενο. Τι έλεγε το εδά-
φιο; Έλεγε: «Η προϋπηρεσία ειδικευµένου ιατρού σε υπηρεσίες

του κρατικού συστήµατος κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης υπολογίζεται για την εξέλιξη του ιατρού ως προϋπηρεσία στο
ΕΣΥ». Τελείωνε εκεί. 

Με εισήγηση της Αναπληρώτριας Υπουργού κ. Γκάγκα προστέ-
θηκαν δύο επιπλέον εδάφια, που αφορούν αποκλειστικά και µόνο
την προϋπηρεσία. Δηλαδή ότι «το προηγούµενο εδάφιο εφαρµό-
ζεται και για την προϋπηρεσία ειδικευµένου ιατρού σε υπηρεσία
υγείας του κρατικού συστήµατος της Μεγάλης Βρετανίας» -για να
µπορούν να έχουν και αυτοί οι άνθρωποι προϋπηρεσία, για να
µπορέσουν να γυρίσουν πίσω, να εκτιµηθεί η προϋπηρεσία τους
και η ανέλιξή τους- καθώς επίσης «και της Ελβετίας, των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών της Αµερικής, του Καναδά, της Αυστραλίας και της
Ιαπωνίας.

Επίσης, δύναται να υπολογίζεται για την εξέλιξη στο ΕΣΥ και η
προϋπηρεσία ειδικευµένου ιατρού σε κλινική ή νοσοκοµείο πανε-
πιστηµιακού ιδρύµατος» και συνεχίζει. 

Αυτά και µόνο προστέθηκαν σε νόµο που υπάρχει, που υπήρχε
καθ’ όλη τη διάρκεια της υπουργίας του κ. Ξανθού. Δεν έχει αλ-
λάξει ο συγκεκριµένος νόµος από το 2003, έχει όλες τις διατάξεις
τις παραπάνω, προστέθηκαν δύο εδάφια και έγινε επαναδιατύ-
πωση του άρθρου. 

Ο κ. Ξανθός στην αρχή βγάζει µια ανακοίνωση και λέει ότι µε
αυτόν το νόµο καταργούµε τη µονιµότητα, αναφερόµενος σε προ-
ηγούµενες διατάξεις που είναι εν ισχύι, που δεν τις κατήργησε
ποτέ ο κ. Ξανθός. Εν ισχύι! Επανάληψη του άρθρου έγινε µε τα
δύο εδάφια. Μέχρι εκείνη τη στιγµή πίστεψα ότι ήταν µόνο άγνοια
του κ. Ξανθού, ότι δεν γνώριζε ότι αυτός ο νόµος υπάρχει και νό-
µιζε ότι κάναµε καινούργιο νόµο. Δίνουµε, λοιπόν, την απάντηση
και σε απόλυτα ευγενικό πλαίσιο και επανέρχεται -που εδώ ακρι-
βώς είναι η σκοπιµότητα του ψεύδους που διακινεί ο ΣΥΡΙΖΑ- και
κάνει αναφορά ότι µε το άρθρο 7 του 3754/2009 πράγµατι δεν
επαναπροκηρύσσονται οι θέσεις οι συγκεκριµένες. Μα, αυτό το
άρθρο παραµένει εν ισχύι. Όσοι είστε νοµικοί εδώ πέρα από τον
ΣΥΡΙΖΑ θα δείτε ότι στο «ΝΟΜΟΣ» είναι όλοι οι νόµοι που είναι σε
ισχύ. Όταν κάτι καταργείται φεύγει. Αν δείτε, ο συγκεκριµένος
νόµος είναι σε ισχύ. 

Άρα αυτή τη στιγµή δεν έχει αλλάξει απολύτως τίποτα για το
καθεστώς. Έχουµε τον νόµο του 2001 και του 2003 όπου είναι
όπως ισχύει ακριβώς, που έλεγε για την επαναπροκήρυξη και δεν
καταργήθηκε ποτέ. Προστίθεται αποκλειστικά και µόνο η προϋπη-
ρεσία για τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ο νόµος του
2009, που λέει ότι δεν επαναπροκηρύσσονται οι θέσεις, συνεχίζει
να ισχύει. Και έπρεπε να πάρουµε τον λόγο για να πούµε τα αυτο-
νόητα -εδώ δεν χρειάζεται κάποιος να είναι νοµικός, χρειάζεται να
γνωρίζει γραφή και ανάγνωση, να µπορεί να διαβάζει, µόνο αυτό
χρειάζεται-, ότι προσθέσαµε δύο εδάφια αποκλειστικά και µόνο
για την προϋπηρεσία, επαναδιατυπώθηκε όλο το άρθρο ως είχε.
Επί τεσσεράµισι χρόνια της υπουργίας του κ. Ξανθού ό,τι γράφε-
ται εδώ πέρα ίσχυε, χωρίς να αλλάξει ένα κόµµα και άρα αν είχε
καταργηθεί η µονιµότητα σηµαίνει ότι καταργήθηκε και κατά τη
διάρκεια που ήταν Υπουργός ο κ. Ξανθός και δεν το άλλαξε. Καµ-
µία µονιµότητα δεν καταργείται. Να καταστεί, λοιπόν, σαφές ότι
προστίθεται η προϋπηρεσία και το άρθρο 7 του νόµου του 2009
καθώς και το άρθρο 4, που έχει συνολικά όλη τη διαδικασία τού
πώς γίνεται η αξιολόγηση, παραµένουν εν ισχύι. 

Έπρεπε, κύριε Πρόεδρε, να πάρω τον λόγο γιατί πραγµατικά
αύριο είναι οι εκλογές και παίρνουν γιατροί, γιατί ακούν τα fake
news που διακινεί συνειδητά ο ΣΥΡΙΖΑ ότι δήθεν σταµατάει η µο-
νιµότητα. 

Πραγµατικά, κύριε Ξανθέ, να είστε πιο επιµελής, διότι δεν µπο-
ρεί να έρχεστε και να λέτε ότι εν κρυπτώ ψηφίστηκε µια διάταξη.
Εάν η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ θεωρεί ότι ήλθε εν κρυ-
πτώ µια διάταξη που βγήκε στη δηµόσια διαβούλευση, σε ερανι-
στικό νοµοσχέδιο που είχε έξι διατάξεις του Υπουργείου Υγείας,
που ήρθε ο Υπουργός Υγείας στην επιτροπή, εσείς δεν το κατα-
λάβατε εχθές. Το ξέρατε από την πρώτη στιγµή, αλλά έρχεστε να
διακινήσετε ψεύδος τώρα, αυτή τη στιγµή, µήπως και επηρεάσετε
τις εκλογές. 

Καταθέτω στα Πρακτικά όλη τη νοµοθεσία. Ο κ. Ξανθός είναι
εκτεθειµένος. Κύριε Ξανθέ, µην πέφτετε στο επίπεδο του κ. Πο-
λάκη. Μη διακινείτε fake news, όπως έκανε και χθες ο κ. Πολάκης.
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(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Αθανάσιος Πλεύρης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τ�ήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ! Δεν θα µου τινάξετε τη διαδικασία στον
αέρα!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Να έρθετε και να
απαντήσετε εάν ισχύει ή δεν ισχύει ο συγκεκριµένος νόµος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Ξανθέ,
έχετε τον λόγο, σύµφωνα µε τον Κανονισµό, για τρία λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Η θρασύτητα του κυρίου Υπουργού είναι
γνωστή, παροιµιώδης και επιβεβαιώνεται και σήµερα. Μας λέτε,
λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχουν fake news. Αφήστε τώρα
τους νοµικισµούς και τα δικολαβίστικα. 

Εδώ έχουµε µια διάταξη η οποία ψηφίστηκε πριν από λίγες
ηµέρες και πήρε ΦΕΚ στις 23 του µηνός, η οποία λέει ρητά: «Οι
ιατροί που προσλαµβάνονται για πρώτη φορά σε θέση επιµελη-
τών Α’, Β’ και Γ’ διορίζονται µε πενταετή θητεία. Στο τέλος της
πενταετίας η θέση επαναπροκηρύσσεται και εφόσον επιλεγεί ο
ίδιος γιατρός, διορίζεται ως µόνιµος». Αυτή είναι η τελευταία διά-
ταξη του ν.4519/2022. Αυτό ισχύει σήµερα. 

Εσείς µου λέτε ότι ταυτόχρονα ισχύει και η διάταξη του
ν.3754/2009 που λέει: «Δεν επαναπροκηρύσσονται οι θέσεις ια-
τρών που υπηρετούν στο ΕΣΥ ως επιµελητές Α’, Β’ και Γ’ µε πεν-
ταετή θητεία και δεν έχουν µονιµοποιηθεί µε τη συµπλήρωση της
πενταετίας. Οι ιατροί που κατέχουν αυτές τις θέσεις κρίνονται
ατοµικά». 

Δηλαδή, ισχύουν και τα δύο; Ισχύει και η προκήρυξη, ισχύει
και η ατοµική κρίση; Μας δουλεύετε; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ακούστε. Δύο είναι τα τινά: Ή έχετε κάνει µια νοµοτεχνική «πα-

τάτα» και είστε βαθύτατα εκτεθειµένοι και πρέπει να φέρετε σή-
µερα, τώρα, µέχρι το τέλος του νοµοσχεδίου νέα, επείγουσα
τροπολογία -βουλευτική, δεν ξέρω τι θα κάνετε για να το διορ-
θώσετε-, αλλιώς ισχύει αυτό που έχει ψηφιστεί  -το ένα είναι
αυτό- ή όντως ο σχεδιασµός ήταν αυτός, να καταργηθεί η µονι-
µότητα, το βάλατε σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών
λάθρα εντελώς και στα µουλωχτά, να µη το πάρει χαµπάρι κα-
νείς. Σας ζητήθηκε να έρθετε στην Ολοµέλεια από τον εισηγητή
µας τον κ. Καλαµατιανό να δώσετε εξηγήσεις. Δεν ήρθατε να δώ-
σετε εξηγήσεις. Ή, λοιπόν, ήταν όντως πολιτική σας βούληση
αυτή και επειδή ξεσηκώθηκαν αντιδράσεις, κάνετε αυτή την «κω-
λοτούµπα» σήµερα. 

Αποφασίστε τι από τα δύο ισχύει. Πάντως εάν δεν φέρετε σή-
µερα νοµοθετική αλλαγή, ισχύει αυτό που ψηφίστηκε, η µεταγε-
νέστερη διάταξη, η οποία καταργεί εν τοις πράγµασι την
προηγούµενη. Μην κοροϊδεύετε τον κόσµο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, δεν

έχετε τον λόγο. Ό,τι λέει ο Κανονισµός.
Πριν δώσω τον λόγο στην κ. Λιακούλη, να υπενθυµίσω ότι η

δήλωση του όποιου Υπουργού ενέχει µεγάλη σηµασία σχετικά
προς τη διευκρίνιση. Ο κύριος Υπουργός ήταν απόλυτα σαφής
ότι δεν καταργεί τη µονιµότητα και κατέθεσε και συγκεκριµένα
πράγµατα στα Πρακτικά. Αυτό το επισηµαίνω για να το γνωρί-
ζουν και οι επόµενοι οµιλητές κατά την τοποθέτησή τους. 

Ορίστε, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς ας µου επιτραπεί να πω ότι είναι µια παρέκκλιση

από τη διαδικασία το θέµα που συζητείται αυτήν τη στιγµή και
πρέπει να διαφυλάσσεται ο τύπος για να διαφυλάσσουµε και την
ουσία. Εγώ συµφωνώ µε το Προεδρείο σας, κύριε Πρόεδρε.

Παρ’ όλα αυτά, αφ’ ης στιγµής έχει ανοίξει αυτή η συζήτηση,
θα πρέπει να κάνουµε και εµείς το δικό µας σχόλιο και τη δική
µας τοποθέτηση στο συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Κύριε Υπουργέ, η συγκεκριµένη καταγγελία ή ερµηνεία –όπως
θέλετε εσείς να την πείτε- δεν µπορείτε να αµφισβητήσετε ότι
έχει δηµιουργήσει µια αµφιθυµία, µια αµφισβήτηση και έχει δια-

ταράξει αρκετά όλο τον χώρο των ανθρώπων που αφορά, είτε
έχουν εκλογές είτε δεν έχουν. Και αφού τους έχει διαταράξει και
γενικώς υπάρχει αµφισβήτηση στο τι θέλετε να πείτε και στο τι
τελικά λέτε, είστε σήµερα εδώ και πρέπει να το διευκρινίσετε. 

Θα κάνω δύο σχόλια µόνο. Στο τέλος της πενταετίας η θέση
επαναπροκηρύσσεται. Είναι ένα γεγονός, γράφεται. Άρα η λε-
κτική ερµηνεία θα πρέπει να έχει µια συνέχεια, όπως και η τελο-
λογική ερµηνεία –ξέρετε πολύ καλά τι λέω, είστε νοµικός- για το
τι θέλετε να πείτε. 

Επίσης, δεν συµφωνώ µε τη θέση ότι επειδή είναι µεταγενέ-
στερη η διάταξη…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Όχι, µη λέτε ναι. Δεν συµφωνώ µαζί

σας. Άλλο θέλω να πω. Μη βιάζεστε να συµφωνήσετε, κύριε
Υπουργέ. Θέλω να πω ότι µπορεί να αφορά νοµικά δύο χωριστά
πεδία, δηλαδή να αναφέρεται σε δύο χωριστά πεδία διατάξεων
χρονικών µε διαφορετικές προκηρύξεις, δηλαδή τα µπερδεύει
ακόµη περισσότερο τα πράγµατα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Δεν είναι χωριστά. Το ίδιο πράγµα είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Ξανθέ!
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Δεν θέλω να επεκταθώ σε σηµειώσεις

που έχω για το θέµα, όµως εάν το ανοίξετε, θα τοποθετηθώ µε
απόλυτη λεπτοµέρεια, κύριε Υπουργέ. 

Το δεύτερο: Θα πρέπει να διευκρινίσετε επιτέλους ποια από
τις δύο διατάξεις κατισχύει, σε ποιο πεδίο και για ποια χρονικά
διαστήµατα. Αυτό σήµερα πρέπει να πείτε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Γρηγοριάδης δεν

είναι εδώ.
Κύριε Βιλιάρδο, θέλετε τον λόγο;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λαµπρούλη,

από το Κοµµουνιστικό Κόµµα δεν µου έχει δοθεί το ποιος θα είναι
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Θέλετε στη θέση του να πά-
ρετε τον λόγο για τρία λεπτά;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Λαµπρούλης έχει
τον λόγο για τρία λεπτά, µετά θα κλείσει ο Υπουργός για δύο
λεπτά και µετά θα αρχίσει κανονικά η συζήτηση του νοµοσχε-
δίου.

Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό που αναδεικνύεται και µε βάση την πρακτική που ακο-

λουθήθηκε στο συγκεκριµένο θέµα µε το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο -εννοώ του Υπουργείου Εσωτερικών- κατά τη γνώµη µας
χαρακτηρίζεται ως ύπουλος τρόπος. Δείτε τι ίσχυε πριν το άρθρο
82 του ν.4915 που αναφέρεται στο ζήτηµα των θέσεων. Όσοι
έχουν δύο κρίσεις στο ΕΣΥ, δηλαδή είτε µετά από επαναπροκή-
ρυξη της ίδιας θέσης είτε καταλάβουν άλλη θέση σε άλλο νοσο-
κοµείο, εφόσον συµπληρώνουν πενταετία, µονιµοποιούνται
αυτοδίκαια µε απόφαση µονοµελούς οργάνου διοίκησης-διοι-
κητή. Αν υπάρχει µια κρίση στο ΕΣΥ επί θητεία, µε τη συµπλή-
ρωση πενταετίας πραγµατικής υπηρεσίας στο ΕΣΥ
µονιµοποιούνται µε κρίση από συµβούλιο εντός του νοµικού προ-
σώπου δηµοσίου δικαίου –εδώ ανοίγουµε άλλο θέµα, αλλά δεν
θα µπω σε αυτήν τη διαδικασία- που είναι η συνέλευση του τοµέα
έπειτα από εισήγηση για τα τυπικά προσόντα από το γραφείο
προσωπικού και για τα επιστηµονικά προσόντα από τους ειση-
γητές του τοµέα στην αντίστοιχη ειδικότητα. Εν συνεχεία, η από-
φαση της συνέλευσης του τοµέα τα διαβιβάζει στη διοίκηση της
υγειονοµικής περιφέρειας για την τελική απόφαση. 

Τι άλλαξε τώρα; Αυτό που ακούστηκε προηγουµένως. Το ξέ-
ρετε και εσείς, το ξέρουµε όλοι. Στην ουσία µε την επαναπροκή-
ρυξη δίνετε τη δυνατότητα να καταθέσουν χαρτιά και άλλοι
διεκδικητές –καλώς εννοούµενη η λέξη- και όχι τη δυνατότητα ο
ήδη εν υπηρεσία γιατρός, το υπηρετόν ιατρικό προσωπικό να συ-
νεχίζει να δουλεύει στο νοσοκοµείο και έτσι ανά πάσα στιγµή
στην πενταετία µπορεί να βρεθεί εκτός συστήµατος. 

Άρα, λοιπόν, είναι ή δεν είναι αυτό άρση µονιµότητας των ήδη
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υπηρετούντων γιατρών που θα ισχύσει φυσικά και θα τους αγγί-
ξει αυτή η ρύθµιση του ν.4915;

Εµείς λέµε ότι θα πρέπει να αποσυρθεί. Φέρτε µια τροπολογία
σήµερα, ούτως ώστε να ανασταλεί η ισχύς του άρθρου 82 του
ν.4915. 

Γιατί στην ουσία παρακάµπτετε ή αναιρείτε, αν θέλετε, τον νόµο
του 2009 που ήρθε να αλλάξει τον νόµο του 2003 που προέβλεπε
αυτά που βάζετε εσείς µε ύπουλο τρόπο σε νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εσωτερικών, όταν ήταν να συζητήσουµε νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Υγείας. Κατά τα άλλα µας φέρνετε και µια τρο-
πολογία σήµερα. Καλώς κάνετε και τη φέρνετε. Δικαίωµά σας
είναι. Μας φέρνετε µια τροπολογία σε ένα νοµοσχέδιο που είναι
ένα συνονθύλευµα τροπολογιών σε άλλες περιόδους. Θα ήταν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο για δυο λεπτά. Και µπαίνουµε στο νοµοσχέδιο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τι νοµοθετήθηκε

µε το άρθρο 82; Γιατί εδώ είµαστε νοµοθετικό Σώµα. Δεν θα ξε-
χάσουµε αυτά που ξέραµε. Στην παράγραφο 5 του άρθρου 11
του ν.2889/2001 περί γιατρών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
προστίθεται 10ο και 11ο εδάφιο. Η παράγραφος 5 διαµορφώνε-
ται ως εξής: η προσθήκη η νοµοθετική είναι αποκλειστικά και
µόνο η προϋπηρεσία. Αυτό νοµοθετήθηκε. Και επαναλαµβάνεται
όλη η παράγραφος που δεν έχει αλλάξει ποτέ, κυρία Λιακούλη
και κύριε Λαµπρούλη. Αυτό που διαβάσατε και αυτό που διάβασε
ο κ. Ξανθός ισχύει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Για το ίδιο θέµα δυο διαφορετικά πράγ-
µατα ισχύουν; Θα τρελαθούµε τελείως;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα σας πω.
Ισχύει µε το 2001 και το 2003. Δεν καταργήθηκε ποτέ. Προσθέ-
τουµε την προϋπηρεσία. Τι άλλαξε; Το 2009 είπε ότι οι θέσεις
δεν επαναπροκηρύσσονται. Αυτό παραµένει σε ισχύ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Επιτέλους το είπατε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Μας κοροϊδεύετε χοντρά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Ξανθέ, δεν

είναι ότι δεν καταλαβαίνετε. Είστε ο µόνος που τα αναδείξατε
εσκεµµένα. Το 2001 και το 2003 η διάταξη συνεχίζει να ισχύει.
Υπάρχει στον νοµικό µας κόσµο αυτό το άρθρο. Ως έχει. Υπάρ-
χει. Τι έκανε ο νοµοθέτης το 2009; Είπε ότι η διαδικασία αυτή
υπάρχει µεν αλλά εγώ δεν επαναπροκηρύσσω τις θέσεις. Δεν τις
επαναπροκηρύσσω. Ερχόµαστε, λοιπόν, εµείς και λέµε στη δια-
δικασία που υπάρχει, που µε το 2001 δεν επαναπροκηρύσσεται,
αλλάζουµε το κοµµάτι της προϋπηρεσίας για άσχετο θέµα από
αυτό που λέτε. Η παράγραφος όπως τη διαβάσατε εσείς, όπως
τη διάβασε ο κ. Ξανθός, εάν µπείτε τώρα µέσα στον δικηγορικό
σύλλογο, υπάρχει ως έχει. Ποια ήταν η νοµοθετική πρωτοβουλία;
Αποκλειστικά και µόνο η προϋπηρεσία. 

Όπως πολύ σωστά λέει ο Πρόεδρος, η δήλωση του Υπουργού
είναι η ερµηνεία του νόµου ότι ο νόµος του 2009 ισχύει κανονικά,
οι αλλαγές που έχουν γίνει αφορούν αποκλειστικά και µόνο την
προϋπηρεσία. Επαναδιατυπώνεται το άρθρο όχι ως νέα κανονι-
στική ισχύ αλλά ως προς την προσθήκη. Όταν προστίθενται δύο
εδάφια γίνεται και επαναδιατύπωση του άρθρου ως είχε. 

Άρα, ο νόµος του 2009 και η µη επαναπροκήρυξη των θέσεων
συνεχίζει να ισχύει κανονικά. Άρα, θεωρούµε ότι το θέµα έχει
λήξει. Εσείς ήρθατε εδώ να πείτε ότι δεν έχει καταργηθεί ένας
νόµος. Ο νόµος του 2009 από πού έχει καταργηθεί; Είναι σε ισχύ.
Είναι κανονικά σε ισχύ. Δεν τίθεται κανένα θέµα µονιµότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε παρακαλώ.
Μην επαναλαµβάνετε πέντε φορές το ίδιο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Με τη σωστή
πρωτοβουλία της Αναπληρώτριας Υπουργού, κ. Γκάγκα, µπαίνει
προϋπηρεσία και σε άλλα µέρη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, κλεί-
στε. Το εξηγήσατε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν έχει άλλη διαδι-

κασία. Στην τοποθέτησή σας πείτε ό,τι θέλετε, κύριε Ξανθέ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μπλούχος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-

τίας από τη Δράµα. 

Να ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής, παρακαλώ.
Κύριε Μπλούχο, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι, εισάγεται σήµερα στην

Ολοµέλεια το παρόν σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας µε
τρία µέρη ενδιαφέροντος. Το πρώτο αφορά στην κύρωση της
από 17 Μαρτίου σύµβασης δωρεάς έργο 8 που αφορά στο νέο
Νοσοκοµείο της Σπάρτης και η οποία επιµέρους σύµβαση απο-
τελεί το παράρτηµα 12 της από 6 Σεπτεµβρίου του 2018 σύµβα-
σης δωρεάς µεταξύ του Κοινωφελούς Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος» και του ελληνικού δηµοσίου για την ενίσχυση και ανα-
βάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας. 

Θα ήθελα να τονίσω ότι πρόκειται για κατ’ αρχήν σύµβαση του
2018. Δεν ήταν Κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία, όµως η έµπρακτη
λειτουργία της αρχαιοελληνικής λειτουργίας µέσω ευεργεσιών
όπως αυτή του Κοινωφελούς Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» πρέ-
πει να ενώνει όλες τις πολιτικές δυνάµεις διότι αποτελεί το πολι-
τιστικό µας DNA. Όλη η Ελλάδα χτίστηκε από εθνικές ευεργεσίες
και η πατρίς ευγνωµονούσα κατά τον περίφηµο ζωγραφικό πί-
νακα του Θεόδωρου Βρυζάκη οφείλει µε ενωµένο τον πολιτικό
της κόσµο να διαδηλώσει τη χαρά και ευγνωµοσύνη της για ένα
νέο θεραπευτήριο, σύγχρονο µα και διαφορετικά οργανωµένο
το οποίο θα καρπωθεί ο αναγκεµένος πολίτης της Λακωνίας, πα-
τρογονικός τόπος καταγωγής του µακαριστού εφοπλιστή Σταύ-
ρου Νιάρχου. 

Στο πρώτο άρθρο του νοµοσχεδίου κατατίθεται όλο το σχέδιο,
οι επιµέρους συµβάσεις ως έργο 8 παράρτηµα 12 του
ν.4564/2018. Στα 13 άρθρα αυτού του σχεδίου τα οποία περιλαµ-
βάνονται προς κύρωση, όλα στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου,
περιγράφονται αναλυτικά ο σκοπός και το αντικείµενο του έργου,
όλοι οι όροι υλοποίησης της δωρεάς του έργου 8 µε τα τεχνικά
δεδοµένα, ο προϋπολογισµός του έργου, το χρονοδιάγραµµα
υλοποίησής του στα τριάµισι χρόνια για να λειτουργήσει το νέο
νοσοκοµείο και στα τεσσεράµισι για την ολοκλήρωση συνολικά
του έργου, οι τρόποι πιστοποίησης, ολοκλήρωσης και δωρεάς
του έργου, η διαδικασία µετεγκατάστασης από το παλιό στο νέο
νοσοκοµείο, η νέα ονοµασία του, οι τρόποι διαχείρισης και λει-
τουργίας του έργου, οι διαδικασίες και οι υποχρεώσεις συντή-
ρησης και φύλαξής του, διατήρησης της αρχιτεκτονικής του
φυσιογνωµίας, η ασφάλισή του επί παντός, τα δικαιώµατα πνευ-
µατικής ιδιοκτησίας που απορρέουν από την κατασκευή και λει-
τουργία του, καθώς και λοιποί όροι δια των οποίων προβλέπεται
υποχρέωση του Γενικού Νοσοκοµείου Σπάρτης- Ίδρυµα «Σταύ-
ρος Νιάρχος» να παρέχει τουλάχιστον µία φορά ετησίως έγ-
γραφη ενηµέρωση προς το ίδρυµα αναφορικά µε την τήρηση
των όρων σύµβασης και σε έκτακτη βάση όποτε ζητηθεί από το
ίδρυµα. 

Έχει κατηγορηθεί εν προκειµένω το νοµοσχέδιο ότι προάγει
τον νεοφιλελευθερισµό. Υπ’ όψιν, νεοφιλελευθερισµός απλά ση-
µαίνει έλλειψη κράτους όχι κράτος, όχι πολιτεία, επειδή ένα τέ-
ταρτο δηµόσιο νοσοκοµείο γίνεται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού
δικαίου ενταγµένο στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας της ελληνικής πο-
λιτείας. Ξαναλέω, µε σθένος, αγάπη και στοργή για το χώρο της
δηµόσιας υγείας που υπηρετώ η επιλογή να γίνουν κάποια νο-
σοκοµεία νοµικά πρόσωπα όχι δηµοσίου αλλά ιδιωτικού δικαίου
ενταγµένα στο ελληνικό δηµόσιο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, εννο-
είται δεν είναι τυχαία. Είναι οργανωτική πρόταση. Πρόταση να
οργανωθεί και να γίνει αποτελεσµατικότερη η δηµόσια υγεία ως
δηµόσιο αγαθό. Διότι τα δείγµατα γραφής στη Μακεδονία από
το µεγαλύτερο Νοσοκοµείο, το «Παπαγεωργίου», τουλάχιστον
στο λειτουργικό διαχειριστικό του κοµµάτι είναι καλύτερα από
των υπολοίπων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ορατή πλέον µια αόριστη
απισχναντική ασθένεια που έχει προσβάλει τη σύγχρονη Αρι-
στερά µας που καταρρακώνει τον ανθρωποκεντρισµό και τον κοι-
νωνιοκεντρισµό της µε µόνιµα και σε έξαρση συµπτώµατα πλέον
αυτά των σπασµών αποµυθοποίησης και αποκαθήλωσης των
πάντων. Ακόµα ακόµα και αυτών των ευεργεσιών. Η ανέντιµη
αποκαθήλωση δεν γίνεται ρητορικά τουλάχιστον απ’ όλους. Γί-
νεται διακριτικά από κάποιους διά της αποφυγής. Ένα µοτίβο θε-
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µελιώδες πλέον για σας για την µεταφορολογία και εικονοπλασία
του φιλελευθερισµού και της ιδιωτικοποίησης. Κοινό δε ιατρικό
στοιχείο ιδιάζουσας αυτοαναφορικής σηµασίας για εσάς συνί-
σταται στο µοτίβο της µόνιµης καταγγελίας, της δήθεν εµπορευ-
µατοποίησης. Πεισµατικά εγκλωβισµένη στα δοτικά της ψεύδη η
Αριστερά. Αλλά το χειρότερο όλων ότι προσδοκά από τους γύρω
της να τα ενστερνιστούν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µαταιοπονείτε γιατί αγνοείτε το
επίπεδο πλέον της συναισθηµατικής και κοινωνικής ωρίµανσης.
Ακροβατείτε ως συνήθως ανάµεσα σε δύο βασικές αντιθετικές
επιχειρηµατολογίες. Στην πρώτη όπου µόνο το κράτος και όχι
ιδιωτικά κεφάλαια πρέπει να χρηµατοδοτούν δηµόσια αγαθά
γιατί αυτά δηµιουργούν ενδεχόµενα εξαρτήσεις. Και στη δεύ-
τερη, τη ρεαλιστική ότι οι κρατικοί πόροι ποτέ δεν είναι επαρκείς
για να στηρίξουν όλο το εύρος των κοινωνικά επωφελών δρα-
στηριοτήτων και γι’ αυτόν τον λόγο συµπληρώνονται µε κεφά-
λαια ευεργεσίας. Και πραγµατιστικά µιλώντας, ουδέποτε
διαχρονικά το κράτος µας µπόρεσε να ανταποκριθεί.

Εσείς επιλέγετε να χρησιµοποιείτε τη µόνιµη καταγγελία
ακόµα και σήµερα, δαιµονοποιώντας συνέπειες. Εµείς επιλέ-
γουµε να ισχυροποιήσουµε το κράτος να µπορεί να ανταποκριθεί
µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, αξιοποιώντας παράλληλα και τι-
µώντας µε τον καλύτερο τρόπο τα κεφάλαια ευεργεσίας, όπως
αυτό, µε τη διαµόρφωση ειδικού νοµοθετικού πλαισίου διαχείρι-
σής τους.

Στην ελληνική πραγµατικότητα, διαχρονικά οι ευεργεσίες είναι
πράξεις πραγµάτωσης ιστορικής συνειδητότητας και κοινωνικής
επίγνωσης.

Εσείς επιλέγετε ρητορικά τεχνάσµατα προκειµένου να αποφύ-
γετε να τοποθετηθείτε σχετικά µε τις εννοιολογικές σας πραγ-
µατικότητες. Μια επιεικής ανάγνωση των τοποθετήσεών σας
αποδεικνύει τον ανούσιο αναγωγισµό που επιχειρείτε, προτάσ-
σοντας σχεδόν πάντα την επικρεµάµενη και επαπειλούµενη ιδιω-
τικοποίηση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

Το υπόλοιπο νοµοσχέδιο περιλαµβάνει ένα Β’ και ένα Γ’ Μέρος
που αφορούν σε γενικές γραµµές σε παρατάσεις ισχύος κείµε-
νων διατάξεων που κανονικά λήγουν στις 31 Μαρτίου του τρέ-
χοντος. Όλες οι διατάξεις αναφέρονται στα µέτρα κατά του
πανδηµικού φαινοµένου. Είναι, θα έλεγα, ένα διττό νοµοσχέδιο,
εύκολα αναγνώσιµο. Αναφέρεται στη δωρεά για την κατασκευή
του σύγχρονου νοσοκοµείου και στις παρατάσεις ισχυουσών δια-
τάξεων που ψηφίσαµε αρκετές φορές έως σήµερα για να γί-
νουµε αποτελεσµατικότεροι στην αντιµετώπιση του πανδηµικού
φαινοµένου.

Το πανδηµικό φαινόµενο, παρά την τεράστια εµπειρία µας
αυτά τα δύο χρόνια που το αντιµετωπίζουµε, αποτελεί µια πραγ-
µατικότητα διαρκούς εξελισσόµενης πορείας, µε αλλαγές άλλοτε
απρόσµενα δυσάρεστες και άλλοτε προβλέψιµες. Άρα η διαρκής
νοµοθετική µας µέριµνα πρέπει να είναι προτεραιότητα, παρα-
κολουθώντας τις επιταγές της επιστηµονικής κοινότητας.

Η πανδηµία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν φεύγει µε έναν
νόµο και ένα άρθρο άπαξ ψηφιζόµενο. Όµως, στις έκτακτες
αυτές συνθήκες καταλαβαίνεις ότι στον τόπο µας δεν υπάρχουν
αυτά τα συµφωνηµένα υπονοούµενα, ο κοινός τόπος που θα δι-
καιολογούσε µια σχετικά αδιασάλευτη προοπτική, λες και χαρα-
κτηρίζουµε ένα φαινόµενο ψυχικής εντροπίας, όπως η άµβλυνση
της ικανότητας των αντιπολιτεύσεων για γόνιµο διάλογο και εποι-
κοδοµητική κριτική. Αντ’ αυτών, µονότονη φλυαρία και τοξικό-
τητα.

Με το να επιδιώκεις την τοξικότητα σε τέτοιες ιδιάζουσες και
πρωτόγνωρες συνθήκες θέτεις την κοινωνική συνοχή σε διακιν-
δύνευση και χάνεις την πολιτική σου αξιοπιστία και δυστυχώς και
την αξιοπρέπειά σου.

Συνεπείς, λοιπόν, κάποιοι στον ιδεοπρακτικό µονισµό τους,
επιδίδονται ακόµα και σήµερα σε µια ασυνάρτητη συλλογιστική
και πάλι µε µια ακατάληπτη µεθοδολογία και φυσικά, τη θνητό-
τητα και φυσικά, την πλεονάζουσα ή υπερβάλλουσα θνησιµό-
τητα. Ρητορικά πυροτεχνήµατα επί παντός για να βλάψουν τι
τελικά και ποιους; Και προβαίνουν σε άστοχες διασυνδέσεις και

στοχευµένες υπεραπλουστεύσεις, όπως το να αφήνεται να εν-
νοηθεί ότι δεν συµπίπτει τυχαία η αύξηση των θανάτων του τε-
λευταίου εξαµήνου µε τις αλλαγές στην ηγεσία του Υπουργείου.

Λοιπόν, η εύκολη και ανέξοδη κριτική ξεκίνησε µε τη στήριξη
του ΕΣΥ και συνεχίζεται, δυστυχώς. Βασικό σκέλος στη διαχεί-
ριση µιας υγειονοµικής κρίσης αποτελεί η δυναµικότητα του συ-
στήµατος υγείας, που καλείται να ανταποκριθεί. Εννοείται.
Όµως, το πρώτο λάθος στη συλλογιστική αυτή ήταν και παρα-
µένει ότι όλοι αποφύγατε σκοπίµως να τοποθετηθείτε στις πραγ-
µατικότητες του ΕΣΥ αυτής της χώρας. Πολλές οι θεµελιακές
του βλάβες και χρόνιες οι δοµικές του παθογένειες.

Και σας ρωτώ ευθέως: Πείτε κάποιες εσείς, που και εσείς τις
επικαλείστε στη ρητορική σας, αλλά µη µας πείτε πάλι για την
υποστελέχωση και την υποχρηµατοδότηση. Είναι πιθανά και προ-
φανώς, δεν φτάνουν µόνο αυτά για την ανάταξη και τη διόρθωση
των παθογενειών.

Τι λέµε µε το «χρόνιες παθογένειες», αγαπητοί συνάδελφοι;
Είναι η παντελής απουσία λειτουργικών ποιοτικών δεικτών. Είναι
η διοικητική καθήλωση των νοσοκοµείων. Είναι η ρευστοποι-
ηµένη κλινική ιεραρχία. Είναι η απουσία λογοδοσίας, αξιολόγη-
σης ενδεχόµενων κυρώσεων. Είναι η ισοπεδωτική και
αδιαβάθµιτη γενικά διαχείριση του ανθρωπίνου δυναµικού και ότι
όσον αφορά στις χρόνιες λειτουργικές παθογένειές του, απαι-
τούνται δοµικές αλλαγές, ανεξαρτήτως των κατευθύνσεων και
του ιδεολογικοπολιτικού προσήµου και τέτοιες σίγουρα δεν µπο-
ρούν να γίνουν εν µέσω κρίσης. Μάλλον θα ήταν και επικίνδυνο
να γίνουν κάτι τέτοιες, γιατί δεν γίνονται εν είδει αυτοµατισµών
και δεν αποδίδουν άµεσα.

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί µια δραµατική
αναγκαιότητα και είναι επιτακτικό να δροµολογηθεί. Θέλει, όµως,
µακροορίζοντα και χρόνο προσαρµογής. Άρα, τι απέµεινε να
γίνει, εφόσον οι δοµικές αλλαγές κρίνονται επισφαλείς εν µέσω
κρίσης; Να στηριχθεί ως έχει το ΕΣΥ. Πως; Μη διασαλεύοντας,
λοιπόν, τα δοµικά του χαρακτηριστικά, µπορούσε να γίνει σε επί-
πεδο υποστήριξής του σε ανθρώπινους και υλικοτεχνικούς πό-
ρους. Έγινε; Ακόµα και στους πιο σκεπτικιστές πιστεύω ή τους
αθεράπευτα, όπως εσείς, επικριτές, είναι καταφανέστατο ότι η
µη παραδοχή µόνο υποκρισία προδίδει και αυτό το λέω επιεικώς.
Και πώς, δηλαδή, φαίνεται αυτό; Με χιλιάδες προσλήψεις επι-
κουρικού και µόνιµου προσωπικού.

Παρεµπιπτόντως, κανείς δεν τόλµησε σε αυτή την Αίθουσα να
επισηµάνει ότι αυτή η αθρόα εισροή προσωπικού µπορεί µε ποι-
οτικούς όρους να µην αποδώσει αυτά που καλείται, γιατί κανείς
δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι ο χώρος είναι τόσο ευαίσθητος,
οι απαιτήσεις υψηλές, οι προσδοκίες περισσότερες και ο χώρος
και το αντικείµενο υπηρεσιών εξειδικευµένο. Και ναι, αναγκα-
στική επιλογή ήταν, όπως και τόσες άλλες, γιατί προηγήθηκε µια
πενταετία -ή και µια δεκαετία, αν θέλετε- που άδειασε το σύ-
στηµα, χωρίς καµµία πρόνοια και χωρίς καµµία προπαρασκευή.
Ακόµα και σε φυσιολογικές συνθήκες η προσαρµογή των νεο-
φερµένων απαιτεί χρόνο και κανείς δεν αναρωτήθηκε ποτέ για
αυτή τη βίαιη προσαρµογή-µετάβαση.

Επόµενη κριτική, λοιπόν, που ακούγεται µονίµως: «Πάρτε και
άλλους, δεν φτάνουν». Αυτό µάλλον είναι αίτηµα από κεκτηµένη
ταχύτητα, πάλι αγνοώντας την πραγµατικότητα.

Ποιους να πάρουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Μα, σκον-
τάφτει αυτό στην προσφορά συγκεκριµένων κατηγοριών επαγ-
γελµατιών υγείας που έχουν εξαντληθεί. Και όσο και αν αυτό σε
ορισµένους φαντάζει σαν υπερβολή, υπάρχουν αδιάψευστα στοι-
χεία, όπως είναι οι πλατφόρµες του επικουρικού προσωπικού.
Λέτε «δεν προσλαµβάνετε εξειδικευµένο προσωπικό».

Απορώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Αναρωτηθήκατε όλο
αυτό το διάστηµα ή γνωρίζετε τις αναλογίες των εισροών σε αν-
θρώπινο δυναµικό στο σύστηµα σε κατηγορίες ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ;
Το αναρωτηθήκατε, όταν από τη µια, µιλάµε για εξειδικευµένο
προσωπικό, ποιους µπορούµε και παίρνουµε, τι δυνατότητες
έχουµε να πάρουµε;

Συνέχεια στο αριστερό απαιτητολόγιο η εµµονή σας µε τις
προσλήψεις ιατρών. Και εδώ είµαστε! Η αναγκαιότητα, φυσικά,
είναι δεδοµένη, αλλά φυσικώ τω τρόπω αποκρύπτουµε από το
ευρύ κοινό µας ότι παρά τον ιατρικό πληθωρισµό της χώρας,
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συµβαίνει το παράδοξο να έχουµε ειδικότητες σε κρίση. Και αυτό
σκοντάφτει σε αυτό που κάποια αγορήτρια είπε στις επιτροπές,
αλλά και από πολλές φορές από επίσηµα χείλη εδώ έχει ακου-
στεί, για στοχευµένες προσλήψεις. Αυτές θέλουµε αυτή τη
στιγµή. Αυτές χρειαζόµαστε, στοχευµένες προσλήψεις σε ειδι-
κότητες που υπάρχουν σε κρίση. Δεν έχουµε πλέον να προσλά-
βουµε ειδικότητες ή να χρησιµοποιήσουµε, όπως οι αναισθη-
σιολόγοι ή οι εντατικολόγοι. Και φυσικά, τα µέτρα που έπρεπε
τώρα να παρθούν και δεν πάρθηκαν, θα αποδώσουν σε αυτές τις
ειδικότητες τα επόµενα χρόνια.

Και αναρωτιέµαι αν στην προηγούµενη πενταετία η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ έκανε κάτι για αυτές τις ειδικότητες. Διότι σίγουρα η
Αναισθησιολογική Εταιρεία, εξ όσων γνωρίζω, εδώ και χρόνια
κρούει τον κώδωνα του κινδύνου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ δύο-τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε, ενδεχόµενα τη
δευτερολογία µου, αν θέλετε.

Η απάντηση σε αυτή τη δύσκολη πραγµατικότητα ήρθε µε τη
διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού της χώρας, την κινητοποί-
ηση-µετακίνηση δυνάµεων µε κινητροδότηση, τις επιτάξεις του
ιδιωτικού τοµέα, πετυχαίνοντας την εξασφάλιση της λειτουργι-
κότητας στις νοσοκοµειακές και περιφερειακές κυρίως δοµές
µας, που είναι ξεκάθαρα πλέον εµφανείς.

Από την άλλη, η στήριξη σε υλικοτεχνολογική υποδοµή υπήρξε
διαρκής και δεδοµένη καθ’ όλη τη διάρκεια της κρίσης. 

Και αφού διά στόµατος πρώην Υπουργού το κυρίαρχο πλέον
θα ήταν η ενίσχυση, η τόνωση του ηθικού των ανθρώπων µας
που εξαντλούνται, επιλέγεται από ξιπασµένες και ναρκισσευόµε-
νες σφραγίδες και αριστολογούσες ηγεσίες να κατακλύσουµε
τον δηµόσιο διάλογο µε τους θανάτους, το ποσοστό τους και τη
διαχείριση των ασθενών µας εντός και εκτός ΜΕΘ. 

Το µέγιστο ατόπηµα και η ανακολουθία είναι κατάδηλα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, γιατί όταν στη διαχείριση των βαρέως πα-
σχόντων ασθενών εµπλέκεται ιατρονοσηλευτικό προσωπικό, δεν
µπορεί να αποµονωθεί ως στόχος η πολιτική ηγεσία. Ακόµη κι αν
υποθέσουµε ότι όλοι βρίσκονται σε οµόκεντρους και επάλληλους
κύκλους, δεν µπορεί να αποµονωθεί και να διασφαλιστεί το γόη-
τρο, η αξιοπρέπεια, η αξιοπιστία και η εγκυρότητα, η ηθική και η
ανθρωπιά όλων αυτών που αγωνιούν και πασχίζουν σήµερα για
τη διασφάλιση της ζωής των συνανθρώπων µας. 

Αφού, λοιπόν, βάλαµε στον δηµόσιο διάλογο αυτούς τους δεί-
κτες της θνησιµότητας, της θνητότητας, της υπερβάλλουσας
θνησιµότητας, αποκρύψαµε πάλι ότι αυτοί οι δείκτες αποτελούν
αντικείµενο ανάγνωσης και συνεχούς µελέτης από τους εξειδι-
κευµένους επαγγελµατίες του χώρου και πληροφοριακά ενίοτε
προκαλούν σύγχυση και σε αυτούς, και σε εµάς, δηλαδή. Και θε-
λήσαµε µε απλό και άκοµψο τρόπο να τους χρησιµοποιήσουµε
εκεί που δεν πρέπει κατά κύριο λόγο, γιατί δεν µπορούν να είναι
κατανοητοί στο ευρύ κοινό. Και είναι παντελώς άστοχο να λει-
τουργούν ως αδροί, πόσω µάλλον ως πολιτικοί δείκτες. Ποτέ οι
αδροί πολιτικοί δείκτες υγείας δεν προσφέρονται αυτοί και µόνο
για εξαγωγή των όποιων συµπερασµάτων. 

Και αλήθεια, τι συγκρίνουµε -γιατί το κάνετε µονίµως- την αν-
θεκτικότητα και τη δυναµικότητα άλλων συστηµάτων µε το δικό
µας; Συγκρίνετε, για παράδειγµα, το γερµανικό σύστηµα υγείας
µε το δικό µας; Οι Γερµανοί έστησαν αυτό το ανθεκτικό και δυ-
ναµικό σύστηµα υγείας σε µια µέρα και ανταποκρίθηκε καλύτερα
και εµείς δεν µπορούµε να το στήσουµε σε µια µέρα, ώστε να
ανταποκριθεί και το δικό µας καλύτερα; 

Και εκείνο που επισταµένα αποκρύπτετε ή αγνοείτε είναι ότι
τέτοιοι δείκτες δύσκολα είναι συγκρίσιµοι. Και να πούµε ξεκά-
θαρα -το είπατε πολλοί και ο κ. Φραγγίδης προχθές στις επιτρο-
πές- ότι η θνητότητα είναι ένα πολυπαραγοντικό φαινόµενο, η
αιτιολογία του, η πρόκληση και η ανάλυσή του -συµφωνείτε, κ.
Φραγγίδη-, αλλά το προσπερνάτε όλοι. Δεν αναφερόµαστε ποτέ
στο ποιοι είναι αυτοί οι παράγοντες που συνεπιφέρουν τη χειρο-
τέρευση αυτών των δεικτών ή την καλυτέρευσή τους. 

Τι καταλαβαίνουµε από όλα αυτά; Ότι οι δείκτες υγείας δεν
αποτελούν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µονοσήµαντους δεί-
κτες. Ας ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, ότι αυτά πρέπει να είναι αντι-

κείµενο µελετών από επαγγελµατίες υγείας και όχι αντικείµενα
πολιτικής αντιπαράθεσης, γιατί γι’ αυτούς που τα επιλέγουν προ-
δίδει επιχειρηµατολογική γύµνια και πολιτικό καιροσκοπισµό. 

Και να που, όµως, θα µπορούσαν τα δεδοµένα να ήταν χειρό-
τερα, αλλά εµείς κάναµε µια µεγάλη προσπάθεια στο πλαίσιο των
διαθέσιµων πόρων µας και ναι, σήµερα, εγώ πιστεύω ακράδαντα
ότι µπορούµε να συγκριθούµε µε αυτές τις χώρες, µε τα ανθε-
κτικότερα συστήµατα. Και υπάρχουν και διεθνείς µελέτες που το
επιβεβαιώνουν αυτό. Στη δευτερολογία θα καταθέσω σχετικές. 

Όµως, παρεµπιπτόντως, ασχολήθηκε ποτέ κανένας σας -ειλι-
κρινά µιλώντας- µε την ανταπόκριση του συστήµατός µας προ
της πανδηµίας, µε τη νοσηρότητα και τη θνητότητά του, όπως
και µε άλλους λειτουργικούς δείκτες, όπως µε την επιβίωση των
καρκινοπαθών ασθενών µας, για παράδειγµα, για να δούµε τις
πραγµατικές µας επιδόσεις; Αλλά τότε -το διαχρονικά είναι αυτό
το «τότε»- µάλλον δεν σας αφορούσε, ούτε καν το υποπτευθή-
κατε και δύσκολα φυσικά θα γινόντουσαν τέτοια θέµατα σηµαίες
ευκαιρίας. 

Οφείλουµε, όµως, να απαντήσουµε και για τις δυνατότητες
του συστήµατος. Αναρωτιέµαι, είχαµε εµείς ποτέ ως χώρα επαρ-
κείς δυνατότητες σε κάλυψη ΜΕΘ µε βάση τα ορίζοντα από τα
ευρωπαϊκά και διεθνή επιστηµονικά δεδοµένα; Το είχαµε; Ποτέ
δεν το είχαµε. Και σε αυτό το προηγούµενο που εντέχνως παρο-
ράτε σήµερα µιλάµε για υπερδιπλασιασµό των κλινών ΜΕΘ µε
την καταλληλότερη υλικοτεχνική υποδοµή, γεγονός που δεν πρέ-
πει να αµφισβητείται και από τους πιο κακόπιστους. Και εφόσον
εξασφαλίσαµε έναν µεγαλύτερο αριθµό τέτοιων κλινών, θα µπο-
ρούσαµε ακόµα µεγαλύτερο; Εξασφαλίσαµε την επάρκεια; Και
εδώ είναι όλα τα παρελκυστικά και τα απρεπέστατα που χρησι-
µοποιούνται. 

Το να αυξηθούν οι κλίνες ΜΕΘ ήταν και είναι µια αδήριτη
ανάγκη. Το να εξασφαλιστούν εξοπλισµοί και πολλά υποστηρι-
κτικά συν αυτώ ήταν αναγκαιότητες και έγιναν. Και σε αυτόν τον
πόλεµο ήταν απαιτητό να έχουµε τα πάντα και σε ποιότητα και σε
αριθµό και τα εξασφαλίσαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Όµως,
µιλάµε για ΜΕΘ, για ένα ιδιαίτερα ευαίσθητο περιβάλλον και για
τους λειτουργούντες σε αυτό µε όρους απόλυτης εξειδίκευσης. 

Οι δυνατότητες του συστήµατος ταβανώνουν, όταν οι καλύ-
ψεις µε ιατρικό προσωπικό-εντατικολόγους εξαντλούνται. Εξαντ-
λούνται τα ανθρώπινα αποθέµατα, γιατί απλά αντικειµενικά δεν
υπάρχουν εντατικολόγοι και ούτε βαφτίζονται και όταν φυσικά
και το υπόλοιπο προσωπικό απαιτεί εξειδίκευση, αλλά και προ-
σαρµογή και δεν υφίσταται τέτοιο επί µακρού χρόνου για την ελ-
ληνική πραγµατικότητα και όταν η λειτουργική προσαρµογή του
ανθρώπινου δυναµικού σε ένα τέτοιο περιβάλλον απαιτεί πολύ
χρόνο. Και αυτά είναι από δεδοµένα µελετών αδιαµφισβήτητα.
Άρα καλούµε συγκεκριµένο σε αριθµό προσωπικό να µπορεί να
ανταποκριθεί σε καταστάσεις αυξηµένων αναγκών. 

Και τέλος, ένα σχόλιο για την πρωτοβάθµια υγεία. Μιλάτε όλοι
για την πρωτοβάθµια, όταν και εσείς -ενδεχόµενα και όλοι οι προ-
ηγούµενοι- δεν κάνατε τίποτα γι’ αυτήν και όταν γνωρίζετε ότι το
µεγαλύτερο ποσοστό της γίνεται από τους ιδιώτες εξειδικευµέ-
νους γιατρούς και φυσικά δεν µας διαφωτίσατε ποτέ για το πώς
και µε ποιους θα καταφέρνατε την πιο ουσιαστική εµπλοκή της
πρωτοβάθµιας στη διαχείριση του πανδηµικού φαινοµένου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προετοιµαζόµενος για τούτη
την οµιλία σκεφτόµουν ότι τελικά τούτη η παράλογη εχθρότητα
απέναντι σε αποτελεσµατικές κυβερνητικές νοµοθετήσεις, σε
ορθές κινήσεις, σε σωστές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
παρακαλώ ολοκληρώστε. Εξαντλήσατε και τη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
…ειδικές και υγειονοµικές τοποθετήσεις δεν είναι απαραίτητα

γεγονός αρνητικό. Όσο ανορθόδοξο κι αν ακούγεται αυτό το
σκεπτικό, πατάει σε µια λογική. Όχι, δεν βλέπουµε αγάπη και
αγαθές προθέσεις από τους πετροβολούντες την Κυβέρνηση και
διά αυτού του νοµοσχεδίου, αλλά βλέπουµε ότι οι πετροβολούν-
τες προσφέρουν τοξικότητα στη δηµόσια σφαίρα. 

Το κυβερνητικό αφήγηµα διά του νοµοσχεδίου αυτού αποτελεί
εικόνα δέντρου γεµάτο καρπούς και το πετροβόληµα αποτελεί
εν τοις πράγµασι απόδειξη αγλαόκαρπης πλησµονής.
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Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε για την ανοχή. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ και
εγώ, κύριε Μπλούχο. 

Και τον λόγο έχει τώρα ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Βαρεµέ-
νος, ο οποίος θα µιλήσει µέσω Webex. 

Κύριε Βαρεµένε, µας ακούτε; Δεν ακούγεστε, ανοίξτε το µι-
κρόφωνο. (…δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης Webex)

Μη χάσουµε, όµως, χρόνο. Με την ανοχή σας, να πάµε στον
επόµενο εισηγητή µέχρι να συνδεθείτε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Μισό λεπτό. Με ακούτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούγεστε τώρα.

Δεν έχουµε εικόνα, αλλά έχουµε τη φωνή σας που είναι και το
απαραίτητο. Ανοίξτε την κάµερά σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Μισό λεπτό τώρα, γιατί κάτι έγινε.
Λοιπόν, ας µιλήσω µετά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Βαρεµένε,
µέχρι να αποκατασταθεί η βλάβη, να πάµε στον κ. Φραγγίδη; Θα
είχατε την καλοσύνη να περιµένετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. 
Ο κ. Φραγγίδης, λοιπόν, ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλ-

λαγής έχει τον λόγο και παρακαλώ τους τεχνικούς να αποκατα-
στήσουν την επικοινωνία.

Ορίστε, κύριε Φραγγίδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα

νοµοσχέδιο για την υγεία, το οποίο προσφέρεται κυρίως για πο-
λιτική συζήτηση. 

Στη βασική του µορφή περιλαµβάνει την κύρωση της Σύµβα-
σης Δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» για τη δηµιουρ-
γία του υπερσύγχρονου Γενικού Νοσοκοµείου Σπάρτης - Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος» και ρυθµίσεις που αφορούν την παράταση
ισχύος µέτρων για την αντιµετώπιση της πανδηµίας. 

Φροντίσατε βέβαια, κύριε Υπουργέ, να ταράξετε τα νερά, κα-
ταθέτοντας τροπολογίες της τελευταίας στιγµής, µαζέµατα, δι-
ευθετήσεις. Ως συνήθως, δηλαδή. Τόσο σε διαδικασίες όσο και
σε περιεχόµενο, η µέχρι τώρα νοµοθέτηση του Υπουργείου
Υγείας είναι -επιτρέψτε µου να πω- χαµηλής ποιότητας και απέχει
σηµαντικά από τις καλές πρακτικές. Το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο ήρθε την ίδια µέρα που ψηφιζόταν άσχετο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εσωτερικών στο οποίο εµπεριέχονταν έξι άρθρα του
Υπουργείου Υγείας εκ των οποίων –το ζήσαµε και προηγουµέ-
νως- ένα δηµιουργεί ισχυρές αµφιβολίες για τις πραγµατικές
προθέσεις και ερµηνείες που υπάρχουν. Σκοπιµότητα, έλλειψη
συντονισµού, τι δείχνει αυτό; 

Όσον αφορά στη δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» η
πρωτοβουλία αυτή θα αποδώσει στο ελληνικό δηµόσιο ένα τε-
ράστιο σε σηµασία έργο όχι µόνο για τη Σπάρτη και τη Λακωνία,
αλλά και για την ευρύτερη κοινωνία της νοτιοανατολικής Πελο-
ποννήσου. 

Το νέο Γενικό Νοσοκοµείο Σπάρτης - Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρ-
χος» µε ύψος δαπάνης 87.600.000 ευρώ που θα καλυφθεί εξ ολο-
κλήρου από το ίδρυµα, φιλοδοξεί να αναβαθµίσει τη ζωή της
τοπικής κοινωνίας, διασφαλίζοντας την πρόσβαση όλων των κα-
τοίκων, παιδιών και ενηλίκων, σε υψηλής ποιότητας παροχές δη-
µόσιας υγείας. Ένα υπερσύγχρονο δηµόσιο νοσοκοµείο διεθνών
προδιαγραφών όπως όλα τα νοσοκοµεία δωρεάς του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος» µε ιατροδιαγνωστικό εξοπλισµό τελευταίας
τεχνολογίας µε µονόκλινα και δίκλινα δωµάτια νοσηλείας, µε έµ-
φαση στην εκπαίδευση και την έρευνα, στις νέες τεχνολογίες
που θα συνεργάζεται µε άλλες µονάδες υγείας. 

Ταυτόχρονα, πρόκειται για ένα νοσοκοµείο που θα αποτελέσει
διεθνές πρότυπο τόσο λόγω των υψηλών περιβαλλοντικών προ-
διαγραφών του όσο και του µοντέλου φροντίδας ασθενών µε επί-
κεντρο τον άνθρωπο. Θα αντικαταστήσει το υφιστάµενο
νοσοκοµείο που υπήρξε δωρεά Λακώνων ευεργετών του Ιωάννη
και της Αικατερίνης Γρηγορίου και το οποίο αρχικά λειτούργησε
το 1953 σαν σανατόριο και από το 1962 και µετά λειτουργεί ως
γενικό νοσοκοµείο. Η παλαιότητα και η κατάσταση του νοσοκο-
µείου το καθιστούν αφιλόξενο για τους ασθενείς και δυσκο-

λεύουν το ιατρονοσηλευτικό και λοιπό προσωπικό. Είναι ένα από
τα ελάχιστα εξάλλου νοσοκοµεία σε πρωτεύουσα νοµού που δεν
διαθέτει µονάδα εντατικής θεραπείας σε έναν νοµό µάλιστα
όπου οι αποστάσεις είναι µεγάλες και η µετακίνηση πλην ελαχί-
στων τοπικών εξαιρέσεων πραγµατοποιείται από ένα απαρχαι-
ωµένο και κακοσυντηρηµένο δίκτυο. 

Μέσω της συγκεκριµένης ιδιωτικής πρωτοβουλίας θα καλυ-
φθεί ένα σοβαρό κενό υγειονοµικής ασφάλειας της περιοχής,
πράγµα που όφειλε να έχει κάνει η πολιτεία εδώ και χρόνια ως
χρέος απέναντι στην κοινωνία της Λακωνίας που αριθµεί εκατό
χιλιάδες ανθρώπους. 

Η πολιτεία χρειάζεται να εξασφαλίσει την οµαλή και γρήγορη
πρόσβαση στο νέο νοσοκοµείο µέσω ενός βελτιωµένου οδικού
δικτύου. Να µεριµνήσει κυρίως για την επαρκή στελέχωση, να
τηρήσει τα χρονοδιαγράµµατα που ορίζονται από τη σύµβαση
και να υπάρχει πρόνοια για τη σωστή περίθαλψη και φροντίδα
των ασθενών το χρονικό διάστηµα µέχρι την οριστική µεταστέ-
γαση των τµηµάτων. 

Είµαστε θετικοί στη δωρεά και ευγνώµονες προς το ίδρυµα
που οι πρωτοβουλίες του σε έργα και δράσεις υψηλού επιπέδου
καλύπτουν κενά που αφήνει η ανεπαρκής κρατική χρηµατοδό-
τηση στον τοµέα της υγείας και όχι µόνο. 

Οι δωρεές γενικά χρειάζονται έναν µηχανισµό αξιοποίησης µε
τη συµµετοχή της Βουλής και µε βάση τη σωστή αξιολόγηση των
αναγκών, την ορθή και αποτελεσµατική διαχείριση και τη διαφά-
νεια. Δυστυχώς, δεν γνωρίζουµε την τύχη πολλών δωρεών που
πραγµατοποιήθηκαν µέσα στην πανδηµία από ιδιώτες προς το
σύστηµα υγείας. 

Όσον αφορά στη µορφή του νοµικού προσώπου που θα έχει
αυτή η δωρεά για το νέο νοσοκοµείο, µας ενδιαφέρει περισσό-
τερο να είναι κατάλληλα στελεχωµένο µε ΑΣΕΠ, οργανωµένο, να
παρέχει υψηλού επιπέδου δωρεάν υπηρεσίες, να είναι προσβά-
σιµο προς όλους τους πολίτες και να εξασφαλίζονται οι εργασια-
κές σχέσεις είτε αφορούν το ιατρικό προσωπικό -να είναι µόνιµες
οι θέσεις αυτές- είτε να έχει ως γνώµονα το όφελος του κάθε ερ-
γαζόµενου. 

Όσον αφορά τις ρυθµίσεις µε τις παρατάσεις ισχύος των µέ-
τρων για την πανδηµία πρόκειται για διατάξεις που θα τις ψηφί-
σουµε ως λύση ανάγκης. Είναι ενδεικτικές ωστόσο του είδους
νοµοθέτησης που ακολουθεί µέχρι τώρα για την υγεία η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. Μπαλώµατα, πρόχειρες και απο-
σπασµατικές λύσεις απέναντι σε µεγάλα προβλήµατα και
ελλείψεις του συστήµατος υγείας τα οποία κορυφώθηκαν στην
πανδηµία. Λύσεις που επιβεβαιώνουν την απουσία συνολικού
σχεδιασµού. 

Η Κυβέρνηση εξακολουθεί να επικαλείται έκτακτες συνθήκες
είτε γιατί τη βολεύει να νοµοθετεί µε συνεχείς ανανεώσεις συµ-
βάσεων και διατάξεων που παρακάµπτουν την νοµιµότητα είτε
γιατί αδυνατεί ακόµη να µετουσιώσει σε ουσιαστική νοµοθέτηση
την εµπειρία των δύο χρόνων της πανδηµίας. Τέτοιες πρακτικές
κρατούν οµήρους τους συµβασιούχους και εξυπηρετούν ενδε-
χοµένως µε αδιαφανείς συνθήκες κάποια άλλα πράγµατα. 

Μεγάλο µέρος του προσωπικού του οποίου οι συµβάσεις πα-
ρατείνονται για ακόµη µια φορά καλύπτουν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες. Για τις περισσότερες παρατάσεις συµβάσεις ΙΔΟΧ, δη-
λαδή ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου προβλέπεται το χρο-
νικό διάστηµα της παράτασης να µην µετρηθεί στο εικοσιτετρά-
µηνο προφανώς για να µην µπορέσουν οι συµβασιούχοι να διεκ-
δικήσουν δικαίωµα µονιµοποίησης. 

Από τη µια ο Υπουργός Υγείας, παραδέχεται τις ελλείψεις προ-
σωπικού του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και από την άλλη κα-
λύπτει πρόχειρα και προσωρινά τις ανάγκες αυτές µε συµβάσεις
διάρκειας άνω του εικοσιτετραµήνου. 

Το δηµόσιο σύστηµα υγείας έχει ανάγκη µόνιµων προσλήψεων
µετά από ενδελεχή χαρτογράφηση των αναγκών του. Δεν χρει-
άζεται άλλη µια γενιά συµβασιούχων επιστηµόνων που µετά την
απόκτηση πολύτιµης εργασιακής εµπειρίας στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, θέλοντας να γλυτώσουν την οµηρία θα αναζητήσουν εν-
δεχοµένως εργασία στο εξωτερικό. Μετά από δύο χρόνια δεν
µας έχετε απαντήσει ακόµη που υπηρετούν σχεδόν τριάντα χι-
λιάδες συµβασιούχοι του COVID-19.
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Σας έχουµε ζητήσει επανειληµµένα στοιχεία για τα οικονοµικά,
για τους διορισµούς, αλλά και έρευνα για τους αδικαιολόγητους
θανάτους της πανδηµίας. Εδώ και µήνες εξάλλου έχετε αναγγεί-
λει προσλήψεις νοσηλευτών και λοιπού προσωπικού αλλά ακόµη
τις περιµένουµε. 

Παρατείνετε για ένα τρίµηνο τις συµβάσεις των εργαζοµένων
στην καθαριότητα, τη φύλαξη και τη σίτιση τις λεγόµενες ΣΟΧ.
Από το χειροκρότηµα για τους ανθρώπους αυτούς που έβαλαν
πλάτη στα δύσκολα της πανδηµίας περνάτε στην απαξίωση. 

Προσπερνάτε τις παραιτήσεις γιατρών και νοσηλευτών από τα
δηµόσια νοσοκοµεία, τις συνταξιοδοτήσεις που δεν αντισταθµί-
ζονται µε προσλήψεις. Επιτρέψτε µου να πω κύριοι Υπουργοί ότι
κυνηγάτε την ουρά σας, ανακυκλώνοντας το προσωπικό µε µε-
τακινήσεις, διαιωνίζοντας τα βαθιά προβλήµατα στελέχωσης των
δοµών υγείας. 

Διατηρείτε τις κατά παρέκκλιση προµήθειες που ζηµιώνουν
τον κρατικό προϋπολογισµό και φουσκώνουν τεχνητά τις δαπά-
νες της υγείας, για τη νοµιµοποίηση των οποίων φέρνετε σήµερα
τροπολογία που θα συζητηθεί µετά ενδεχοµένως. 

Δεν διεξάγετε ούτε έναν κεντρικό διαγωνισµό, δεν κάνετε κα-
νέναν έλεγχο στις προµήθειες. Οφείλετε να λογοδοτήσετε για το
κόστος της πανδηµίας, όπως και γι’ αυτή την τροπολογία σε
σχέση µε τις δαπάνες των ΥΠΕ του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
και των κέντρων υγείας. 

Κύριοι Υπουργοί, η πανδηµία είναι παρούσα και οφείλουµε να
ζούµε µε αυτή. Το αποδεικνύουν εξάλλου τα διαρκώς αυξανόµενα
κρούσµατα, δυστυχώς πολύ µεγάλα και τις τελευταίες µέρες. 

H εγχώρια και η διεθνής εµπειρία από τη διετία της πανδηµίας
οδήγησε στο συµπέρασµα ότι οι υγειονοµικές κρίσεις αντιµετω-
πίζονται αποτελεσµατικά µόνο από ανθεκτικά και οργανωµένα
συστήµατα δηµόσιας υγείας. Στην εποχή που διανύουµε µε τους
αυξηµένους υγειονοµικούς κινδύνους και τα χρόνια νοσήµατα
οφείλουµε να προετοιµάσουµε ένα δηµόσιο σύστηµα υγείας που
θα εστιάζει στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, στην πρόληψη,
την προαγωγή και την προστασία της υγείας του πληθυσµού.
Αυτή θα είναι η πρώτη γραµµή άµυνας στις κρίσεις, θα συντονί-
ζεται κεντρικά, αλλά θα εµπλέκεται ενεργά και η τοπική αυτοδι-
οίκηση. Η πανδηµία και η ευρωπαϊκή στήριξη που παρέχεται
αποτελούν ιδανική ευκαιρία αναµόρφωσης του συστήµατος
υγείας της χώρας µας µε τη βοήθεια των νέων τεχνολογιών και
γνώµονα την εξασφάλιση πρόσβασης σε υψηλές υπηρεσίες
υγείας για όλους, χωρίς εξαιρέσεις. 

Το σύστηµα υγείας -που είµαστε υπερήφανοι εµείς που το δη-
µιουργήσαµε- για σαράντα χρόνια προσέφερε τα µέγιστα, όµως
µετά από την πανδηµία πρέπει να πούµε ότι χρειάζεται αναδιορ-
γάνωση και επικαιροποίηση. Είναι ανάγκη να συνεργαστούµε σε
αυτό όλοι, καθώς βαδίζουµε σε µια νέα κανονικότητα. 

Η κ. Γκάγκα είπε -το έχω πει και χθες- ότι η υγεία είναι ένα
εθνικό θέµα και έτσι είναι και πρέπει να οργανώσουµε όλοι µαζί
ένα καλύτερο σύστηµα υγείας. Κανείς όµως δεν µας κάλεσε να
συµβάλουµε στο νοµοσχέδιο που θα κατατεθεί για τον ΕΟΠΥΥ
και την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, ούτε προηγήθηκε διάλο-
γος µε σχετικούς φορείς και συλλόγους ασθενών.

Μας ενηµερώνετε, κύριε Υπουργέ, εµµέσως µε διαρροές στον
Τύπο, ενεργώντας µε συγκεντρωτισµό και εσωστρέφεια και ψα-
ρεύοντας ίσως αντιδράσεις. Διαρροές που δηµιουργούν ερωτη-
µατικά για την ύπαρξη και ισχυροποίηση του δηµόσιου
χαρακτήρα του συστήµατος υγείας, την αναδιοργάνωσή του, τη
χρηµατοδότησή του, τις προσλήψεις, τη συµµετοχή του ιδιωτι-
κού τοµέα στην αντιµετώπιση της πανδηµίας, την ένταξη στα
βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα όλων των εργαζοµένων στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας χωρίς αποκλεισµούς.

Για ακόµα µια φορά σήµερα καταθέτουµε τροπολογία -είναι η
δέκατη έκτη φορά- σε σχέση µε την ένταξη στα βαρέα και ανθυ-
γιεινά όλων των εργαζοµένων στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Ως
παράταξη και ως Αντιπολίτευση είµαστε πάντα παρόντες µε προ-
τάσεις, µε σταθερότητα και χωρίς πολιτική αµφιθυµία, υποστη-
ρίζοντας αυτό που θεωρούµε σωστό και ωφέλιµο για τη χώρα
και τους πολίτες. 

Όσον αφορά τους ανεµβολίαστους υγειονοµικούς, θεωρώ ότι
οι υγειονοµικοί οφείλουν να ασπάζονται τα δεδοµένα της επιστή-

µης που υπηρετούν, να αποτελούν πρότυπο για τον υπόλοιπο
κόσµο, να µην υιοθετούν θέσεις που δεν έχουν επιστηµονική
βάση. Ωστόσο, όπου εφαρµόζεται η υποχρεωτικότητα, είναι προ-
τιµότερο να εντείνετε τις προσπάθειες περισσότερο προς την
κατεύθυνση της πειθούς και λιγότερο της τιµωρίας.

Για τη συνταγογράφηση των ανασφάλιστων πολιτών αποκλει-
στικά σε δηµόσιες δοµές υγείας και όχι σε ιδιώτες γιατρούς, είναι
ένα µέτρο που νοµοθετήσατε χωρίς να προνοήσετε για την
οµαλή εφαρµογή του, µε αποτέλεσµα να ταλαιπωρηθούν πολλοί
ανασφάλιστοι και ευάλωτοι συµπολίτες µας που έχρηζαν έκτα-
κτης ιατρικής βοήθειας και συνταγογράφησης φαρµάκων, εξε-
τάσεων ή εµβολίων. Το ίδιο όµως ταλαιπωρήθηκαν και όσοι
πολίτες φαίνονταν ανασφάλιστοι λόγω καθυστερηµένης ενηµέ-
ρωσης του ΕΦΚΑ και από την υποβολή των Α.Π.Δ.. 

Το µέτρο είναι προσβλητικό και για τους ιδιώτες γιατρούς και
προσθέτει ανεπιθύµητο και µη αναγκαίο φόρτο εργασίας στους
γιατρούς του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Εξάλλου, η ηλεκτρο-
νική συνταγογράφηση δίνει τη δυνατότητα ελέγχου των πολλα-
πλών ΑΜΚΑ και της δαπάνης των ανασφάλιστων. Η επιλογή σας
µετά την προσωρινή αναβολή του µέτρου να εκπονήσετε λίστα
µε οµάδες πολιτών που θα εξαιρούνται του περιορισµού, όπως
παιδιά, νεφροπαθείς, αιµοκαθαιρόµενους, αποτελεί διάκριση µε-
ταξύ ασθενών που χρήζουν άµεσης θεραπείας ή επειγουσών δια-
γνωστικών εξετάσεων. Η υγεία είναι υπέρτατο αγαθό και
δικαίωµα όλων των πολιτών και η πολιτεία οφείλει να το εξασφα-
λίζει σε όλους χωρίς διακρίσεις. 

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι θα ψηφίσουµε
το νοµοσχέδιο που εµπεριέχει την πολύτιµη δωρεά, µε βαριά
καρδιά όµως όσον αφορά τις διατάξεις για την πανδηµία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Φραγγίδη, και για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Βαρεµένος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που

µου δίνετε τον λόγο. 
Επιτρέψτε µου κατ’ αρχάς να πω ότι στον διάλογο που προ-

ηγήθηκε πριν µπούµε στην ηµερήσια διάταξη το ύφος και η
ουσία της παρέµβασης του Υπουργού κ. Πλεύρη ήταν απαράδε-
κτο και αποδεικνύει ότι αυτοί που κυβερνούν αυτήν την άτυχη
χώρα σ’ αυτή την κρίσιµη στιγµή δεν ορρωδούν. Έχουν εφ’
όπλου λόγχη να ορµήσουν µε τοξικότητα εναντίον του ΣΥΡΙΖΑ
και µόνο όταν τα άλλα κόµµατα πήραν ανάλογη θέση, τότε ο κ.
Πλεύρης έβαλε λίγο -λίγο όµως- την ουρά στα σκέλια, τη στιγµή
που θα έπρεπε να πει κάτι, τουλάχιστον αφού δηµιουργείται µια
γκρίζα ζώνη. Αλλά αυτός εµφανίστηκε ως ένας πολιτικάντης
µπροστά στις εκλογές ενός σωµατείου. Και πότε παρακαλώ; Εν
µέσω της εξέλιξης µιας τραγωδίας.

Είπε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας ότι εµείς συνδέουµε
την έκρηξη των απωλειών µέσα στην πανδηµία µε την ανάληψη
υπουργίας του κ. Πλεύρη. Ποιος το είπε αυτό; Εµείς αποδίδουµε
την ευθύνη την πολιτική στην Κυβέρνηση και φυσικά και για το
επτάµηνο στο οποίο υπουργεύει ο κ. Πλεύρης ζητάµε ορισµένες
απαντήσεις µε βάση τα στοιχεία. 

Δεν µπορεί δηλαδή να έρχεται η Κυβέρνηση και στην καλύ-
τερη περίπτωση να µας λέει ότι «η εγχείρηση πέτυχε και ο ασθε-
νής απέθανε». Ή δεν µπορεί να αποφεύγει την κουβέντα για την
εξέλιξη της τραγωδίας σε αυτό το εξάµηνο, από τις 31 Αυγού-
στου και δώθε, όπου τίθεται το µεγάλο ερώτηµα γιατί υπερδι-
πλασιάστηκαν οι απώλειες. Από δεκατρείς χιλιάδες περίπου
φτάσαµε στις είκοσι επτά χιλιάδες τετρακόσιες. 

Δεν είναι εύλογο το ερώτηµα; Δεν είναι εύλογο το ερώτηµα ότι
στις 31 Αυγούστου ήµασταν ανάµεσα στις είκοσι πέντε χειρότε-
ρες χώρες και από τότε µέχρι σήµερα οι δεκατέσσερις από
αυτές έγιναν καλύτερες από εµάς; Δεν πρέπει να απαντηθεί το
ερώτηµα γιατί στο τελευταίο διάστηµα ανήκουµε στο χειρότερο
1% παγκοσµίως; Έχει ευαισθησία τώρα η Κυβέρνηση απέναντι
σε τι; Σε αυτό που τολµάει να αποκαλεί θανατολαγνεία; 

Ζητάµε συζήτηση και ζητάµε να καταλήξουµε σε ορισµένα
συµπεράσµατα ή, αν θέλετε, διδάγµατα από τη µέχρι τώρα πο-
ρεία της πανδηµίας. 
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Και, πράγµατι, έρχεται το σηµερινό νοµοσχέδιο να επιβάλει
ορισµένες παρατάσεις, οι οποίες είναι αναγκαίες. Όµως, υπάρχει
το εξής οξύµωρο: Παρατάσεις για την αντιµετώπιση µιας πανδη-
µίας, την οποία ο κ. Μητσοτάκης έχει καταργήσει δέκα φορές.
Ενάµισης χρόνος πέρασε από τότε που κήρυξε το τελευταίο µίλι
και αποδείχτηκε σε τίνων τις ζωές ήταν το τελευταίο µίλι. 

Δεν υπάρχει χώρος εδώ για συζήτηση, όταν µάλιστα εµείς
λέµε ότι η Κυβέρνηση µε δεδοµένη τη σκοτεινή πραγµατικότητα
της πανδηµίας βγάζει το συµπέρασµα ότι τη δωρεά, την οποία
όχι µόνο επικροτούµε, δεν τη θέλουµε; Διότι εδώ προηγήθηκε ο
προλαλήσας της Νέας Δηµοκρατίας -προφανώς δεν ξέρω µπο-
ρεί να µην το συνειδητοποίησε αυτό που έγραφε το non paper-
και είπε ότι εµείς -λέει- στην Αριστερά, στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, δεν είµαστε υπέρ των δωρεών. Πότε το λέει αυτό;
Όταν η συζητούµενη δωρεά είναι το τελευταίο µέρος µιας δω-
ρεάς, της οποίας τα υπόλοιπα τµήµατα συµφωνήθηκαν επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Είχε αρχίσει συζήτηση και επ’ αυτής εδώ. Και έρχονται
τώρα να ισχυριστούν ότι δεν είµαστε υπέρ της δωρεάς. Φαντά-
σου τι θα λέγανε ή τι θα ήταν ικανοί να πουν εάν δεν είχαµε συµ-
φωνήσει αυτή τη δωρεά εµείς στο µέγιστο σύνολό της, στο
µέγιστο ποσοστό. Οι άνθρωποι είναι ικανοί να τα πούνε όλα. Θα
µου πεις: Δεν θα ήταν ικανοί να τα πούνε όλα αυτοί που είναι ικα-
νοί για όλα; Αλλά όχι κι έτσι, όχι και τέτοιο ψεύδος µπροστά στον
ελληνικό λαό. 

Και λέµε τώρα: Το συµπέρασµά σας από την πανδηµία ήταν
το νοσοκοµείο της δωρεάς να το µετατρέψετε από δηµοσίου δι-
καίου σε ιδιωτικού δικαίου χωρίς να το ζητήσει το ίδρυµα; Διότι
δεν µπορεί κανείς να υποθέσει ότι το ίδρυµα ζήτησε από εσάς
κάτι που δεν ζήτησε από τον ΣΥΡΙΖΑ, εκτός και αν είχε προεξο-
φλήσει την προθυµία σας. Και έρχεστε, λοιπόν, και κάνετε αυτό.
Και δεν κάνετε µόνο αυτό. Κάνετε τα εξής: Φεύγει κόσµος µε
συνταξιοδότηση. Δέκα γιατροί έφυγαν από το Νοσοκοµείο του
Αγρινίου. Δεν κάνατε ούτε καν την έναρξη των διαδικασιών για
την αναπλήρωσή τους. Τίποτα. Δεν προσθέτετε, αφαιρείτε. 

Κι εγώ λέω το εξής, τη στιγµή µάλιστα που κάνετε και το άλλο:
Καταργείτε οργανικές θέσεις υπόλοιπων ειδικοτήτων µε το επι-
χείρηµα να τις µεταφέρετε στο νοσηλευτικό προσωπικό και ου-
σιαστικά ιδιωτικοποιείτε όλες τις άλλες υπηρεσίες
-επαναλαµβάνω τις ιδιωτικοποιείτε- και βάζετε το ΕΣΥ σε µια
θέση περαιτέρω αδυναµίας, περαιτέρω εξουθένωσης, περαι-
τέρω υπονόµευσης, κύριοι. 

Κι εγώ λέω το εξής: Ότι αυτό µέσα σε αυτές τις συνθήκες ση-
µαίνει, εάν ολοκληρωθεί, ένα εθνικό έγκληµα. Κι αν ολοκληρωθεί
και δεν προλάβει ο ελληνικός λαός να σας προλάβει, αυτό το έγ-
κληµα θα συντελεστεί µε παγωµένο αίµα και θα είναι έγκληµα εν
ψυχρώ και εκ προµελέτης. 

Κι έρχοµαι εδώ να το αποδείξω µε αυτό που διαπράττετε στην
περίπτωση των εργαζοµένων στην καθαριότητα, τη φύλαξη και
τη σίτιση των νοσοκοµείων. Έρχεστε και τι κάνετε, αφού δηλώσει
ο κ. Πλεύρης ότι είναι ειλικρινής; Δεν είναι ειλικρινής. Αυτό είναι
κυνισµός και θα σας πω γιατί είναι κυνισµός. Η τρίµηνη παρά-
ταση που δίνετε είναι δυνητική. Αν κάποιοι αρειµάνιοι διοικητές
νοσοκοµείων έσπευσαν και σπεύδουν ακόµα και αυτή εδώ την
ώρα, που έχει τριάντα ο µήνας, µέχρι αύριο να ολοκληρώσουν
τις διαδικασίες εισαγωγής των εργολάβων. Κάτι τέτοιο µου είπαν
ότι συµβαίνει στην Κέρκυρα. Δεν είµαι εκεί, αλλά αυτό µου είπαν.
Βιάζονται περισσότερο και από τον κ. Πλεύρη ενδεχοµένως ορι-
σµένοι -πήραν την έµπνευσή του- να βάλουν µέσα τους εργολά-
βους κι ενώ σας εξηγήσαµε τι σηµαίνει το καθεστώς των
εργολάβων κι ενώ σας εξηγήσαµε ότι πιθανόν θα κοστίζει και
ακριβότερα το µάρµαρο. Κι έρχεται ο κ. Πλεύρης να πει ότι «είµαι
ειλικρινής» και να ονοµάσει ειλικρίνεια τον κυνισµό.

Η συµπεριφορά σας απέναντι σε αυτούς τους εργαζόµενους
είναι απαίσια σε ανθρώπινο επίπεδο και είναι προκλητική σε πο-
λιτικό επίπεδο. Πέρυσι, πρόπερσι τους χειροκροτούσατε γιατί
έδιναν µάχη µέσα στην πανδηµία, γιατί από τις τριάντα δύο κα-
θαρίστριες ασθένησαν είκοσι -σε ένα νοσοκοµείο λέω- και αντί-
στοιχος είναι και ο αριθµός εκείνων που υπέστησαν την πανδηµία
και στη φύλαξη και σε άλλες ειδικότητες και έρχεστε να τους πε-
τάξετε στον δρόµο και να µας πείτε: «Ό,τι και να λέτε εσείς, το
κεφάλι σας να κόψετε εµείς θα κάνουµε αυτό που θέλουµε». Γι’

αυτό, λοιπόν, λέω ό τι πρέπει να γίνει κάτι για να ανασχεθεί αυτή
η πορεία. 

Έρχεται εδώ προηγουµένως ο οµιλητής της Νέας Δηµοκρα-
τίας να πει ότι δεν βρίσκουµε ειδικότητες. Σοβαρά; Εσείς που λέ-
γατε ότι θα αντιστρέψετε το brain drain και παρουσίασε ο κ.
Μητσοτάκης ως επιτυχία την επιστροφή επιστήµονα το παιδί,
που να είναι καλά το παιδί, του επιχειρηµατία από την επιχείρηση
«ΖΑΓΟΡΙ»; Εσείς είσαστε που θα αντιστρέφατε το brain drain;
Πού είναι τώρα ο κ. Μητσοτάκης; Με τι ακριβώς ασχολείται, που
στην πρώτη φάση έκανε δύο διαγγέλµατα τη µέρα µε ή χωρίς
τον φίλο Σωτήρη; Μετά, όµως, εξαφανίστηκε από το προσκήνιο
ο κ. Μητσοτάκης και κάποια στιγµή έφτασε ο κ. Βορίδης για να
δηλώσει ότι: «Τους ειδικούς τους έχουµε για να απαντούν όταν
τους ρωτούµε. Τα υπόλοιπα είναι για την τηλεόραση». 

Για τους ανεµβολίαστους, εµείς είπαµε και υποθέτω ότι δεν θα
τολµήσετε να το αµφισβητήσετε, διότι το έχουµε υπογραµµίσει
µε την πρακτική µας και τη συλλογική και την ατοµική, ότι οι υγει-
ονοµικοί πρέπει να εµβολιάζονται. Το είπαµε κατηγορηµατικά.

Όµως, έτσι όπως χειρίστηκε το θέµα η Κυβέρνηση, το αποτέ-
λεσµα µιλάει. Το αποτέλεσµα µιλάει και λέει -πέρα από τους υγει-
ονοµικούς, γενικότερα- πως όλοι οι άνθρωποι θεώρησαν ότι τους
βάζει απέναντι, εν πάση περιπτώσει, δεν τους έπεισε, δεν τους
πειθανάγκασε, δεν τους «εκβίασε». Εντός εισαγωγικών; Εντός ει-
σαγωγικών το «εκβίασε». 

Λέµε τώρα γιατί δεν το σκέφτεστε να ισχύσει ό,τι ίσχυσε µε
τους χίλιους άλλους συναδέλφους τους, οι οποίοι δεν εµβολιά-
στηκαν κατόπιν άδειας των γιατρών και γύρισαν πίσω. Και λέµε
ότι θα µπορούσε να γίνει ακόµα και µε καθηµερινό τεστ αυτών
των ανθρώπων, προκειµένου να µην τους καταδικάσει κανείς
στην πείνα. 

Είχε κάνει κάποια στιγµή λόγο η Κυβέρνηση ότι θα καταφύγει
στις απολύσεις πέντε χιλιάδων. Τότε είχα πει µέσα στη Βουλή ότι
δεν θα τολµήσει να το κάνει, όχι από ευαισθησία, αλλά από σκο-
πιµότητα. Ας είναι και έτσι. Ας είναι και έτσι! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Απ’ ό,τι φαίνεται από τη συγκεκριµένη Κυβέρνηση δεν µπο-
ρούµε να ζητήσουµε τίποτα περισσότερο. Το έχει αποδείξει µε
την πρακτική της. Συµπεριφέρεται µέσα στην πανδηµία σαν να
µην συναισθάνεται, σαν να µην υπάρχει ενσυναίσθηση στον ίδιο
τον Πρωθυπουργό γι’ αυτό που συνέβη στη χώρα. 

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, σας το είπα κατηγορηµατικά και το κα-
ταλάβατε –όχι εσείς, ο ελληνικός λαός- από το γεγονός ότι συµ-
φωνήσαµε για το µεγάλο µέρος αυτής της δωρεάς, αλλά θα
ψηφίσουµε «παρών» κι αυτό διότι αφ’ ενός διαφωνούµε ριζικά µε
τη µετατροπή που κάνει η Κυβέρνηση το νοσοκοµείο από δηµο-
σίου δικαίου σε ιδιωτικό και θεωρούµε ότι δεν είναι παράθυρο,
αλλά είναι πόρτα, αν το συνδυάσει κανείς µε όλες τις υπόλοιπες
ενέργειες της Κυβέρνησης. 

Επίσης, σας είπα ήδη τι πιστεύουµε για την παράταση που δό-
θηκε για τους ΣΟΧ, όπως και για κάποιες άλλες διατάξεις. Αυτή
η παράταση είναι δυνητική, προσχηµατική και κοροϊδευτική γι’
αυτούς τους ανθρώπους. 

Ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε -δεν έχω και άµεση επαφή για
το πόσο χρόνο έχω χρησιµοποιήσει-…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεχίστε παρα-
καλώ και ολοκληρώστε, κύριε συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μίλησα προηγουµένως, κύριε Πρόεδρε, για έλλειψη ενσυναί-

σθησης και για άµεση ετοιµότητα αυτής της Κυβέρνησης να προ-
σφεύγει στην τοξικότητα. Η Κυβέρνηση αυτή διαρκώς ψάχνει για
ένα µεγάλο «αντί» και βασικά για να είναι κάτι αντι-ΣΥΡΙΖΑ. Τρία
χρόνια τώρα αποδείχθηκε ότι δεν έχει κάτι θετικό να προβάλει
και να υποστηρίξει. Αντί να αµβλύνει δύο µεγάλες κρίσεις, ενέ-
τεινε τις συνέπειές τους. Γι’ αυτό ψάχνει πάντα ένα «αντί». 

Έφτασε στο σηµείο να ενοχοποιήσει µια εκδήλωση για τρα-
γούδια υπέρ της ειρήνης, να την ενοχοποιήσει, να την αµαυρώ-
σει. Τι την ενοχλούσε; Ψάχνει για την τοξικότητα. Ψάχνει, όπως
είπα πριν, για το µεγάλο «αντί». Ελπίζω και θέλω να πιστεύω ότι
ο ελληνικός λαός θα προλάβει, για να µην προκαλέσει αυτή η Κυ-
βέρνηση κάτι ανεπανόρθωτο σ’ αυτή τη χώρα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Πρόσεξα λοιπόν ότι χθες ο κ. Μη-
τσοτάκης αναγνώρισε την υπόσταση των πρώτων εκλογών. Δεν
πειράζει -είπε-, θα µας υποδείξει ο λαός τη σύνθεση της κυβέρ-
νησης. Εκεί δηλαδή που συµπεριφέρονταν στις πρώτες εκλογές
σαν να µην υπάρχουν -πάρα πολύ συνταγµατικό το βλέπει κανείς
αυτό- και έλεγε ότι θα πάω για την αυτοδυναµία, χθες κάποιοι
τον προσγείωσαν. Οι αγαπηµένοι δηµοσκόποι; Η πραγµατικό-
τητα η µαύρη; Δεν ξέρω.

Αυτό που θέλω να ελπίζω, κύριε Πρόεδρε -και ολοκληρώνω-
είναι ο ελληνικός λαός να δώσει τη δυνατότητα όχι για µια άλλη
διαχείριση µιας καταθλιπτικής κατάστασης, αλλά να πνεύσει στη
χώρα ένας αναγεννητικός άνεµος, µια πνοή αναγέννησης µέσα
από αυτή τη φθορά, διότι κάποιοι θέλουν να πιστεύουν ότι µια
καταρρακωµένη χώρα θα έχει καταρρακωµένη συνείδηση. Όχι!
Ο ελληνικός λαός έχει ανεξάντλητες δυνάµεις και πιστεύω ότι
κάποια στιγµή θα φανερωθούν και ας υποχρεώσουν και τον κ.
Μητσοτάκη να πει κι ένα τραγούδι για την ειρήνη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ. 
Παρακαλώ τώρα τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.
Γιώργος Λαµπρούλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Όπως τονίσαµε και στη συζήτηση του νοµοσχεδίου στην επι-
τροπή, ως κόµµα δεν είµαστε αντίθετοι σε µέτρα που βελτιώνουν
τις παροχές, τις συνθήκες περίθαλψης, της έγκαιρης διάγνωσης
και θεραπείας των ασθενών του λαού µας. Όµως, οι δηµόσιες
υπηρεσίες υγείας, η ανάπτυξή τους και η απολύτως και καθολική
αξιοποίησή τους από τον λαό, κατά τη γνώµη µας, δεν µπορεί να
εξαρτώνται από τη φιλανθρωπία, τον εθελοντισµό και την ατο-
µική διάθεση προσφοράς. 

Αντίστοιχα, τέτοια µέτρα πρέπει να αποτελούν αποκλειστική
ευθύνη του κράτους, να χρηµατοδοτούνται πλήρως από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό, να στελεχώνονται µε µόνιµο προσωπικό
πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης, να εξασφαλίζεται
επαρκής και σύγχρονος ιατροµηχανολογικός εξοπλισµός και να
αποτελούν φυσικά µέρος του πανελλαδικά ανεπτυγµένου δηµό-
σιου συστήµατος υγείας, ώστε έγκαιρα, µε ασφάλεια και απολύ-
τως δωρεάν, να παρέχονται όλες οι προληπτικές, διαγνωστικές
και θεραπευτικές πράξεις σε όσους έχουν ανάγκη, χωρίς όρους
και προϋποθέσεις και παράλληλα οι όποιες τυχόν προσφορές να
αξιοποιούνται επικουρικά και συµπληρωµατικά.

Σε αυτή την κατεύθυνση και πλαίσιο της θέσης µας εντάσ-
σουµε και την ανάγκη κατασκευής του νέου σύγχρονου Νοσο-
κοµείου στη Σπάρτη, ενταγµένο στο δηµόσιο µε πλήρη
στελέχωση και εξοπλισµό, µε 100% χρηµατοδότηση από τον
κρατικό προϋπολογισµό και µε απολύτως δωρεάν όλες τις πα-
ροχές προς όλους.

Με την τωρινή σύµβαση που εξειδικεύει τους όρους και προ-
ϋποθέσεις κατασκευής και λειτουργίας του Νοσοκοµείου Σπάρ-
της όχι µόνο επιβεβαιώνεται η επιφύλαξη που είχαµε θέσει το
2018 στη συνολικότερη σύµβαση τότε, αλλά όσα προβλέπονται
έχουν σαφή προσανατολισµό την ενίσχυση του εµπορευµατικού
και επιχειρηµατικού του χαρακτήρα.

Έτσι, οι γενικές αναφορές της αρχικής σύµβασης περί ανα-
βάθµισης των παρεχόµενων υπηρεσιών στον πληθυσµό των πε-
ριοχών όπου θα γίνονταν τα νοσοκοµεία αντίστοιχα της
Θεσσαλονίκης, όπως στη Σπάρτη, στη Θεσσαλονίκη το Παίδων,
στην Κοµοτηνή, που υπέγραψε η κυβέρνηση τότε του ΣΥΡΙΖΑ,
επέτρεψαν σήµερα να γίνει µε τη συγκεκριµενοποίηση ένα ου-
σιαστικό βήµα µπροστά στην κατεύθυνση ίδρυσης ενός νοσοκο-
µείου-επιχείρησης στο πλαίσιο του δηµοσίου, δηλαδή ένα νοµικό
πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε όρους λειτουργίας ιδιωτικού νο-
σοκοµείου, όπως το «Παπαγεωργίου», της Σαντορίνης και λοιπά.

Και προς αυτή την κατεύθυνση συνηγορούν και οι προβλέψεις
της σύµβασης για ενίσχυση της αυτοτελούς δράσης του νοσο-
κοµείου, σύµφωνα µε τους κανόνες της επιχειρηµατικής δράσης

που χαρακτηρίζει ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, η
ύπαρξη κριτηρίων επιχειρηµατικής δράσης, όπως η οικονοµικά
αποδοτικότερη λειτουργία, όπως αναφέρεται µέσα στη σύµ-
βαση, η εφαρµογή των βέλτιστων διεθνών πρακτικών, προσαρ-
µογή δηλαδή στους κανόνες της αγοράς, αλλά και η ύπαρξη του
γενικού διευθυντή, CEO, όπως αναφέρεται µέσα, που είναι χα-
ρακτηριστική θέση στελέχους στις επιχειρήσεις, στους επιχειρη-
µατικούς οµίλους.

Αντίστοιχα, η πρόβλεψη ως ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα του
νοσοκοµείου, τα ζητήµατα δηλαδή των πνευµατικών δικαιωµά-
των και η µη δυνατότητα αξιοποίησης εγγράφων από µονάδα σε
µονάδα, δηµόσιο ή ιδιωτικό τοµέα.

Επίσης, δεν είναι τυχαίο πως στους σκοπούς και στο αντικεί-
µενο δεν υπάρχει αναφορά στο δηµόσιο σύστηµα υγείας παρά
αναφέρεται η συµβολή του έργου γενικότερα στον ελληνικό
τοµέα υγείας.

Η µετεγκατάσταση των κλινικών, των µονάδων, των τµηµάτων,
αφού ολοκληρωθεί το νέο νοσοκοµείο, σηµαίνει ότι αυτές οι
δοµές, αυτά τα τµήµατα, οι κλινικές που λειτουργούσαν στο δη-
µόσιο νοσοκοµείο µετατρέπονται αυτόµατα σε υποδοµές του νο-
σοκοµείου-επιχείρηση µε την αντίστοιχη λειτουργία.

Και τέλος, το ίδρυµα διατηρεί το δικαίωµα του ελέγχου σε ετή-
σια και έκτακτη περίπτωση, που το ίδιο θα το κρίνει, για όλα τα
ζητήµατα που αφορούν τα οικονοµικά, τη λειτουργία, τη συντή-
ρηση και λοιπά του νοσοκοµείου µε παροχή προς αυτό όλων των
εγγράφων και το δικαίωµα του ελέγχου τους.

Το ζήτηµα, όµως -και το καταθέσαµε και στην επιτροπή- δεν
είναι ότι πράγµατι µπορεί να αναπτυχθεί ένα σύγχρονο και χρει-
άζεται ένα σύγχρονο νοσοκοµείο σε υποδοµές µε εξοπλισµό, πα-
ροχές, αλλά οι όροι παροχής και η δυνατότητα αξιοποίησής τους
από τον λαό, αφού ως επιχειρηµατική µονάδα θα εξαρτάται
ακόµα πιο πολύ από τις πληρωµές του λαού έµµεσες ή άµεσες,
είτε δηλαδή από τα ασφαλιστικά ταµεία είτε απευθείας από την
τσέπη των ασθενών.

Γίνεται, λοιπόν, φανερό πως δεν πρόκειται απλά για µία δωρεά
που κάνουν κατά διαστήµατα οι καπιταλιστές, οι επιχειρηµατικοί
όµιλοι και τα διάφορα κοινωφελή ιδρύµατα που στήνουν, παρά
εντάσσεται σε έναν ευρύτερο σχεδιασµό προώθησης της πολι-
τικής των αντιλαϊκών διαρθρώσεων στον τοµέα της υγείας, της
περαιτέρω εµπορευµατοποίησης των παροχών και ενίσχυσης
των επιχειρηµατικών κριτηρίων λειτουργίας των µονάδων υγείας.

Και είναι ακριβώς οι ίδιοι οι επιχειρηµατικοί όµιλοι που η σκαν-
δαλώδης στήριξή τους µε παντός είδους κίνητρα και προνόµια
από το κράτος και όλες τις αστικές κυβερνήσεις έχει ως αποτέ-
λεσµα την ουσιαστική επιδείνωση των λαϊκών αναγκών και στην
υγεία, την υποβάθµιση περαιτέρω της δηµόσιας υγείας, οι προ-
σφορές των οποίων όχι µόνο δεν λύνουν προβλήµατα ή τα προ-
βλήµατα, αλλά τα επιδεινώνουν παραπέρα.

Αντίστοιχα, στα υπόλοιπα άρθρα του νοµοσχεδίου έχουµε µία
από τα ίδια, συνεχίζεται η ίδια αδιέξοδη πολιτική που µας έφτασε
ως εδώ είτε µε µια σειρά ρυθµίσεων που αφορούν σε ζητήµατα
προσωπικού, παρατάσεις δηλαδή ολιγόµηνων συµβάσεων, µε-
τακινήσεις, συνέχιση του καθεστώτος αναστολής µε διατήρηση
της υποχρεωτικότητας και άλλα, συνεχίζοντας έτσι την ίδια πο-
λιτική του στυψίµατος κυριολεκτικά του αποδεκατισµένου προ-
σωπικού και της απογύµνωσης παράλληλα των νοσοκοµείων
αλλά και κυρίως της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας.

Συνεχίζεται να αξιοποιείται το εµβόλιο -ο εµβολιασµός κατ’
επέκταση- ως µέσο κοινωνικού αυτοµατισµού και επιβολής αντι-
δραστικών µέτρων, ενώ δεν λαµβάνεται κανένα µέτρο για σο-
βαρή επιδηµιολογική επιτήρηση και ιχνηλάτηση, επαναλαµβανό-
µενα τεστ για όλους, στους εργασιακούς χώρους από τα νοσο-
κοµεία και όχι µόνο, αλλά και µέτρα προστασίας στους χώρους
δουλειάς µε ευθύνη του κράτους και της εργοδοσίας, αντίστοιχα
µέτρα στα µέσα µαζικής µεταφοράς µε πύκνωση των δροµολο-
γίων και άλλα.

Έτσι, λοιπόν, αντί για µόνιµες προσλήψεις γιατρών και νοση-
λευτών στα δηµόσια νοσοκοµεία, στα κέντρα υγείας και στο
ΕΚΑΒ µε κατεπείγουσες διαδικασίες και µόνο µε έλεγχο των τυ-
πικών προσόντων, µονιµοποίηση όλου του επικουρικού υγειονο-
µικού προσωπικού και των συµβασιούχων, χωρίς όρους και
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προϋποθέσεις, αλλά και την άρση των αναστολών εργασίας των
υγειονοµικών, η Κυβέρνηση συνεχίζει την ίδια πολιτική των ληξι-
πρόθεσµων συµβάσεων προσωπικού, αφού κατά την ίδια, όπως
έχει δηλωθεί επανειληµµένως στο παρελθόν, δεν θα χρειάζεται
αυτό το προσωπικό µετά την πανδηµία, θα αποτελεί πολυτέλεια,
όπως έχει δηλώσει η Κυβέρνηση, όταν είναι γνωστή σε όλους -
όχι µέσα στην πανδηµία, αλλά πολύ πριν την πανδηµία- η τερά-
στια υποστελέχωση των δηµόσιων µονάδων υγείας.

Έτσι, λοιπόν και η αξιοποίηση ιδιωτών γιατρών στο ΕΣΥ για
την κάλυψη κενών είτε µε τα όσα προβλέπονται στα άρθρα του
νοµοσχεδίου, αλλά κυρίως µε τα όσα έχουν δει το φως της δη-
µοσιότητας στο πλαίσιο του δηµόσιου διαλόγου, αλλά και µε τα
όσα ακούσαµε και από τους Υπουργούς στη διαδικασία επεξερ-
γασίας του νοµοσχεδίου στις επιτροπές, αφ’ ενός, αποτελούν
οµολογία πως δεν πρόκειται να κάνετε µαζικές προσλήψεις µό-
νιµου προσωπικού για να αντιµετωπιστεί η υποστελέχωση, αντα-
νακλώντας την ξεκάθαρη πρόθεσή σας, όπως και όλων των
άλλων κυβερνήσεων, για συρρίκνωση του κόστους στον τοµέα
της υγείας.

Αφ’ ετέρου, η απασχόληση ιδιωτών στο ΕΣΥ ενισχύει τη λει-
τουργία των νοσοκοµείων µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, αφού
οι πληρωµές των ιδιωτών θα γίνονται από το νοσοκοµείο-επιχεί-
ρηση, δηλαδή από τους ασθενείς άµεσα ή έµµεσα από τα ασφα-
λιστικά ταµεία. Είναι ένα µέτρο που από την επιστηµονική σκοπιά
είναι επικίνδυνο, αφού ένας γιατρός, για παράδειγµα, πηγαίνον-
τας σε διαφορετικά νοσοκοµεία δύο, τρεις φορές την εβδοµάδα,
δεν µπορεί να έχει την ίδια άρτια επίγνωση και παρακολούθηση
των περιστατικών που έχει ένας µόνιµος γιατρός σε κάθε µονάδα
υγείας.

Αντίστοιχα, το µέτρο των απογευµατινών ιατρείων και χειρουρ-
γείων, για το οποίο έγινε µάλιστα και κουβέντα στην επιτροπή,
είναι ενδεικτικό της περαιτέρω εµπορευµατικής λειτουργίας των
δηµόσιων νοσοκοµείων, εφαρµογή της κατεύθυνσης «νοσοκο-
µείο-αυτοχρηµατοδοτούµενη µονάδα», που θα επιδιώκει να αυ-
ξάνει τα έσοδά του από τις τσέπες των ασθενών, ενώ συγχρόνως
θα απαλλάσσεται το κράτος, ο κρατικός προϋπολογισµός, από
την υποχρέωση αυτή.

Έτσι τώρα η Νέα Δηµοκρατία διευρύνει στην ουσία ό,τι είχε
γιγαντωθεί επί ΣΥΡΙΖΑ ως συνέχεια των προηγούµενων κυβερ-
νήσεων ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας στο ζήτηµα, για παρά-
δειγµα, των απογευµατινών ιατρείων.

Συγχρόνως, αναδεικνύεται το εξής: Εάν όλοι σας, λοιπόν, όσοι
κυβερνήσατε ανησυχούσατε για τις µακροχρόνιες αναµονές, για
παράδειγµα, στα χειρουργεία και τις σοβαρές συνέπειες στην
υγεία του λαού, θα είχατε προσλάβει όλο το αναγκαίο προσω-
πικό, ώστε να µπορούν να λειτουργούν τα χειρουργεία και το
απόγευµα, χωρίς, όµως, ο ασθενής να χρειάζεται να πληρώσει
τίποτα επιπλέον.

Και ακριβώς τα ανωτέρω αποτελούν κοµµάτια ενός ευρύτερου
σχεδίου για τη διεύρυνση των συµπράξεων δηµόσιου και ιδιωτι-
κού τοµέα -των ΣΔΙΤ- στα δηµόσια νοσοκοµεία, ανοίγοντας
ακόµα περισσότερο το πεδίο για κερδοφόρες µπίζνες των επι-
χειρηµατιών και παράλληλα, την απόσυρση του κράτους από το
κόστος της υγειονοµικής περίθαλψης.

Μάλιστα, η Κυβέρνηση για να πείσει -χωρίς, όµως, να πρωτο-
τυπεί- χρησιµοποιώντας και επιχειρηµατολογία-καρµπόν µε όλες
τις προηγούµενες κυβερνήσεις, παρουσιάζει αυτού του τύπου
τις αναδιαρθρώσεις είτε ως φάρµακο για τη µείωση της σπατά-
λης, του νοικοκυρέµατος στον χώρο της δηµόσιας υγείας -των
δηµόσιων νοσοκοµείων εννοώ- είτε πρεσβεύει ότι οι πολίτες θα
απολαµβάνουν ποιοτικότερες υπηρεσίες υγείας καθηµερινά και
άλλα.

Μα, τα ίδια δεν λέγατε όλες οι κυβερνήσεις έως τώρα; Τα ίδια
ακριβώς!

Έτσι, λοιπόν, διαχρονικά και µε την επίκληση όλης αυτής της
επιχειρηµατολογίας τι κάνατε; Πετσοκόψατε τους κρατικούς
προϋπολογισµούς για την υγεία και την πρόνοια στο όνοµα της
δηµοσιονοµικής σταθερότητας, θεωρώντας κόστος τις λαϊκές
ανάγκες, υποβαθµίσατε και απαξιώσατε το δηµόσιο σύστηµα,
µειώσατε το προσωπικό, συγχωνεύσατε κλινικές, κλείσατε νοσο-
κοµεία και άλλα.

Από τη µία εξοικονοµήσατε κονδύλια για να στηρίξετε ποικι-
λοτρόπως το κεφάλαιο και από την άλλη ωφελήσατε τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους στην υγεία εξασφαλίζοντάς τους
τεράστια πελατεία και φυσικά τεράστια κέρδη. Χαµένοι όµως και
πριν και τώρα, αλλά και αύριο, είναι οι εργαζόµενοι, τα άλλα
λαϊκά στρώµατα, η πλειοψηφία του λαού µας, αφού θα έχουµε
νοσοκοµεία, κλινικές και τµήµατα διαφόρων ταχυτήτων ανάλογα
µε τα έσοδά τους, ασθενείς πολλών ταχυτήτων ανάλογα µε τα
ιδιωτικά συµβόλαιά τους στις ασφαλιστικές εταιρείες ή µε τα
χρήµατα που θα καταβάλλουν απευθείας στα ταµεία των νοσο-
κοµείων, για υπηρεσίες όµως –και το τονίζουµε- που δικαιούνται
και που θα µπορούσαν να απολαµβάνουν δωρεάν και σε υψηλό-
τατο επίπεδο από ένα αποκλειστικά κρατικό σύστηµα υγείας. 

Παράλληλα, οι σχεδιασµοί, το σχέδιό σας, σηµαίνει παραπέρα
επέκταση των ελαστικών σχέσεων του προσωπικού, τη συνέχιση
των προσλήψεων µε το σταγονόµετρο, την κατάργηση της στα-
θερής εργασίας, τη µισθολογική εξαθλίωση, την υπερεντατικο-
ποίηση της εργασίας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τους
υγειονοµικούς και τον λαό συνολικά. Εξάλλου, τα παραπάνω επι-
βεβαιώνει και η εµπειρία από κράτη όπου εφαρµόστηκαν τις προ-
ηγούµενες δεκαετίες οι ΣΔΙΤ, δηλαδή οι συµπράξεις δηµόσιου
και ιδιωτικού τοµέα, όπως η Βρετανία, η Σουηδία και άλλα, µε
τραγικές συνέπειες όµως για τους λαούς, τους εργαζόµενους
στα συστήµατα υγείας, µε απολύσεις, εντατικοποίηση, άνευ προ-
ηγουµένου σωµατική και πνευµατική κόπωση των υγειονοµικών,
µεγάλες αναµονές για εξετάσεις και άλλα. 

Ακριβώς οι πολιτικές της εµπορευµατοποίησης και της ιδιωτι-
κοποίησης, του κόστους - οφέλους, που θωρακίζουν τα συµφέ-
ροντα των επιχειρηµατικών οµίλων και πετσοκόβουν τις κρατικές
δαπάνες συνθλίβοντας τις λαϊκές ανάγκες, αναδείχθηκαν µε τον
πιο τραγικό τρόπο στην πανδηµία. 

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτή την κατάσταση, εµείς λέµε ότι δεν
χωράει καµµία επανάπαυση, παρά χρειάζεται οι υγειονοµικοί µαζί
µε όλον τον λαό να δυναµώσουν τον αγώνα τους για αποκλει-
στικά κρατικό σύστηµα υγείας-πρόνοιας, καθολικό, σύγχρονο και
απολύτως δωρεάν, χωρίς καµµία επιχειρηµατική δράση, που οι
υπηρεσίες του φυσικά θα αποτελούν στην πράξη κατοχυρωµένο
κοινωνικό αγαθό και όχι όπως σήµερα ακριβοπληρωµένο εµπό-
ρευµα. 

Και κλείνω µε τούτο, κύριε Πρόεδρε. Με αφορµή τη σηµερινή
ηµέρα κινητοποιήσεων των υγειονοµικών χαιρετίζουµε όλους αυ-
τούς τους υγειονοµικούς που έχουν δώσει τη µάχη ειδικά την πε-
ρίοδο της πανδηµίας, διεκδικώντας αφ’ ενός µεν τις προσλήψεις,
θεσµικά ζητήµατα, κ.λπ., αλλά αναδεικνύοντας αφ’ ετέρου και
έχοντας ως προµετωπίδα των συνθηµάτων τους και των διεκδι-
κήσεών τους την εναντίωσή τους στη µετατροπή των δηµόσιων
µονάδων υγείας σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ή τέλος
πάντων σε επιχειρήσεις. 

Παράλληλα θα θέλαµε να καταγγείλουµε από αυτό το Βήµα
την απαράδεκτη τακτική της δηµοτικής αρχής του Δήµου Πει-
ραιά που στα πλαίσια προπαγάνδισης της συγκέντρωσης που
καλεί το Κοµµουνιστικό Κόµµα τον λαό της Αθήνας την Παρα-
σκευή, επιδίδεται σε µία άνευ προηγουµένου εξαφάνιση -να το
πω έτσι- αποκαθήλωση του προπαγανδιστικού υλικού που το
κόµµα µας έχει θέσει, έχει τοποθετήσει στον Δήµο του Πειραιά
προκειµένου να ενηµερωθούν οι πολίτες του Πειραιά και για να
συµµετέχει όσο το δυνατόν περισσότερος κόσµος. Τα µαζεύει,
τα αποσύρει από τα σηµεία όπου το κόµµα µας τα έχει τοποθε-
τήσει. Έχουν γίνει παρεµβάσεις στον δήµο. Νοµίζω ότι και από
αυτό το Βήµα θα πάρει το µήνυµα και την Παρασκευή χιλιάδες
κόσµου θα είναι στο Σύνταγµα εναντιούµενες όχι µόνο στο µέτρο
της ακρίβειας και στον ιµπεριαλιστικό πόλεµο, αλλά απέναντι συ-
νολικά στο σύστηµα που γεννάει φτώχεια, ακρίβεια και πολέ-
µους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης,

η κ. Μαρία Αθανασίου.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, φαίνεται πλέον καθαρά ότι η Κυβέρνηση
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δεν ασχολείται µε την προαγωγή της δηµόσιας υγείας. Δεν την
ενδιαφέρει η δηµόσια υγεία. Δεν λαµβάνει µέτρα για την προ-
άσπισή της, την οργάνωσή της και την πρόοδό της. 

Η κυρία Αναπληρώτρια Υπουργός µίλησε για τη δηµιουργία
«Χάρτας» στην υγεία και πραγµατικά θα ήταν ευχής έργον αν
πραγµατοποιείτο µε σχεδιασµό και οργάνωση εφάµιλλη µε όσα
οφείλει ένα ευνοµούµενο κράτος να προσφέρει στους πολίτες
του. Όµως, έχουν περάσει ήδη δυόµισι χρόνια διακυβέρνησής
σας, πλέον του ηµίσεος της τετραετίας σας. Πότε, άραγε, περι-
µένετε να ξεκινήσετε και γιατί αφήσατε τόσο καιρό αναξιοποίητο;
Γιατί αφήσατε να φύγει άπρακτη η περίοδος της πανδηµίας;
Πόσος χρόνος σας χρειάζεται για να συλλέξετε στοιχεία; Δεν θα
µπορούσε να είναι µια πρώτης τάξεως ευκαιρία, η προσφορό-
τερη θα έλεγα, για ταχεία συλλογή των απαιτούµενων στοιχείων
που θα οδηγήσουν στην ανασυγκρότηση του τοµέα της δηµό-
σιας υγείας; Θα έπρεπε ήδη να είχατε προχωρήσει στη στελέ-
χωση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, σε επαρκή
στελέχωση των νοσοκοµείων. 

Σαφώς, όπως είπε και η κυρία Αναπληρώτρια Υπουργός, απαι-
τείται σύνεση και αξιολόγηση των νέων στελεχών, όχι προσλή-
ψεις στα τυφλά ούτε µε εφόδιο µόνο τα τυπικά προσόντα. Και
τις συνεντεύξεις, λέω εγώ. Σαφώς και όχι. Ωστόσο υπάρχουν οι
µηχανισµοί αξιολόγησης; Λειτουργούν αποτελεσµατικά; Υπάρχει
µακρόπνοος σχεδιασµός; Αν όχι, τι περιµένετε; 

Αντιθέτως, η Κυβέρνηση στα χνάρια των τακτικών του παρελ-
θόντος επιµένει, επί παραδείγµατι, στην τακτική της τοποθέτη-
σης διοικητών στα νοσοκοµεία µε προσωπικά κοµµατικά
κριτήρια, επιµένει να υποχρηµατοδοτεί τη δηµόσια υγεία. Μιλάµε
γι’ αυτό το υπέρτατο αγαθό, η καλή λειτουργία του οποίου προ-
άγει την οικονοµική ανάπτυξη και ευηµερία, µειώνει τις δαπάνες
της υγείας και τις παράπλευρες απώλειες µε την έγκαιρη διά-
γνωση και αντιµετώπιση των ασθενειών κι όχι αφήνοντας να φτά-
σουν οι ασθένειες σε στάδιο θεραπείας µε µεγάλο και
πολύπλευρο κόστος. 

Αν, κύριοι, βλέπατε τη δηµόσια υγεία ως επένδυση, για το δη-
µόσιο συµφέρον όµως και όχι για ιδιωτικά συµφέροντα ολίγων,
αν δεν τη βλέπατε ως δαπάνη, τα πράγµατα θα ήταν σαφώς πολύ
καλύτερα. 

Το παρόν νοµοσχέδιο περιέχει την κύρωση της Σύµβασης της
Δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» για τη δηµιουργία
του νέου Γενικού Νοσοκοµείου Σπάρτης και πλήθος παρατά-
σεων. Δεν γίνεται να συνεχίζετε µε ανανεώσεις συµβάσεων και
διατάξεων, που όµως βολεύουν και παρακάµπτουν τη νοµιµό-
τητα, κρατώντας οµήρους τους συµβασιούχους και εξυπηρετών-
τας µε αδιαφανείς συνθήκες τους εκλεκτούς. Αυτά δεν
αποτελούν κίνητρα για να στελεχωθεί το ΕΣΥ, αλλά για να δια-
λυθεί. Απώτερος στόχος σας είναι η αποψίλωση και το κλείσιµο
των δηµόσιων νοσοκοµείων, µε σκοπό να εµφανιστεί ως σωτήρια
λύση η σχεδιαζόµενη ιδιωτικοποίησή τους µέσω των συµπρά-
ξεων δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα. 

Αντιθέτως όµως, ήδη από το Πρώτο Τµήµα του εν λόγω νοµο-
θετήµατος προκύπτει ότι επιδιώκετε τη λειτουργία των νοσοκο-
µείων µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, όπως άλλωστε και εν
προκειµένω το νέο υπό σύσταση Νοσοκοµείο Σπάρτης. Επίσης,
αυτό προκύπτει από την επέκταση των ελαστικών εργασιακών
σχέσεων παράλληλα µε τις τραγικές ελλείψεις µόνιµου προσω-
πικού όλων των ειδικοτήτων. Τούτο πλέον αποδεικνύεται ότι απο-
τελεί συνειδητή επιλογή µιας στρατηγικής κυβερνητικής
πολιτικής, η οποία στόχευε στην όλο και µεγαλύτερη διείσδυση
των εργολάβων και των ιδιωτικών εταιρειών στα δηµόσια νοσο-
κοµεία υγείας και συνεχίζει τη µετατροπή των δηµόσιων νοσο-
κοµείων σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου στα πλαίσια του
νέου ΕΣΥ, όπως το ονειρεύονται οι ιδιοκτήτες ιδιωτικών κλινικών
και διαγνωστικών εργαστηρίων.

Στο άρθρο 1 περί δωρεάς του νοµοσχεδίου δεν υπάρχει ανα-
φορά στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, αλλά αναφέρεται στη συµ-
βολή του έργου για την αναβάθµιση του ελληνικού τοµέα υγείας.
Το νοµοσχέδιο προβλέπει την ύπαρξη CEO, όπως συµβαίνει σε
οποιοδήποτε ιδιωτικό επιχειρηµατικό όµιλο. Αποκαλυπτικό είναι
ότι στο νοµοσχέδιο δηλώνεται σαφές ότι στο νοσοκοµείο-επιχεί-
ρηση το κόστος λειτουργίας θα καλύπτεται από τις πληρωµές

των ασθενών µε όσο το δυνατόν µικρότερη κρατική χρηµατοδό-
τηση.

Ακολούθως σχετικά µε την πρόσβαση υπάρχει πρόβλεψη για
συντήρηση του οδικού δικτύου του Νοµού Λακωνίας, ούτως
ώστε η πρόσβαση στο νέο νοσοκοµείο, κυρίως από τις περιοχές
του δυτικού Πάρνωνα, Καρυές, Βαµβακού, Βαρβίτσα είτε ακόµη
και από το αποµακρυσµένο Κυπαρίσσι και τα χωριά του Ζάρακα,
να είναι απρόσκοπτη και ταχεία; Από τη Μάνη µε την αυξηµένη
τουριστική κίνηση, από το Οίτυλο ή από την Αρεόπολη, πώς θα
φτάσουν οι ασθενείς εγκαίρως και µε ασφάλεια στη Σπάρτη; 

Παράλληλα, έχετε προβλέψει την ενίσχυση αντίστοιχα του Νο-
σοκοµείου Μολάων για τις τουριστικές περιοχές της νοτιοανα-
τολικής Λακωνίας, όπως Νεάπολη ή Μονεµβασιά ή και ορισµένες
άλλες, όπως η Ελαφόνησος, που απέχει από τη Σπάρτη, όσο
απέχει και η Κόρινθος, αν και βρίσκονται στον ίδιο νοµό;

Σχετικά µε τις παρατάσεις να πω ότι καλλιεργείτε την ανασφά-
λεια παντού, αφού τα µέτρα που λαµβάνεται δεν είναι ουσιαστικά
και δραστικά. Σε πλήρη ανασφάλεια βρίσκονται και οι εργαζόµε-
νοι στην καθαριότητα και τη σίτιση, αφού τους έδωσαν µια µικρή
παράταση, µέχρι 36 Ιουνίου του 2022, για να προετοιµαστούν οι
εργολάβοι να αναλάβουν. Στο ίδιο σηµείο βρίσκονται και οι επι-
κουρικοί εργαζόµενοι, που λάµβαναν υποσχέσεις για να ξηµερώ-
σουν στην αβεβαιότητα και την κοροϊδία της µοριοδότησης και
να καταλήξουν στις λίστες της ανεργίας στο τέλος του χρόνου.

Από τις εξαγγελίες σας δεν θα µπορούσαν να λείψουν και χι-
λιάδες υγειονοµικοί που βρίσκονται σε καθεστώς αναστολής
χωρίς µισθό εδώ και τόσο πολύ καιρό και θα συνεχίσουν µέχρι
το τέλος του έτους να παραµένουν απλήρωτοι, σύµφωνα µε το
άρθρο 2 του δεύτερου µέρους του παρόντος υπό ψήφιση νοµο-
θετήµατος, αφού ο εµβολιασµός για την Κυβέρνηση αποτελεί
εργαλείο εκβιασµών και εξαθλίωσης, ανοίγοντας επικίνδυνα µο-
νοπάτια ανατροπής εργασιακών σχέσεων και απολύσεων µέχρι
τέλους του χρόνου σύµφωνα µε τις τελευταίες δηλώσεις του
Υπουργού Υγείας.

Πραγµατικά αδυνατούµε να κατανοήσουµε το σκεπτικό σας
όπως έχει διαµορφωθεί η κατάσταση υγειονοµικά µε άπαντες να
νοσούν και να µεταδίδουν. Δεν µπορούµε να εξηγήσουµε το σκε-
πτικό µε το οποίο παρατείνετε για ακόµα εννέα ολόκληρους
µήνες, πέραν της οικονοµικής τους εξαθλίωσης, την περιθωριο-
ποίηση και τον στιγµατισµό τους. Όταν εφαρµόστηκε το πιστο-
ποιητικό εµβολιασµού και το µέτρο αναστολής, υπήρχε η
αντίληψη ότι όσοι εµβολιάζονται έχουν χαµηλό ιικό φορτίο και
δεν µεταδίδουν τον ιό στα νοσοκοµεία. Με τη µετάλλαξη «Όµι-
κρον» κυρίως το αφήγηµα κατέπεσε.

Και ενώ αίρετε σταδιακά τους περιορισµούς, επειδή η τουρι-
στική κίνηση αναµένεται αυξηµένη και οι επισκέπτες από τη Γαλ-
λία, τη Γερµανία, τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής ήδη
παρουσιάζουν µεγάλη αύξηση, επιµένετε στον εκβιασµό για τους
υγειονοµικούς. Η είσοδος των τουριστών στην πατρίδα µας ελέγ-
χεται; Υποβάλλονται σε διαγνωστικούς ελέγχους; Μας λέτε ότι
τα κρούσµατα αυξάνονται. Μένει, όµως, να δούµε αν θα συνεχί-
σουν να αυξάνονται παράλληλα και οι διασωληνωµένοι και οι θά-
νατοι, για να ορίσουµε ότι συνεχίζεται η πανδηµία ή περάσαµε
σε ένα ενδηµικό στάδιο. Παρ’ όλα αυτά σκοπεύετε να άρετε τη
χρήση µάσκας σε εσωτερικούς χώρους. Για ποιον λόγο; Αφού
τα φάρµακα τα οποία διαθέτετε είναι ελάχιστα, αφού τα εµβόλια
προστατεύουν επίσης ελάχιστα, γιατί αφαιρείτε ένα από τα πιο
αποτελεσµατικά µέτρα προστασίας, τη χρήση µάσκας;

Κύριοι συνάδελφοι, την ίδια στιγµή µάς προβληµατίζει γιατί
επιδεικνύετε τόσο µένος απέναντι στους µη εµβολιασµένους
υγειονοµικούς. Οι άνθρωποι αυτοί τους οποίους κάποτε επιβρα-
βεύατε, δεν προσέφεραν µέσα στην πανδηµία; Δεν νόσησαν στη
µεγάλη τους πλειοψηφία µέσα στην πανδηµία; 

Κατ’ εµέ η ανθρώπινη αξιοπρέπεια, κύριε Υπουργέ, και ο σεβα-
σµός σε αυτήν είναι πάνω απ’ όλα. Ο επιστηµονικός αποκλεισµός
και ο διαχωρισµός των επιστηµόνων σε καλούς και κακούς διχάζει
και αποπροσανατολίζει την κοινωνία. Μία και µόνο επιστηµονική
οµάδα δεν µπορεί να ισχυρίζεται ότι κατέχει όλη την επιστηµονική
αλήθεια και να καταδικάζει τον αντίλογο, διότι η επιστήµη είναι
ελεύθερη να εκφράζεται, να παρατηρεί, να αµφισβητεί, να διε-
ρευνά ενδελεχώς πριν από οποιοδήποτε συµπέρασµα.
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Για τα συγκεκριµένα εµβόλια έχουν εκφραστεί επιφυλάξεις
από επιστήµονες παγκοσµίου κύρους, δεδοµένου ότι λόγω των
συνθηκών που επικρατούσαν µε πολυάριθµες νοσήσεις, νοση-
λείες, διασωληνώσεις, θανάτους δόθηκαν αρχικά άδειες έκτα-
κτης ανάγκης, δηλαδή πληρούσαν µόνο τις άκρως απαραίτητες
προϋποθέσεις για την κυκλοφορία τους. Ενεργοποιήθηκαν τα-
χύτατες διαδικασίες έγκρισης για πειραµατικά εµβόλια που δεν
είχαν τίποτα κοινό µε τα κλασικά, τα οποία χρησιµοποιούν αδρα-
νοποιηµένους παθογόνους ιούς ή ζώντες εξασθενηµένους για
να επιτύχουν τεχνητή ανοσία. Τα εµβόλια κατά του κορωνοϊού,
τα οποία κυκλοφορούν, είτε τα mRNA είτε τα cRNA, χρησιµοποι-
ούν τη γλυκοπρωτεΐνη-ακίδα η οποία παραµένει τοξικά ενεργή,
αντίθετα µε τα κλασικά εµβόλια στα οποία είναι αδρανοποιηµένη
για να διατηρείται η αντιγόνος δράση και να καταστέλλεται η λοι-
µογόνος, που ενδέχεται να προκαλέσει φλεγµονές, θροµβώσεις,
καρκινογενέσεις. Και ερωτώ: Τροποποιήθηκε βιοτεχνολογικά η
συγκεκριµένη πρωτεΐνη στο επίπεδο mRNA, ώστε διαφεύγοντας
τα υπόλοιπα όργανα µέσω των βιολογικών υγρών να µην προκα-
λέσει βλάβες στα κύτταρα; Πραγµατοποιήθηκαν από τις εται-
ρείες παραγωγής έλεγχοι κυτταροτοξικότητας;

Ακολούθως, χώρες όπως το Ηνωµένο Βασίλειο, µεταξύ άλλων,
κατέγραφαν λεπτοµερώς τις παρατηρήσεις κατά την περίοδο
των εµβολιασµών. Σύµφωνα, λοιπόν, µε την κίτρινη κάρτα δια-
βούλευσης του δηµόσιου συστήµατος υγείας του Ηνωµένου Βα-
σιλείου τον Ιούνιο του 2021, για παράδειγµα, σε πέντε µήνες
εµβολιασµών, µε όλα τα εµβόλια συνδέθηκαν χίλιοι διακόσιοι πε-
νήντα θάνατοι και οκτακόσιες είκοσι πέντε χιλιάδες σοβαρές επι-
πλοκές.

Στη χώρα µας γίνεται αντίστοιχη καταγραφή, κύριε Υπουργέ;
Ποια συµπεράσµατα έχουν εξαχθεί; Το ανέλυσα όλο αυτό όσο
γίνεται πιο απλά, όπως και τους προβληµατισµούς µου, γνωρί-
ζοντας ότι ο κύριος Υπουργός δεν είναι γιατρός.

Κύριε Υπουργέ, εξακολουθείτε να διαχωρίζετε την κοινωνία
µας και τους υγειονοµικούς εν προκειµένω σε εµβολιασµένους
και µη, παρ’ όλο που ο όρος «πανδηµία των ανεµβολίαστων» απε-
δείχθη αναληθής, αδικαιολόγητος, διχαστικός και µεροληπτικός,
όπως αναφέρεται σε άρθρο του έγκριτου περιοδικού «THE
LANCET» στις 20 Νοεµβρίου του 2021.

Όσον αφορά τα συγκεκριµένα εµβόλια ακόµη και ο πρόεδρος
του ΠΟΥ -δεν µπορείτε και αυτόν να τον αµφισβητήσετε- στις 24
Νοεµβρίου του 2021 υπογράµµισε την έκπτωση της προστασίας
τους στη µετάδοση της νόσου και την ανάγκη συνέχισης λήψης
όλων των αναγκαίων µέτρων πρόληψης. 

Το ιατρικό προσωπικό το οποίο θέσατε σε αναστολή, κύριε
Υπουργέ, δεν αρνήθηκε ουδόλως, όπως ατυχώς είπατε, την επι-
στήµη του, αλλά αντιθέτως επιστηµονικά φερόµενο εξέφρασε
τεκµηριωµένη διαφωνία. Σε κάθε περίπτωση, την απόφαση για
τον υποχρεωτικό εµβολιασµό των υγειονοµικών την λάβατε τον
Ιούλιο του 2021 µε το σκεπτικό ότι τα υπάρχοντα εµβόλια ήταν
αποτελεσµατικά και γι’ αυτό οι εµβολιασµένοι δεν νοσούσαν και
δεν µετέδιδαν. Στηρίξατε την υποχρεωτικότητα, όπως και το πι-
στοποιητικό εµβολιασµού σε ένα αφήγηµα που δεν ισχύει πια.
Τα δεδοµένα αλλάζουν άρδην µε την επικράτηση κυρίως της µε-
τάλλαξης «Όµικρον», που καταδεικνύει ότι όλοι νοσούν και µε-
ταδίδουν ανεξαιρέτως. Αυτό το γεγονός θα πρέπει να οδηγήσει
πρωτίστως τις επιστηµονικές µονάδες να αναζητήσουν νέο επι-
καιροποιηµένο εµβόλιο και ακολούθως εσάς τους πολιτικούς,
που έχετε χρέος να προστατεύσετε την υγεία των πολιτών, να
αναθεωρήσετε οποιαδήποτε υποχρεωτικότητα εµβολιασµού,
που τίθεται πλέον εν αµφιβόλω µε µη αποτελεσµατικά εµβόλια.
Συνεπώς επαναφέρετε τους υγειονοµικούς οι οποίοι αδίκως βρί-
σκονται σε αναστολή στις θέσεις τους.

Στο ίδιο πνεύµα και το άρθρο 3. Αφού νοσήσαντες υγειονοµι-
κοί µπορούν να εργαστούν µετά από πέντε µέρες απουσίας και
χωρίς την υποχρέωση για τεστ, γιατί δεν θα µπορούσαν οι άν-
θρωποι αυτοί, που λείπουν από το σύστηµα υγείας, να επιστρέ-
ψουν στην εργασία τους µετά τη διεξαγωγή τεστ;

Αντί να ενισχύσετε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας το αποψιλώνετε.
Ενδεικτικά να αναφέρουµε τις πνευµονολογικές κλινικές του
«Ευαγγελισµού», που είχαν φτάσει στο σηµείο να νοσηλεύουν
τριπλάσιο αριθµό ασθενών από τη δυναµική των κλινών τους και

αυτό χωρίς καµµία ενίσχυση σε προσωπικό, µε αποτέλεσµα ένας
γιατρός να εφηµερεύει -ακούστε- για πάνω από πενήντα ασθε-
νείς. Είναι χαρακτηριστικό ότι σαράντα τρία άρθρα τού υπό ψή-
φιση νοµοσχεδίου αφορούν σε παρατάσεις συµβάσεων παροχής
ιατρικών υπηρεσιών, ενώ τα υπόλοιπα περιλαµβάνουν διατάξεις
µε παρεκκλίσεις και κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις, επικαλούµενο το
Υπουργείο για άλλη µία φορά την πανδηµία. Με τις συνεχείς πα-
ρατάσεις δεν ασκείς πολιτική για την υγεία. Είναι µεγάλο το
µέρος του προσωπικού του οποίου οι συµβάσεις παρατείνονται
για ακόµα µια φορά µε το εν λόγω νοµοσχέδιο, ενώ καλύπτουν
πάγιες και διαρκείς ανάγκες και χρειάζονται δραστικές λύσεις.
Πότε θα τις κάνετε µόνιµες προσλήψεις;

Άρθρο 5: Παράταση προθεσµίας πρόσληψης επικουρικού ια-
τρικού, νοσηλευτικού και λοιπού βοηθητικού προσωπικού. Πρό-
κειται για ρύθµιση που λειτουργεί ως µηχανισµός, που στην
ουσία εδραιώνει την εργασία ορισµένου χρόνου µε ληξιπρόθε-
σµες συµβάσεις, σε αντίθεση µε τις µόνιµες προσλήψεις, ενώ οι
ελλείψεις σε προσωπικό ξεπερνούν το κόκκινο.

Αντίστοιχα, µε το άρθρο 6 που εφαρµόζει την κινητικότητα
όλων των υγειονοµικών από µονάδα σε µονάδα καλύπτοντας
κενά, στην ουσία δηµιουργούνται πολύ περισσότερα αφού υπο-
στελεχώνονται πολλές νοσοκοµειακές δοµές στην περιφέρεια.

Στο άρθρο 11, την ίδια ώρα που χρειάζονται οι προσλήψεις µό-
νιµου προσωπικού, παρατείνεται η ρύθµιση για εργασία καθ’
υπέρβασιν του ωραρίου, γεγονός που υποδηλώνει τις τραγικές
ελλείψεις των µονάδων. Από τη στιγµή που είναι ειδικευµένοι για-
τροί γιατί δεν τους προσλαµβάνετε άµεσα ως µόνιµους αφού οι
ανάγκες είναι τεράστιες λόγω των ελλείψεων;

Στο άρθρο 13 προβλέπεται η παράταση ισχύος της ρύθµισης
αποζηµίωσης γιατρών που µετακινούνται από νοσοκοµείο σε νο-
σοκοµείο. Η πρόσθετη αµοιβή λόγω µετακίνησης δεν λύνει το
πρόβληµα της υποστελέχωσης. Μετακινείται το προσωπικό για
να καλυφθούν οι ανάγκες λόγω µη πρόσληψης του αναγκαίου
προσωπικού.

Στο άρθρο 14: «Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την κά-
λυψη κενών ενεργού εικοσιτετράωρης εφηµερίας»- η Κυβέρνηση
παλεύει για να καλύψει τα κενά στο ΕΣΥ και καταφεύγει στην
πρόσληψη ιδιωτών. Φυσικά αυτό ανήκει στη στρατηγική της Κυ-
βέρνησης που δεν είναι άλλο από την ιδιωτικοποίηση της υγείας.

Άρθρο 24, παράταση των ρυθµίσεων περί διάθεσης αυτοδια-
γνωστικών δοκιµασιών ελέγχου της νόσησης από κορωνοϊό µε
κρατική µέριµνα. Ερωτάσθε, κύριοι: Οι εν λόγω δαπάνες εξακο-
λουθούν, όντως, να είναι απαραίτητες; Είναι ίδιες οι ανάγκες σή-
µερα µε τις ανάγκες που υπήρχαν πέρυσι τέτοιο καιρό; Κι εδώ
θέλω να εκφράσω την αντίθεσή µου και σε κάτι ακόµα. Γιατί εξαι-
ρούνται οι ανεµβολίαστοι από τα δωρεάν rapid test ενώ στους
εµβολιασµένους παρέχονται δωρεάν; Δεν πληρώνουν ασφαλι-
στικές εισφορές για την υγεία αυτοί;

Οι συνθήκες υγειονοµικά αλλάζουν. Προσαρµοστείτε, κάντε
επικαιροποίηση, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι, δηλώνουµε ότι δεν είµαστε κατά του εµβο-
λιασµού. Δηλώνουµε περίτρανα ότι δεν είµαστε σε καµµία απο-
λύτως περίπτωση κατά της επιστήµης και κατά των επιστη-
µονικών πορισµάτων. Ωστόσο θα τονίζουµε πάντοτε ως επιστή-
µονες και ως πολίτες ότι επιστήµη σηµαίνει ελευθερία, επιστήµη
σηµαίνει πολυφωνία, επιστήµη σηµαίνει συνεργασία και σύνθεση
απόψεων. Το αρχαίο τρίπτυχο θέση - αντίθεση - σύνθεση είναι
αυτό που προάγει την επιστήµη και επιτυγχάνει πρόοδο και νέα
επιτεύγµατα.

Η Ελληνική Λύση ήταν µε την ελεύθερη επιλογή του κάθε ατό-
µου. Εσείς αντιθέτως φιµώσατε κάθε αντίθετη φωνή, αποµονώ-
σατε κάθε διαφορετική άποψη, αφαιρέσατε το βήµα σε κάθε
επιστηµονική επιφύλαξη, κλείσατε φωνές, κλείσατε στόµατα.
Αυτό θελήσατε να κάνετε. Αυτό που κάνετε είναι ότι επιχειρήσατε
και επιχειρείτε να αφαιρέσετε από την επιστήµη το στοιχείο της
ελευθερίας, το στοιχείο της πολυφωνίας, το στοιχείο του προ-
βληµατισµού και κατόπιν στιγµατίσατε, αποµονώσατε, διχάσατε.
Χωρίσατε τους πολίτες σε δύο στρατόπεδα, σε καλούς και κα-
κούς, µε νηπιακού επιπέδου κριτήρια και υπεραπλουστεύσεις.
Τόσο απλά, τόσο επιπόλαια! Γι’ αυτό θα κριθείτε, κύριοι, διότι
επιχειρήσατε να δηµιουργήσετε µία κατά παραγγελίαν επιστήµη
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µε «ηµετέρους» και αντιθέτους, µε υπακούοντες και αντιφρο-
νούντες. Όσοι σας ακολουθούν είναι καλοί. Οι υπόλοιποι άλλοι
στο περιθώριο, χωρίς φωνή, χωρίς βήµα, χωρίς υπόσταση -
ακόµη και οι διακεκριµένοι- τυφλά, τιµωρητικά, εκδικητικά, θα
έλεγα.

Μην αυταπατάσθε ότι µοχθείτε για το καλό της δηµόσιας
υγείας όταν εκδικείστε τους λειτουργούς της, ναι, αυτούς που
χειροκροτούσατε στα µπαλκόνια του lockdown την άνοιξη του
2020. Τότε «ωσαννά», τώρα «σταυρωθήτω»! Και προπάντων µην
αυταπατάσθε ότι µοχθείτε για το καλό της δηµόσιας υγείας όταν
αφήνετε τους εν ενεργεία λειτουργούς της να εξαντλούνται σε
απάνθρωπες συνθήκες εργασίας, εξαντληµένοι και υποτιµηµέ-
νοι, εγκαταλελειµµένοι από την πολιτεία, χωρίς υλικοτεχνική υπο-
δοµή, χωρίς προγραµµατισµό, µε µόνο όπλο τους το φιλότιµο
και τη συνείδησή τους.

Κύριοι, δεν έχετε δικαίωµα να αµφισβητείτε τη συνείδηση κα-
νενός επιστήµονα που έχει αντίθετη άποψη µε τις επιδιώξεις σας
και τα σχέδιά σας. Αυτό είναι ο ορισµός του αντιεπιστηµονικού.

Η Ελληνική Λύση καταψηφίζει επί της αρχής το νοµοσχέδιο.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία

Αθανασίου.
Πριν δώσω τον λόγο στην ειδική αγορήτρια του ΜέΡΑ25 την

κ. Μαρία Απατζίδη, θα παρεµβληθεί για ένα τρίλεπτο -και ευχα-
ριστώ την κ. Απατζίδη- ο Υπουργός Εργασίας για να υποστηρίξει
για τρία λεπτά τη µε γενικό αριθµό 1257 και ειδικό αριθµό 184
κατατεθείσα από 29 Μαρτίου του 2022 τροπολογία.

Αµέσως µετά την κ. Απατζίδη τον λόγο θα πάρει ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπου-
λος.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και ευχα-
ριστώ και την κ. Απατζίδη για την παραχώρηση της σειράς. Θα
προσπαθήσω να είµαι όσο πιο σύντοµος γίνεται.

Πρόκειται για την τροπολογία που αφορά τη λεγόµενη «Επι-
ταγή ακρίβειας», η οποία θα δοθεί στους δικαιούχους µέχρι και
τη Μεγάλη Τετάρτη, στις 21 Απριλίου εν πάση περιπτώσει. Μι-
λάµε για µια έκτακτη ενίσχυση λόγω της κατάστασης που έχει
διαµορφωθεί στην αγορά ιδιαίτερα µε την αύξηση των τιµών των
προϊόντων της ενέργειας και αφορά στους χαµηλοσυνταξιού-
χους, στους δικαιούχους αναπηρικού επιδόµατος, στους ανα-
σφάλιστους υπερήλικες, στους δικαιούχους ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος και στους δικαιούχους επιδόµατος παι-
διού, πέντε διαφορετικές εποµένως κατηγορίες. Ο προϋπολογι-
σµός είναι 324 εκατοµµύρια ευρώ και οι δικαιούχοι είναι ένα
εκατοµµύριο επτακόσιες χιλιάδες.

Αναλυτικότερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Πρώτα από όλα,
έκτακτη οικονοµική ενίσχυση 200 ευρώ που θα δοθεί σε εξακό-
σιες εβδοµήντα επτά χιλιάδες περίπου χαµηλοσυνταξιούχους,
µε κόστος 135 εκατοµµύρια ευρώ. Τα κριτήρια τα οποία θα ισχύ-
σουν θα είναι τα ίδια κριτήρια -για να µην κουράζω το Σώµα- τα
οποία ίσχυσαν για την έκτακτη ενίσχυση που δόθηκε στους χα-
µηλοσυνταξιούχους τα Χριστούγεννα.

Και να πω επίσης, για να το γνωρίζουν οι χαµηλοσυνταξιούχοι,
επειδή υποβλήθηκαν είκοσι επτά χιλιάδες περίπου ενστάσεις θε-
ωρώντας ότι αδικήθηκαν από τη µη συµπερίληψή τους στην κα-
ταβολή του προηγούµενου επιδόµατος, ότι έχει γίνει σχετική
εξέταση των ενστάσεων από τις υπηρεσίες της ΑΑΔΕ και έχουν
απορριφθεί όλες. Εποµένως το σηµειώνω για να ελέγξουν καλύ-
τερα οι άνθρωποι. Προφανώς για διάφορους λόγους ελλιπούς
ενηµέρωσής τους νοµίζουν ότι είναι δικαιούχοι, αλλά επειδή τα
κριτήρια είναι περισσότερα του ενός, είναι σωρευτικά και συν-
δυαστικά, δεν θα συµπεριλαµβάνονται. Το λέω για να µην µπαί-
νουν στην ταλαιπωρία να υποβάλλουν ενστάσεις οι οποίες στο
τέλος απορρίπτονται. Άλλωστε εδώ υπάρχει εµπλοκή της ΑΑΔΕ,
µιας υπηρεσίας που έχει την εγκυρότητα τη διαχρονική, καθώς
και της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων.
Κάνει όλες τις αναγκαίες διασταυρώσεις και εποµένως το λέω
για να έχουµε µια σωστή µεταξύ µας συνεννόηση, χωρίς βεβαίως

να σηµαίνει ότι οι άνθρωποι αν νοµίζουν ότι πρέπει να κάνουν εν-
στάσεις στερούνται αυτού του δικαιώµατος. Απλώς έχω υποχρέ-
ωση από τη δική µου πλευρά να το σηµειώσω. Εξακόσιες
εβδοµήντα επτά χιλιάδες περίπου χαµηλοσυνταξιούχοι, λοιπόν,
θα πάρουν αυτή την ενίσχυση. Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον, το ύψος της ενίσχυσης το σηµείωσα ότι είναι 200
ευρώ περίπου. Η ενίσχυση θα είναι αφορολόγητη, ακατάσχετη
και δεν συµψηφίζεται µε τυχόν χρέη του συνταξιούχου.

Αυτά σε γενικές γραµµές σε σχέση µε τους χαµηλοσυνταξιού-
χους.

Πάω τώρα στο αναπηρικό επίδοµα του ΟΠΕΚΑ. Εδώ µιλάµε
για εκατόν εξήντα επτά χιλιάδες περίπου δικαιούχους αναπηρι-
κού επιδόµατος. Προβλέπεται και πάλι ότι οι προνοιακές παρο-
χές σε χρήµα προσαυξάνονται κατά 200 ευρώ και το κόστος του
µέτρου είναι 33,4 εκατοµµύρια ευρώ. Αφορά εκατόν εξήντα επτά
χιλιάδες συµπολίτες µας που λαµβάνουν αναπηρικά επιδόµατα.

Κατόπιν, έχουµε τους ανασφάλιστους υπερήλικες. Πάλι
έχουµε προσαύξηση κατά 200 ευρώ της µηνιαίας σύνταξης των
ανασφάλιστων υπερηλίκων. Μιλάµε για τριάντα πέντε χιλιάδες
περίπου δικαιούχους και το κόστος εκτιµάται στα 7 εκατοµµύρια
ευρώ.

Προχωρώ µε τη στήριξη των ωφελουµένων του ελάχιστου εγ-
γυηµένου εισοδήµατος, δηλαδή των νοικοκυριών που διαβιούν σε
συνθήκες ακραίας φτώχειας. Θα χορηγηθεί για µια ακόµη φορά -
γιατί έχει χορηγηθεί και στο παρελθόν, κατ’ επανάληψη µάλιστα-
διπλή δόση στους περίπου διακόσιους σαράντα χιλιάδες δικαιού-
χους του. Η επιπλέον δόση θα καταβληθεί άπαξ και θα προηγηθεί
της τακτικής που θα καταβληθεί στις 30 Απριλίου. Το κόστος του
µέτρου εκτιµάται στα 51 περίπου εκατοµµύρια ευρώ.

Τέλος, κλείνω µε το επίδοµα παιδιού. Προβλέπεται εφάπαξ οι-
κονοµική ενίσχυση για τον Απρίλιο των οικογενειών που λαµβά-
νουν επίδοµα παιδιού, η οποία αντιστοιχεί σε µιάµιση επιπλέον
µηνιαία δόση επιδόµατος παιδιού. Το ποσό της ενίσχυσης ανέρ-
χεται σε 105 ή 63 ή 42 ευρώ για κάθε παιδί, για το πρώτο και δεύ-
τερο παιδί, ανάλογα µε το ύψος του εισοδήµατος και σε 210 ή
126 ή 84 ευρώ από το τρίτο και για κάθε επόµενο παιδί. Είναι λίγο
περίπλοκο, αλλά όσοι είστε εξοικειωµένοι µε τα θέµατα αυτά -
βλέπω την κ. Φωτίου- αντιλαµβάνεστε τι θέλω να πω.

Οι δικαιούχοι ανέρχονται σε εξακόσιους είκοσι πέντε χιλιάδες
σε αυτή την περίπτωση, µε περισσότερο από ένα εκατοµµύριο
παιδιά και το κόστος του µέτρου εκτιµάται σε 97,5 εκατοµµύρια
ευρώ.

Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι, έχει κάνει το καλύτερο που
µπορεί µε βάση τις οικονοµικές δυνατότητες της χώρας και µε
βάση τον προϋπολογισµό, δείχνοντας την αναγκαία και οφειλό-
µενη ευαισθησία στους ευάλωτους. Δεν κοµπάζουµε γι’ αυτό. Η
συνολική ενίσχυση που έχει δοθεί τους τελευταίους µήνες -δεν
αναφέροµαι στα µέτρα του κορωνοϊού, αναφέροµαι στα µέτρα
για την αντιµετώπιση της ακρίβειας και της ενεργειακής κρίσης-
προσεγγίζει τα 4 εκατοµµύρια ευρώ και είµαστε εδώ ανάλογα µε
την εξέλιξη των πραγµάτων να δούµε και πρόσθετες παρεµβά-
σεις. Έµφαση, όµως, δίνουµε -όπως είναι αυτονόητο- στους ευά-
λωτους συµπολίτες µας και θα ήθελα να ελπίζω ότι όλα τα
κόµµατα της Βουλής θα ψηφίσουν υπέρ αυτής της τροπολογίας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Απευθύνοµαι τώρα στους εισηγητές ή στους Κοινοβουλευτι-

κούς Εκπροσώπους εάν θέλουν κάποια διευκρίνιση επί της τρο-
πολογίας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Ξανθός έχει

τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα µια διευκρίνιση

για την παράγραφο 5 του άρθρου 2 που αφορά το επίδοµα του
παιδιού. Είπατε -νοµίζω- καθαρά ότι θα υπάρξει προσαύξηση µιά-
µιση φορά. Αυτό ακούσαµε και αυτό έχει πει και ο κ. Σταϊκούρας.
Έχω δει τις δηλώσεις του που λέει ότι χορηγείται µιάµιση επι-
πλέον µηνιαία δόση. Εάν λάβουµε υπ’ όψιν µας περίπου το δια-
µορφωµένο µηνιαίο ποσό και τα 97 εκατοµµύρια τα οποία λέτε,
αυτό είναι ακριβώς, µιάµιση δόση.
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Εδώ στη διάταξη λέει ότι το επίδοµα παιδιού κ.λπ. χορηγείται
στους δικαιούχους της πρώτης δόσης του έτους 2022 µε προ-
σαύξηση του µηνιαίου χορηγούµενου ποσού κατά το ήµισυ. Αυτό
δεν είναι µιάµιση, είναι µισό. Θέλουµε καθαρή διευκρίνιση. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Αλλαγή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

θα απαντήσετε συνολικά σε όλα.
Τον λόγο έχει η κ. Λιακούλη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος

του Κινήµατος Αλλαγής.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πάντοτε η θέση του ΠΑΣΟΚ και του Κινήµατος

Αλλαγής για τις παροχές είναι ότι βρίσκεται σε θετική κατεύ-
θυνση ό,τι προσθέτει, ό,τι ανακουφίζει και έτσι πρέπει όλοι να το
εκλαµβάνουµε.

Υπάρχουν, όµως, οι παροχές εκείνες οι οποίες είναι κοµβικής
σηµασίας, όπως για παράδειγµα το ότι αντιµετωπίζετε µια έντονη
κριτική, όταν παρουσιάζετε τις συγκεκριµένες παροχές στο επί-
πεδο τού τι γίνεται µε τους συνταξιούχους της χώρας. Λαµβά-
νετε καθηµερινά στο Υπουργείο σας χιλιάδες αιτήµατα και
σχόλια. Εδώ δεν ακούµε κάτι να λέτε.

Σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση, η συνολική δαπάνη για
το έκτακτο βοήθηµα των χαµηλοσυνταξιούχων ανέρχεται σε 136
εκατοµµύρια ευρώ. Υπολογίζεται ότι θα το λάβουν περίπου εξα-
κόσιες τριάντα χιλιάδες συνταξιούχοι µε µηνιαία σύνταξη έως
600 ευρώ, όµως οι συνταξιούχοι της χώρας µε κύρια σύνταξη
έως 500 ευρώ και διάµεσο 370 ευρώ είναι περίπου ένα εκατοµ-
µύριο εκατό χιλιάδες. Δηλαδή, τετρακόσιες πενήντα χιλιάδες χα-
µηλοσυνταξιούχοι θα στερηθούν το έκτακτο βοήθηµα, όπως
είχαν στερηθεί και το έκτακτο επίδοµα των Χριστουγέννων.

Θυµίζουµε και ρωτάµε εσάς -και ολοκληρώνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε- ότι είχατε προεκλογικά δεσµευθεί ότι θα καταργήσετε
τον νόµο Κατρούγκαλου µε τον οποίο µειώνονταν οι συντάξεις
των νέων συνταξιούχων 20% έως 35%, κατά µέσο όρο 200 ευρώ
έως 250 ευρώ τον µήνα. Προεκλογικά καταγγείλατε και για το
ΕΚΑΣ δεν βγάζατε κουβέντα, που ξέρετε πολύ καλά ότι είναι αί-
τηµα της δικής µας παράταξης για τους τριακόσιους πενήντα χι-
λιάδες χαµηλοσυνταξιούχους και το επαναφέρουµε και σήµερα
που ανοίγετε αυτή τη συζήτηση και θέλουµε πραγµατικά µια
σαφή απάντηση σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο θέµα και εάν
προτίθεται η Κυβέρνησή σας το ΕΚΑΣ να το καταβάλει, όπως εί-
χατε δεσµευθεί προεκλογικά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να επισηµάνω ότι

πάντοτε οι ερωτήσεις και οι τοποθετήσεις είναι για την τροπολο-
γία, όχι για τη γενική πολιτική του Υπουργείου, για την οποία µπο-
ρείτε να κάνετε κοινοβουλευτικό έλεγχο.

Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σχετικά µε τους συνταξιούχους, είχα ακριβώς την ίδια ερώ-

τηση µε την προηγούµενη συνάδελφο, η οποία µε κάλυψε. Είναι,
πράγµατι, ένα τεράστιο πρόβληµα.

Εκείνο που θα ήθελα να πω είναι ότι τα επιδόµατα τα οποία
δίνει η Κυβέρνηση σήµερα είναι στην κυριολεξία ψίχουλα. Ξέρει
πολύ καλά ότι, ο πληθωρισµός, πριν τον πόλεµο, τον Ιανουάριο,
για τα χαµηλά εισοδήµατα ήταν στο 14%, οπότε, προφανώς,
αυτού του είδους τα επιδόµατα δεν µπορούν να το καλύψουν.
Για το ότι η Κυβέρνηση σπατάλησε 44 δισεκατοµµύρια ευρώ για
τα λανθασµένα lockdown ασφαλώς και δεν ευθύνονται οι πολί-
τες. Άρα θα πρέπει να το δείτε αυτό.

Όσον αφορά στην ενέργεια, που είπε ο κύριος Υπουργός, η
οποία ασφαλώς έχει αυξηθεί σε πολύ µεγάλο βαθµό και δεν κα-
λύπτονται οι ανάγκες των ανθρώπων µε αυτά τα επιδόµατα, δεν
οφείλεται στο εξωτερικό, αλλά οφείλεται στη λανθασµένη ενερ-
γειακή πολιτική του συγκεκριµένου Υπουργού. 

Αναφορικά µε τη βίαιη απολιγνιτοποίηση -η οποία, βέβαια,
είναι απόφαση του Πρωθυπουργού, δεν είναι µόνο του συγκε-
κριµένου Υπουργού- και το Χρηµατιστήριο Ενέργειας, το οποίο
είναι απόφαση του Υπουργού, είχαµε αναφέρει από την αρχή, το
παράδειγµα της «ENRON», από την οποία χρεοκόπησε µια τερά-
στια οικονοµία, αυτή της Καλιφόρνιας και αυτά τα δύο προβλή-
µατα είναι αυτά τα οποία πληρώνονται σήµερα.

Εποµένως όλα αυτά που δίνει η Κυβέρνηση, δεν µπορεί, παρά
να τα ψηφίζει κανείς, αφού οτιδήποτε δοθεί στους ανθρώπους,
είναι καλό, αλλά θα πρέπει να δίνει κανείς τη σωστή αιτιολογία
και να ξέρουν οι άνθρωποι ακριβώς τι έχει συµβεί. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Γρηγοριάδης. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αναρωτηθήκατε πριν πώς τόσες χιλιάδες άν-

θρωποι έκαναν αίτηση χωρίς να πληρούν τα κριτήρια και τις προ-
ϋποθέσεις, όπως απεδείχθη όταν εξέτασε τις αιτήσεις η ΑΑΔΕ;
Έχω να σας απαντήσω πως έκαναν τόσες αιτήσεις παραπάνω χι-
λιάδες άνθρωποι γιατί τόσες και πολύ παραπάνω εκατοντάδες
χιλιάδες άνθρωποι δεν βγάζουν τον µήνα, κύριε Υπουργέ. 

Ο λαός µας λέει: «Ο πεινασµένος καρβέλια ονειρεύεται». Ξέ-
ρετε, στην απελπισία σου -και ας µην πληροίς τις προϋποθέσεις-
θα κάνεις την αίτηση µήπως και καταφέρεις και επιβιώσεις ακόµη
ένα µήνα. Από την άλλη πρέπει να προβληµατίσει το Υπουργείο
σας το γεγονός ότι αυτοί οι άνθρωποι που καταδέχονται να το
κάνουν αυτό είναι µια απόδειξη ότι θα έπρεπε να διευρύνετε τον
πληθυσµό των ανθρώπων που δικαιούνται το επίδοµα. Θα
έπρεπε, δηλαδή, να έχουν τις προϋποθέσεις αυτοί και άλλοι
τόσοι και άλλοι τόσοι.

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ. Είπατε ο ίδιος ότι πρόκειται για ένα
βοήθηµα 200 ευρώ, ένα βοήθηµα που καλείται να στηρίξει ποι-
ους; ΑΜΕΑ -ανάπηρους ανθρώπους, δηλαδή- χαµηλοσυνταξιού-
χους, ανθρώπους που είναι κάτω από το όριο της φτώχιας και
υγειονοµικούς εργαζόµενους οι οποίοι τελούν υπό εξάµηνη ήδη
αναστολή. Ξέρουµε και εσείς και εµείς ότι µε 200 ευρώ δεν µπο-
ρούν να επιβιώσουν αυτοί οι άνθρωποι.

Συνεπώς δικαιούµαι, κύριε Υπουργέ, να σας ρωτήσω: Μήπως
στην πραγµατικότητα πρόκειται για ένα επικοινωνιακό τέχνασµα;
Μήπως στην πραγµατικότητα δεν απευθύνεστε σε αυτούς οι
οποίοι είναι τόσο λίγοι που δεν θα κάνουν κάποια διαφορά, αλλά
απευθύνεστε σε όλους τους υπόλοιπους, αυτούς που δεν το δι-
καιούνται -τουλάχιστον όσοι από αυτούς ενηµερώνονται από το
µιντιακό σύστηµα των παρασιτικών καναλαρχών-, για να λέει η
υπόλοιπη κοινωνία που δεν το δικαιούνται: «Να, ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης φροντίζει τους φτωχούς.»;

Περιµένουµε µια απάντηση, κύριε Υπουργέ, γιατί µη µου πείτε
ότι πραγµατικά πιστεύετε πως µε 200 ευρώ θα αλλάξει κάτι.

Δεν θα καταψηφίσουµε, καθώς πιστεύουµε ότι και «ψίχουλα»
ακόµη να δίνει κανείς σε έναν χειµαζόµενο λαό, καλό είναι. Προ-
σανατολιζόµαστε στο «παρών» µάλλον, αλλά έλεος! Διακόσια
ευρώ; Είναι σαν εµπαιγµός. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Να σηµειώσω πρώτα απ’ όλα, κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι αριθµοί που σας
ανέφερα για το επίδοµα παιδιού είναι ακριβείς: 105, 63, 42, 210,
126, 84 κ.λπ., όπως ακριβές είναι και το ποσό του προϋπολογι-
σµού που ανέφερα: 97,5 εκατοµµύρια ευρώ.

Τούτων λεχθέντων, εάν υπάρχει κάποια ασάφεια στο κείµενο,
θα την εξετάσω για να δω πώς θα µπορούσε να διορθωθεί για
να µην υπάρχει σύγχυση. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα τη δούµε. Επαναλαµβάνω: Θα το ελέγξω, εάν υπάρχει πρό-

βληµα, όµως αυτό δεν αλλάζει την ουσία των µέτρων. Αυτό είναι
το πρώτο.

Δεύτερον, σχετικά µε τους συνταξιούχους µόλις χθες βγήκε ένα
ενηµερωτικό σηµείωµα από το Υπουργείο µας το οποίο εξηγεί
ποιες θετικές εξελίξεις υπήρξαν για τους συνταξιούχους τα τελευ-
ταία δυόµισι χρόνια. Δεν ισχυριστήκαµε ποτέ στο σηµείωµα αυτό
ότι οι συνταξιούχοι τρώνε δήθεν µε χρυσά κουτάλια. Διότι ανα-
γνωρίζουµε τα προβλήµατα αυτών των ανθρώπων. Αλίµονο αν εί-
χαµε µια τέτοιου είδους αλαζονική προσέγγιση. Ωστόσο είναι
αλήθεια ότι µε το νόµο Βρούτση επήλθαν για εκατοντάδες χιλιά-
δες συνταξιούχους, ιδιαίτερα αυτούς που εργάζονταν πάνω από
τριάντα χρόνια, σηµαντικές βελτιώσεις σε σχέση µε το νόµο Κα-
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τρούγκαλου. Αρκετοί το βλέπουν ήδη στην τσέπη τους. Άλλοι το
βλέπουν µε το ροκάνισµα της λεγόµενης προσωπικής διαφοράς
και εποµένως θα το δουν τα αµέσως επόµενα χρόνια ακριβώς
λόγω αυτής της παρέµβασης που έγινε στην προσωπική διαφορά. 

Επίσης, θέλω να σηµειώσω ότι έγιναν παρεµβάσεις υπέρ των
εργαζοµένων συνταξιούχων. Έγιναν παρεµβάσεις για τα ορφανά
παιδιά και από τους δύο γονείς. Έγινε παρέµβαση στον εισαγω-
γικό φορολογικό συντελεστή ο οποίος κατέβηκε από το 22% στο
9% και µε αυτό τον τρόπο ένα τµήµα των συνταξιούχων µπορεί
να πληρώνει σε ένα κάποιο βαθµό λιγότερα χρήµατα στην εφο-
ρία, τα οποία επίσης τα υπολογίζουµε. Και βεβαίως µέσα στο
κλίµα των δυσκολιών που έχουµε δύο φορές αποφασίστηκε να
καταβληθούν έκτακτα βοηθήµατα στους χαµηλοσυνταξιούχους. 

Δεν ισχυριστήκαµε, ούτε εγώ σήµερα, ότι µε αυτά τα έκτακτα
βοηθήµατα λύθηκε το πρόβληµα των χαµηλοσυνταξιούχων.
Απλώς βλέποντας τα δεδοµένα η Κυβέρνηση εκτιµά ότι στην πα-
ρούσα φάση µπορούµε να πάµε µέχρι εκεί. Αντιλαµβάνοµαι ότι
πολλοί θα θέλατε να ανεβούµε ψηλότερα. Κι εµείς. Απλώς υπάρ-
χουν κάποιες δυνατότητες στον προϋπολογισµό. Όπως έχω ξα-
ναπεί ο κ. Σταϊκούρας δεν φέρνει τα λεφτά από το σπίτι του. Τα
χρήµατα αυτά είναι χρήµατα των φορολογουµένων, των Ελλή-
νων πολιτών δηλαδή, ή είναι χρήµατα που µπορεί να προκύψουν
από δανεισµό µε όλα τα ρίσκα που µπορεί να έχει ένας δανει-
σµός. Δεν υπάρχουν «λεφτόδεντρα», δεν υπάρχουν µαγικές συν-
ταγές. Αυτό να το ξεκαθαρίσουµε και να κάνουµε έντιµες
εξηγήσεις όλοι µε τους Έλληνες πολίτες. Και θα περίµενα, όπως
εµείς δεν κοµπάζουµε γι’ αυτά τα απολύτως αναγκαία µέτρα,
εσείς να µην τα υποτιµάτε λέγοντας ότι είναι ψίχουλα. Δηλαδή,
αν βρισκόµασταν εσείς στην εξουσία µε ένα µαγικό ραβδί θα
µπορούσατε να βρείτε παραπάνω χρήµατα. Ας µην καταφεύ-
γουµε σε τέτοιου είδους προσεγγίσεις πολιτικής υποκρισίας.

Σε σχέση µε τους είκοσι επτά χιλιάδες που έκαναν ένσταση
για το προηγούµενο επίδοµα θεωρώντας ότι είναι επιλέξιµοι, εγώ
δεν εξέφρασα καµµία απορία. Συµφωνώ απολύτως µε την τοπο-
θέτηση που έγινε ότι οι άνθρωποι αυτοί βεβαίως έχουν πίεση στα
νοικοκυριά τους και προσπαθούν από τα διάφορα µέτρα που
ανακοινώνονται να δουν αν µπορούν να είναι επιλέξιµοι. Αλίµονο.
Είναι εύλογο. Όσα είπα, τα είπα για να γνωρίζουν τι έχει γίνει σε
σχέση µε την εξέταση των ενστάσεων τους και να αποφασίσουµε
ανάλογα. Το είπα για ενηµέρωση των πολιτών αυτών.

Στην ενέργεια, κύριε Πρόεδρε, δεν θα αναφερθώ γιατί πολύ
απλά πριν από µερικές µέρες εδώ απήντησα εκ µέρους της Κυ-
βέρνησης στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης επί δε-
καπέντε λεπτά και θα έλεγα ακριβώς τα ίδια. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-

τροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Με-
τατροπή του Οργανισµού Ασφάλισης Εξαγωγικών Πιστώσεων
(Ο.Α.Ε.Π.) στην Ανώνυµη Εταιρεία «Ελληνική Εταιρεία Εξαγωγι-
κών Πιστώσεων» και κύρωση του Καταστατικού της».

Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια από το ΜέΡΑ25, η κ.
Απατζίδη. 

Κυρία Απατζίδη, πάλι σας ευχαριστούµε για την ανοχή.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Κι εγώ ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο που

έχετε φτάσει την ιδιωτικοποίηση στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας η
συνεχής τακτική της Κυβέρνησης να καθιστά τους ευεργέτες
κύριο άξονα της πολιτικής της δεν είναι σε καµµία περίπτωση η
κανονικότητα. Στην πραγµατικότητα πρόκειται για µια έµµεση
ιδιωτικοποίηση που συµβαίνει αυτή τη στιγµή, η οποία όµως γί-
νεται µε πειστικό και επικοινωνιακό light τρόπο. 

Το πρώτο άρθρο αποτελεί την κύρωση µιας ακόµα δωρεάς
των γνωστών ιδρυµάτων των εθνικών ευεργετών µας, όπως λέµε.
Μάλιστα του πλέον δραστήριου, του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρ-
χος» το οποίο επιχειρεί για άλλη µια φορά να µονοπωλήσει τον
πολιτισµό, αλλά και την υγεία. Από την αρχή όµως των µνηµονίων
-εσείς οι παλιοί κοινοβουλευτικοί θα τα θυµάστε καλύτερα- µέχρι
σήµερα τι έχουµε παρατηρήσει; Μια συνεχή υποβάθµιση του
ρόλου του δηµοσίου σε ό,τι αφορά τις κοινωνικές δαπάνες για

την υγεία, για την παιδεία, για τον πολιτισµό, το ασφαλιστικό
κ.λπ.. Παράλληλα, βλέπουµε µια διαρκή µείωση των διατιθέµε-
νων κονδυλίων. Αυτό συµβαίνει πάντα προς όφελος του ιδιωτι-
κού κεφαλαίου, του ιδιωτικού τοµέα µε παράλληλη ανάδειξη των
κατ’ όνοµα εθνικών ευεργετών µας, χορηγών, το Ίδρυµα «Σταύ-
ρος Νιάρχος», Ίδρυµα «Ωνάση», Ίδρυµα «Λάτση» και άλλα που
µπορεί να µου διαφεύγουν αυτή τη στιγµή. 

Η συγκεκριµένη σύµβαση της δωρεάς έχει να κάνει µε τη ρι-
ζική ανακατασκευή του υπάρχοντος νοσοκοµείου Σπάρτης. Θα
ονοµάζεται πλέον Γενικό Νοσοκοµείο Σπάρτης- Ίδρυµα «Σταύ-
ρος Νιάρχος» στο διηνεκές, όπως αναφέρει το άρθρο 7 της σύµ-
βασης δωρεάς. Και φυσικά µια ακόµα διαφορά, θα είναι νοµικό
πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Το ύψος της δωρεάς είναι στα 87,6
εκατοµµύρια ευρώ. Αυτή η πορεία της ιδρυµατοποίησης της δη-
µόσιας ζωής της χώρας και απόσυρσης του δηµοσίου από τις
στοιχειώδεις λειτουργίες εννοείται ότι µας βρίσκει απολύτως αν-
τίθετους. Θα έπρεπε όλους µας να µας βρίσκει αντίθετους.
Όπως αντίθετους µας βρίσκει και ο περιορισµός του κράτους σε
ρόλο τροχονόµου των διαπλεκόµενων ολιγαρχών µε παράλληλη
γιγάντωση των µηχανισµών καταστολής.

Έχουµε πει πάµπολλες φορές εδώ µέσα για το Σύνταγµα. Το
Σύνταγµα στο άρθρο 21 ορίζει ρητά πως το κράτος µεριµνά για
την υγεία των πολιτών. Εδώ, όµως, έχουµε ένα ξέπλυµα ολιγαρ-
χών µε απαίσιο παρελθόν που πλέον παρουσιάζονται ως εθνικοί
ευεργέτες ενώ τα ιδρύµατά τους πάντοτε απολαµβάνουν βέβαια
απόλυτης φορολογικής ασυλίας. Και έρχονται να υποκαταστή-
σουν τον ρόλο που θα έπρεπε να έχει το ελληνικό δηµόσιο. Κάτι
τέτοιο βέβαια βολεύει απόλυτα τη νεοφιλελεύθερη λογική που
έχει η παρούσα Κυβέρνηση, η Νέα Δηµοκρατία, αλλά δεν ξε-
χνάµε και τι έχει κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. Έχει τεράστιο µερίδιο ευθύνης.
Γιατί καθ’ όλη την πενταετία διακυβέρνησής του την ίδια πολιτική
ακολούθησε. Αν θυµάµαι καλά επί τη βάσει της συµφωνίας του
2018 η κυβέρνηση Μητσοτάκη υπέγραψε την επιµέρους συµφω-
νία που έρχεται προς κύρωση µε το παρόν σχέδιο νόµου.

Εµείς, όµως, ως ΜέΡΑ25 είµαστε πλέον απολύτως αντίθετοι
γι’ αυτό το επικοινωνιακό τέχνασµα που συµβαίνει κάθε τρεις και
λίγο εδώ µε το ίδρυµα είτε µε κάποιες άλλες συµβάσεις. Ποιος
είναι ο απώτερος στόχος αυτής της Κυβέρνησης; Να παραδώσει
την υγεία στους ολιγάρχες, στους ιδιώτες. Γι’ αυτό και βεβαίως
θα καταψηφίσουµε το άρθρο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Πάµε τώρα όµως στο σηµαντικό, στο άρθρο 2. Το άρθρο 2 δια-
τηρεί τιµωρητική αναστολή εργασίας για πάµπολλους εργαζό-
µενους στην υγεία. Τους αφήνετε µέχρι το τέλος του χρόνου
χωρίς ένα κοµµάτι ψωµί, χωρίς εισόδηµα. Επαναλαµβάνουµε ότι
ο στόχος αυτής της Κυβέρνησης, ο στόχος αυτού του Υπουργού
συγκεκριµένα που λειτουργεί ως εκτελεστής της υγείας, δεν
είναι η προστασία του αγαθού της υγείας. Σκοπός τους είναι η
εργαλειοποίηση της πανδηµίας για να καταλυθεί η δηµόσια υγεία
προς όφελος για άλλη µια φορά της ολιγαρχίας. Το ΜέΡΑ25
όµως δηλώνει: καµµία απόλυση εργαζόµενου. Το τονίζουµε
αυτό. Οι υγειονοµικές µονάδες και οι εργαζόµενοι να αποφασί-
σουν για τους τρόπους επανένταξης των υγειονοµικών σε ανα-
στολή. Εµείς θα καταψηφίσουµε το άρθρο 2 και θα εναντιωθούµε
σε αυτή την απαράδεκτη ρύθµιση µε κάθε τρόπο. Θα προσθέσω
σε όλους τους συναδέλφους ότι απαιτείται ονοµαστική ψηφοφο-
ρία για το άρθρο 2.

Ο λαός πρέπει να ξέρει τι και ποιος ψηφίζει εδώ µέσα, ποιοι
ευθύνονται για τη µακάβρια πρωτιά της Ελλάδας στην πανδηµία
και όλοι οι συνάδελφοι θα πρέπει να ψηφίσετε ονοµαστικά, ώστε
να ξέρει ο λαός ποιος συνεργεί στη διάλυση της δηµόσιας υγείας
και στην ιδιωτικοποίησή της.

Δυστυχώς, κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε αφήσει εντελώς την
καµπάνια πειθούς και την έχετε µετατρέψει σε εξαναγκασµό και
ένα σύστηµα απαρτχάιντ, το οποίο, πάνω από όλα, δεν είναι απο-
τελεσµατικό. Οι υγειονοµικοί τους οποίους τώρα καταδιώκετε,
ήταν αυτοί που µας λέγατε κάποτε -και δικαίως τότε- να τους χει-
ροκροτούµε, αν το θυµάστε καλά. Δεν είστε συνεπείς εσείς απέ-
ναντί τους. Δυστυχώς έχετε και ανικανότητα, αλλά και κακή
προαίρεση.
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Εµείς, ως ΜέΡΑ25, ήµασταν από την πρώτη στιγµή υπέρ του
εµβολιασµού µε κάθε τρόπο. Το στηρίξαµε. Υπέρ, όµως, µιας επι-
στηµονικής εκστρατείας πειθούς. Ταυτόχρονα, όµως, τονίσαµε
-επίσης µε κάθε τρόπο- ότι δεν πρέπει να δηµιουργηθεί ένα σύ-
στηµα που να µοιάζει µε απαρτχάιντ και µάλιστα, εν προκειµένω,
ενάντια στους ίδιους τους ανθρώπους που ζητούσατε κάποτε να
τους χειροκροτούµε. Τέτοια συνέπεια έχετε!

Όλο αυτό το διάστηµα ήταν η ίδια Κυβέρνηση που υπονό-
µευσε την εµβολιαστική διαδικασία, καθώς, πρώτον, δεν έστησε
ένα επαρκές δίκτυο εµβολιαστικών κέντρων. Δεύτερον, δεν
πραγµατοποίησε καµµία ουσιαστική καµπάνια υπέρ του καθολι-
κού εµβολιασµού. Τέλος, εγκληµάτησε µε την επιµονή της να µην
πραγµατοποιούν τεστ και εµβολιασµένοι πολίτες. Αντ’ αυτών,
επιστράτευσε από πάνω και τον αυταρχισµό και τις απειλές,
όπως πολύ καλά ξέρει αυτή η Κυβέρνηση να κάνει. Δηλαδή, δί-
χασε την κοινωνία και µη συµβάλλοντας θετικά ούτε στο ίδιο το
εµβολιαστικό αποτέλεσµα.

Εµείς πάλι, ως ΜέΡΑ25, κάναµε µια πολύ σαφή πρόταση.
Ακούστε την. Δωρεάν προεµβολιαστικός έλεγχος σε δηµόσιες
δοµές υγείας των ανθρώπων που δεν έχουν εµβολιαστεί ακόµα,
επειδή φοβούνται, ανησυχούν για την υγεία τους. Αυτός ο έλεγ-
χος και η ιατρική γνωµάτευση που θα προκύπτει ως συνέπειά
του, θα απαλλάσσει τους πολίτες από φόβους, οι οποίοι µπορεί
όντως να είναι και ανύπαρκτοι, να µην υπάρχει λόγος να ανησυ-
χούν. Όµως, αυτό θα γίνει µε επιχειρήµατα. Αυτός θα ήταν ο
µόνος σωστός τρόπος για να µην τους διχάσετε και όχι ο αυταρ-
χισµός.

Στη συνέχεια, όµως, αυτού του σχεδίου νόµου, στα άρθρα 3
ως 16, τι συµβαίνει; Παρατείνονται για άλλη µια φορά οι συµβά-
σεις εργασίας ορισµένου χρόνου ιατρικού και νοσηλευτικού προ-
σωπικού στα νοσοκοµεία του ΕΣΥ. Μπορεί αυτή τη στιγµή,
όντως, τα φώτα της δηµοσιότητας να έχουν στραφεί στις γεω-
πολιτικές εξελίξεις και στη σαρωτική ακρίβεια, κακά τα ψέµατα.
Η πανδηµία, όµως, δεν έχει φύγει. Την περασµένη Κυριακή 27
Μαρτίου πέθαναν πενήντα δύο άνθρωποι από την COVID-19.

Η «Μητσοτάκης Α.Ε.», όπως συνηθίζουµε να λέµε, συνεχίζει
ακάθεκτη τη µεθόδευσή της για την υποβάθµιση του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας και την ιδιωτικοποίησή του. Οι συνεχείς παρα-
τάσεις των συµβάσεων είναι µια εντελώς ανεπαρκής και
αδιέξοδη πολιτική. Χρειάζονται µόνιµες προσλήψεις και µόνιµες
λύσεις για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Η Κυβέρνηση -που ανακαλύπτει κάθε τρεις και λίγο ένα λεφτό-
δεντρο ξανά και ξανά, µόνο όταν πρόκειται για τους φίλους της,
τους ολιγάρχες, όπως παραδείγµατος χάριν, όταν πρόκειται για
την «AEGEAN», για την «ENERGEAN OIL», για την «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟ»
κ.ο.κ.- πρέπει επιτέλους να κατευθύνει τους πόρους στην υγεία
και να φτιάξει ένα επαρκές Εθνικό Σύστηµα Υγείας, ένα σύστηµα
το οποίο θα µείνει προίκα και µετά την πανδηµία.

Επικαλείστε διαρκώς την έκτακτη ανάγκη για να διατηρήσετε
τη λογική των ληξιπρόθεσµων συµβάσεων, ενώ όλοι γνωρίζουµε
ότι υπάρχουν τεράστιες ανάγκες στον χώρο της υγείας. Και η
λογική της κινητικότητας, όπως στο άρθρο 6, δεν είναι λύση. Τι
θέλω να πω µε αυτό; Μια κάλυψη ενός κενού σε ένα σηµείο ση-
µαίνει ότι ανοίγει κάποιο άλλο κενό κάπου αλλού.

Παροµοίως, στο άρθρο 7, οι µόνιµες προσλήψεις θα αποτε-
λούσαν µια επαρκή λύση µόνο για τους νοσηλευτές, που πρέπει
να είναι πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης, µε βαρέα και
ανθυγιεινά. Βεβαίως, αν υπήρχαν µόνιµες προσλήψεις, δεν θα
χρειάζονταν οι υπερβάσεις του ωραρίου, που παρατείνονται µε
το άρθρο 11, ούτε αυτό που προβλέπει το άρθρο 13 για παρά-
ταση της µετακίνησης και της κινητικότητας των ιατρών, ώστε
να καλύπτονται οι τρύπες που προκύπτουν λόγω της υποστελέ-
χωσης ούτε και αυτά που προβλέπει το άρθρο 14 για αξιοποίηση
ιδιωτών ιατρών στις εφηµερίες, το οποίο συµφωνεί µε τη λογική
σας για συµπράξεις ιδιωτικού και δηµόσιου τοµέα, που θα προ-
καλέσουν για άλλη µια φορά µια ανεπανόρθωτη βλάβη στο ΕΣΥ.

Και τα υπόλοιπα άρθρα διέπονται από την ίδια λογική των ανε-
παρκών παρατάσεων. Τα άρθρα 17 ως 23, δηλαδή, περιέχουν
παρατάσεις πολλών συµβάσεων µέσω του Εθνικού Οργανισµού
Δηµόσιας Υγείας, όπως για διενέργεια τεστ κ.λπ..

Τα άρθρα 24 έως 43 περιέχουν λοιπές σχετικές παρατάσεις,

οι οποίες είναι επίσης αδιέξοδες, ενώ περιέχουν και συνέχεια
συµβάσεων στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας µε τον ιδιωτικό
τοµέα για να πραγµατοποιηθούν διαγνωστικά τεστ, αντί δηλαδή
να υπάρξει µέριµνα για τους ανεµβολίαστους που έχετε θέσει
εσείς σε αναστολή.

Τέλος, καταλήγω µε τα άρθρα 44 ως 49, που αφορούν σε πα-
ρατάσεις διαχείρισης του COVID-19 σε τουριστική περίοδο. Δη-
λαδή, συνεχίζετε µε την ίδια λογική ότι οι µόνιµες προσλήψεις τι
είναι; Πολυτέλεια για σας, ότι χρειάζονται µόνο ληξιπρόθεσµες
συµβάσεις, οι οποίες θεωρείται δογµατικά πως δεν πρέπει να
ανανεωθούν µετά το πέρας της πανδηµίας. Πρόκειται, δηλαδή,
για µια λογική η οποία ευθύνεται για αυτό που έχει πάθει η Ελ-
λάδα, που έχει πάνω από είκοσι επτά χιλιάδες νεκρούς και ξε-
περνά µία-µία τις χώρες της Ευρώπης και οδεύει προς συνεχή
αρνητικά ρεκόρ. Πρόκειται για µια λογική που πρέπει να αντι-
στραφεί.

Όµως, πέρα από το νοµοσχέδιο, ακούσαµε και πριν την τοπο-
θέτησή σας για την τροπολογία.

Επειδή, κύριε Υπουργέ, ήµασταν εκεί πέρα -και δεν θα πω
αυτό που έχω καταγράψει για να αναφερθώ στον συγκεκριµένο
νόµο- αυτό που λέτε σίγουρα δείχνει τον πανικό που έχετε αυτή
τη στιγµή, γιατί η κ. Γκάγκα στην επιτροπή είπε τα εντελώς αντί-
θετα. Είπε στον κ. Ξανθό ως απάντηση ότι εννοείται ότι προκη-
ρύσσονται θέσεις, γιατί η ιατρική που τελειώνει ο κάθε
συνάδελφος ναι µεν είναι η ίδια -θυµάµαι πάρα πολύ καλά τα
λόγια της- αλλά δεν έχουµε όλοι τα ίδια προσόντα. Εκεί κατέ-
ληξε, και σήµερα ήρθατε απλώς να το σώσετε και το κάνατε χει-
ρότερο, µε όλον τον σεβασµό.

Θέλω να καταλήξω, λέγοντας ότι, ούτως ή άλλως, δηλαδή και
µε τις παρατάσεις -µε τις οποίες σήµερα απλώς, όπως είπα προ-
ηγουµένως, το κάνατε χειρότερο- οι µισθοί των γιατρών είναι
άθλιοι, οι εργασιακές συνθήκες και λόγω COVID κ.λπ. είναι επί-
σης άθλιες και πάνω από όλα, τους στερείτε και το µοναδικό κί-
νητρο, δηλαδή να µπορέσουν να έχουν εργασιακή ασφάλεια.
Γιατί το κάνετε αυτό; Διότι απλώς µπορείτε, διότι αυτό θέλετε.
Δεν θέλετε να πάνε οι νέοι γιατροί να δουλέψουν στο ΕΣΥ, ώστε
τις θέσεις τους να καλύψουν ιδιώτες γιατροί, µε τους οποίους
προτιµάτε να συµβάλετε το δηµόσιο. Αυτό θα οδηγήσει εκ των
πραγµάτων στο να καταστραφεί ολοκληρωτικά η πλήρης και
αποκλειστική απασχόληση στον χώρο της υγείας. Εποµένως δεν
είναι προτεραιότητά σας το να βρεθούν λύσεις για το ΕΣΥ µέσω
της σύµπραξης µε τον ιδιωτικό τοµέα που τόσο επιθυµείτε. Ο
σκοπός σας είναι να καταστραφεί το δηµόσιο και να παραδοθεί
στην ιδιωτικοποίηση.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η κατάσταση έχει φτάσει
πραγµατικά στο απροχώρητο. Για εµάς, στο ΜέΡΑ25, η δηµόσια
δωρεάν υγεία είναι αναφαίρετο δικαίωµα και δεν θα επιτρέψουµε
άλλα παιγνίδια στους φτωχοποιηµένους Έλληνες και Ελληνίδες
και γενικότερα, σε όποιον ζει σε αυτή την επικράτεια που κάνετε
µε την υγεία. Δεν µπορεί να αντιµετωπίζεται ούτε ως πεδίο κερ-
δοφορίας ούτε ως πεδίο άσκησης αυταρχισµού της Κυβέρνη-
σης. Η πανδηµία δεν αντιµετωπίζεται ούτε µε πρόστιµα, ούτε µε
κερδοσκοπία ούτε µε αναθέσεις όλων των αρµοδιοτήτων στους
ιδιώτες σαν να είναι ατοµική ευθύνη.

Εµείς είµαστε σαφείς στο τι ζητάµε, ως ΜέΡΑ25. Θα σας τα
ξαναπώ για να τα θυµάστε: Καµµία απόλυση εργαζοµένου σε κα-
νέναν κλάδο, κανένα πρόστιµο σε όποιον ή όποια δεν έχει εµβο-
λιαστεί. Επιστροφή όλων των ατοµικών προστίµων που επιβλή-
θηκαν στην περίοδο της πανδηµίας και των lockdown και αποτε-
λούν το επιστέγασµα της ταξικής και αυταρχικής πολιτικής που
κάνετε εν µέσω πανδηµίας. Οι υγειονοµικές µονάδες και οι ερ-
γαζόµενοι σε αυτές να αποφασίσουν για τους τρόπους επανέν-
ταξης των υγειονοµικών σε αναστολή. Αποκατάσταση της
διαφάνειας της επιστηµονικής µεθόδου και της δηµοκρατικής λο-
γοδοσίας. Να σταµατήσει η εργαλειοποίηση της επιστήµης και
να ενισχυθεί η επιστηµονική ενηµερωτική εκστρατεία συν από
αυτά που ζητάµε εξαρχής, να δηµιουργήσει η Κυβέρνηση ένα δί-
κτυο δωρεάν τεστ για όλους, ένα δίκτυο που θα βοηθήσει όχι
µόνο τον έλεγχο της πανδηµίας, όχι µόνο τον εµβολιασµό, αλλά
και την τόσο σηµαντική πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, να ενι-
σχυθεί πραγµατικά το ΕΣΥ µε προσλήψεις µόνιµου προσωπικού,
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επαρκή εξοπλισµό και κατάλληλες υποδοµές.
Η άρνηση αυτής της Κυβέρνησης να κάνει τα αυτονόητα δεν

εξηγείται αλλιώς, δηλαδή µόνο από το ότι είναι ανεπαρκής, αλλά
και από τη σπουδή της να εξυπηρετήσει τα ιδιωτικά συµφέροντα,
όπως έχουµε ξαναπεί. Ταιριάζει, δηλαδή, µε τη λογική της να
επαφίεται όλο και περισσότερο στην καλοσύνη του Νιάρχου, του
Λάτση, του ιδρύµατος κ.λπ., την οποία εµείς, ο ελληνικός λαός -
εκεί θέλω να καταλήξω- θα την πληρώσουµε κάποια στιγµή πάρα
πολύ ακριβά εξαιτίας τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,

κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Ελληνικής Λύσης ο κ. Βελόπουλος. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Από πού να ξεκινήσω, κύριε Υπουργέ, και πού να τελειώσω µε

αυτή την παρωδία που λέγεται «ελληνική Κυβέρνηση». Πρόκειται
περί Κυβέρνησης-παρωδίας.

Φυσικό αέριο: Σήµερα συνεδριάζει η Οµάδα Διαχείρισης Κρί-
σεων του ΥΠΕΝ. Ξέρετε πότε λήγει η ηµεροµηνία που έδωσε ο
Βλαντιµίρ Πούτιν για τα ρούβλια που πρέπει να έχετε; Δεν ισχύει
αυτό που λέτε και όσοι ξέρουν οικονοµικά ξέρουν τι λέω. Στις 31
Μαρτίου, αύριο λήγει. Πριν δέκα µέρες προειδοποίησε ότι όσοι
θέλουν να πάρουν φυσικό αέριο πρέπει να είναι προετοιµασµένοι
από 31 Μαρτίου και µετά, και σήµερα συνεδριάζει η Κυβέρνηση.
Δέκα µέρες πριν το είπε!

Δεν λειτουργεί έτσι η Κυβέρνηση πραγµατικά και απορώ µε
αυτή την Κυβέρνηση η οποία ήθελε να λέγεται επιτελική, µε επι-
τελικό κράτος, ήθελε να λέγεται Κυβέρνηση που µπορεί να κάνει
τη µεταρρύθµιση, ήθελε να κάνει η Κυβέρνηση το δικό της έργο.
Δεν είστε µεταρρύθµιση. Δεν είστε Κυβέρνηση του επιτελικού
κράτους. Είστε Κυβέρνηση της απορρύθµισης, όχι της µεταρ-
ρύθµισης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύριε Υπουργέ, ζείτε µε µύθους, καλλιεργείτε ψευδαισθήσεις

στον ελληνικό λαό, αλλά και στον εαυτό σας. Μέσω των µέσων
µαζικής ενηµέρωσης καλλιεργείτε συνεχώς τους µύθους και
έναν ιδιότυπο µιθριδατισµό, θα έλεγα, κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας στα εθνικά θέµατα.

Για τον Ερντογάν µάς λέγατε εδώ και χρόνια. Διάβαζα τα site
σας και τις τηλεοράσεις που ελέγχετε. Και θα σας πω σε λίγο για
τις τηλεοράσεις που ελέγχετε, γιατί εδώ έχει µεγάλο γέλιο η
ιστορία, διότι µόνο στη Βόρεια Κορέα ελέγχονται τα δελτία ειδή-
σεων κατά 80%. Στη Βόρεια Κορέα! Έτσι καταντήσατε την Ελ-
λάδα, Βόρεια Κορέα! Και αυτά µε στοιχεία από το ΕΣΡ, τον δικό
σας παρακρατικό µηχανισµό. Αυτά, λοιπόν, σε λίγο.

Μας λέγατε, λοιπόν, ότι η Τουρκία θα αποµονωθεί και ότι η
Τουρκία είναι αποµονωµένη διεθνώς. Άκουγα τον κ. Δένδια να το
λέει συνεχώς, «αποµονωµένη», «αποµονωµένη», όπως και τον
Πρωθυπουργό να λέει ότι είναι αποµονωµένη η Τουρκία. Η τουρ-
κική οικονοµία καταρρέει, η λίρα τελείωσε, φτώχυναν, έχουν λου-
κέτα στο γάλα, στο ορυκτέλαιο, στα σουπερµάρκετ των
Τούρκων. Αυτά λέγατε. Λέγατε ότι τα µπαϊρακτάρ πέφτουν µε
σφεντόνες και διάφορα πράγµατα µόνο και µόνο -επαναλαµ-
βάνω- για να υποτονίσετε µια χώρα και να πείτε: «Και αυτοί πει-
νούν, ας πεινούν και οι Έλληνες». Και στην τελική, να το πω απλά,
δεν µε νοιάζει αν πίνουν οι Τούρκοι -ως άνθρωπο µε ενδιαφέρει
να µην πεινάει κανένας στον πλανήτη-, µε ενδιαφέρει να µην πει-
νάει ο Έλληνας. Αυτό µε ενδιαφέρει και αυτό πρέπει να µας εν-
διαφέρει όλους! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι εδώ κύριε Υπουργέ, κύριε Πλεύρη µου, θα ήθελα να κάνω

µια ερώτηση σε εσάς, γιατί παλιότερα συζητούσαµε τέτοια θέ-
µατα. Μήπως τελικά αυτοπαγιδεύτηκαµε µόνοι µας στο θέµα της
Ουκρανίας; Μήπως τελικά βάλατε γκολ, αλλά αυτογκόλ και όχι
γκολ, στην αντίπαλη κερκίδα; Η Κυβέρνηση µε αφορµή την ου-
κρανική κρίση έκανε ένα περίεργο κρεσέντο, φανατικής ρωσο-
φαγίας. Όταν λέµε φανατικής, φανατικής! 

Οι Έλληνες δεν κατάλαβαν για ποιον λόγο. Παρά τη συνεχή
πλύση εγκεφάλου, παρά την προσπάθεια κάποιων να κάνουν

τους Έλληνες «ψεκασµένους» -κύριε Πλεύρη έχετε µερίδιο ευ-
θύνης κι εσείς- και «µπολιασµένους» -έχετε µερίδιο κι εσείς-, έρ-
χεστε σήµερα και διχάζετε πάλι τον ελληνικό λαό. Πρέπει να
καταλάβετε ότι οι κυβερνήσεις δεν έρχονται για να διχάζουν,
αλλά για να ενώνουν, κύριε Υπουργέ. Κυβέρνηση που διχάζει
τους Έλληνες είναι επικίνδυνη και πρέπει να φύγει. Τελεία και
παύλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Λόγοι σεβασµού του Διεθνούς Δικαίου και λόγοι ανθρώπινοι

µας κάνουν να τασσόµαστε υπέρ του ουκρανικού λαού σε αυτά
τα δύσκολα που περνάει, όπως και υπέρ του ρωσικού λαού, γιατί
οι κληρωτοί στρατιώτες που πηγαίνουν εκεί είναι παιδιά Ρωσίδας
µάνας, δεν είναι παιδιά ενός κατώτερου ή ανώτερου θεού. Θα
έπρεπε, λοιπόν, να κάνουµε τα πάντα, ώστε να καλέσουµε εδώ
στην Αθήνα την Ουκρανία και τη Ρωσία -το πρότεινα στον Πρω-
θυπουργό, αλλά εγώ τα λέω, εγώ τα ακούω, εµείς τα λέµε, εµείς
τα ακούµε-, γιατί είχαµε την ολυµπιακή εκεχειρία, κατά τη διάρ-
κεια της οποίας σταµατούσαν οι πόλεµοι. Εµείς ήµασταν αυτοί,
οι οµόδοξοι λαοί, τώρα ως χριστιανοί θα έπρεπε να τους καλέ-
σουµε εδώ.

Αντί, λοιπόν, να το κάνουµε αυτό, αφήνουµε τον Ερντογάν να
παίζει µε τα κλειδιά του ειρηνοποιού και να παίρνει ταυτότητα.
Ακούστε, έτσι όπως τα κάνατε σαλάτα ως Κυβέρνηση, στο τέλος
θα πάρει και Νόµπελ ειρήνης. Αντί να πάρουµε πρωτοβουλίες ει-
ρήνευσης, στέλναµε όπλα. Αυτά είναι τραγικά λάθη.

Και δεν είναι µόνο αυτό. Δεν γίνεται να βγαίνει Υπουργός
αυτής της Κυβέρνησης και να λέει ότι η Ελλάδα συντάσσεται µε
τις χώρες, για να σύρουν τον Πρόεδρο της Ρωσίας στο Δικαστή-
ριο της Χάγης. Και δεν ξέρω αν συµφωνούν οι κατά τ’ άλλα αξιο-
σέβαστοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας του Γενάρχη
Καραµανλή που εκείνη την περίοδο έπαιξε πολύ σηµαντικό ρόλο.
Συζητούσε ακόµη και µε τον Ζίβκοφ, τον κοµµουνιστή και έκαναν
και αµυντικές συµφωνίες η Βουλγαρία µε την Ελλάδα. 

Πείτε µου, όταν τους έχουµε ανάγκη για το φυσικό αέριο -και
τώρα κάνετε έκτακτη σύσκεψη για το φυσικό αέριο- για ποιον
λόγο να τους κάνουµε αντιπάλους; Μάλιστα, κάναµε και ωµή πα-
ρέµβαση. Τα τελευταία που θα µας απασχολούσαν θα ήταν όλα
αυτά.

Βέβαια, δεν µπόρεσα να καταλάβω -και αναρωτιέµαι γι’ αυτό-
γιατί ο Πρωθυπουργός δεν έκανε το παραµικρό, ενώ είχαµε ελ-
ληνική µειονότητα που καθηµερινά εσφάζετο επί οκταετία. Καµ-
µία κυβέρνηση, ούτε του ΣΥΡΙΖΑ ούτε της Νέας Δηµοκρατίας,
δεν έκανε τίποτα τα τελευταία οκτώ χρόνια γι’ αυτά που είχαν
υποστεί οι Έλληνες της Μαριούπολης -επειδή έχω συγγενείς,
έχω φίλους εκεί, γνωρίζω τι δεινά πέρασαν- και σήµερα τους
αφήσαµε, τοποθετούµενοι σε µία πλευρά, στη διάθεση του ρω-
σικού στρατού. Αυτή τη στιγµή που µιλάµε, η Μαριούπολη έπεσε
και οι Ρώσοι, ως εχθροί της Ελλάδος, έχουν εκατό χιλιάδες Έλ-
ληνες στη δική τους διακριτική ευχέρεια για να τους κάνουν ό,τι
θέλουν. Καταλάβατε τι έγκληµα κάνατε; Δεν κάνατε ένα σχέδιο
για να τους απεγκλωβίσετε από εκεί. Τίποτα! Το µόνο που κάνατε
ήταν ότι φέρατε έναν πρόξενο και τον χειροκροτάτε, του δώσατε
και παράσηµα και µετάλλια. Μιλάµε για χώρα γραφικότητας,
κύριε Υπουργέ Υγείας.

Και η απάντηση δεν δίνεται από εµένα. Κύριε Πλεύρη, ακούστε
µε ένα λεπτό, γιατί εκείνη την περίοδο ήµασταν µαζί στο Κοινο-
βούλιο. Η απάντηση δίνεται από έναν µεγάλο, από έναν ειδικό
καθηγητή, τέως Υπουργό Εξωτερικών τον κ. Βαληνάκη, από µία
εξαίρετη µορφή. «Ανατολικοί, Σκανδιναβοί λόγω αλληθωρισµού
προς την Ουκρανία, αλλά και άλλοι, ιδίως Γερµανοί, παρεµβαί-
νουν πάντα, για να µπλοκάρουν κάθε επίκριση στην Τουρκία».
«Τραγικές οι επιδόσεις της ελληνικής διπλωµατίας…» -λέει ο κ.
Βαληνάκης- «…που αυτοπαγιδεύτηκε σε ρόλο ατλαντιστή κοµ-
πάρσου». Κοµπάρσο κάνατε την Ελλάδα εσείς της Νέας Δηµο-
κρατίας και τον καταγγέλλει άνθρωπος από την παράταξή σας!
Κοµπάρσο την κάνατε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
«Αφήνοντας…» -λέει ο κ. Βαληνάκης- «…την επιτήδεια Τουρκία

να αλωνίζει, εισπράττοντας τα εύσηµα διεθνούς ειρηνοποιού».
Τα λέει πιο καυστικά απ’ ό,τι τα έλεγα εγώ προηγουµένως ο κ.
Βαληνάκης, ο άνθρωπος που ήταν δίπλα στον Κώστα Καραµανλή
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και είναι ο άνθρωπος που γνωρίζει καλά την εξωτερική πολιτική.
«Προσφέρουµε εξυπηρετήσεις στα υπερατλαντικά κέντρα εξου-
σίας. Σε εθνικό επίπεδο η εξυπηρέτηση δεν αποδίδει το παραµι-
κρό όφελος». Άρα, λοιπόν, µας λέει ο κ. Βαληνάκης ότι η
Κυβέρνηση δεν αποδίδει όφελος στη χώρα. Άρα είναι µία ανώ-
φελη Κυβέρνηση που ουσιαστικά κάνει ζηµιά στα εθνικά θέµατα.
Ποια είναι η λύση; Εκλογές εδώ και τώρα, να µιλήσει ο λαός! Δεν
υπάρχει άλλη λύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θα σας αποδείξω, κύριε Πλεύρη µου, τα λάθη που κάνατε.

Θα µιλήσω για το Υπουργείο σας, θα έχετε την τιµητική σας, γιατί
µερικά πράγµατα µου φαίνονται εξόφθαλµα.

Πρώτον, αφήσατε τη Λιβύη στα χέρια της Τουρκίας. Οι γιοι του
Χαφτάρ µε εντολή των Ρώσων και άδεια των Αµερικανών στην
Κωνσταντινούπολη, στην Τουρκία. Ενισχύετε το τουρκολιβυκό
µνηµόνιο µε τα εγκληµατικά σας λάθη. Αν τα βρουν, λοιπόν, Λί-
βυοι και Τούρκοι, ζήτω που καήκαµε. Γιατί φαίνεται ότι αν τα
βρουν µε τον Χαφτάρ, χάσαµε και τον Χαφτάρ. 

Λάθος δεύτερο, βοηθάτε εµµέσως πλην σαφώς τον Ερντογάν.
Είστε η πιο -θα το πω έτσι άκοµψα και µπορεί να στεναχωρη-
θείτε- ακούσια -κρατήστε τη λέξη-,  είστε η πιο τουρκόφιλη Κυ-
βέρνηση που πέρασε ποτέ µε τα λάθη σας, µε τα εγκληµατικά
σας λάθη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η Τουρκία ενώ θέλει να χάσει η Ρωσία -γιατί αν χάσει η Ρωσία,

δυστυχώς, η Τουρκία για εµάς γίνεται περιφερειακός παίκτης
στην ευρύτερη περιοχή-ταυτοχρόνως κάνει και παιχνίδι µε κινή-
σεις διπλωµατικής ορθότητας. Τους φέρνουν στο τραπέζι να µι-
λήσουν για την ειρήνη, γιατί θέλει να παίξει τον ρόλο του
ειρηνοποιού. 

Και εσείς -επαναλαµβάνω και το τονίζω- κάνετε συνεχώς το
ίδιο λάθος. Είστε η ουρά του ΝΑΤΟ και όχι προποµπός εθνικών
διεκδικήσεων. Και αυτό είναι λάθος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Λάθος τρίτο. Οι Υπουργοί σας λένε ανοησίες -και το λέω

κοµψά, κύριε Πλεύρη- Οι Υπουργοί, κύριε Πλεύρη, οι δικοί σας
λένε ανοησίες συνεχώς. Και λυπάµαι που το λέω. Οι συντονισµέ-
νες κυρώσεις κατά της Ρωσίας στοχεύουν στην αλλαγή καθε-
στώτος, είπε δικός Υπουργός Εσωτερικών. Οι συντονισµένες,
λοιπόν, επιλογές του Πρωθυπουργού της χώρας έχουν στόχο να
αλλάξει το καθεστώς στη Ρωσία. Ποιοι είµαστε εµείς που θα αλ-
λάξουµε το καθεστώς της Ρωσίας; Για πείτε µου. Γιατί; Είναι δυ-
νατόν ωµή παρέµβαση στα εσωτερικά της χώρας; Αν ήσασταν
ορθοί στη σκέψη θα λέγατε οι συντονισµένες κινήσεις της ελλη-
νικής Κυβέρνησης επέβαλαν κυρώσεις στην Τουρκία, γιατί είναι
δυστυχώς και ευτυχώς θα το πω ευθέως κατάφωρη παραβίαση
των δικαιωµάτων του ανθρώπου. Αφαιρώ το «ευτυχώς».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Λάθος τέταρτον. Αφήσαµε τα Βαλκάνια όλοι. Κύριοι, στα Βαλ-

κάνια παίζεται ένα περίεργο παιχνίδι µε το Κόσοβο. Πρέπει να εί-
µαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί. Υλοποιείται ένα σενάριο
Ουκρανίας. Ήδη, σερβικά στρατεύµατα κατευθύνονται στα σύ-
νορα. Ξηλώνονται Σέρβοι από το Κόσοβο. Πλειοδοτούν πολλοί
ακραίοι κύκλοι στα Βαλκάνια για εντάσεις στην περιοχή µας.
Προειδοποιεί η Ελληνική Λύση: H ειρήνη στα Bαλκάνια κατακτή-
θηκε µε αίµα. Δεν θα επιστρέψουµε στο αίµα. Είµαστε υπέρ της
ειρήνης και της αλλαγής των λαών. Έτσι θα σκεφτόµαστε. 

Λάθος πέµπτο. Τα περιµένετε όλα από τη Δύση. Ένα παρά-
δειγµα, κύριε Πλεύρη. Ο Ζελένσκι περιµένει, λέει, τριάντα δύο
ηµέρες βοήθεια από τη Δύση. Τι του λέει η Δύση; Περίµενε.
Εµείς περιµένουµε σαράντα οκτώ χρόνια, όπως η Κύπρος αφέ-
θηκε στα γαµψά νύχια του Αττίλα και βοήθεια δεν είδαµε ποτέ.

Λάθος έκτο. Είπαµε για τη Μαριούπολη.
Λάθος έβδοµο. Η µόνη χώρα των Βαλκανίων που έστειλε οπλι-

σµό στην Ουκρανία ήταν η Ελλάδα. Γιατί; Πείτε µου τον λόγο. Αν
µου πείτε τον λόγο, θα συµφωνήσουµε. Γιατί µόνο εµείς;

Πάµε, λοιπόν, και στην οικονοµία. Κάνατε εγκληµατικά λάθη
όλοι σας. Από το 1980 και µετά, µέχρι σήµερα, όλες οι κυβερνή-
σεις κατέστρεψαν τον πρωτογενή τοµέα, τη γεωργία, την κτηνο-
τροφία, την αλιεία. Δεν έχουµε πρωτογενή παραγωγή. Το
καταλαβαίνετε αυτό; Από το 2020 σας λέγαµε ότι έρχεται πείνα.

Ήµασταν οι µόνοι που είχαµε προτάσεις και ακούω τώρα τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και το ΚΙΝΑΛ να βγαίνουν στα κανάλια που τους φιλοξε-
νούν, να λένε, καταθέσαµε προτάσεις. Από το 2020 σας λέµε
συγκεκριµένα πράγµατα, όχι τώρα που ήρθε η πείνα. Όταν η
πείνα χτυπάει την πόρτα του Έλληνα, είναι αργά για να µιλάς για
προτάσεις. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Κάνατε αχρείαστα lockdown και δώσατε, κύριε Πλεύρη, το
υπέρογκο ποσό, το τεράστιο ποσό, των 183 εκατοµµυρίων ευρώ
στον πρωτογενή τοµέα, από τα λεφτά αυτά τα 44 δισεκατοµµύ-
ρια. Πείτε µου εσείς, τώρα, τι λογική είναι αυτή. Όταν έρχεται η
πείνα και βλέπουµε ότι έρχεται η πείνα, δεν χρηµατοδοτείτε κρί-
σιµους τοµείς, όπως η αµυντική βιοµηχανία, δεν επιδοτείτε τη
ζάχαρη, την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης, σαπίζουν τα ζαχαρό-
τευτλα στα χωράφια, κύριε Πλεύρη. Είστε από τη Θεσσαλία κι
εσείς ξέρετε τι σηµαίνει τεύτλα. Πολλοί από εδώ µέσα µπορεί να
µην ξέρουν, γιατί δεν είναι αγρότες ή γιατί δεν έχουν ασχοληθεί
µε την αγροτική παραγωγή. Ζάχαρη είχαµε και την κάναµε εξα-
γωγή και τώρα δεν έχουµε ζάχαρη για τα παιδιά µας.

Πάτε να πουλήσετε τη «ΛΑΡΚΟ», που βγάζει νικέλιο, αντί να τη
στηρίξετε να µείνει όρθια. Δεν κάνατε εξορύξεις. Μέχρι πριν µε-
ρικούς µήνες ο Πρωθυπουργός κορόιδευε. Ξαφνικά, θυµήθηκε
τις εξορύξεις, ο Έλληνας Πρωθυπουργός! Θα σας το πω ευ-
θέως, κύριε Πλεύρη. Ξέρετε πολύ καλά τον αγώνα που έκανα το
2007, 2008, 2009, 2010, εδώ στη Βουλή, για τα πετρέλαια, το φυ-
σικό αέριο και τον ορυκτό πλούτο και ντρέποµαι ειλικρινά που
ήµουν ο µοναδικός Βουλευτής από το ’74 και µετά για το θέµα
αυτό.

Όµως, πρέπει να πω το εξής: Εάν κάνατε εξορύξεις, σήµερα
οι Έλληνες θα ευηµερούσαν. Εάν ξεκινούσατε, έστω το 2019! Η
Αίγυπτος ξεκίνησε πριν τρία χρόνια και τώρα βγάζει φυσικό
αέριο. Από το 2019 έως το 2022 είναι τρία χρόνια. Σήµερα θα εί-
χαµε αυτάρκεια ενεργειακή και δεν θα παρακαλούσαµε κανέναν
«Πούτιν» και κανένα ρούβλι για να µπει η Ελλάδα ενέργεια και να
µπορεί να παράγει προϊόντα. Κι όλοι µου λέτε για τα σιτάρια και
τα κριθάρια, κύριε Υπουργέ µου!

Ξέρετε ότι τα εργοστάσια, κύριε Υπουργέ, θέλουν φυσικό
αέριο για να παράγουν; Βασική προϋπόθεση είναι η ενέργεια.
Πού οδεύουµε; Και θα πούµε και αλήθειες. Γιατί αυξάνεται η τιµή
του ρεύµατος; Έχει αναρωτηθεί κανείς εδώ µέσα; Θα σας πω
εγώ. Γιατί υπηρετείτε τους ολιγάρχες και όχι τον ελληνικό λαό.
Γιατί το 2016, ο ΣΥΡΙΖΑ µε τις ΝΟΜΕ έδωσε το δικαίωµα να
έχουν οι ιδιώτες το καρπούζι, το ψωµί και το µαχαίρι και να το
µοιράζουν όπως θέλουν. Και ακολούθησε µετά το έγκληµα του
ΚΙΝΑΛ, που δεν έκανε τις αποθήκες από το 2012 µε τη Νέα Δη-
µοκρατία, την αποθήκευση στον Πρίνο, που υπάρχει η µελέτη για
να αποθηκεύουµε φυσικό αέριο και πετρέλαιο. 

Γιατί αυξάνεται το ρεύµα, γιατί αυξάνεται η ενέργεια; Γιατί
κλείσατε τους λιγνίτες, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και γελού-
σατε όταν σας λέγαµε µην τους κλείνετε. Σας λέγαµε µην κλεί-
νετε τους λιγνίτες και τους κλείσατε και τους ανοίξατε κρυφά.
Τους ανοίξατε κρυφά και δεν είχατε το θάρρος και την τόλµη να
πείτε, κάναµε λάθος. Είχε δίκιο η Ελληνική Λύση, ξαναανοίγουµε
τους λιγνίτες. Δεν είχατε το θάρρος, αλλά έχετε το θράσος να
λέτε, θα κάνουµε εξορύξεις τώρα.

Πέµπτον, δεν κάνατε προαγορές. Το είπαµε εµείς στον Πρω-
θυπουργό εδώ, κύριε Πλεύρη. Ήταν εδώ δίπλα σας, καθόταν
εδώ και του είπα, κάνε προαγορά. Το 2020, που ήταν πάµφθηνο
τότε. Πάµφθηνο, αλλά δεν ακούτε κανέναν, γιατί νοµίζετε ότι τα
ξέρετε, ενώ δεν ξέρετε τίποτα από τα απλά πράγµατα.

Εικονική πραγµατικότητα. Βγαίνουν Υπουργοί και έχουν θρά-
σος. Κύριε Υπουργέ, συµφωνείτε µε τη δήλωση Σκυλακάκη ότι
οι φτωχοί δεν κινούνται µε το ΙΧ; Συµφωνείτε µε τη δήλωση του
άλλου Υπουργού να κλείνουν το ρεύµα µία ώρα την ηµέρα, για
να έχουµε εξοικονόµηση ενέργειας; Συµφωνείτε µε τη δήλωση
του Υπουργού να µην ξεχνάµε τους θερµοσίφωνες ανοικτούς;
Συµφωνείτε µε τη δήλωση Υπουργού ότι η Αριστερά φταίει που
έχουµε ακριβό ρεύµα; Να σας πω ποιος φταίει; Και ο ΣΥΡΙΖΑ και
το ΚΙΝΑΛ και η Νέα Δηµοκρατία. Η ακρίβεια και το ακριβό ρεύµα
έχουν ονοµατεπώνυµο: Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΚΙΝΑΛ και Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης. Αυτοί που θα κυβερνήσετε, δηλαδή, για να
µην ξεχνιόµαστε γιατί το είπε και ο Πρωθυπουργός χθες. Βλέπω
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–λέει- τη συγκυβέρνηση δεν έχω πρόβληµα. Μέχρι χθες ήθελε
αυτονοµία. Δεν του βγαίνουν τα κουκιά, γιατί καταρρέει και τώρα
ξαφνικά βλέπει συγκυβέρνηση.

Εµείς ως Ελληνική Λύση, για ακόµη µια φορά, στο παρά ένα,
θα καταθέσουµε συγκεκριµένες προτάσεις. Κύριε Υπουργέ, το
είπα στον Πρωθυπουργό, για άλλη µια φορά το ξαναλέω εδώ.
Να κάνετε άµεση πιστοποίηση αναγκών σε τρόφιµα για τους Έλ-
ληνες. Πόσα χρειαζόµαστε; Πόσα έχουµε; Όχι µόνο πόσα
έχουµε, πόσα χρειαζόµαστε. Είναι πολύ σηµαντικό για τους επό-
µενους µήνες. Να συγκαλέσει έκτακτες συσκέψεις, µε αγρότες
ειδικούς να µιλήσουν για το θέµα αυτό και τα κόµµατα. Να κάνει
στοχευµένη σπορά, µε ισχυρά κίνητρα, για τα επόµενα χρόνια,
ακόµα και σε µέρη που δεν έχουν καλλιεργηθεί χρόνια και έχουν
µείνει στείρα τα εδάφη της µάνας ελληνικής γης, που µπορούν
να καρπίσουν και να ταΐσουν εκατοµµύρια Ελλήνων.

Δεν είναι δυνατόν να έρχεται πείνα και εµείς να περιµένουµε
το µάννα εξ ουρανού, κύριε Πλεύρη, να πέσει το ψωµί, για να
φάει Έλληνας. Ο Μωυσής µάς τελείωσε, κύριε Πλεύρη. Ούτε
µάννα έχουµε, ούτε ουρανό βλέπουµε, ούτε Μωυσής υπάρχει,
δυστυχώς, και για εσάς και για την Ελλάδα. Η χώρα πρέπει να
πετύχει αυτάρκεια αγαθών και τροφίµων. Έρχεται η πείνα. Θα
πρέπει να µη µείνει χωράφι άσπαρτο µε καλαµπόκι, φακές, φα-
σόλια. Από Σεπτέµβρη σιτάρι, το µαλακό. Το 12% της διατροφής,
60% έως 88% της παραγωγής προορίζεται για ζωοτροφή από
καλαµπόκι. Το καλαµπόκι είναι απαραίτητο, όχι για να φάνε µποµ-
πότα οι Έλληνες, αλλά για τις ζωοτροφές. Θα έχουµε έλλειψη
σε καλαµπόκι, άρα και σε κρέας. Είναι αλυσίδα, αλλά όταν σας
τα λέµε αυτά, δεν ακούτε. Ακυρώσετε τις εισαγωγές των οµοει-
δών προϊόντων από την Τουρκία, την Αίγυπτο και τις άλλες
χώρες. Φτιάξτε τράπεζα σπόρων. Επιδοτείστε τα λιπάσµατα. 

Πριν από µερικά χρόνια, κύριε Πλεύρη, δεν κάναµε εισαγωγή
ούτε ένα κιλό λίπασµα. Ούτε ένα κιλό! Πριν από δεκατέσσερα,
ούτε ένα κιλό. Κάναµε εξαγωγή στην Κίνα και τώρα κάνουµε ει-
σαγωγές και τρέµουν οι αγρότες, γιατί ανέβηκε το λίπασµα κα-
τακόρυφα. Αυτά δε τα βλέπετε; Ως το 2018 κάναµε εξαγωγές
ζάχαρης. Μέσα σε τέσσερα χρόνια βάλατε πλαφόν µε συνέπεια,
ενώ η Ελλάδα είχε στο µαλακό σιτάρι επάρκεια 117% µέχρι το
1985, σήµερα έχει 10%. Το ακούτε, κύριοι συνάδελφοι; Μαλακό
σιτάρι σηµαίνει ψωµί. Έχουµε επάρκεια 10%, όταν το 1985 εί-
χαµε 117%. Αυτά πρέπει να δούµε πραγµατικά όλοι µαζί. Γιατί
όλοι θα πεινάσουµε, όχι µόνο οι Έλληνες. Μπορεί κάποιοι εδώ
µέσα να µην πεινάσουν, αλλά κάποιοι θα πεινάσουν από εδώ
µέσα και κάποιοι από τον ελληνικό λαό πεινούν ήδη.

Θα έχουµε τροµακτικό θέµα µε την εφοδιαστική αλυσίδα. Εκλι-
παρώ τον Έλληνα Πρωθυπουργό και τη Νέα Δηµοκρατία και
τους ανθρώπους των φορτηγών δηµοσίας χρήσεως, που έχουν
πρόβληµα µε τα καύσιµα, που δεν µπορούν να µετακινηθούν.
Γιατί δεν κάνατε την επιστροφή φόρου κατανάλωσης και εφάπαξ
καταβολή ενίσχυσης στους φορτηγατζήδες; Δεν θα µεταφέρον-
ται τα τρόφιµα, το καταλαβαίνετε; Κάνουν απεργία, σε λίγες
µέρες, οι άνθρωποι, έχουν πρόβληµα επιβίωσης. Το κόστος µε-
ταφοράς είναι δυσβάσταχτο. Ακούω την Αριστερά «Δώστε επι-
δόµατα, δώστε επιδόµατα». 

Στοχευµένα επιδόµατα είναι δανεικά που πρέπει να επιστρα-
φούν. Αυτές οι κινήσεις, όµως, έχουν υπεραξία για µερικούς
µήνες. Σας τα λέµε. 

Και εδώ πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι. Τι συµβαίνει µε την
ενέργεια. Φτάσαµε στο έσχατο σηµείο µε την επιλογή της Νέας
Δηµοκρατίας. Θα το πω άκοµψα και θα στεναχωρήσω ορισµέ-
νους γιατί είναι τίµιοι άνθρωποι οι συνάδελφοι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, του κόµµατος αυτού του Γενάρχη, του Κα-
ραµανλή. Είναι απίστευτο να λες ναι στη δική σου αυτοκτονία.
Πήγε ο Πρωθυπουργός στην Ευρωπαϊκή Ένωση και δεν απαί-
τησε ό,τι ο Πορτογάλος και ό,τι ο Ισπανός απαίτησαν. Και βάλατε
τα trolls σας, κύριε Πλεύρη, να λένε ψέµατα ότι η Ελλάδα δεν
έχει ανεµογεννήτριες όσες έχει η Ισπανία. Το ίδιο ακριβώς πο-
σοστό επί τις εκατό είναι. Αλλά λέτε ψέµατα και µε ψέµατα δεν
µπορείτε να ασκείτε πολιτική. Είναι λάθος.

Θα αγοράζουµε LNG από τους Αµερικανούς. Τιµή τέσσερις
φορές επάνω. Πόσο σώφρον είναι αυτό, να θες να αγοράσεις
ένα ποτήρι νερό που κάνει ένα ευρώ στα τέσσερα ευρώ εσύ;

Γιατί; Για να εξυπηρετούνται τα αµερικανικά συµφέροντα και τα
εφοπλιστικά των φίλων σας, κύριε Πλεύρη, όχι των δικών σας,
της Κυβέρνησής σας, που έχουν πάρει καράβια LNG; 

Κάνετε κι ένα λάθος όµως, πέρα από την τιµή που είναι πιο
ακριβή. Για να µπορεί να εφοδιάζεται όλη η Ευρώπη, πρέπει να
έχει η ίδια η Αµερική το φυσικό αέριο, που δεν το έχει. Ούτε το
Κατάρ µπορεί να µας δώσει. Επίσης, χρειάζονται µέρα νύχτα τέσ-
σερις χιλιάδες LNG πλοία να µεταφέρουν φυσικό αέριο για να
καλύψουν τις ανάγκες µας. Δεν υπάρχουν. Δεν υπάρχουν. Δεν
υπάρχουν, σας λέω, δεν υπάρχουν. Μπορεί να δυσφορείτε, κύριε
συνάδελφε, δεν είναι κακό, καλό είναι. Αλλά τη δυσφορία που
έχει Έλληνας που δεν παίρνει τα πεντέµισι χιλιάρικα όπως εσείς
και εγώ, τη νιώθουµε στο πετσί µας καθηµερινά, όπως και εσείς
φαντάζοµαι. Άρα, λοιπόν, οι προτάσεις µας είναι συγκεκριµένες.
Διότι τέσσερις χιλιάδες δεξαµενόπλοια δεν µπορούν να φέρουν
φυσικό αέριο από την Αµερική. Δεν γίνεται, παιδιά, καταλάβετέ
το. Κάνατε λάθη στο ενεργειακό µείγµα τροµακτικά. 

Ακούστε ποια είναι τα λάθη σας: Η βίαιη απολιγνιτοποίηση. Πή-
γατε βίαια, άκοµψα και κλείσατε τους λιγνίτες και ερχόταν εδώ
ο Πρωθυπουργός και µας έλεγε «το διοξείδιο του άνθρακα»,
όταν ξέρουµε όσοι γνωρίζουν το αντικείµενο ότι το σχιστολιθικό
αέριο για να βγει είναι χειρότερο για το περιβάλλον από το απλό
φυσικό αέριο. Αυξήσατε ουσιαστικά την εξάρτησή µας από την
Αµερική. Αποτέλεσµα; Χιλιάδες νοικοκυριά εξαθλιωµένα τους
επόµενους µήνες. Χιλιάδες άνθρωποι στην πείνα. Χιλιάδες άν-
θρωποι, εκατοµµύρια των Ελλήνων να µην µπορούν να βγάλουν
τα προς το ζην τους. 

Χρηµατιστήριο ενέργειας. Τα έχουµε πει χίλιες φορές. Ακού-
στε το έγκληµα που κάνατε, κύριε Πλεύρη. Το χρηµατιστήριο
ενέργειας το καθορίζουν οι πάροχοι µόνοι τους. Η Γαλλία αγο-
ράζει από τα χρηµατιστήρια ενέργειας το 27% της ενέργειάς της.
Η Ιταλία το 11%. Ακούστε λίγο εδώ. Η Πολωνία το 1% και η Ελ-
λάδα 100%, για να βολεύονται οι κολλητοί σας, οι πάροχοι. Ελεύ-
θερη αγορά ή ό,τι θέλετε; Αποφασίστε. Αυτό δεν είναι ελεύθερη
αγορά. Αυτό είναι ζούγκλα. Ζούγκλα του ακραίου νεοφιλελευθε-
ρισµού που υπηρετείτε και εξυπηρετείτε πιστά δυστυχώς. Αλλά
ο κοινωνικός φιλελευθερισµός είναι η πυξίδα για αλλαγή στάσης
στην Ελλάδα. Και η Ελληνική Λύση αυτό θέλει, κοινωνικό φιλε-
λευθερισµό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Λάθος τρίτο. Επενδύσατε πάλι στην Ευρώπη για την ενέργεια.

Κύριε Πλεύρη, είναι δυνατόν ένας Έλληνας πρωθυπουργός να
πηγαίνει και να λέει ότι «εγώ επενδύω στην Ευρώπη για να µου
δώσει φυσικό αέριο», όταν οι άλλες χώρες κάνουν ό,τι µπορούν
για να έχουν οι ίδιες φυσικό αέριο;

Ο Διευθυντής του Ινστιτούτου Ενέργειας Νοτιοανατολικής Ευ-
ρώπης ο κ. Σταµπόλης, τον ξέρετε, είπε: «τεχνικά αδύνατη η ενι-
αία αγορά φυσικού αερίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση» και εσείς
λέτε, ο Πρωθυπουργός, ότι θα µας βοηθήσει η Ευρωπαϊκή
Ένωση, όταν λέει ότι είναι τεχνικά αδύνατον. Δεν τα κάνετε
σωστά.

Για τις εξορύξεις θα σας πω ένα πράγµα. Συνέδριο στη Θεσ-
σαλονίκη, Καθηγητής Φιλιππίδης και Παντελίδης: «Η ακαθάριστη
αξία του ορυκτού πλούτου της Ελλάδος φτάνει τα 2,4 τρισεκα-
τοµµύρια ευρώ». Συνέδριο στο ΑΠΘ, παρουσία είκοσι επτά κα-
θηγητών πανεπιστηµίου από όλη την Ευρώπη. «2,4 τρισ. ευρώ».
Δεν τα λέω εγώ. Πόσο εκµεταλλευόµαστε; Το 0,1%. Είµαστε µια
χώρα πάµπλουτη µε πάµφτωχους πολίτες. Αυτό µόνο η Λύση θα
το ανατρέψει υπέρ των πολιτών και όχι των ολιγαρχών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν πάει άλλο. Μα 2,4 τρισ.; Τον κάλεσε ο Πρωθυπουργός τον

κ. Φιλιππίδη; Τους κάλεσε τους καθηγητές αυτούς; Όχι. Και να
σας πω γιατί όχι. Γιατί φοβάται. Φοβάται τους Γερµανούς, τους
Αµερικανούς. Εδώ και δεκαετίες φοβούνται οι Πρωθυπουργοί και
οι Υπουργοί να µιλήσουν για τον ορυκτό πλούτο της χώρας. Και
φοβάστε. Φοβούνται, όµως, αυτοί που δεν µπορούν να είναι χρή-
σιµοι στον ελληνικό λαό, αυτοί που απλά είναι χρήσιµοι για την
καρέκλα που παίρνουν ή τους δίνουν. Εµείς θα είµαστε οι χρήσι-
µοι για τον ελληνικό λαό. Οι άχρηστοι πρέπει να αποχωρήσουν.
Τελεία και παύλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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Δεν θα σας πω τι είπε το Κατάρ, γιατί ο Πρωθυπουργός έλεγε
ότι το Κατάρ θα µας δώσει φυσικό αέριο. Και βγαίνει ο Υπουργός
Ενέργειας του Κατάρ και λέει «δεν µπορούµε να δώσουµε».
«Ούτε το 10% δεν µπορούµε να δώσουµε γιατί κάναµε προσυµ-
βόλαια». Να τα προσυµβόλαια που σας έλεγα. 

Λάθος έκτο. Επενδύετε σε φωτοβολταϊκά. Κύριε Πλεύρη, εί-
µαστε µε τα καλά µας; Ακούστε τώρα. Ετοιµάζετε, λέει, µεγάλο
φωτοβολταϊκό πάρκο στη χώρα στην Κοζάνη διακόσια τέσσερα
MW. Ετοιµάζετε φωτοβολταϊκό πάρκο στη Φλώρινα τριακόσια εί-
κοσι τρία MW. Στη Φλώρινα και στην Κοζάνη; Είστε µε τα καλά
σας; Εκεί έχει µείον δέκα, χιονίζει ένα µέτρο, δύο µέτρα. Αν χιο-
νίσει, τέρµα το ρεύµα. Τα απλά σας λέµε. Τα απλά. Θα την πά-
θετε όπως στο Τέξας. Όταν χιόνισε στο Τέξας, δεν είχαν ούτε
φουρφουράκια ανεµογεννήτριες ούτε φωτοβολταϊκά να λειτουρ-
γήσουν. Πού πάτε, ρε παιδιά, στην Κοζάνη; Αντί να ασχοληθούµε
µε τον κρόκο Κοζάνης που είναι πανάκριβο προϊόν, να δώσουµε
και άλλα κίνητρα να καλλιεργούν οι αγρότες, πάτε και βάζετε φω-
τοβολταϊκά στη µάνα ελληνική γη;

Θα ήθελα να πω και άλλα για τον Νότο, για την Ισπανία, το
µείγµα της. Όµως, επειδή πιέζει ο χρόνος, δεν θα µπω στη δια-
δικασία να πω «µειώστε τον ΦΠΑ». Τα έχουµε πει χίλιες φορές.
Ήµασταν οι πρώτοι που προτείναµε µείωση ΦΠΑ και ειδικού
φόρου κατανάλωσης παντού, ειδικά στα καταναλωτικά αγαθά.
Το θέµα ξέρετε ποιο είναι; Δεν το λένε. Ότι το ελληνικό κράτος
µε υπαιτιότητα ΣΥΡΙΖΑ, ΚΙΝΑΛ και Νέας Δηµοκρατίας βασίζεται
στα έσοδα από τον ΦΠΑ των καυσίµων. Αυτή είναι η αλήθεια. Τα
έσοδα είναι τα καύσιµα. Αν λοιπόν τα κόψετε από εκεί, πού θα
βρείτε τα λεφτά;

Θέλετε να βρούµε λεφτά για τους Έλληνες; Πάρτε το πρό-
γραµµα της Ελληνικής Λύσης, εφαρµόστε το από αύριο το πρωί
…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
…και σε έναν χρόνο από σήµερα θα καρπίσουµε, θα δρέψουµε

τους καρπούς αυτού του προγράµµατος. Δεν υπάρχει άλλη
λύση.

Δεν θα πω για τα επιδόµατα. Κύριε Πλεύρη, ξέρετε πόσα παίρ-
νουν στη Γερµανία για τα επιδόµατα, για την ενεργειακή κρίση;
Μισθωτοί φορολογούµενοι θα λάβουν εφάπαξ επίδοµα 300 ευρώ
για ενεργειακές ανάγκες. Οι οικογένειες θα λάβουν εφάπαξ από
100 ευρώ ανά παιδί. Δικαιούχοι κοινωνικών παροχών θα λάβουν
επιπλέον 100 ευρώ, πέραν των 100 που έχουν ήδη αποφασίσει
κάθε µήνα. Αυτό είναι κοινωνική πολιτική. Θα µου πείτε ότι έχουν
λεφτά οι Γερµανοί. Δεν είναι έτσι ακριβώς. Ψάξτε το λίγο παρα-
πάνω. Απλά οι Γερµανοί τα δικά τους προϊόντα τα προστατεύουν
όσο δεν έχει. Τα αυτοκίνητά τους, τα φάρµακά τους, που που-
λάτε εσείς µε τη «PFIZER» και τις υπόλοιπες εταιρείες, τα προ-
στατεύουν. Και σε εµάς ούτε την πατάτα και το κρεµµύδι δεν µας
άφησαν να προστατεύσουµε και φέρνουµε από την Αίγυπτο και
από την Τουρκία.

Προτάσεις: Ανοίξτε τις λιγνιτικές µονάδες µε νέα τεχνολογία
IGSS. Εξορύξεις. Πυρηνική ενέργεια. Ολόκληρη µελέτη δώσαµε
στον Πρωθυπουργό στο γραφείο του. Μπορούµε να το κάνουµε.

Και πάµε και στο Υπουργείο και κλείνω εδώ. Κύριε Υπουργέ,
είστε νέος άνθρωπος και θέλω να σας ρωτήσω: Πόσο περήφα-
νος µπορεί να νιώθει ο Υπουργός Υγείας όταν η χώρα µας είναι
πρώτη στον κόσµο σε νεκρούς COVID; Ναι, είστε καινούργιος
Υπουργός, µερικούς µήνες, και δεν κατάλαβα ποτέ στη ζωή µου
γιατί ένας άνθρωπος σαν κι εσάς να αναλάβει τέτοιο µερίδιο ευ-
θύνης, όταν δεν του αρµόζει κιόλας. Είµαστε πρώτοι σε νεκρούς.
Πόσο περήφανη πια µπορεί να είναι αυτή η Κυβέρνηση; Νεκροί,
άνθρωποι, φίλοι µας, γνωστοί µας. Εγώ δεν λέω ότι φταίει ή δεν
φταίει ο COVID. Τα αφήνουµε αυτά. Γιατί αν πάµε στην ουσία
της κουβέντας, κύριε Αθανασίου, εσείς είπατε προηγουµένως
για τα εµβόλια. Δεν µπαίνω σε αυτό. Δεν µε αφορά, ο καθένας
κάνει ό,τι θέλει.

Αλλά έχετε µια εµµονή εσείς προσωπικά -γιατί δεν θέλω να πι-
στέψω ότι εσείς το κάνετε, αλλά σας βάζει ο Πρωθυπουργός- να
θέλετε τους γιατρούς εκτός νοσοκοµείων. Αφού όλοι µεταδί-
δουµε, κύριε Πλεύρη µου. Κι εσείς δεν ξανακολλήσατε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Μπράβο. Και ο Πρωθυπουργός. Αφού κολλάµε όλοι µε-
ταξύ µας, πάρτε τους γιατρούς πίσω, τους χρειάζεστε. Οι άν-
θρωποι κάνουν απεργία πείνας έξω από το γραφείο σας. Πάρτε
τους γιατρούς, τους νοσηλευτές πίσω, τους υγειονοµικούς τώρα,
τους χρειάζεται το σύστηµα υγείας. Τόσο απλά είναι τα πράγ-
µατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και να σας πω και κάτι, επειδή γνωριζόµαστε; Όλοι κάνουµε

λάθη, κύριε Υπουργέ. Ο Πρωθυπουργός δεν είναι ο Μωυσής. Το
είπαµε για το µάννα εξ ουρανού. Κάνατε ένα λάθος. Πείτε: «τους
ξαναπροσλαµβάνουµε». Δεν είναι κακό. Ξαναπάρτε τους πίσω.
Δεν είναι κακό. Όλοι θα κάνουµε λάθη στην πορεία µας. Κάνατε
ένα λάθος. Ανθρώπινο είναι. Οι ζωές βέβαια δεν επιστρέφουν
πίσω. Αυτό είναι άλλο θέµα. Αλλά η εµµονή σας µε ενοχλεί.

Και ρωτώ: Γιατί να φοράµε µάσκες, κύριε Υπουργέ; Στην Ευ-
ρώπη πηγαίνετε τακτικά, ξέρω, όπως και η κ. Κεραµέως από
δίπλα. Κι εγώ πάω στην Ευρώπη. Δεν φοράνε µάσκες. Δεν φο-
ράνε µασκούλες, κύριε Υπουργέ µου. Γιατί θέλετε να βολέψετε
κάποιους στη Λάρισα; Λέω. Για να πουλάνε µάσκες οι άνθρωποι
και να βγάζουν και κανάλια περιφερειακά τελευταία; Δικός σας
άνθρωπος είναι, κουµπάρος της οικογενείας. Αγοράζει και κανά-
λια. Καλά κάνει, επιχειρηµατίας είναι. Αλλά γιατί να φοράµε µά-
σκες; Γιατί στους ιερούς ναούς; Γιατί πρέπει να τα κάνουµε όλα
αυτά εµείς διαφορετικά;

Γιατί το πιστοποιητικό δεν το καταργείτε; Στην Αγγλία που
είναι η κόρη µου δεν υπάρχει πιστοποιητικό, κύριε Πλεύρη. Στη
Γερµανία µπαίνεις, βγαίνεις όπου θέλεις. Στο Βέλγιο το ίδιο, στην
Ολλανδία. Εµείς τι είµαστε; Ευρώπη δεν θέλετε να µας κάνετε;
Ευρώπη µόνο στα στραβά θα µας κάνετε; 

Τέρµα οι µάσκες. Τέρµα τα πιστοποιητικά. Ελευθερία παντού
στην Ελλάδα. Ελευθερία παντού στους Έλληνες. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα, για να τελειώνει το παραµύθι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι έρχεστε, λοιπόν, τώρα και διαβάζω ότι η δωρεά οργάνων

από θνήσκοντες COVID είναι ασφαλής. Έτσι δεν είπατε; Το
Υπουργείο σας έτσι δεν είπε; Καλά στην αρχή µας βάζατε µε σα-
κούλες να θάβουν τους νεκρούς άκλαυτους, να µην πηγαίνουν
στα νεκροταφεία και τώρα η δωρεά οργάνων είναι ασφαλής; Κάτι
δεν πάει καλά εδώ. Ή κάνατε τότε λάθος και πείτε συγγνώµη ή
κάνετε τώρα λάθος και λέτε ψέµατα. Αποφασίστε. Σαν άνθρωπος
σας το λέω, σαν άνθρωπος που σας γνωρίζει προσωπικά και
τιµά, αν θέλετε, τον λόγο, αλλά κυρίως την αξιοπρέπεια του
Υπουργού.

Κι εδώ θα σας πω -και κλείνω εδώ-, κύριε Υπουργέ, ότι όσα
χρήµατα και να δώσετε στα κανάλια για το Υπουργείο Υγείας
σας, όσα χρήµατα, παραπάνω από 80% εκπροσώπηση δεν µπο-
ρεί να έχετε.

Στα δελτία ειδήσεων η Νέα Δηµοκρατία έχει 80% εκπροσώ-
πηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που σας έλεγα να ξηλώ-
σουµε τον παρακρατικό µηχανισµό του ΕΣΡ και δεν
συµφωνούσατε. Λέγατε «ναι», αλλά δεν λέγατε να τους ξηλώ-
σουµε.

Κύριε Υπουργέ, αν δεν διαβάσεις ειδήσεις, είσαι απληροφό-
ρητος. Αν διαβάζεις τις ειδήσεις, είσαι παραπληροφορηµένος,
γιατί αυτό που κάνετε είναι έγκληµα.

Ακούστε τώρα: Χρονική έκθεση κοµµάτων ανά κανάλι. Δεν τόλ-
µησε ούτε ο κ. Τσίπρας να το κάνει αυτό ούτε ο κ. Ανδρουλάκης.

Για τα δελτία ειδήσεων µιλάµε, κύριοι συνάδελφοι. Δεν λαµ-
βάνουµε υπ’ όψιν ότι από το πρωί βλέπετε Υπουργούς της Νέας
Δηµοκρατίας στασίδι στα κανάλια όλα, στις εκποµπές. Μόνο για
δελτία µιλάµε. 

Νέα Δηµοκρατία 73,8% στον «ALPHA», κύριε Yπουργέ. Πείτε
µου πόσο σας τιµάει αυτό ως Κυβέρνηση. Πείτε µου εσείς. Ελ-
ληνική Λύση 2%, ΣΥΡΙΖΑ 15%. 

«MEGA»: Νέα Δηµοκρατία 75,4%. Δεν υπάρχει αυτό. Ούτε η
Βόρεια Κορέα δεν τα κάνει αυτά ούτε η Βόρεια Κορέα. Ελληνική
Λύση 1,2%. Μια ανακοινωσούλα και φεύγουµε. 

«OPEN», το κανάλι του Ρώσου. Έτσι το λέτε εσείς οι Νεοδη-
µοκράτες στα τρολ σας και δεν ντρέπεστε κιόλας: 70% η Νέα
Δηµοκρατία, Ελληνική Λύση  0,7% στο κανάλι το φιλορωσικό,
όπως λέτε, και δεν ντρέπεστε λίγο. Δεν ντρέπεστε λίγο. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 30 ΜΑΡΤΙΟΥ 2022 10997



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
«STAR»: Νέα Δηµοκρατία 78%, κύριε Πλεύρη. Βαρεθήκαµε να

σας βλέπουµε πραγµατικά, όχι εσάς, τη Νέα Δηµοκρατία. Ελλη-
νική Λύση 1,3%. 

«ΕΡΤ»: 72% η Νέα Δηµοκρατία όχι στις εκποµπές επαναλαµ-
βάνω, µόνο στο δελτίο. Ελληνική Λύση 2%.

«ΣΚΑΪ», το µαγαζί µας: Εδώ δικαιούστε ένα ογδοντάρι. Δεν θα
το έχετε; 80%. Καλά, εσείς στο ΚΙΝΑΛ 4% και µε το ζόρι είστε.
Πολλά ζητάτε. Ελληνική Λύση 0,9%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να τη χαίρεστε τη δηµοκρατία σας, κύριε Πλεύρη, και εσείς

και ο Πρωθυπουργός. Να τη χαίρεστε. 
Εγώ θα πω κάτι στα κόµµατα της Αντιπολιτεύσεως. Παρά τα

λάθη που έκαναν στην πορεία και στο διάβα των τελευταίων δε-
καετιών, ευτέλεια συνιστά η ανοχή ΣΥΡΙΖΑ - ΚΙΝΑΛ στην αποτυ-
χηµένη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Πρέπει να
δηµιουργηθεί πραγµατικά µπλοκ όχι συγκυβερνήσεως, αλλά
πρέπει να κάνετε πραγµατική αντιπολίτευση, πραγµατική αντιπο-
λίτευση όµως, όχι στα λόγια, αντιπολίτευση αιχµηρή, γιατί όσο
κάθονται τόσο βουλιάζει η Ελλάδα, όσο κάθονται τόσο καταστρέ-
φεται ο τόπος και ο Έλληνας. 

Συγκυβερνάτε, λοιπόν, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας µε τον
ελληνικό Τύπο και τους µιντιάρχες. Εγώ προσωπικά δεν µπορώ
να ξεχωρίσω δηµοσιογράφους και πολιτικούς στα κανάλια. Δη-
λαδή, βλέπεις στον «ΣΚΑΪ» δηµοσιογράφους σαν να είναι Υπουρ-
γός της Νέας Δηµοκρατίας και βλέπεις τον Υπουργό να είναι πιο
καλός, πιο αντικειµενικός από ότι ο δηµοσιογράφος. Αυτό θέλετε
να υπηρετήσετε;

Οι τρεις προϋποθέσεις, λοιπόν, για να ζήσει κάποιος καλά σε
µια χώρα ξέρετε ποιες είναι, κύριε Υπουργέ; Εσείς τα ξέρετε,
απλά δεν τα ξέρει ο Πρωθυπουργός: Ευτυχία, ευδαιµονία, ευ-
πραγία.

Επαναλαµβάνω, κύριε Υπουργέ: Ευτυχία, ευδαιµονία, ευπρα-
γία είναι οι τρεις προϋποθέσεις, ώστε ο πολίτης να ζει πραγµα-
τικά σωστά και ορθά. Εσείς είστε ανίκανοι να το κάνετε. Η
Ελληνική Λύση, όµως, θα το κάνει πράξη και θα το φέρει στη
χώρα: Ελευθερία, δηµοκρατία για τους Έλληνες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κλείνω λέγοντας κάτι για ακόµη µια φορά σε όλους αυτούς

που επιχειρούν τη δική τους ανικανότητα να την αποδώσουν
στον καιρό, στην ενεργειακή κρίση, στη φωτιά, στην πληµµύρα,
στο χιόνι. Σταµατήστε να ακούτε τους ξένους. Σταµατήστε να
ακούτε τα ξένα κέντρα αποφάσεων. Ακούστε την καρδιά και την
ψυχή του Έλληνα που βογκάει, που δεν έχει να φάει, που έχει
πρόβληµα επιβίωσης. Ας τους ακούσουµε τουλάχιστον. Η βοή
είναι πολύ έντονη. 

«Η νίκη θα είναι δική µας, αν βασιλέψει στην καρδιά µας µόνο
το αίσθηµα το ελληνικό», έλεγε Καποδίστριας κι αυτή είναι η Ελ-
ληνική Λύση.

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοι-

νοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει την έκθεσή της στην αί-
τηση της εισαγγελικής αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης
ποινικής δίωξης κατά Βουλευτού.

Θα δώσω τον λόγο τώρα στην Υπουργό Παιδείας, την κ. Κε-
ραµέως, για να τοποθετηθεί επί της τροπολογίας 1258. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια σύντοµη αναφορά σχετικά

µε ρυθµίσεις που κατέθεσε το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, ρυθµίσεις που αφορούν
σε ζητήµατα, όπως οι εξετάσεις που θα λάβουν χώρα στα πρό-
τυπα σχολεία και η κλήρωση στα πειραµατικά, η δυνατότητα
πρόβλεψης αµοιβής για τους εκπαιδευτικούς που συµµετέχουν
στην οργάνωση, ζητήµατα σχετικά µε τους υποψηφίους στις πα-
νελλαδικές µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες, ρυθ-

µίσεις για το Κρατικό Πιστοποιητικό Πληροφορικής και Γλωσσο-
µάθειας και ρυθµίσεις σχετικά µε την ανάδειξη οργάνων διοίκη-
σης στα πανεπιστήµια και µε τη θητεία τους εν όψει συνολικής
επανεξέτασης του πλαισίου οργάνωσης δικτύου πανεπιστηµίων. 

Κυρία Πρόεδρε, κανονικά η παρέµβασή µου θα περιοριζόταν
αυστηρά στις ρυθµίσεις αυτές. Όµως πληροφορήθηκα πριν από
λίγο, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε σήµερα τέσσερις τροπολογίες σε
θέµατα παιδείας. Νάτες είναι εδώ. 

Και σε αυτήν τη φωτογραφία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αναδεικνύεται το πραγµατικό πρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, σε µία φω-
τογραφία. Είναι τέσσερις τροπολογίες. 

Τροπολογία πρώτη του ΣΥΡΙΖΑ: Κατάργηση της ελάχιστης
βάσης εισαγωγής στα πανεπιστήµια, δηλαδή να µπαίνουν τα παι-
διά µας µε ένα, µε δύο στα είκοσι, όπως ίσχυε επί ΣΥΡΙΖΑ. Τι κι
αν κοροϊδεύουµε τα παιδιά µας µε αυτόν τον τρόπο και δεν εξα-
σφαλίζουµε προοπτικές για το µέλλον τους; Τι κι αν ξέρουµε ότι
ένας φοιτητής που έχει εισαχθεί µε βαθµό ένα στα είκοσι και δύο
στα είκοσι οι πιθανότητες να φοιτήσει και να αποφοιτήσει από το
ίδρυµα αυτό είναι απειροελάχιστες; Τι κι αν κοροϊδεύουµε τον
Έλληνα φορολογούµενο, ο οποίος πληρώνει, ενώ εν τοις πράγ-
µασι οι προοπτικές δεν δίνονται στα παιδιά µας; Και τι κι αν αυτό
δεν υπηρετεί τα πανεπιστήµιά µας;

Κι εδώ, κυρίες και κύριοι, έρχεται η απαξίωση από τους ίδιους
τους ψηφοφόρους σας. Έχω εδώ έρευνα: Έξι στους δέκα ψη-
φοφόρους του ΣΥΡΙΖΑ είναι υπέρ της ελάχιστης βάσης εισαγω-
γής. Εσείς, όµως, εκεί επιµένετε στους εισακτέους της λευκής
κόλλας. Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερη τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ: Κατάργηση της κατανοµής
χρηµατοδότησης στα πανεπιστήµια µε βάση ποιοτικά κριτήρια.
Να είµαστε ξεκάθαροι. Επί ΣΥΡΙΖΑ τι ίσχυε; 

Το τι λεφτά έπαιρνε κάθε πανεπιστήµιο ξέρετε πώς αποφασι-
ζόταν, κύριε Ξανθέ; Ξέρετε; Ό,τι ήθελε ο Υπουργός έδινε. Δεν
υπήρχαν κριτήρια. Το τι λεφτά έπαιρνε κάθε πανεπιστήµιο ήταν
αυθαίρετη απόφαση του εκάστοτε Υπουργού. Η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη ήρθε και τι  είπε; Ότι η κατανοµή των χρη-
µάτων στα πανεπιστήµια πρέπει να γίνεται µε βάση αφ’ ενός αν-
τικειµενικά κριτήρια -αριθµός φοιτητών, αριθµός τµηµάτων,
γεωγραφική διασπορά του ιδρύµατος- και κριτήρια ποιότητας.
Εσείς έρχεστε και λέτε: Όχι στα κριτήρια ποιότητας, όχι στην κα-
τανοµή χρηµάτων στη βάση αξιολόγησης. Να µην έχει ρόλο η
ποιότητα, να µην έχει ρόλο η αξιολόγηση, όπως ακριβώς την πο-
λεµήσατε και στα σχολεία. 

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Είναι σαν την αξιολόγηση που
κάνατε του Πατούλη.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Τρίτη τροπολογία ΣΥΡΙΖΑ: Μείωση της εξεταστέας ύλης στις πα-
νελλαδικές, κυρίες και κύριοι, στο µισό. Να µένουν τα παιδιά µας
ηµιµαθή ή να µπαίνουν και χωρίς εξετάσεις, όπως έλεγε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ προεκλογικά.

Τέταρτη τροπολογία ΣΥΡΙΖΑ: Κατάργηση της τράπεζας θεµά-
των. Να µην εξασφαλίζεται, δηλαδή, η κάλυψη ελάχιστης ύλης
για όλους. Να µην έχουµε πρόσθετα εχέγγυα εγκυρότητας και
αξιοπιστίας στην εκπαιδευτική διαδικασία και εφαλτήριο για πε-
ραιτέρω αναβάθµιση της εκπαίδευσης. 

Με µια κουβέντα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι τέσσερις
αυτές τροπολογίες είναι µια εικόνα του ΣΥΡΙΖΑ: Ήσσων προσπά-
θεια, εξίσωση προς τα κάτω, λαϊκισµός σε όλο του το µεγαλείο. 

Κυρίες και κύριοι, έχουµε αφήσει πίσω αυτό το κακό παρελθόν
της εκπαίδευσης, την ισοπέδωση όλων, την εποχή που ο ΣΥΡΙΖΑ
έταζε µια θέση σε όλους στο πανεπιστήµιο. Τους έλεγε: Όλοι
ελεύθερα στο πανεπιστήµιο. Μην κουράζεστε. Αφήστε τις εξε-
τάσεις και για το πανεπιστήµιο και για τα σχολεία. Τι κι αν τα παι-
διά µας έµεναν ηµιµαθή µε αυτόν τον τρόπο;

Μας λέγατε τη σηµαία να την κρατάει όποιος κληρώνεται και
όχι όποιος είναι ο καλύτερος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα άλλαξε. Η Ελλάδα
προχωράει µπροστά µε νέα προγράµµατα σπουδών, µε νέα βι-
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βλία, µε έµφαση στις δεξιότητες από τα τέσσερα, µε διπλάσια
πρότυπα και πειραµατικά σχολεία, µε τα πρώτα επαγγελµατικά
λύκεια στην ιστορία της χώρας, µε τους πρώτους δεκαέξι χιλιά-
δες διορισµούς στην εκπαίδευση µετά από δώδεκα χρόνια, µε
οριζόντιες επιµορφώσεις σε εκπαιδευτικούς, µε αξιολόγηση, µε
οριζόντιο ψηφιακό µετασχηµατισµό, µε διαδραστικούς πίνακες,
µε σετ ροµποτικής στα σχολεία µας. Προχωράµε όλοι µαζί µπρο-
στά για µία καλύτερη παιδεία για τα παιδιά µας, για να τους δώ-
σουµε περισσότερα και καλύτερα εφόδια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κυρία Υπουργέ. 

Εισερχόµαστε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών. 
Το λόγο έχει εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Αθανάσιος

Λιούπης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε και

θα ψηφίσουµε σήµερα ένα ακόµα νοµοσχέδιο που έρχεται να ενι-
σχύσει τη δηµόσια υγεία, µε µια ακόµα κίνηση ενίσχυσης προς
το ΕΣΥ από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος». Η νέα σύµβαση
αφορά τον σχεδιασµό, την κατασκευή και τον εξοπλισµό του
νέου Γενικού Νοσοκοµείου Σπάρτης, ενός νοσοκοµείου που κο-
στολογείται στα 87,6 εκατοµµύρια ευρώ, µια νέα νοσοκοµειακή
δοµή-πραγµατικό κόσµηµα για τη νοτιοανατολική Πελοπόννησο
που φιλοδοξεί να αποτελέσει µια σύγχρονη δοµή δηµόσιας
υγείας και να παράξει άριστες υπηρεσίες σε όλους τους πολίτες,
µε ψηφιακή λειτουργία των κλινικών υπηρεσιών, µε εκατόν
εξήντα τέσσερις κλίνες και περίπου επτακόσια άτοµα προσω-
πικό. 

Εξάλλου και οι εκπρόσωποι των ιατρών της Λακωνίας υποδέ-
χτηκαν µε ενθουσιασµό το σηµερινό νοµοσχέδιο για το νέο Νο-
σοκοµείο Σπάρτης γιατί πρόκειται να καλύψει µε σύγχρονο
τρόπο τις ανάγκες υγείας των ασθενών όχι µόνο στη Λακωνία,
αλλά και στους όµορους νοµούς. 

Η νοµική µορφή που επιλέγεται για το νέο νοσοκοµείο είναι
νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Η Αντιπολίτευση χαρακτή-
ρισε ως εµµονή αυτή τη λογική, σταθερή και συνειδητή επιλογή
της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Υγείας. Αν εννοείτε ως εµ-
µονή την προσπάθεια να δηµιουργήσουµε καλύτερες, περισσό-
τερο ανθρώπινες και πιο ποιοτικές δοµές υγείας, τότε, ναι,
έχουµε εµµονή. 

Γι’ άλλη µια φορά να τονίσουµε τα αυτονόητα. Τα νοσοκοµεία
του ΕΣΥ που είναι νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου είναι δηµό-
σια νοσοκοµεία που προσφέρουν τις υπηρεσίες τους δωρεάν σε
όλους. Είναι δηλαδή νοσοκοµεία στα οποία ασφαλισµένοι και
ανασφάλιστοι έχουν ελεύθερη, δωρεάν πρόσβαση. Οι δε εργα-
ζόµενοι σε αυτά έχουν σταθερές εργασιακές σχέσεις. 

Όµως αυτά τα νοσοκοµεία έχουν µεγαλύτερες δυνατότητες
σε επίπεδο ευελιξίας. Μπορούν να αξιοποιήσουν σύγχρονες µε-
θόδους µάνατζµεντ και να αναπτύξουν πιο γρήγορα και πιο εύ-
κολα νέες ιδέες, νέες µεθόδους, να αποκτήσουν υλικοτεχνικό και
ιατροτεχνολογικό εξοπλισµό. Ακριβώς αυτό επιβεβαίωσε, όταν
ρωτήθηκε σχετικά στην ακρόαση των φορέων, και ο Πρόεδρος
των γιατρών ΕΣΥ της Λακωνίας. 

Σήµερα δηλαδή το Νοσοκοµείο Σπάρτης ως νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου αντιµετωπίζει πολλά προβλήµατα στην καθη-
µερινότητα σε επίπεδο κακής συντήρησης ή αδυναµίας ανανέω-
σης του ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού. Οι ίδιοι οι γιατροί του
νοσοκοµείου ευελπιστούν σε βελτιώσεις, απλοποιήσεις και επι-
ταχύνσεις που θα έρθουν µε τη νέα νοµική µορφή ως νοµικό πρό-
σωπο ιδιωτικού δικαίου.

Και βέβαια το µόνιµο αναπάντητο ερώτηµα προς την Αντιπο-
λίτευση που διατυπώνει µόνιµα αντιρρήσεις για τα νοσοκοµεία -
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου είναι το εξής: Αν δεν υπερτε-
ρούν, όπως λέµε εµείς, υστερούν σε κάτι µε τη νέα µορφή; Μει-
ώνεται η ποιότητα των υπηρεσιών; Μειώνεται ή περιορίζεται η
πρόσβαση των ασθενών; Πλήττεται η εργασιακή σχέση των ερ-
γαζοµένων; Βεβαίως και όχι, γι’ αυτό και η άρνηση της Αντιπολί-
τευσης είναι κυρίως θέµα ακατανόητης ιδεοληψίας και όχι
πραγµατικής επιχειρηµατολογίας. 

Ταυτόχρονα µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, παρατείνονται διά-
φορες προθεσµίες που αφορούν στην πανδηµία, µε δεδοµένο
ότι παραµένει σε υψηλό επίπεδο ο καθηµερινός αριθµός µολύν-
σεων.

Κατακρίθηκε από την Αντιπολίτευση και η επιλογή της Κυβέρ-
νησης να παραταθούν οι ήδη εφαρµοζόµενες διατάξεις. Μα σε
τόσο ευµετάβλητες συνθήκες, όπως της πανδηµίας, δεν µπο-
ρούµε φυσικά να έχουµε πάγιες ρυθµίσεις που να ισχύουν για
πάντα. Εξάλλου, η επιλογή της Κυβέρνησης η νοµοθέτηση να γί-
νεται από το Κοινοβούλιο και όχι µε υπουργικές αποφάσεις δεί-
χνει σεβασµό προς τον κοινοβουλευτισµό. 

Σε αυτό το πλαίσιο παρατείνεται έως το τέλος Ιουνίου το πι-
στοποιητικό εµβολιασµού ή νόσησης για εργαζόµενους στον
ιδιωτικό και τον δηµόσιο τοµέα. Συνεχίζει να είναι υποχρεωτικός
ο εµβολιασµός των υγειονοµικών, προκειµένου να προσφέρουν
τις υπηρεσίες τους, διαφορετικά παραµένουν σε αναστολή ερ-
γασίας µέχρι τέλος του χρόνου. 

Απέδωσαν καρπούς οι πολλές προσπάθειες της Κυβέρνησης,
η οποία µε δύσκολες για όλους µας αποφάσεις πέτυχε την αύξηση
του ποσοστού εµβολιασµών στους άνω των εξήντα -µία από τις
πλέον ευάλωτες οµάδες-, που έχουν εµβολιαστεί σε ποσοστό µε-
γαλύτερο του 90%. Ωστόσο από τους άνω των εξήντα, περίπου
τριακόσιες χιλιάδες παραµένουν ανεµβολίαστοι, ενώ το 80% των
νοσηλευοµένων στις ΜΕΘ είναι επίσης ανεµβολίαστοι. Εποµένως,
χρειάζεται σωστή ενηµέρωση, οµόθυµη πολιτική ρητορική από
όλους µας, για να πειστεί και ο τελευταίος συµπολίτης µας. 

Χάρη στα υψηλά ποσοστά εµβολιασµού που έχουν καταγρα-
φεί στους µεγαλύτερους σε ηλικία συµπολίτες µας, η Κυβέρνηση
από τον ερχόµενο µήνα καταργεί το πρόστιµο, το οποίο φαίνεται
ότι είχε πετύχει τον στόχο για τον οποίο είχε θεσπιστεί.

Άλλη µια από τις παρατάσεις που προβλέπονται, αφορά συµ-
βάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου για τους ιατρούς που έχουν
τοποθετηθεί σε κενή θέση ειδικευοµένου, µε την επισήµανση ότι
εφόσον εκπαιδεύονται στην ειδικότητα που τους ενδιαφέρει, ο
χρόνος που απασχολούνται σήµερα προσµετράται στον συνο-
λικό χρόνο ειδικότητας. Ιατροί που έχουν ολοκληρώσει ή ολο-
κληρώνουν την ειδικότητά τους στην εσωτερική παθολογία ή
στην πνευµονολογική, αν δεν έχουν κάνει το αγροτικό τους, µπο-
ρούν να απαλλαγούν από αυτό κάνοντας δώδεκα χρόνια υπηρε-
σία σε ένα νοσοκοµείο, µέτρο πολύ σωστό, κύριε Υπουργέ, κατά
τη γνώµη µου, γιατί δρα ως κίνητρο σε πνευµονολόγους και πα-
θολόγους που µας λείπουν, για να µείνουν στα νοσοκοµεία. 

Παρατείνεται και η περίθαλψη στις ιδιωτικές δοµές υγείας για
ανασφάλιστους και ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, όταν δεν µπο-
ρούν να νοσηλευτούν σε δηµόσιες λόγω του κορωνοϊού. 

Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας βρίσκεται σε ένα κρίσιµο σηµείο.
Έχει δεχθεί σηµαντική ενίσχυση µε αφορµή την πανδηµία. Έχει
γίνει µια µεγάλη προσπάθεια για τη στελέχωσή του, µε υγειονο-
µικούς και άλλο προσωπικό, αλλά και υποδοµές υγείας και η
προσπάθεια συνεχίζεται. 

Άµεσα επίκειται προκήρυξη τεσσάρων χιλιάδων θέσεων µονί-
µων νοσηλευτριών - νοσηλευτών. Έπεται προκήρυξη επτακοσίων
θέσεων µονίµων γιατρών και εννιακοσίων δέκα θέσεων άλλου
προσωπικού των νοσοκοµείων. Το ίδιο το Υπουργείο Υγείας έχει
αποδεχτεί ότι υπάρχουν αρκετά πράγµατα που πρέπει να διορ-
θωθούν και έχει δεσµευτεί για επιπλέον αλλαγές και βελτιώσεις. 

Εν αναµονή των νέων ρυθµίσεων που έρχονται, για να τονώ-
σουν την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και την παροχή πιο ποι-
οτικών υπηρεσιών από τον ΕΟΠΥΥ, το σηµερινό νοµοσχέδιο
τονώνει σηµαντικά το ΕΣΥ χάρη στη νέα δωρεά του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος». Το Υπουργείο Υγείας και η Κυβέρνηση συ-
νολικά έχουν θέσει ως προτεραιότητα τον ασθενή και επιδιώκουν
αλλαγές, µε µοναδικό γνώµονα την αναβάθµιση της δηµόσιας
υγείας, ώστε να ανταποκρίνονται πλήρως στις ανάγκες όλων των
ασθενών. 

Τέλος, µια µικρή αναφορά, κυρία Πρόεδρε, στην τροπολογία
του Υπουργείου Εργασίας που αφορά ένα εκατοµµύριο επτακό-
σιες χιλιάδες συµπολίτες µας και την παροχή ενός ποσού πάνω
από 350 εκατοµµύρια ευρώ. Δείχνει ότι η κυβέρνηση ανταποκρί-
νεται στις αυξηµένες ανάγκες των πολιτών εξαιτίας της ακρί-
βειας και της ενεργειακής κρίσης. 
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Πολύ χρήσιµη επίσης είναι και η αρχική παρέµβαση του
Υπουργού Υγείας στις αιτιάσεις από το ΣΥΡΙΖΑ στην αρχή ότι οι
νεοπροσλαµβανόµενοι γιατροί στο ΕΣΥ πρόκειται να επαναπρο-
κηρύσσεται η θέση τους στα πέντε χρόνια. Αυτό δεν ισχύει όπως
είπε και θα συνεχίζει να ισχύει η κρίση τους για µονιµοποίηση
από τη γενική συνέλευση του τοµέα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα, εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ, έχει ο κ. Γεώργιος Πα-
παηλιού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η χώρα µας εξακολουθεί να βρίσκεται εν µέσω της
πανδηµίας του κορωνοϊού και της υγειονοµικής κρίσης, που είναι
σε φάση έξαρσης, µε πολλές χιλιάδες κρούσµατα καθηµερινά
και τις εισαγωγές στα νοσοκοµεία να ξεπερνούν σχεδόν τις τε-
τρακόσιες ηµερησίως, ενώ οι θάνατοι υπερβαίνουν ανά εκατοµ-
µύριο κατοίκους και την Ιταλία και το Βέλγιο, είκοσι επτά χιλιάδες
απώλειες, εκ των οποίων δεκαέξι χιλιάδες εκτός ΜΕΘ.

Γι’ αυτό η Κυβέρνηση πρέπει, όπως και για τη γενικότερη δια-
χείριση της πανδηµίας, να δώσει εξηγήσεις, να απολογηθεί, ιδι-
αίτερα µάλιστα µετά τη δηµοσιοποίηση της µελέτης Τσιόδρα -
Λύτρα που είχε χαθεί -την έψαχναν στο Μέγαρο Μαξίµου- η
οποία επισηµαίνει ότι µεγάλο ποσοστό θανάτων οφείλεται στη
µη ενίσχυση του ΕΣΥ.

Η Κυβέρνηση προσπαθεί να πείσει την κοινωνία ότι η πανδηµία
τελειώνει και µάλιστα αίρει σιγά-σιγά και τα τελευταία εναποµεί-
ναντα µέτρα, παρά τους κινδύνους που ακόµη και ο Παγκόσµιος
Οργανισµός Υγείας επισηµαίνει και για τη χώρα µας.

Σε αυτό το πλαίσιο η διαχείριση από πλευράς Κυβέρνησης
είναι «πολιτικάντικη», επικοινωνιακή και προπαγανδιστική, εκκι-
νώντας από τα χειροκροτήµατα για το ιατρικό και νοσηλευτικό
προσωπικό της πρώτης φάσης της πανδηµίας και βέβαια, τελει-
ώνοντας µε τις συνεχείς, αλλεπάλληλες ανακοινώσεις-αναγγε-
λίες του τέλους της πανδηµίας «κατόπιν ενεργειών» -ποιου
άλλου;- του Πρωθυπουργού.

Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας βρίσκεται στα όρια της κατάρρευ-
σης. Υπάρχει πλήρης αποδιοργάνωση των δηµοσίων δοµών που
συνοδεύεται από τεράστια κόπωση του ανθρώπινου δυναµικού,
από εξάντλησή του. Οι άνθρωποί του εργάζονται υπό εξαιρετικά
δύσκολες συνθήκες τα χρόνια της πανδηµικής κρίσης και βλέ-
πουν ότι δεν υπάρχει πλέον προοπτική βελτίωσης ούτε των συν-
θηκών για τους ίδιους -και για τους ασθενείς- αλλά ούτε και για
τη θέση τους.

Σε πρώτη φάση και αµέσως πρέπει να υπάρξει επούλωση των
πληγών του ΕΣΥ και οργανωµένη προσπάθεια αναβάθµισής του
µε την επιστροφή στην κανονικότητα και όχι µονιµοποίηση της
κατάστασης έκτακτης ανάγκης που προκαλεί η πανδηµία. Στη
συνέχεια, πρέπει να υπάρξει συστηµατοποιηµένη προσπάθεια
µόνιµων προσλήψεων υγειονοµικού προσωπικού και όχι παρά-
ταση του καθεστώτος ανανέωσης των συµβάσεων.

Πρότασή µας είναι να υπάρξει ένας µηχανισµός αυτόµατης
αναπλήρωσης των κενών θέσεων µε µόνιµο προσωπικό –ιατρικό,
νοσηλευτικό, παραϊατρικό και διοικητικό- και βεβαίως, να γίνει
και σοβαρή συζήτηση για την προοπτική του ΕΣΥ, για την ανα-
βάθµιση των συνθηκών εργασίας, αµοιβής, συνεχιζόµενης εκπαί-
δευσης και επιστηµονικής ανέλιξης του υγειονοµικού
προσωπικού. Αν δεν υπάρξει από την Κυβέρνηση αλλαγή πλεύ-
σης, προσανατολισµού, η κρίση στελέχωσης του ΕΣΥ θα συνε-
χιστεί και θα επιδεινωθεί µε παραιτήσεις γιατρών και περαιτέρω
φυγή των νέων επιστηµόνων στο εξωτερικό.

Δυστυχώς, η κυβερνητική πρόθεση είναι εναργής, η ιδιωτικο-
ποίηση του εθνικού συστήµατος υγείας. Αυτή η πρόθεση προκύ-
πτει και από την αλλαγή του νοµικού καθεστώτος σε πρώτη φάση
κάποιων νοσοκοµείων από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου σε
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. Η συγκεκριµένη ρύθµιση και
µάλιστα στο υπό κρίση νοµοσχέδιο φαίνεται ότι θα αποτελέσει
προηγούµενο για γενικευµένη εφαρµογή. Είναι στην πρόθεση
της Κυβέρνησης να ενισχυθεί αυτό το µοντέλο σε συνδυασµό µε
τα ΣΔΙΤ. Η αλλαγή αυτή έχει ιδεολογικό πρόσηµο, σηµατοδοτεί

αλλαγή πλεύσης µε υποχώρηση του δηµοσίου και ενίσχυση του
ιδιωτικού χαρακτήρα του τοµέα της υγείας.

Με το νοµοσχέδιο δίδεται τρίµηνη παράταση στις συµβάσεις
ορισµένου χρόνου των εργαζοµένων στην καθαριότητα, στη φύ-
λαξη και στη σίτιση. Το πρόβληµα, βέβαια, είναι τι θα γίνει µετά
τη λήξη της παράτασης. Είναι προφανής η πρόθεση της Κυβέρ-
νησης να επανέλθουν τα εργολαβικά συνεργεία και ήδη επανέρ-
χονται.

Αντιτιθέµεθα απολύτως σε αυτό και ζητούµε να δοθεί παρά-
ταση στις υπάρχουσες συµβάσεις µέχρι το τέλος του χρόνου και
παράλληλα να προετοιµαστούν και να εκδοθούν νέες προκηρύ-
ξεις µε επιπλέον ισχυρή µοριοδότηση για όσους εργάστηκαν
κατά την περίοδο µήνες της πανδηµίας.

Αναφορικά µε τη ρύθµιση που αφορά τους ανεµβολίαστους
υγειονοµικούς και την αναστολή της εργασιακής σχέσης τους,
ήταν εξαρχής µία λανθασµένη επιλογή και αυτή η θέση επιβεβαι-
ώνεται από την εξέλιξη των πραγµάτων. Ιδιαίτερα σήµερα που η
πανδηµία βρίσκεται σε φάση εκ νέου αναζωπύρωσης, η απουσία
αυτών των εργαζοµένων από τις δοµές υγείας είναι ιδιαίτερα αι-
σθητή. Υπερασπιζόµαστε όχι το δικαίωµα αυτών των ανθρώπων
να είναι ανεµβολίαστοι, ειδικά όταν παρέχουν υπηρεσίες στο σύ-
στηµα υγείας, αλλά το δικαίωµά τους να εργάζονται και να ζουν
τις οικογένειές τους µε αξιοπρέπεια. Και υπάρχει τρόπος να γίνει
αυτό, όπως άλλωστε συµβαίνει σε πολλές άλλες χώρες του κό-
σµου.

Άλλωστε, αποδεικνύεται ότι η πανδηµία δεν αφορά µόνο τους
ανεµβολίαστους αλλά και τους εµβολιασµένους και τα ουσια-
στικά µέτρα περιορισµού της δεν είναι τα συγκεκριµένα τιµωρη-
τικού χαρακτήρα, αλλά εκείνα που εσείς ως Κυβέρνηση, κύριε
Υπουργέ, αποφασίσατε να µην λάβετε, όπως η αναβάθµιση της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, η κατ’ οίκον παρακολούθηση,
η φροντίδα των νοσούντων, ειδικά των πιο ευάλωτων η εν γένει
ενίσχυση του ΕΣΥ.

Χρειάζονται συνεπώς -επιτέλους!- µέτρα συστηµατικής επιδη-
µιολογικής επιτήρησης και ελέγχου της διασποράς σε κρίσιµες
εστίες υπερµετάδοσης, όπως οι χώροι εργασίας, τα σχολεία, τα
µέσα µαζικής µεταφοράς.

Όσον αφορά την επιχείρηση άρσης της µονιµότητας των για-
τρών του ΕΣΥ, που αποτελεί κρίσιµο στοιχείο της κυβερνητικής
πολιτικής προς την κατεύθυνση της ιδιωτικοποίησης, ο ισχυρι-
σµός ότι δεν άλλαξε κάτι στο ισχύον πλαίσιο δεν ευσταθεί. Ο
ν.3754/2009 προβλέπει ρητά ότι δεν επαναπροκηρύσσονται οι
θέσεις ιατρών που υπηρετούν στο ΕΣΥ ως επιµελητές Α’, Β’ και
Γ’ µε πενταετή θητεία και δεν έχουν µονιµοποιηθεί µε την έναρξη
ισχύος του νόµου. Με τη συµπλήρωση της πενταετίας οι ιατροί
που κατέχουν αυτές τις θέσεις κρίνονται ατοµικά και εφ’ όσον η
κρίση είναι θετική, µονιµοποιούνται.

Αντίθετα, η νέα διάταξη που ψηφίστηκε -µε τον τρόπο που ψη-
φίστηκε- προ εβδοµάδος ο ν.4915/2022 αναφέρει ρητά ότι στο
τέλος της πενταετίας οι θέσεις επαναπροκηρύσσονται και εφ’
όσον επιλεγεί ο ίδιος γιατρός, διορίζεται ως µόνιµος. Αυτή, µά-
λιστα, η ρύθµιση έχει και αναδροµική ισχύ. Εξάλλου τα περί
άλλου πεδίου εφαρµογής, που ανέφερε ο κύριος Υπουργός, δεν
έχουν βάση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας, θέλω να επιση-
µάνω ότι η κυβερνητική πολιτική συνιστά κυνικό νεοφιλελευθε-
ρισµό, απέχθεια προς το ΕΣΥ, αναξιοπρέπεια για τους
λειτουργούς του και σκληρό πελατειακό κράτος, που είναι, βέ-
βαια, η ιδανική συνταγή για τη διάλυση του δηµόσιου συστήµα-
τος υγείας.

Αυτή η εξέλιξη µαζί µε την αλλαγή του νοµικού καθεστώτος
των νοσοκοµείων που αρχίζει σιγά-σιγά να προωθείται και την
αναίρεση της πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης των ια-
τρών του ΕΣΥ -που συζητείται ανοιχτά και ήδη επιχειρείται, θα
δώσει στο υποστελεχωµένο και αποδιοργανωµένο ΕΣΥ τη χαρι-
στική βολή.

Είναι προφανές ότι η Κυβέρνησή σας, κύριε Υπουργέ, αγνο-
ώντας ακόµη και τα διδάγµατα της πανδηµίας, όχι µόνο δεν έχει
την παραµικρή πρόθεση να ενισχύσει το δηµόσιο σύστηµα
υγείας, αλλά κάνει ό,τι µπορεί για να αποµακρύνει τους γιατρούς
και εν τέλει να το διαλύσει, διότι η Κυβέρνησή σας το «σύστηµα
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Μητσοτάκη» έχει νεοφιλελεύθερες εµµονές κατά του δηµόσιου
τοµέα της υγείας και είναι απολύτως εξαρτηµένο από ιδιωτικά
επιχειρηµατικά συµφέροντα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ.

Θα δώσω τον λόγο τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΜέΡΑ25 κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη.

Θα ήθελα να παρακαλέσω τον κ. Κεγκέρογλου για το εξής: Αν
µπορείτε, να δώσετε τον λόγο στην Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπό
σας, την κ. Λιακούλη, γιατί έχει µία υποχρέωση και πρέπει να
φύγει. Αµέσως µετά θα πάρετε εσείς τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ούτε Πρόεδροι ούτε Κοινοβου-
λευτικοί ούτε Υπουργοί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Προσπαθώ να τα φέρω
βόλτα, κύριε συνάδελφε, από την Έδρα και να µπορέσουν όλοι
να εξυπηρετηθούν µε τον τρόπο που µου ζητάνε.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε, που µου δίνετε τον λόγο.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητέ κύριε Πλεύρη, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, εβδοµήντα έξι είναι οι νεκροί προχθές και σαράντα
εννέα χθες. Είναι πολλοί οι νεκροί, κύριε Υπουργέ και µαθηµατικά
οδηγούµαστε στο να είµαστε σε λίγο η χειρότερη -είµαστε ήδη
από τους ουραγούς- δακτυλοδεικτούµενη χώρα στον κόσµο
στον σκληρότερο δείκτη που αφορά τους νεκρούς συνανθρώ-
πους µας. Και ξέρετε, θα µπορούσε να είναι λαϊκισµός. Θα µπο-
ρούσαµε να είµαστε η Αντιπολίτευση, το τελευταίο κόµµα, το
µικρότερο, το οποίο δεν θα κυβερνήσει αύριο –µεθαύριο, πολύ
πιθανόν, πάντως δεν θα κυβερνήσει τώρα- και άρα είναι η εύκολη
λύση. 

Και θα είχατε επιχειρήµατα, αν δεν τα χάνατε όλα µεµιάς από
το γεγονός, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, ότι ακόµα και σήµερα, µε
είκοσι επτά χιλιάδες νεκρούς, ακόµα και σήµερα µε όλον αυτόν
τον ορυµαγδό που έχει σηκωθεί, δεν έχετε προσλάβει για δείγµα
ούτε έναν µόνιµο γιατρό στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας µας. Προσ-
λάβετε έναν και βάλτε τον σε γυάλα για να λέτε: «Να, προσλά-
βαµε έναν, βρε παιδιά». Δεν θα το κάνετε ούτε αυτό. Έχετε
εξαγγείλει κατόπιν πιέσεων από παντού, από την κοινωνία, από
τη Βουλή, από τους αντιπάλους σας, από τους φίλους σας, επτα-
κόσιες µόνιµες θέσεις γιατρών εδώ και µήνες. Ούτε αυτούς;
Πραγµατικά, δηλαδή, ούτε αυτούς; Τότε, πότε; Πώς; Πού; 

Αυτό το λέω, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
γιατί συζητάµε σήµερα για ένα νοµοσχέδιο που αφορά πάλι το
ότι το Υπουργείο Υγείας και η Κυβέρνηση «Κυριάκος Μητσοτά-
κης ΑΕ» κάνουν την πάπια, κατά το κοινώς λεγόµενο, σε σχέση
µε όλους τους νεκρούς, σε σχέση µε το χάος που ζούµε στις εν-
τατικές και στις ΜΕΘ, καθώς ακόµα και τώρα, σήµερα, δεν φτά-
νουν οι ΜΕΘ για τους ανθρώπους που χρειάζονται ΜΕΘ. 

Έρχεται, λοιπόν, πάλι ένα νοµοσχέδιο φιλανθρωπίας του
δήθεν φιλάνθρωπου κ. Σταύρου Νιάρχου -υπάρχουν διάφορων
γενεών Νιάρχοι- του δήθεν φιλανθρωπικού Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος». 

Κοιτάξτε, από την αρχή των µνηµονίων αυτό βλέπουµε. Βλέ-
πουµε συνεχή και συστηµατική υποβάθµιση του ρόλου του δη-
µοσίου σε ό,τι αφορά τις κοινωνικές δαπάνες στην υγεία µας,
στην παιδεία µας, στον πολιτισµό µας, στο ασφαλιστικό µας, µε
µια διαρκή και συνεχόµενη µείωση των διατιθέµενων κονδυλίων
προς όφελος του ιδιωτικού τοµέα πάντα και παράλληλα µε ανά-
δειξη των κατ’ όνοµα εθνικών ευεργετών χορηγών µας, όπως
είναι το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» ή το Ίδρυµα «Ωνάση» ή το
Ίδρυµα «Λάτση» κ.λπ..

Κοιτάξτε, υπάρχουν µερικά ενδιαφέροντα και σηµειολογικά,
όπως πάντα µου αρέσει να τα προσδιορίζω. Διαβάζω τη σύµβαση
που λέει ότι η συγκεκριµένη σύµβαση µε το Γενικό Νοσοκοµείο,
κ.λπ., κάνει τη ριζική ανακατασκευή του υπάρχοντος Νοσοκο-
µείου Σπάρτης, το οποίο εφεξής θα ονοµάζεται «Γενικό Νοσοκο-
µείο Σπάρτης - Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος» εις το διηνεκές. Έχει
πάρα πολύ ενδιαφέρον αυτό γιατί είναι έτσι διατυπωµένο. Ξέρετε
τι σηµαίνει «διηνεκές»; Φαντάζοµαι πως όλοι ξέρουµε. Εγώ

µπήκα για καλό και για κακό στο λεξικό. Σηµαίνει «επ’ άπειρον».
Ο κ. Νιάρχος, οι κ. Νιάρχοι και οι κυρίες Νιάρχου θέλουν το
ίδρυµά τους επ’ άπειρον. Δεν πάει να έχει εξαφανιστεί η Ελλάδα
και να µην έχει µείνει κολυµπηθρόξυλο; Αυτό πάντως θα είναι επ’
άπειρον! «Επ’ άπειρον» σηµαίνει µόνιµα, χωρίς σταµατηµό. Αυτές
είναι οι απαντήσεις που δίνει στο ερώτηµα τι σηµαίνει «επ’ άπει-
ρον» το λεξικό της ελληνικής γλώσσας.

Επ’ άπειρον, λοιπόν, θέλετε να είστε βέβαιοι ότι θα έχει τη δω-
ρεάν διαφήµισή του ο κ. Νιάρχος –διότι περί δωρεάν διαφήµισης
πρόκειται- ότι για πάντα δηλαδή θα διαφηµίζεται. Το ύψος της
δωρεάς είναι 87 εκατοµµύρια ευρώ. Αν τη συγκρίνουµε µε το ένα
δισεκατοµµύριο που µοιράσατε το τελευταίο δεκαοκτάµηνο σε
τέσσερις παρασιτικούς φίλους σας –για να τους ξαναπώ, είναι ο
κ. Βασιλάκης, ο κ. Μπόµπολας, η «FRAPORT» και η «AEGEAN
OIL»- θα δούµε ότι είναι ψιχία. Ο φιλάνθρωπος δεν είναι και τόσο
φιλάνθρωπος. Εν πάση περιπτώσει, δεν έχει πάρα πολλά µε-
τρητά αυτήν την εποχή απ’ ό,τι φαίνεται.

Κοιτάξτε, παραλλήλως πρόκειται για ξέπλυµα της οικογένειας
όλων αυτών των ολιγαρχών. Για µια οικογένεια µιλάµε, για την
οικογένεια του κ. Νιάρχου, µε εφιαλτικό παρελθόν. Σε τι συνίστα-
ται, δηλαδή; Να τα λέµε για να τα ακούει ο ελληνικός λαός. Ποιο
είναι το εφιαλτικό παρελθόν; Γιατί τώρα θέλει να ξεπλύνει το
όνοµά του και να µείνει ως ευεργέτης ο κ. Σταύρος Νιάρχος;
Διότι έγινε πλούσιος σπάζοντας ναυτικούς αποκλεισµούς σε
χώρες και κάνοντας λαθρεµπόριο πετρελαίου. Διότι έγινε πλού-
σιος φτιάχνοντας κατ’ αρχάς τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά που
όταν άρχισαν να βρωµάνε πολύ, όπως είχε πει ο άλλος αείµνη-
στος, ο Αριστοτέλης Ωνάσης, τα έκανε πάσα στο γκόβερνο κι
αυτός –τα κρατικοποίησαν δηλαδή- αφού αυτός αισχροκέρδησε
όσο µπόρεσε. Και µετά ξαναέγιναν υγιή, όπως ακριβώς γίνεται
µε τις τράπεζες. Οι τράπεζες πεθαίνουν, πτωχεύουν, τις ανακε-
φαλαιοποιούµε τα κορόιδα εµείς και ξαναδίνουµε το µάνατζµεντ
σε αυτούς που τις πτώχευσαν, για να τις ξαναπτωχεύσουν και να
τους ξαναδώσουµε εµείς άλλα 10 δισεκατοµµύρια τη χρονιά. 

Έκανε, λοιπόν, τα ωραία χρήµατά του ο κ. Νιάρχος µε αυτόν
τον ωραίο, τον κρυστάλλινο τρόπο, σπάζοντας δηλαδή αποκλει-
σµούς και πηγαίνοντας µε παράνοµο τρόπο, λαθρεµπορεύοντας
πετρέλαιο σε διάφορα µέρη που δεν έπρεπε να το κάνει, όπως
ακριβώς το κάνει σήµερα ο άλλος φίλος σας, ο κύριος που έχει
τον «ΣΚΑΪ», αυτός ο θαυµάσιος εφοπλιστής ο οποίος ευθύνεται
και για το πιο ρυπογόνο ατύχηµα -να σας ενηµερώσω- της τε-
λευταίας εικοσαετίας παγκόσµια, ο κ. Αλαφούζος. Το θυµήθηκα
το επάρατο αυτό όνοµα. Έχει ρυπάνει τον πλανήτη µε το χειρό-
τερο ρυπογόνο από τάνκερ του ατύχηµα που συνέβη. Έχει αφή-
σει, δηλαδή, το στίγµα του.

Τι κάνει ο κ. Αλαφούζος σήµερα και γιατί το συγκρίνω µε τον
άλλο εθνικό ευεργέτη, τον θαυµάσιο κ. Νιάρχο; Ακριβώς το ίδιο.
Λαθρεµπορεύεται πετρέλαιο. Ξέρετε πώς; Παίρνει το ρωσικό πε-
τρέλαιο, αυτό το πετρέλαιο των δολοφόνων του κ. Πούτιν, του
δολοφονικού κ. Πούτιν, το οποίο η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει κάνει
µια προσπάθεια να µην φτάνει στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Παρα-
κάµπτει όλους τους µηχανισµούς µε τους οποίους ο Μητσοτάκης
έχει πει ότι είµαστε στη σωστή πλευρά της ιστορίας -µπράβο-
αλλά ο κ. Αλαφούζος, ο βασικός σας εντολέας και οικονοµικός
υποστηρικτής, είναι στη λάθος πλευρά. Είναι µε την πλευρά που
λαθρεµπορεύει το πετρέλαιο του κ. Πούτιν, µπας και κακοπέσει
η στρατιωτική µηχανή του κ. Πούτιν και δεν µπορεί να σφάξει στη
µηχανή του κιµά και άλλα γυναικόπαιδα στην Ουκρανία! Περί
αυτού πρόκειται. Αυτός είναι, λοιπόν, ο θαυµάσιος αυτός ευερ-
γέτης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Αυτή είναι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία Πρόεδρε, η πο-

ρεία της ιδρυµατοποίησης, διότι τελικά σε µια χώρα που την παι-
δεία την αναλαµβάνει ένα ίδρυµα, τον πολιτισµό τον αναλαµβάνει
ένα άλλο ίδρυµα και την υγεία την αναλαµβάνει ένα τρίτο ίδρυµα,
τα οποία -ω, τι συµπτωµατικά- ανήκουν σε τρεις παρασιτικότα-
τους ολιγάρχες που δεν είναι καν επιχειρηµατίες, αλλά εισοδη-
µατίες µε το δικό µας εισόδηµα, αυτό του ελληνικού λαού, τότε
έχουµε ένα σοβαρό πρόβληµα. Έχουµε σοβαρό πρόβληµα γιατί
δεν τηρούνται ούτε οι πρόνοιες του Συντάγµατός µας. Το άρθρο
21 είναι σαφέστατο και λέει ότι υποχρεούται να παρέχει όλη την
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υγεία που χρειάζεται ο ελληνικός λαός η εκάστοτε κυβέρνησή
του, το κράτος της Ελλάδας και δεν το κάνει. Αντί να το κάνει,
φωνάζει τον κ. Νιάρχο να το κάνει, ο οποίος το κάνει ευχαρίστως,
διότι να µην ξεχνάµε ότι όλα αυτά είναι αφορολόγητα. Η τσάµπα
διαφήµιση για µία ζωή εις το διηνεκές θα είναι εις το διηνεκές
και δωρεάν, καθώς εις το διηνεκές θα παραµείνει το Νοσοκοµείο
Σπάρτης που θα λέγεται «Σταύρος Νιάρχος», εις το διηνεκές θα
παραµείνει το άλλο το ίδρυµα, η Στέγη Γραµµάτων και Τεχνών. 

Όλοι αυτοί, λοιπόν, µε τσάµπα διαφήµιση υποκαθιστούν ένα
κράτος το οποίο το έχει βάλει στα πόδια. Τι είναι αυτό το κράτος;
Είναι αυτή η περίπτωση που µας είπε πριν από λίγο ο κ. Χατζη-
δάκης όταν του είπα: «Ξέρετε γιατί άλλοι είκοσι επτά χιλιάδες
θέλουν το επίδοµα; Διότι πεινάνε. Δεν έχουν να φάνε». Ξέρετε τι
µου απάντησε; Μου απάντησε εδώ πέρα πριν από λίγο: «Κι εµείς
το καταλαβαίνουµε ότι πεινάνε, δίκιο έχετε. Κι εµείς θα θέλαµε
να δώσουµε, αλλά τι να κάνουµε, δεν έχουµε δηµοσιονοµικό
χώρο. Δεν έχουµε άλλα λεφτά. Δεν υπάρχει «λεφτόδεντρο».
Θαυµάσια έκφραση! Χυδαιότατη έκφραση αυτή! Να την αποφεύ-
γετε πολιτικά, παρακαλώ όλους. 

Εν πάση περιπτώσει, έχω να πω ότι λεφτόδεντρο, χρηµατόδεν-
τρο –ακούγεται καλύτερα- υπάρχει όταν είναι να βρούµε 1 δισε-
κατοµµύριο να το µοιράσουµε σε δεκαοκτώ µήνες σε τέσσερα
παράσιτα. Υπάρχει µια χαρά. Και δηµοσιονοµικός χώρος υπάρχει
και χρηµατόδεντρο υπάρχει. Δεν υπάρχει όταν πρέπει να κά-
νουµε τα 200 ευρώ, που είναι κοροϊδία στη µούρη των ανθρώπων
που δεν έχουν να φάνε γιατί δεν βγάζουν ούτε τον µισό µήνα µε
τα 200 ευρώ. Κοροϊδία θα ήταν και να έβγαζαν έναν µήνα και να
πεινάγανε τους άλλους έντεκα, αλλά είναι θρασύτατη κοροϊδία
κατά πρόσωπο το ότι δεν θα βγάλουν ούτε τις δεκαπέντε πρώτες
µέρες µε αυτά τα 200 ευρώ. Αυτό λοιπόν είναι µια κοροϊδία!

Σας θυµίζω -το είπαµε και πριν- ότι πρόκειται για ανάπηρους
συνανθρώπους µας, ότι πρόκειται για εξαιρετικά χαµηλοσυντα-
ξιούχους υπέργηρους συνανθρώπους µας και ότι πρόκειται για
τους άλλους συνανθρώπους µας, που είναι εδώ απέξω και ξελα-
ρυγγιάζονται και µερικοί από αυτούς κάνουν και απεργία πείνας
εδώ και µερικές µέρες, για τους υγειονοµικούς και τους γιατρούς
µας -κυρίως για τους υγειονοµικούς µας- οι οποίοι είναι πια έξι
µήνες απλήρωτοι, επειδή είχαν άλλη γνώµη από εσάς.

Και ξέρετε κάτι; Η δική µου γνώµη ταυτίζεται µε τη δική σας.
Πιστεύω πραγµατικά ότι οι υγειονοµικοί και οι γιατροί πρέπει να
εµβολιάζονται γιατί αλλιώς δεν µπορεί να πειστεί κανείς να εµ-
βολιαστεί σε αυτή τη χώρα. Όµως πώς θα πειστούν αυτοί που
δεν πείθονται; Με το πιστόλι στον κρόταφο; Με το ότι θα εξαϋ-
λωθούν, ότι θα πεθάνουν από την πείνα; Μα όταν πεθάνουν από
την πείνα, εσείς θα είστε απάνθρωποι και επίσης εµείς θα έχουµε
ακόµα ελλιπέστερο σύστηµα υγείας γιατί θα λείπουν ακόµα εξί-
µισι χιλιάδες άνθρωποι, που ήδη λείπουν βέβαια και γι’ αυτό πε-
θαίνουν όσοι πεθαίνουν και γι’ αυτό γινόµαστε παγκόσµιοι
πρωταθλητές.

Είναι, λοιπόν, εδώ, ξελαρυγγιάζονται και εµείς, όπως είπε πολύ
σωστά η δική µας αγορήτρια, η κ. Απατζίδη πριν από µένα, είµα-
στε εδώ για να πούµε ότι το ΜέΡΑ25 θα πέσει µαζί τους. Δεν θα
σας αφήσουµε ούτε να τους απολύσετε -θα πρέπει να απολύσετε
και εµάς από τη Βουλή των Ελλήνων, να µας πετάξετε έξω µε τις
κλωτσιές, µε τον φρούραρχο, µε κάτι, πρέπει να βρείτε- ούτε να
τους έχετε σε αυτή την οµηρία εσαεί, δεν σας αφήσουµε ούτε
καν να τους κλέψετε τα χρήµατα που τους χρωστάτε, γιατί τους
χρωστάτε µισθούς έξι µηνών. Και εδώ είµαστε να σας αναγκά-
σουµε και µε το σώµα µας, αν δεν φτάνουν τα επιχειρήµατά µας
τα πολιτικά, να µην φερθείτε απάνθρωπα σε αυτούς που έπαιξαν
τη ζωή τους κορώνα -γράµµατα ένα χρόνο πριν εφευρεθεί το εµ-
βόλιο που τώρα µε το πιστόλι στον κρόταφο θέλετε να κάνουν.
Τότε που δεν υπήρχε, εκεί ήταν αυτοί και ρίσκαραν να κολλήσουν
και να πεθάνουν. Δεν ήταν γριπούλα, όπως έχει γίνει εν πολλοίς
τώρα ο ιός. Ήταν θανατηφόρος σε τεράστια ποσοστά. Ήταν
εκεί. Και τώρα είναι εδώ και ουρλιάζουν να τους ακούσουµε.

Σας είπα για την τροπολογία αυτή. Είναι πραγµατικά καταπλη-
κτική τροπολογία!

Υπάρχει άλλη µια τροπολογία -και θέλω πραγµατικά να µου
απαντήσετε σε αυτό- µε αριθµό 1259, η οποία ρυθµίζει θέµατα
του Υπουργείου Υγείας και έχει εννέα άρθρα. Εκτός από την ανα-

στολή για την οποία συζητήσαµε, µιλάτε και για κάποιες καινούρ-
γιες θέσεις αναισθησιολόγων. Δηλαδή δίνετε ένα κίνητρο για να
µείνει εκεί ένας ειδικευµένος αναισθησιολόγος. Δίνεται η αί-
σθηση  σε εµάς ότι αναµένετε ένα νέο τροµακτικό κύµα πανδη-
µίας, κύριε Πλεύρη.

Κύριε Υπουργέ, θέλουµε να το ξέρουµε. Θέλουµε αν οι πλη-
ροφορίες σας από τα πανεπιστήµια που βλέπουν τα λύµατα, από
τα πανεπιστήµια που προβλέπουν στατιστικά, από τα κέντρα των
τεστ, από το υγειονοµικό µας σύστηµα λένε ότι έρχεται καλπά-
ζοντας ένα νέο κύµα πανδηµίας, ευθαρσώς να βγείτε και να το
πείτε. Ακόµα και αν δυσκολεύεστε να το πείτε, γιατί αν όντως έρ-
χεται -ο µη γένοιτο- είστε υπεύθυνοι πολιτικά που έρχεται γιατί
έχετε χαλαρώσει τροµακτικά εδώ και πάρα πολύ καιρό και για
πάρα πολλούς άλλους λόγους, κυρίως όµως γιατί δεν είχατε κα-
ταφέρει να πείσετε τους συνανθρώπους µας είτε ανθρώπους
που δουλεύουν στην υγεία, είτε απλούς συνανθρώπους µας να
εµβολιαστούν, είστε υπεύθυνοι, θέλουµε να έχετε την παρρησία
να το πείτε. Να πείτε δηλαδή ότι τα καταφέρατε τόσο άσχηµα -
όχι εσείς προσωπικά, η «Κυριάκος Μητσοτάκης ΑΕ»- που έρχεται
ένα νέο κύµα στο οποίο θα είµαστε πρωτοπόροι, δεν θα υπάρχει
πουθενά στην υφήλιο αυτό το κύµα, αλλά θα υπάρχει στην Ελ-
λάδα, κυρία Πρόεδρε, αυτό το κύµα! Να µας το πείτε, να το ξέ-
ρουµε, λοιπόν. 

Επίσης να σας ενηµερώσω για τα εξής: Στο Νοσοκοµείο Κέρ-
κυρας βρίσκεται µία αντιπροσωπεία του ΜέΡΑ25 και φυσικά και
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, ο Γιάνης Βα-
ρουφάκης. Θα σας µεταφέρω καταγγελίες που έλαβε εκεί η απο-
στολή µας στο Νοσοκοµείο Κέρκυρας. Ο διοικητής του ο κ.
Ρουµπάτης  έκανε ό,τι µπορούσε µε τους σεκιούριτι του νοσο-
κοµείου για να µην µπει η αντιπροσωπεία του ΜέΡΑ25 και ο Πρό-
εδρός του. Τι εννοούµε; Τους προπηλάκισαν. Βγήκαν οι
«φουσκωτοί», βγήκαν οι διάφοροι ηµιπαράνοµοι τύποι που έχει
προσλάβει ο κ. Ρουµπάτης για να µην αφήσουν Πρόεδρο Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας να µπει σε ένα νοσοκοµείο, να ρωτήσει και
να συζητήσει µε τους εργαζόµενους. Αν αυτό είναι δηµοκρατία,
να το χαίρεστε!

Ποιες είναι οι καταγγελίες; Θα σας πω αµέσως. Έχει βάλει στο
µάτι ο κ. Ρουµπάτης απ’ ό,τι φαίνεται τριάντα πέντε εργαζόµε-
νους, καθαρίστριες συγκεκριµένα. Όπου τους βρει βέβαια η «Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης ΑΕ» τους βάζει στο µάτι! Τώρα έχουν πάρει
σειρά, κυρία Πρόεδρε, αυτές οι τριάντα πέντε καθαρίστριες του
Γενικού Νοσοκοµείου Κέρκυρας. Ο κ. Ρουµπάτης κάνει το παν
για να τις διώξει µόνο και µόνο για ποιον λόγο; Για να εµφανιστεί
-ω του θαύµατος!- ένας υπεργολάβος, ο υπεργολάβος σας,
«κολλητός» σας φυσικά, για να πάρει το έργο της καθαριότητας
µε υψηλότερο κόστος για το δηµόσιο και λιγότερα λεφτά για
τους εργαζόµενους, αφού τα µοιράζεται ο εργολάβος µε τους
εργαζόµενους που µας παραδίδει. 

Τι έχει γίνει τώρα; Ο «κολλητός» υπεργολάβος αναλαµβάνει
το πανάκριβο έργο του που ζηµιώνει το δηµόσιο από την 1η Απρι-
λίου. Οι τριάντα πέντε καθαρίστριες εν τω µεταξύ προσέφυγαν
στη δικαιοσύνη. Η δε εκδίκαση των ασφαλιστικών µέτρων, της
προσφυγής τους, θα γίνει τη Δευτέρα 4 Απριλίου. Ακούστε το
ανήκουστο: Από εχθές µέχρι τις 4 Απριλίου το νοσοκοµείο θα µεί-
νει χωρίς καθαριότητα. Ακούσατε, κύριε Πλεύρη; Νοσοκοµείο
στην επικράτεια όπου εσείς υπουργεύετε -για νοσοκοµείο µιλάω,
δεν µιλάω για πτωχοκοµείο, για «τζογαδορείο», υπάρχουν ασθε-
νείς εκεί, άνθρωποι που κινδυνεύει η ζωή τους- χωρίς καθαριό-
τητα! Εύγε σας και µπράβο σας! Δηλαδή µπροστά στο κέρδος
του «κολλητού» επιχειρηµατία και της ζέσης για ιδιωτικοποίηση
των πάντων δεν σας σταµατάει τίποτα; Ούτε καν ο κίνδυνος της
έξαρσης των ενδονοσοκοµειακών λοιµωδών και άλλων νοσηµά-
των; Πραγµατικά θα έπρεπε να σας σταµατάει κάτι.

Τελειώνω κυρία Πρόεδρε, ευθύς αµέσως, χωρίς να καταχρα-
στώ και ιδιαίτερα τον χρόνο που είχα στη διάθεσή µου. 

Οφείλω να κάνω µία αναφορά στον εµβληµατικό για εµάς στην
Αριστερά Νίκο Μπελογιάννη. Σαν σήµερα πριν από εβδοµήντα
συναπτά χρόνια εκτελέστηκε από το µετεµφυλιακό φασιστικό κα-
θεστώς του κράτους της Ελλάδας, ηµέρα Κυριακή. Να θυµίσω
ότι Κυριακή ούτε οι κατακτητές ούτε οι ναζί δεν έκαναν εκτελέ-
σεις. Έκαναν οι δωσίλογοι που τους αντικατέστησαν, έκαναν
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µετά οι µετεµφυλιακοί κλειδοκράτορες του κράτους της Ελλά-
δας. 

Και επειδή είµαστε αριστεροί, τίµιοι και τα λέµε όλα, να πούµε
και τις δικές µας τις ποµπές. Ο αείµνηστος, ο ήρωάς µας, ο Νίκος
Μπελογιάννης δεν πέθανε µόνο δολοφονηµένος από τους κατά-
πτυστους παρακρατικούς, δηλαδή από το δήθεν κράτος το µε-
τεµφυλιακό της Ελλάδας. Πέθανε λοιδορηµένος και συκοφαντη-
µένος από την ηγεσία εµάς των ίδιων των κοµµουνιστών, καθώς
θεωρώ τον εαυτό µου τέτοιο, θεωρώ ότι αν δεν τα µοιραστούµε
όλα τα αγαθά θα πεθάνουµε χωρίς λόγο παλεύοντας µεταξύ
µας. Εµείς τότε αναγκάσαµε τον αείµνηστο τον Νίκο τον Μπελο-
γιάννη να πηγαίνει στις 5 το πρωί για εκτέλεση φωνάζοντας, ουρ-
λιάζοντας στους συντρόφους του που είχαν κλειστά τα παρά-
θυρα, γιατί τέτοια εντολή είχαν πάρει από την Κεντρική Επιτροπή
του κόµµατός τους το οποίο είχε κρίνει ότι είναι προδότης και
λειτουργεί για λογαριασµό της CIA: «Σύντροφοι, δεν πρόδωσα!
Με πάνε για εκτέλεση!». Σύντροφοι, αυτό είναι µια ποµπή για την
οποία έχουµε τύψεις και εµείς ως αριστεροί σήµερα, αλλά βέ-
βαια δεν µπορεί να συγκριθεί µε τη δολοφονία αυτού του ανθρώ-
που. Ο Γιάννης Ρίτσος στον «Άνθρωπο µε το Γαρύφαλλο», ένα
υπέροχο ποίηµα, γράφει: «Ο Μπελογιάννης µάς έµαθε σήµερα
άλλη µια φορά πώς να ζούµε και πώς να πεθαίνουµε. Με ένα γα-
ρύφαλλο ξεκλείδωσε όλη την αθανασία. Με ένα χαµόγελο
έλαµψε τον κόσµο για να µην νυχτώνει». 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, που µε ακούσατε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο
του Κινήµατος Αλλαγής, την κ. Ευαγγελία Λιακούλη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Μπορείτε, κυρία Πρόεδρε, να κάνετε
µία ανακοίνωση των δύο, τριών επόµενων οµιλητών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Βεβαίως, κύριε συνά-
δελφε.

Αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Κεγκέρογλου, ο κ. Μπούµπας,
εσείς ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και θα συνεχίσουµε τον
κατάλογο κανονικά.

Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι σηµερινές

αλλά και οι χθεσινές, οι προχθεσινές, οι τελευταίες τέλος πάντων
µετρήσεις παρουσιάζουν το 75% των πολιτών της χώρας να µην
έχει αισθανθεί καµία ανακούφιση από τα µέτρα τα οποία έλαβε
η Κυβέρνησή σας και τα οποία φέρνετε και µε σχετική τροπολο-
γία και σήµερα. Ο Πρωθυπουργός της χώρας επιχειρώντας να
δικαιολογήσει όλα αυτά τα οποία έχει εξαγγείλει, που σωστά η
Αντιπολίτευση τα ονόµασε ψίχουλα, γιατί ψίχουλα είναι στο κύµα
της ακρίβειας που φτάνει στο 800% σε ό,τι αφορά τις τιµές κα-
ταναλωτικών αγαθών πρώτης προτεραιότητας, ρεύµατος, φυσι-
κού αερίου κ.λπ., καταφεύγει σε επιχειρήµατα εκτός πραγµα-
τικότητας. Μας έχετε προσβάλει αρκετές φορές. Μας έχετε πει
ότι είµαστε εκτός τόπου και χρόνου. Έχετε πει ότι δεν υπάρχουν
λεφτόδεντρα. Έχετε πει ότι κακώς εµείς λέµε πως θα πρέπει να
εκτροχιαστεί ο δηµοσιονοµικός δικός σας προϋπολογισµός,
αλλά από την άλλη πλευρά έχετε κλείσει το µάτι ολοφάνερα,
µπροστά µας, στα συµφέροντα, επιλέγοντας αυτά και όχι τους
πολίτες. Γιατί διαφορετικά δεν µπορούµε να εξηγήσουµε ούτε
τη στάση σας, ούτε τις επιλογές σας, ούτε πώς αποφασίζετε,
ούτε µε ποιον γνώµονα λέτε αυτά που λέτε. 

Κι έγινε µεγάλο παιχνίδι στην αγορά των λέξεων και της λεζάν-
τας σε ό,τι αφορά τα λεφτόδεντρα, κύριε Υπουργέ. Όµως η Κυ-
βέρνησή σας, η κυβέρνηση του βλέποντας και κάνοντας, η
κυβέρνηση που είναι πίσω από τις εξελίξεις δεν µπόρεσε να µας
δικαιολογήσει πάρα πολλά πράγµατα, όπως για παράδειγµα πώς
έχετε κάνει µία από τις µεγαλύτερες δηµοσιονοµικές επεκτάσεις
χωρίς αυτό να φτάσει στον απλό πολίτη. Δεν έφτασε. Αφού το
75% σάς λέει σήµερα ότι δεν έχει νιώσει καµµία ανακούφιση,
αυτό σηµαίνει ότι τα µέτρα σας δεν έχουν φτάσει.

Δεν µπορείτε να δικαιολογήσετε πώς από τις 8 Μαρτίου στην
ατζέντα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στις προτάσεις ήδη έχει ει-
πωθεί, ήδη έχει γίνει γνωστό ότι η Διεθνής Επιτροπή Ενέργειας

µιλάει για 200 δισεκατοµµύρια ευρώ υπερκέρδη των µεγάλων
παρόχων για το 2022 και εσάς δεν ιδρώνει το αυτί σας. Δεν µπο-
ρείτε να µας εξηγήσετε για ποιον λόγο είµαστε στην Ελλάδα, που
µοιάζει και µε την Ιταλία, µοιάζει και µε την Ισπανία, µοιάζει και
µε την Πορτογαλία σε πάρα πολλά σηµεία -δεν χρειάζεται νοµίζω
να εξηγήσω σε αυτή την Αίθουσα γιατί µοιάζει- και εσείς δεν
έχετε υιοθετήσει κανένα από τα µέτρα που αυτές οι χώρες έχουν
εξαγγείλει. Η φορολόγηση των κερδών των εταιρειών ενέργειας
των δεκαοχτώ παρόχων της χώρας µας βρίσκεται ακόµη σε
άκρως θεωρητικό επίπεδο. «Θα» φορολογήσετε τα κέρδη αυτά.
Δεν µας έχετε πει βεβαίως αν αφορά όλη την εφοδιαστική αλυ-
σίδα, αν αφορά όλους τους παρόχους ηλεκτρισµού, φυσικού αε-
ρίου και πετρελαίου και αν αφορά βεβαίως όλη την περίοδο της
ενεργειακής κρίσης. Σε τίποτε από αυτά τα κρίσιµα δεν έχετε
απαντήσει.

Κοιτάξτε, αν ήθελα να βάλω εγώ από την πλευρά µου έναν
τίτλο εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ και του Κινήµατος Αλλαγής, θα
έβαζα τον τίτλο του δισταγµού και της αµφιθυµίας. Και δεν µπο-
ρείτε να κουνάτε και το δάχτυλο δήθεν µε επίπληξη στην Ευρω-
παϊκή Ένωση που είναι δειλή, που δεν τόλµησε να πάρει µέτρα,
αλλά παρέπεµψε όλη την ιστορία στην Κοµισιόν για τα τέλη
Μαΐου και βλέπουµε. Τέλη Μαΐου για να βάλει προτάσεις στο
τραπέζι και τότε θα δούµε και θα αποφασίσουµε! Και γιατί της
κουνάτε το δάχτυλο; Εσείς τι κάνατε δηλαδή, πέρα από αυτό το
πλαίσιο που η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν τόλµησε δυστυχώς να
πάρει; Συµπεράσµατα, πορίσµατα και όχι µέτρα.

Είδαµε και αυτό το πραγµατικά πρωτοφανές -κάνετε πολλά
πρωτότυπα πράγµατα, είναι η αλήθεια- να πανηγυρίζει ο Έλλη-
νας Πρωθυπουργός γιατί -λέει- έγινε δεκτή η πρότασή του να
συµπεριληφθεί µέσα στις προτάσεις - σκέψεις της Κοµισιόν για
να ανακοινωθεί αν σε αυτές τις προτάσεις στο τέλος του Μαΐου
θα υπάρχει κάτι χρήσιµο και ωφέλιµο στα συµπεράσµατα και
ίσως και προτάσεις. Γι’ αυτά πανηγυρίζετε λοιπόν!

Την ώρα που πανηγυρίζετε όµως εσείς, η Ιβηρική Χερσόνησος,
ο Σάντσεθ και ο Κόστα, η Ισπανία και η Πορτογαλία κατάφεραν
µε έναν πανέξυπνο τρόπο να εξαιρεθούν της διαδικασίας, να
αποσυνδέσουν τις τιµές της ενέργειας από τις προτάσεις και από
τις πρώτες σκέψεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης πάνω στο συγκε-
κριµένο θέµα και ήδη να έχουν εξαγγείλει αυτή την εβδοµάδα
µέτρα ανακούφισης για τον πληθυσµό τους. Εσείς δεν το κάνατε
και έρχεστε εδώ και συζητάτε στο ελληνικό Κοινοβούλιο για τα
ψίχουλα -σας πειράζει που τα λέµε ψίχουλα-, κλείνετε τα µάτια
στα µεγάλα αιτήµατα των ανθρώπων που βρίσκονται µε την
πλάτη στον τοίχο και τα µάτια στον Θεό, όπως είναι οι χαµηλο-
συνταξιούχοι των 300 ευρώ. Και θα έπρεπε αυτούς να σκέπτεστε
όταν τους βάζατε εσείς λεζάντα στο προεκλογικό σας πρό-
γραµµα, που οι «κακοί» ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και ο «κακός» Κατρούγ-
καλος τούς εξαιρούσε και εσείς θα ερχόσασταν να αποκα-
ταστήσετε, και εσείς µε ένα άρθρο και έναν νόµο, και εσείς θα
τα σκίζατε όλα, θα χόρευαν και οι δικές σας αγορές! Τίποτα από
τα δύο δεν έγινε.

Συναγωνίζεστε µεταξύ σας, ανταγωνίζεστε η Νέα Δηµοκρατία
του σήµερα κι ο ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ του χθες ποιος είναι πιο κακός.
Θα µας επιτρέψετε, λοιπόν, να κάνουµε εµείς την πρωτοβουλία
και την προβολή του αύριο, για να πούµε ότι δεν είναι η σύγκριση
µόνο των δύο τού ποιος θα είναι ο πιο κακός, αλλά τού ποιος θα
φέρει την ελπίδα και θα µπορέσει πραγµατικά να δώσει λύσεις
µε προτάσεις πραγµατικές και µε καλές πρακτικές που ήδη
έχουν δοκιµαστεί.

Εµείς, λοιπόν, δεν εκµεταλλευτήκαµε, κύριε Υπουργέ και θα
ήθελα πάρα πολύ µια απάντηση από την Κυβέρνησή σας για το
γιατί δεν εκµεταλλευτήκαµε, για παράδειγµα, τη χαµηλή διασυν-
δεσιµότητα του δικού µας δικτύου ώστε να έχουµε κι εµείς µια
ευνοϊκή αντιµετώπιση, όπως είχε η Ιβηρική Χερσόνησος. Γιατί;
Δεν απαντάτε σε αυτά, που είναι ερωτήµατα του απλού κόσµου,
του σκεπτόµενου κόσµου απέναντί σας.

Σας θυµίζω ότι ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ από τις 24 Μαρτίου
στην Ολοµέλεια του Ευρωκοινοβουλίου είχε κάνει µια οµιλία και
υπέδειξε τα άµεσα µέτρα που για τη χώρα µας θα ήταν σωτήρια,
όπως οι κοινές αγορές φυσικού αερίου, τα κοινά στρατηγικά
αποθέµατα, τα χρηµατοδοτικά εργαλεία όπως το ευρωοµόλογο,
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η χρηµατοδότηση των µέτρων στήριξης και οι επενδύσεις στην
απεξάρτηση από τα ορυκτά καύσιµα, µε κοινωνικά δίκαιο και βιώ-
σιµο τρόπο και σε εθνικό επίπεδο αυτά έχουν ένα πρώτο αντίκρι-
σµα µε τη µείωση του ΦΠΑ στα βασικά προϊόντα, µε την έκτακτη
φορολόγηση των υπερκερδών και το πλαφόν στην τιµή λιανικής
του ηλεκτρισµού. Ρήτρα αναπροσαρµογής ακούει ο κόσµος και
τροµάζει. Και σας ρωτάµε: εσείς που θέλετε και που µπορείτε,
για ποιον λόγο δεν προβαίνετε σε µία αλλαγή του κώδικα προ-
µήθειας ηλεκτρικού; Ξέρετε ότι αυτή τη στιγµή υπάρχει µία µο-
νοµέρεια στα συµβόλαια και προχθές µάλιστα δηµοσιεύθηκε και
από την εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ένα πολύ κατατοπιστικό ρε-
πορτάζ σχετικά µε αυτό. Εµείς τα έχουµε δει τα συµβόλαια αυτά,
τα έχουµε πιάσει στα χέρια µας κι ο κάθε καταναλωτής τα έχει.
Μονοµερής είναι η αλλαγή των συµβολαίων σε ό,τι αφορά λοιπόν
την αύξηση στην τιµή του ρεύµατος. Για ποιον λόγο δεν παρεµ-
βαίνετε σε αυτό;

Να, λοιπόν, µια φιλολαϊκή παρέµβαση που µπορείτε να την κά-
νετε άριστα, µπορείτε να την κάνετε εσείς και µπορείτε να την κά-
νετε εσείς µονοµερώς, η Κυβέρνησή σας, υπέρ των πολιτών για
σπουδαίο λόγο, να αντιστρέψετε, λοιπόν, το επιχείρηµα υπέρ του
πολίτη. Αλλά εδώ κρίνεται µε ποιον είστε. Είστε µε τον πολίτη;
Αυτό είναι το ερώτηµα. Αποφασίζεις για τον πολίτη όταν είσαι µε
τον πολίτη. Όταν δεν είσαι µε τον πολίτη αποφασίζεις αλλιώς.

Να πω ένα «αλλιώς»; Να πω. Μετά φανών και λαµπάδων την
προηγούµενη εβδοµάδα -ήµουν και εισηγήτρια- ήρθε το πολυ-
νοµοσχέδιο-σκούπα του Υπουργείου Εσωτερικών υποτίθεται. Δε-
κατριών Υπουργείων οι διατάξεις ήταν µέσα σε αυτό. Μιλήσατε
για τον ΕΝΦΙΑ. Κάνατε µια ωραία παρέλαση όλοι στους υπουρ-
γικούς σας θώκους και µας είπατε, λοιπόν, ότι να η µείωση του
ΕΝΦΙΑ, να η µεγάλη ανακούφιση, να λοιπόν που ξηµερώνει µια
νέα µέρα και ούτω καθεξής. Οριζόντια, µε µεγάλη φορολογική
αδικία. Αυτό είναι το αποτέλεσµα.

Οι αναλυτές λοιπόν πιάσανε τα χαρτιά και τα µολύβια και βρή-
καν ότι ο ιδιοκτήτης ακίνητης περιουσίας αξίας 1 εκατοµµυρίου
ευρώ που πλήρωνε 13.033 ευρώ τώρα πληρώνει 2.874,9 δηλαδή
10.158 ευρώ λιγότερα! Μπράβο σας. Δίκαιη κατανοµή βαρών
αυτό λέγεται! Αυτή τη φορολογική δικαιοσύνη φέρατε µε το
προχθεσινό σας νοµοθέτηµα! Αυτά κάνετε και µετά µιλάτε για
φιλολαϊκές πολιτικές!

Ο αξιότιµος Υπουργός κ. Χατζηδάκης ήρθε προ ολίγου για να
δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα -τον καταλαβαίνουµε µεν. Για
τις προεκλογικές δεσµεύσεις και για τα ψίχουλα που µοιράσατε
δεν είχε κουβέντα να πει για τους χαµηλοσυνταξιούχους παρά
το γεγονός ότι είχε δεσµευτεί ότι θα καταργήσει τον νόµο Κα-
τρούγκαλου µε τον οποίο µειώνονται οι συντάξεις των νέων συν-
ταξιούχων 20% ως 35%, δηλαδή κατά µέσο όρο 200 µε 250 ευρώ
τον µήνα. Για να µην ξεχνιόµαστε. Κουβέντα για αυτά δεν λέτε.

Προεκλογικά καταγγέλλατε για την κατάργηση του ΕΚΑΣ:
«Τριακόσιες πενήντα χιλιάδες χαµηλοσυνταξιούχοι, στους οποί-
ους εµείς ζητάµε να δώσετε το ΕΚΑΣ». Δεν µιλάτε, κουβέντα πάλι
δεν λέτε. Με ψευδοερµηνείες της απόφασης του Σ.τ.Ε., που
έκανε τη διάταξη νόµου δεκτή, αρνείστε να καταβάλλετε στους
χαµηλοσυνταξιούχους µε κοµµένα δώρα το ενδεκάµηνο Ιουνίου
- 15 Μαΐου 2016. Κάποια παραδείγµατα σας φέρνω µόνο. Κου-
βέντα και γι’ αυτό! 

Αυτά, λοιπόν, περνάνε στα δίπλα και στα λίγα. Για τις φορο-
λογικές ελαφρύνσεις όµως της µεγάλης ακίνητης περιουσίας
έχετε λεφτά. Λεφτόδεντρα; Δεν ξέρω τι έχετε. Λεφτά πάντως βρί-
σκετε εκεί που θέλετε. 

Για να δώσετε κίνητρα στους µεγιστάνες του εξωτερικού να
έρθουν στην Ελλάδα φορολογώντας τους 7%, έχετε. Για τα µε-
γάλα εισοδήµατα των µεγάλων εισοδηµατιών, προπονητών, πο-
δοσφαιριστών, των µεγάλων οµάδων, παρακαλώ –για να µην
παρεξηγούµαστε- έχετε και εκεί κίνητρα. Τα βρίσκετε. Για αυτά
των µεγάλων, κολοσσών εταιρειών για να έρθουν στη χώρα µας
να φτιάξουν θυγατρικές και παραρτήµατα, έχετε και εκεί, τα βρί-
σκετε και εκεί. 

Για το ΕΚΑΣ δεν βρίσκετε. Για να φορολογήσετε το πλαφόν
και τη ρήτρα δεν βρίσκετε. Για να εξισώσετε φορολογικά και να
επέλθει επιτέλους ένα µίνιµουµ φορολογικής δικαιοσύνης, δεν
έχετε. 

Άρα όταν συζητάµε εδώ για όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι και κύριε Υπουργέ, θα πρέπει τουλάχιστον να είµαστε έν-
τιµοι, ειλικρινείς και καθαροί. Έντιµοι, ειλικρινείς και καθαροί
µπορούµε να είµαστε όταν παίρνουµε θέση στα πράγµατα ανά-
λογα µε το πώς βλέπουµε τον κόσµο και µε ποιον τάσσουµε τον
εαυτό µας και τις πολιτικές µας. 

Έχετε συγκεκριµένη πολιτική πυξίδα που σας οδηγεί σε συγ-
κεκριµένη κατεύθυνση. Δεν είστε µε τον λαό µας, δεν είστε µε
τους πολίτες που υποφέρουν, δεν είστε µε τους ευάλωτους αν-
θρώπους, δεν είστε µε τους αδύναµους. 

Βεβαίως πρέπει να πω και κάποια πράγµατα αυτών των ηµε-
ρών που δηµιούργησαν και µια εντύπωση. 

Όταν ο Σαϊντού γίνεται πρόσωπο αναφοράς και ταυτόχρονα
µέτρο όψιµης ευαισθησίας, τότε πραγµατικά τα αντανακλαστικά
µας πού είναι; Είναι σα να παίζετε µε τις χορδές µας, διότι ευαί-
σθητοι θα ήσασταν πραγµατικά όταν δεν θα θυσιάζατε την ουσία
για την επικοινωνία και θα µου επιτρέψετε αυτό να σας το πω.
Καλές όλες οι προσπάθειες και οι παραινέσεις, όµως σας θυµίζω
ότι αρµοδιότητα της Κυβέρνησης ήταν να προτείνει λύσεις για
κοινωνικά προβλήµατα µε νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Γιατί δεν
πήρατε τη νοµοθετική πρωτοβουλία την οποία είχαµε πάρει εµείς
το 2010, το ΠΑΣΟΚ, την καταργήσατε µετά, δεν την ξαναπήρατε
ποτέ, δεν µπορέσατε να δώσετε καµµία διέξοδο στα παιδιά και
στους νέους της χώρας χωρίς διακρίσεις, αυτούς που ήθελαν να
ενσωµατωθούν όπως αυτό το παιδί και τώρα έρχεστε να πείτε
κατόπιν εορτής ότι νοιάζεστε πάρα πολύ γι’ αυτό που η ίδια η
κοινωνία διεκδίκησε και αυτή τελικά πέτυχε και η σχολική κοινό-
τητα µαζί και µπράβο σε όλους τους ανθρώπους που πήραν
αυτές τις πρωτοβουλίες, αλλά θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν
ήσασταν εσείς. 

Βέβαια να κάνω και ένα σχόλιο για την τροπολογία που κατα-
τέθηκε στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Θα µου επιτρέψει η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση να αναφέρω ότι όταν µιλάµε για τις αρχές και τους
θεσµούς, θα πρέπει να σεβόµαστε τις αρχές και τους θεσµούς.
Όταν εκδικάζεται την ίδια ηµέρα στην Αρχή Προσφυγών το συγ-
κεκριµένο ζήτηµα του συγκεκριµένου παιδιού, τότε δεν προτρέ-
χεις νοµοθετικά να κάνεις µια άλλη ρύθµιση, λέγοντας ότι η αρχή
δεν θα λειτουργήσει µε δικαιοσύνη ή λέγοντας ότι το συγκεκρι-
µένο παιδί θα χάσει την υπόθεση γιατί δεν είναι πρόσφυγας.
Αυτό, όπως καταλαβαίνετε, δεν έχει λογική και δεν έχει καµία αι-
τιολογία. 

Μια τελευταία κουβέντα σε ό,τι αφορά τα σηµερινά µας. Φέρ-
νετε ένα νοµοσχέδιο που µοιάζει σα να µην πέρασε µια µέρα σε
ό,τι αφορά τη νοµοθέτησή σας. Αυτά κάνετε, αυτοί είστε, σας
κατανοούµε για τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργείτε, γιατί είναι
το DNA σας και η φιλοσοφία σας. Μας το είπε ο κ. Βορίδης εδώ
την προηγούµενη φορά, φόρα-παρτίδα: «Δεν διαβουλευόµαστε.
Εµείς θεωρούµε ότι η διαβούλευση είναι µια τυπική διαδικασία.
Τι θέλετε παραπέρα;». 

Δεν διαβουλεύεστε. Έτσι τα φέρνετε. Έτσι φέρατε και το νο-
µοσχέδιο σε ό,τι αφορά τη συγκεκριµένη δωρεά, που βεβαίως
είµαστε απόλυτα θετικοί. Τα είπε και ο εισηγητής µας αναλυτικά,
δεν χρειάζεται να επαναληφθώ στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Ευτυ-
χώς υπάρχουν και οι δωρητές, κατά την άποψή µας, γιατί αλλιώς
τα κενά θα ήταν δυσθεώρητα. 

Από την άλλη, όµως, φέρνετε στα 3/4 του νοµοσχεδίου παρα-
τάσεις, λες και δεν ξέρατε πότε τελειώνουν οι ηµεροµηνίες, λες
και δεν ξέρατε ότι έπρεπε να προετοιµαστείτε νωρίτερα, λες και
δεν ξέρατε ότι έπρεπε να φέρετε εδώ και τώρα συγκεκριµένες
ρυθµίσεις και µέτρα και πάλι βεβαίως προσπαθείτε µε µικρές
«ασπιρινούλες» να αντιµετωπίσετε τα τεράστια προβλήµατα του
ΕΣΥ.

Κύριε Υπουργέ, η πανδηµία δεν είναι απλώς παρούσα, αλλά
θρηνούµε. Χθες είχαµε σαράντα εννέα θύµατα. Οι απώλειες είναι
τεράστιες. Από τη µια κλείνετε το µάτι στην κοινωνία λέγοντας:
«Βγείτε έξω χωρίς µάσκες» και από την άλλη έχουµε πενήντα αν-
θρώπους να φεύγουν κάθε µέρα. Και οι άνθρωποι έγιναν αριθµοί
για άλλη µία φορά. Στη σειρά έγιναν αριθµοί.

Σίγουρα τα κρίσιµα ερωτήµατα χωρίς απαντήσεις είναι τα ερω-
τήµατα για την υποστελέχωση στην οποία έχετε οδηγήσει το υφι-
στάµενο προσωπικό του ΕΣΥ, στα όρια της εξάντλησης. 
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Παρακαλώ πάρα πολύ να δεχθείτε σήµερα, κύριε Υπουργέ,
την τροπολογία που καταθέτει για δέκατη έκτη φορά το Κίνηµα
Αλλαγής και αφορά την αναγνώριση των βαρέων και ανθυγιεινών
σε αυτούς τους ανθρώπους. Να το κάνετε αυτό. Αφήστε τώρα
τις επιτροπές, που το έχετε δώσει και η επιτροπή έχει αναπλη-
ρωθεί και η επιτροπή δεν συνεδρίασε, για να κρίνει η επιτροπή
εάν θα δώσετε τα βαρέα και ανθυγιεινά. Είπα πριν παραδείγµατα
για το πού δώσατε λεφτά. 

Αφήστε τα παλαµάκια στις βεράντες. Βγείτε έξω και δώστε σε
αυτούς τους ανθρώπους αυτό που πραγµατικά τους αξίζει, αυτό
που πραγµατικά έχουµε ηθική υποχρέωση όλοι να δώσουµε,
χωρίς να κάνουµε πολιτική από αυτό το Βήµα. Αλλά το φέρνουµε
βαριά και το φέρνει βαριά όλο το πολιτικό σύστηµα. 

Μπορεί εσείς να κυβερνάτε, αλλά όλοι εδώ έχουµε το δικό µας
µερτικό της ευθύνης και εµείς νιώθουµε ότι έχουµε µερτικό της
ευθύνης όταν δεν καταφέρνουµε να σας πείσουµε για το αυτο-
νόητο. Τουλάχιστον η οµιλούσα, έτσι ας µου επιτραπεί να αισθά-
νοµαι.

Όλα τα προβλήµατα του ΕΣΥ, λοιπόν, τα οποία τίθενται αυτήν
τη στιγµή στην πρώτη γραµµή θα πρέπει να αντιµετωπιστούν µε
πρωτοβουλίες για να θωρακίσετε το ΕΣΥ, για να απαντήσετε σε
όλους εκείνους που λένε ότι σε λίγο, αν αφεθεί έτσι όπως πάει,
θα καταρρεύσει και επίσης να κάνετε τις κινήσεις που πρέπει
µέχρι τον επόµενο Σεπτέµβριο για την αφύπνιση και την εµβο-
λιαστική θωράκιση όσων ακόµη εµµένουν στην άρνηση του εµ-
βολίου. Δεν κάνετε δυστυχώς τίποτα για όλα αυτά.

Όµως, ξέρετε, το να είστε η Κυβέρνηση των παρεκκλίσεων,
των αναθέσεων και των εξαιρέσεων δεν σηµαίνει ότι θα µείνετε
στο απυρόβλητο. Έχετε ήδη µια κίτρινη κάρτα και πάτε για την
κόκκινη πια. Με τη δεύτερη θα αποβληθείτε από τον αγωνιστικό
χώρο. 

Κύριε Υπουργέ, αυτό που πρέπει να σας πούµε µε σιγουριά
είναι ότι ο κόσµος αυτήν τη στιγµή είναι σε αναµονή. Είναι σε
αναµονή να δει τι διαφορετικό µπορείτε να κάνετε και να αλλά-
ξετε. Δυστυχώς βλέπει τη σαφή κατεύθυνση στην οποία έχετε
βάλει τη χώρα που δεν είναι η κατεύθυνση που αναµένει, δεν
είναι η κατεύθυνση που του είπατε ότι θα πάτε τη χώρα. Οφείλω
να υπογραµµίσω ότι δεν δείχνετε και καµία απολύτως διάθεση
να τολµήσετε να κάνετε διαφορετικές πολιτικές, να αναλάβετε
το ρίσκο πολλών πολιτικών, προκειµένου να βγάλετε τη χώρα για
άλλη µια φορά και να τη βάλετε στο κάδρο της αξιοπρέπειας. 

Ολοκληρώνοντας λέω το εξής. Η πανδηµία και όλες οι κρίσι-
µες αυτές συνθήκες στην Ευρώπη, στον κόσµο, αλλά και στην
Ελλάδα έφεραν στη σύγχρονη πραγµατικότητα τις διαχρονικές
αρχές και αξίες της σοσιαλδηµοκρατίας. Το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας που εµείς οραµατιστήκαµε και πραγµατοποιήσαµε στη
χώρα –το ΠΑΣΟΚ- παρά την αρχική του απαξίωση –θυµάµαι εκεί-
νον τον Φλεβάρη πριν τον Μάρτη της πρώτης καραντίνας- απέ-
δειξε την ανθεκτικότητά του. Μέσα από τον ανθρώπινο πόνο, την
απόγνωση, την ανασφάλεια, τον φόβο αναδείχθηκε η σηµασία
του κοινωνικού κράτους, της κοινωνικής δικαιοσύνης και της εξά-
λειψης των κοινωνικών ανισοτήτων. 

Εµείς παίρνουµε πρωτοβουλίες και για την υγεία. Γι’ αυτό την
κάνουµε πρόταγµά µας. Την Κυριακή ο Νίκος Ανδρουλάκης και
ο τοµέας υγείας και η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα θα είµαστε
όλοι µαζί στη Θεσσαλονίκη, όπου θα ανοίξουµε έναν µεγάλο
τοµέα διαλόγου σε ό,τι αφορά τη σύγχρονη υγεία, τη δηµόσια
υγεία, πώς την αντιλαµβανόµαστε εµείς, πώς αντιλαµβανόµαστε
τις συµπράξεις, πώς αντιλαµβανόµαστε τη νέα εποχή στο σύ-
στηµα υγείας.

Μαζί εµείς σας ζητάµε, πέρα από το να µας ακούσετε, να αν-
τιληφθείτε και τις ανάγκες τις σύγχρονες του κόσµου. Μαζί µε
την υγεία θα πρέπει να υιοθετήσετε θέσεις καινούργιες, ρηξικέ-
λευθες για τον λαό, µαζί µε την υπερφορολόγηση των κολοσσών,
µαζί µε το ΕΚΑΣ για τους τριακόσιους πενήντα χαµηλοσυνταξι-
ούχους, µαζί µε τα βαρέα και ανθυγιεινά για τους υγειονοµικούς
που καλούµε σήµερα να τα υιοθετήσετε, µαζί µε τις κοινωνικές
κατοικίες, όπως οι είκοσι έξι χιλιάδες κατοικίες του Κόστα της
Πορτογαλίας που εκείνος µπόρεσε. 

Εσείς γιατί δεν µπορείτε και έχετε µόνο εκατό κατοικίες στο
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Μαζί µε όλα αυτά. Μαζί,

κύριε Υπουργέ, γιατί µόνο έτσι θα υπάρξει αξιοπρέπεια στην Ελ-
λάδα και αξιοπρεπής ζωή για τις Ελληνίδες και για τους Έλληνες.
Διότι αυτός δεν είναι στόχος µιας κυβέρνησης; Τι να τους κάνεις
τους στόχους όταν δεν έχεις αξιοπρεπείς ανθρώπους να ζουν
µια αξιοπρεπή ζωή σε µια αξιοπρεπή χώρα; 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει στη εκ µέρους της Ελληνικής Λύσης ο κ.

Μπούµπας. Και αµέσως µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Βρούτσης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κυρία
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά λύπης µου
–παρακολουθεί και ο ελληνικός λαός- το Κοινοβούλιο µοιάζει σαν
να είναι µία Αίθουσα που επεξεργάζεται µόνο τεχνοκρατικά κά-
ποια ζητήµατα και δεν αφουγκράζεται, δεν αποκωδικοποιεί, δεν
έχει δίαυλο µε τα κοινωνικά ζητήµατα. Κι αυτό είναι ό,τι χειρό-
τερο. Διότι αν εκλείψει γενικότερα το συναίσθηµα στην πολιτική
-η πολιτική και µε «η» και µε «οι»-, χάνει την ουσία και την αξία
της. 

Για µια ακόµη φορά µιλάµε για τη χορηγία στον τοµέα της
υγείας. Σήµερα αν βγεις έξω στο πεζοδρόµιο, στην κοινωνία, θα
σου πει ο κόσµος «αν δεν έχεις µετρητά…». Ποιος έχει; Εκτός
από κάποιες εξαιρέσεις. Και εµείς είµαστε µία τάξη προνοµιού-
χων. Είκοσι χιλιάρικα αν έχεις στην άκρη -να το πω έτσι απλά
στην καθοµιλουµένη- και βρεθείς µε πρόβληµα υγείας, θα είναι
τεράστιο το πρόβληµα σου. Δεν θα µπορείς να το λύσεις. Αυτή
η κατάσταση έχει δηµιουργηθεί διότι έχουµε απαξιώσει τα νοσο-
κοµεία. Και δεν φταίει ούτε το ιατροφαρµακευτικό φυσικά προ-
σωπικό που δίνει τα µάλα, δίνει µια µάχη εκεί, ούτε όλοι όσοι
προσπαθούν να στηρίξουν τα νοσοκοµεία. Διότι τα κάναµε κέν-
τρο διερχοµένων ιατρικών επισκεπτών. Το εµπόριο καλά κρατεί
και σήµερα µέσα στη διαπραγµάτευση για τα αναλώσιµα στα νο-
σοκοµεία χωρίς να δίνουµε µια βαρύτητα στον τρόπο διοίκησης,
τη χρηστή διοίκηση. Κάποια στιγµή ο Αριστοτέλης είχε πει:
«όλως δε το συζήν και κοινωνείν των ανθρωπικών πάντων χαλε-
πόν». Το να ζεις σήµερα µαζί µε άλλους και να είσαι ένα κοµµάτι
της κοινωνίας αυτό είναι το δύσκολο στις ανθρώπινες σχέσεις. 

Εδώ τώρα θα µείνω σε δύο σηµεία, κύριε Υπουργέ, διότι όλοι
µας είχαµε µια περιπέτεια στα νοσοκοµεία όπως και εσείς. Είναι
το θέµα µε τους ανθρώπους οι οποίοι θα χάσουν τη θέση τους
µε αυτές τις ιδιωτικές συµβάσεις ορισµένου έργου διότι έχουν
προσληφθεί µέσω του Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής Προσω-
πικού. Αλλά µέληµα της Κυβέρνησης είναι να βάλει τα ιδιωτικοοι-
κονοµικά κριτήρια στα νοσοκοµεία και αυτοί οι άνθρωποι να
βρεθούν στην ανεργία ή να βρεθούν µε άλλες εργασιακές συν-
θήκες κάτω από τον ιδιώτη. Ας µην κρυβόµαστε, απώτερος σκο-
πός του ιδιώτη είναι το κέρδος. Αλλά διαβάζω µελέτες -µιας και
όπου ευηµερούν οι αριθµοί είθισται να υποφέρουν οι άνθρωποι-
ότι τα νοσοκοµεία δεν θα κερδίσουν και πολλά δίδοντας σε ιδιώ-
τες την καθαριότητα, τη σίτιση και τη φύλαξη. Μπορεί να έχουν
και πρόσηµο αρνητικό. 

Έχω κάποιες ανακοινώσεις και κάποια έγγραφα που θα κατα-
τεθούν στα Πρακτικά. Λέγεται ότι ο ν.4430/2016 δεν έδινε το δι-
καίωµα να ανανεωθούν συµβάσεις µετά το 2019. Έλα όµως που
έχουµε προκηρύξεις όπως στο Κωνσταντοπούλειο τον Μάιο του
2020 και είναι µε ΣΟΧ του 2020 αλλά και στην 1η Υγειονοµική Πε-
ριφέρεια Αττικής. Πώς γίνεται τότε; Άρα κάτι σηµαίνει που ανα-
νεώθηκαν αυτές οι συµβάσεις. Τους δίνετε µία παράταση
τριµήνου, κύριε Υπουργέ; Να βγάλουν τη ραστώνη του θέρους;
Τι θα γίνει µετά; Θα φάµε τα παιδιά µας; Θα µείνουν οικογένειες
στο δρόµο. Σίτιση, φύλαξη, καθαριότητα. Ή θα µπούνε σε νέες
εργασιακές συνθήκες µε τετράωρα, 3 ευρώ την ώρα και αν ή θα
τους κρατάνε και παραπάνω. Γιατί αυτό συµβαίνει έξω. Θα
έχουµε ναι µεν την ψηφιακή κάρτα αλλά θα απολύονται κάθε
τρεις και λίγο, γιατί είναι εύκολες πλέον οι απολύσεις. Και οι ερ-
γολάβοι τρίβουν τα χέρια τους τώρα γι’ αυτό το οποίο θέλετε
εσείς να ανοίξετε. Αλλά θα είναι ασκός του Αιόλου. Θα είναι κερ-
κόπορτα αυτό. Οι άνθρωποι έχουν την αγωνία τους γιατί είναι
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µέσω ΑΣΕΠ. Δεν είναι εξ ουρανού. Κινδυνεύουν, λοιπόν, αυτοί
και οι οικογένειές τους να µείνουν στο δρόµο. Αυτά µε τις συµ-
βάσεις. Προσωρινή παράταση ζωής και τίποτα παραπάνω. «Πε-
ποίηκά τι κοινωνικώς, ουκούν ωφέληµαι», έλεγε ο Μάρκος
Αυρήλιος. Αν κάνεις κάτι καλό για την κοινωνία τότε θα είσαι
πραγµατικά ωφεληµένος. Και πρέπει να είµαστε ωφέλιµοι όλοι
µας. Είµαστε και οι ίδιοι ωφεληµένοι. Η κοινωνία όταν προσφέ-
ρουµε ωφελείται και µας το ανταποδίδει. 

Τι να µιλήσω τώρα; Γι’ αυτές εδώ τις εικόνες; Βλέπει το κινητό
του ο Υπουργός αλλά ξέρει τις εικόνες. Είναι αυτό που κρύβουν
τα κανάλια µε τους απεργούς πείνας. Εδώ. Οι άνθρωποι αυτοί
έχουν κάποιες φοβίες. Οφείλουµε να τις σεβαστούµε, κύριοι. Είναι
παιδιά µας. Είναι ακαδηµαϊκά κύτταρα της κοινωνίας. Αυτοί οι άν-
θρωποι για τους δικούς τους λόγους κάνουν απεργία. Πέφτουν
κάτω. Τα κανάλια το κάνουν γαργάρα. Προχθές υπήρχε περιστα-
τικό που οι ίδιοι βοήθησαν το ατύχηµα αυτό γιατί έτυχε να κάνουν
την απεργία εκεί µπροστά από το Υπουργείο Υγείας. Και µιλάµε
για κοινωνική δικαιοσύνη; Οι άνθρωποι µάλλον οργίζονται όχι όταν
βιάζονται αλλά όταν αδικούνται. «Μάλλον οργισµένοι ή βιαζόµε-
νοι», έλεγε ο Θουκυδίδης. Περισσότερο οργίζονται όταν τους αδι-
κείς παρά όταν τους βιάζεις. Και έρχεται τώρα αυτό το
αντικοινωνικό περιβόητο ΦΕΚ. Είστε πολλοί νοµικοί. Και ο Υπουρ-
γός νοµικός είναι. Εγώ δεν µπορώ να το εξετάσω. Δεν είµαι ειδή-
µων νοµικά. Αυτό το ΦΕΚ το περάσαµε εν µία νυκτί; Ποιο ΦΕΚ;
ΦΕΚ άρθρο 67 του ν. 4886 12 Α 24-1-2022. Είναι εδώ. Η Ελληνική
Λύση το κατέθεσε και τότε στα Πρακτικά. Έλειπε ο κ. Πλεύρης.
Θα το ξανακαταθέσουµε στα Πρακτικά. Τι λέει; Όσοι είναι σε ανα-
στολή δεν µπορούν να έχουν νέα εργασιακή σχέση. Δεν µπορεί
να µεταβληθεί η εργασιακή τους σχέση αλλά δεν µπορούν να κά-
νουν οποιαδήποτε άλλη δουλειά µε αµοιβή. Είναι στη σελίδα 11.
Είναι κοινωνικό; Πείτε τον άλλον ανεγκέφαλο, ψεκασµένο. Η οικο-
γένειά του, ο άµαχος πληθυσµός, πεινάει όµως. Κάνει µια άλλη
δουλειά. Ντιλιβεράς, σερβιτόρος, σε µεταφορική. Και του το απα-
γορεύετε. Και του λες τώρα: «Μέχρι παραµονή πρωτοχρονιάς θα
βγάλεις καλοκαίρι, φθινόπωρο, θα φτάσεις µέχρι τα Χριστούγεννα
και δεν έχεις δικαίωµα να δουλέψεις». Εκτός αν γίνουν εκλογές
και αλλάξουν ίσως τα δεδοµένα. Δηλαδή, τι να κάνεις; Το γάλα
στα παιδιά ποιος θα το πάρει; 

Αυτό είναι ΦΕΚ, κύριε Υπουργέ µου. Το βγάλατε εσείς. Τους
απαγορεύετε να κάνουν δεύτερη δουλειά. Δεν µπορώ να το εξε-
τάσω νοµικά. Νοµική είναι λέει µια επιστήµη που µπαίνει παντού
αλλά σε αυτήν δεν µπαίνει κανένας. Έτσι µου έλεγε ένας φίλος
δικηγόρος. Είµαι και πατέρας νοµικού. Τι κάνετε εδώ; Τους απα-
γορεύετε να κάνουν άλλη δουλειά; Είναι κοινωνικό µέτρο, κύριε
Υπουργέ αυτό; Είναι κοινωνία των πολιτών; Προσφέρουµε εµείς;
Το δάκρυ της πολιτικής έχει στεγνώσει. Ο Κωνσταντίνος Καρα-
µανλής ο ιδρυτής το έλεγε κάποτε αυτό. Έχει στεγνώσει το
δάκρυ µου. Θέλω να προσφέρω δικαιοσύνη. 

Ακούστε λίγο και θα κλείσω µε αυτό. Ο Πρόεδρός µας, ο Κυ-
ριάκος Βελόπουλος, τα ανέλυσε όλα αυτά που συµβαίνουν τις
τελευταίες µέρες. Μίλησε περί όλων αυτών των ζητηµάτων και
όλα αυτά που θα αλλάξουν στον χάρτη των Βαλκανίων τα επό-
µενα χρόνια. Για τα πυρηνικά που θα γίνουν στη Βαλκανική. Οι
Αλβανοί µε τους Κροάτες κάνανε µια συµφωνία να κατασκευά-
σουν έναν πυρηνικό σταθµό στα σύνορα µε το Μαυροβούνιο. Οι
Σλοβένοι στο Κούρσκ. 

Πάνε να αντικαταστήσουν τον Κοζλοντούι µε τον πυρηνικό αν-
τιδραστήρα Μπέλενε οι Βούλγαροι και ζητούν τη συνδροµή της
Ελλάδος, όταν οι Σκοπιανοί και οι Σέρβοι ζητούν να µπουν στην
Κοινοπραξία του Μπέλενε, που θα παράγει δεκαέξι εκατοµµύρια
κιλοβατώρες τον χρόνο και θα το φτιάξει η ρωσική εταιρεία
«ROSATOM», γιατί η «RWE», οι Γερµανοί, αποχώρησαν το 2010.
Αυτό να µας βάλει σε έναν προβληµατισµό, όταν σε λίγους µήνες
θα λειτουργήσει το Ακούγιου πάλι από τη ρωσική εταιρεία
«ROSATOM».

Βλέπετε τι στάση κρατούν απέναντι στη Ρωσία Βουλγαρία,
Ρουµανία, Τουρκία. Θα παράγει τριάντα δύο δισεκατοµµύρια κι-
λοβατώρες στη Μερσίνα, σε σεισµογενή περιοχή. Αυτό θέλει
πολλή ανάλυση. Πρέπει να προκαλέσουµε µια τέτοια συζήτηση.
Και στη Ρουµανία υπάρχει πυρηνικός αντιδραστήρας στην Τσερ-
ναβόντα.

Όµως, θέλω να σας βάλω σε έναν προβληµατισµό. Την άλλη
φορά δεν ακούστηκε. Το 2012 υπήρχε ένα πυρηνικό ατύχηµα στη
Ζαπορίζια της Ουκρανίας, που είναι ο µεγαλύτερος πυρηνικός
σταθµός στην Ευρώπη. Τώρα έχει πάει ένατος στον κόσµο. Το
έκρυβαν. Ο προκάτοχος του Γιανουκόβιτς το έκρυβε. Ο αντιδρα-
στήρας έκλεισε δύο φορές σε τρεις εβδοµάδες. Γιατί έγινε αυτό;
Αυτό πρέπει να µας προβληµατίσει. Διότι πίεσαν Αµερικανοί και
Ιάπωνες να αντικαταστήσουν τις ρωσικές ράβδους στο περί-
βληµα του αντιδραστήρα µε ιαπωνικές και αµερικανικές. Τι ση-
µαίνει αυτό; Δεν υπήρχε συµβατότητα. Είναι σαν να βάζεις ένα
ανταλλακτικό τελείως διαφορετικής µάρκας.

Σας βάζω σε προβληµατισµό.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Επίσης, δεν είδα καµµία αντίδραση σε αυτό που έγινε χθες µε

την περιβόητη συµφωνία -προδοτική για εµάς, τραγική και θα
δείξει ο χρόνος- των Πρεσπών. Διότι όσοι παρακολουθήσατε
χθες στον αγώνα Πορτογαλία - Σκόπια -για µας, πάντα θα είναι
Σκόπια- έγραφε «Μακεδονία» µε την ευλογία της UEFA, της FIFA.
Σε λίγο θα δούµε στο καντράν του γηπέδου και Δηµοκρατία του
Ίλιντεν.

Γιατί, κύριοι; Τελευταία γίνονται πολλά εκεί και περιµένουµε
και την απογραφή αυτές τις µέρες. Θα αντιδράσουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,
κύριε συνάδελφε, παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε
και σας ευχαριστώ για την ανοχή σας.

Πάει περίπατο. Είδατε ποια συµφωνία υπογράψαµε, πέρα από
το Αεροντρόµ και το Στιπ, όπου έγιναν εκλογές τοπικής αυτοδι-
οίκησης στο όνοµα της Δηµοκρατίας της Μακεδονίας; Χθες ήταν
«Μακεδονία» τα Σκόπια επισήµως σε παγκόσµια κλίµακα. Πού
πήγε το «Βόρεια»;

Τέτοια συµφωνία υπογράψαµε και παρόλο που το ζητάµε, ως
Ελληνική Λύση, δεν την φέρνετε προς συζήτηση. Ας προβληµα-
τιστεί ο ελληνικός λαός.

Όµως πρωτίστως, ο ελληνικός λαός αυτή την ώρα υποφέρει
από το ηλεκτρικό ρεύµα και τα καύσιµα, όπως και οι φορτηγα-
τζήδες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Έχουµε καταθέσει επίκαιρες
ερωτήσεις. Θα το συζητήσουµε στο Κοινοβούλιο και περιµέ-
νουµε απαντήσεις για την κοινωνία και τα λαϊκά στρώµατα. Σας
ευχαριστώ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε συνάδελφε.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ο αγώνας χθες δεν ήταν ανάµεσα

µε την Πορτογαλία, αλλά µε την Ιταλία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Όχι, ήταν µε την Πορτογαλία

και έληξε 2-0.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Βρούτσης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου
επιτρέψετε, αφού πέρασε από το πρωί αρκετός χρόνος, παρε-
λαύνοντας από Βήµατος Βουλής συνάδελφοι Βουλευτές όλων
των κοµµάτων, Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, σε ένα τελείως
διαφορετικό µήκος κύµατος όσον αφορά στην τοποθέτησή µου,
να βάλω τα πράγµατα σε µια σωστή σειρά, έτσι όπως θα έπρεπε
να είναι σε ένα Κοινοβούλιο στο οποίο συζητάµε µε υπευθυνό-
τητα, ρεαλισµό και στόχευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε ένα νοµοσχέδιο
ιδιαίτερα θετικό, ένα νοµοσχέδιο που εισηγείται ο Υπουργός
Υγείας, η Κυβέρνηση, η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υγείας,
που στο τέλος αυτής της διαδικασίας της ψήφισής του και της
υλοποίησης αυτών που περιλαµβάνει το νοµοσχέδιο, θα ενισχυ-
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θεί το Εθνικό Σύστηµα Υγείας ακόµη περισσότερο.
Και οφείλω, ξεκινώντας την τοποθέτησή µου, να κάνω αυτό

που θα έπρεπε δηµόσια όσοι περνάµε από αυτό το Βήµα να το
κάνουµε, χωρίς µεµψιµοιρία, χωρίς δεύτερες σκέψεις: Να ευχα-
ριστήσουµε το Εθνικό Ίδρυµα Νιάρχος, το οποίο έρχεται για δεύ-
τερη φορά, για πολλοστή φορά και καταβάλλει τώρα 87
εκατοµµύρια ευρώ περίπου για να ενισχύσει το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας σε µια περιοχή που πραγµατικά έχει ανάγκη και έχει και
πολλά προβλήµατα όσον αφορά στο σύστηµα υγείας της χώρας
µας, τη νοτιοανατολική Πελοπόννησο, συγκεκριµένα την πόλη
της Σπάρτης.

Στην επιτροπή και στη διαδικασία της διαβούλευσης όσοι εκ
µέρους των υγειονοµικών πέρασαν, θεσµικοί εκπρόσωποι είπαν
ότι αγκαλιάζουν, αποδέχονται και θεωρούν αναγκαία αυτή τη µε-
γάλη, γενναιόδωρη προσφορά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρ-
χος». Και οφείλω και ως Βουλευτής και ως πολίτης και µε την
οποιαδήποτε ιδιότητά µου, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος,
να ευχαριστήσω και εγώ για αυτή τη γενναιόδωρη, µεγάλη προ-
σφορά υπέρ του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Δεν είναι η πρώτη
φορά. Είναι για πολλοστή φορά.

Και αυτό έπρεπε να κάνουµε όλοι πέρα από τις επιµέρους δια-
φορές που έχουµε, να ευχαριστούµε, διότι, όταν θα φτιαχτεί
αυτό το νοσοκοµείο στη Σπάρτη, τις υπηρεσίες του νοσοκοµείου
θα τις απολαµβάνουν ανεξαρτήτου πολιτικής, ιδεολογικής ανα-
φοράς όλοι οι πολίτες ισότιµα και οι υπηρεσίες αυτές, όπως ει-
πώθηκε, θα είναι και αναβαθµισµένες και πολύ καλύτερες και
επιπλέον, θα υπάρχουν, όπως µε ενηµέρωσαν και οι συνάδελφοί
µου από τη Λακωνία και µονάδες εντατικής θεραπείας, που σή-
µερα δεν υπάρχουν.

Άρα, λοιπόν, έχουµε ένα θετικό νοµοσχέδιο για το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. Γιατί τόσο µεµψιµοιρία; Γιατί τόση κριτική σε ένα
θέµα το οποίο µας ενώνει όλους;

Και εγώ εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Ξανθέ, µπορώ να κατα-
λάβω τις αµφιβολίες σας, τις ενστάσεις σας, αλλά έχουµε και πα-
ραδείγµατα, όπως το Νοσοκοµείο «Παπαγεωργίου» στη
Θεσσαλονίκη, που λειτουργεί ως νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δι-
καίου. Το είχαµε ξαναπεί στο άλλο νοσοκοµείο που φτιάχτηκε
πάλι από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», το οποίο στην πράξη,
µέσα από τις τοποθετήσεις των θεσµικών εκπροσώπων, των ερ-
γαζοµένων, των κατοίκων και των γιατρών, λένε ότι είναι πολύ
καλύτερο όσον αφορά την οργανωτική του δοµή και συγκρό-
τηση.

Γιατί αυτή η στάση σας; Δικαίωµά σας, αξιολογείστε, αλλά εδώ
είναι κάτι το οποίο είναι ιδιαίτερα θετικό και έχει ξεκινήσει επί
ηµερών σας αυτή η σύµβαση, όπως διαβάζουµε στα Πρακτικά,
την οποία εµείς στηρίξαµε και µε τη σταθερή πορεία που έχουµε
όσον αφορά στις πολιτικές µας αποφάσεις, συνεχίζουµε να υλο-
ποιούµε στην ίδια κατεύθυνση. Και εσείς τοποθετήστε, από ό,τι
καταλαβαίνω, µε ένα «παρών» σε ένα πολύ θετικό ζήτηµα. Δι-
καίωµά σας. Κρινόµαστε όλοι από τον ελληνικό λαό και εσείς και
εµείς. Εµείς είµαστε, όµως, σταθεροί.

Εµείς αγκαλιάζουµε αυτή την προσφορά του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος». Την επευφηµούµε, τη στηρίζουµε και την
προχωράµε σε αυτό το κοµµάτι της Πελοποννήσου, που θα δει
µετά από τρία χρόνια -το 2026 - 2027, όπως λέει το χρονοδιά-
γραµµα, θα ολοκληρωθεί η υλοποίησή του- να προσφέρει αυτές
τις πολύ σηµαντικές υπηρεσίες υγείας για όλους τους κατοίκους.
Και αυτό είναι θετικό για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Ως προς το δεύτερο κοµµάτι, επιτρέψτε µου να µπω σε ένα
ζήτηµα το οποίο αφορά στην κριτική που ακούστηκε. Να δούµε
σε ποια χρονική στιγµή βρισκόµαστε.

Βρισκόµαστε, δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια
χρονική στιγµή που κανείς δεν µπορούσε να προβλέψει. Το 2019,
η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, ως µια νέα Κυβέρνηση
ελπιδοφόρα, µεταρρυθµιστική, προχώρησε και συνεχίζει να προ-
χωράει σε µεταρρυθµίσεις, σε δοµικές αλλαγές του κράτους, µε
σκοπό τι; Με σκοπό να βελτιώσουµε το οικονοµικό προφίλ της
χώρας, να κάνουµε ελκυστικό το επενδυτικό περιβάλλον και στο
τέλος, αυτό που αποτελεί και τον ιδεολογικό πυρήνα αναφοράς
της Νέας Δηµοκρατίας και όλων µας, να βελτιώσουµε το βιοτικό
επίπεδο των ανθρώπων. Διότι αυτός είναι ο στόχος µας, η βελ-

τίωση του βιοτικού επιπέδου. Με διαφορετικό τρόπο το προσεγ-
γίζουµε. Έχετε άλλη προσέγγιση. Εµείς έχουµε άλλη προσέγ-
γιση. Όµως, ο στόχος είναι αυτός, η βελτίωση του βιοτικού
επιπέδου των ανθρώπων.

Σε τι βρεθήκαµε µπροστά; Σε δύο αναπάντεχα παγκόσµια γε-
γονότα. Το ένα έχει να κάνει µε την πανδηµία και το άλλο έχει να
κάνει µε τον πόλεµο που τώρα βρίσκεται σε εξέλιξη. Είχαν επι-
πτώσεις οικονοµικές; Βεβαίως και είχαν. Η Κυβέρνηση αντέ-
δρασε; Είχε αντανακλαστικά. Να είµαστε ειλικρινείς: Πάνω του
δέοντος.

Την περίοδο 2020 - 2021 δόθηκαν 44 δισεκατοµµύρια ευρώ για
επιχειρήσεις, εργαζόµενους, αδύναµες κοινωνικές οµάδες. Επα-
ναλαµβάνω, 44 δισεκατοµµύρια ευρώ. Να συµφωνήσουµε ότι
αυτά τα λεφτά δεν τα βγάζει κάποιος από την τσέπη του, άρα
δεν υπάρχουν κάπου παρκαρισµένα και τα παίρνω και τα δίνω
όποτε θέλω, αλλά είναι ο ιδρώτας του ελληνικού λαού; Τα δια-
χειρίστηκε µε κοινωνική ευαισθησία η Κυβέρνηση στην πανδηµία;
Τα διαχειρίστηκε.

Θυµίζω τη δική σας πρόταση, όταν εµείς µε συντηρητικό και
υπεύθυνο τρόπο λέγαµε «θα τα δούµε και θα τα αξιολογήσουµε,
βλέποντας πώς εξελίσσεται η πανδηµία». Εσείς λέγατε «δώστε
τα τώρα όλα». Και ευτυχώς που δεν σας ακούσαµε και κρατή-
σαµε αυτή τη σταθερή και υπεύθυνη πορεία.

Τώρα βρισκόµαστε µπροστά σε ένα νέο γεγονός: Η ενεργει-
ακή κρίση, η αύξηση των τιµών είναι ένα πραγµατικό γεγονός.

Και εδώ εγείρεται ένα ερώτηµα κι ας κοιταχτούµε όλοι στα
µάτια. Κατηγορείτε την Κυβέρνηση για µειωµένη κοινωνική ευαι-
σθησία; Αλήθεια; Είστε περισσότερο κοινωνικά ευαίσθητοι εσείς;
Γιατί; Είπαµε ποτέ εµείς ότι είµαστε περισσότερο κοινωνικά ευαί-
σθητοι από εσάς; Όχι. Στον ίδιο παρανοµαστή θέλουµε την κοι-
νωνική ευαισθησία, για να βοηθήσουµε τους ανθρώπους τη
δύσκολη αυτή περίοδο όσο το δυνατόν πιο γρήγορα και όσο το
δυνατόν πιο πολύ. 

Υπάρχει, όµως, ένα µέτρο σ’ αυτή την κοινωνική προσφορά
διά µέσου του κρατικού προϋπολογισµού; Υπάρχει. Η Κυβέρ-
νηση έδειξε και εδώ αντανακλαστικά και κοινωνική ευαισθησία;
Έδειξε. Είδατε πριν δύο µέρες, µια βδοµάδα που φέραµε το νο-
µοσχέδιο για τη στήριξη διά µέσου του πετρελαίου και της βεν-
ζίνης. Αυτά µπόρεσε να δώσει ο κρατικός προϋπολογισµός. Δεν
νοµίζω ότι υπάρχει περισσότερη ευαισθησία κάπου αλλού ή ότι
υπάρχουν κάποια χρήµατα τα οποία δεν αξιοποιούµε, για να µην
εκτροχιαστεί και ο προϋπολογισµός του κράτους. 

Τι κάνουµε σήµερα; Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρ-
νηση έρχεται εκ µέρους του Υπουργείου Εργασίας και εισηγείται
µία τροπολογία βάσει της οποίας υλοποιεί την εξαγγελία που
έκανε. Στηρίζουµε, δηλαδή, τα παιδιά των ευάλωτων οικογενειών
διά µέσου του άρθρου 21. Στηρίζουµε διά µέσου του ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος εκείνες τις κοινωνικές οµάδες, τις κα-
τηγορίες των πολιτών µας που είναι οι πιο ευάλωτοι και οι πιο
αδύναµοι. Στηρίζουµε τους χαµηλοσυνταξιούχους µε συγκεκρι-
µένα εισοδηµατικά κριτήρια. Στηρίζουµε ανθρώπους που έχουν
ιδιαίτερα προβλήµατα. Στηρίζουµε τους εργαζόµενους σε ανα-
στολή σύµβασης εργασίας τον µήνα Ιανουάριο. Πόσο στοιχίζει
αυτό; Πόσο στοιχίζει; Είναι ανέξοδο; Όπως λέει το Λογιστήριο
του Κράτους, 370 εκατοµµύρια ευρώ. Τα λεφτά αυτά ποιος θα
τα πληρώσει; Τα πληρώνει ο κρατικός προϋπολογισµός από τον
ιδρώτα και το υστέρηµα του ελληνικού λαού, από τη φορολογία.
Αυτή είναι η λειτουργία της οικονοµίας. 

Υπάρχουν περισσότερα που µπορούµε να δώσουµε και δεν τα
δίνουµε; Μέτρησε το οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης και
είπε «εδώ, για να µην υπάρχει δηµοσιονοµικός εκτροχιασµός»,
για να κρατήσουµε σε µια ισορροπία και την κοινωνία και τα οι-
κονοµικά του κράτους. Άρα το περί ευαισθησίας να το σταµατή-
σουµε. Κανείς δεν µπορεί να διεκδικεί περισσότερη ευαισθησία
σε αυτή την Αίθουσα. 

Όµως, εµείς ως Κυβέρνηση -και αυτός είναι ο ρόλος µας,
αυτός είναι ο ρόλος µιας σοβαρής και υπεύθυνης κυβέρνησης-
πρέπει να κρατάµε το τιµόνι της χώρας, το οικονοµικό τιµόνι της
χώρας µε τέτοια δηµοσιονοµική πειθαρχία, ώστε να µην τιναχτεί
η χώρα στον αέρα. 

Είναι λόγια του αέρα ένας δηµοσιονοµικός εκτροχιασµός; Όχι,
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το ζήσαµε. Το ζήσαµε το 2009, το 2010, το 2011 και το 2012 µε
τρία µνηµόνια στη σειρά, µέσα από δηµοσιονοµικούς περιορι-
σµούς που τα πλήρωσε η χώρα και οι πολίτες. Και τώρα πρέπει
η κάθε κυβέρνηση, σήµερα είναι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, µε υπευθυνότητα και ρεαλισµό να κρατήσει το τιµόνι
µε στιβαρότητα, υπευθυνότητα και ρεαλισµό. 

Και θα έρθω στο τρίτο µέρος το οποίο αφορά στην αξιότιµο
συνάδελφο εκ µέρους του Κινήµατος Αλλαγής, η οποία άνοιξε
όλο το πακέτο του συνταξιοδοτικού. Ήταν και ο κ. Χατζηδάκης
εδώ πριν, στην τοποθέτησή του. Εγώ, λοιπόν, είµαι υποχρεωµέ-
νος να υπενθυµίσω µερικά πράγµατα και ως πρώην Υπουργός
Εργασίας να υπενθυµίσω στη µνήµη των αγαπητών συναδέλφων
Βουλευτών ότι ο δηµοσιονοµικός εκτροχιασµός της χώρας συν-
τελέστηκε κατ’ εξοχήν για δύο λόγους: Πρώτον, λόγω του ασφα-
λιστικού που ανέξοδα και χρησιµοποιώντάς το ως πολιτικό
εργαλείο όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις έριχναν χρήµατα -
σε εισαγωγικά- «εξαγοράζοντας» ψήφους. Αυτή ήταν η πολιτική
διαδικασία. Δεύτερον, λόγω του φαρµάκου. Μέσα από πολυετείς
προσπάθειες και πραγµατικό πόνο από όλες τις προηγούµενες
κυβερνήσεις, αυτά τα δύο αντιµετωπίστηκαν. 

Έρχοµαι στο θέµα του ασφαλιστικού. Καλοπροαίρετα και µε
την καλύτερη δυνατή προσπάθεια, θα ήθελα να πω ότι πρέπει να
είµαστε πολύ προσεκτικοί. Υπάρχει ο ν.4670/2020 που συµπυ-
κνώνει από το παρελθόν τις καλύτερες πρακτικές. Αυτή η ενσω-
µάτωση µέσα σ’ αυτόν τον νόµο έφερε θετικά στοιχεία για τους
συνταξιούχους, καθώς πάνω από τριάντα χρόνια έως και σα-
ράντα δύο, αυξάνεται έστω και µία σύνταξη τον χρόνο. Ο σκοπός
που µπήκε αυτή η διαδικασία είναι να κινητροδοτήσει να εµφανί-
ζονται τα ένσηµα -γιατί συµφέρει κάποιον να δείχνει ότι έχει έν-
σηµα, πολλά χρόνια στον εργασιακό βίο- για να µην υπάρχει
µαύρη εργασία και πάνω από όλα να καλλιεργήσει την ασφαλι-
στική συνείδηση. Ορίστε, µια µεγάλη τοµή. 

Η δεύτερη τοµή αφορούσε τους συνταξιούχους και τους ερ-
γαζόµενους. Κοβόταν το 30%, ενώ τώρα παίρνει το 70% της σύν-
ταξής του. Η τρίτη τοµή ήταν εκείνη για τις οικογένειες µε τα
ορφανά -ειπώθηκε πριν- και πολλές άλλες πολύ θετικές παρεµ-
βάσεις, όπως, ακόµα και το ζήτηµα -που δεν αφορά στους συν-
ταξιούχους και ήταν µια από τις κύριες αιτίες κριτικής που
ασκήθηκε τότε την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ- για το φορολογικό-
ασφαλιστικό, το οποίο ήταν µία από τις κύριες αιτίες αντίδρασης
ενάµισι εκατοµµυρίου κόσµου, επιστηµόνων, ελεύθερων επαγ-
γελµατιών, αγροτών. 

Και εµείς το µετατρέψαµε σε τι; Το µετατρέψαµε σε ένα ασφα-
λιστικό µε ελεύθερες κατηγορίες. Ο κάθε ένας από το ενάµισι
εκατοµµύριο Ελλήνων επιστηµόνων, αγροτών, ελεύθερων επαγ-
γελµατιών µπορεί να διαλέγει ελεύθερα. Ο δικηγόρος, ο γιατρός
µπορεί να διαλέγει ελεύθερα την κατηγορία που θέλει και το
ασφάλιστρο που θέλει. 

Και το πιο σηµαντικό από όλα αυτά είναι ότι αυτό το ασφαλι-
στικό µετρήθηκε για πρώτη φορά. Και όταν ήρθε εδώ και κατα-
τέθηκε, ήρθε συνδυαστικά µε µια αναλογιστική µελέτη της
Εθνικής Αναλογιστικής Αρχής, η οποία δείχνει ότι το σύστηµα
αυτό παραµένει βιώσιµο µέχρι το 2070. Αυτή είναι η αλήθεια. Και
όποιος πει ότι αυτό θα διαταράξει αυτή την ισορροπία του ασφα-
λιστικού που σε ετήσια βάση -θυµίζω- η δαπάνη είναι περίπου 26
δισεκατοµµύρια ευρώ και από αυτά το 1/3 είναι εισφορές και τα
άλλα 2/3 είναι κρατικός προϋπολογισµός, πρέπει να είναι πάρα
πολύ προσεκτικός. 

Αν πετύχαµε µερικές επιτυχίες στην Ελλάδα µέσα από αυτή
την πολύχρονη, πολύ κουραστική και µε πολιτικό κόστος για
όλους µας διαδικασία των µνηµονίων, ήταν ότι φτάσαµε σε κά-
ποιους στόχους που πρέπει να περιφρουρήσουµε ως κόρη
οφθαλµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση
και δίνει αυτά τα λεφτά σε αυτές τις ευαίσθητες κοινωνικές κα-
τηγορίες. Ένα ερώτηµα: Θα τα ψηφίσετε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θυµίζω ότι στη διάρκεια των µνηµονίων και αργότερα πολλές
φορές -αυτό είναι µια προσωπική µου πολιτική στάση απέναντι
στους πολίτες των Κυκλάδων, τους οποίους εκπροσωπώ, αλλά

και ευρύτερα- αυτό που προσπαθώ να µεταδώσω σε ανθρώπους
οι οποίοι µπαίνουν σήµερα στην πολιτική µε την ιδιότητα του
Βουλευτή είτε σε αυτούς που προσπαθούν να µπουν στην πολι-
τική ζωή, αλλά και στους πολίτες είναι πως όταν ακούτε µεγάλα
λόγια, όταν ακούτε τον πολιτικό να τάζει, θα τον ρωτάτε δύο
πράγµατα που δεν τα ρωτούσε ποτέ κανείς στο παρελθόν: Πόσο
στοιχίζει, κύριε Χατζηδάκη, και πού θα τα βρεις; Αυτές οι δύο κρί-
σιµες ερωτήσεις που δεν γίνονταν στο παρελθόν πρέπει να µας
κάνουν όλους και πιο ευαίσθητους και πιο καχύποπτος στα µε-
γάλα και ανέξοδα λόγια που τάζουν τα πάντα στους πάντες, αλλά
δεν προσδιορίζουν από πού θα βρεθούν τα χρήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Και επειδή όταν κάποιος έχει την Κυβέρνηση στα χέρια του και
επειδή όποιος είναι καπετάνιος πρέπει µέσα σε αυτές τις δύσκο-
λες συγκυρίες µε θυελλώδεις ανέµους και σε ένα πέλαγος αχαρ-
τογράφητο να κρατήσει το πλοίο αξιόπλοο για να το οδηγήσει
στο λιµάνι, πρέπει πάνω από όλα να είναι προσεκτικός. Πρέπει
να είναι προσεκτικός και στο πλήρωµα του, αλλά και να είναι
άγρυπνος φρουρός, να µην παρασύρεται δεξιά και αριστερά από
άλλες φωνές. Όµως, το κεντρικό του χρέος είναι να κρατήσει την
Ελλάδα όρθια, να προχωρήσει η πατρίδα µας µε ενωµένο τον ελ-
ληνικό λαό και µε τις καλύτερες δυνατές συνθήκες, έτσι ώστε να
φτάσουµε στο ασφαλές λιµάνι. Διότι πέρα από αυτό το οποίο
συντελείται σήµερα παγκόσµια, και µε την πανδηµία και µε τον
πόλεµο, είµαστε σίγουροι ότι στο τέλος θα υπάρξει και ειρήνη -
που θα έρθει κάποια στιγµή- και η Ελλάδα θα πρέπει να είναι εκεί
όρθια µε διεκδικήσεις για ένα καλύτερο µέλλον για τους ανθρώ-
πους της. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βρούτση. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Βασίλειος Κεγκέρογλου.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Για να κρατήσεις το τιµόνι της

χώρας, κύριε Βρούτση, και να οδηγήσεις το πλοίο της χώρας σε
σωστή ρότα, θα πρέπει να µην σε διακατέχει αµνησία και να έχεις
διδαχθεί από το πρόσφατο, τουλάχιστον, παρελθόν. Σηµειώνω
τη µερική αµνησία που έχετε, γιατί είπατε µόνο το δεύτερο συν-
θετικό του χρονικού διαστήµατος του εκτροχιασµού της χώρας
και για το φάρµακο και για άλλους τοµείς. Η περίοδος εκτροχια-
σµού είναι 2004-2009 και σας βαραίνει. 

Και θα µπορούσε, βεβαίως, σήµερα να πει κάποιος ότι διδαχ-
θήκατε από εκείνη την ιστορία, εάν δεν κατηγορούσατε τους άλ-
λους για πολιτικές που κινδυνεύουν να οδηγήσουν σε
δηµοσιονοµική εκτροπή. 

Κατηγορήσατε το Κίνηµα Αλλαγής, που έχει διδαχθεί από τα
λάθη των άλλων και τα δικά του και που έδωσε µια µεγάλη µάχη
-από το 2009 και 2010, µόνο του, και στη συνέχεια, σε ορισµένες
περιόδους, και µαζί µε εσάς- για το νοικοκύρεµα και για την ανά-
καµψη των οικονοµικών.

Έχετε πάθει αµνησία και λέτε σήµερα ότι η µείωση των εσό-
δων του ασφαλιστικού συστήµατος, την οποία υποστηρίζετε και
η αύξηση των δαπανών, όπως αυτή για την ιδιωτικοποίηση της
επικουρικής ασφάλισης, 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ τον χρόνο,
είναι στην κατεύθυνση να κρατηθούν σε σωστό δρόµο τα δηµο-
σιονοµικά του ασφαλιστικού συστήµατος; Το αντίθετο. Εκτρο-
χιασµός είναι αυτά, σύµφωνα µε τη δικιά σας λογική, που
κατηγορήσατε τους υπόλοιπους!

Όµως, πείτε µου και κάτι άλλο. Θεωρώ ότι κάνατε το καθήκον
σας και είναι µια θετική δικιά σας πράξη το ότι, ως Υπουργός Ερ-
γασίας, συγκροτήσατε επιτροπή µε Πρόεδρο τον κ. Μπεχράκη -
γνωστό παλιό στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας, αν δεν το ξέρει
ο κ. Πλεύρης, τον ενηµερώνω- και αναθέσατε να µελετήσει το
θέµα των βαρέων και ανθυγιεινών και για τον χώρο της υγείας.
Η επιτροπή δούλεψε σκληρά, έκανε το καθήκον της, παρέδωσε
ένα πόρισµα. Είτε εσείς δεν πήγατε στην παράδοση-παραλαβή
µε τον κ. Χατζηδάκη και δεν του δώσατε το πόρισµα -πρέπει να
µας το πείτε σήµερα εδώ- είτε ο κ. Χατζηδάκης και ο κ. Πλεύρης

11008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



του Υγείας, το έβαλαν σε κανένα χρονοντούλαπο της ιστορίας,
σε χρονοντούλαπο, πολύ βαθιά, για να µην το θυµάται κανείς.
Είναι ένα θέµα, για το οποίο θα σας µιλήσω και παρακάτω. 

Άρα, λοιπόν, µη µας λέτε εδώ πέρα, όλοι εσείς της Νέας Δη-
µοκρατίας -και κυρίως η Κυβέρνηση- για τις ευαισθησίες σας,
για το ασφαλιστικό-συνταξιοδοτικό και για την υγεία. 

Η πανδηµία ανέδειξε την ανάγκη µε δραµατικό τρόπο, να επα-
ναπροσανατολιστούν όλες οι πολιτικές σε παγκόσµιο, ευρωπαϊκό
και εθνικό επίπεδο, µε επίκεντρο ξανά τον άνθρωπο. Όσοι πολι-
τικοί και κοµµατικοί φορείς, δεν έχουν εξαρτήσεις από µεγαλο-
συµφέροντα -οικονοµικά και συντεχνιακά- ή δεν είναι εµµονικοί
στις πολιτικές της αγοράς, το έχουν ήδη πράξει. 

Η Κυβέρνηση φαίνεται εξαρτηµένη από τα συµφέροντα και
από συγκεκριµένα κέντρα και βέβαια, λόγω της πανδηµίας,
έκρυψε κάτω από το χαλί το σχέδιό της για την ιδιωτικοποίηση
της υγείας και του ΕΣΥ, αλλά σιγά-σιγά ξεµυτίζει και µας το προ-
βάλλει. 

Το ΠΑΣΟΚ είναι υπερήφανο και για το κοινωνικό κράτος και
για τις µεταρρυθµίσεις που έκανε, προκειµένου να αναγεννηθεί
το κοινωνικό κράτος, χωρίς να διακινδυνεύσουν τα δικαιώµατα
ασφαλισµένων, συνταξιούχων και αδύναµων. Και βέβαια, είναι
πολύ υπερήφανο για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και ιδιαίτερα για
τους ανθρώπους του που γαλουχήθηκαν ηθικά να υπηρετούν το
δηµόσιο συµφέρον, να υπηρετούν τον άνθρωπο και τον πολίτη. 

Με πρωτοβουλία της αείµνηστης Φώφης Γεννηµατά συγκρο-
τήσαµε µια σύγχρονη πρόταση για την αναγέννηση του ΕΣΥ. Την
παρουσιάσαµε στις 3 Σεπτέµβρη του 2020, εδώ στην Αθήνα και
αποτελεί για µας τον οδηγό, πραγµατικά, όχι µόνο για να µπορέ-
σει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας να ξεπεράσει τα σηµερινά του
προβλήµατα, αλλά να µπορεί να ανταποκριθεί µε τον καλύτερο
τρόπο στην επόµενη ηµέρα, στις νέες συνθήκες που έχουν δια-
µορφωθεί, µε αποκλειστικά δηµόσιο χαρακτήρα και βεβαίως, µε
µοναδικό κριτήριο τις ποιοτικές υπηρεσίες υγείας προς τον πο-
λίτη. Μιλάµε για ένα δηµόσιο σύστηµα υγείας, µε έµφαση στην
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και την πρόληψη, ένα δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας, που θα αξιοποιήσει και θα αγκαλιάσει τον ιδιωτικό
τοµέα, ιδιαίτερα στην πρωτοβάθµια φροντίδα, αλλά και σε όλα
τα επίπεδα και θα το εντάξει στο δηµόσιο και κοινωνικό συµφέ-
ρον και όχι που θα ιδιωτικοποιήσει το δηµόσιο σύστηµα υγείας,
γιατί αυτό θεωρούν κάποιοι ότι είναι η ιδιωτική υγεία.

Διαφωνούµε µε την αντίληψη της Κυβέρνησης ότι για όλα
φταίει ο δηµόσιος χαρακτήρας του δηµόσιου συστήµατος
υγείας. Εκεί τα αναλύει όλα και γι’ αυτό έχει κάνει ταµπέλα και
δεν µας το έχει εξηγήσει, γιατί πρέπει να µετατραπούν από νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου σε ιδιωτικού δικαίου τα νοσο-
κοµεία και άλλοι φορείς.

Είµαστε αντίθετοι, προφανώς, αλλά επειδή το µείζον µε το νο-
µοσχέδιο είναι η αποδοχή και η αξιοποίηση της δωρεάς του Ιδρύ-
µατος «Σταύρος Νιάρχος» για λογαριασµό του πολίτη και του
δηµόσιου συµφέροντος, σαφώς τοποθετηθήκαµε θετικά στη ψή-
φιση του νοµοσχεδίου. Επισηµάναµε τα προβλήµατα -και στη
διαδικασία και τα θεσµικά- και ο θεός να µας βγάλει ψεύτες. Προ-
βλήµατα δηµιουργούνται, έρχονται τροπολογίες αµέσως τις επό-
µενες µέρες, γιατί; Γιατί δεν έχουν προβλεφθεί πράγµατα ή γιατί
συγκρούονται µε την πραγµατικότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στελέχωση του ΕΣΥ. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
ακολούθησε την πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ µε ανακύκλωση συµβασι-
ούχων, επικουρικών εργαζοµένων, δανεικών και άλλων. Δεκα-
πέντε χιλιάδες άνθρωποι υπηρετούν σε δύσκολες συνθήκες στο
σύστηµα υγείας και ιδιαίτερα µέσα στην πανδηµία. Θα πρέπει να
βρεθεί τρόπος µετά και από την απόφαση του Ευρωπαϊκού Δι-
καστηρίου να ενταχθούν µόνιµα στο σύστηµα µε αξιολόγηση και
τρόπους που δεν θα αδικούν κανέναν από αυτούς και βέβαια, κα-
νέναν από τους νέους που θα έρθουν.

Σε σχέση µε το ζήτηµα που έχει προκύψει, βεβαίως, θα πρέπει
να αναγνωριστεί το ότι έµειναν και έδωσαν τις υπηρεσίες τους
και τη βοήθειά τους στο σύστηµα υγείας, τα τελευταία ιδιαίτερα
χρόνια και να αξιολογηθούν αν κάνουν για να καλύψουν µια
θέση. Βέβαια, υπάρχει και ο κόσµος -που πρέπει και γι’ αυτό να

υπάρξει µέριµνα- που δεν βρήκε εδώ στην Ελλάδα µια θέση και
βγήκε στο εξωτερικό.

Θα πρέπει να αναθεωρήσετε άµεσα τους οργανισµούς των νο-
σοκοµείων, που είναι κλειστοί και µε περιορισµένες θέσεις, λόγω
µνηµονίων. Πέρασαν τα µνηµόνια, όπως λέτε όλοι. Νοµίζω ότι
ήρθε η ώρα της αναθεώρησής τους για να γίνουν προκηρύξεις -
πραγµατικές προκηρύξεις, όχι σαν αυτές που ακούµε κάθε φορά
που ποτέ δεν ολοκληρώνονται- για να µπορέσουν όλοι και οι νέοι
και αυτοί που είναι στο εξωτερικό να δώσουν υποψηφιότητα και
να κριθούν.

Βαρέα και ανθυγιεινά. Δεκαέξι φορές έχουµε καταθέσει την
τροπολογία. Είπα για την επιτροπή Μπεχράκη και την άποψη του
Υπουργού κ. Βρούτση µέσω αυτής της επιτροπής. Πού έχει
χαθεί; Πρέπει να µας πείτε. Την διαγράφετε αυτή; Θα κάνετε κάτι
άλλο; Τι θα κάνετε; 

Έχουµε τα µέτρα που φέρνετε µε τροπολογία για τους αδύ-
ναµους συνταξιούχους. Δυστυχώς, τετρακόσιες πενήντα χιλιά-
δες χαµηλοσυνταξιούχοι θα στερηθούν το έκτακτο επίδοµα, µε
τα κριτήρια τα οποία έχουν µπει. Εξαιρούνται αυτοί οι άνθρωποι.
Εξαιρούνται, όµως, ακόµα και -εντός εισαγωγικών- «εκατό χιλιά-
δες συνταξιούχοι», που έχουν κάνει αίτηση για σύνταξη, αλλά
δεν την έχουν λάβει. Του τελευταίου τριµήνου, σίγουρα, δεν
έχουν πάρει ούτε προσωρινή, όπως και πολλοί από τους προ-
ηγούµενους. Αυτοί όλοι µαζί φτάνουν τις εκατό χιλιάδες ανθρώ-
πους. Εκατό χιλιάδες άνθρωποι δεν παίρνουν ούτε την
προσωρινή, ούτε προκαταβολή, δεν θα πάρουν το βοήθηµα.
Στον Καιάδα!

Είναι ζητήµατα που εµείς είµαστε υποχρεωµένοι να τα επιση-
µάνουµε. Βγήκε τώρα η Κυβέρνηση να κόψει το 30% από αυτούς
που εργάζονται, έστω µία ηµέρα το χρόνο, από τους µικρούς
συνταξιούχους, που έχουν µία µέρα εισόδηµα, ένα εργόσηµο,
δηλαδή, το µήνα κι αυτό αντίθετα µε το νόµο που µιλάει για ανα-
λογική περικοπή, δηλαδή αν δουλέψει δύο µέρες, για δύο µέρες
θα του κόψει το 30%, όχι για ολόκληρο τον µήνα ή ολόκληρο το
χρόνο.

Έχουµε πει ότι -εκτός από τα µέτρα που έχουν να κάνουν µε
τον έλεγχο της αγοράς και νέους κανόνες για τον ανταγωνισµό-
χρειάζεται πραγµατικά και µείωση των ειδικών φόρων κατανάλω-
σης, όχι γενικά των φόρων, των ειδικών φόρων που πληρώνει ο
λαός. Και βέβαια, χρειάζεται εισοδηµατική ενίσχυση των αδυνά-
µων. 

Το νέο ΕΚΑΣ είναι τεράστια ανάγκη να θεσµοθετηθεί, όπως το
έχουµε προτείνει ή, εν πάση περιπτώσει, να συζητηθεί αν έχει η
Κυβέρνηση κάποιον τρόπο. Ο βασικός µισθός 751 ευρώ και βέ-
βαια, για το οικονοµικό ποσό που δίδεται µε το ελάχιστο εγγυη-
µένο εισόδηµα που θεσµοθετήθηκε το 2014 ως το 34% του τότε
βασικού µισθού. Σήµερα δεν είναι το 34% του βασικού µισθού.
Για 751 ευρώ βασικό µισθό είναι 255 ευρώ. Όµως, δύο κατοστά-
ρικα δίδονται στο πρώτο µέλος της οικογένειας και πρέπει να
αναπροσαρµοστούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση οφείλει τώρα να αξιοποιήσει τους πόρους που

έχει στη διάθεσή της µε σχέδιο, προτεραιότητες και στην κατεύ-
θυνση του να σταθεί η κοινωνία στα πόδια της. Η κοινωνία και η
οικονοµία πραγµατικά µπορούν να δώσουν µια προοπτική. Αν
διαµοιραστούν, διανεµηθούν ή σπαταληθούν τα πολλά χρήµατα
που έχουµε στη διάθεσή µας, σαφώς και θα έχουµε πρόβληµα
µετά από πολλά χρόνια. 

Εδώ είναι, λοιπόν, να σας ακούσουµε να διορθώνεστε, γιατί
µέχρι τώρα δυστυχώς είσαστε σε στραβό δρόµο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Κεγκέρογλου.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Πα-
ναγής Καππάτος. 

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο που φέρει στον πυρήνα του τις ευεργετικές
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συνέπειες της ιδιωτικής πρωτοβουλίας και των φορέων κοινω-
φελούς χαρακτήρα. Η δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος»
για τη στήριξη του συστήµατος υγείας έρχεται να προστεθεί στις
πολλές περιπτώσεις που το ίδρυµα έχει κληθεί να συνδράµει. Με-
ταξύ εκείνων είναι και το Νοσοκοµείο Κεφαλληνίας, η στήριξη
στο οποίο είναι ιδιαίτερα σηµαντική. 

Παρ’ όλα αυτά, δεν είναι λίγες οι στιγµές κατά τις οποίες η έν-
νοια της µη κερδοσκοπικής πρωτοβουλίας έχει διαστρεβλωθεί ή
παρερµηνευθεί. Έχει υπάρξει αντικείµενο αµφισβήτησης, την
ώρα που µερίδα του πολιτικού κόσµου την αποτινάσσει ως η εµ-
πλοκή του ιδιώτη στα δηµόσια να είναι, δυστυχώς, εξαρχής µη
αποδεκτή. Ο τελικός αποδέκτης της δωρεάς σε κάθε περίπτωση
είναι ο πολίτης και ιδιαίτερα ο λήπτης των υπηρεσιών δηµόσιας
υγείας και περίθαλψης. Δεν κυρώνουµε µια σύµβαση που ικανο-
ποιεί ιδιωτικά συµφέροντα, αλλά µια σύµβαση που η ιδιωτική
δωρεά ενισχύει το δηµόσιο νοσοκοµείο και το δηµόσιο σύστηµα
υγείας. 

Το σχέδιο νόµου που κρατάµε στα χέρια µας διαρθρώνεται σε
δύο πυλώνες. Ο πρώτος αφορά στην κύρωση της από 17-3-2022
επιµέρους σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος» και του ελληνικού δηµοσίου και την ενίσχυση και την
αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας. Ο δεύτερος
πρόκειται για ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του
κορωνοϊού COVID-19 και την προστασία της δηµόσιας υγείας.
Με τον τρόπο αυτό, άθελά του ή µη, το Υπουργείο Υγείας µας
υπενθυµίζει κάτι που συχνά αγνοούµε, τη σηµασία της ιδιωτικής
δωρεάς µε θεσµικό τρόπο στο σύστηµα υγείας της χώρας από
κοινού µε την αναγκαία δηµόσια παρέµβαση όπου και όπως
εκείνη κρίνεται απαραίτητη. Είναι άλλωστε απαραίτητο η στήριξη
αυτή του δηµόσιου συστήµατος υγείας να λαµβάνει χώρα συµ-
πληρωµατικά σε εκείνη που η πολιτεία έχει την υποχρέωση να
παρέχει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προέρχοµαι από έναν νοµό
όπου ο µη κερδοσκοπικός τοµέας έχει στηρίξει ιδιαίτερα το σύ-
στηµα υγείας. Ο εξοπλισµός και η νέα πτέρυγα του Γενικού Νο-
σοκοµείου Κεφαλληνίας αποτελούν το κύριο αντικείµενο µιας
πολύ µεγάλης δωρεάς, µιας δωρεάς του κληροδοτήµατος Γεωρ-
γίου και Μάρης Βεργωτή προς το Εθνικό Σύστηµα Υγείας ύψους
10 εκατοµµυρίων ευρώ που ενσωµατώθηκε στο Νοσοκοµείο Κε-
φαλονιάς το έτος 2010. Παρ’ ότι το ελληνικό δηµόσιο δεσµεύ-
τηκε µε την αποδοχή της δωρεάς να στελεχώσει τη µονάδα
εντατικής θεραπείας, θέτοντάς τη σε λειτουργία, δεν το έχει πρά-
ξει ακόµη. 

Την ίδια ώρα, από µέρα σε µέρα, ξεκινά η ανακατασκευή του
τµήµατος επειγόντων περιστατικών του νοσοκοµείου, καθώς και
η αντικατάσταση δύο ανελκυστήρων µεταφοράς ασθενών µε
νέους, µια δωρεά του κληροδοτήµατος Βεργωτή πάλι, ύψους
1.200.000 ευρώ που θα εξασφαλίσει την ολική ανακατασκευή και
την αναβάθµιση του τµήµατος επειγόντων περιστατικών του νο-
σοκοµείου. Πρόκειται για µια ακόµα κίνηση που µας υπενθυµίζει
τόσο τις ανάγκες όσο και τις υποχρεώσεις µας έναντι του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας στον τόπο µας.

Φυσικά η στήριξη των µη κρατικών φορέων προς το δηµόσιο
νοσοκοµείο δεν σταµατά στην πρωτοβουλία αυτή. Πρόσφατα το
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» προχώρησε σε δωρεά ιατροµηχανο-
λογικού εξοπλισµού αξίας 230.000 ευρώ προς το Γενικό Νοσο-
κοµείο Κεφαλλονιάς, µια σηµαντική δωρεά που εξοπλίζει πλήρως
το γαστρεντερικό ιατρείο του νοσοκοµείου για την οποία ευχα-
ριστούµε ιδιαίτερα τη διοίκηση του ιδρύµατος.

Ολοκληρώνω την αναφορά µου στα απτά παραδείγµατα της
στήριξης της υγείας µε µία κοµβική επιλογή για την πορεία του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας στα νησιά µας, µια επιλογή που δεν
είναι άλλη από την ένταξη του έργου ανακατασκευής του Γενικού
Νοσοκοµείου Κεφαλληνίας στο Ταµείο Ανάκαµψης. Το Νοσοκο-
µείο Κεφαλλονιάς κατασκευάστηκε το έτος 1985. Έκτοτε καµµία
συντήρηση δεν πραγµατοποιήθηκε στον κτηριακό και µηχανολο-
γικό εξοπλισµό. Στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµψης πάλι το
Ίδρυµα «Βεργωτή» χρηµατοδότησε µε δωρεά ύψους 38.000
ευρώ την προµελέτη συντήρησης του κτηριακού και µηχανολο-
γικού εξοπλισµού. Πρόκειται για έργο απαραίτητο για τη συνέ-
χιση της ασφαλούς πλέον λειτουργίας του νοσοκοµείου

συνολικά ύψους 11 εκατοµµυρίων ευρώ. 
Οι καταστρεπτικοί σεισµοί του 2014 επιβάρυναν ιδιαίτερα το

κτήριο. Οι ρωγµές είναι εµφανείς µε τις συνθήκες λειτουργίας
του νοσοκοµείου να απέχουν κατά πολύ από µια σύγχρονη δοµή
δηµόσιας υγείας. Η ένταξη εποµένως, του έργου στον µηχανισµό
του ταµείου από κοινού µε τη δωρεά προµελέτης κτηριακού και
µηχανολογικού εξοπλισµού που το Ίδρυµα «Βεργωτή» µας έχει
εξασφαλίσει, αποτελεί έργο πνοής για τον τόπο. Το σχέδιο νόµου
που ψηφίζουµε σήµερα δεν µπορεί παρά να µας υπενθυµίζει
τόσο τη στήριξη αυτή, όσο και την υποχρέωση του δηµοσίου να
ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του. Εύχοµαι ειλικρινά, η σύµ-
βαση που κυρώνουµε σήµερα να βρει εφαρµογή άµεσα. 

Η στρατηγική επιλογή οργάνωσης ενός νοσοκοµείου ως νοµι-
κού προσώπου ιδιωτικού δικαίου εισάγεται σήµερα µε το παρόν
σχέδιο νόµου. Η επιτακτική ανάγκη ενίσχυσης της αποτελεσµα-
τικότητας και του ορθολογικότερου σχεδιασµού της δηµόσιας
υγείας µας οδηγούν στην επιλογή µας αυτή, µια επιλογή δηµό-
σιας πολιτικής από την οποία αναµένουµε ποιοτικότερες υπηρε-
σίες, ταχύτερες διαδικασίες, στις οποίες ο πολίτης και ο ασθενής
βρίσκονται στο επίκεντρο. 

Η κύρωση της παρούσας σύµβασης δροµολογεί και την ευ-
θύνη του ελληνικού δηµοσίου να αντεπεξέλθει στις προκλήσεις
που περιέγραψα. Είναι άλλωστε λογική η απαίτηση να τηρείται
η υπογραφή της πολιτείας όταν εκείνη ζητά και λαµβάνει στήριξη
από φορείς της ιδιωτικής και της µη κερδοσκοπικής πρωτοβου-
λίας. Στην Κεφαλλονιά και στην Ιθάκη γνωρίζουµε καλά ότι οι
πρωτοβουλίες όπως εκείνη για την οποία νοµοθετούµε σήµερα
είναι ζωτικής σηµασίας. 

Αναφορικά µε το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου που αφορά
στις ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας έχει σηµασία
να αναδείξουµε µια σηµαντική παράµετρο. Η πανδηµία δεν έχει
παρέλθει και η ανάγκη προσαρµογής µας σε αυτήν είναι απαραί-
τητη όσο ποτέ άλλοτε. Σε αυτό το πλαίσιο εντάσσεται το παρόν
σχέδιο, αφού παρατείνει τις ισχύουσες διατάξεις αντιµετώπισης
της διασποράς του ιού. Δύο χρόνια από την έλευση της πανδη-
µίας αν κάτι έχουµε διδαχθεί δεν είναι άλλο από την ανάγκη επα-
γρύπνησης και παρακολούθησης της πορείας της. Είναι άλλωστε
χαρακτηριστική η απόφασή µας να ακολουθούµε τις οδηγίες των
ειδικών και να νοµοθετούµε µε βάση του τι µας προτείνεται, ώστε
να αφήσουµε την υγειονοµική κρίση στο παρελθόν. 

Από τα αναγκαία µέτρα κοινωνικής απόστασης που λάβαµε
αρχικά στο εµβόλιο που προέκυψε από την κοινή ευρωπαϊκή
στρατηγική αντιµετωπίσαµε και εξακολουθούµε να αντιµετωπί-
ζουµε µια πρωτοφανή εµπειρία. Τώρα που το φως στο τούνελ
είναι ορατό δεν µας επιτρέπεται να εφησυχάζουµε. Η στήριξη
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, η θέσπιση ρυθµίσεων περιορι-
σµού του ιού και η υπενθύµιση ότι βρισκόµαστε ακόµη εν µέσω
µιας κρίσιµης περιόδου είναι το κλειδί για την αίσια έκβαση της
περιπέτειάς µας αυτής. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Καππάτο. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Ζήσης Τζηκαλάγιας. 
Αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Βιλιάρδος και µετά πάλι ο κατά-
λογος όπως τον έχετε µπροστά σας, ο κ. Παπαδόπουλος και ο
κ. Πουλάς. 

Ορίστε, κύριε Τζηκαλάγια, έχετε τον λόγο. 
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα ενδιαφέρον
νοµοσχέδιο. 

Το πρώτο µέρος αφορά σε άλλη µία σπουδαία δωρεά από το
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος». Ευχαριστούµε και το συγκεκριµένο
ίδρυµα που και στη δική µας κοινοβουλευτική θητεία έκανε επα-
νειληµµένες δωρεές, όπως και όλους τους άλλους µεγάλους δω-
ρητές και εθνικούς ευεργέτες του τόπου µας, οι οποίοι χάρη
στην προσφορά τους και στα χρόνια παλαιότερα κράτησαν τον
τόπο όρθιο, αλλά και στις σηµερινές δύσκολες εποχές η προ-
σφορά τους είναι τεράστια, είναι άξια παραδειγµατισµού και πρέ-
πει να είναι παραδείγµατα προς µίµηση. 
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Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ορισµένα πράγµατα µε βάση αυτά
που λέγονταν από την Αντιπολίτευση όλες αυτές τις µέρες. Δεν
υπάρχει καµµιά αµφιβολία ότι η υγεία είναι δηµόσιο αγαθό και
πιστεύω ότι είναι το σπουδαιότερο δηµόσιο αγαθό. Έχει υποχρέ-
ωση η πολιτεία, έχει υποχρέωση το κράτος, όλοι µας να παρέ-
χουµε δωρεάν υψηλού επιπέδου υγεία σε όλους τους Έλληνες
πολίτες. 

Αυτή πρέπει να είναι καθηµερινή µας στόχευση. Είµαστε θια-
σώτες και υποστηρικτές του ΕΣΥ, του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας και στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας ανήκει και ο δηµόσιος το-
µέας της υγείας και ο ιδιωτικός τοµέας της υγείας. 

Είναι, λοιπόν, εθνικό και το δηµόσιο και το ιδιωτικό και εµείς
ως φιλελεύθερη παράταξη πιστεύουµε στην ύπαρξη και των δύο
και στην ευγενή άµιλλα µεταξύ τους και θέλουµε να προσφέρουν
υψηλού επιπέδου υγεία και τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου και τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου.

Μέχρι τώρα στα ιδιωτικού δικαίου ξέρουµε πολύ καλά ότι το
σπουδαίο Νοσοκοµείο «Παπαγεωργίου» της Θεσσαλονίκης προ-
σφέρει εδώ και δύο και πλέον δεκαετίες υψηλού επιπέδου περί-
θαλψη, χάριν και στα ιδιωτικά χαρακτηριστικά που έχει στη
διοίκησή του. Ταυτόχρονα, έχει δηµόσια παροχή υγείας σε
όλους τους πολίτες. Χάριν, λοιπόν, στον τρόπο διοίκησης έχει
ένα κτήριο που µοιάζει µε ξενοδοχείο τεσσάρων, τουλάχιστον,
αστέρων και ξέρουµε πολλά άλλα δηµόσια νοσοκοµεία του ΕΣΥ,
µε πολύ λιγότερα χρόνια λειτουργίας, που είναι σε πολύ άσχηµη
κατάσταση κτηριολογικά και λειτουργικά. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, και πιστεύουµε ότι ήταν πολύ σωστές οι επι-
λογές και για το Νοσοκοµείο Παίδων στη Θεσσαλονίκη και για
το Νοσοκοµείο Κοµοτηνής και αυτά που συζητούµε και θα ψηφί-
σουµε σήµερα για το Γενικό Νοσοκοµείο της Σπάρτης, που θα
έχει αυτά τα χαρακτηριστικά. 

Ερχόµενοι στο δεύτερο µέρος, σαφώς, όπως κάθε φορά και
σε άλλα νοµοσχέδια ψηφίζουµε εκείνες τις απαραίτητες ρυθµί-
σεις, έτσι ώστε οι λύσεις που έχουµε για την πανδηµία να πάρουν
παράταση γιατί λήγουν τέλη Μαρτίου. Άλλες παρατάσεις απαι-
τείται να είναι τρίµηνες, άλλες εξάµηνες και άλλες εννιάµηνες
έως το τέλος του Δεκεµβρίου. 

Να πω µερικά πράγµατα, µερικές αλήθειες, όπως τα πιστεύω.
Όσον αφορά στο πρόστιµο των 100 ευρώ στους άνω των εξήντα
ετών -το οποίο σταµατάει, αναστέλλεται µέχρι τον Σεπτέµβριο-
πιστεύω ότι ήταν ωφέλιµο που επιβλήθηκε. Επιτέλεσε µέχρι τώρα
την αποστολή του. Είχαµε εξακόσιες χιλιάδες ανεµβολίαστους
άνω των εξήντα ετών και χάρη και σε αυτό το µέτρο και στην ενη-
µέρωση της καµπάνιας, στην πληροφόρηση, τώρα ο αριθµός
αυτός είναι κάτω από τριακόσιες χιλιάδες. Πάλι είναι αρκετός.
Αν χρειαστεί, θα το ξαναδούµε τον Σεπτέµβριο. Δεν πρέπει να
υπάρχουν τόσοι ανεµβολίαστοι.

Όσον αφορά στο περίφηµο ζήτηµα της παράτασης της διαθε-
σιµότητας των υγειονοµικών µέχρι τέλος Δεκεµβρίου, σε ό,τι
αφορά στην υποχρεωτικότητα του εµβολιασµού των υγειονοµι-
κών που καθιερώσαµε, αυτό είναι κάτι που, όπως αντιλαµβάνε-
στε, λόγω της ιδιότητάς µου -είµαι υγειονοµικός, είµαι γιατρός-
εννοείται ότι µε αγγίζει περισσότερο. Εννοείται ότι το είδα πιο
στενά. Είδα αντιπροσωπεία των ανεµβολίαστων και τεθέντων σε
αναστολή εργασίας υγειονοµικών στον νοµό µου, στον Νοµό Κα-
στοριάς. Είδα ακόµα και αντιπροσωπεία τέτοια και εδώ στο πο-
λιτικό γραφείο µου στην Αθήνα. 

Είναι γεγονός ότι για κάποια πράγµατα προβληµατίστηκα.
Αφού, λοιπόν, τα έβαλα όλα κάτω, κατέληξα στο συµπέρασµα
ότι, ναι, οι υγειονοµικοί πρέπει υποχρεωτικά να εµβολιάζονται,
γιατί εµβολιαζόµενοι πρώτα και πάνω απ’ όλα προστατεύουν τον
εαυτό τους. Από την άλλη µεριά, από τη στιγµή που παρέχουν
υγεία σε υψηλής ευπάθειας µέρος του πληθυσµού είναι λογικό
να πρέπει να µην είναι ανεµβολίαστοι. 

Βέβαια, δεν πρέπει να εξαιρέσουµε το γεγονός πως η κατηγο-
ρία αυτή των πολιτών, οι εργαζόµενοι στα νοσοκοµεία, πρέπει
να παραδειγµατίζουν. Με προβληµατισµό -µε έχουν πονέσει κά-
ποια πράγµατα πάνω στο θέµα αυτό από συναδέλφους- τελικά
έχω καταλήξει στο συµπέρασµα ότι καλώς η Κυβέρνηση, καλώς
η πολιτεία, δεχόµενη τις εισηγήσεις της αρµόδιας υγειονοµικής
επιτροπής, αποφάσισε και µε πολιτικά κριτήρια αυτή τη λύση. 

Από ’κει και πέρα, η Αντιπολίτευση και ιδιαίτερα η Αξιωµατική
µονίµως και συνεχώς κάνει σπέκουλα µε το θέµα. Lockdown απο-
φασίσαµε εµείς; Λέγανε: «Όχι, δεν έπρεπε να κλείσετε». Όταν
ανοίγαµε, λέγανε: «Όχι, δεν έπρεπε να ανοίξετε». Συνεχώς µόνο
και πάνω απ’ όλα το στενό πολιτικό, το κοµµατικό συµφέρον.

Και να κλείσω µε το τελευταίο θέµα, κύριε Πρόεδρε, το ζήτηµα
των θανάτων, το αν είναι πολλοί θάνατοι ή όχι. Είµαι γιατρός, έχω
δουλέψει και σε ΜΕΘ. Γνωρίζω τι σηµαίνει νοσοκοµείο, γνωρίζω
τι σηµαίνει θάνατος, γνωρίζω τι σηµαίνει διασωλήνωση στον διά-
δροµο ή εκτός θαλάµου ή εκτός µονάδων εντατικής θεραπείας.
Παρά του ότι µε βάση τα προηγούµενα δεν υπάρχει καµµία αµ-
φιβολία ότι φυσικά και είναι αρκετοί και τους χρειαζόµαστε και
αυτούς τους υγειονοµικούς που είναι εκτός νοσοκοµείων, η Κυ-
βέρνηση φρόντισε αυτά τα δύο χρόνια -µπήκαµε στον τρίτο- το
προσωπικό που υπάρχει τώρα στα νοσοκοµεία να είναι πολύ
πολύ περισσότερο, αφαιρώντας και τους ανεµβολίαστους που
είναι εκτός. Έγιναν και προσλήψεις µόνιµου προσωπικού και επι-
κουρικού, όσο απαιτείτο. Φυσικά, πάντοτε εχθρός του καλού
είναι το καλύτερο. 

Ένα άλλο ζήτηµα που θίγετε και θέλω να πω µια άποψη, που
ίσως δεν έχει εκφραστεί από αλλού και µπορεί και να µην εκφρα-
στεί, είναι τα αίτια των θανάτων. Είπαµε για κάποια άτοµα εκτός
µονάδας, εκτός ΜΕΘ, στον διάδροµο και όλα αυτά. Πάντοτε το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας είχε προβλήµατα και τώρα υπάρχουν
προβλήµατα, αλλά σαφώς και όταν µετράµε δείκτες νοσηρότη-
τας και θνησιµότητας είναι πολύ δύσκολο να βγάλεις στατιστι-
κές, αν αφορούν στις ίδιες ηλικιακές οµάδες, αν υπάρχουν
συνοδά νοσήµατα. Σαφώς και υπάρχει διαφορετική θνησιµότητα
στα καλά οργανωµένα κεντρικά νοσοκοµεία από τα περιφερει-
ακά. Όταν έχεις έναν υγειονοµικό πόλεµο, όλα τα µέσα, προσω-
πικό και υλικοτεχνική υποδοµή, πρέπει να διατίθενται για το
καλύτερο, για το καλό του πολίτη, για τον ασθενή. 

Να προσθέσω ένα άλλο, µια προσωπική µου εµπειρία. Προχ-
θές στο αεροδρόµιο, κύριε Υπουργέ, συζητούσα µε έναν δια-
πρεπή Έλληνα καθηγητή της ιατρικής στο Λονδίνο για ένα θέµα
που το γνωρίζετε. Μου έλεγε ότι όχι τώρα, αλλά διαχρονικά χά-
νουµε πολλά περιστατικά από το ότι δεν κινητοποιούµε τους αρ-
ρώστους έγκαιρα. Δεν έχουµε κινητοποίηση. Δεν έχουµε
αρκετούς φυσικοθεραπευτές, εργοθεραπευτές στα νοσοκοµεία.
Υστερούµε στην αποκατάσταση. Ενώ έχουµε υψηλού επιπέδου
ιατρικό κυρίως, αλλά και νοσηλευτικό προσωπικό, ενώ έχουµε
πολύ καλά µηχανήµατα, ενώ ξοδεύουµε πολλά λεφτά για φάρ-
µακα -δεν λυπόµαστε να δώσουµε το καλύτερο, το ακριβότερο
φάρµακο αν το χρειάζεται ο ασθενής- χάνονται περιστατικά
επειδή δεν τους κινητοποιούµε και παθαίνουν κατακλίσεις.
Έχουµε κατακλίσεις που οδηγούν στη σηψαιµία και στον θάνατο
που δεν θα έπρεπε να το έχουµε. 

Και να ξέρετε πολύ καλά, φυσικά και στις µέρες της πανδηµίας
χάσαµε και αρρώστους από κατακλίσεις όχι σε µονάδες εντατι-
κής θεραπείας που είναι περισσότερο το προσωπικό και η επί-
βλεψη. Όµως, και στις κλινικές COVID όταν γίνεται επίσκεψη µια
φορά ή το πολύ δύο από τους γιατρούς -και δεν ξέρω- τρεις ή
τέσσερις φορές από τις νοσηλεύτριες για τη νοσηλεία των ασθε-
νών, σαφώς και δεν υπάρχει η κινητοποίηση που πρέπει. Και νο-
µίζω ότι ήρθε η ώρα να δει και η Ελλάδα το ζήτηµα της
αποκατάστασης, το ζήτηµα της κινητοποίησης, το ζήτηµα της
παροχής ποιότητας υπηρεσιών υγείας και του ελέγχου της ποι-
ότητας παροχής υπηρεσιών υγείας.

Με όλες αυτές τις σκέψεις, µε πολλή χαρά και περηφάνια ψη-
φίζουµε το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Τζηκαλάγια.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-

ληνικής Λύσης κ. Βασίλειος Βιλιάρδος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιγραµµατικά

στο νοµοσχέδιο, αφού αναφέρθηκε αναλυτικά η εισηγήτριά µας.
Τα σχέδια για το κτήριο επιµελήθηκε ο Ιταλός αρχιτέκτονας, Ρέν-
τσο Πιάνο, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, ο οποίος σχε-
δίασε και το Νοσοκοµείο της Κοµοτηνής του ιδρύµατος, ενώ µε
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σχέδιο του ιδίου θα γίνει η αναβάθµιση του µουσείου της Σπάρ-
της που θα χρηµατοδοτηθεί, επίσης, από το Ίδρυµα «Σταύρος
Νιάρχος». 

Εύλογα, λοιπόν, αναρωτιόµαστε γιατί τέτοια προτίµηση στον
Ιταλό, όταν ασφαλώς υπάρχουν αρκετοί αξιόλογοι Έλληνες αρ-
χιτέκτονες. Επίσης, γιατί απαγορεύεται η αρχιτεκτονική παρέµ-
βαση στο κτήριο µε το άρθρο 10 της σύµβασης; Αλήθεια, ποιος
θα αναλάβει το κόστος κατεδάφισης του υπάρχοντος υφιστάµε-
νου κτηρίου;

Στις υπόλοιπες διατάξεις του σχεδίου νόµου. Είναι προβληµα-
τικές οι συνεχείς παρατάσεις χωρίς σχεδιασµό, σηµειώνοντας
πως τα χρήµατα που έχουν προβλεφθεί στον προϋπολογισµό
του 2022 για την πανδηµία θα φτάσουν, πιθανότατα, µόνο έως
τα µέσα του έτους. Βέβαια, ο προϋπολογισµός είναι ήδη για τα
σκουπίδια, όπως ακριβώς είχαµε προβλέψει όταν κατατέθηκε,
ενώ θα πρέπει να σταµατήσει, επιτέλους, η φορολογική ληστεία
των Ελλήνων µε τον ΦΠΑ στις αυξηµένες τιµές. 

Στις παρατάσεις συµπεριλαµβάνεται η µίσθωση µέσων ιδιωτών
για αεροδιακοµιδές ασθενών, µε το άρθρο 55. Ποιος είναι ο
λόγος; Δεν χρησιµοποιείται η δωρεά αεροσκαφών από το
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» που, µάλλον, έχει παραδοθεί;

Στο άρθρο 45 και 46 είναι απαράδεκτο να παρατείνεται το κα-
θεστώς ανανέωσης των vouchers αντί για επιστροφή χρηµάτων.
Τι θα γίνει, εάν µε την ακρίβεια χρειαστεί κάποιος τα χρήµατα
για να πληρώσει το ρεύµα, αντί να έχει ένα voucher για καλοκαι-
ρινές διακοπές; Δεν είναι παράδοξο;

Ειδικά, όσον αφορά το άρθρο 45, παρατείνεται το καθεστώς
µίσθωσης ξενοδοχείων καραντίνας, χωρίς να δίνεται το κόστος
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Δυστυχώς, συµβαίνει συ-
νήθως και σε πολλά άλλα. Πόσο µας κόστισαν, αλήθεια, τα ξε-
νοδοχεία καραντίνας το 2021; Δεν πρέπει να γνωρίζουµε για να
προϋπολογίσουµε τουλάχιστον το 2022; Έτσι, όλα στον αέρα;

Στα υπόλοιπα θέµατα της οικονοµίας τώρα, θα επαναλάβουµε
την πρότασή µας για να την ακούσουν οι πολίτες και να το απαι-
τήσουν, αφού η Κυβέρνηση ως υποχείριο των δανειστών, δεν
έχει την πρόθεση να την προωθήσει εξ όσων, τουλάχιστον µέχρι
σήµερα, γνωρίζουµε. 

Ειδικότερα, η Ελλάδα βιώνει µία κατακόρυφη άνοδο των τιµών,
που δεν οφείλεται σε έναν κανονικό πληθωρισµό, όπως λέγεται
εδώ, όπως αυτός των Ηνωµένων Πολιτειών, όπου αυξάνονται µεν
οι τιµές λόγω της νοµισµατικής και δηµοσιονοµικής επεκτατικής
πολιτικής, λόγω της ανόδου της ποσότητας χρήµατος δηλαδή,
αλλά αυξάνονται και οι µισθοί. 

Αντίθετα, η άνοδος των τιµών στην Ελλάδα οφείλεται κατά
50%, στη λάθος πολιτική της Κυβέρνησης, όσον αφορά στην
ενέργεια και στην προσφορά κατοικίας, δηλαδή στη βίαιη απο-
λιγνιτοποίηση, στην αισχροκέρδεια του χρηµατιστηρίου ενέρ-
γειας, στις κατασχέσεις σπιτιών που παραµένουν κενά –τα
παίρνουν οι τράπεζες και τα αφήνουν κενά, κλειστά-, στη µη κα-
τασκευή νέων οικιών λόγω των µνηµονίων και, τέλος, στη µη
ύπαρξη δηµοσίου οργανισµού κατασκευής κατοικιών. Το υπό-
λοιπο 50% οφείλεται σε εξωγενείς παράγοντες, κυρίως στη λαν-
θασµένη ενεργειακή πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία
είναι κυριολεκτικά καταστροφική, ενώ οι συνέπειες του πολέµου
δεν έχουν ακόµη εµφανιστεί σε όλη τους την έκταση. 

Οι λύσεις εδώ είναι: 
Η µείωση του ΦΠΑ στα είδη πρώτης ανάγκης, στην ενέργεια

και στα αγροτικά εφόδια, έτσι ώστε να µην αισχροκερδεί το δη-
µόσιο, όπως µε τα επιπλέον 280 εκατοµµύρια ευρώ του ΦΠΑ, το
πρώτο δίµηνο του 2022. 

Επίσης, η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών για να αυξη-
θούν τα πραγµατικά εισοδήµατα των εργαζοµένων, τα χρήµατα
που µπαίνουν στις τσέπες τους, χωρίς να επιβαρυνθούν οι ελά-
χιστες µικροµεσαίες επιχειρήσεις που µας έχουν αποµείνει. 

Ακόµα, η τοποθέτηση πλαφόν στα ενοίκια, όπως ακριβώς έχει
νοµοθετηθεί προ πολλού στη Γερµανία. 

Τέλος, ο έλεγχος της αγοράς ειδικά της ενεργειακής, όπως
έχει αποφασιστεί στην Ιταλία. 

Εάν δεν δροµολογηθούν όλα αυτά άµεσα, είναι αδύνατον να
επιβιώσει η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων που ήδη δεν
ανταπεξέρχονται µε τον οικογενειακό τους προϋπολογισµό,

πόσω µάλλον όταν επιδεινωθεί η εισοδηµατική τους κατάσταση
λόγω του πολέµου. 

Βέβαια, εάν δεν το απαιτήσουν οι πολίτες, ακόµη και αν χρει-
αστεί να πληµµυρίσουν τους δρόµους, δεν θα επιτευχθεί, αφού
η Κυβέρνηση δεν ακούει κανέναν. Είναι η Κυβέρνηση που σπα-
τάλησε κυριολεκτικά 44 δισεκατοµµύρια ευρώ για τα αχρείαστα
lockdown –όχι για την πανδηµία, για τα αχρείαστα lockdown-,
χρεώνοντας ανάλογα τη χώρα. Οπότε σήµερα, ισχυρίζεται πως
δεν έχει δηµοσιονοµικό χώρο, παρά το ότι τα µέτρα που εµείς
προτείνουµε δεν επιβαρύνουν τον προϋπολογισµό. 

Ειδικά όσον αφορά στον τουρισµό, δεν θα πληγεί µόνο από τα
αυξηµένα εισιτήρια των αεροπορικών και ακτοπλοϊκών εταιρειών
ή από την άνοδο της βενζίνης αυτών που επισκέπτονται την Ελ-
λάδα οδικώς, θα πληγούν επιπλέον τα κέρδη των ξενοδοχείων
µας, κατ’ επέκταση των επιχειρήσεων που τα προµηθεύουν, µε
αποτέλεσµα µαζικές ζηµίες και χρεοκοπίες –το λέµε από τώρα-,
αφού τα περισσότερα έχουν πουλήσει ήδη τουριστικά πακέτα σε
χαµηλές τιµές, συγκριτικά µε αυτές που θα διαµορφωθούν το
καλοκαίρι, λόγω του στάσιµου πληθωρισµού. 

Εποµένως, θα χρειαστεί η στήριξη του τουρισµού για την
οποία πρέπει αυτόν τον χρόνο να φροντίσει η Κυβέρνηση, µεταξύ
άλλων, µε την αύξηση του κοινωνικού τουρισµού, όπου πρέπει
να επενδυθούν τουλάχιστον 300 εκατοµµύρια ευρώ αντί των 12
εκατοµµυρίων ευρώ –αν είναι δυνατόν, 12 εκατοµµύρια ευρώ για
κοινωνικό τουρισµό!- που αναφέρονται στον προϋπολογισµό.
Έτσι θα επιδοτείται, τουλάχιστον, η εργασία και όχι η ανεργία,
όπως τα προηγούµενα δύο χρόνια, ενώ φυσικά πρέπει να υπο-
στηριχθεί επιτέλους ο πρωτογενής µας τοµέας όπου ήταν ο µο-
ναδικός το 2021 που παρουσίασε αυτού του µεγέθους υστέρηση
επενδύσεων, πλην του 14%. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Πόσω
µάλλον, όταν υπάρχει ο κίνδυνος µιας επισιτιστικής κρίσης για
την οποία δεν βλέπουµε δυστυχώς, να λαµβάνονται σοβαρά
µέτρα. Για παράδειγµα, η απαγόρευση των εξαγωγών προϊόν-
των, που προβλέπονται ελλείψεις κατά το παράδειγµα της Βουλ-
γαρίας και άλλων χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Κλείνοντας, είναι φανερό πως η σηµερινή κρίση δεν έχει καµ-
µία σχέση µε όλες τις προηγούµενες ούτε µε αυτήν του στασι-
µοπληθωρισµού της δεκαετίας του 1970 όπως λέγεται, κυρίως
λόγω της τότε ανόδου της τιµής του πετρελαίου και της εξόδου
των Ηνωµένων Πολιτειών από τον κανόνα του χρυσού. Τότε η
κρίση ήταν, κυρίως, ενεργειακή, ενώ υπήρχε γεωπολιτική σταθε-
ρότητα και το παγκόσµιο χρέος, κρατικό, ιδιωτικό και εταιρικό,
ήταν πολύ χαµηλό, έχοντας, όµως, τότε διαρκέσει περίπου δέκα
χρόνια µε τον πληθωρισµό να υπερβαίνει το 25%. 

Σήµερα, η κρίση είναι πολύπλευρη, καθώς αφορά στην ενέρ-
γεια, στην πράσινη µετάβαση, στον στασιµοπληθωρισµό, στην
πανδηµία που, βέβαια, συνεχίζεται, στη γεωπολιτική αστάθεια,
λόγω κυρίως του πολέµου στην Ουκρανία, αλλά και άλλων που
συµβαίνουν ή προβλέπονται, στο δυτικό νοµισµατικό σύστηµα
που αµφισβητείται από τη Ρωσία και την Κίνα -δεν το λέει κανείς,
αλλά πράγµατι αυτό συµβαίνει-, στις µοναδικές στα ιστορικά
χρονικά κυρώσεις και στις συνέπειές τους κ.ο.κ.. 

Εποµένως, θα είναι πολύ πιο απειλητική και επικίνδυνη, ενώ µάλ-
λον η κρίση θα διαρκέσει αρκετά χρόνια, αφού πρόκειται στην
ουσία για µια αλλαγή παραδείγµατος, όπως λέµε στην οικονοµία
-όπως είχαµε προβλέψει πολύ πριν-, και ήταν αναµενόµενο. 

Στο πλαίσιο αυτό οφείλουµε, ειδικά εµείς οι Έλληνες, να προ-
σέξουµε πάρα πολύ, λαµβάνοντας έγκαιρα τα κατάλληλα µέτρα,
αφού η Ελλάδα είναι αφ’ ενός µεν υπερχρεωµένη τόσο όσον
αφορά στον δηµόσιο τοµέα, όσο και στον ιδιωτικό, παράγοντας
επιπλέον δίδυµα ελλείµµατα αφ’ ετέρου υποθηκευµένη στους
δανειστές -δεν πρέπει να το ξεχνάµε- ως αποτέλεσµα του εγκλη-
µατικού PSI, γι’ αυτό κάνουν ό,τι θέλουν και τοποθετούν όποιες
κυβερνήσεις θέλουν. 

Λύσεις, βέβαια, υπήρχαν και υπάρχουν, ανέκαθεν, χωρίς,
όµως, να έχουν δροµολογηθεί ποτέ, δυστυχώς, µέχρι σήµερα,
κάτι που τώρα δεν επιτρέπεται σε καµµία περίπτωση υπό τις συν-
θήκες που επικρατούν. Χωρίς καµµία υπερβολή, έχει φτάσει η
«ώρα µηδέν» για την Ελλάδα, κάτι που ελπίζουµε να γίνει κατα-
νοητό από τους Έλληνες αφού, η Κυβέρνηση φαίνεται πως αδυ-
νατεί να το καταλάβει. 

11012 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Βιλιάρδο.
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-

χία κ. Αθανάσιος Παπαδόπουλος. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευπρόσδεκτη και η νέα δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρ-

χος», αυτή τη φορά για το νέο Νοσοκοµείο Σπάρτης. Εκείνο
όµως, που διακυβεύεται κυρίως, αυτή την τραγική ιστορική πε-
ρίοδο των πολλαπλών κρίσεων, είναι η τύχη του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας. Τι διαπιστώνουµε; Ένα µεθοδευµένο
κατεδαφιστικό νεοφιλελεύθερο αναθεωρητισµό σε όλα τα ζητή-
µατα που αφορούν στην προοπτική του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. 

Η Κυβέρνηση µε τις εµµονές της µετατρέπει και το Γενικό Νο-
σοκοµείο Σπάρτης σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, αν και
γνωρίζει καλά τι συζήτησαν και σε προηγούµενη ολοµέλεια για
το Παιδιατρικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης, τα πλεονεκτήµατα
του δηµόσιου δικαίου. Απέσυρε προσωρινά την κατάργηση της
συνταγογράφησης στα δυόµισι εκατοµµύρια ανασφάλιστους,
αλλά το πρόβληµα παραµένει. 

Σήµερα, µετά από τις νέες παρατάσεις που κάνει, θέτουµε ένα
µείζον ζήτηµα. Ποια είναι η συνολική κυβερνητική στάση απέ-
ναντι στο ανθρώπινο δυναµικό του Εθνικού Συστήµατος Υγείας,
στη στελέχωση, στη µονιµότητα, στην πλήρη και αποκλειστική
απασχόληση των γιατρών, στις αποδοχές, στα κίνητρα για τις
άγονες ειδικότητες, τις άγονες προκηρύξεις, στην επιστροφή
στην Ελλάδα του πολύτιµου δυναµικού που αναγκάστηκε να µε-
ταναστεύσει;

Οι ευαισθησίες, κύριε Βρούτση, µετριούνται στην πράξη, όχι
στη θεωρία. Στις 31 Δεκεµβρίου λήγουν οι συµβάσεις των δεκα-
πέντε χιλιάδων επικουρικών και συµβασιούχων λειτουργών του
ΕΣΥ. Με τη µέχρι τώρα κυβερνητική επιλογή οδηγούνται σε από-
λυση. 

Θέλουµε να θυµίσουµε ότι ακυρώθηκαν οι ανακοινώσεις των
τεσσάρων χιλιάδων προσλήψεων που έγιναν τον Σεπτέµβρη του
2020 στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, από τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη. Επίσης, τον Σεπτέµβρη του 2021 ακυρώθηκαν οι τέσ-
σερις χιλιάδες εννιακόσιες δέκα προσλήψεις και αυτές οι οποίες
έχουν δροµολογηθεί για τις τοπικές µονάδες υγείας, ακόµη δεν
έχουν πάρει τον δρόµο για να υπηρετήσουν τις ανάγκες στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Στις 31 Δεκεµβρίου οδηγούνται σε από-
λυση και οι επτά χιλιάδες ανεµβολίαστοι, εξαθλιωµένοι χωρίς
αποδοχές, στην περίοδο της αχαλίνωτης ακρίβειας, της επισιτι-
στικής κρίσης, της φτωχοποίησης. 

Σήµερα υπηρετούν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας τέσσερις χι-
λιάδες, εξακόσιοι πενήντα λιγότεροι από τον Ιούλιο του 2019. Η
ΟΕΝΓΕ και η ΠΟΕΔΗΝ έχουν ανακοινώσει τα κενά που υπάρχουν
µε τους υπάρχοντες οργανισµούς. Και βέβαια, ξέρουµε ότι χρει-
άζεται επικαιροποίησή τους για να δούµε πως θα ανταποκριθούν
και στα συµπεράσµατα που έχουµε βγάλει για τις περιφερειακές
ανισότητες µέσα στο σύστηµα και στις σηµερινές ανάγκες του
συστήµατος. 

Θέλουµε να πούµε ότι σε αυτή την περίοδο διαπιστώνει και ο
Κυριάκος Μητσοτάκης την αναγκαιότητα, τη χρησιµότητα για
συµµαχικές κυβερνήσεις. Το έκανε χθες. Όταν, όµως, τα ζητή-
µατα τα οποία αφορούν στην τύχη και στην προοπτική του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας είναι ζητήµατα προγραµµατικών
συγκλίσεων, το ζήτηµα που µπαίνει είναι ποιος ακριβώς είναι ο
σχεδιασµός που προτείνει η Κυβέρνηση για συµµαχίες, πάνω στο
ενδεχόµενο του να δώσει ο λαός την αναγκαιότητα, την οποία
εµείς κρίνουµε χρήσιµη για συµµαχική προοδευτική διακυβέρ-
νηση. 

Με ποιο, λοιπόν, σχέδιο; Με το σχέδιο για την ακύρωση της
φιλοσοφίας του ιδρυτικού νόµου για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Ένα εναλλακτικό κυβερνητικό σχέδιο, δίνει προτεραιότητα στις

προγραµµατικές συγκλίσεις υπεράσπισης του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας και στην αντιµετώπιση ασφαλώς, της ακρίβειας, της
ενεργειακής κρίσης, των προβληµάτων της παραγωγής, της
επάρκειας τροφίµων. Μια συµµαχική προοδευτική κυβέρνηση
µπορεί να κάνει αφάνταστα καλύτερες επιλογές για την αντιµε-
τώπιση της υγειονοµικής κρίσης και την προστασία της δηµόσιας
υγείας, καθώς συνειδητοποιείται και παγκόσµια η χρησιµότητα
των δηµόσιων συστηµάτων υγείας. 

Να επισηµάνουµε µερικές από αυτές. Τολµηρή ετήσια αύξηση
των δαπανών του κρατικού προϋπολογισµού για την υγεία µε
στόχευση το 7% του ΑΕΠ. Και, βέβαια, υπήρχε αναγκαιότητα για
1 δισεκατοµµύριο ευρώ επιπλέον στον προϋπολογισµό το 2022.
Πολύ καλύτερη αξιοποίηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας για δράσεις πρόληψης, πρωτοβάθµιας φρον-
τίδας υγείας, εξοπλισµού του ΕΣΥ και υπήρχε αναγκαιότητα που
επισηµάναµε για 1 δισεκατοµµύριο ευρώ περισσότερα, σε αυτά
που έβαλε η Κυβέρνηση. Θεσµική και οργανωτική ανασυγκρό-
τηση του ΕΣΥ χωρίς καταργήσεις νοσοκοµείων ή τµηµάτων τους,
όπως και ασφαλώς  επικαιροποίηση των οργανισµών των νοσο-
κοµείων. 

Άλλη πρόταση είναι η ενίσχυση των αυτοτελών τµηµάτων επει-
γόντων περιστατικών και του ΕΚΑΒ. Υπάρχει σηµαντικός αριθµός
αιτήσεων µόνιµων προσλήψεων για την κάλυψη των διαχρονικών
εντοπισµένων κενών και την απορρόφηση όλων των θέσεων επι-
κουρικών γιατρών, νοσηλευτών και συµβασιούχων µαχητών του
ΕΣΥ. Θυµίζουµε ότι επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ είχαν γίνει οκτώ-
µισι χιλιάδες µόνιµες προσλήψεις γιατρών, νοσηλευτών και
άλλων λειτουργών. 

Αξιοποίηση των επτά χιλιάδων ανεµβολίαστων, που τους χρει-
άζεται το σύστηµα υγείας. Αυτόµατη αναπλήρωση όλων των κε-
νούµενων θέσεων από συνταξιοδοτήσεις και αποχωρήσεις.
Θεσµοθέτηση κινήτρων για τις άγονες ειδικότητες -αναισθησιο-
λογίας, επειγοντολογίας, ογκολογίας, ακτινοθεραπευτικής, νε-
φρολογίας, κυτταρολογίας κ.λπ.- στη βάση, όµως,
συγκεκριµένων κινήτρων. Η Κυβέρνηση µπορεί να µιλάει για κί-
νητρα, αλλά δεν τα θεσµοθετεί. Μπορεί να λέει ότι δεν έχουµε
αναισθησιολόγους ή επειγοντολόγους, αλλά δεν κάνει τίποτα για
συγκεκριµένη θέσπιση κινήτρων. 

Ασφαλώς αύξηση των αποδοχών των λειτουργών του ΕΣΥ, κα-
τοχύρωση της µονιµότητας µε ατοµικές κρίσεις στις συνελεύσεις
των τοµέων, όπως γνωρίζουµε και ένταξη στα βαρέα και ανθυγι-
εινά.

Μια προοδευτική κυβέρνηση, συνειδητοποιώντας τον πολύ-
τιµο ρόλο της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, θα έκανε ασφα-
λώς τον διπλασιασµό των τοπικών µονάδων υγείας και βέβαια,
θα αξιοποιούσε καλύτερα και τους συµβεβληµένους µε τον
ΕΟΠΥΥ ιδιώτες γιατρούς και βέβαια, δεν θα διανοούνταν την κα-
τάργηση της συνταγογράφησης των ανασφάλιστων. Οφείλει η
Κυβέρνηση να τα κάνει όλα αυτά. 

Εµείς θα ακούγαµε και την επιτροπή εµπειρογνωµόνων για τα
µέτρα χαλάρωσης αυτή την περίοδο που συνεχίζονται τα πολλά
κρούσµατα και βέβαια, ο υπερβολικός αριθµός θανάτων και στην
παταγώδη αποτυχία της Κυβέρνησης σε όλες τις κρίσιµες µάχες
που είχαµε σ’ αυτό το χρονικό διάστηµα, στα κρίσιµα ζητήµατα
που διαχειρίστηκε για τον λαό και τη χώρα, η προετοιµασία εναλ-
λακτικής κυβερνητικής λύσης που στα ζητήµατα της φιλοσοφίας
του ιδρυτικού νόµου του Εθνικού Συστήµατος Υγείας θα φρόν-
τιζε µε κάθε τρόπο να κατοχυρώσει την ποιότητα προς το ολο-
κληρωµένο και ποιοτικό ΕΣΥ, θα ήταν µια προτεραιότητα στη
βάση της οποίας εµείς θέλουµε να οικοδοµήσουµε τις συγκλίσεις
της εναλλακτικής προοδευτικής διακυβέρνησης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Παπαδόπουλε.

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Ανδρέας Πουλάς. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από δυο

χρόνια πανδηµίας και µε όσα έχουν συµβεί στη χώρα µας, και
εννοώ τους σκληρούς δείκτες της πανδηµίας µε είκοσι οκτώ χι-
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λιάδες νεκρούς από κορωνοϊό, µε τα κρούσµατα καθηµερινά να
βρίσκονται σε πολύ υψηλά επίπεδα και µε τον αριθµό των δια-
σωληνωµένων να είναι παγιωµένος τις τελευταίες ηµέρες στους
τριακόσιους πενήντα και ενώ η κοινωνία και η οικονοµία δεν
έχουν συνέλθει από τις συνέπειες των δυο χρόνων παλινωδίας
και αντιφατικότητας, εσείς συνεχίζετε να φέρνετε στη Βουλή ένα
σχέδιο νόµου το οποίο συνεχίζει τη συνήθη τακτική σας των πα-
ρατάσεων, χωρίς -για άλλη µια φορά- να δίνετε λύση σε σηµαν-
τικά προβλήµατα της δηµόσιας υγείας. 

Στα τρία, περίπου, χρόνια της κυβερνητική σας θητείας δεν
έχετε ολοκληρωµένο σχέδιο για τη δηµόσια υγεία. Δεν έχετε δια-
βουλευτεί µε τους πολίτες και µε την κοινωνία προκειµένου να
εκπονήσετε αυτό το σχέδιο, το οποίο θα ανταποκρίνεται στις
υγειονοµικές ανάγκες του πληθυσµού της χώρας.

Μέσα σε όλα αυτά, φέρνετε προς ψήφιση το έργο 8 της από
6-9-2018 σύµβασης δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος»,
το οποίο το χρησιµοποιείτε ως προκάλυµµα για να έχετε τη θε-
τική µας ψήφο. Παρά το προφανές όφελος από την κατασκευή
ενός νέου, σύγχρονου νοσοκοµείου στην Πελοπόννησο, το νέο
Γενικό Νοσοκοµείο Σπάρτης, δεν θα αφήσω ασχολίαστη την επι-
λογή σας να περιβληθεί µε τη µορφή του νοµικού προσώπου
ιδιωτικού δικαίου. 

Όσον αφορά, λοιπόν, στο καθεστώς του νοµικού προσώπου
ιδιωτικού δικαίου έχω εκφράσει πολλές φορές την άποψή µου
κατά την ψήφιση των νοµοσχεδίων και στο παρελθόν που αφο-
ρούσαν στο Παιδιατρικό Νοσοκοµείο της Θεσσαλονίκης και στο
Νοσοκοµείο της Κοµοτηνής. Με το καθεστώς αυτό, στην ουσία,
επιτρέπετε την άλωση του δηµόσιου συστήµατος υγείας από τον
ιδιωτικό τοµέα. Δηµιουργείτε νοσοκοµεία δύο ταχυτήτων, ελα-
στικές σχέσεις εργασίας, δίνετε το πράσινο φως για κατά παρέκ-
κλιση συµβάσεις προµηθειών, διορισµούς από το παράθυρο και
άλλες µεθοδεύσεις.

Εσείς µας αναφέρετε συνέχεια ως καλό παράδειγµα νοµικού
προσώπου ιδιωτικού δικαίου το Νοσοκοµείου «Παπαγεωργίου»
της Θεσσαλονίκης. Εµείς µπορούµε να σας αναφέρουµε µια
πλειάδα νοσοκοµείων τόσο στην Αθήνα, όσο και στη Θεσσαλο-
νίκη, αλλά και τα µεγάλα πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία σε διάφο-
ρες περιοχές της χώρας τα οποία είναι νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου και τα οποία λειτουργούν πολύ καλά.

Ακούµε συνεχώς την ηγεσία του Υπουργείου Υγείας να µιλάει
για τον νέο υγειονοµικό χάρτη και αναρωτιέµαι: Με ποια λογική
και µε ποια βάση; Για ποιον υγειονοµικό χάρτη µιλάτε, όταν απο-
φασίζετε να δηµιουργήσετε στο νοσοκοµείο αυτό, που δηµιουρ-
γείτε τώρα, οκτώ κλίνες ΜΕΘ και δώδεκα κλίνες ΜΑΦ, όταν δίπλα
σας υπάρχει η Καλαµάτα, η Τρίπολη και η Κόρινθος. Και τα τρία
νοσοκοµεία έχουν εντατικές. Με ποια λογική το κάνετε; Θεω-
ρείτε, λοιπόν, ότι και στην Αργολίδα, µε τις δύο νοσηλευτικές µο-
νάδες, χρειάζεται αυτή τη στιγµή να φτιαχτεί µια ΜΕΘ; Γιατί να
την κάνετε; Γιατί δεν λέτε τίποτα γι’ αυτό; Άρα, πάτε χωρίς σχέ-
διο. Μιλάτε για υγειονοµικό χάρτη, αλλά δεν έχετε σχέδιο.

Ένα άλλο σηµαντικό θέµα που θέλω να θίξω είναι το θέµα των
ανασφάλιστων. Ξέρουµε πολύ καλά ότι στις 15 Απρίλη τελειώνει.
Μετά τι θα γίνει; Θα ξαναπάνε πάλι οι ανασφάλιστοι στα δηµόσια
νοσοκοµεία; Τώρα θεωρείτε ότι είναι υπεύθυνος ο ιδιωτικός το-
µέας. Θεωρείτε, λοιπόν, ότι ο ιδιωτικός τοµέας ήταν αυτός που
εκτόξευσε τη φαρµακευτική δαπάνη. Άρα τον πετάτε έξω και λέτε
ότι είναι κακός ο ιδιωτικός τοµέας και ότι θα πάτε στο δηµόσιο.
Φάσκετε και αντιφάσκετε. Δεν έχει λογική. Δεν έχετε πρόγραµµα.

Κύριε Υπουργέ, ακόµη περιµένουµε να δούµε το νοµοσχέδιο
για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Ακούµε για απογευµατινά
χειρουργεία, αλλά ακόµη κάτι µαγειρεύετε. Προσπαθείτε να
δείτε αντιδράσεις για να προχωρήσετε;

Ας πάµε παρακάτω. Τι έχετε κάνει µε προσλήψεις µόνιµου
προσωπικού στα δηµόσια νοσοκοµεία; Οι υγειονοµικοί είναι λι-
γότεροι από τρεις χιλιάδες εξακόσιους. Σε ποιο σηµείο βρίσκον-
ται οι προσλήψεις που έχετε εξαγγείλει; Ποιο είναι το µέλλον του
επικουρικού προσωπικού; Θα κάνουµε µια καινούργια στρατιά
συµβασιούχων και θα τους πηγαίνουµε µε βάση τα κοµµατικά
κριτήρια για να µας ψηφίζουν; Αυτό επιδιώκετε; 

Πότε, επιτέλους, θα υλοποιηθεί το αίτηµα των υγειονοµικών
για την ένταξη τους στα βαρέα και ανθυγιεινά που εκκρεµεί, ενώ

υπάρχει θετική εισήγηση εδώ και µήνες; Τι γίνεται µε το αφορο-
λόγητο των γιατρών για τις εφηµερίες; Ποτέ θα αναβαθµίσετε
µισθολογικά το υγειονοµικό προσωπικό; Περιµένετε να ξεκινή-
σουν τα απογευµατινά ιατρεία για να δουν αύξηση στον µισθό
τους; Θα πάρουν κάποιες ειδικότητες, οι χειρουργοί και κάποιοι
νοσηλευτές που θα είναι στο χειρουργείο, κάποια αύξηση στον
µισθό τους και θα θεωρήσουµε πως λύσαµε το πρόβληµα; 

Είναι ουσιαστικά προβλήµατα αυτά. Πρέπει να δείτε την ανα-
βάθµιση των µισθών των γιατρών, του υγειονοµικού προσωπικού.
Ποιος είναι ο σχεδιασµός σας για την ενίσχυση των περιφερει-
ακών νοσοκοµείων, που αντιµετώπισαν και τη µεγαλύτερη πίεση
στη διαχείριση της πανδηµίας, λόγω των ελλείψεων σε προσω-
πικό και εξοπλισµό; Πότε θα κάνετε επιτέλους την τροποποίηση
των οργανισµών; 

Ακόµα µια φορά φέρνετε παράταση. Πότε επιτέλους, θα µας
ενηµερώσετε στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων για τις δω-
ρεές; Θυµάµαι πριν από ενάµιση χρόνο τον κ. Κικίλια και τον κ.
Κοντοζαµάνη που ήρθαν και µας ενηµέρωσαν για το ύψος των
δωρεών τότε, που ήταν 89 εκατοµµυρίων ευρώ. Εσείς τίποτα.
Άκρα του τάφου σιωπή. 

Θεωρείτε ότι µπορείτε µε παρατάσεις να διαχειρίζεστε τη δη-
µόσια υγεία, η οποία πηγαίνει µε αυτόµατο πιλότο βασισµένη
µόνο στο φιλότιµο των στελεχών που υπηρετούν στο σύστηµα; 

Και ενώ το ΕΣΥ βρίσκεται στη χειρότερη κατάσταση από την
αρχή της πανδηµίας -µε λιγότερο προσωπικό, µε εξουθενωµέ-
νους υγειονοµικούς και χωρίς ουσιαστική επιβράβευση από την
Κυβέρνηση- εσείς πάτε και κάνετε και άλλη µία αλχηµεία, βάζετε
το άρθρο 88 για να χάσουν τουλάχιστον το δικαίωµα της µονι-
µοποίησης οι Επιµελητές Β’, αυτοί που υπηρετούν τώρα, που αν-
τιµετώπισαν τον κορωνοϊό. 

Αυτά δεν είναι λογικά πράγµατα. Για ποιο λόγο το κάνετε; Γιατί
δεν καταργείτε αυτό το άρθρο 82; Πρέπει να καταργηθεί. Γιατί
µέχρι χθες τι συνέβαινε; Δεν κυλούσαν τα πράγµατα οµαλά;
Τώρα ξαφνικά τι πάθατε και θέλετε να βάλετε αυτό το περίφηµο
άρθρο; Τι σχεδιάζετε; Ποιοι θα έρθουν να καταλάβουν τις θέσεις;

Ειδικά µε την εικόνα που παρουσιάζουµε το τελευταίο διά-
στηµα όσον αφορά στην πανδηµία έχει χαλαρώσει το εµβολια-
στικό πρόγραµµα, βαίνει σε µια σταδιακή κατάργηση. Όλη η
εµβολιαστική εκστρατεία πάει σε διάλυση και σιγά-σιγά δεν θα
υπάρχει τίποτα. 

Από την άλλη µεριά λέµε ότι υπάρχουν οι ανεµβολίαστοι, αυτοί
οι οποίοι µας πολιορκούν καθηµερινά, οι ανεµβολίαστοι υγειονο-
µικοί, οι οποίοι κακώς για εµένα δεν εµβολιάστηκαν, πολύ κακώς,
κάκιστα. Δεν πρέπει, όµως, να δούµε και την άλλη πλευρά; Πρέ-
πει αυτούς τους ανθρώπους να τους εξαθλιώσουµε, να τους
αφήσουµε να πεθάνουν;

Δεν θα πρέπει, λοιπόν, κάποια στιγµή να δούµε το θέµα, να
δώσουµε έστω ένα ποσό 50, 70; Εσείς θα το αποφασίσετε. Πρέ-
πει, όµως, κάτι να γίνει και µε αυτούς τους ανθρώπους. Πρέπει
να το δούµε διαφορετικά. Πρέπει να αλλάξουµε λίγο τη φιλοσο-
φία µας. Δεν είµαστε απάνθρωποι. Ήταν οι άνθρωποι, οι οποίοι
δούλευαν κάποια στιγµή µέσα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Αυτοί
οι άνθρωποι…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άλλα είπε ο ει-
σηγητής σας. Ξεκαθαρίστε την θέση σας στο Κίνηµα Αλλαγής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε.
Συνεχίστε, κύριε Πουλά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν θα µπω σε αυτή τη

διαδικασία.
Εγώ εκφράζω την άποψή µου εδώ από το Βήµα της Βουλής

και λέω αυτό το πράγµα ότι θα πρέπει να το δούµε ανθρώπινα.
Ανθρώπινα πρέπει να το δούµε. Κάποια στιγµή πρέπει να το
δούµε και αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Την ψηφίζετε τη
διάταξη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Θα την ψηφίσουµε, ναι. Να µην το πούµε,
όµως; Να µην πούµε τίποτα; Να πούµε ότι όλα καλά τα κάνετε;
Όχι, δεν είναι έτσι. Δεν τα κάνατε καλά, κύριε Υπουργέ. Δεν τα
κάνετε καλά. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Από πότε δεν µπορούµε να αιτιολο-
γήσουµε την ψήφο µας; Διαβούλευση δεν θέλετε. Αιτιολόγηση

11014 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δεν θέλετε; Αιτιολογεί την ψήφο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Σας παρακαλώ για να τελειώνουµε, να

µην καταχραστώ και τον χρόνο.
Πριν από µερικές ηµέρες επισκέφτηκε τις νοσοκοµειακές µο-

νάδες της Αργολίδας η κ. Γκάγκα. Αυτό που είδα εγώ ήταν το
εξής, µια κουστωδία δεκαπέντε, είκοσι ατόµων προσκείµενοι στη
Νέα Δηµοκρατία, οι οποίοι ήρθαν, κάνανε µια κλειστή σύσκεψη
για τα προβλήµατα –υποτίθεται- των νοσοκοµειακών µονάδων
χωρίς να ακούσουν τους εργαζόµενους. 

Διαβουλευτείτε, κύριε Υπουργέ. Διαβουλευτείτε, δεν θα χά-
σετε ποτέ. Δεν το κάνετε, όµως. Δεν το κάνετε.

Και τελειώνοντας, για εµάς η δηµόσια υγεία συνιστά πρώτιστη
κυβερνητική προτεραιότητα δηµοσίου συµφέροντος. Μην θεω-
ρείτε ότι τα κάνετε όλα καλά και ότι οι πολίτες θα σας δώσουν
συγχωροχάρτι, γιατί όσο κι αν φτιάχνουν κλίµα υπέρ σας τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, να ξέρετε ότι ο κόσµος κάτω βράζει. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Πουλά.

Τον λόγο τώρα έχει η Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Αγγελική Αδα-
µοπούλου.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πριν ξεκινή-
σουµε την ανάλυση των διατάξεων του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου καλό είναι να δούµε την αναγκαιότητά του, την
προσφορότητά του και τη σκοπιµότητα του. Το λέω αυτό, διότι
αναφορικά µε την διαχείριση της πανδηµίας βλέπουµε µια επι-
κίνδυνη κυβερνητική διγλωσσία, η οποία κάποιες φορές γίνεται
και τριγλωσσία. Ενώ από τη µία υπάρχουν κυβερνητικά στελέχη
και Υπουργοί που παρελαύνουν στα τηλεοπτικά παράθυρα και
λένε ότι όλα βαίνουν καλώς µε την πανδηµία, ότι όλα πάνε ρολόι,
ότι έχει αποκλιµακωθεί η κατάσταση, ο κύριος Υπουργός πριν
από λίγες ηµέρες στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων δήλωσε
ότι είναι αναγκαία η παράταση της ισχύος των µέτρων για την
αντιµετώπιση της πανδηµίας. 

Σε αυτό βέβαια, κύριε Υπουργέ, εγώ είµαι µαζί σας. Αναιρέ-
σατε, όµως, τον εαυτό σας, γιατί προ κάποιων ηµερών είχατε δη-
λώσει σε τηλεοπτική εκποµπή ότι είναι αναγκαίο η Κυβέρνηση να
επιµείνει στην άρση, στη χαλάρωση των µέτρων µε το βλέµµα
πάντα στραµµένο στο άνοιγµα του τουρισµού. Η Αναπληρώτρια
Υπουργός, η κ. Γκάγκα -η οποία σηµειωτέων είναι και γιατρός-
σας αναίρεσε λέγοντας ότι το άνοιγµα του τουρισµού πρέπει να
είναι προσεκτικό, ότι έχουµε ακόµη αυξηµένα κρούσµατα, ότι η
κατάσταση στα νοσοκοµεία είναι επιβαρυµένη πάλι γιατί έχουµε
εισαγωγές, αλλά εν πάση περιπτώσει είναι διαχειρίσιµη. 

Εποµένως, αυτό το οποίο σας ρωτώ είναι: Θα βρείτε επιτέλους
έναν κώδικα επικοινωνίας να βγείτε υπεύθυνα στον ελληνικό λαό
και να ανακοινώσετε ποια είναι η πραγµατικότητα µε την κατά-
σταση του κορωνοϊού αυτή τη στιγµή, διότι προκαλείτε σύγχυση;
Και δεν είναι ότι οι απόψεις σας είναι όµορες και απλά διαφέρουν
σε κάποιες µικρολεπτοµέρειες, αλλά διαφέρουν µέρα µε τη
νύχτα µεταξύ των κυβερνητικών στελεχών. 

Βρείτε, λοιπόν, επιτέλους έναν κώδικα συνεννόησης. Ασκείστε,
επιτέλους, µία υπεύθυνη πολιτική, διότι όλη αυτή η χάβρα µε τις
αλληλοαναιρέσεις µπερδεύουν τον κόσµο, αποσυντονίζουν τον
κόσµο και προκαλούν έναν κλονισµό εµπιστοσύνης στους ίδιους
τους πολιτικούς θεσµούς, που παρουσιάζουν κρίση όταν ασκεί-
ται τέτοια πολιτική. 

Πολλώ δε µάλλον, όταν η χώρα µας πανευρωπαϊκά παρουσιά-
ζει τους χειρότερους πανδηµικούς δείκτες ανά εκατοµµύριο πο-
λιτών, θα πρέπει να βγείτε να πείτε την αλήθεια. Σηµειωτέον, το
38,89% των νοσηλευοµένων στις µονάδες εντατικής θεραπείας
αυτή τη στιγµή είναι εµβολιασµένοι. Είναι φαιδρή, λοιπόν, η οποι-
αδήποτε ρητορική σας περί αποκλιµάκωσης της πανδηµίας.

Έχουν περάσει δύο χρόνια από το ξέσπασµα του πρώτου κύ-
µατος. Η Κυβέρνηση φαίνεται ότι κάνει τον µαθητευόµενο µάγο
στις πλάτες των πολιτών. Το λέω αυτό διότι, ήταν η υπερπρο-
σπάθεια των υγειονοµικών, των γιατρών, των νοσηλευτών, αυτών

που χειροκροτούσατε, η οποία σας ξελάσπωσε. Ήταν αυτή η
υπερπροσπάθεια η οποία κατάφερε να καλύψει τα ελλείµµατα
τα οργανωτικά και τα επιτελικά της ίδιας της Κυβέρνησης, να σας
αγοράσει χρόνο προκειµένου να ανασκουµπωθείτε, µήπως και
ενισχύσετε το ΕΣΥ µε ανθρώπινο δυναµικό, µε προσωπικό και µε
υλικούς πόρους. Και αφού σας ξελάσπωσε και βγήκε παλικάρι
αυτό το έρηµο το ΕΣΥ, αντί εσείς να το στηρίξετε µε ανθρώπινο
δυναµικό, αντί να το στελεχώσετε, το έχετε αποδυναµώσει, το
έχετε διαλύσει, το απαξιώνετε συνεχώς, στοχοποιείτε και υγει-
ονοµικούς, τους συκοφαντείτε, διώκετε αυτούς οι οποίοι έβγαι-
ναν και έλεγαν την αλήθεια για την κατάσταση στα νοσοκοµεία.
Ποτέ ξανά δεν διαµαρτυρήθηκαν έντονα τόσοι υγειονοµικοί κατά
της πολιτικής ηγεσίας και ποτέ ξανά δεν υπήρξε τέτοια απαξίωση
και διάλυση µιας τόσο ζωτικής υπηρεσίας, όπως είναι το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, την οποία υπηρεσία θέλετε να παραδώσετε στα
ιδιωτικά συµφέροντα. 

Ειρήσθω εν παρόδω λοιπόν, έχουµε µια ιδιωτική δωρεά µε το
παρόν νοµοσχέδιο, η οποία τι κάνει; Ουσιαστικά αυτή η ιδιωτική
δωρεά είναι ο δούρειος ίππος για να καταλύσετε εκ των έσω τον
δηµόσιο χαρακτήρα του ΕΣΥ, των νοσοκοµείων, µε διατάξεις
ιδιωτικού δικαίου -οι γνωστές συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα- και ακολουθείτε το ίδιο τέµπο µε τα ιδιωτικά ιατρεία. Αυτό
κάνετε στα απογευµατινά ιατρεία και στα χειρουργεία. Όποιος,
δηλαδή, έχει λεφτά, όποιος έχει την οικονοµική δυνατότητα, θα
µπορεί να κλείσει εγκαίρως τα σχετικά ραντεβού, δεν θα περιµέ-
νει στις λίστες και στις αναµονές, όπως κάνει ο κάθε απλός πο-
λίτης, ενώ την υλικοτεχνική υποδοµή των νοσοκοµείων, που την
έχει πληρώσει ο Έλληνας φορολογούµενος πολίτης, την παρα-
δίδετε βορά στην υπηρεσία των µεγάλων πορτοφολιών. 

Όχι, λοιπόν, απλά δεν προσλαµβάνετε µόνιµο υγειονοµικό
προσωπικό, αλλά διαχωρίζετε και τους ασθενείς µεταξύ πλου-
σίων και φτωχών και όποιοι έχουν τους τραπεζικούς λογαρια-
σµούς, θα έχουν πρόσβαση σε ένα αγαθό το οποίο είναι
συνταγµατικά κατοχυρωµένο ως καθολικά προσβάσιµο και δη-
µόσιο αγαθό. 

Ως προς την κατάργηση της µονιµότητας, κύριε Υπουργέ,
επειδή παρακολούθησα την αντιπαράθεση σε σχέση µε την τρο-
πολογία που φέρατε εκ του πονηρού, απ’ ό,τι φαίνεται, στο νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών, εγώ θέλω να ρωτήσω το
εξής. Επειδή είπατε ότι κάνατε µία προσθήκη η οποία δεν αναιρεί
τον ισχύοντα νόµο, σας ρωτάω ευθέως. 

Λέτε στο άρθρο 82 ότι ισχύει το εδάφιο 7 παράγραφος 7 του
άρθρου 11 του ν.2889 του 2011. Και ρωτάω εγώ. Ισχύει το άρθρο
7 του ν.3754 του 2009, η µεταβατική διάταξη, η οποία λέει ότι
δεν θα επαναπροκηρύσσονται οι θέσεις; Γιατί το άρθρο 82 αυτό
δεν το διευκρινίζει. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ισχύει. 
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Άρα, κάντε µία νοµοτεχνική βελ-

τίωση και διευκρινίστε ότι θα πρέπει αυτή η διάταξη να ισχύει,
ώστε να µην υπάρχουν παρερµηνείες. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Γιατί; Σε αυτό
που έχετε πριν το 82 δεν είναι διατυπωµένο αυτό που λέτε; Πριν
το 82. 

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Πριν το άρθρο 82; Σε ποια διά-
ταξη είναι διατυπωµένο; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): …(δεν ακού-
στηκε). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, δεν
καταγράφεστε.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, αλλά δεν διευκρινίζεται στο
συγκεκριµένο άρθρο ότι αυτή η µεταβατική διάταξη ισχύει. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Γιατί; Στο προ-
ηγούµενο διευκρινιζόταν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, αν
θέλετε, µόλις τελειώσει η κ. Αδαµοπούλου, για να καταγραφείτε,
µπορείτε να πάρετε τον λόγο. 

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Τώρα δεν θα δούµε τι έκανε «ο
προηγούµενος και ο ηγούµενος». Θα δούµε τι πρέπει να κάνετε
σε σχέση µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Για όνοµα του θεού,
δηλαδή! Γίνετε πιο σαφής, γιατί αλλιώς µιλάµε για κακή νοµοθέ-
τηση. 
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Σε κάθε περίπτωση, η πολιτική σας διαχωρίζει, όπως είπα, σε
πλούσιους και φτωχούς τους ασθενείς. Είναι µια ανάλγητη και
ντροπιαστική πολιτική, είναι µια εµµονική πολιτική. Θα πρέπει να
ανακαλέσετε αυτή την πολιτική σας. Μόνο αν ήσασταν σε κατά-
σταση ανέχειας θα καταλαβαίνατε τι έχει πληρώσει ο ελληνικός
λαός. 

Ως προς το ζήτηµα της αναστολής εργασίας των ανεµβολία-
στων, είναι µία πολιτική µε την οποία είχα διαφωνήσει από την
αρχή για τα άθλια, οριζόντια και εκδικητικά κριτήρια µε τα οποία
µεθοδεύετε την αναστολή. Αφαιρείτε από ανθρώπους το δι-
καίωµα στην εργασία τους -αντισυνταγµατικό τελείως το µέτρο-
ενώ µπορούσατε να εφαρµόσετε τα υγειονοµικά πρωτόκολλα
ώστε να προσέρχονται στη δουλειά τους µε δωρεάν rapid test.
Ήταν πάρα πολύ απλή η λύση, και τα υγειονοµικά πρωτόκολλα
να εφαρµόζονται και να είναι στη δουλειά τους, ώστε να µην κιν-
δυνεύει κανένας. 

Αφήστε που -θα πρέπει να το πω αυτό, συγγνώµη που κατα-
χρώµαι τον χρόνο- κάποιος εµβολιασµένος που νοσεί και δεν το
καταλαβαίνει ή έχει µεν τα συµπτώµατα, αλλά βγαίνει αρνητικός
και ξαφνικά βγαίνει θετικός τυχαία µε ένα rapid που µπορεί ο
ίδιος από προσωπική του υπευθυνότητα να κάνει µέχρι τότε έχει
καταφέρει να µπει παντού, σε όλες τις υπηρεσίες, µόνο µε το πι-
στοποιητικό εµβολιασµού. Θα πρέπει να απενεργοποιείται το πι-
στοποιητικό εµβολιασµού όταν αρρωσταίνουν οι εµβολιασµένοι.
Γιατί διαφορετικά, αν δεν έχουν και την κοινωνική υπευθυνότητα,
µπορούν να πηγαίνουν όπου θέλουν ενώ νοσούν. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι θα πρέπει να επιστρέψουν οι ανεµ-
βολίαστοι υγειονοµικοί στα νοσοκοµεία. Το καταγγέλλει και ο
σύλλογος εργαζοµένων του Νοσοκοµείου Αγίου Νικολάου ότι
πάνω από εβδοµήντα εµβολιασµένοι από την αρχή του χρόνου
έχουν νοσήσει. 

Επίσης, βγήκε η Πρόεδρος της Επιτροπής Εµβολιασµών και
είπε ότι είναι 50% η αποτελεσµατικότητα της τρίτης δόσης. 

Και τελειώνω µε το εξής, για να δούµε στο διά ταύτα πόσοι
πραγµατικά εδώ µέσα είµαστε µε τους υγειονοµικούς των
οποίων οι συµβάσεις έχουν ανασταλεί. Αυτή τη στιγµή είναι έξω.
Οι άνθρωποι διαµαρτύρονται, τους έχουν ρίξει χηµικά. Έµαθα
ότι τραυµατίστηκε και ένα µωρό παιδί. 

Θα απευθύνω έκκληση προς τους συναδέλφους ώστε να βρε-
θεί το ένα εικοστό των Βουλευτών, βάσει του άρθρου 72 του Κα-
νονισµού της Βουλής, προκειµένου να καταθέσουµε αίτηµα
ονοµαστικής ψηφοφορίας για το άρθρο 2 παράγραφος 2 του νο-
µοσχεδίου ως προς την παράταση της επαναξιολόγησης της
υποχρεωτικότητας µέχρι τις 31-12-2022. 

Γνωρίζω ότι υπάρχουν ήδη Βουλευτές που συµφωνούν µε
αυτό το αίτηµα. Είναι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης και ο κ.
Κουρουµπλής. Δεν θυµάµαι κάποιον άλλο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Καλώ, λοιπόν, να καταθέσουµε αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφο-

ρίας, για να δούµε, πραγµατικά και στο διά ταύτα, ποιοι είµαστε
µε τους υγειονοµικούς που αυτή τη στιγµή έχουν ανασταλεί οι
συµβάσεις τους και ποιοι δεν είµαστε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την

κυρία Αδαµοπούλου. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.

Βασίλειος - Πέτρος Σπανάκης. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω την

οµιλία µου µε την υπουργική τροπολογία που αφορά στην έκτα-
κτη οικονοµική ενίσχυση µε 200 ευρώ των ευάλωτων συνταξιού-
χων, λόγω των έκτακτων οικονοµικών συνθηκών, εξαιτίας της
ενεργειακής κρίσης και της κρίσης των τιµών. Με την ενίσχυση
αυτή που δίδεται στους συµπολίτες µας που έχουν µεγαλύτερη
δυσκολία να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους η Κυβέρ-
νηση αποδεικνύει στην πράξη ότι λαµβάνει επιπρόσθετα και στο-
χευµένα µέτρα όπου χρειάζεται, µε προϋποθέσεις
συγκεκριµένες. 

Σήµερα, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Κοινοβούλιό
µας καλείται να ψηφίσει ένα νοµοσχέδιο που αποτελείται από πε-

νήντα άρθρα και δύο τροπολογίες. Και για να βλέπουµε λίγο και
τα «ψιλά» γράµµατα, όπως τα ανέλυσε και ο εισηγητής της Πλει-
οψηφίας, σήµερα το νοµοσχέδιο, αλλά και οι υπουργικές τροπο-
λογίες έχουν να κάνουν καθαρά µε την άσκηση κοινωνικής
πολιτικής. 

Και τι εισπράττουµε όσοι είµαστε σε αυτή την Αίθουσα; Ει-
σπράττουµε µία γκρίνια και µια αδιέξοδη πολιτική, χωρίς καµµία
πρόταση από την πλευρά της Αντιπολίτευσης. Και ερωτώ. Επειδή
οι πολίτες έξω αγωνιούν, επειδή οι πολίτες είναι προβληµατισµέ-
νοι, έτσι θα απαντήσετε στους Έλληνες πολίτες; Με µία ατελεί-
ωτη γκρίνια και χωρίς καµµία πρόταση, όταν η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας φέρνει συγκεκριµένα άρθρα και εφαρµόζει
στοχευµένη κοινωνική πολιτική σε όλα τα επίπεδα, τόσο για την
αντιµετώπιση της πανδηµίας, η οποία δεν έχει φύγει, όσο και για
την αντιµετώπιση των οικονοµικών επιπτώσεων από την πανδη-
µία, αλλά και από τη ρωσική εισβολή στην Ουκρανία; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει το περιθώριο να
ερχόµαστε σε αυτό το Βήµα και να αερολογούµε και να προσπα-
θούµε να δηµιουργήσουµε ένα πολιτικό κοινό χωρίς επιχειρή-
µατα. Αυτό γίνεται σήµερα στο Κοινοβούλιο µε τις τοποθετήσεις
που έχουµε ακούσει. Και δεν ακούσαµε κάτι συγκεκριµένο. 

Από την άλλη πλευρά, εµείς σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο
φέρνουµε στο άρθρο 2 της τροπολογίας έκτακτη προσαύξηση
200 ευρώ των προνοιακών παροχών σε άτοµα µε αναπηρία, σε
ανασφάλιστους υπερήλικες. Αύξηση κατά το διπλάσιο στην κα-
ταβολή του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος για τον µήνα
Απρίλιο, ενώ προβλέπεται εφάπαξ ενίσχυση για τον Απρίλιο σε
εξακόσιους πενήντα χιλιάδες δικαιούχους του επιδόµατος παι-
διού. Γι’ αυτά όλα δεν ακούσαµε τίποτα. Δεν µιλήσατε. Δεν το-
ποθετηθήκατε. 

Με το άρθρο 3, δίνεται επίδοµα εορτών Πάσχα 2022 σε εργα-
ζόµενους σε αναστολή σύµβασης εργασίας. Είναι έκτακτες ενι-
σχύσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα εκατοµµύριο
επτακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας λόγω της κατάστασης που
έχει διαµορφωθεί στην αγορά. Είναι, βέβαια, αφορολόγητες,
είναι ακατάσχετες και φυσικά δεν συµψηφίζονται µε τυχόν χρέη. 

Με τις ρυθµίσεις αυτές δεν ισχυριζόµαστε ότι λύνονται όλα τα
προβλήµατα. Μακάρι να µας το επέτρεπαν τα δηµοσιονοµικά και
να δίναµε και περισσότερα. Τόσο αντέχουν τα οικονοµικά µας
την περίοδο αυτή. Και είναι άδικο να µιλά η Αντιπολίτευση για
«ψίχουλα» και να ισχυρίζεται ότι θα έδινε περισσότερα από τα
γνωστά λεφτόδεντρα που είχε ανακαλύψει. 

Όσον αφορά το κύριο µέρους του νοµοσχεδίου που συζητάµε
σήµερα, είναι ένα σχέδιο για την ενίσχυση και την αναβάθµιση
των υποδοµών στον τοµέα της υγείας. Στο πρώτο µέρος έχουµε
την κύρωση της σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Σταύ-
ρος Νιάρχος» και του ελληνικού δηµοσίου για την κατασκευή
νέου νοσοκοµείου στη Σπάρτη στον Νοµό Λακωνίας. Και στο
δεύτερο µέρος έχουµε ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση του κο-
ρωνοϊού COVID-19 και την προστασία της δηµόσιας υγείας. 

Επιτρέψτε µου να κάνω ένα σχόλιο για ένα σηµείο της Συµφω-
νίας ανάµεσα στο Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» και το ελληνικό
δηµόσιο. Το νέο νοσοκοµείο δεν θα είναι νοµικό πρόσωπο δηµο-
σίου δικαίου, ναι, αλλά νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Αυτό
είναι µια στρατηγική επιλογή της Κυβέρνησης και του Υπουρ-
γείου Υγείας προκειµένου να γίνει αποτελεσµατικότερη η δηµό-
σια υγεία ως δηµόσιο αγαθό. Δεν καταλαβαίνω πού είναι το
πρόβληµά σας. Αυτό είναι και το σηµείο τριβής µε την Αντιπολί-
τευση πλην του ΚΙΝΑΛ. 

Πρόσφατα είχα ψηφίσει «παρών» σε µια άλλη αντίστοιχη κύ-
ρωση σύµβασης µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» για τη δηµι-
ουργία νέου παιδιατρικού νοσοκοµείου στη Θεσσαλονίκη.
Επιτέλους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, πετάξτε τις
κοµµατικές σας παρωπίδες και άφηστε τις ιδεολογικές σας αγ-
κυλώσεις. Ελάτε να πάµε µπροστά. Μιλάµε για άσκηση κοινωνι-
κής πολιτικής. 

Το νέο Νοσοκοµείο της Σπάρτης, όπως και το Νοσοκοµείο
«Παπαγεωργίου», τα υπό κατασκευή «Παίδων Θεσσαλονίκης» και
Γενικό Νοσοκοµείο Κοµοτηνής, που είναι νοµικά πρόσωπα ιδιω-
τικού δικαίου, θα είναι ενταγµένα στο ΕΣΥ και θα εξυπηρετούν
τη δηµόσια υγεία χωρίς καµµία έκπτωση! 
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Το Δεύτερο Μέρος του νοµοσχεδίου αφορά παρατάσεις
ισχυουσών διατάξεων αναφορικά µε το πανδηµικό φαινόµενο.
Είναι αναγκαίες και η αντιµετώπιση της πανδηµίας απαιτεί συ-
νεχή επικαιροποίηση των µέτρων, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα νέα
δεδοµένα. Γι’ αυτό έρχονται αυτές οι διατάξεις για τις παρατά-
σεις. Δεν ξύπνησε ξαφνικά ένα πρωί ο Υπουργός και το νοµικό
επιτελείο και είπε θα φέρω τόσα άρθρα για παρατάσεις. Οι ανάγ-
κες έφεραν αυτά τα συγκεκριµένα άρθρα. Λυπάµαι πάρα πολύ
που άκουσα από προηγούµενο οµιλητή να κατηγορεί την Κυβέρ-
νηση για κακή νοµοθέτηση, όταν προβλέπεται σε αυτό το νοµο-
σχέδιο και η τελευταία λεπτοµέρεια.

Στο άρθρο 3 του νοµοσχεδίου, ρυθµίζονται θέµατα προσωπι-
κού για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού, µε παράταση της
ισχύος των συµβάσεων έως 31-12-2022, προκειµένου να εξασφα-
λιστεί η διαθεσιµότητα του αναγκαίου ιατρικού, νοσηλευτικού και
λοιπού βοηθητικού προσωπικού για την κάλυψη των κενών που
προκαλούνται στο ΕΣΥ λόγω της αναστολής καθηκόντων των
ανεµβολίαστων υγειονοµικών. 

Με το τέταρτο άρθρο, δίνεται παράταση της ισχύος συµβά-
σεων εργασίας ορισµένου χρόνου ιατρών για την αντιµετώπιση
εκτάκτων αναγκών µέχρι 30-6-2022 για την ενίσχυση των νοσο-
κοµείων του ΕΣΥ, ώστε να ανταποκριθούν στις προκλήσεις της
τρέχουσας πανδηµίας. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να αναφερθώ και σε ένα θέµα που
µας απασχόλησε πολύ και προκάλεσε πολλές συζητήσεις και
εντός Κοινοβουλίου και εκτός Κοινοβουλίου και αφορά το πρό-
στιµο των 100 ευρώ που αναστέλλεται για τους άνω των 60 ετών
ανεµβολίαστους συµπολίτες µας. Όταν λήφθηκε η απόφαση για
την επιβολή του προστίµου βρισκόµασταν σε φάση κλιµάκωσης
της πανδηµίας και το ΕΣΥ ήταν επιβαρυµένο. Έπρεπε να λά-
βουµε ένα µέτρο που είχε πολιτικό κόστος για να προστατεύ-
σουµε τη δηµόσια υγεία και ιδιαίτερα εκείνους που κινδύνευαν
περισσότερο. Η επιβολή αυτού του προστίµου πέτυχε σε σηµαν-
τικό βαθµό τον στόχο, καθώς είχε ως αποτέλεσµα από τους πεν-
τακόσιους εξήντα χιλιάδες ανεµβολίαστους άνω των εξήντα ετών
να εµβολιαστούν περισσότεροι από διακόσιες πενήντα χιλιάδες
και να αυξηθεί σηµαντικά η εµβολιαστική κάλυψη σε αυτόν τον
ευάλωτο πληθυσµό. 

Η Κυβέρνηση έχει αποδείξει ότι καθ’ όλη τη διάρκεια της παν-
δηµικής κρίσης λαµβάνει εγκαίρως αναγκαία µέτρα για να αντι-
µετωπιστούν οι επιπτώσεις της. Με τη λήψη των µέτρων για την
προστασία της δηµόσιας υγείας, αλλά και να µην ξεχνάµε µε τη
λήψη οικονοµικών µέτρων για τη στήριξη νοικοκυριών και επιχει-
ρήσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό, αν έχετε την καλοσύνη. 
Θυµίζω ότι έχουν διατεθεί πάνω από 42 δισεκατοµµύρια ευρώ

για να µη διαρραγεί ο παραγωγικός και κοινωνικός ιστός στα
πολύ δύσκολα της πανδηµίας, αλλά και για να στηριχθεί το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, ένα ΕΣΥ που ο ΣΥΡΙΖΑ κατηγορεί αβά-
σιµα την Κυβέρνηση ότι δεν το στήριξε. 

Η πραγµατικότητα, ωστόσο, τους διαψεύδει. Όταν µια Κυβέρ-
νηση παραλαµβάνει ένα σύστηµα υγείας και υπερδιπλασιάζει τις
κλινικές ΜΕΘ, όταν γίνεται επίταξη υπηρεσιών ιδιωτικών γιατρών,
όταν οργανώνεται άψογα το εµβολιαστικό πρόγραµµα, είναι υπο-
κριτικό να λέει η Αντιπολίτευση ότι δεν στηρίξαµε το ΕΣΥ, ενώ η
αλήθεια είναι ότι µέσα σε δυόµισι χρόνια αντιµετωπίστηκαν πα-
θογένειες και έγιναν τόσα πολλά όσα δεν είχαν γίνει ποτέ στο
παρελθόν σε τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ –κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευ-
χαριστώ για την ανοχή σας- σε µια άλλη σηµαντική υπουργική
τροπολογία που έρχεται στο νοµοσχέδιο και αφορά την υλοποί-
ηση δράσης δηµόσιας υγείας, προληπτικές διαγνωστικές εξετά-
σεις µαστογραφίας κατά του καρκίνου ,τη σύσταση και
λειτουργία του Εθνικού Μητρώου Εµβολιασµών Παιδιών και Εφή-
βων, τη δηµιουργία ηλεκτρονικού βιβλίου υγείας παιδιού, την έκ-
δοση ηλεκτρονικών ιατρικών βεβαιώσεων και ηλεκτρονικού
ατοµικού δελτίου υγείας µαθητή. Μα, απορώ: Υπάρχει σήµερα
Βουλευτής σε αυτή την Αίθουσα που θα καταψηφίσει αυτές τις
διατάξεις, που γυρίζει σελίδα και πάµε ένα βήµα µπροστά στη

δηµόσια υγεία µε µία εύστοχη άσκηση κοινωνικής πολιτικής; 
Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι όλοι πρέπει να

υπερψηφίσουµε. Να δώσω προσωπικά συγχαρητήρια στην ηγε-
σία του Υπουργείου Υγείας και προσωπικά στον Υπουργό τον
Θάνο Πλεύρη και στο επιτελείο του, διότι γίνεται µια εξαιρετική
δουλειά στο Υπουργείο Υγείας. Γίνεται µια εξαιρετική δουλειά
και αξίζουν πολλά συγχαρητήρια στο ιατρικό, στο νοσηλευτικό,
σε όλο το προσωπικό που δίνει µάχη σε όλα τα νοσοκοµεία, αθό-
ρυβα, ανώνυµα. 

Δεν υπάρχει το περιθώριο ούτε η πολυτέλεια να ερχόµαστε
εµείς να δηµιουργούµε τέτοιο κακό κλίµα, όταν πρέπει µε πνεύµα
ενότητας να αντιµετωπίσουµε µια πανδηµία που µας χτύπησε την
πόρτα µε µεγάλες επιπτώσεις που για πρώτη φορά βλέπουµε
µπροστά µας. Όµως, η Κυβέρνηση αυτή είναι υπεύθυνη και η Κυ-
βέρνηση αυτή είναι έτοιµη και µε εύστοχα µέτρα κάθε φορά θα
αντιµετωπίζει τις δυσκολίες που έρχονται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Σπανάκη.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής ο κ.

Μπουρχάν Μπαράν.
ΜΠΟΥΡΧΑΝ ΜΠΑΡΑΝ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε σε µία

εποχή αστάθειας και αβεβαιότητας σε πολλαπλά επίπεδα, σε
παγκόσµια, αλλά και σε εθνική κλίµακα. Για τη χώρα µας, έπειτα
από το διετές κύµα πανδηµίας, µε πολύ δυσάρεστες επιπτώσεις
στον υγειονοµικό και όχι µόνο τοµέα, οι πολίτες βρίσκονται αντι-
µέτωποι µε µία πανδηµία ακρίβειας και υψηλού κόστους διαβίω-
σης, χωρίς να διαφαίνεται ένα φως σε αυτό το τούνελ µε το τι
θα επακολουθήσει. 

Μία χαραµάδα ελπίδας µέσα σε όλα αυτά τα πρωτοφανή και
δυσάρεστα που συµβαίνουν έρχεται να προσφέρει ακόµη µια
φορά το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» που βοηθά µε τρόπο ουσια-
στικό και αποτελεσµατικό, ενισχύοντας έµπρακτα το ΕΣΥ. Σή-
µερα, λοιπόν, καλούµαστε να κυρώσουµε ένα ακόµη έργο της
σύµβαση δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» για τη δη-
µιουργία του Γενικού Νοσοκοµείου Σπάρτης, µε την οποία
σαφώς και συµφωνούµε, όπου περιλαµβάνει τον σχεδιασµό, την
κατασκευή και τον εξοπλισµό του καινούργιου νοσοκοµείου. 

Πώς θα µπορούσαµε, άλλωστε, να µη συµφωνούµε ειδικά σε
αυτή την έκρυθµη περίοδο πολυεπίπεδης κρίσης και κυρίως εν
µέσω της τεράστιας υγειονοµικής κρίσης που διανύουµε. Κάθε
χορηγία ή ευεργεσία είναι δείγµα γενναιότητας, αλλά και αλλη-
λεγγύης προς τους συνανθρώπους µας που οφείλουµε κι εµείς
να αναδεικνύουµε και να το τιµούµε. Η συµβολή, εποµένως, του
Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» είναι ζωτικής σηµασίας σε ένα κα-
τακερµατισµένο σύστηµα υγείας που νοσεί στη χώρα µας εδώ
και πολλά χρόνια. 

Στον αντίποδα, ωστόσο, η Κυβέρνηση συνεχίζει την λογική της
κακής νοµοθέτησης, αλλά και των παρατάσεων µε το Τρίτο
Μέρος του νοµοσχεδίου να αφορά σε γενικές γραµµές παράτα-
σης ισχύος κείµενων διατάξεων που κανονικά λήγουν 31 Μαρτίου
του τρέχοντος έτους. Δεν γνωρίζατε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι
λήγουν πολλές από τις διατάξεις για την πανδηµία στις 31 Μαρ-
τίου; Το γνωρίζατε, αλλά το κατεπείγον έγινε συνήθεια πια. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να κάνω σαφές ότι στο εν λόγω νοµο-
σχέδιο υπάρχει σωρεία διατάξεων που αφορούν την πανδηµία
και οι οποίες είναι αναγκαίες. Ταυτόχρονα, όµως, ισοδυναµούν
µε µία οµολογία αποτυχίας, διότι ως τώρα έχετε κηρύξει το τέλος
της πανδηµίας ουκ ολίγες φορές. Η πανδηµία είναι παρούσα και
οφείλουµε να µάθουµε να ζούµε µε αυτή.

Πρέπει να σταµατήσετε να νοµοθετείτε σαν να βιώνουµε µια
προσωρινή κατάσταση. Αρκετά µε τις συνεχείς παρατάσεις, τις
πρόχειρες λύσεις που ενισχύουν την αδιαφάνεια και δεν βρί-
σκουν λύσεις στα µακροχρόνια προβλήµατα του συστήµατος
υγείας. 

Είναι σαφές πλέον πως το τέλος της πανδηµίας αργεί ακόµα.
Το αποδεικνύουν άλλωστε καθηµερινά οι αριθµοί και οφείλετε
να είστε πολύ προσεκτικοί µε τη χαλάρωση των µέτρων. Μην πε-
ράσετε λανθασµένα µηνύµατα στον κόσµο που θα πυροδοτού-
σαν καταστάσεις περαιτέρω επιβαρυντικές για την εξέλιξή της.
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Διότι δεν γνωρίζουµε εάν η τυχόν η επόµενη µετάλλαξη θα µας
είναι τόσο φιλική σαν την «Όµικρον». 

Επίσης συγκριτικά µε δέκα ή δεκαπέντε µέρες πριν, η πανδη-
µία σαφώς δεν είναι σε ύφεση. Έχουµε χίλιες νοσηλείες παρα-
πάνω αυτή τη στιγµή και µάλιστα εντός Απριλίου αναµένονται οι
αποφάσεις για τη χορήγηση της τέταρτης δόσης σε ηλικιωµένα
άτοµα και σε άτοµα µε υψηλό κίνδυνο για σοβαρή νόσηση στη
χώρα µας. 

Δυστυχώς, προτιµάτε αντί για διαβουλεύσεις µε το πολιτικό
και υγειονοµικό κόσµο της χώρας, τους φορείς και την κοινωνία,
να ενεργείτε και σε αυτόν τον τοµέα συγκεντρωτικά και µε εσω-
στρέφεια. Εµείς επιµένουµε και ξαναλέµε ότι θέµατα όπως η
υγεία και η αναγέννηση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας είναι τέ-
τοιας σοβαρότητας που απαιτούν τη συνεργασία και τη συνει-
σφορά όλων µας. 

Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να αναφερθώ και στην πρόσφατη
αστοχία της Κυβέρνησης όσον αφορά την εφαρµογή του µέτρου
για τη συνταγογράφηση των ανασφάλιστων πολιτών αποκλει-
στικά σε δηµόσιες δοµές υγείας και όχι από ιδιώτες ιατρούς. Η
µη λειτουργικότητα του µέτρου φάνηκε λίγες µόνο µέρες µετά
την εφαρµογή του, καθώς επέφερε ήδη πλείστα προβλήµατα
στην εξυπηρέτηση των πολιτών. Αναρωτιέµαι, αναλογιστήκατε
την ταλαιπωρία εκείνων που αναζητούν έκτακτη ιατρική βοήθεια,
όπου απαιτείται παράλληλα συνταγογράφηση φαρµάκων; Το
κύµα αγανάκτησης σας ώθησε να προχωρήσετε σε παράταση
έως 30 Απριλίου.  

Ταπεινή µου συµβουλή, κύριε Υπουργέ, µην το τολµήσετε. Σας
µιλώ από αυτό το Βήµα και µε την ιδιότητά µου ως ψυχίατρος
που βιώνει καθηµερινά την αγωνία των ασθενών. Ο ανασφάλι-
στος πολίτης δεν µπορεί ούτε να λάβει παραπεµπτικό εξετάσεων
αλλά ούτε να αγοράσει τα φάρµακά του χωρίς ηλεκτρονική ια-
τρική συνταγογράφηση, ειδικά για τα αντιβιοτικά και για τα ψυ-
χιατρικά φάρµακα. 

Συνέπεια όλων αυτών είναι πως οι ανασφάλιστοι ασθενείς που
χρειάζονται άµεσα φαρµακευτική αγωγή για νοσήµατα, όπως
λοιµώξεις του αναπνευστικού και άλλες παθήσεις, αλλά και ψυ-
χιατρικά νοσήµατα, που απαιτείται και πιθανά χρήση ψυχοδρα-
στικών εθιστικών φαρµάκων, µένουν χωρίς έγκαιρη θεραπεία µε
ό,τι κινδύνους συνεπάγεται αυτό για την εξέλιξη της νόσου και
της υγείας τους. 

Είχαµε επισηµάνει εξαρχής ότι η εφαρµογή ενός τέτοιου µέ-
τρου εν µέσω πανδηµίας µε το δηµόσιο σύστηµα υγείας υπερ-
φορτωµένο και τους ιατρούς στα όρια της εξάντλησης θα
οδηγούσε στην ταλαιπωρία των πολιτών και την αντίδραση των
γιατρών. Θεωρούµε επίσης απαράδεκτη την έλλειψη εµπιστοσύ-
νης όπως διαφαίνεται απέναντι στους ιδιώτες ιατρούς. Η ηλε-
κτρονική συνταγογράφηση προσφέρει τρόπους ελέγχου των
πολλαπλών ΑΜΚΑ και της δαπάνης των ανασφάλιστων. Είναι
ανευθυνότητα να νοµοθετείτε ένα µέτρο χωρίς να έχετε εξασφα-
λίσει προηγουµένως την οµαλή εφαρµογή του, µε αποτέλεσµα
να µένουν εκτός θεραπείας οικονοµικά ευάλωτες κοινωνικές
οµάδες.

Για να µην αναφερθώ στην άδικη ταλαιπωρία που υπέστησαν
πολίτες, οι οποίοι εξαιτίας της καθυστερηµένης ενηµέρωσης του
ΕΦΚΑ από την υποβολή των δηλώσεων φαίνονταν ανασφάλιστοι
και δεν ήταν δυνατή η συνταγογράφηση από τους ιδιώτες ια-
τρούς. 

Καταλήγοντας, λοιπόν, ελπίζουµε η πολιτεία όσον αφορά τη
δωρεά του Ιδρύµατος για τη δηµιουργία του Νοσοκοµείου Σπάρ-
της να φανεί αντάξια, να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της, ώστε
να τηρηθούν τα χρονοδιαγράµµατα για να στελεχωθεί επαρκώς
το νοσοκοµείο, καθώς τα δείγµατα γραφής που έχω από το Νο-
σοκοµείο Ξάνθης µε κλινικές να µη λειτουργούν, δυστυχώς δεν
είναι ενθαρρυντικά. 

Απαιτείται τόλµη, σχέδιο και προοπτική ώστε ο τοµέας της
υγείας στη χώρα µας να αναγεννηθεί και να ανασυγκροτηθεί µε
ένα ισχυρό και ενιαίο εθνικό δίκτυο πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας που ως επίκεντρο θα έχει τον άνθρωπο και την παροχή
ολοκληρωµένων υπηρεσιών, κάτι που µε τις συνεχείς παρατάσεις
σας δεν θα επιτευχθεί. 

Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μπαράν.
Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, η κ. Θεοδώρα Αυγέρη. 
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Πλεύρη, έχετε εθιστεί στην κακή νοµο-

θέτηση. Τώρα όµως τελευταία έχετε αρχίσει να ασκείστε και
στην πονηρή νοµοθέτηση, µάλλον όχι την πονηρή αλλά την κου-
τοπόνηρη νοµοθέτηση, γιατί νοµίζετε ότι δεν θα σας συλλαµβά-
νουν τα ραντάρ της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και γενικά των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, όπως συνέβη για παράδειγµα
στην περίπτωση της τροπολογίας που πέρασε στο νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εσωτερικών µε την οποία πετσοκόβετε τη µονι-
µότητα των γιατρών του ΕΣΥ. 

Έτσι νοµίζετε ότι σήµερα δεν θα σας συλλάβουν και τα ραντάρ
της Αντιπολίτευσης µε µια τροπολογία που φέρνετε και µε την
οποία στην ουσία πετσοκόβετε το πρόγραµµα δωρεάν µαστο-
γραφίας σε γυναίκες διαφόρων ηλικιακών οµάδων που θεσµοθε-
τήθηκε, θεσπίστηκε το 2018 από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ επί
υπουργίας Ανδρέα Ξανθού µετά από πρωτοβουλία σαράντα
πέντε γυναικών Βουλευτών του ελληνικού Κοινοβουλίου του
2016 µεταξύ των οποίων ήταν και η αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά. 

Τι ισχύει από το 2018; Οι γυναίκες από σαράντα έως πενήντα
ετών θα µπορούν να κάνουν δωρεάν ψηφιακή µαστογραφία κάθε
δύο έτη. Οι γυναίκες πενήντα ετών και άνω θα µπορούν κάθε
χρόνο. Οι γυναίκες τριάντα πέντε ετών και άνω εφόσον έχουν βε-
βαρηµένο ιστορικό, θα µπορούν µε παραπεµπτικό του ειδικού
γιατρού να κάνουν επίσης κάθε χρόνο ψηφιακή µαστογραφία.
Αυτό ίσχυε θεσπισµένα µε αυτόν τον νόµο που καταθέτω στα
Πρακτικά από το 2018.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα (Δώρα) Αυγέρη,
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τον Οκτώβριο του 2020, ανήµερα της Παγκόσµιας Ηµέρας για
την Καταπολέµηση του Καρκίνου του Μαστού, ο κύριος Πρωθυ-
πουργός είχε έρθει και δήλωνε από αυτό εδώ το Βήµα ότι υιοθε-
τεί αυτό το πρόγραµµα ενώ ήταν ήδη θεσµοθετηµένο. Ήρθε
δηλαδή λίγο-πολύ να το οικειοποιηθεί, στην ουσία όµως κου-
τσουρεµένο γιατί µιλούσε για δωρεάν µαστογραφία πιλοτική για
τις γυναίκες πενήντα εννέα ως εξήντα εννέα ετών. 

Και τότε εµείς στηλιτεύσαµε, επισηµάναµε αυτή την κουτοπο-
νηριά του Πρωθυπουργού. Και µάλιστα του επεσήµανε και πάλι
η αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά: «Μα, αυτό είχε θεσπιστεί επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ το 2018 και µάλιστα µε δική µας πρωτοβουλία». 

Καταθέσαµε ερώτηση στον προκάτοχό σας. Δεν απάντησε
ποτέ. Και πέρυσι τον Οκτώβριο και πάλι ο Πρωθυπουργός ήρθε
από αυτό το Βήµα και είπε ότι θα φέρει αυτή την πρωτοπόρα
ρύθµιση για τη δωρεάν µαστογραφία που ήταν ήδη θεσπισµένη.
Και έρχεστε εσείς σήµερα και τι κάνετε; Λέτε ότι θα κάνουν µα-
στογραφία χωρίς να µας λέτε ποιος θα επιβαρύνεται µε το ποσό
των 35 ευρώ, γυναίκες…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το λέει, διαβάστε
την τροπολογία.

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Σας παρακαλώ, µη µε διακό-
πτετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μα λέτε ότι δεν
το λέει! Αφού λέει το Ταµείο Ανάκαµψης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, µη
διακόπτετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μα λέει ανακρί-
βειες!

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Μη µε διακόπτετε σας παρα-
καλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε, παρα-
καλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Λέτε ότι από εδώ και στο εξής
θα κάνουν µαστογραφία µε όποιο τρόπο κάνουν οι γυναίκες πε-
νήντα έως εξήντα εννέα ετών. Δηλαδή οι γυναίκες από εξήντα
εννέα ετών και πάνω δεν ξέρουµε τι θα κάνουν, ούτε οι γυναίκες
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σαράντα ως πενήντα, ούτε πολύ περισσότερο οι γυναίκες
τριάντα πέντε και άνω για τις οποίες υπάρχει επιβαρυµένο ιστο-
ρικό. Αυτή είναι η τροπολογία σας. Έχετε τον χρόνο µετά να εξη-
γήσετε τι πετσοκόβετε, πώς το πετσοκόβετε, και να κάνετε τους
νοµικισµούς και όλες αυτές τις δικολαβικές πρακτικές που υιο-
θετείτε για να εξηγήσετε τα ανεξήγητα. Κόβετε τις µαστογρα-
φίες, συρρικνώνετε τις ηλικιακές οµάδες των γυναικών που
λαµβάνουν αυτή την υπηρεσία από το 2018. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, γιατί τι να κάνουµε, έχει φέρει
πολλές τροπολογίες ο κ. Πλεύρης και νοµίζει ότι δεν θα συλλη-
φθεί να κλέπτει οπώρας. 

Για άλλη µια φορά µέσω µιας πολύ σηµαντικής δηµόσιας δω-
ρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» βρίσκετε την ευκαιρία
να προωθήσετε το σχέδιό σας για την ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ.
Επαναλαµβάνετε, δηλαδή, λίγο πολύ ό,τι κάνατε και µε την προ-
ηγούµενη κύρωση της σύµβασης µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρ-
χος» για το Παιδιατρικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης, το οποίο
µετατρέψατε, χωρίς να το προβλέπει η αρχική συµφωνία της
τότε κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δι-
καίου. 

Ο τρόπος που κάθε φορά διαχειρίζεται η Κυβέρνησή σας
ακόµη και τις δωρεές των ιδιωτών συµπληρώνει το µοναδικό
πλάνο που προωθεί η Κυβέρνησή σας για το ΕΣΥ, δηλαδή όλα
στους ιδιώτες, από τα πιο απλά µέχρι τα πιο µεγάλα. Μειώνετε
τις δαπάνες για την υγεία. Ανακυκλώνετε το ίδιο προσωπικό όσο
έχει αποµείνει. 

Αν κάτι περισσεύει σε αυτό εδώ το νοµοσχέδιο, είναι οι διατά-
ξεις για τις παρατάσεις των συµβάσεων των συµβασιούχων αλλά
δεν σας περισσεύει ούτε η έγνοια ούτε η ευαισθησία να βάλετε
τέλος στην εργασιακή ανασφάλεια και επισφάλεια αυτών των αν-
θρώπων, που τους χειροκροτούσατε πριν από δύο χρόνια και
τώρα τους ρίχνετε χηµικά. Είναι ντροπή σας!

Οι τρίµηνες και οι ολιγόµηνες παρατάσεις που δίνετε δεν είναι
γιατί σας έπιασε ο πόνος για τους ανθρώπους αυτούς, τους ερ-
γαζόµενους στη φύλαξη ή την καθαριότητα. Είναι γιατί θέλετε
να κερδίσετε χρόνο. Αυτόν το χρόνο που χρειάζεται για να ανα-
λάβουν οι εργολάβοι τη διαχείριση αυτών των υπηρεσιών στα νο-
σοκοµεία. Να γυρίσετε δηλαδή τον τόπο στον χρόνο του
εγκλήµατος πριν από το 2015, τότε που οι εργαζόµενοι αυτοί
δούλευαν σε εργασιακή γαλέρα για τους εργολάβους µε 450
ευρώ, ενώ οι εργολάβοι κόστιζαν 40% και 50% περισσότερα για
το δηµόσιο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Αυτό θέλετε να κάνετε; Θέλετε παράδειγµα; Στο Ψυχιατρικό
Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης µέχρι το 2015 οι υπηρεσίες καθαριό-
τητας ήταν ανατεθειµένες σε εργολάβο. Το ετήσιο κόστος του
εργολάβου µέχρι το 2015, που ανέλαβε η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, µε βάση τα στοιχεία που δόθηκαν από το ίδιο το νοσοκο-
µείο, ήταν 1.117.922 ευρώ. Το 2015, µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το
Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης ήταν ένα από τα πρώτα
νοσοκοµεία στη χώρα που απαλλάχθηκαν από τους εργολάβους
και προχώρησαν απευθείας στην πρόσληψη των συµβασιούχων
και µάλιστα µε µισθούς που φτάνουν τα 800 και 850 ευρώ για
κάθε εργαζόµενο. Αυτή η διαδικασία παράλληλα, που ακολου-
θήθηκε τα τελευταία χρόνια, οδήγησε στην εξοικονόµηση για το
νοσοκοµείο 300.000 ευρώ. 

Τώρα, το 2022 η γαλάζια διοίκηση του νοσοκοµείου, στο οποίο
µάλιστα αναπληρωτής διοικητής είναι -ακούστε!- πρώην Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος είναι και πρόεδρος εµπο-
ρικής εταιρείας εκκοκκιστηρίου στις Σέρρες, αυτή η γαλάζια
διοίκηση ξαναφέρνει τους εργολάβους µε 1.200.000 ευρώ µε το
ΦΠΑ, δηλαδή αυξηµένη κατά 370.190,52 ευρώ. Και έχετε το θρά-
σος και οι Βουλευτές σας να λέτε ότι βάζετε τους ιδιώτες για να
εξοικονοµηθούν πόροι και για να βελτιώσετε το σύστηµα και να
µιλάτε για δήθεν δηµοσιονοµική πειθαρχία, ενώ όσο πάει παχαί-
νει η σκιά από τα κλεφτόδεντρα. Σας έχει γίνει έµµονη ιδέα ο κό-
σµος της εργασίας. Τέτοια είναι η στοχοπροσήλωσή σας στην
προώθηση των συµφωνιών που έχετε κάνει κάτω από το τραπέζι. 

Παρατείνετε το δυσβάσταχτο µέτρο της αναστολής µέχρι το
τέλος του τρέχοντος έτους παρ’ ότι εσείς ο ίδιος έχετε σφυρίξει
τη λήξη της πανδηµίας και παρ’ όλο που και εσείς ο ίδιος προ-
αναγγείλατε µάλιστα και την κατάργηση των πιστοποιητικών εµ-
βολιασµού, αν και η Αναπληρώτριά σας, η οποία δεν είναι εδώ,
σας διαψεύδει. Δεν ξέρω τι έγινε, δεν µιλάτε µεταξύ σας, κύριε
Πλεύρη; Ή αυτή είναι η συνεννόηση που έχετε για ένα τόσο σο-
βαρό θέµα; Τι εµπιστοσύνη να σας έχει ο κόσµος; Τον έχετε τρε-
λάνει. 

Πάρτε πίσω τώρα το µέτρο της αναστολής. Πέρα από κοινω-
νικά άδικο και ανάλγητο απέναντι σε ανθρώπους που βρίσκονται
αντιµέτωποι µε την εξαθλίωση πλέον είναι και τελείως συνταγ-
µατικά ανερµάτιστο και αδικαιολόγητο. Το κάνετε γιατί µόνο και
µόνο θέλετε να διώξετε κόσµο και να ανοίξετε τρύπες για να τρυ-
πώσουν ιδιώτες.

Και κλείνω µε ένα σκάνδαλο που προέκυψε στη Θεσσαλονίκη
και αποκαλύφθηκε µε σχετικά έγγραφα που φέραµε στη δηµο-
σιότητα. Μιλάω για την πρωτοφανή απόφαση-έγγραφο του διοι-
κητή του ΑΧΕΠΑ, που απαιτεί δική του έγκριση για κάθε
εισαγωγή στο νοσοκοµείο ειδάλλως το κόστος της όποιας ιατρι-
κής πράξης θα βαρύνει, άκουσον-άκουσον, τον θεράποντα ιατρό.

Και αν νοµίζετε ότι καταλάγιασε ο θόρυβος, πλανάστε πλάνην.
Έρχεται µια άλλη αποκάλυψη για προηγούµενη απόφαση, έγ-
γραφο αυτή τη φορά του διοικητή της 4ης Υγειονοµικής Περιφέ-
ρειας, η οποία δίνει στον διοικητή του ΑΧΕΠΑ το δικαίωµα να
εγκρίνει αυτός τη διενέργεια εµβολισµών, µιας συνήθως επεί-
γουσας ιατρικής πράξης, όπως για παράδειγµα είναι για ένα
ανεύρυσµα εγκεφάλου. Καταθέτω στα Πρακτικά το σηµερινό δη-
µοσίευµα της «Εφηµερίδας των Συντακτών»: «ΑΧΕΠΑ φέουδο
της διοίκησης».

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα (Δώρα) Αυγέρη κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρόκειται για τις αποκαλύψεις από την ΟΕΝΓΕ για την εισα-
γωγή ασθενών στο νοσοκοµείο µετά από έγκριση του διοικητή
και θα καταθέσω και το σχετικό έγγραφο του διοικητή της 4ης

ΥΠΕ, όπως και το τι προβλέπει αυτή η οδηγία, η ντιρεκτίβα, που
στέλνει προς τον Διοικητή του ΑΧΕΠΑ για το πώς θα εγκρίνει τη
συγκεκριµένη ιατρική πράξη. 

Σηµειωτέον το ΑΧΕΠΑ είναι το µοναδικό κέντρο εµβολισµού
στη βόρεια Ελλάδα άρα η διοικητής του θα εγκρίνει και τα περι-
στατικά που έρχονται σε αυτό και από άλλα νοσοκοµεία. Δηλαδή,
και κλείνω, ενώ µας λέγατε στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέ-
σεων ότι είναι παρεξηγήσιµο το µε ηµεροµηνία 14 Μαρτίου του
2022 έγγραφο του Διοικητή του ΑΧΕΠΑ µε τον τρόπο που είναι
γραµµένο, έρχεται αυτό το έγγραφο του διοικητή της 4ης ΥΠΕ,
που χρονολογείται λίγο πριν, στις 23 Φεβρουαρίου του 2022, που
ρίχνει ακόµη περισσότερο φως στις φτηνές δικαιολογίες, που
δείχνει τελικά ότι δεν είναι τυχαίο και ότι ο Διοικητής του ΑΧΕΠΑ
πάτησε πάνω στην ντιρεκτίβα της υγειονοµικής του περιφέρειας,
για να επεκτείνει τις υπερεξουσίες του σε όλες τις ιατρικές πρά-
ξεις. 

Και το ερώτηµα φυσικά είναι ποιος έδωσε αυτό το πράσινο
φως. Δεν είναι ρητορικό το ερώτηµα. Εγώ έχω την απάντηση:
Εσείς, κύριε Πλεύρη, το δώσατε. Εάν δεν είστε εσείς, επειδή θα
λάβετε σε λίγο τον λόγο, να µας πείτε αν είστε διατεθειµένος να
ζητήσετε τις παραιτήσεις τόσο του διοικητή της 4ης Υγειονοµικής
Περιφέρειας όσο και του Διοικητή του ΑΧΕΠΑ γιατί αυτενεργούν
αυθαίρετα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα (Δώρα) Αυγέρη κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Αυγέρη.

Τον λόγο έχει η κ. Χαρούλα Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
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Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι γεγονός ότι
η πολιτική υγείας της Κυβέρνησης Μητσοτάκη από τον Ιούλιο
του 2019 είναι πλήρως αποτυχηµένη. Η νεοφιλελεύθερη ιδεολη-
ψία σας φαίνεται σε κάθε βήµα από τη σταδιακή και µόνιµη υπο-
βάθµιση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας στην ιδιαίτερα
υποβαθµισµένη και συνεχή υποβάθµιση της πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας, το ότι δεν κάνατε προσλήψεις µόνιµου προ-
σωπικού έχοντας και την πανδηµία - το τονίζω, µόνιµου προσω-
πικού- στο δηµόσιο σύστηµα υγείας και βέβαια οι χαριστικές
ρυθµίσεις και οι πλάτες, θα έλεγα, που βάζετε και η προστασία
του ιδιωτικού τοµέα. 

Όλα αυτά φάνηκαν ανάγλυφα ιδιαίτερα την περίοδο της παν-
δηµίας του COVID, µία υγειονοµική κρίση, που δυστυχώς αναγ-
καζόµαστε να λέµε ότι οι είκοσι επτάµισι χιλιάδες συνάνθρωποί
µας, που χάθηκαν µέσα σε αυτή την πανδηµία, πραγµατικά, απο-
τυπώνουν την πλήρη αποτυχία διαχείρισης και ειδικά τώρα, θα
έλεγα, που σε πανευρωπαϊκό επίπεδο µειώνονται οι θάνατοι στην
πατρίδα µας αυτό συνεχίζεται. 

Κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ να µην πω ότι οι µισοί από αυτούς
τους θανάτους έγιναν από τον Αύγουστο µέχρι σήµερα. Αυτό
είναι ένα ζήτηµα σοβαρό και πρέπει να το σκεφτούµε. Φαίνεται,
βέβαια, η προσπάθειά σας η σταδιακή, όπως είπα και πριν, υπο-
βάθµισης του ΕΣΥ υπέρ των ιδιωτικών συµφερόντων. Ζήσαµε ει-
κόνες τροµερές κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, εικόνες στα
δηµόσια νοσοκοµεία, οι όποιες δεν τιµούν µία ευρωπαϊκή χώρα. 

Αλήθεια, πόσες φορές, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση κήρυξε
το τέλος της πανδηµίας; Και αυτό το τελευταίο µίλι, το οποίο το
ακούσαµε διά στόµατος του κυρίου Πρωθυπουργού, πόσες
φορές το διανύουµε, πόσα χιλιόµετρα τέλος πάντων είναι αυτό;
Πόσες φορές δεν εργαλειοποιήσατε µέσα στην πανδηµία ως Κυ-
βέρνηση το επιστηµονικό κοµµάτι της χώρας µας, τον εκλεκτό
επιστηµονικό κόσµο ο όποιος υπάρχει;

Πόσες φορές δεν πήρατε αποφάσεις χωρίς τη γνώµη των ει-
δικών, των διαφόρων επιτροπών και όλα αυτά; 

Να µην πούµε, βέβαια, και για το εµβολιαστικό σας πρόγραµµα
το οποίο εξίσου δεν ήταν επιτυχές. Αλλοπρόσαλλες εξαγγελίες,
αλληλοαναιρέσεις, δηλώσεις του ενός έτσι, του άλλου αλλιώς.
Όλα αυτά καλλιέργησαν ένα κλίµα φόβου, ένα κλίµα ανασφά-
λειας και τέλος πάντων, αµφισβήτησης και στον ίδιο τον πληθυ-
σµό. Βέβαια, το χρήµα έρεε άφθονο και στα µέσα µαζικής
επικοινωνίας, τα οποία γνωρίζουµε όλοι, πέραν της λίστας
Πέτσα, η οποία έµεινε παροιµιώδης πλέον για το πώς προβάλ-
λονταν πάρα πολλά ζητήµατα σχετικά µε την πανδηµία. 

Εδώ, όµως, θα ήθελα να σηµειώσω και την αύξηση της θνητό-
τητας στη χώρα µας όχι εξαιτίας του κορωνοϊού, αλλά ακριβώς
γιατί µεγάλα δηµόσια νοσοκοµεία ανά τη χώρα ουσιαστικά τα κά-
νατε νοσοκοµεία µιας νόσου, COVID νοσοκοµεία, και επειδή η
πρωτοβάθµια φροντίδα υποβαθµίστηκε, µε συνέπεια πολύς κό-
σµος να µην πηγαίνει στον δηµόσιο τοµέα για να θεραπευτεί ή
ενώ είχε χρόνιες νόσους για να παρακολουθήσει τα προβλήµατα
της υγείας του και λοιπά. 

Ερχόµαστε στο νοµοσχέδιο σήµερα, το οποίο σαφώς είναι ση-
µαντικό, καθώς υπάρχει µία δωρεά από ένα ίδρυµα, το Ίδρυµα «
Σταύρος Νιάρχος», κάτι που είχε δροµολογηθεί και από την κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και αφορά το Νοσοκοµείο της Σπάρτης. Αλλά,
όµως, εδώ θα ήθελα να πω ότι ωραία ακούγεται, θετικό. Όµως,
πόσοι γνωρίζουν και πώς τα µέσα σας, κύριοι της Κυβέρνησης,
ενηµερώνουν τον κόσµο δηµόσια ότι πρόκειται για αλλαγή µορ-
φής και ότι πλέον το νοσοκοµείο θα είναι νοµικό πρόσωπο δηµο-
σίου δικαίου;

Και εδώ πέρα, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, δεν
µπορώ να µην αναφέρω το ράπισµα που έχει δεχτεί η ελληνική
Κυβέρνηση διεθνώς, από το διεθνή Τύπο και συγκεκριµένα και
από το «POLITICO», για την ελευθεροτυπία η οποία επικρατεί στη
χώρα µας. Και εγώ θα πω και για µία έρευνα-έκθεση της «Media
Freedom Rapid Response» για τη δηµοσιογραφία στην Ελλάδα,
όπου αναφέρεται χαρακτηριστικά η εµµονή της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη στον έλεγχο της πληροφορίας. Αυτά είναι σοβαρά ζη-
τήµατα.

Επίσης, θα αναφερθώ και στο εξής. Πολλές φορές ο κύριος
Πρωθυπουργός και προεκλογικά αλλά και µεσούσης της πανδη-

µίας ουσιαστικά αναφέρθηκε στα ΣΔΙΤ στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας. Αυτή, άλλωστε, είναι µια πάγια θέση σας. Βέβαια, ανα-
φέρθηκε και το καλοκαίρι µέσα στην πανδηµία, όταν το δηµόσιο
σύστηµα υγείας και οι λειτουργοί του -και οι µόνιµοι υπάλληλοι
και οι επικουρικοί και όσοι δουλεύουν στα δηµόσια νοσοκοµεία
µε διάφορες σχέσεις εργασίας τις οποίες γνωρίζουµε- στήριξε
αυτό το εγχείρηµα της ανακούφισης, της αντιµετώπισης των
προβληµάτων υγείας που δηµιούργησε η πανδηµία. Βέβαια, η
θέση σας αυτή είναι σταθερή: ΣΔΙΤ στη δηµόσια υγεία. Αυτό ση-
µαίνει και ιδιωτικοποίηση λειτουργιών. Μάλιστα, χαρακτηριστικά
η Αναπληρώτρια Υπουργός σε επίκαιρη ερώτηση που είχαµε
κάνει είχε αναφέρει: «Τι σηµασία έχει αν είναι δηµόσιο ή ιδιωτικό;
Σηµασία έχει να εξυπηρετείται ο κόσµος.». Υπάρχει στα Πρακτικά
αυτό. Δεν το λέω από µόνη µου. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εξυπηρετείται ο κόσµος σήµερα;
Δεν θα το έλεγα. Δεν εξυπηρετείται ο κόσµος ούτε στην πρωτο-
βάθµια ούτε στα δηµόσια νοσοκοµεία, όπως αρµόζει να υπηρε-
τείται. 

Εγώ θα αναφερθώ και στη δυτική Αθήνα. Θα αναφερθώ, γιατί
κάναµε πρόσφατα και µια περιοδεία και µε τον κ. Ξανθό σε πολλά
κέντρα υγείας, στην πρωτοβάθµια δοµή και είδαµε την κατά-
σταση ποια είναι πραγµατικά. Είναι κέντρα υγείας στα οποία λεί-
πουν πάρα πολλοί γιατροί και υγειονοµικοί και νοσηλευτές και
στους Αγίους Αναργύρους και στο Περιστέρι. 

Και µάλιστα, εδώ θα αναφερθώ και σε κάτι άλλο, κύριε
Υπουργέ. Αποδυναµώνονται τα κέντρα υγείας, γιατί οι γιατροί
αποσπώνται, για να πηγαίνουν στα εµβολιαστικά κέντρα. Αυτό τι
σηµαίνει; Δύο και τρεις µήνες πίσω τα ραντεβού. Πώς θα εξυπη-
ρετείται ο κόσµος στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας; Παρά-
δειγµα αυτό. 

Επίσης, να µην πούµε και για τους ανασφάλιστους. Νοµίζω ότι
δώσατε µια παράταση ενός µήνα. Όταν οι ανασφάλιστοι συµπο-
λίτες µας που εξασφάλισαν πρόσβαση στην υγεία από την κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ θα πηγαίνουν µόνο σε δηµόσιες δοµές να
συνταγογραφούν και όχι σε ιδιώτες γιατρούς, µε συγχωρείτε,
αλλά τι θα γίνει, πώς θα εξυπηρετήσουν τα κέντρα υγείας; Και
αναφέροµαι ενδεικτικά στη δυτική Αθήνα. Πώς θα εξυπηρετηθεί
µία περιοχή, όπως η Πετρούπολη, µε ογδόντα χιλιάδες κατοί-
κους, όταν το πρώην ΠΕΔΥ, ένα κτήριο έχει δύο γιατρούς µέσα,
έχει δύο οικογενειακούς γιατρούς για ογδόντα χιλιάδες ανθρώ-
πους και καθυστερείτε και τρεις και τέσσερις µήνες να τους πλη-
ρώσετε; Και ευτυχώς, υπάρχουν και οι ΤΟΜΥ που έκανε ο
ΣΥΡΙΖΑ και υπάρχουν ένας-δύο γιατροί ακόµα επιπλέον. 

Αυτά είναι τα προβλήµατα τα οποία πρέπει να λύσει αυτή η Κυ-
βέρνηση, αν πραγµατικά θέλει.

Έρχοµαι στα νοσοκοµεία. Στο «Αττικό» Νοσοκοµείο, ένα από
τα µεγαλύτερα πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία της χώρας µας είναι
κανονικότητα τα ράντζα, υπάρχουν εργασιακές σχέσεις µεσαι-
ωνικές και συµβάσεις περίεργες στους επικουρικούς σε όλα τα
επίπεδα, µέχρι και την καθαριότητα. Επίσης, υπάρχουν ιδιώτες
και εκεί. Και βέβαια, δίπλα είναι ένα άλλο νοσοκοµείο της δυτικής
Αθήνας, το Νοσοκοµείο Λοιµωδών. Γίνεται πινγκ πονγκ µεταξύ
δύο µεγάλων νοσοκοµείων, του Νοσοκοµείου Νίκαιας από τη µια
και του «Αττικού» από την άλλη, και είναι µε κλίνες έτοιµες, εφο-
διασµένο µε υλικό και όχι µε προσωπικό -γιατί το προσωπικό µε-
τακινείται στο Νοσοκοµείο Νίκαιας σήµερα και αύριο θα το πάτε
στο «Αττικό»-, µε κλίνες αναξιοποίητες και εξοπλισµό αναξιοποί-
ητο. Και όλα αυτά τα αφήνετε, γιατί, όπως είπε η κ. Γκάγκα, χρει-
άζεται ηρεµία, για να κάνουµε αλλαγές. 

Αυτή δεν είναι δηµόσια υγεία. Αυτή δεν είναι πολιτική κυβερ-
νητική. Πίσω από αυτή κρύβονται άλλα σχέδια. Μέσα στον Τύπο
έχει διαρρεύσει τον τελευταίο καιρό για το νέο ΕΣΥ το οποίο
επαγγέλλεστε –εσείς έχετε κάνει κιόλας δηλώσεις- ότι οι ιδιώτες
θα κάνουν και εγχειρήσεις τα απογεύµατα στα δηµόσια νοσοκο-
µεία κ.λπ., ότι θα αλλάξετε πράγµατα και όλα αυτά. 

Όλα αυτά, βέβαια, πού στοχεύουν και τι δείχνουν; Δείχνουν
την εξυπηρέτηση για άλλη µια φορά του ιδιωτικού τοµέα υγείας
και την άρνησή σας να ενισχυθεί το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Σε
πρώτη φάση αυτό που έπρεπε να κάνετε είναι να βρείτε έναν
τρόπο σταθερής εργασίας και συνέχισης της εργασίας όλων των
επικουρικών, οι οποίοι υπάρχουν και έβαλαν πλάτη, µέσα από
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διαδικασίες, σύµφωνα µε το Σύνταγµα. Υπάρχουν τρόποι, αν
υπάρχει πολιτική βούληση, να παραµείνουν στο δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας. Πρέπει να µας δώσετε, πέρα από τις διαρροές και
τις δηλώσεις, το σχέδιό σας σας κάποια στιγµή σαν Κυβέρνηση
γι’ αυτό που λέτε νέο ΕΣΥ. 

Θα έλεγα, όµως, κλείνοντας: Θα προλάβετε να τα υλοποι-
ήσετε; Λυπάµαι, κύριοι της Κυβέρνησης, κύριε Υπουργέ, αλλά η
ανάγκη µιας πολιτικής αλλαγής και µιας κυβέρνησης δηµοκρα-
τικής και προοδευτικής γίνεται κατανοητή και µετατρέπεται σε
ένα κοινωνικό αίτηµα πλέον, µιας κυβέρνησης η οποία θα σώσει
ό,τι σώζεται. Και, βέβαια, τότε η δηµόσια υγεία θα είναι δικαίωµα
κάθε πολίτη ο οποίος είναι µέσα στην πατρίδα µας και στην ελ-
ληνική επικράτεια. Το δηµόσιο σύστηµα υγείας θα ενισχυθεί και
θα παίξει τον ρόλο, ο οποίος του αρµόζει µε βάση τις ανάγκες
του λαού µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλείται στο Βήµα, η κ. Παρασκευή Βρυζίδου από τη Νέα Δη-

µοκρατία και στη συνέχεια, θα πάρει το λόγο ο Υπουργός Υγείας,
ο κ. Πλεύρης. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου ερ-

χόµαστε εδώ, για να ψηφίσουµε την κύρωση άλλης µιας σύµβα-
σης δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» για την
υλοποίηση ενός νοσοκοµείου στην Πελοπόννησο, συγκεκριµένα
στη Σπάρτη. Είναι ένα πολύ σηµαντικό γεγονός, διότι η περιοχή
εκεί έχει απλωµένη έκταση και δεν υπάρχει δυνατότητα γρήγο-
ρης και εύκολης πρόσβασης των ασθενών. Γίνεται, λοιπόν, ένα
καινούργιο σύγχρονο νοσοκοµείο, το οποίο θα προσφέρει τις
υπηρεσίες του και θα εξυπηρετήσει το σύνολο των πολιτών. Είναι
ένα νοσοκοµείο, στο οποίο προβλέπεται να δοθούν τα χρήµατα
και για την υλικοτεχνική υποδοµή και για το κτήριο. 

Πάντοτε γίνονταν οι δωρεές. Και, βέβαια, εδώ µέσα στη Βουλή
έχουµε συµφωνήσει ότι είναι σηµαντικό να γίνεται από τους Έλ-
ληνες που έχουν τη δυνατότητα γι’ αυτή την κίνηση, αυτού του
είδους τις παρεµβάσεις, προκειµένου να στηρίξουν τον ελληνικό
λαό. 

Όταν, λοιπόν, γίνεται κάτι σηµαντικό και αποδεδειγµένα µε-
γάλο, είναι υπερβολικό και είναι λάθος να βρίσκουµε ορισµένα
σηµεία στα οποία διαφωνούµε και αυτά να καταθέτουµε σαν το
µείζον θέµα, το µεγαλύτερο σε αυτή τη διαδικασία. 

Θα γίνει νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Το νοµικό πρό-
σωπο ιδιωτικού δικαίου είναι µια πλευρά του δηµοσίου, αλλά κυ-
ρίως είναι και αυτό ένα νοµικό πρόσωπο που διασφαλίζει τη
δηµόσια υγεία. Το να δίνουµε έµφαση σε κάτι το οποίο έχει προ-
ηγηθεί και έχει ξαναγίνει, που ξέρουµε πώς λειτουργεί, που τε-
λικά φέρνει τα αποτελέσµατα τα οποία επιθυµούµε, γιατί
στηρίζουν τον ασθενή, στηρίζουν τον Έλληνα πολίτη, δίνουν τη
δυνατότητα της παροχής περίθαλψης, να επισηµαίνουµε αυτό
το σηµείο το οποίο τελικά πού δηµιουργεί προβλήµατα και πού
δηµιούργησε µέχρι τώρα στη λειτουργία του, είναι µία δικαιολο-
γία και είναι µια αφορµή σε κάτι σηµαντικό να ασκήσουµε αρνη-
τική κριτική. 

Παράλληλα, δίνεται µια σειρά παρατάσεων σε αναγκαίες λει-
τουργίες, οι οποίες έχουν να κάνουν µε το σύστηµα υγείας.
Έχουµε παραδεχτεί όλοι ότι η περίοδος της πανδηµίας, αυτή η
φονική πανδηµία, έφερε σε µεγάλα αδιέξοδα πολλές ευρωπαϊκές
χώρες και σύγχρονα συστήµατα, τα οποία, βέβαια, δεν µπορού-
σαν σε γρήγορο χρονικό διάστηµα να αντιµετωπίσουν τόσους
ασθενείς. 

Η χώρα µας αποδεδειγµένα οργάνωσε όλη αυτή τη διαδικα-
σία, έχοντας τη δυνατότητα µε διάφορες µεθοδολογίες να εξα-
σφαλίζει επάρκεια γιατρών και νοσηλευτών και ανάλογα µε τις
ανάγκες που υπάρχουν, τον αριθµό των κρουσµάτων, την ανάγκη
νοσηλείας και το πόσο βαριά είναι αυτά τα κρούσµατα, γίνεται
ανά τρίµηνο ο προγραµµατισµός. 

Έτσι, λοιπόν, δίνεται παράταση για τα εµβολιαστικά κέντρα,
τα οποία σήµερα κρίνεται ότι πρέπει να συνεχιστούν. Δίνεται πα-
ράταση της δυνατότητας αποζηµίωσης των γιατρών που απα-
σχολούνται σε αυτά. Επίσης, έχουµε αναφέρει πολλές φορές ότι

θέλουµε γιατρούς και νοσηλευτές και δίνεται η παράταση στις
συµβάσεις ορισµένου χρόνου των γιατρών να συνεχίσουν. Δίνε-
ται η δυνατότητα σε ιδιώτες γιατρούς µε δελτίο παροχής υπη-
ρεσιών να παρέχουν τις υπηρεσίες τους στα νοσοκοµεία. Δίνεται
η δυνατότητα σε έµπειρους γιατρούς που συνταξιοδοτήθηκαν
να συνεχίσουν να εργάζονται και να προσφέρουν τις υπηρεσίες
τους. 

Όλες αυτές οι παρεµβάσεις απαντούν στο ότι πρέπει να
έχουµε γιατρούς. Βέβαια πάλι και εδώ σε µια σηµαντική παρέµ-
βαση έρχεται η κριτική να είναι µόνιµοι γιατροί. Νοµίζω ότι αυτό
απαντάται µε τη λογική και δεν χρειάζονται επιχειρήµατα. 

Αυτή τη στιγµή χρειάζεται πληθώρα γιατρών και νοσηλευτών.
Η χώρα µας και όλη η Ευρώπη και παγκοσµίως πρώτη φορά βρί-
σκεται σε αυτή τη θέση. Όσες συνθήκες δυσµενείς και αν υπάρ-
ξουν στο µέλλον και ό,τι επιδηµίες και αν προκύψουν δεν
αναµένεται να υπάρξει κάτι αντίστοιχο. Ως εκ τούτου, λοιπόν, δεν
µπορεί σε κάθε νοµοσχέδιο, σε κάθε συζήτηση που γίνεται εδώ
στη Βουλή πάντα να καταλήγουµε στο ότι χρειάζεται προσωπικό
και χρειάζεται µόνιµο προσωπικό. Το προσωπικό οργανώνεται µε
τις µόνιµες προσλήψεις, ανάλογα µε τις ανάγκες και ανάλογα µε
τις δυνατότητες τις οικονοµικές που έχει η χώρα. 

Παράλληλα, δίνεται παράταση στους οικογενειακούς για-
τρούς, στους γιατρούς που προσφέρουν υπηρεσίες κατ’ οίκον
κι επίσης, δίνεται η δυνατότητα στους ιδιώτες που διεξάγουν τα
διαγνωστικά τεστ να µπορούν να συνεχίζουν να πληρώνονται και
άλλες παρατάσεις, οι οποίες σήµερα δίνονται για τρεις µήνες ή
για το χρονικό εκείνο διάστηµα που απαιτείται για τη σωστή λει-
τουργία. 

Και τέλος θέλω να αναφερθώ γενικότερα στα µέτρα τα οποία
παίρνονται και τις αποφάσεις και να βάλουµε µια ιεράρχηση.
Σαφώς και καταλαβαίνουµε ότι την ευθύνη την έχει η Κυβέρνηση.
Η Κυβέρνηση και το αντίστοιχο Υπουργείο δεν µπορούν να πά-
ρουν µέτρα τα οποία δεν θα προστατεύουν τον Έλληνα πολίτη,
δεν θα προστατεύουν την υγεία και την ανθρώπινη ζωή. 

Η Αντιπολίτευση έχει περιθώρια να ασκεί κριτική ή να λέει και
πράγµατα τα οποία µπορεί να επισηµαίνει αλλά δεν έχουν ευ-
θύνη. Η Κυβέρνηση και το Υπουργείο έχει ευθύνη να ενηµερώσει
τους πολίτες για τον εµβολιασµό, να παίρνει τα µέτρα, να παρα-
δεχτούµε όλοι τι είναι αυτό που µπορεί να προστατεύσει τον πο-
λίτη. 

Τον πολίτη τον προστατεύει το εµβόλιο. Ξέρουµε ότι σήµερα
νοσούν λιγότερο βαριά επειδή έχουν εµβολιαστεί. Και επίσης, ξέ-
ρουµε ότι τα διαγνωστικά τεστ πάντοτε δεν δείχνουν άµεσα
ποιος νοσεί. Όµως µεταδίδει πολύ ευκολότερα τη νόσο
αυτός ο οποίος δεν είναι εµβολιασµένος και έχει έντονα συµπτώ-
µατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε τεράστια ευθύνη να συ-
νεχίσουµε να προστατεύουµε τους πολίτες. Η ευθύνη µας είναι
µεγάλη στα παιδιά, τους ηλικιωµένους, τους ανθρώπους που
έχουν χάσει τη ζωή τους. Δεν πρέπει άλλοι πολίτες να βρεθούν
στη δύσκολη θέση. Πρέπει βήµα-βήµα να βγούµε από αυτά τα
αδιέξοδα, µε την οργάνωση η οποία γίνεται από το Υπουργείο.

Παράλληλα, προσωπικό, γιατροί και νοσηλευτές, διασφαλίζον-
ται µε τις προκηρύξεις οι οποίες πρόκειται να ακολουθήσουν το
επόµενο διάστηµα, µε τους επικουρικούς που έχουν προσληφθεί
µέχρι τώρα, µε τους νέους επικουρικούς που προκηρύσσονται,
είτε γιατρούς είτε νοσηλευτές, το επόµενο διάστηµα. 

Με το πρόγραµµα το οποίο τηρήθηκε µέχρι τώρα θα συνεχί-
σουµε και οι πολίτες µάς µεταφέρουν το µήνυµα ότι υπάρχουν
δυσκολίες. Δεν µπορεί κανείς να µη δεχτεί ότι η πανδηµία είναι
ένα τεράστιο αδιέξοδο. Όµως εµπιστεύονται την Κυβέρνηση, εµ-
πιστεύονται το πρόγραµµά της και θεωρούν ότι σε κάτι τόσο σο-
βαρό και επικίνδυνο η συγκεκριµένη µεθοδολογία τούς εµπνέει
εµπιστοσύνη. Και βέβαια επισηµαίνουν και ό,τι άλλο θέλουν
ακόµη, προκειµένου να γίνουν τα πράγµατα ακόµη καλύτερα,
ακόµη ασφαλέστερα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Βρυζίδου. Ήσασταν στην ώρα σας.
Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Υγείας κ. Αθανάσιος Πλεύρης. 
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Η προηγούµενη
οµιλήτρια συνάδελφος δεν είναι απλώς στην ώρα της, αλλά εκτι-
µάται ιδιαιτέρως πάντοτε το από στήθους, για να θυµόµαστε και
τον Κανονισµό της Βουλής. Δεν είναι για ανάγνωση το Βήµα της
Βουλής, µόνο σηµειώσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά, σήµερα έχουµε
ακούσει εδώ πράγµατα και θα έρθουµε ένα-ένα να τα απαντάµε.
Αυτό που ακούσαµε τώρα στο τέλος και θέλω να ξεκινήσω από
αυτό είναι η ανάλυση που έκανε η κ. Αυγέρη για τις προληπτικές
εξετάσεις που θα γίνουν για µαστογραφία και ότι πετσοκόβουµε
τις εξετάσεις που υπάρχουν από τον ΕΟΠΥΥ, αυτό που καταθέ-
σατε. 

Αυτό, µε συγχωρείτε, είναι πλήρη άγνοια του τι είναι προλη-
πτικές εξετάσεις. Διότι µεγάλη διαφορά και αυτό που γίνεται που
είναι τώρα, που λέει ακριβώς από πού είναι τα χρήµατα και γιατί
είναι το πρόγραµµα…

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Διαβάστε στον προηγούµενο
νόµο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, δεν
σας διέκοψε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα τα δούµε ένα
προς ένα.

Οι προληπτικές εξετάσεις δηµόσιας υγείας γίνονται µε ένα ορ-
γανωµένο συνολικό πλαίσιο. Αυτό το οποίο αναφέρεται και συ-
νεχίζει να ισχύει κανονικά είναι στο πλαίσιο ενός κλινικού ελέγχου
να µπορεί µια γυναίκα να της γράφεται και να κάνει την εξέτασή
της. Δεν είναι πρόγραµµα προληπτικών εξετάσεων.

Αυτό το συγκεκριµένο είναι µε τις παροχές που υπάρχουν από
τον ΕΟΠΥΥ, εάν κάποιος ενδιαφέρεται και πάει και πληροί τις
προϋποθέσεις, όπως περιγράφονται από τον ΕΚΠΥ, να µπορεί
να κάνει τις εξετάσεις τις οποίες λέτε.

Αυτή τη στιγµή µιλάµε για ένα συνολικό πρόγραµµα προληπτι-
κών εξετάσεων µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης, 273 εκατοµµυ-
ρίων στο σύνολο. Μετά τη µαστογραφία, θα ακολουθήσουν και
άλλες εξετάσεις. Μπορεί, δηλαδή, να υπάρξει προληπτικός έλεγ-
χος για την καρδιά. Τι σηµαίνει; Ότι ξαφνικά δεν θα υπάρχει δυ-
νατότητα να πηγαίνουµε τώρα µε τον ΕΟΠΥΥ; 

Η βασική διαφορά είναι ότι είναι άλλος ο προληπτικός έλεγχος
που γίνεται στο πλαίσιο ενός κλινικού ελέγχου, που ο πολίτης,
αν έχει ένα ενδιαφέρον, κινητοποιείται και τελείως διαφορετικό
να έχει ένα οργανωµένο πλαίσιο προληπτικών εξετάσεων. 

Στο Ταµείο Ανάκαµψης, στο πρόγραµµα «ΔΟΞΙΑΔΗΣ» υπάρ-
χουν 273 εκατοµµύρια. Αυτά τα 273 εκατοµµύρια αφορούν προ-
ληπτικές εξετάσεις του πληθυσµού. Ξεκινάµε, λοιπόν, από την
προληπτική εξέταση του καρκίνου του µαστού. 

Ποιο είναι το προληπτικό πρόγραµµα; Ότι αυτή τη στιγµή, εκ-
µεταλλευόµενοι το πλεονέκτηµα που υπάρχει από τα εµβόλια και
από τα µηνύµατα τα οποία στείλαµε, θα αποστέλλεται sms σε
συγκεκριµένες γυναίκες, όπως περιγράφονται από το πρό-
γραµµα.

Είναι γύρω στο ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες οι δι-
καιούχοι αυτού του προγράµµατος. Το SMS θα τους δίνει τη δυ-
νατότητα, χωρίς να χρειαστεί παραποµπή από τον ιατρό, να πάνε
να κάνουν την προληπτική εξέταση, η προληπτική εξέταση θα
διενεργείται, η συµφωνία για την τιµή είναι στα 35 ευρώ που κα-
λύπτονται από το πρόγραµµα, εν συνεχεία εκεί πέρα που θα
υπάρχει ένδειξη για ιατρική παρακολούθηση έχει γίνει συµφωνία
µε τους ιατρικούς συλλόγους και θα είναι η επίσκεψη 30 ευρώ,
καθώς επίσης και το υπερηχογράφηµα στην τιµή που είναι στα
8,28 ευρώ. Όλο αυτό το πρόγραµµα συνολικά -το λέει στην πα-
ράγραφο 7- καλύπτεται από τους πόρους του Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας.

Άρα είναι ένα πρόγραµµα µε συγκεκριµένη χρονική διάρκεια,
που στόχο έχει οµάδες συγκεκριµένες που είναι ευάλωτες και
έχουν επιδηµιολογική εικόνα να τους κινητοποιήσουµε να πάνε
να κάνουν την εξέταση την οποία θα κάνουν, η εξέταση αυτή να
φτάνει µέχρι και την παρακολούθηση στο επίπεδο του ιατρού,
δηλαδή µέχρι την επίσκεψη, οπότε συνολικά για έναν πληθυσµό
στοχευµένο, που βάσει των συγκεκριµένων οδηγιών που είναι
από τις επιστηµονικές εταιρείες να µπορέσουµε να παρακολου-
θήσουµε την επιδηµιολογική τους εικόνα.

Επηρεάζει αυτό σε τίποτα το τι καλύπτει ο ΕΟΠΥΥ; Όχι. Είναι
ένα πρόγραµµα του Ταµείου Ανάκαµψης, µε δικαιούχες συγκε-
κριµένες γυναίκες. Στην πορεία θα υπάρξει εξέταση που θα
αφορά τους άντρες για περιπτώσεις αντίστοιχα παρακολούθη-
σης του καρκίνου.

Τα επόµενα τεχνικά δελτία θα βγουν τον Ιούνιο και έχουν επι-
λεγεί συνολικά πέντε εξετάσεις που θέλουµε να κάνουµε προλη-
πτικό έλεγχο στο σύνολο του πληθυσµού που αφορούν
συγκεκριµένες λαϊκές οµάδες για να έχουµε µια επιδηµιολογική
εικόνα, φτάνοντας µέχρι και το σηµείο της ιατρικής παρακολού-
θησης. Αυτό, λοιπόν, λέγεται προληπτικό πρόγραµµα δηµόσιας
υγείας και αυτό δεν έχει καµία σχέση µε οτιδήποτε άλλο γίνεται.

Εδώ αναφέρεστε στον ΕΟΠΥΥ, σε αποζηµίωση του ΕΟΠΥΥ.
Παραµένει. Αυτή τη στιγµή κάποιος µπορεί να πάει βάσει του
ΕΚΠΥ. Εδώ µιλάµε για ένα συνολικό πρόγραµµα και γι’ αυτόν τον
λόγο βλέπετε ότι και στην ηλικιακή οµάδα που αναφέρεται η
εξαίρεση αφορά αυτούς που έχουµε κάνει το ίδιο έτος. Είναι δι-
καιούχες, λοιπόν, γυναίκες. Θα είναι το πρώτο πρόγραµµα που
θα εφαρµοστεί. Να δω τον επόµενο µήνα τι θα λέτε, που θα πη-
γαίνουν SMS σε γυναίκες, θα πηγαίνουν να κάνουν την εξέταση,
µε την εξέταση όπου υπάρχει ένδειξη θα πηγαίνουν στον γιατρό,
θα γίνεται και όπου χρειάζεται το υπερηχογράφηµα, θα ενηµε-
ρώνεται ο φάκελος ο οποίος γίνεται συνολικά και θα δούµε σε
έναν πληθυσµό ενός εκατοµµυρίου τετρακοσίων χιλιάδων γυναι-
κών ποια είναι η επιδηµιολογική κατάσταση. Αυτό, λοιπόν, είναι
ένα πρόγραµµα συγκεκριµένο προληπτικών εξετάσεων µέσα από
το Ταµείο Ανάκαµψης. Η χρηµατοδότησή του αναφέρεται από-
λυτα ότι είναι από το Ταµείο Ανάκαµψης.

Να σηµειωθεί, λοιπόν, σήµερα ότι αν παραµείνει η θέση που
ακούσαµε από την κ. Αυγέρη ο ΣΥΡΙΖΑ θα το καταψηφίσει το
συγκεκριµένο πρόγραµµα, ώστε να το ξέρουµε όταν θα κάνουµε
συνολικά την αποτίµηση του «ΔΟΞΙΑΔΗ», γιατί αν καταψηφίσετε
τη µαστογραφία για τις γυναίκες και µετά υπάρχει θέµα για την…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Αφήστε τα αυτά τώρα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Ξανθέ, θα

τοποθετηθείτε. Αλλά εδώ η κ. Αυγέρη βγήκε και είπε ότι πετσο-
κόβουµε τη µαστογραφία. Αυτό βγήκε και είπε, ότι πετσοκό-
βουµε τη µαστογραφία.

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Θα µπορεί µια γυναίκα τριάντα
πέντε χρονών εάν έχει ιστορικό να πάει µόνο µε το παραπεµ-
πτικό…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρία Αυγέρη,
αυτό είναι άσχετο που λέτε. Ώρες-ώρες σήµερα δεν µπορώ να
καταλάβω. Παρακολουθούµε, διαβάζουµε τα ίδια πράγµατα;
Αυτό που λέτε είναι τελείως άσχετο από το πρόγραµµα «ΔΟΞΙΑ-
ΔΗΣ» που είναι από το Ταµείο Ανάκαµψης. Συνεννοηθήκαµε σε
αυτό;

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Δεν συνεννοηθήκαµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ε, δεν συνεννοη-

θήκαµε, άµα δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε στα αυτονόητα.
Σας λέω ότι το πρόγραµµα «ΔΟΞΙΑΔΗΣ» αφορά συγκεκριµένο,
στοχευµένο πληθυσµό γυναικών. Μετά µπορεί να υπάρχουν εξε-
τάσεις για την καρδιά. Θα αποκλείονται δηλαδή άντρες που θα
είναι άλλης ηλικίας και θα έχουν παραπεµπτικό από γιατρό να
πάνε; Όχι δεν θα αποκλείονται. Αλλά το συγκεκριµένο πρό-
γραµµα αφορά συγκεκριµένη ηλικιακή οµάδα που παρουσιάζεται
κατ’ εξοχήν το πρόβληµα το οποίο υπήρχε. Γίνεται δωρεάν, γί-
νεται µέχρι την πλήρη παρακολούθηση και έχει πλήρη επιδηµιο-
λογική εικόνα και ο ΣΥΡΙΖΑ το καταψηφίζει. Να καταγραφεί,
λοιπόν, αυτό .

Πάµε, λοιπόν, τώρα στο νοµοσχέδιο. Πρώτα απ’ όλα είπαµε
λίγα πράγµατα εδώ πέρα. Θα επισηµάνω το εξής: Όπως αναφέρ-
θηκε ο Κλέων Γρηγοριάδης στον Σταύρο Νιάρχο, τον παρακο-
λουθούσατε, ακούσατε τι ειπώθηκε από αυτό εδώ το Βήµα; Τον
έλεγε και «κύριο» Σταύρο Νιάρχο. Να ενηµερώσουµε ότι δεν
είναι κύριος πια. Τι τον είπε; Δηλαδή µια χολή ολόκληρη για ένα
ίδρυµα το οποίο έρχεται και µάλιστα η συµφωνία η βασική έχει
γίνει από τον ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς θα τοποθετηθείτε εδώ πέρα ότι είναι
χυδαιότητες να αναφέρονται έτσι για ένα ίδρυµα;

Γίνεται, λοιπόν, αυτή η συµφωνία και χάρη σε αυτή τη συµφω-
νία -που εµείς ευχαριστούµε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»- σή-
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µερα µπορούµε να συζητάµε για ένα νοσοκοµείο το οποίο θα
γίνει στη Σπάρτη 87 εκατοµµυρίων, που περιλαµβάνει τον σχε-
διασµό, την κατασκευή και τον εξοπλισµό. Η δηµοπράτηση θα
γίνει τον Αύγουστο του 2022. Θα ξεκινήσει Ιανουάριο του 2023
µε παράδοση σε δύο χρόνους, Αύγουστο του 2025 και Αυγού-
στου του 2026. Αφορά εκατόν εξήντα τέσσερις κλίνες και οκτώ
ΜΕΘ, δίκλινα, µονόκλινα µε µορφή νοµικού προσώπου ιδιωτικού
δικαίου που είναι επιλογή της Κυβέρνησης, όπως έχουµε αναφέ-
ρει και έχουµε συζητήσει πολλές φορές, µε πολύ µεγαλύτερη
ευελιξία και πολύ καλύτερη λειτουργία ως προς το κοµµάτι της
παρεχόµενης υπηρεσίας και µε καινοτοµίες που αφορούν και την
πράσινη βιώσιµη ανάπτυξη και το ψηφιακό περιβάλλον και τα
σύγχρονα µοντέλα πληροφορικής και τις ενεργειακές πολιτικές.

Όλο αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο να συµφωνήσουµε ότι το ψηφί-
ζουµε. Υπάρχει διαφωνία -που πάντοτε θα υπάρχει- µε τα κόµ-
µατα της Αριστεράς ως προς το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού
δικαίου. Εµείς, ναι, έχουµε αυτή την επιλογή και πιστεύουµε ότι
µε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου θα λειτουργήσουν πολύ
καλύτερα τα νοσοκοµεία αυτά και θα προσπαθήσουµε κιόλας να
δούµε όπου είναι δυνατόν να αναπτύσσονται τα νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου.

Μέσα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, για να µην µπερδευόµα-
στε, δεν είναι τροπολογίες, ό,τι ειπώθηκε. Είναι σώµα του νοµο-
σχεδίου οι παρατάσεις οι οποίες υπάρχουν. Υπάρχουν, λοιπόν,
µια σειρά από παρατάσεις που θα σταθώ στις παρατάσεις που
έχουν µια ιδιαίτερη σηµασία και έχει γίνει µια κουβέντα. Αναπτύχ-
θηκε πάρα πολύ κουβέντα αναφορικά µε την παράταση για την
υποχρεωτικότητα αναστολής των υγειονοµικών που δεν έχουν
εµβολιαστεί µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου του 2022. Ναι, η επιλογή
είναι ότι όπως ανανεώνεται το επικουρικό προσωπικό το οποίο
καλύπτει τις θέσεις ιατρών που δεν έχουν εµβολιαστεί ή βρίσκον-
ται για ανάγκες COVID µέσα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας αντι-
στοίχως να παραµείνουν και σε αναστολή οι υγειονοµικοί που
δεν θέλουν να εµβολιαστούν.

Εδώ πέρα υπάρχουν δύο επίπεδα θεµάτων. Το πρώτο επίπεδο
είναι η πανδηµία ως πανδηµία. Επειδή γίνεται µεγάλη κουβέντα,
τα συζητάµε πάντοτε αυτά, συνεχώς έρχεται αυτή η κουβέντα,
µόλις µπήκαν συνολικά οι υποχρεωτικότητες. Από 1η Σεπτεµ-
βρίου είναι υποχρεωτικότητα των υγειονοµικών και το µεγαλύ-
τερο µέρος των υποχρεωτήτων και για τους «εξήντα άνω» και για
την τρίτη δόση να λογίζεσαι ότι δεν είσαι εµβολιασµένος, αν δεν
έχεις κάνει την ενισχυτική δόση. Ένα ποσοστό 55% γενικού πλη-
θυσµού και 65% ενήλικου πληθυσµού έφτασε στο 72% γενικού
πληθυσµού και στο 84% ενήλικου πληθυσµού και για τους «άνω
των εξήντα» είναι άνω του 90% αυτή τη στιγµή. Αυτά έγιναν και
µε υποχρεωτικότητες. Έγιναν µε καµπάνια όπου υπήρξε. Σε
άλλες χώρες υπήρχε πολύ µεγαλύτερη κουλτούρα εµβολιασµού,
σε άλλες χώρες δεν υπήρχε κουλτούρα εµβολιασµού. Εµείς ήµα-
σταν σε µια ενδιάµεση κατάσταση και ναι µε δύσκολα µέτρα που
στήριξε η συγκεκριµένη Κυβέρνηση, µόνη της κατά βάση, έχουµε
αυτή τη στιγµή µια εµβολιαστική κάλυψη στον ευρωπαϊκό µέσο
όρο. Αυτό έγινε µε ψηφισµένα µέτρα τα οποία έχουµε αναφέρει.
Και κορωνίδα αυτού του µέτρου, ναι, ήταν να είναι σε αναστολή
οι υγειονοµικοί οι οποίοι δεν έχουν εµβολιαστεί, αφ’ ενός για λό-
γους δηµόσιας υγείας, αλλά και αφ’ ετέρου για λόγους ότι άν-
θρωπος ο όποιος δεν πιστεύει στην επιστήµη δεν µπορεί να
παρέχει τις υπηρεσίες.

Άκουσα το εξής ερώτηµα: «Υπάρχουν επιστηµονικές απόψεις
διαφορετικές»; Προφανώς υπάρχουν επιστηµονικές απόψεις δια-
φορετικές. Φτάνουµε σε κάτι το οποίο λέµε «κανόνες της ιατρι-
κής επιστήµης»,  το «lege artis». Το «lege artis» αναφέρεται στους
στοιχειώδεις κανόνες της ιατρικής επιστήµης που ναι, ο εµβολια-
σµός είναι στους στοιχειώδεις κανόνες της ιατρικής επιστήµης
και εποµένως ήρθαµε και είπαµε ότι οι άνθρωποι αυτοί θα είναι
σε αναστολή µέχρι 31 Δεκεµβρίου.

Δεν έχω καταλάβει τη θέση. Και, πραγµατικά, η κ. Αδαµοπού-
λου σάς προκάλεσε, σας είπε «Μαζευτείτε για ονοµαστική όσοι
είστε εναντίον». 

Το ΚΙΝΑΛ ,εξέφρασε διαφορετική θέση, ο εισηγητής του, από
τον πρώην τοµεάρχη του. Ο νυν τοµεάρχης, ο κ. Φραγγίδης, µε
τον πρώην τοµεάρχη εξέφρασαν διαφορετική θέση. Εδώ ήµα-

σταν και τους ακούσαµε. Ψηφίζει το ΚΙΝΑΛ τη διάταξη για την
παράταση µέχρι 31 Δεκεµβρίου και ο πρώην τοµεάρχης λέει
«Εδώ πέρα δώστε τη δυνατότητα να γυρίσουν και µην είστε
ανάλγητος». 

Ο ΣΥΡΙΖΑ «ναι, πρέπει να εµβολιαστούν». Δεν ξέρω αν το λένε
όλοι το «αυτοί πρέπει να εµβολιαστούν», γιατί κάποιοι από εδώ
εµβολιάστηκαν µόλις µπήκε η υποχρεωτικότητα και ήταν υγει-
ονοµικοί. Δεν ξέρω αν όλοι το λένε αυτό, αλλά από την άλλη
πλευρά δεν σας βλέπω δραστήριους σε αυτό το θέµα. 

Εµείς, λοιπόν, ερχόµαστε και λέµε ότι αυτό είναι µια επιλογή
της Κυβέρνησης, που στηρίζεται σε λόγους δηµόσιας υγείας,
που στηρίζεται σε λόγους που έχουν να κάνουν ακριβώς µε το
πώς ασκείται η ιατρική επιστήµη. Και ερχόµαστε και λέµε στο
προσωπικό που είναι τώρα και εργάζεται ότι αυτοί που είναι επι-
κουρικοί, και τους δίνεται η δυνατότητα να βρεθούν σε θέσεις
µε τις προκηρύξεις τις οποίες κάνουµε αλλά και παράλληλα τους
κοιτάµε και τους ευχαριστούµε που αυτήν τη δύσκολη στιγµή
ήταν σε όλη τη µάχη. 

Και ο εµβολιασµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και αυτή
είναι η ιδιαιτερότητα που υπάρχει στο νοσηλευτικό και στο ια-
τρικό προσωπικό- έχει και µια κουλτούρα αλτρουισµού. Εάν ξαφ-
νικά όσοι είµαστε νεότεροι, αισθανόµαστε ότι είµαστε λιγότερο
ευάλωτοι και δεν ακολουθούσαµε και την πολιτική του αλτρουι-
σµού του εµβολιασµού, τι θα γινόταν; Άρα η λογική ότι εγώ δεν
εµβολιάζοµαι -και ειδικά αν είσαι υγειονοµικός και αν είσαι για-
τρός- είτε είναι άρνηση της επιστήµης σου είτε είναι πραγµατικά
µια νοοτροπία ότι εγώ λειτουργώ µε τους όρους που εγώ κρίνω
και δεν µε ενδιαφέρει καθόλου το κοινωνικό σύνολο, δεν µε εν-
διαφέρει ο ασθενής που έχω απέναντι. 

Εµείς, λοιπόν, εδώ πέρα ακολουθούµε αυτή την πολιτική, την
ακολουθούµε πιστά και χάρη σε αυτή την πολιτική φτάσαµε στα
νούµερα τα οποία υπάρχουν τώρα. 

Μέσα όµως στις τροπολογίες υπάρχει και αυτό το οποίο ανα-
κοινώσαµε για τους άνω των εξήντα. Δίνεται η δυνατότητα στον
Υπουργό Υγείας, θα διαβάσετε, να αναστείλει το πρόστιµο για
τους άνω των εξήντα. Και, πράγµατι, το πρόστιµο για τους άνω
των εξήντα, µε υπουργική απόφαση, θα ανασταλεί και θα επανε-
ξεταστεί, όπως και σε συνεννόηση µε την επιτροπή των εµπειρο-
γνωµόνων συνολικά ό,τι µέτρο αποκλιµάκωσης υπάρξει θα είναι
σε συζήτηση επανεξέτασης. Θα υπάρξει και υπουργική από-
φαση. Διότι, ακριβώς, ερχόµαστε και λέµε ότι το κάθε µέτρο έχει
µια λογική. Το µέτρο στους άνω των εξήντα είχε µια λογική να
φτάσει ο εµβολιασµός µε έναν ξεκάθαρο τρόπο σε υψηλό επί-
πεδο, γιατί απ’ αυτούς τους ανθρώπους κατά βάση πιεζόταν το
Εθνικό Σύστηµα υγείας και αυτοί οι άνθρωποι είναι οι οποίοι είναι
διασωληνωµένοι και δυστυχώς οδηγούνται στον θάνατο. 

Κι επειδή µετράµε για νεκρούς και γίνεται, να µετρήσουµε κά-
ποτε µε αυτά τα µέτρα της υποχρεωτικότητας πόσος κόσµος σώ-
θηκε; Θέλετε να το µετρήσουµε κάποτε ότι συµπολίτες µας άνω
των εξήντα, έστω και µε υποχρέωση, µε δύσκολες αποφάσεις
από την Κυβέρνηση, µε δύσκολες αποφάσεις από τον Υπουργό
-σε κανέναν δεν είναι ευχάριστο ούτε να είναι υπό κατάληψη το
Υπουργείο του από ανθρώπους που δεν εµβολιάζονται ούτε να
µπαίνουν πρόστιµα σε άνω των εξήντα. Οι τριακόσιες χιλιάδες
κόσµος που εµβολιάστηκε χάρη σε αυτή την υποχρεωτικότητα
ξέρουµε τι πίεση θα είχε στο σύστηµα; 

Και τι άλλαξε, λοιπόν, από τον Ιανουάριο, που υπήρχαν οι εξα-
κόσιες πενήντα και κοντά επτακόσιες κλίνες ΜΕΘ COVID, µε σή-
µερα, όταν τα κρούσµατα βλέπετε ότι είναι σε αυτό το επίπεδο;
Ένα βασικό σηµείο που έχει αλλάξει είναι ότι από τον Νοέµβριο
και µετά, χάρη σε αυτές τις υποχρεωτικότητες, έχουµε µια κά-
λυψη εµβολιαστική που έχει φτάσει στον ευρωπαϊκό µέσο όρο.
Αυτό κάποια στιγµή θα το συζητήσουµε; 

Διότι εδώ ακούµε, από την πλευρά της Αντιπολίτευσης πάν-
τοτε, θεωρητικές προσεγγίσεις. Αλλά η πολιτική είναι πρακτική
άσκηση, δεν είναι θεωρητική. Ιδεολογικά µπορεί να έχουµε εκατό
διαφωνίες, αλλά εδώ πέρα κάνεις πρακτική άσκηση και στην πρα-
κτική άσκηση έρχεσαι και λες «Επιλέγω µια υποχρεωτικότητα
που σώζει ζωές και έσωσε ζωές». Και τελικά χάρη στα εµβόλια
κάποια στιγµή θα δούµε πόσος κόσµος έχει σωθεί. 

Διότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας είχε συγκεκριµένες αντοχές
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τις οποίες τις φθάσαµε στα όριά του και τις ξεπεράσαµε. Τα
έχουµε πει πολλές φορές. Συνεχώς γίνεται µια τέτοια κουβέντα
εδώ πέρα. Συγκεκριµένες ήταν οι αντοχές του, και από εκεί και
πέρα έπρεπε να πάµε στην πρόληψη του πληθυσµού, είτε και µε
µέτρα που είχαν να κάνουν στην πρώτη φάση µε τα lockdown
είτε µετά στο να πειστεί ο κόσµος και να υποχρεωθεί να εµβο-
λιαστεί, ακριβώς πρώτα και για σηµαντικότερο λόγο για να προ-
στατεύσει την υγεία του. 

Εάν, λοιπόν, εσείς τώρα θέλετε αυτή τη στήριξη, ελάτε. Σας
το είπε και η κ. Αδαµοπούλου, τη βλέπω. Ελάτε να δούµε, τελικά,
τι θέλετε και τι στηρίζετε εδώ πέρα. Διότι δεν µπορεί να είστε και
στις δύο πλευρές, στις δύσκολες αποφάσεις που τελικά έχουµε
φτάσει τον εµβολιασµό στο 82%, 83%, 84% στον ενήλικο πληθυ-
σµό, «ναι το θέλουµε αυτό, αλλά δεν θα γίνει µε υποχρεωτικό-
τητα». 

Και στους άνω των εξήντα πια, ακριβώς επειδή εκτιµάται το
γεγονός ότι στο κοµµάτι των κλινών ΜΕΘ, που είναι οι βαριές νο-
σηλείες, έχει υπάρξει µια αποκλιµάκωση και άρα η πίεση δεν
είναι τόσο µεγάλη, εκτιµώνται οι ιδιαίτερες συνθήκες που υπάρ-
χουν και βρίσκεται αυτή τη στιγµή η χώρα, εκτιµάται το γεγονός
ότι πηγαίνοντας προς το καλοκαίρι, παρά την έξαρση που υπάρ-
χει τώρα, θα υπάρξει η αποκλιµάκωση, προφανέστατα λέµε ότι
µπορούµε να το επανεξετάσουµε. Διότι δεν είµαστε δογµατικοί,
οπότε λέµε «Ναι, θα το σταµατήσουµε, από 15 Απριλίου δεν θα
πληρώνετε». Και οφείλω να σας πω ότι εξετάζεται ακόµα και να
υπάρχει κίνητρο και σε αυτούς που θα πάνε να το κάνουν τώρα,
να ξανασυζητήσουµε αν πρέπει να πληρώσουν το πρόστιµο που
τους έχει επιβληθεί, που τους έχει καταλογιστεί. Να εµβολιαστεί
θέλουµε αυτός ο κόσµος. 

Και αυτοί οι υγειονοµικοί που είναι έξω τώρα, µόλις πάει κά-
ποιος και την πρώτη του δόση γυρίζει πίσω στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Πίσω γυρίζει. Τον εµβολιασµό είναι που επιδιώκουµε. 

Και επειδή πολλές φορές κάνουµε θεωρητικές συζητήσεις για
το θέµα, εσείς µιλάτε θεωρητικά για το τι θα µπορούσε να έχει
γίνει, εγώ σας µιλάω πάλι πρακτικά. Διότι το 55 έγινε 72, το 65
έγινε 84 µε συγκεκριµένα µέτρα. Άρα τα νούµερα τα οποία βλέ-
πετε είναι µετρήσιµα, τα αποτελέσµατά τους είναι µετρήσιµα. 

Την ίδια στιγµή εσείς είχατε πρώην Αναπληρωτή Υπουργό
Υγείας που έλεγε ότι τα εµβόλια δεν πιάνουν τις µεταλλάξεις,
που διακινεί fake news ακόµα και χθες. Και, πραγµατικά, εγώ δεν
θα πάω να πω ποτέ σε συναδέλφους τι έχει γίνει και τι δεν έχει
γίνει, είτε στον σύζυγό της, όχι συνάδελφο, στον οποιονδήποτε.
Διότι όταν σέβεσαι την ιατρική επιστήµη, σέβεσαι τα προσωπικά
δεδοµένα του κάθε ανθρώπου. Αν θελήσει η ίδια θα πει τι έχει
γίνει και αν αυτό που ανήρτησε χθες ο κ. Πολάκης έχει ή δεν έχει
βάση, για τον λόγο έγκρισης ή µη έγκρισης. Θα ήταν εύκολο για
τον Υπουργό Υγείας εδώ πέρα να πει και να µιλήσει για ενδεί-
ξεις-αντενδείξεις οτιδήποτε, αλλά τότε θα έπεφτα στο επίπεδο
ενός ανθρώπου που δεν σέβεται τα ιατρικά προσωπικά δεδοµένα
ενός άλλου ανθρώπου. 

Και επειδή πολλές φορές έχετε πει κατά καιρούς «ξέρετε αν
είναι όλοι εµβολιασµένοι;», δεν θα µπω ποτέ ως Υπουργός Υγείας
να δω, ούτε πήγα όταν πήγε η µητέρα του κ. Πολάκη να δω τι
είχε και τι δεν είχε. Διότι όταν σέβεσαι αυτή τη θέση σέβεσαι το
ιατρικό απόρρητο ακόµα κι αν δεν είσαι γιατρός. Διότι ο Υπουρ-
γός Υγείας δεν έχει πρόσβαση στα προσωπικά δεδοµένα και
όταν κάποιος βγαίνει και µε εύκολο τρόπο λέει ανακρίβειες, ας
απαντήσει το πρόσωπο στο οποίο αναφέρεται τι έχει γίνει και τι
δεν έχει γίνει. Αλλά δεν θα οδηγήσουµε ποτέ την πολιτική ζωή
του τόπου να πηγαίνουµε µε περιπτωσιολογία και να προσβάλ-
λουµε ανθρώπους. 

Το άλλο σηµείο το οποίο έχει αναφερθεί και έγινε κουβέντα
έχει να κάνει µε την ανανέωση των συµβάσεων ορισµένου χρό-
νου. Είπαµε, οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου θα ανανεώνονται
ανά τρίµηνο και παράλληλα θα δίνεται η δυνατότητα στις διοική-
σεις να βγουν σε διαγωνισµούς, υπό τον όρο ότι οι διαγωνισµοί
θα είναι φθηνότεροι στο δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα. Άρα αυτό
το οποίο ήταν ο µεγάλος σας φόβος έχει µπει. Από κει και πέρα
προφανέστατα τα νοσοκοµεία δεν πρόκειται να µείνουν ποτέ
χωρίς κάλυψη. Οι συµβάσεις αυτές θα ανανεώνονται, και µέχρι
να γίνονται οι διαγωνισµοί και όπου δεν έχουν βγει διαγωνισµοί

θα ανανεώνονται ανά τρίµηνο. 
Ορισµένου χρόνου συµβάσεις, αυτό επιλέξατε κι εσείς ως µον-

τέλο στον ΣΥΡΙΖΑ, τις ορισµένου χρόνου. Άρα δεν είναι άνθρω-
ποι που έχουν µόνιµες θέσεις. Αυτό θα πει σύµβαση ορισµένου
χρόνου. Εάν θέλατε να κάνατε σύµβαση και να τους κάνατε µό-
νιµους. Δεν το κάνατε, αυτό επιλέξατε και σε χρόνο επί Νέας Δη-
µοκρατίας έχουν παραµείνει παραπάνω από ό,τι έµειναν επί
ΣΥΡΙΖΑ. Διότι µε συνεχείς ανανεώσεις βρίσκονται τώρα εδώ
πέρα. Εσείς τους βάλατε ορισµένου χρόνου. Άρα είχαν συγκε-
κριµένο χρόνο που µπορούσαν να µείνουν και εµείς τον ανανεώ-
νουµε. Λέµε όµως ότι υπάρχει αυτή η εναλλακτική και καλούµε
τις διοικήσεις στον βαθµό που υπάρχει δηµοσιονοµικό όφελος,
ναι, να δοθεί αυτή η δυνατότητα. 

Έγινε αναφορά και πιστεύω ότι το λήξαµε αυτό που ανοίξαµε
από το πρωί. Αυτή τη στιγµή βγάλαµε και εγκύκλιο. Ο νόµος του
2009 ισχύει κανονικότατα. Η παρέµβαση έχει γίνει µόνο για την
προϋπηρεσία, όπου ενώ η προϋπηρεσία ήταν για χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, προστέθηκαν και άλλες χώρες. Και παραµέ-
νει το πλαίσιο πλέον, όχι µόνο απλώς µε δήλωση, µε εγκύκλιο,
ότι ισχύει το άρθρο 7 του 2009, όπως ισχύει και το άρθρο 4, που
έχει µια πλήρη ανάλυση του 2009. Δεν επηρεάζεται ο συγκεκρι-
µένος νόµος, δεν τίθεται κανένα θέµα ως προς την µονιµότητα
των ιατρών.

Και πάλι, εκεί πέρα -από χθες το λέµε- η νοµοθετική διάταξη
λέει «προστίθενται εδάφια», άρα η νοµοθετική παρέµβαση είναι
στην πρόσθεση εδαφίων και µετά επαναλαµβάνεται το άρθρο ως
έχει. Η νοµοθετική παρέµβαση είναι συγκεκριµένη. Και τέλος
πάντων το ολοκληρώσαµε, βγήκε και η εγκύκλιος, υπάρχει µια
σαφής αναφορά, για να µη γίνονται κι εκεί πέρα παρεξηγήσεις. 

Αναφερθήκατε σε γιατρούς και στο κοµµάτι -µου το είπατε και
στην επιτροπή- για το ΑΧΕΠΑ, που είχαµε πει και για τη διατύ-
πωση που υπάρχει. Στο ΑΧΕΠΑ αυτή τη στιγµή διενεργείται µία
ένορκη διοικητική εξέταση ότι για υλικό 18.000 ευρώ δεν το πήρε
ο δικαιούχος και το πήρε άλλο άτοµο. Και επειδή αναφερθήκατε
και στον Διοικητή της 4ης ΥΠΕ τον κ. Τσαλικάκη, προφανώς τον
κ. Τσαλικάκη τον στηρίζω και τον στηρίζει απόλυτα η ηγεσία του
Υπουργείου στην έρευνα την οποία θέλει να κάνει για να δούµε
αν τα υλικά δίνονται στους ασθενείς που πρέπει να δίνονται, αν
οι λίστες των χειρουργείων τηρούνται...

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Άλλο σας είπα. Σε άλλο απαν-
τάτε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν σας αρέσουν
αυτά, αλλά θα τα ακούσετε. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Αυγέρη, δεν

ακούγεστε. Σας παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εάν οι λίστες των

χειρουργείων τηρούνται στη σειρά, εάν οι λίστες των χειρουρ-
γείων αλλάζουν σειρά, για ποιον λόγο αλλάζουν σειρά και ναι, οι
διοικήσεις θα ερευνούν ότι πραγµατικά οι πολίτες θα έχουν την
ισότιµη πρόσβαση στα θέµατα υγείας. 

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Δεν απαντάτε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Απάντησα µια

χαρά, κυρία Αυγέρη. Δεν θα µου πείτε και πως απαντάω, δεν θα
µου δώσετε το δικαίωµα. 

Κάποια στιγµή θα έχει ενδιαφέρον να δούµε ποιος σας δίνει
τις καταγγελίες, για να δούµε ποιος δίνει και τις καταγγελίες,
γιατί όπως ελέγχεται…

(Θόρυβος- διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κυρία

Αυγέρη! Δεν σας διέκοψε. 
Κυρία Αυγέρη, δεν ακούγεστε, όπως και να ‘χει. Σας παρα-

καλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): …όπως ελέγχε-

ται και αυτός που κάνει έλεγχο, στο Κοινοβούλιο κάποια στιγµή
πρέπει να ελέγχονται και τα κίνητρα αυτών που έρχονται. Άρα
παρ’ όλη την ατυχή διατύπωση -που σας την είπα και στην επι-
τροπή και γι’ αυτόν τον λόγο δόθηκαν εξηγήσεις, γιατί η διατύ-
πωση του εγγράφου όπως ήταν δηµιουργούσε παρερµηνείες-
πλέον είναι µε έναν ξεκάθαρο τρόπο, ότι όποιος έλεγχος διενερ-
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γείται -αφορά διοικητικό έλεγχο, δεν αφορά σε καµµία περί-
πτωση ιατρικό έλεγχο, που οι γιατροί είναι αυτοί οι οποίοι θα
αποφασίσουν- στο πλαίσιο του διοικητικού ελέγχου, προφανώς,
οι διοικήσεις πρέπει να βλέπουν. 

Και επειδή έγινε και µια ευρύτερη κουβέντα: Σήµερα, για την
ακρίβεια αύριο το πρωί, θα έχετε και στη διαβούλευση το νοµο-
σχέδιο που είναι για τον ΕΟΠΥΥ για την πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας. Ακούστε τώρα τι γίνεται: Όταν διαβουλευόµαστε µε τους
φορείς, µας λέτε γιατί διαβουλεύεστε µε τους φορείς και δεν το
κατεβάζετε, όταν έρχεται νοµοσχέδιο αµέσως, λέτε γιατί φέρατε
αµέσως νοµοσχέδιο; 

Είπαµε τις προθέσεις µας, ενηµερώσαµε. Εγώ έχω ενηµερώσει
την Εθνική Αντιπροσωπεία σε διάφορες επιτροπές για το ποιες
είναι οι προθέσεις. Συζητήσαµε µε τους ιατρικούς συλλόγους,
έγινε η ζύµωση που έπρεπε. Θα βγει το νοµοσχέδιο στη διαβού-
λευση και θα είναι και αρκετό χρόνο στη διαβούλευση και θα
µπορέσει να γίνει µια συζήτηση. 

Και για τον ΕΟΠΥΥ, σχετικά µε τα ποιοτικά κριτήρια και να
δούµε ποιος ευνοεί την ιδιωτική υγεία ή όχι. Γιατί όταν ο Υπουρ-
γός έρχεται εδώ πέρα να βάζει ποιοτικούς δείκτες, σηµαίνει ότι
θα ζητάει από τους ιδιώτες παρόχους υψηλού επιπέδου παρε-
χόµενη υπηρεσία για να συµβάλλονται µε τον ΕΟΠΥΥ. Και τον
real time έλεγχο, τον οποίο δεν µπορέσατε να τον εφαρµόσετε
και µε ιδιωτικές ελεγκτικές εταιρείες. Και τη δυνατότητα του προ-
σωπικού γιατρού, που παραλάβατε χίλιους οκτακόσιους προσω-
πικούς γιατρούς και µε το σύστηµα που κάνατε -και δεν
εφαρµόσατε τελικά ποτέ, γιατί ενώ πήγατε και εσείς στο capita-
tion τελικά είδατε ότι δεν σας βγήκε, γιατί έφυγαν οι µισοί για-
τροί- και πήγατε στα δύο χιλιάρικα, άρα απέτυχε η µεταρρύθµισή
σας. Και για το κοµµάτι του τι θα γίνουν οι ΤΟΜΥ µετά. Γιατί
ωραία πήρατε ένα πρόγραµµα χρηµατοδότησης αλλά την επό-
µενη µέρα τι διασφαλίσατε ως κυβέρνηση τότε και ως Αντιπολί-
τευση τώρα; 

Και για το γεγονός πως θα υπάρχουν κίνητρα εγγραφής στον
προσωπικό γιατρό και πώς θα υπάρχουν κίνητρα στο γιατρό να
εγγράφει κόσµο περισσότερο και πώς θα µπορούν και άλλες ει-
δικότητες να έχουν τον προσωπικό γιατρό και να έχουµε ένα συ-
νολικό δίκτυο. Και πώς, βεβαίως -επειδή το λέτε και θα το δείτε
και στο νοµοσχέδιο- θα συνεργάζονται οι δηµόσιες δοµές της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, µε τις ιδιωτικές δοµές πρωτο-
βάθµιας υγείας φροντίδας, προκειµένου να δίνεται η καλύτερη
δυνατή παρεχόµενη υπηρεσία για τον πολίτη. Και το κοµµάτι πώς
θα λειτουργήσουν τα απογευµατινά χειρουργεία, όπου ο µόνος
που µπορεί να έχει ένσταση για τα απογευµατινά χειρουργεία
είναι οι ιδιωτικές κλινικές -κανένας άλλος δεν µπορεί να έχει έν-
σταση για τα απογευµατινά χειρουργεία, παρά µόνο οι ιδιωτικές
κλινικές- οι οποίες βλέπουν ότι, ενδεχοµένως, θα γίνει από το
ΕΣΥ η καλύτερη δυνατή αξιοποίηση σε πολύ καλύτερες τιµές για
τον ασφαλισµένο και αυτά τα περιστατικά που φεύγουν τώρα και
πηγαίνουν στις µεγάλες ιδιωτικές κλινικές που υπάρχουν εδώ
πέρα, θα µπορούν να µένουν µέσα στο δηµόσιο σύστηµα υγείας.
Αλλά αυτή θα είναι η κουβέντα την οποία θα κάνουµε στο νοµο-
σχέδιο. Και εκεί πέρα θα δούµε ποιος και πώς εξυπηρετεί, είτε
ηθεληµένα είτε άθελά του, συµφέροντα. 

Σήµερα πάντως -για να ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου- έρ-
χεται το Νοσοκοµείο της Σπάρτης και οι δυνατότητες οι οποίες
δίνονται στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και µε τις νέες µορφές των
νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου, είναι, πραγµατικά, οι βά-
σεις για να συζητήσουµε για την επόµενη µέρα πώς θέλουµε συ-
νολικά ένα σύστηµα υγείας, που θα ξεκινάνε από τις προληπτικές
εξετάσεις και όχι µε έναν αποσπασµατικό τρόπο, όπως το βά-
λατε, αλλά µε ένα συνολικό τρόπο. Θα πηγαίνουν στην ψηφιο-
ποίηση του κράτους, που έχει γίνει όλη η δουλειά -βλέπω εδώ
πέρα και τον κ. Λιβάνιο, που είναι στο Υπουργείο που έχει γίνει
δουλειά και µε το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, µε τον Κυ-
ριάκο τον Πιερρακάκη- και µέσα εδώ πέρα υπάρχουν διατάξεις,
οι οποίες θα αναφερθούν -που βλέπετε και για το φάκελο του
παιδιού και συνολικά για τον ιατρικό φάκελο του ασθενούς, που
θα πάµε στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, συνολικά, βλέπον-
τάς την από τον γιατρό, από τις δηµόσιες και τις ιδιωτικές δοµές
και τον Εθνικό Οργανισµό Παροχών Υπηρεσιών Υγείας, που δίνει

1 δισεκατοµµύριο χωρίς να ελέγχουµε -1,5 δισεκατοµµύριο δίνει
στους παρόχους, 1 δισεκατοµµύριο αφορά την πρωτοβάθµια-
και για πρώτη φορά θα ελέγξουµε τους ιδιώτες παρόχους και µε
ποιοτικά κριτήρια και µε real time, να πάµε σε ένα δευτεροβάθµιο
σύστηµα υγείας όπου τα νοσοκοµεία θα λειτουργούν µε βάση
τις ανάγκες του ασθενούς και όχι µε βάση άλλες ανάγκες εξυ-
πηρέτησης πολιτικών σκοπιµοτήτων -και άρα εκεί πέρα στο επί-
κεντρο θα είναι ο ασθενής- για να υπάρχει µία συνολική κάλυψη,
ώστε να γυρίσουµε και να πούµε ότι, ναι, βάζουµε τις βάσεις για
ένα Εθνικό Σύστηµα Υγείας στο οποίο όλοι -µα όλοι- έχουν θέση
και δεν περισσεύει κανείς. 

Αυτό το νοµοσχέδιο είναι µία από τις αρχές για το πώς πρέπει
να είναι τα δηµόσια νοσοκοµεία µας από εδώ και στο εξής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Να πάρω το λόγο επί προσωπικού τώρα

ή να το προσθέσουµε όταν θα µιλάω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, δεν έχει επί προ-

σωπικού. Δεν υπήρξε τίποτα προσωπικό. Επί προσωπικού είναι
εξύβριση. Άλλωστε σε λίγο είναι η σειρά σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πώς δεν έχει; Ότι έβγαλα προσωπικά δε-
δοµένα στη φόρα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μισό λεπτό. Παρέµ-

βαση θέλετε να κάνετε ή την οµιλία σας;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Όλα µαζί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Ξανθέ, επειδή

έξω έχει µέτρα κι έχει ένα ραντεβού ο κ. Πέτσας, ο Αναπληρωτής
Υπουργός, θα πρότεινα να µιλήσει τώρα για δύο λεπτά και µετά
να τον αποδεσµεύσουµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Στυλιανός Πέτσας, Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών, για την τροπολογία 1259/186. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Πράγµατι, ζήτησα το λόγο για να υποστηρίξω το άρθρο 7 της
υπ’ αριθ. 1259/186 από 29/3/2022 τροπολογίας του Υπουργείου
Υγείας, καθώς αφορά ένα θέµα της τοπικής αυτοδιοίκησης.
Όπως ξέρετε οι προϋπολογισµοί των ΟΤΑ φέτος αντιµετωπίζουν
πίεση αναφορικά µε, τουλάχιστον, τρεις νέες εξωγενείς προκλή-
σεις. Η µία έχει να κάνει φυσικά µε την ανατίµηση και το ενερ-
γειακό κόστος, η δεύτερη µε το τέλος ταφής, που επιβάλλεται
φέτος για πρώτη φορά και η τρίτη, φυσικά, µε τα µειωµένα
έσοδα που αναµένεται να έχουν οι ΟΤΑ αυτή τη χρονιά, λόγω και
της συνέχισης της πανδηµίας αλλά και του ενεργειακού κόστους
και της επιβράδυνσης ανάπτυξης, η οποία αναµένεται το επό-
µενο χρονικό διάστηµα.

Γι’ αυτόν το λόγο δίνουµε τη µέγιστη δυνατή ευελιξία στους
ΟΤΑ και µε την τροπολογία αυτή παρέχουµε τη δυνατότητα έως
30-6-2022 µε δεσµευτική εισήγηση της οικονοµικής επιτροπής
προς το οικείο δηµοτικό συµβούλιο να καταρτιστεί ή και να ανα-
µορφωθεί ο προϋπολογισµός του τρέχοντος έτους και να χρη-
σιµοποιηθούν έσοδα καθώς και το σχηµατισθέν χρηµατικό
υπόλοιπο από ανταποδοτικά ή λοιπά πάσης φύσεως τέλη και δι-
καιώµατα για την κάλυψη άλλων αναγκών τους, συµπεριλαµβα-
νοµένης της ισοσκέλισης εκείνων των ανταποδοτικών υπηρεσιών
τους που παρουσιάζουν έλλειµµα. 

Ως ανέφερα προηγουµένως, η εν λόγω απόφαση της οικονο-
µικής επιτροπής και η σχετική απόφαση τεχνικού προγράµµατος,
όπου απαιτείται, αποτελούν δεσµευτική εισήγηση για την κατάρ-
τιση ή αναµόρφωση του προϋπολογισµού, η οποία εγκρίνεται
υποχρεωτικά από το οικείο δηµοτικό συµβούλιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Υπάρχει ερώτηση για

τον κ. Πέτσα για να τον αποδεσµεύσουµε;
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να

απευθύνω ερώτηµα στον κ. Πέτσα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ η κατάσταση στους ΟΤΑ είναι όπως ακριβώς
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την περιγράψατε και λίγο χειρότερη. Είναι ασφυκτικό το πλαίσιο
της λειτουργίας, οι οικονοµικές δυνατότητες είναι ανύπαρκτες
και τα προβλήµατα είναι τεράστια. Γιγαντώνονται µάλιστα όλο
και περισσότερο, διότι δεν υπάρχει από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης µια ουσιαστική ενίσχυση στην καθηµερινότητα των ΟΤΑ
αλλά και σε βασικούς πόρους που να συνάδουν µε τις αρµοδιό-
τητες και να µπορούν να τους βάλουν σε ένα καθεστώς ανταπό-
κρισης, τουλάχιστον, στις στοιχειώδεις ανάγκες. Αυτό το
συνοµολογήσατε, άλλωστε, ότι τα πράγµατα είναι εξαιρετικά δύ-
σκολα χωρίς περαιτέρω περιγραφές. 

Θέλω να σας ρωτήσω το εξής: την προηγούµενη εβδοµάδα σε
αυτή την Αίθουσα, από αυτό το Βήµα συζητάγαµε ένα πολυνο-
µοσχέδιο µε επίσπευση του Υπουργείου Εσωτερικών, διατάξεις
πολλές, µεταξύ των οποίων οι περισσότερες αφορούσαν παρα-
τάσεις και αφορούσαν τους δήµους, τους ΟΤΑ πάλι µε διατάξεις
τέτοιου τύπου σαν αυτή που φέρνετε σήµερα.

Το πρώτο ερώτηµα είναι, λοιπόν, για ποιον λόγο αυτή η διά-
σπαση των διατάξεων, για άλλη µια φορά; Για ποιο λόγο δεν το
φέρατε στο νοµοσχέδιο του καθ’ ύλην αρµόδιου Υπουργείου
Εσωτερικών, που ήταν επισπεύδον το συγκεκριµένο, την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα; Τι µεσολάβησε και φέρνετε τη διάταξη σή-
µερα; Μπορείτε ευθέως να µας πείτε «το ξέχασα». Είναι µία
οµολογία και µία παραδοχή. 

Κύριε Υπουργέ, µέχρι τις 30 Ιουνίου τα έσοδα των δήµων από
ανταποδοτικά και πάσης φύσεως τέλη και δικαιώµατα θα µπο-
ρούν να χρησιµοποιούνται για την κάλυψη άλλων αναγκών τους,
όπως λέτε. Η δυνατότητα εφαρµόστηκε στο πλαίσιο της πανδη-
µίας, θα έληγε 31 Μαρτίου. Η τελευταία παράταση δόθηκε µε το
άρθρο 40, σας θυµίζω, του ν.4873/2021 και εµείς εκεί πήραµε
συγκεκριµένη θέση, όπως θυµάστε. Εξακολουθείτε, όµως, να
επιµένετε, η Κυβέρνησή σας, να δίδετε αρµοδιότητες στην οικο-
νοµική επιτροπή µε δεσµευτική εισήγηση που εγκρίνεται υποχρε-
ωτικά από το δηµοτικό και περιφερειακό συµβούλιο. Είναι η
αγαπηµένη σας πλέον διαδικασία παρά το γεγονός ότι οι συνθή-
κες επιτρέπουν στα συλλογικά όργανα των ΟΤΑ να συνεδριάζουν
κατά διαφορετικό τρόπο. 

Εξηγήστε, λοιπόν, στο Σώµα της Βουλής για ποιο λόγο επιµέ-
νετε σε αυτή τη διαδικασία κύριε Υπουργέ, που έχει δηµιουργή-
σει πλείστες όσες δυσκολίες και σε πρακτικό επίπεδο αλλά
κυρίως, όµως, στραγγαλίζει το θεσµό της δηµοκρατίας, στη λει-
τουργία των ΟΤΑ του Α’ και Β’ βαθµού. Αυτό ούτε θεµιτό είναι
ούτε το έχετε συµφωνήσει µε όρους δηµοκρατίας µε καµµία πα-
ράταξη του ελληνικού Κοινοβουλίου. Και γι’ αυτό θα πρέπει κάθε
φορά να µας εξηγείτε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Πέτσα, έχετε

τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινάω από το τελευταίο. Όλοι γνωρίζουµε ότι η προηγού-

µενη κυβέρνηση µε τον νόµο Σκουρλέτη επιχείρησε να βάλει τρι-
κλοποδιά στους εκλεγµένους δηµάρχους και περιφερειάρχες και
όχι να εκφράσει απόψεις µειοψηφίας µε µία αλά καρτ απλή ανα-
λογική που καθιστά δέσµια τη δηµοτική αρχή όσον αφορά στην
υλοποίηση του προγράµµατός της. 

Εδώ, όµως, µιλάµε για κάτι πολύ συγκεκριµένο. Μιλάµε για την
τροποποίηση του προϋπολογισµού και την προσαρµογή του σε
ένα καθεστώς µιας εισαγόµενης ενεργειακής κρίσης που αλλάζει
άρδην τα δεδοµένα. Να µη δώσουµε, λοιπόν, αυτή τη δυνατό-
τητα προκειµένου να διοικηθεί ο δήµος; Αυτό είναι ένα ερώτηµα
σε σας και έχει να κάνει µε την πρώτη σας παρατήρηση. 

Είπατε για τις διατάξεις του προηγούµενου νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Εσωτερικών. Ψηφίσατε καµµία από τις τρεις διατά-
ξεις που φέραµε; Καµµία δεν ψηφίσατε. Δεν ψηφίσατε ούτε τη
διάταξη που δίνει ευελιξία στον προϋπολογισµό των ΟΤΑ, δεν
ψηφίσατε ούτε τη διάταξη που µειώνει το κόστος για το Παρα-
καταθηκών και Δανείων, δεν ψηφίσατε ούτε τη διάταξη µε τα 60
εκατοµµύρια ευρώ που δίνουµε για την αποπληρωµή ληξιπρόθε-
σµων υποχρεώσεων που προκύπτουν από δικαστικές αποφάσεις.
Άρα καλά τα λόγια, δηλαδή ότι ξεχάσαµε εµείς τους δήµους,
αλλά όταν έρχεται η ώρα της πράξης δεν ψηφίζετε τίποτα. 

Και όσον αφορά το τι κάναµε εµείς για τους δήµους µέχρι τώρα,
σας λέω ότι δώσαµε µία έξτρα ΚΑΠ ύψους 114 εκατοµµυρίων
ευρώ σε δύο δόσεις, δόθηκε η πρώτη και θα δοθούν και τα 57 εκα-
τοµµύρια στο τέλος Απριλίου και 14 εκατοµµύρια σχολικές επι-
τροπές για να υπάρχει θέρµανση στα σχολεία των παιδιών µας.
Αυτά κάναµε εµείς. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Πέτσα.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία, κ. Ανδρέας Ξανθός.
Κύριε Πλεύρη, επειδή είπατε θα λογοδοτήσει η συνάδελφος,

αγγίζει λίγο τα όρια της συκοφαντικής δυσφήµησης. 
Θέλετε να σας κάνει µια ερώτηση;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Λογοδοτούµε

στον λαό, κύριε Πρόεδρε. Το προσωπικό ποιο είναι; Ότι θα λογο-
δοτήσει; Όλοι λογοδοτούµε. Βουλευτές είµαστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Αυγέρη, µόνο για
ένα λεπτό, παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Σχετικά µε την αναφορά του
Υπουργού Υγείας από το πού ο Βουλευτής έχει την πληροφορία
και την καταγγελία τη σχετική που κάνει µε ένα έγγραφο. Επειδή
είστε έγκριτος νοµικός, να σας θυµίσω, σας έχω στείλει και τη σχε-
τική διάταξη, τη συνταγµατική, το άρθρο 63 παράγραφος 3 ότι δεν
λογοδοτεί ο Βουλευτής και όχι µόνο είναι δικαίωµά του, αλλά είναι
καθήκον του και υποχρέωση του, κύριε Πλεύρη. Δεν ξέρω πώς
έχετε συνηθίσει εσείς στον πολιτικό βίο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το διευκρινίσατε.
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Παρακαλώ να το αποσύρετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Αυγέρη, παρα-

καλώ µην το προχωράτε.
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Δεν σας τιµά η σχετική αναφορά,

γιατί δίνετε κακό παράδειγµα για το τι πρέπει να πράττει ο Βου-
λευτής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είπε ότι λογοδοτούµε
στον λαό. Δεν είπε κάτι άλλο.

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Παρακαλώ να ανακαλέσετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,

παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Προφανέστατα,

όµως, κρίνονται οι πληροφορίες, κυρία Αυγέρη. Και ναι, κρίνονται.
Δεν θέλετε να πείτε ποια είναι η πηγή -δικαίωµά σας- και ως δη-
µοσιογράφος όχι µόνο ως Βουλευτής δεν χρειάζεται να αποκαλύ-
ψετε την πηγή, αλλά εγώ οφείλω να επισηµάνω ότι δέχτηκε και
ένα τροµακτικό πόλεµο ο διοικητής της ΥΠΕ, ακριβώς γιατί πάει
να βάλει και µια τάξη σε συγκεκριµένα πράγµατα. 

Άρα εγώ αυτή τη στιγµή επισηµαίνω -προφανώς να το ξεκαθα-
ρίσω- όχι ότι εσείς, αλλά ενδεχοµένως οι πηγές που φτάνουν σε
Βουλευτές να µην είναι και τόσο αθώες.

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, όχι. Είναι στο

Βήµα ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος, κυρία Αυγέρη. Σεβα-
στείτε τον.

Σας παρακαλώ!
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι. Σας άφησα. Σας

παρακαλώ! Πηγαίνετε κοντά του να του το πείτε.
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν υπονοώ τί-

ποτα για την κ. Αυγέρη, αν αυτό είναι το θέµα. Το λέω, το ξεκαθα-
ρίζω. Πολλές φορές φτάνουν πηγές που είναι αναξιόπιστες όµως.

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Κύριε Πλεύρη, πήρατε µόνος σας
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Αυγέρη, σας πα-
ρακαλώ. Μην το παρατραβάµε. Σας παρακαλώ!

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι. Πηγαίντε κοντά

του να µιλήσετε.
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε. 
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Κύριε Πλεύρη, αν όντως υπάρ-

χουν τσιφλίκια, όπως παραδέχεται ο διοικητής στο ΑΧΕΠΑ, γιατί
δεν έχετε κινήσει τις διαδικασίες και δεν έχετε γνωστοποιήσει σε
εµάς, στον ελληνικό λαό και στο λαό της Θεσσαλονίκης τα διοι-
κητικά µέτρα και το πώς έχετε κινηθεί δικαστικά για να το δια-
λευκάνετε; Γιατί έπρεπε να έρθει αυτό το έγγραφο και η
αποκάλυψή του από εµάς για να δείξετε ότι υπάρχουν τσιφλίκια;
Και ποιος έχει την ευθύνη για το ότι δηµιουργήθηκαν αυτά αν
δεν έχετε εσείς την ίδια την προσωπική ευθύνη και την πολιτική;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία, θα σας απαν-
τήσει στη δευτερολογία του.

Κύριε Ξανθέ, χίλια συγγνώµη εκ µέρους µου. Μπορείτε να ξε-
κινήσετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, να ξεκινήσω από την αφετηρία της ση-

µερινής συζήτησης. Δεν έχει κλείσει το θέµα, κύριε Πλεύρη. Δεν
κλείνει το θέµα αυτό µιας κραυγαλέας αντίφασης ανάµεσα σε
δύο νοµοθετήµατα που το ένα λέει ότι επαναπροκηρύσσεται η
θέση στο τέλος της πενταετίας και το άλλο λέει ότι δεν επανα-
προκηρύσσεται η θέση. Δεν µπορούν να ισχύουν και τα δύο. Και
η εγκύκλιος που στείλατε στα νοσοκοµεία δεν έχει κανένα νόηµα. 

Εάν δεν φέρετε νοµοθετική βελτίωση, νοµοτεχνική ρύθµιση
που θα το ξεκαθαρίζει απόλυτα, θα διαγράφει τον προγενέστερο
νόµο και τη ρύθµιση του 2001 και του 2003 που καταργήθηκε το
2009 κι όσο υπάρχει σε τρέχοντα νόµο η διάταξη αυτή -η οποία
µάλιστα τονίζεται ότι έχει και αναδροµική ισχύ, δηλαδή αφορά
και αυτούς που έχουν προσληφθεί τα τελευταία πέντε χρόνια
παρά κάτι- φοβούµαι ότι στο επόµενο διάστηµα θα φανεί αυτή η
νοµοτεχνική αβελτηρία σας στην καλύτερη των περιπτώσεων. 

Εάν λοιπόν, όντως η πολιτική σας βούληση ήταν να µην υπάρ-
ξει πρόβληµα στη διαδικασία µονιµοποίησης των επί θητεία για-
τρών, διορθώστε το τώρα. Αλλιώς, ειλικρινά σας το λέω,
κοροϊδεύετε και τη Βουλή και τους γιατρούς και την κοινωνία.
Και το να λέτε τώρα ότι επιστήµονες άνθρωποι, νοήµονες άνθρω-
ποι θα παρασυρθούν από τα fake news του ΣΥΡΙΖΑ είναι προ-
σβλητικό και για τη νοηµοσύνη των γιατρών και µάλιστα εν όψει
εκλογών. 

Δεύτερο θέµα: ποια είναι η µεγάλη εικόνα. Η µεγάλη εικόνα
που ισχύει στη χώρα µας είναι αυτό που λέγεται πια στη σύγ-
χρονη βιογραφία αυτής της περιόδου συνδηµία. Έχουµε δηλαδή
πανδηµία και έχουµε και έκρηξη νέων οικονοµικών και κοινωνικών
ανισοτήτων, τις οποίες έχει επιδεινώσει µε δραµατικό τρόπο ο
πόλεµος και έχουν οδηγήσει την κοινωνία στην εξάντληση των
αντοχών της. Αυτή είναι η µεγάλη εικόνα σήµερα.

Αν έχετε στοιχειώδη επαφή µε την πραγµατικότητα, αυτή τη
διάγνωση µπορείτε να την κάνετε. Το θέµα είναι πώς παρεµβαί-
νετε. Και εκεί υπάρχει το µεγάλο έλλειµµα και φυσικά η δική µας
τεκµηριωµένη κριτική. 

Υπάρχει και αφωνία στην Ευρώπη, στα κρίσιµα φόρα, εκεί που
παίρνονται οι αποφάσεις, αναφέρθηκε ήδη από προηγούµενους
συναδέλφους η υπόθεση των κρατών της Σιβηρικής, και βεβαίως
υπάρχει και απραξία στη χώρα ή τέλος πάντων ατελέσφορες πα-
ρεµβάσεις που δεν παρεµβαίνουν δοµικά και διαρθρωτικά στο
κοµβικό κόλληµα που είναι η διαµόρφωση των τιµών και είναι
ανεξέλεγκτη η πίεση στα νοικοκυριά και η φτωχοποίηση µεγάλων
στρωµάτων της κοινωνίας. Και, δυστυχώς, δεν µπορούν να αντι-
µετωπιστούν τέτοιες µείζονος σηµασίας κρίσεις που δηµιουρ-
γούν ανισότητες από κυβερνήσεις που δεν πιστεύουν στις
πολιτικές ισότητας, σε πολιτικές αναδιανοµής, σε πολιτικές κρα-
τικού παρεµβατισµού στην αγορά. Αυτό είναι το πρόβληµα µε
την Κυβέρνησή σας. Και µάλιστα και µε κυβερνήσεις οι οποίες
χρησιµοποιούν ακραία, τοξικά στοιχεία στην πολιτική αντιπαρά-
θεση και ενισχύουν την πόλωση και τον διχασµό.

Εργαλειοποιείτε τα πάντα σε αυτή τη χώρα. Εργαλειοποιήσατε
την πανδηµία, αυτές τις µέρες επιδιώξατε να εργαλειοποιήσετε
και τον πόλεµο και το αντιπολεµικό κλίµα και το φιλειρηνικό κλίµα
το οποίο αναπτύσσεται στη χώρα. Μας είπατε περίπου ότι οι χι-
λιάδες άνθρωποι που πήγαν χθες στα Προπύλαια ήταν οπαδοί
της ρωσικής εισβολής και του Πούτιν. Πραγµατικά, ντροπή σας!
Αντί να ενισχύετε ένα κλίµα συνοχής και αλληλεγγύης της ελλη-

νικής κοινωνίας απέναντι σε αυτή τη βαρβαρότητα που είναι στη
γειτονιά µας, δηµιουργείτε αυτό το κλίµα. 

Να τελειώσουµε, λοιπόν, µε τις επιλεκτικότητες και µε τις υπο-
κρισίες. Προφανώς, δεν υπάρχουν καλοί και κακοί εισβολείς,
προφανώς δεν υπάρχουν καλοί και κακοί ιµπεριαλιστές, προφα-
νώς δεν υπάρχουν καλοί και κακοί φασίστες, προφανώς δεν
υπάρχουν καλοί και κακοί εθνικιστές και προφανέστατα δεν
υπάρχουν καλοί και κακοί πρόσφυγες.

Για άλλους από αυτούς θέλουµε να είναι στο πυρ το εξώτερο
και έχετε πρωταγωνιστήσει εσείς προσωπικά, κύριε Υπουργέ,
στο παρελθόν σε τέτοιες ρατσιστικές και ξενοφοβικές δηλώσεις,
ότι πρέπει να τους κάνουµε τη ζωή δύσκολη και δεν πρέπει ούτε
να τους περιθάλπουµε. Σήµερα ω του θαύµατος λέτε για τους
Ουκρανούς πρόσφυγες ότι θα διασφαλίσετε, και το διατυµπανί-
ζετε στην ιστοσελίδα του Υπουργείου, την ελεύθερη πρόσβασή
τους στο ΕΣΥ. 

Αφήστε, λοιπόν, την υποκρισία, αφήστε τις επιλεκτικές και
υποκριτικές ευαισθησίες µε αυτό το παλικάρι από το Καµερούν
το οποίο είναι στη χώρα, ψηφίστε τη νοµοθετική ρύθµιση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για να συνεχίσει να παραµένει νόµιµα στη χώρα, επικαλού-
µενος ανθρωπιστικούς λόγους, και αφήστε τα παχιά λόγια. 

Τώρα, σχετικά µε το µεγάλο θέµα του συστήµατος υγείας µε
αφορµή την συζήτηση της δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος» στο ΕΣΥ θα ήθελα να πω τα εξής. Εργαλειοποιείτε και
αυτή τη δωρεά. Σας το έχουµε πει σε όλα τα προηγούµενα νο-
µοσχέδια. Παρ’ ότι ήταν µια εξαιρετικού χαρακτήρα παρέµβαση
την οποία οργανώσαµε, σχεδιάσαµε πολιτικά, προτεραιοποι-
ήσαµε και δροµολογήσαµε την προηγούµενη περίοδο, έρχεστε
εσείς και προσπαθείτε αυτές τις δωρεές και τις νέες υποδοµές
στο ΕΣΥ, οι οποίες θα φτιαχτούν, να τις φέρετε στο δικό σας πο-
λιτικό αφήγηµα και στο δικό σας πολιτικό σχέδιο. Να πείτε: «Να,
αυτά είναι τα νέα πρότυπα νοσοκοµεία τα οποία θέλουµε» µέσα
από την αλλαγή νοµικού καθεστώτος στα νοσοκοµεία και στο σύ-
στηµα υγείας συνολικά. Και µας λέτε: «Ναι, αλλά το Νοσοκοµείο
«Παπαγεωργίου» δεν είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου;
Δεν παρέχει καλές υπηρεσίες;»

Σας το απάντησε, προηγουµένως, ο συνάδελφος κ. Πουλάς.
Υπάρχουν εκατό και παραπάνω νοσοκοµεία του ΕΣΥ τα οποία
είναι απολύτως νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και παρέχουν
εξαιρετικές και ποιοτικές υπηρεσίες και είναι προσβολή για τους
συναδέλφους, και για τους γιατρούς και για τους υπόλοιπους
υγειονοµικούς, να λέτε ότι θα τους αλλάξετε το νοµικό πλαίσιο
για να κάνουν καλά τη δουλειά τους.

Η πανδηµία απέδειξε ότι το «Ι» στις κρίσεις δεν είναι ποιοτικό-
τερο και καλύτερο από το «Δ». Αφήστε, λοιπόν, αυτές τις στρε-
ψοδικίες. Η αλλαγή νοµικού καθεστώτος εντάσσεται σε έναν
πολιτικό σχεδιασµό µετάλλαξης του δηµόσιου συστήµατος
υγείας. Το έχουν καταλάβει οι πάντες. Δεν υπάρχει άνθρωπος
στο σύστηµα υγείας, συµπεριλαµβανοµένων και των φιλικών
προς την Κυβέρνηση εργαζοµένων και γιατρών, που να µην ανη-
συχεί αυτή την περίοδο βλέποντας αυτούς τους σχεδιασµούς.
Εµπόδια στην πρόσβαση των ανασφάλιστων στη συνταγογρά-
φηση, αλλαγή νοµικού πλαισίου, µπαίνει στο τραπέζι και η πλή-
ρης και αποκλειστική απασχόληση, υπονοµεύεται η µονιµότητα,
δηµιουργούνται ασάφειες και θολούρα. Όλα αυτά συντείνουν
στο ότι προσπαθείτε να ξεµπερδέψετε µε τις εκκρεµότητες της
πανδηµίας για να υλοποιήσετε ένα σχέδιο οριστικής διάλυσης
και αγοραίας µετάλλαξης του Εθνικού Συστήµατος Υγείας σε
πείσµα φυσικά όλης της παγκόσµιας επιστηµονικής και πολιτική
συζήτησης που γίνεται αυτή την περίοδο.

Βεβαίως, επειδή το πρόβληµα στο σύστηµα υγείας -και το ξέ-
ρουµε πάρα πολύ καλά αυτό- δεν είναι κυρίως οι υποδοµές και
ο εξοπλισµός -οι υποδοµές και ο σύγχρονος εξοπλισµός είναι εκ
των ων ουκ άνευ προϋπόθεση- γι’ αυτό και η δωρεά του Ιδρύµα-
τος «Σταύρος Νιάρχος» έχει έναν ευεργετικό ρόλο σε αυτή τη
φάση και στην προηγούµενη περίοδο. 

Φυσικά, τώρα, υπάρχουν και νέα χρηµατοδοτικά εργαλεία,
όπως το Ταµείο Ανάκαµψης, το ΕΣΠΑ κ.λπ.. Εµείς έχουµε πει ότι
θα µπορούσαµε να κάνουµε και ένα ειδικό χρηµατοδοτικό εργα-
λείο το οποίο να χρηµατοδοτήσει σε βάθος χρόνου την αναβάθ-
µιση ενός εθνικού σχεδίου υποδοµών υγείας οριζόντια και
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κάθετα στο σύστηµα υγείας, από την πρωτοβάθµια φροντίδα
µέχρι την αποκατάσταση. Δεν το κάνετε προφανώς, αλλά κάνετε
αποσπασµατικές κινήσεις.

Το µεγάλο θέµα είναι το ανθρώπινο δυναµικό. Αυτό είναι το
µεγάλο θέµα. Και αντί να γίνονται κινήσεις οι οποίες θα ενι-
σχύουν το κλίµα ότι το ΕΣΥ µπορεί να ξαναγίνει ελκυστικό, να
σταµατήσουµε την τάση παραιτήσεων και φυγής που είναι ορατή
σήµερα στο σύστηµα υγείας, καθώς παραιτούνται µαζικά κυρίως
νέοι γιατροί είτε προς τον ιδιωτικό τοµέα είτε προς το εξωτερικό
και την Κύπρο, αντί να δώσουµε ένα σήµα ότι η πολιτεία θα βελ-
τιώσει µε γενναίο και σοβαρό τρόπο τις µισθολογικές, τις εργα-
σιακές, τις εκπαιδευτικές, τις συνθήκες επιστηµονικής εξέλιξης
µέσα στο σύστηµα υγείας, εσείς ανοίγετε αυτές τις συζητήσεις
οι οποίες πραγµατικά δίνουν το εντελώς αντίθετο σήµα και δηµι-
ουργούν ανασφάλεια και αβεβαιότητα και προφανώς πλήρη απο-
διοργάνωση.

Έχουµε πει για τους συµβασιούχους, το επικουρικό προσω-
πικό και το προσωπικό από τον ΟΑΕΔ, ότι πρέπει, αναγνωρίζον-
τας την πολυετή συµβολή αυτών των ανθρώπων στο δηµόσιο
σύστηµα υγείας και ειδικά σε συνθήκες πανδηµίας, να βρούµε
µια λύση όσο γίνεται πιο συναινετική.

Ως πολιτεία οφείλουµε να το κάνουµε αυτό, ανεξάρτητα από
το ποιος είναι στην κυβέρνηση, νοµικά και συνταγµατικά ορθή,
να τη νοµοθετήσουµε όλοι µαζί και να δώσουµε τη δυνατότητα
σε αυτούς τους ανθρώπους να συνεχίσουν να προσφέρουν τις
υπηρεσίες τους στο ΕΣΥ. Δεν µπορούµε να τους χάσουµε µαζικά
κάποια στιγµή που θα αποφασίσετε ότι θα λήξουν οι συµβάσεις
τους και δεν θα ανανεωθούν. Αυτό είναι το ένα.

Το δεύτερο είναι οι συµβασιούχοι ορισµένου χρόνου. Είπατε
και σε επίκαιρη ερώτηση που σας είχα κάνει και το ξαναείπατε
και σήµερα ότι έχετε δώσει οδηγία στους διοικητές, ότι δίνετε
τρίµηνη παράταση -η οποία δεν αρκεί κατά την άποψή µας, αλλά
πρέπει να πάει µέχρι τέλος του χρόνου- όχι όµως για να προετοι-
µάσουµε το έδαφος για να γυρίσουν οι εργολάβοι, αλλά για να
γίνουν µε σωστό τρόπο οι διαδικασίες νέας προκήρυξης όπου οι
άνθρωποι αυτοί θα πάρουν το επί τρία, την επιπλέον µοριοδό-
τηση, που θα πάρει και το υπόλοιπο προσωπικό του συστήµατος
για να διεκδικήσουν ως ΣΟΧ ξανά την παραµονή τους στο σύ-
στηµα υγείας και να µην υπάρχει ασυνέχεια µετά από τρία - τέσ-
σερα χρόνια που υπηρετούν και που υπάρχει και εµπειρία και
αναγνωρισµένη προσφορά.

Λέτε, λοιπόν, ότι η οδηγία που έχετε δώσει είναι να εξεταστεί
το δηµοσιονοµικό όφελος και να επιλεγεί το καλύτερο. Έχουµε
αποδείξει, σας το έχουµε πει αυτό, ότι ήταν γύρω στα 60 µε 70
εκατοµµύρια ετησίως το δηµοσιονοµικό όφελος από την αλλαγή
καθεστώτος, την αποµάκρυνση των εργολάβων και τους συµβα-
σιούχους αυτού του τύπου. 

Το ένα παράδειγµα σας το έδωσε ήδη η κ. Αυγέρη από το
ΨΝΘ. Στο Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης από 829.000
ευρώ που είναι, συµπεριλαµβανοµένων και των αναλωσίµων, το
κόστος µε τους συµβασιούχους ορισµένου χρόνου φτάνει στο
1.200.000 ευρώ µε τον εργολάβο και αυτό έχει αποφασιστεί από
τη διοίκηση του νοσοκοµείου. Στο Θριάσιο από 376.000 ευρώ το
χρόνο µε τις ατοµικές συµβάσεις, η µετάβαση στο καθεστώς των
εργολάβων πάει στις 528.000 ευρώ. 

Άρα, λοιπόν, και δηµοσιονοµικά δεν συµφέρει, πέρα από το
ότι πάτε να επαναφέρετε ένα καθεστώς εργασιακής γαλέρας και
ακραίας εκµετάλλευσης στον σκληρό πυρήνα του κράτους. Αυτό
είναι απαράδεκτο. Ξεκαθαρίστε, λοιπόν, ότι αυτό το καθεστώς
των εργολαβικών συνεργείων δεν θα επανέλθει. Δεν θα το κά-
νετε, είναι προφανές ότι πολιτική σας επιλογή είναι αυτή. 

Πάµε στο θέµα των ανεµβολίαστων, όχι υγειονοµικών αποκλει-
στικά, εργαζοµένων στο σύστηµα υγείας και γενικά των µέτρων
υποχρεωτικότητας. Σας το έχω απαντήσει και σε επιτροπή. Προ-
σωπικά πιστεύω ότι τα µέτρα υποχρεωτικότητας -και αυτό άλλω-
στε το τόνισε και η Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής στην εισήγησή
της- έχουν το ρίσκο. Κατ’ αρχάς, έπρεπε να αφορούν πολύ συγ-
κεκριµένες οµάδες και κυρίως τους υγειονοµικούς, υπό αυστη-
ρές προϋποθέσεις σεβασµού του Εργατικού Δικαίου και του
κράτους δικαίου. Αυτό εσείς το αναιρέσατε πλήρως. 

Εσείς πιστεύετε ότι η εµβολιαστική κουλτούρα ενισχύεται µε

τέτοια µέτρα; Εγώ, λοιπόν, σας λέω ότι αν είχε ακολουθηθεί µια
σοβαρή παρέµβαση αγωγής υγείας στον πληθυσµό, αξιοποίησης
των γιατρών της πρωτοβάθµιας φροντίδας, των γιατρών που πα-
ρακολουθούν και ρυθµίζουν χρόνιους ασθενείς και τους εµπι-
στεύονται, των κοινωνικών δοµών, της κοινωνίας των πολιτών,
των πάντων, θα είχαµε -όπως και άλλες ευρωπαϊκές χώρες και
όχι σκανδιναβικές, του ευρωπαϊκού Νότου, η Πορτογαλία- πολύ
µεγαλύτερα ποσοστά, από αυτά τα οποία επικαλείστε εσείς ότι
ήταν αποτέλεσµα της υποχρεωτικότητας. Γιατί δεν είναι µόνο η
υποχρεωτικότητα, είναι και η αναζωπύρωση, είναι η «Όµικρον»
η οποία έχει δηµιουργήσει συνθήκες εκτεταµένης διασποράς και
ο κόσµος φοβήθηκε. Υπήρξε και κόσµος ο οποίος πραγµατικά
έκανε το απαραίτητο βήµα. Ήταν πολύ σηµαντικό αυτό. 

Σήµερα, λοιπόν, χωρίς να παρθούν υπ’ όψιν τα επιδηµιολογικά
δεδοµένα, επιµένετε σε µία παρέµβαση η οποία δεν έχει καµµία
χρησιµότητα µε όρους δηµόσιας υγείας. Ποιος σας την εισηγή-
θηκε αυτή την παρέµβαση, δηλαδή της αναστολής εργασίας αν-
θρώπων που, προφανώς για τους λάθος λόγους, επιµένουν να
είναι ανεµβολίαστοι; Ποιος σας την εισηγήθηκε; Σας την εισηγή-
θηκε η Εθνική Επιτροπή Εµπειρογνωµόνων; Σας την εισηγήθηκε
η Εθνική Επιτροπή Εµβολιασµών; Σας την εισηγήθηκε η Εθνική
Επιτροπή Βιοηθικής; Το λέει ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας;
Αν ήταν τόσο µείζον θέµα, δεν θα το έλεγε ο ΠΟΥ, δεν θα το
έλεγε το ECDC, δεν θα το έλεγε το CDC;  

Είναι µια καθαρά πολιτική απόφαση και επιλογή. Ξεκάθαρα
πράγµατα. Δεν έχει καµµία επιστηµονική βάση και βεβαίως δεν
έχει επί της ουσίας κανένα υγειονοµικό όφελος, όταν µάλιστα ξέ-
ρουµε ότι υπάρχουν εκατοντάδες άνθρωποι που υπηρετούν
τώρα, αυτή τη στιγµή, όντας ανεµβολίαστοι -γιατί έχουν απαλ-
λαγεί για ιατρικούς λόγους- µε δύο rapid tests την βδοµάδα. Δεν
θέλετε δύο; Να µας πουν οι επιστήµονες. Κάθε µέρα; Να κά-
νουµε ευρύτατο testing, ακόµα και στους εµβολιασµένους, γιατί
το ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι µε την «Όµικρον» αλλάξανε τα
πράγµατα.

Είµαστε τώρα σε µια στρατηγική που λέγεται διεθνώς Vaccine
Plus επιπλέον των εµβολίων. Παρακολουθείτε τα δεδοµένα ή δεν
τα παρακολουθείτε; Χρειαζόµαστε άλλου τύπου επιδηµιολογική
επιτήρηση, άλλου τύπου έλεγχο της διασποράς στην κοινότητα,
στις εστίες υπερµετάδοσης, άλλου τύπου προνοσοκοµειακή δια-
χείριση, έγκαιρη διάγνωση, πρόσβαση στις νέες αντιιικές θερα-
πείες όπου υπάρχουν ενδείξεις, έγκαιρη κινητοποίηση και
παρακολούθηση - monitoring στα σπίτια για να µην έχουµε κα-
θυστερηµένη προσέλευση στα νοσοκοµεία, post COVID παρα-
κολούθηση. 

Τίποτα από όλα αυτά δεν γίνεται. Καµµία συζήτηση για αυτά
δεν γίνεται. Καµµία συζήτηση για τις υπηρεσίες δηµόσιας υγείας
δεν γίνεται. Καµµία συζήτηση για την αναδιοργάνωση της πρω-
τοβάθµιας φροντίδας δεν γίνεται. Όλη σας η συζήτηση είναι πώς
θα ανοίξετε το ΕΣΥ ακόµη περισσότερο στους ιδιώτες. Και µας
λέτε µάλιστα ότι µε αυτόν τον τρόπο θα µειώσετε την ιδιωτική
δαπάνη υγείας. Μας λέτε δηλαδή ότι κάνοντας ιδιωτικά απογευ-
µατινά χειρουργεία, που θα πληρώνει ο ασθενής, αυτό είναι το
κρίσιµο, θα µειωθεί η ιδιωτική δαπάνη. Απλώς η ιδιωτική δαπάνη
που υπάρχει και σήµερα θα µεταφερθεί εντός του ΕΣΥ.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι πραγµατικά πρέπει να σταµατήσετε αυτόν
τον διχαστικό και τοξικό πολιτικό λόγο. Εµείς το έχουµε πει χι-
λιάδες φορές και σε όλους τους τόνους ότι δεν υπερασπιζόµα-
στε το δικαίωµα των ανεµβολίαστων υγειονοµικών να είναι
ανεµβολίαστοι. Υπερασπιζόµαστε, όµως, το δικαίωµά τους στην
εργασία και στη δυνατότητα να ζήσουν µε αξιοπρέπεια τις οικο-
γένειές τους. 

Και αυτό που κάνετε τώρα έβδοµος µήνας χωρίς εισόδηµα και
τους καταδικάζετε σχεδόν στους δεκαπέντε, δεκαέξι µήνες µέχρι
το τέλος του χρόνου είναι κοινωνική αγριότητα. Το καταλαβαί-
νετε ή δεν το καταλαβαίνετε; Χθες, λοιπόν, να γυρίσουν µε αυ-
ξηµένα µέτρα υγειονοµικής ασφάλειας και για τους ίδιους και
για το υπόλοιπο προσωπικό.

Και σταµατήστε, λοιπόν, να λέτε πως όποιος δεν συµφωνεί µε
την αναστολή εργασίας είναι µε τους αντιεµβολιαστές και τους
ψεκασµένους. Όποιος δεν συµφωνεί µε τη διαχείριση της παν-
δηµίας που κάνετε και κάνει κριτική θέλει lockdown. Όποιος δεν
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είναι µε την αποστολή όπλων στην Ουκρανία είναι µε τον Πούτιν.
Αυτά λέτε.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτό που συνειδητοποιείτε σιγά-σιγά είναι
ότι πλέον περνάµε σε µια ανοιχτή πολιτική σύγκρουση µε αιχµή
τα θέµατα της υγείας. Και αυτή η πολιτική ηγεσία, οφείλω να της
το αναγνωρίσω, δείχνει ιδιαίτερη σπουδή για να προωθήσει το
νεοφιλελεύθερο σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό που διακυ-
βεύεται, λοιπόν, είναι το µέλλον του δηµόσιου συστήµατος
υγείας. Και εδώ είναι πολύ σαφείς οι διαχωριστικές γραµµές.
Υπάρχει προοδευτικό σχέδιο που λέει ενδυνάµωση των δηµό-
σιων δοµών, κάλυψη των νέων αναγκών που έχει αναδείξει η παν-
δηµία, επένδυση στο ανθρώπινο δυναµικό και βεβαίως
µεγαλύτερη δηµοσιονοµική υποστήριξη σε σύγκλιση µε τους
νέους όρους της Ευρώπης. Και υπάρχει και το συντηρητικό νεο-
φιλελεύθερο σχέδιο, το οποίο λέει ότι κλείνουµε την εκκρεµό-
τητα, η µπόρα πέρασε, ξαναγυρνάµε στο αρχικό σενάριο και
δίνουµε χώρο στην αγορά. Αυτό είναι το βασικό διαχωριστικό ση-
µείο και είναι και το σηµείο φυσικά στρατηγικής διαφωνίας και
κόντρας. 

Και εδώ πρέπει να είµαστε καθαροί όσοι τουλάχιστον στα
λόγια από την προοδευτική, λεγόµενη, Αντιπολίτευση µιλάνε εξ
ονόµατος του ΕΣΥ. Οι ίσες αποστάσεις και τα ναι µεν, αλλά εδώ
δεν χωρούν. Ή θα υπάρξει υγειονοµικό, κοινωνικό και πολιτικό
µέτωπο, το οποίο θα υπερασπιστεί το σύστηµα υγείας και θα
διεκδικήσει τη στήριξη και την αναβάθµισή του στην επόµενη πε-
ρίοδο και την αναδιοργάνωση του και τη µεταρρύθµιση του και
όπως θέλετε πείτε το και των υπηρεσιών δηµόσιας υγείας της
χώρας ή πραγµατικά η πανδηµία δεν θα αφήσει την παραµικρή
παρακαταθήκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Το δίληµµα, λοιπόν, είναι: Ενδυνάµωση
του δηµόσιου τοµέα και των δηµόσιων δοµών ή προνοµιακή µε-
ταχείριση των κρατικοδίαιτων ιδιωτικών δοµών; Αυτό είναι το κρί-
σιµο δίληµµα και θα το βρίσκουµε από δω και µετά σε όλες τις
νοµοθετικές πρωτοβουλίες. 

Για ορισµένες τροπολογίες θα µιλήσω στη δευτεροµιλία µου. 
Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν αφήσατε χρόνο

για τη δευτερολογία σας. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Θα κάνω µόνο µία πολύ σύντοµη παρέµ-

βαση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα δώσω τον λόγο

στον κ. Νεοκλή Κρητικό από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά τον κ.
Κρητικό θα δώσω τον λόγο στον Υφυπουργό Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης, τον κ. Λιβάνιο, για τρία λεπτά. 

Κύριε Κρητικέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Θα σας ζητήσω την άδεια να κάνω την οµιλία µου από τα γρα-

πτά και όχι από στήθους. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή

µέρα είναι σηµαντική για τη Λακωνία και την Πελοπόννησο. Το
νέο νοσοκοµείο θα είναι ένα νέο τοπόσηµο για το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, µια πρότυπη µονάδα, για την οποία τρέφουµε όλοι
και όλες πολλές ελπίδες. 

Από την προσωπική µου πείρα στον χώρο της υγείας, τον
οποίο υπηρετώ πολλά χρόνια στη Λακωνία, µπορώ να διαβεβαι-
ώσω ότι το νέο νοσοκοµείο θα αναβαθµίσει κατακόρυφα τις πα-
ρεχόµενες υπηρεσίες, ενώ θα βοηθήσει τους εξαιρετικούς
ιατρούς µας να ασκήσουν την επιστήµη τους και την προσφορά
τους στον ασθενή και τον άνθρωπο. Θέλω να σηµειώσω ότι όλοι
εµείς θα κάνουµε τις απαραίτητες ενέργειες ώστε να στελεχωθεί
µε το απαραίτητο ιατρονοσηλευτικό και διοικητικό προσωπικό. 

Όσον αφορά το νοµικό πρόσωπο που θα έχει το νοσοκοµείο,
αποφασίστηκε να έχει την πετυχηµένη µορφή που ακολουθήθηκε
στο Νοσοκοµείο «Παπαγεωργίου» της Θεσσαλονίκης. Είναι ένα
έργο το οποίο περιµένουν όλοι οι Λάκωνες και οι Λάκαινες. 

Εδώ θα κάνω µια παρένθεση. Σε µια αποστροφή του λόγου
του ο κ. Βιλιάρδος ανέφερε έναν από τους διασηµότερους αρχι-
τέκτονες, τον Ρέντσο Πιάνο, γιατί ανέλαβε την κατασκευή του

Νοσοκοµείου της Σπάρτης. Δεν έχω απάντηση, παρά µόνο για
το Ίδρυµα Πολιτισµού «Σταύρος Νιάρχος» που υπάρχει στο Φά-
ληρο. Δεν µπορώ να πω τίποτα άλλο σ’ αυτή την αποστροφή. 

Είναι, λοιπόν, ένα έργο το οποίο ενώνει και δηµιουργεί συνθή-
κες κοινωνικής συνοχής και αισιοδοξίας, ενισχύει την ελληνική
περιφέρεια, πριµοδοτεί την ανάπτυξη των πόλεων µε σύγχρονες
υποδοµές. 

Σχετικά τώρα µε τις υπόλοιπες διατάξεις του σηµερινού νοµο-
σχεδίου που σχετίζονται µε την ανάγκη διαχείρισης του κορω-
νοϊού, περιέχονται παρατάσεις, όπως έχουν µέχρι σήµερα σε όλη
τη διάρκεια της πανδηµίας τα τελευταία δύο χρόνια. 

Η ερώτηση είναι γιατί δίνουµε παράταση. Η απάντηση είναι
πολύ απλή. Γιατί υπάρχει κορωνοϊός. Ο κορωνοϊός συνεχίζει,
υπάρχει µεταδοτικότητα. Ευτυχώς δεν υπάρχει τόσο µεγάλη νο-
σηρότητα. Επίσης, για να εξασφαλίσουµε τη συµµετοχή των
ιδιωτών γιατρών στο Εθνικό Πρόγραµµα Εµβολιασµού και της
αποζηµίωσής τους και µε τον τρόπο αυτό την εξασφάλιση της
επιτυχίας του προγράµµατος. Για να εξασφαλίσουµε τη διαθεσι-
µότητα του αναγκαίου ιατρικού, νοσηλευτικού και λοιπού βοη-
θητικού προσωπικού για την κάλυψη των κενών που
προκαλούνται στις δοµές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας εκ της
υποχρεωτικότητας του εµβολιασµού και του µέτρου της αναστο-
λής καθηκόντων για το προσωπικό που δεν συµµορφώνεται προς
την εν λόγω υποχρέωση. Για να ενισχύσουµε τα νοσοκοµεία του
ΕΣΥ µε το απαραίτητο ιατρικό προσωπικό, έτσι ώστε να ανταπο-
κριθούν στις προκλήσεις της τρέχουσας πανδηµίας και για να
καλύψουµε τις ανάγκες για ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό
που δηµιουργούνται στον κρατικό µηχανισµό για την αντιµετώ-
πιση της πανδηµίας. 

Κύριοι, αυτόν τον τρόπο επιλέξαµε, µε αυτόν τον τρόπο δια-
χειριστήκαµε την πανδηµία, γι’ αυτόν τον τρόπο θα κριθούµε από
τους συµπολίτες µας. Δεν φοβόµαστε την κρίση των συµπολιτών
µας. Είµαστε σίγουροι ότι κάναµε και κάνουµε ό,τι είναι εφικτό. 

Τα δεδοµένα δείχνουν ότι οι εµβολιασµένοι συµπολίτες µας
προστατεύτηκαν από τον κορωνοϊό συµµετέχοντας σε µια διαδι-
κασία εµβολιασµού µε ένα σύστηµα οργάνωσης πρότυπο σε πα-
νευρωπαϊκό επίπεδο. 

Εµείς προσπαθούσαµε να ενηµερώσουµε τους συµπολίτες
µας µε καθηµερινές ανακοινώσεις για την επικινδυνότητα του κο-
ρωνοϊού και άλλοι θέριευαν τις ανησυχίες και την αντίδραση των
συµπολιτών µας. Αντί να λειτουργήσουν µε ψυχραιµία και χωρίς
πολιτική σκοπιµότητα, χειρίστηκαν την πανδηµία σαν ευκαιρία
άγρας ψήφων. 

Βλέπετε τι συµβαίνει τώρα µε την ενέργεια; Απέτυχαν. Στο
διαρκές πλέον αφήγηµα της µείζονος Αντιπολίτευσης για τα απο-
τελέσµατα του κορωνοϊού, να ψάξει στο εσωτερικό της και να
αποδώσει εκεί πρώτα τις ευθύνες. 

Σχετικά τώρα µε την αναστάτωση που δηµιουργήθηκε από
χτες µε αφορµή την παρέµβαση του πρώην Υπουργού, του κ.
Ξανθού, σχετικά µε την τροποποίηση ή όχι του άρθρου 7 του
ν.3754/2009, ο Υπουργός Υγείας ήταν σαφέστατος και ερµή-
νευσε επαρκώς τη νοµοθετική πρωτοβουλία σχετικά µε την τρο-
ποποίηση του άρθρου 11 του ν.2889/2001, µια και εµείς
δεχτήκαµε πάρα πολλά τηλεφωνήµατα από συναδέλφους ότι µε
το άρθρο 82 του ν.4915 τροποποιείται το άρθρο 11 του ν.2889
µε την προσθήκη των εδαφίων 10 και 11 σχετικά µε την προϋπη-
ρεσία των ιατρών. Δεν καταργείται η µεταβατική διάταξη του άρ-
θρου 7 του ν.3754/2009, η οποία συνεχίζει να ισχύει κανονικά. 

Επίσης, σήµερα ψηφίζουµε την έκτακτη οικονοµική ενίσχυση
των ευάλωτων συνταξιούχων, την έκτακτη προσαύξηση προνοι-
ακών παροχών σε χρήµα σε άτοµα µε αναπηρία, σε ανασφάλι-
στους υπερήλικες συµπολίτες µας και σε δικαιούχους του
ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος και του επιδόµατος παιδιού,
καθώς και το επίδοµα εορτών Πάσχα εργαζοµένων σε αναστολή
σύµβασης εργασίας. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να δώσω εκ νέου ένα µήνυµα σε όσους
και όσες δεν έχουν ακόµη εµβολιαστεί, οι οποίοι είχαν αµφιβο-
λίες για τα εµβόλια MRNA. Πλέον τους δίνεται η δυνατότητα να
εµβολιαστούν µε το εµβόλιο που παραλάβαµε και έχει αναπτυχ-
θεί µε την κλασική µέθοδο. Δεν υπάρχουν, κύριοι και κυρίες,
πλέον δικαιολογίες. Εµβολιαστείτε. Ενεργείστε κοινωνικά υπεύ-
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θυνα, για να µην έχουµε εκ νέου περιπέτειες από τον Σεπτέµβριο
και µετά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε
και για την τήρηση του χρόνου. 

Καλείται στο Βήµα ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης
κ. Θεόδωρος Λιβάνιος για την τροπολογία 1259/86. Στη συνέχεια
τον λόγο θα πάρει η κ. Σκόνδρα και µετά η κ. Φωτίου. 

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρ-

νησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχω τη χαρά -γιατί πρόκειται περί

χαράς- να παρουσιάσω στο Σώµα τρία άρθρα της τροπολογίας,
τα οποία είναι αποτέλεσµα της στενής συνεργασίας του Υπουρ-
γείου Υγείας µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Και
θέλω εδώ να ευχαριστήσω τον Υπουργό, τον κ. Πλεύρη, και την
κ. Γκάγκα, την Αναπληρώτρια Υπουργό, και τους γενικούς γραµ-
µατείς του Υπουργείου. 

Πρόκειται, λοιπόν, για τρία άρθρα της τροπολογίας τα οποία
αφορούν τρεις σηµαντικές καινοτοµίες, οι οποίες πραγµατικά κι-
νούνται στη φιλοσοφία που έχουµε χαράξει ως Κυβέρνηση, αλλά
και ως Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε τίτλο «Μία µικρή
αλλαγή κάθε µέρα». 

Το πρώτο άρθρο µιλάει για το Εθνικό Μητρώο Εµβολιασµού
Παιδιών και Εφήβων. Συστήνεται ένα µητρώο στο οποίο ιδιοκτή-
της των δεδοµένων είναι το Υπουργείο Υγείας και διαχειρίζεται
από την ΗΔΙΚΑ, στο οποίο θα µπορούν να καταχωρίζονται τα εµ-
βόλια των παιδιών και των εφήβων τα οποία είναι προγραµµατι-
σµένα σύµφωνα µε το Εθνικό Πρόγραµµα Εµβολιασµού. 

Όσοι έχουµε παιδιά έχουµε ένα άγχος αν θυµόµαστε τη δόση
του εµβολίου που πρέπει να κάνει κάποιο παιδί, αν παραλείπουµε
καµµία, πότε πρέπει να επισκεφτούµε τον γιατρό µας για να προ-
γραµµατίσουµε το εµβόλιο. 

Αυτό, λοιπόν, γίνεται. Θα υπάρχει µία πλατφόρµα όπου θα
υπάρχει πρόσβαση από τον γονέα ή τον κηδεµόνα του παιδιού
και θα µπορεί ο γιατρός να καταχωρήσει την επόµενη δόση εµ-
βολίου και να έρχεται η ειδοποίηση µε SMS στο πιστοποιηµένο
κινητό τηλέφωνο ώστε να γίνεται πραγµατικά ο εµβολιασµός τη
σωστή ηµεροµηνία, χωρίς να παραλείπονται δόσεις. 

Το δεύτερο άρθρο είναι εξίσου σηµαντικό και πάλι αφορά τα
παιδιά. Είναι η δυνατότητα του βιβλιαρίου υγείας του παιδιού -
το βιβλιάριο που παίρνει ένα παιδί µε το που βγει από το µαιευ-
τήριο και το ακολουθεί συνήθως µέχρι την ενηλικίωσή του, όπου
καταγράφονται τα εµβόλια, όπου καταγράφεται η ανάπτυξή του,
το ύψος του, το βάρος του ανά περιόδους- πλέον να µπορεί να
τηρείται ηλεκτρονικά. Θα µπορεί ο γιατρός πάλι µε τους δικούς
του προσωπικούς κωδικούς να συµπληρώνει τα στοιχεία, είτε για
εµβολιασµό, είτε για κάποια αλλεργία, είτε για την ανάπτυξή του,
και αυτό πλέον θα είναι διαθέσιµο ηλεκτρονικά και πάλι προσβά-
σιµο από τους γονείς.

Και το τρίτο άρθρο, που είναι εξίσου σηµαντικό, είναι η δυνα-
τότητα έκδοσης ηλεκτρονικών βεβαιώσεων υγείας. Πολλές
φορές χρειαζόµαστε µια βεβαίωση από έναν γιατρό, συνήθως
παθολόγο, καρδιολόγο ή δερµατολόγο, για κάποια αθλητική
δραστηριότητα, για κάποια συµµετοχή σε µια εκδήλωση, σε ένα
σπορ. Υπάρχουν τα ατοµικά φύλλα υγείας του µαθητή, τα οποία
κι αυτά συµπληρώνονται από τους παιδιάτρους ή του παθολό-
γους για τα µεγαλύτερα παιδιά σε ένα ειδικό έντυπο -τριπλότυπο
ήταν κάποτε- το οποίο πλέον γίνεται ψηφιακά και συνοδεύεται
από τη δυνατότητα έκδοσης και οποιασδήποτε άλλης ιατρικής
βεβαίωσης, όπου ο γιατρός θα µπορεί να την καταχωρεί στη θυ-
ρίδα του πολίτη και αυτό το πιστοποιητικό να είναι διαθέσιµο. 

Και οι τρεις, ιδίως οι δύο πρώτες, λύσεις προφανώς έχουν
όλους µα όλους τους απαραίτητους ελέγχους προστασίας των
προσωπικών δεδοµένων, κρυπτογράφησης των δεδοµένων, ανω-
νυµοποίησής τους, ώστε να µην υπάρχει καµµία περίπτωση
ρήξης του πλέγµατος προστασίας που υπάρχει στα δεδοµένα.
Ως γνωστόν, όσο ψηφιοποιούµε περισσότερο τόσο περισσότερο
προσεκτικοί και πιο ανθεκτικοί πρέπει να είµαστε στην προστασία
των δεδοµένων.

Θα κλείσω λέγοντας ότι και τα τρία άρθρα των σηµαντικών και-
νοτοµιών υπηρετούν κάτι το οποίο είπε πριν λίγο και ο Υπουργός
ο Κυριάκος Πιερρακάκης στο συνέδριο του «Οικονοµικού Ταχυ-
δρόµου» ότι η κουλτούρα του ηλεκτρονικού εµβολιασµού είναι ο
οδηγός ουσιαστικά για την ψηφιοποίηση του κράτους και σε αυτό
ακριβώς το βήµα κινούµαστε αυτή τη στιγµή. 

Παίρνουµε µια κουλτούρα η οποία ενισχύθηκε µε τον εµβολια-
σµό κατά της COVID-19 και εφαρµόζουµε µία αντίστοιχη µεθοδο-
λογία σε µια ευρύτερη κατηγορία πληθυσµού και σε ένα πολύ πιο
πάγιο σύστηµα, το οποίο αφορά στην προστασία υγείας και των
παιδιών, αλλά και το ηλεκτρονικό πλέον βιβλιάριο υγείας του παι-
διού. 

Σίγουρα και τα τρία άρθρα είναι πολύ χρήσιµα και για την κα-
θηµερινότητά µας και θα διευκολύνουν τη ζωή όλων όσοι είναι γο-
νείς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κύριε Υφυπουργέ.

Υπάρχουν ερωτήσεις; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Ξανθέ,

έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, θέλω να ρωτήσω κάτι.

Προφανώς η ψηφιοποίηση δεδοµένων στο σύστηµα υγείας είναι
σηµαντική αναβάθµιση. Η πανδηµία µας ώθησε, µας πίεσε θα
έλεγα, να τα προχωρήσουµε όλα αυτά. 

Το ερώτηµα είναι το εξής: Διασφαλίζεται ότι θα υπάρχει διαφά-
νεια και δηµόσια πρόσβαση, ειδικά της επιστηµονικής και της
ερευνητικής κοινότητας, στα δεδοµένα ή θα έχουµε προβλήµατα
στεγανών, όταν µάλιστα η διαχείριση κρίσιµων µητρώων δεν γίνε-
ται από το αρµόδιο Υπουργείο Υγείας, αλλά από το Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης; Γιατί στο παρελθόν ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι
υπήρχε θέµα και συνεχίζει να υπάρχει και έχουν γραφτεί και από
επιστήµονες και ερευνητές και από εµπειρογνώµονες ότι υπάρχει
πρόβληµα δηµόσιας πρόσβασης και διαθεσιµότητας δεδοµένων.
Αυτό είναι το κρίσιµο ερώτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, χαίροµαι ειλικρινά που συµφωνούµε στην ανάγκη
ψηφιοποίησης και είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Διότι ανεξαρτήτως
πολιτικής προέλευσης αν θέλετε, είναι πολύ σηµαντικό να συµφω-
νήσουµε στον βασικό άξονα ότι η ψηφιοποίηση της υγείας είναι
προς το καλό του πολίτη και χαίροµαι πραγµατικά γι’ αυτό. 

Τα δεδοµένα θα µπορούν να αξιοποιηθούν ανώνυµα, µη προ-
σωποποιηµένα, από τις ερευνητικές οµάδες. Θα σας πω ένα χα-
ρακτηριστικό παράδειγµα. Ως άνθρωπος του χώρου της υγείας,
θυµάστε τα βιβλιάρια υγείας του παιδιού που έχουν τις καµπύλες
ανάπτυξης πληθυσµού. Αυτές πλέον θα µπορούν να βγαίνουν
πολύ πιο γρήγορα και πολύ πιο αξιόπιστα. Θα ξέρουµε σε πολύ
πιο σύντοµο χρονικό διάστηµα, για παράδειγµα, τον µέσο όρο του
ύψους, τον µέσο όρο του βάρους των παιδιών, των ελληνόπουλων,
να αντιµετωπίσουµε και προβλήµατα που συνδέονται, όπως είναι
το πρόβληµα της παιδικής παχυσαρκίας, ενίοτε και πιο µεγάλων
ηλικιών. Όλο αυτό, λοιπόν, βλέπετε ότι θα διευκολύνει και την επι-
στηµονική κοινότητα ώστε να προχωρήσει και να κάνει ένα πραγ-
µατικά χρήσιµο ερευνητικό έργο, πάντα όµως µε την επιφύλαξη
και τις δικλείδες ασφαλείας της διαχείριση των προσωπικών δε-
δοµένων.

Σας διαβεβαιώνω ότι όσον αφορά τα δύο Υπουργεία έχουµε
άριστη συνεργασία και στη διάχυση της πληροφορίας. Ιδιοκτήτης
του µητρώου, όπως λέει και η τροπολογία, είναι το Υπουργείο
Υγείας. Εµείς, ουσιαστικά, ως Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης, η ΗΔΙΚΑ για την ακρίβεια, είναι που κάνει την τεχνολογική αν
θέλετε αποθήκευση των δεδοµένων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,

θα ήθελα να καταθέσω νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε τον λόγο, κύριε
Υπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τάχιστα µόνο να
πω ότι η φιλοσοφία αυτή ακριβώς στο Υπουργείο, κύριε Ξανθέ,
είναι ότι για όλα τα δεδοµένα που ψηφιοποιούνται θα πρέπει και
για την επιστηµονική έρευνα η πρόσβαση να είναι ελεύθερη συ-
νολικά και να µπορούν να χρησιµοποιηθούν -γιατί είναι βέβαιο
ότι θα βγουν και πολύ περισσότερες έρευνες συνολικά αν υπάρ-
χει πρόσβαση- πάντοτε µε τα εχέγγυα που θα υπάρχουν για να
µην θίγονται θέµατα προσωπικών δεδοµένων. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Μέχρι τώρα δεν ήταν πάντως.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Καταθέτω νοµο-

τεχνικές βελτιώσεις, κύριε Πρόεδρε. 
Απλά να επισηµάνω εδώ ότι γίνονται αποδεκτές οι υπουργικές

τροπολογίες από τις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί. Το λέω
από τώρα. Μετά φαντάζοµαι θα τοποθετηθούν και στις τροπο-
λογίες συνολικά. Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1259 και
ειδικό 186 του Υπουργείου Υγείας, η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1257 και ειδικό 184 του Υπουργείου Εργασίας και η τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 1258 και ειδικό 185 του Υπουργείου
Παιδείας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Αθανάσιος Πλεύρης
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία
και να ετοιµάζεται η κ. Φωτίου.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθών-

τας προηγουµένως τον συµπαθή Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΣΥΡΙΖΑ πραγµατικά µου έκανε εντύπωση. Τον άκουσα πολ-
λές φορές να τονίζει και να λέει γι’ αυτό το ωραίο προοδευτικό
σχέδιο το οποίο έχετε. Και εύλογα γεννάται το ερώτηµα, τόσο σ’
µένα όσο και σε όσους µας παρακολουθούν αυτή τη στιγµή, ότι
τεσσεράµισι χρόνια που κυβερνούσατε, αυτό το µαγικό σχέδιο
γιατί δεν το εφαρµόζατε και αφήσατε σε αυτό το χάλι τη δηµόσια
υγεία, παρ’ ότι δεν είχαµε πανδηµία;

Ένα άλλο, επίσης, το οποίο πραγµατικά µου έκανε εντύπωση
είναι ότι πίσω από κάθε τι το οποίο συζητάµε εδώ ή νοµοθετούµε
πάντα υπάρχει ένα σχέδιο συνωµοσίας, πάντα υπάρχει µια θο-
λούρα, πάντα υπάρχει κάτι άλλο από αυτό που λέµε ή από που
συζητάµε ή από αυτό που ψηφίζουµε. Αυτό πρέπει να το προσέ-
ξετε γιατί δείχνει τον τρόπο που σκέφτεστε. Και ξέρετε, µας πα-
ραπέµπει στο ότι «εξ ιδίων κρίνεις τ’ αλλότρια». 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα έρχεται να επι-
κυρώσει µια εξαιρετικά σηµαντική σύµβαση για την αναβάθµιση
του τοµέα της υγείας, αλλά και πλειάδα διατάξεων που έρχονται
να ενισχύσουν τη δηµόσια υγεία ενάντια στον COVID-19. Η παν-
δηµική κρίση που διέρχεται ο πλανήτης την τελευταία διετία και
η πρόκληση της αντιµετώπισής της απέδειξαν ότι το κεφάλαιο
της υγείας είναι εξίσου σηµαντικό και για την εύρυθµη λειτουργία
της κοινωνίας. Η θωράκιση της χώρας απέναντι σε έναν αδιό-
ρατο εχθρό, όπως ο κορωνοϊός, αποτέλεσε για την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας υπέρτατη πρόκληση, αλλά ανέδειξε και
την ικανότητα και την αποτελεσµατικότητά της. 

Η πανδηµία, όµως, επιβεβαίωσε και την ανάγκη ενδυνάµωσης
του ΕΣΥ, όπως και ότι χρειαζόµαστε έναν µηχανισµό που θα δια-
σφαλίζει την παροχή υπηρεσιών υγείας υψηλών προδιαγραφών
για όλες τις Ελληνίδες και τους Έλληνες ανεξαιρέτως. 

Με αυτή την εµπειρία διαχείρισης της υγειονοµικής κρίσης και
έχοντας σταθµίσει την σηµασία της αδιάλειπτης παροχής σω-
στών και ολοκληρωµένων υπηρεσιών υγείας η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη και ο Υπουργός Υγείας, ο Θάνος Πλεύρης,
εισάγουν το παρόν νοµοσχέδιο, που αφορά αφ’ ενός την κατα-
σκευή ενός περιφερειακού νοσοκοµείου µε καθολική δωρεά από
το «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος» και αφ’ ετέρου πα-
ρατάσεις ισχυουσών διατάξεων αναφορικά µε το πανδηµικό φαι-
νόµενο και την αντιµετώπισή του. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να εκφράσω την ευγνωµοσύνη
µου ως Ελληνίδα προς το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» για την
ίδια γενναιοδωρία και την συνεχή προσφορά του στον τοµέα
υγείας της χώρας και κατ’ επέκταση στους Έλληνες πολίτες. Η
ευεργεσία αυτή λαµβάνει εξαιρετική διάσταση γιατί καλύπτει ση-
µαντικά κενά σε µια δύσκολη οικονοµική συγκυρία. Η ελληνική
κοινωνία αναγνωρίζει τη µεγάλη αυτή συνεισφορά του ιδρύµατος
και πραγµατικά στέκεται µε σεβασµό µπροστά σε τέτοιου είδους
πρωτοβουλίες.

Το εν λόγω νοµοσχέδιο περιλαµβάνει επίσης διατάξεις που πα-
ρατείνουν συµβάσεις κατά τρεις, έξι και εννιά µήνες και αφορούν
µεταξύ άλλων την λειτουργία εµβολιαστικών κέντρων, τη συνέ-
χιση της εθνικής εκστρατείας εµβολιασµού, την αποζηµίωση
ιδιωτών γιατρών για τη διενέργεια εµβολιασµών, τις συµβάσεις
εργασίας ορισµένου χρόνου ιατρών και την αντιµετώπιση εκτά-
κτων αναγκών, την υποχρεωτικότητα του εµβολιασµού προς
τους υγειονοµικούς, αλλά κυρίως διατάξεις που αφορούν την
υγειονοµική κάλυψη ανασφάλιστων και ευάλωτων κοινωνικών
οµάδων που χρήζουν νοσηλείας ανεξαρτήτως της φύσης της
ασθένειας τους. 

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έννοια της ποιότητας
στις υπηρεσίες υγείας περιλαµβάνει την αποδοτικότητα των δια-
δικασιών, την ασφάλεια για προσωπικό και ασθενείς, την προ-
σβασιµότητα και τελικά την αποτελεσµατικότητα των
παρεχόµενων υπηρεσιών µε κέντρο πάντοτε τον ασθενή ανεξαρ-
τήτως της ασφαλιστικής ή όχι ικανότητάς του. Μέληµά µας είναι

να προστατεύσουµε το υγειονοµικό προσωπικό που µε αυτοθυ-
σία εδώ και δύο χρόνια βρίσκεται στην πρώτη γραµµή αντιµετώ-
πισης της πανδηµίας αλλά και τους πολίτες που δικαιούνται
υπηρεσίες περίθαλψης χωρίς ιδεολογικά και ταξικά κριτήρια,
χωρίς διαχωρισµό χρώµατος ή εθνικότητας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Αξίζει να σηµειωθεί πως ο εθνικός στρατηγικός σχεδιασµός
αντιµετώπισης της πανδηµίας συµπεριέλαβε µειονοτικές οµάδες
µε περιορισµένη προσβασιµότητα στη δηµόσια υγεία, αλλά και
αλλοεθνείς και µετανάστες µέσω της χορήγησης προσωπικού
ΑΜΚΑ, ώστε αυτοί οι άνθρωποι να µπορούν να συµµετάσχουν
στο πρόγραµµα εµβολιασµού και στο δηµόσιο αγαθό της υγείας.
Και έρχεται σήµερα η Αντιπολίτευση και µας ασκεί κριτική επειδή
νοµοθετούµε παρατάσεις και δεν παγιώνουµε νοµικά διατάξεις
που ήρθαν λόγω της έκτακτης ανάγκης. 

Η πραγµατικότητα είναι, συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ότι
στέκεστε σε όλα απέναντι χωρίς να µπαίνετε στην ουσία, θεω-
ρώντας ότι αυτός είναι ο ρόλος της Αντιπολίτευσης και επιπλέον
γιατί νοµίζετε ότι συµφωνώντας µαζί µας σε οτιδήποτε µπορεί
να άπτεται της κοινής λογικής, µας δικαιώνετε. Σε θέµατα, όµως,
υγείας είναι τουλάχιστον ανεπίτρεπτο να προσπαθείτε να προ-
σάψετε ιδεολογικά χαρακτηριστικά και κοµµατικό προσδιορισµό. 

Είναι, βεβαίως, αναφαίρετο δικαίωµά σας και να αντιδράτε και
να διαφωνείτε, αλλά εκτός από αυτό το δικαίωµα, έχετε και µία
θεσµική υποχρέωση να αιτιολογείτε την κριτική σας και να εξη-
γείτε στους πολίτες τους λόγους που αντιτίθεστε σε ρυθµίσεις,
οι οποίες αποκλειστικό σκοπό έχουν τη βελτίωση της ποιότητας
των παρεχόµενων υπηρεσιών υγείας και την ενίσχυση της ασφά-
λειας ασθενών. 

Το νοµοσχέδιο αυτό στόχο έχει τη βέλτιστη εφαρµογή του
εθνικού σχεδίου αντιµετώπισης της πανδηµίας, αλλά και τη δια-
τήρηση καλών πρακτικών και εµπειρίας που αποκοµίσαµε από
αυτή τη µακρά και επίπονη διαδικασία διαχείρισης της εν λόγω
κρίσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το σηµείο θέλω να
κάνω την επισήµανση ότι το παρόν σχέδιο νόµου εξυπηρετεί
κατά κύριο λόγο τα οικονοµικά ασθενέστερα στρώµατα της κοι-
νωνίας τα οποία, εφόσον νοσήσουν, δεν έχουν την πολυτέλεια
της επιλογής, δεν έχουν την οικονοµική άνεση να απευθυνθούν
σε ιδιώτες γιατρούς και σε ιδιωτικά θεραπευτήρια για να ξεπε-
ράσουν το όποιο ζήτηµα υγείας αντιµετωπίζουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ο δοµικός σχεδιασµός των κείµενων διατάξεων έχει ως άξονα
τον άνθρωπο, τον πολίτη, τον κάτοικο και του πιο αποµακρυσµέ-
νου ελληνικού χωριού. Αντίθετα µε εσάς που αντιστέκεστε σε
οτιδήποτε προοδευτικό, εµείς προχωράµε σε συνεχείς µεταρ-
ρυθµίσεις για τη βελτίωση της καθηµερινότητας των συµπολιτών
µας µακριά από µικροπολιτικές και περιχαρακωµένες αντιλήψεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κυρία συνάδελφε.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είµαι σίγουρη, κύριοι συνάδελφοι, ότι ο κάτοικος της Αργιθέας

Καρδίτσας και ολόκληρης της ελληνικής περιφέρειας που ακούει
αυτή τη στιγµή τη συζήτησή µας, ενδιαφέρεται µόνο για την δια-
σφάλιση της υγείας του. Η εξαιρετικά δύσκολη συγκυρία των
πολλαπλών και ταυτόχρονων κρίσεων που βιώνουµε, επιτάσσει
τουλάχιστον να εδραιώσουµε το αίσθηµα της υγειονοµικής
ασφάλειας σε κάθε πολίτη όπου και αν διαµένει, στο χωριό, στην
κωµόπολη, στο µεγάλο αστικό κέντρο. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. Συνεχίζουµε τώρα µε την κ. Θεανώ Φωτίου. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εξακολουθεί η

Κυβέρνηση και η Νέα Δηµοκρατία και οι Βουλευτές της να είναι
τοξικοί, διχαστικοί, υποκριτικοί σε κάθε βήµα, όσο ο λαός οδηγεί-
ται σε φτωχοποίηση και ανθρωπιστική κρίση, όσο αποκαλύπτεται
ότι δεν έχετε όχι µόνο κανένα σχέδιο για να αντιµετωπίσετε την
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πανδηµία αλλά ούτε και τη φτώχεια και την ακρίβεια, εκτός από
το σχέδιο να διατηρήσετε και να ενισχύσετε πάντα τους επιχειρη-
µατίες, τους καναλάρχες και τους ολιγάρχες, αυτούς που σας
έφεραν στην εξουσία, αυτούς που σας κρατάνε στην εξουσία. Και
είναι αυτοί οι οποίοι αν δεν πάρουν τα λεφτά από το Ταµείο Ανά-
καµψης, δεν σας αφήνουν να κάνετε εκλογές. 

Όµως, πρέπει να φύγετε γρήγορα, γιατί κάθε µέρα βλέπουµε
πως επιταχύνετε µε κάθε µέσον τα σχέδια σας για να καταλύσετε
το δηµόσιο δωρεάν κοινωνικό κράτος, υγεία, παιδεία, ασφάλιση.
Το βλέπουµε µε διατάξεις ξεκάθαρες, όπως έχει αυτό το νοµο-
σχέδιο, αλλά και µε κουτοπονηριά και µε γελοιότητες σαν και
αυτά που συµβαίνουν για τη µονιµοποίηση των γιατρών του ΕΣΥ
κατά την κρίση τους. Διότι εδώ ούτε λίγο ούτε πολύ επιτρέπετε
είτε να είναι προσωποπαγείς οι κρίσεις, δηλαδή, να κρίνεται ο
καθένας µόνο στη θέση του, είτε να είναι ανοιχτές οι κρίσεις, δη-
λαδή να κρίνεται µαζί µε άλλους. 

Γνωρίζουµε πολύ καλά γράµµατα, κύριε Υπουργέ. Το είδαµε
στα πανεπιστήµια αυτό, ξέρουµε ακριβώς πώς γίνεται. Και πολύ
πιθανόν αυτή η κουτοπονηριά αφορά νοσοκοµεία νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου, και νοσοκοµεία νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου. Και κοιτάξτε µην επιβεβαιωθούµε πολύ σύντοµα µε
αυτό λέω εγώ σήµερα τώρα εδώ.

Δεύτερον, υπάρχουν διατάξεις κουτοπόνηρες και απαράδε-
κτες. Μας είπε ο Πρωθυπουργός ότι δεν µπορούσατε να κάνετε
σε οριζόντια µέτρα για να ελαφρώσετε τον κόσµο µε ένα πακέτο
κατά της ακρίβειας. Τα 636 εκατοµµύρια από το 1,12 δισεκατοµ-
µύριο είναι οριζόντια. Είναι η οριζόντια επιδότηση 70 ευρώ, του
ηλεκτρικού, του αερίου κ.λπ.. Αυτή είναι οριζόντια, είτε παίρνεις
6.000 ευρώ µισθό το µήνα είτε παίρνεις 600 ευρώ, είτε 200 ευρώ.
Μετά βδελυγµίας ο Πρωθυπουργός µάς είπε ότι δεν κάνει ορι-
ζόντια µέτρα, αλλά κάνει στοχευµένα. Θα έρθω στα στοχευµένα
αµέσως. 

Οι συνταξιούχοι, λοιπόν, µαζί µε τα µεσαία στρώµατα, αυτοί
οι δύο, είναι οι µεγάλοι εξαπατηµένοι των προεκλογικών σας
υποσχέσεων και όλου του αντί-ΣΥΡΙΖΑ κατασκευάσµατος, όλης
της επικοινωνιακής λαίλαπας που κάνατε εναντίον µας. 

Τα µεσαία στρώµατα εκ των οποίων οκτακόσιες χιλιάδες µας
αφήσατε το 2015 να έχουν µετακοµίσει στα φτωχά µε βάση την
ΕΛΣΤΑΤ, ένας δηλαδή στους πέντε. Από αυτούς εξακόσιες χιλιά-
δες εµείς, κυρία Σκόνδρα, που δεν σας βλέπω, τα γυρίσαµε ξανά
στα µεσαία στρώµατα το 2019, εξακόσιες χιλιάδες από τις οκτα-
κόσιες χιλιάδες. Αλλά εκείνοι συνταξιούχοι, που τους υποσχεθή-
κατε ότι θα κρατήσετε τη δέκατη τρίτη σύνταξη και µόλις ήρθατε
την κόψατε; 

Δεύτερον, 800 εκατοµµύρια έπαιρναν µεταξύ άλλων οι συντα-
ξιούχοι -κυρίως αυτοί- κάθε χρονιά για µέρισµα. Σκόπιµα, λοιπόν,
εµείς ισχυριζόµαστε ότι στους χαµηλοσυνταξιούχους στα τρία
χρόνια που πέρασαν αποστερήσατε 3 δισεκατοµµύρια. Εκτός
αυτών και όλα όσα τους επιδίκασε από τον νόµο Βρούτση και τα
λοιπά της προηγούµενης κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου, γιατί
αυτά επιδίκασε να τα πάρουν πίσω οι συνταξιούχοι, δεν ήταν
νόµος του ΣΥΡΙΖΑ αυτά που τους είχαν κόψει, από αυτά τους κό-
ψετε πάλι και δεν τους αφήσατε να πάρουν ούτε το επικουρικό
ούτε τα δώρα για όσους είχαν από 1.000 ευρώ και πάνω. αυτούς,
λοιπόν, τους ανθρώπους εξαπατάτε σήµερα και τους δίνετε 200
ευρώ και τους δίνετε ως επαίτες 200 ευρώ δώρο Πάσχα; Εντάξει! 

Εκεί όµως που είναι η µεγάλη γενναιοδωρία είναι στους ανα-
σφάλιστους υπερήλικες και στους ανασφάλιστους ανάπηρους.
Εκεί πια ξοδευτήκατε, δώσατε 40 εκατοµµύρια να πάρει ο καθέ-
νας τους 200 ευρώ. Και εσείς είσαστε οι άνθρωποι οι οποίοι βγά-
λατε τους ανασφάλιστους ανάπηρους από το σύστηµα και τώρα
τους έρχεται να πηγαίνουν υποχρεωτικά να παίρνουν τις εξετά-
σεις τους, τις διαγνώσεις τους για τα ΚΕΠΑ κ.λπ. και όλα να πη-
γαίνουν στα νοσοκοµεία. Έχετε αναστείλει αυτή τη φοβερή
διάταξη µετά από λίγο καιρό, που είδατε ότι ξεσήκωσε µια τερά-
στια φασαρία, και τι κάνετε τώρα, κύριε Υπουργέ; 

Περιµένουµε σε έναν µήνα, 31 Απριλίου, να µας πείτε ποιες
παθήσεις από τους ανάπηρους εξαιρούνται; Έφυγε και ο κ. Λι-
βάνιος, να µας εξηγήσει πού πήγε ο Ηλεκτρονικός Φάκελος Ανά-
πηρου, που τον χάσαµε στον δρόµο. 

Για να µη πω το πολύ απλό ότι όλα πάνω στα οποία κάθεται

αυτός ο κ. Μαυρακάκης, οι επινοήσεις της ΗΔΙΚΑ που κάναµε
εµείς µε βάση το ΚΕΑ, το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, όπου
διασταυρώνει σε ένα δευτερόλεπτο τέσσερις βάσεις δεδοµένων.
Σε αυτό φτιάξατε το emvolio.gr και αν δεν υπήρχε αυτό το σύ-
στηµα που φτιάξαµε εµείς, ούτε αυτό δεν θα µπορούσατε ως ανί-
κανοι να φτιάξετε, γιατί όλα τα πλευροκοπείτε σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και τέλος τελειώνω µε µία παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν είδα, δυστυχώς, τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, κύριε

Υπουργέ, γιατί δεν µας έχουν µοιραστεί. Έκανε την ερώτηση το
πρωί ο εκπρόσωπός µας στον κ. Χατζηδάκη, εάν το άρθρο 2 πα-
ράγραφος 5 είναι λάθος ή όχι, που αφορά το επίδοµα παιδιού.
Εδώ λέει 50% προσαύξηση. Είπαµε ότι είναι λάθος, γιατί είναι
150% προσαύξηση. Είναι διορθωµένο;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εντάξει. Πάλι καλά.
Προσέξτε όµως, κύριε Υπουργέ, το δεύτερο επίπεδο και θα

σας το πω. Σας το λέω γιατί, προσέξτε, θα γίνει χαµός! Ακούστε
µε, όπως µε ακούσατε και το πρωί. Αν η ΑΑΔΕ δεν κάνει ξεχωρι-
στή πλατφόρµα τη στιγµή που κάνει διασταύρωση του ελάχιστου
εγγυηµένου µε το επίδοµα τέκνου, επειδή το επίδοµα τέκνου θε-
ωρείται εισόδηµα κανονικά, η ΑΑΔΕ δεν το εξαιρεί. Πρέπει να
φτιάξει ξεχωριστή πλατφόρµα η ΑΑΔΕ, αλλιώς θα γίνει τραγω-
δία. 

Να σας πω παράδειγµα: Ένας µε τρία παιδιά µε τα µέτρα αυτά
τώρα, τις δωρεές του Μητσοτάκη, θα πάρει 450 από το ελάχιστο
εγγυηµένο εισόδηµα, άµα έχει τρία παιδιά. Θα πάρει 420 από το
ενάµισι επίδοµα τέκνου. Αν δεν κάνει ξεχωριστή η πλατφόρµα η
ΑΑΔΕ, τότε θα αφαιρεθούν από τα 450 τα 420 και θα πάρει 30.
Μην πείτε ότι δεν σας το είπα. Θα γίνει χαµός, όπως έγινε πριν
έναν µήνα. Τότε είχε έρθει και η κ. Μιχαηλίδου και το είπε.

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ, αλλά αυτή η διευκρίνιση είναι
σηµαντική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όλα ση-
µαντικά είναι. Σας ευχαριστώ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εµείς πράγµατι νοµίζω ότι τα περισσότερα
τα έχουµε πει, και πόσο υποκριτές είσαστε. Έχετε τέλος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κυρία Φωτίου.
Συνεχίζουµε τον κ. Πολάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά

ο κ. Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρατία, η κ. Ασηµακοπούλου, ο κ
Ζαχαριάδης, ο κ. Μαραβέγιας και ο κ. Θραψανιώτης από Webex.
Μετά ξεκινάµε τους εισηγητές στις δευτερολογίες.

Κύριε Πολάκη, προσπαθήστε λίγο να τελειώσουµε στο οκτά-
λεπτο, να κλείσουµε. Εδώ µε τον Υπουργό θα τα βρείτε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µπαίνω κατευθείαν στην ουσία, γιατί σας

άκουσα πολύ προσεκτικά και δυστυχώς η οµιλία σας ήταν πολύ
προκλητική. Πρώτον, αλλάξτε τη διάταξη σε σχέση µε τους επι-
µελητές του ΕΣΥ. Να απολύσετε αυτούς που σας έφτιαξαν το
δελτίο Τύπου το οποίο βγάλατε. Υπάρχει νόµος του 2009 ο
οποίος λέει ότι ο νεοπροσληφθείς επιµελητής Β’ προχωρεί σε
ατοµική κρίση στην πενταετία και όχι σε ανοιχτή κρίση, που µπο-
ρεί κάποιος άλλος να βάλει τα χαρτιά του και να χάσει τη θέση
του. Φεύγει κόσµος από αυτό. Σήµερα το πρωί µε έχουν πάρει
καµµιά δεκαριά άτοµα τηλέφωνο, τα οποία λένε «δηλαδή, µπή-
καµε πριν από δυο, τρία, τέσσερα χρόνια και τώρα θα φύγουµε
αύριο - µεθαύριο; Το «φύγε εσύ, έλα εσύ» θα γίνουµε;». Εδώ ψά-
χνουµε γιατρούς για να καλύψουµε. Έχετε βάλει γαστρεντερο-
λόγους να καλύπτουν κλινικές COVID και τώρα θα διώξουµε;
Αλλάξτε τη διάταξη.

Δεύτερον, να πω µια κουβέντα για τη δωρεά Νιάρχου. Και το
Νοσοκοµείο της Σπάρτης ήταν δική µας ιδέα και πρόταση προς
το Ίδρυµα «Νιάρχος». Όταν στον «Ευαγγελισµό» δεν συµφώνη-
σαν οι φορείς για την ανακατασκευή των δύο δίδυµων κτηρίων
αδελφών για να γίνει η έδρα της πανεπιστηµιακής σχολής, αλλά
είπαν ότι θα γίνουν κάποια άλλα πράγµατα εκεί, όπως εξοπλι-
σµοί, προτείναµε στο Ίδρυµα «Νιάρχος» να χρηµατοδοτήσει την
κατασκευή πτέρυγας ή και ολόκληρου του Νοσοκοµείου της
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Σπάρτης σαν δεύτερο - τρίτο παλαιότερο στη χώρα, όπως είχαµε
κάνει και µε την Κοµοτηνή. 

Δυστυχώς τη δωρεά του Ιδρύµατος «Νιάρχου» προσπαθείτε
να την εντάξετε στο δικό σας πολιτικό σχέδιο της ιδιωτικοποί-
ησης και του γλεντιού των ιδιωτών. Πίσω σας κάθεται ο κ. Θεµι-
στοκλέους. 

Μη νοµίζετε, κύριε Θεµιστοκλέους, ότι έχω ξεχάσει ότι εσείς
ήσασταν αυτός που ακύρωσε τη δωρεά των κυκλοτρονίων πα-
ραγωγής ραδιοφαρµάκου και αυτή τη στιγµή έχει παραµείνει
ένας και ένας εισαγωγέας και το πληρώνουµε πολλαπλάσια από
ό,τι πάρα πολλές χώρες της Ευρώπης. Γιατί το έριξαν µόλις έµα-
θαν ότι θα µπουν τα κυκλοτρόνια, τα δύο από τη δωρεά της Δού-
ρου και τα τέσσερα από τη δωρεά Νιάρχου. Εσείς τα ακυρώσετε.
Και τα δύο που έχουν µπει από τη δωρεά της Δούρου δεν τα
έχετε βάλει µπροστά, για να κονοµάει ο Βιόκοσµος στο Λαύριο
και ο εισαγωγέας από τη Βουλγαρία. Τίποτα δεν ξεχνιέται, να το
ξέρετε, κύριε Θεµιστοκλέους. 

Πάµε στα επόµενα, στην πανδηµία. 
Κύριε Πλεύρη, 31 Αυγούστου ορκιστήκατε Υπουργός, σωστά;

Πόσους νεκρούς και πόσα κρούσµατα είχαµε τότε, θυµάστε; Να
σας θυµίσω εγώ. Από την αρχή της πανδηµίας, τον Μάρτη του
2020, µέχρι την ηµέρα που αναλάβατε είχαµε συνολικά πεντακό-
σιες ογδόντα επτά χιλιάδες εννιακόσια εξήντα τέσσερα κρού-
σµατα και δεκατρείς χιλιάδες εξακόσιους ενενήντα ένα νεκρούς.

Και σήµερα, επτά µήνες µετά, έχουµε δύο εκατοµµύρια εννια-
κόσιες ογδόντα έξι χιλιάδες οκτακόσια ογδόντα δύο κρούσµατα.
Αυτό είναι το αποτέλεσµα του µοναδικού όπλου, του εµβολίου. 

Τώρα θα µιλήσουµε επιστηµονικά, αλλά µε στοιχεία. Γιατί εγώ
την επιστήµη, κύριε Πλεύρη, όταν έλεγα κάποια πράγµατα το Νο-
έµβριο του 2020, τα έλεγα στη βάση των άπειρων ξενυχτιών και
του τεράστιου διαβάσµατος που έχω ρίξει στη ζωή µου. Έχουµε,
λοιπόν, δύο εκατοµµύρια εννιακόσιες ογδόντα έξι χιλιάδες οκτα-
κόσια ογδόντα δύο κρούσµατα και από τους δεκατρείς χιλιάδες
εξακόσιους ενενήντα νεκρούς έχουµε πάει στους είκοσι επτά χι-
λιάδες τριακόσιους ενενήντα δύο µέχρι χθες. Και άλλοι εξήντα
σήµερα, είναι είκοσι επτά χιλιάδες τετρακόσιοι πενήντα.

Δηλαδή, κύριε Πλεύρη, επί θητείας σας, σε επτά µήνες έχουµε
δεκατρείς χιλιάδες επτακόσιους εξήντα νεκρούς, δηλαδή παρα-
πάνω από όσους είχαµε από την αρχή της πανδηµίας µέχρι την
ηµέρα που αναλάβατε. Κοιµάστε ήσυχος τα βράδια; Το θεωρείτε
επιτυχία; Εάν εγώ ήµουν στη θέση σας ή ο Ανδρέας Ξανθός µε
αυτά τα νούµερα ως αποτελέσµατα, το µεγαλύτερο κοµµατάκι
που θα έβρισκαν από εµάς στην πλατεία Συντάγµατος θα έµ-
παινε σε κουταλάκι! Θυµάστε τι είχαν κάνει οι δικοί σας και τα
«πετσωµένα» σας µε τους τριάντα οκτώ νεκρούς της πανδηµίας
της γρίπης του 2018, τους λιγότερους σε όλη τη δεκαετία από
το 2010 µέχρι το 2020; Θυµάστε; Και σήµερα µε δεκατρείς χιλιά-
δες επτακόσιους πενήντα νεκρούς έρχεστε εδώ και µιλάτε ακόµα
για το µοναδικό όπλο του εµβολίου και ότι το πετύχαµε; 

Τους εµβολιάσατε τους περισσότερους. Γιατί πεθαίνουν; Διότι,
κύριε Πλεύρη, δεν καταλάβατε ένα πράγµα και δεν κάνατε δύο.
Δεν καταλάβατε αυτό που σας έλεγα από το Νοέµβρη του �20 και
µε βαφτίζατε αντιεµβολιαστή, «πυροβοληµένο», «ψεκασµένο» και
δεν συµµαζεύεται. Δεν καταλάβατε ότι, παιδιά, ο κορωνοϊός δεν
είναι ανεµοβλογιά και θα υπάρξουν µεταλλάξεις που δεν θα τις
πιάνουν τα εµβόλια. 

Πόσοι είναι, κύριε Πλεύρη µου -µε επιστήµη θα µιλάµε- σή-
µερα οι διασωληνωµένοι στις ΜΕΘ; Πόσοι είναι σήµερα, κύριε
Πλεύρη µου; Οι χθεσινοί είναι τριακόσιοι πενήντα ένας. Πόσοι
είναι από αυτούς οι πλήρως εµβολιασµένοι; Είναι εκατόν σα-
ράντα έξι, δηλαδή το 41,6%. Ξέρετε εσείς, κύριε Πλεύρη, ως δι-
κηγόρος…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πολάκη…
.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ. Θα τελειώσει ο οµιλητής και µετά.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ξέρετε εσείς ως δικηγόρος -γιατί εγώ ως
γιατρός δεν ξέρω- πολλές νόσους για τις οποίες να κάνουµε απο-
τελεσµατικά εµβόλια και να κολλάµε, να νοσούµε, να νοσούµε
βαριά, να διασωληνωνόµαστε, να µπαίνουµε στη ΜΕΘ και να πε-
θαίνουµε; Ξέρετε πολλές; Γιατί εγώ δεν ξέρω. Άρα για ποια επι-

στήµη και για ποια περηφάνεια µιλάτε;
Βγάλατε τους υγειονοµικούς, έξι χιλιάδες ανθρώπους στο

δρόµο, τους έχετε στην πείνα και έπρεπε να ντρέπεστε γι’ αυτό.
Πάρτε τους πίσω σήµερα. Γυρίστε τους µε δύο - τρία τεστ την
εβδοµάδα. Υπάρχουν πάνω από χίλιοι πεντακόσιοι ανεµβολίαστοι
υγειονοµικοί για διάφορους λόγους οι οποίοι δουλεύουν. Αυτοί
γιατί είναι στην πείνα; Για την ιδεοληψία σας; Γιατί έχετε το πάρει
προσωπικά; Γιατί τους εκδικείστε; Γιατί έτσι φοβίζετε τους υπό-
λοιπους, για να εµβολιαστούν µε κάποια εµβόλια, τη στιγµή που
η «’Οµικρον» κατέστρεψε όλο το αφήγηµα σας;

Τα άλλα δύο που δεν κάνατε είναι τα εξής. Το ένα είναι το θέµα
των ΜΕΘ. Δεν θα πω πολλά. Αποδείχτηκε. Στους είκοσι πέντε χι-
λιάδες νεκρούς, οι δεκαέξι χιλιάδες πεντακόσιοι την 1η Μαρτίου
-µε τα στοιχεία που βγήκαν από τον ΕΟΔΥ και τα οποία είχατε,
αλλά δεν τα είπατε- πέθαναν εκτός ΜΕΘ. Από αυτούς τους δε-
καέξι χιλιάδες πεντακόσιους, οι τέσσερεις χιλιάδες ήταν στο
σπίτι τους, οι χίλιοι πεντακόσιοι - χίλιοι οκτακόσιοι ήτανε, µόλις
φτάσανε, σε πολύ βαριά κατάσταση στα ΤΕΠ και οι άλλοι σε ένα
θάλαµο χωρίς συγγενείς, µε µία νοσηλεύτρια για πενήντα ανθρώ-
πους. Γιατί είχατε διώξει και αυτούς που δεν εµβολιάστηκαν και
ήταν σε αναστολή. Πάρα πολλοί θάνατοι που υπάρχουν έχουν
να κάνουν µε τη χαµηλή νοσηλευτική κάλυψη, που οφείλεται και
στο τι βγάλατε στο δρόµο έξι ανθρώπους. 

Πάµε, λοιπόν, πιο επιστηµονικά και µε αυτό θα κλείσω. Κοι-
τάξτε, κύριε Πλεύρη. Φτάσαµε να είµαστε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, είναι οκτώµισι λεπτά. Εγώ θα σας δώσω ενάµιση λεπτό
ακόµα.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δυο λεπτά θέλω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ θα

σας δώσω ένα λεπτό ακόµα.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είναι ο πιο αποτελεσµατικός δείκτης οι

θάνατοι ανά εκατοµµύριο πληθυσµού; Θυµάστε τον οµογάλακτό
σας στο ΛΑΟΣ να ουρλιάζει από τα κανάλια ότι είµαστε δώδεκα
φορές καλύτερα από το Βέλγιο, πριν από κανένα χρόνο, ενάµιση;
Είχαν αυτοί τότε χίλιους διακόσιους κι εµείς εκατόν είκοσι ανά
εκατοµµύριο πληθυσµού. Αυτά έλεγε τότε ο οµογάλακτός σας,
ο Υπουργός νανογιλέκων, Αναπτύξεως. Σήµερα, λοιπόν, έχουµε
περάσει και το Βέλγιο και την Ιταλία. Από όλες τις δυτικές χώρες
του ανεπτυγµένου κόσµου είµαστε πρώτοι. Είναι δύο χιλιάδες
εξακόσιοι πενήντα ένας θάνατοι ανά εκατοµµύριο πληθυσµού.

Και το δεύτερο που δεν κάνατε, κύριε Πλεύρη µου -και εδώ
είναι τα στοιχεία και θα σας τα αφήσω και εδώ θα δώσω το τε-
λειωτικό χτύπηµα στην ψευτοεπιστήµη και την ψευτοαριστεία
που επικαλείστε- είναι το θέµα του ότι δεν φέρατε τα φάρµακα.
Οι άλλες χώρες είναι παρακάτω. Η Γερµανία έχει χίλιους πεντα-
κόσιους θανάτους ανά εκατοµµύριο πληθυσµού. Η Ολλανδία
έχει χίλιους διακόσιους. Οι άλλοι ακόµη παρακάτω. Γιατί χρησι-
µοποίησαν τα µονοκλωνικά αντισώµατα πλατιά µέχρι τη «Δ» και
τα αντιικά χάπια πολύ νωρίτερα από εµάς και στη «Δ». Εσείς φέ-
ρατε τη µολνοπιραβίρη µε πέντε χιλιάδες δόσεις και είχατε ευ-
ρείες ενδείξεις. Και τώρα που φέρατε το Paxlovid, το οποίο έχει
89% αποτελεσµατικότητα σε αυτούς που έχουν τις πιθανότητες
να εξελιχθούν βαριά, σκληρύνατε τις ενδείξεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας έδωσα τρία λεπτά. Σας παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ο σύζυγος της κ. Αναγνωστοπούλου, της
οποίας πήρα την άδεια για να µιλήσω και να γράψω αυτό που..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Η συνάδελφος, ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, είναι δέκα λεπτά. Μου ζητήσατε δύο λεπτά, πήρατε
τρία. Πρέπει να ολοκληρώσετε. Πώς να το κάνουµε τώρα; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ο σύζυγος της είναι εξήντα έξι ετών και
µε ένα υποκείµενο και µε τις ενδείξεις που βγάλατε ήθελε και
δεύτερο υποκείµενο. 

Και τώρα κάνατε και κάτι άλλο, η επιτροπή σας. Βγάλατε ένα
δελτίο Τύπου σήµερα εσείς οι επιστήµονες -που µου λέτε για επι-
στήµη εµένα- που λέτε ότι το Paxlovid πρέπει να δίνεται. Πήγατε
να τις ξανανοίξετε τις ενδείξεις, γιατί καταλάβατε ότι κάνατε
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λάθος. Και φέρτε κι άλλα, γιατί µου είπαν ότι έχετε φέρει µόνο
δύο χιλιάδες πεντακόσια. Δεν φτάνουν ούτε για τον σπόρο. Εγ-
κληµατείτε. Ακούστε µε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Φτάσατε
στα έντεκα λεπτά, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Βάλατε στο σηµερινό δελτίο Τύπου ότι
πρέπει να χορηγείται στη νεφρική ανεπάρκεια. Έχει πλήρη αν-
τένδειξη στη νεφρική ανεπάρκεια το φάρµακο Paxlovid. Αυτοί
που σας φτιάχνουν τα επιστηµονικά δελτία Τύπου να ξαναγυρί-
σουν στην Ιατρική, να ξαναδιαβάσουν και να πάρουν πτυχίο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας πα-
ρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πάρτε και το χαρτί. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ είναι οι ενδείξεις οι εγκεκριµένες από τον FDA, που είναι
πολύ πιο ευρείες από τις δικές µας µέχρι χθες και οι οποίες απα-
γορεύουν τη χρήση του στη νεφρική ανεπάρκεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε φτάσει στα δώδεκα λεπτά. Σας παρακαλώ, ολο-
κληρώστε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Σας άκουσα. Να τελειώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, τι να

τελειώσετε; Έχετε φτάσει τα δώδεκα λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μη µιλάς απάνω. Μου φτάνει. Το έκανες

το µεροκάµατο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μου ζητή-

σατε τρία λεπτά. Έχετε φτάσει τα πέντε λεπτά παραπάνω. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Υπήρξαν Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,

που αντί για δώδεκα λεπτά µίλησαν είκοσι δύο. Ηρεµήστε λίγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ναι, αυτό

δεν σηµαίνει τίποτα. Κύριε συνάδελφε, µην το κάνετε αυτό. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πλεύρη, δεν υπάρχει καθαρή επι-

στήµη σε αυτόν τον κόσµο. Υπάρχει επιστήµη που χρησιµοποιεί-
ται προς όφελος κάποιων. Και το κριτήριο είναι αν ψάχνεις για
το όφελος των πολλών και τη χρησιµοποιείς για το όφελος των
πολλών. Δεν υπάρχει καθαρή επιστήµη. Γιατί αυτό που κάνατε
εσείς δεν είναι επιστήµη, είναι εξυπηρέτηση συµφερόντων και
βαριά πολιτική και διαχειριστική ανεπάρκεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κλείστε µε
αυτό. Σας ευχαριστούµε πολύ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Και κάτι τελευταίο. Δεν τελειώνει η παν-
δηµία. Έχουµε ακόµα δεκαπέντε µέρες που θα πεθαίνουν, άµα
δεν κάνετε αυτά που σας λέω, γιατί είναι το κρύο των προηγού-
µενων ηµερών. Γιατί δεν ξεκαλοκαιριάζει κιόλας µε εσάς που
έχουµε Κυβέρνηση. Έχει χιονίσει επτά φορές τον Μάρτη στα
Σφακιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το θέµα
είναι να µην ξεκαλοκαιριάσουµε εδώ, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα το εισπράξουµε αυτό τις επόµενες
µέρες. Γυρίστε τους πίσω και δώστε τις σωστές ενδείξεις για αυ-
τούς που µπορούν να γλυτώσουν. 

Οι είκοσι επτά χιλιάδες νεκροί είναι πάρα πολλοί και έχετε
εσείς την πολιτική και την επιστηµονική ευθύνη που το διαχειρι-
στήκατε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να ετοιµά-
ζεται ο κ. Δαβάκης. Θέλω να περιοριστείτε στον χρόνο εσείς, σας
παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είκοσι δύο λεπτά µίλαγαν οι προηγούµε-
νοι. Ο κ. Ξανθός…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Διακριτική
µεταχείριση είχε ο κ. Ξανθός. Δεν ξέρω ποιος τον άφησε, ποιο
κόµµα. Δεν ξέρω ποιος. 

Λάθος. Ο κ. Ξανθός έκανε και τις τρεις οµιλίες, µε συγχωρείτε.

Κύριε Ξανθέ, πρέπει να είµαστε δίκαιοι άνθρωποι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Για ένα λεπτό θα ζητήσω µετά τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει,

για ένα λεπτό. Πήρατε όµως πρωτολογία, δευτερολογία, τριτο-
λογία, τεταρτολογία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εγώ θα απαν-
τήσω συνολικά στο τέλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε µιλήσει ήδη. Να προχωρήσουµε τα θέµατα. Βε-
βαίως θα απαντήσετε. Δηµοκρατία έχουµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν θέλω να
απαντώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, όχι,
δεν χρειάζεται τώρα.

Ελάτε, κύριε Δαβάκη.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Σας παρακαλώ! Βγείτε αν θέλετε λίγο έξω µε τον κ. Πολάκη
να τα πείτε, να συνεννοηθείτε. Παρακαλώ!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είσαι βαρύ ΚΙΝΑΛ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον

λόγο, κύριε Δαβάκη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Πραγµατικά είναι δύσκολο να δια-

δεχθώ στο Βήµα τον συνάδελφο κ. Πολάκη, αλλά θα προσπα-
θήσω να ανταποκριθώ στην πρόκληση.

Σήµερα κατά τη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου, ενός νο-
µοσχεδίου του οποίου βασικό µέρος αποτελεί η κύρωση της σύµ-
βασης δωρεάς του Ιδρύµατος «Νιάρχος» προς το ελληνικό
δηµόσιο για την κατασκευή του νέου Νοσοκοµείου της Σπάρτης,
πιστεύω ότι είναι µια ιστορική µέρα και για το ελληνικό Κοινοβού-
λιο, αλλά και για τη Λακωνία, η οποία δέχεται αυτή την πράξη ευ-
ποιίας, την πράξη δωρεάς ενός ιδρύµατος που είναι πολύ
συνδεδεµένο µε αυτόν τον τόπο, τον τόπο καταγωγής και προ-
έλευσης της οικογένειας Νιάρχου, αλλά και τόπο ο οποίος πολ-
λαπλώς έχει ευεργετηθεί από το ίδρυµα αυτό. 

Και το λέω αυτό γιατί αποτέλεσε, κατά την άποψή µου, αλγεινή
εντύπωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τοποθέτηση του Βου-
λευτή κ. Γρηγοριάδη εκ µέρους του ΜέΡΑ25, που ούτε λίγο ούτε
πολύ αναφερόµενος στον ιδρυτή του ιδρύµατος, αλλά και της
εταιρείας Νιάρχου, τον Σταύρο Νιάρχο, ανέφερε πράγµατα τα
οποία πόρρω απέχουν από την πραγµατικότητα και θα έλεγα ότι
προσβάλλουν και τη µνήµη και αυτού, αλλά και όλα αυτά τα
οποία συνθέτουν τη γενικότερη εικόνα προσφοράς σε όλη την
ελληνική επικράτεια αυτού του ιδρύµατος. 

Είναι απαράδεκτο ένα κόµµα το οποίο, θα έλεγα, ότι επαγγέλ-
λεται τη νεωτερικότητα, την προοδευτικότητα και το καινούργιο,
να µιλά κατά τέτοιο τρόπο ότι και καλά το Ίδρυµα «Νιάρχος» τα
κάνει όλα αυτά προκειµένου να αποκτήσει δυνατότητα διαφήµι-
σης και καλύτερου προσώπου προς την ελληνική κοινωνία. 

Η Λακωνία, ο τόπος της προέλευσής µου, την οποία έχω την
τιµή να εκπροσωπώ για πολλά χρόνια, έχει πολλαπλώς ευεργε-
τηθεί, όπως και άλλες περιοχές της χώρας µας, από το Ίδρυµα
«Νιάρχος». Το παλαιό Μουσείο της Σπάρτης, η «Οικία της Ευρώ-
πης», το νοσοκοµείο που θα ξεκινήσει τώρα, µεγάλες παρεµβά-
σεις πάνω σε θέµατα της προνοιακής πολιτικής σε συνεργασία
µε τη Μητρόπολη Μονεµβασίας και Σπάρτης και όχι µόνο: όλα
αυτά δείχνουν ένα αποτύπωµα µιας συγκεκριµένης πρακτικής. 

Επαναλαµβάνω ότι είναι απαράδεκτο αυτό που συνέβη λίγες
ώρες πριν εκ µέρους του κ. Γρηγοριάδη.

Αυτή η πρωτοβουλία για την υγεία του Ιδρύµατος «Νιάρχος»
ύψους 87,6 εκατοµµυρίων ευρώ, που θα δώσει εκατόν εξήντα
τέσσερις κλίνες και οκτώ ΜΕΘ στο νέο Νοσοκοµείο της Σπάρτης,
δηµιουργεί µια νέα εικόνα και για τη Λακωνία και για τη Σπάρτη
και ευρύτερα της δίνει µια πολύ σηµαντική αναπτυξιακή προ-
οπτική σε όλα τα επίπεδα.

Τα µονόκλινα και τα δίκλινα δωµάτια θα αντικαταστήσουν τους
θαλάµους των έξι και οκτώ κλινών, ιδιαίτερα στην παθολογική
κλινική -και περισσότερων πολλές φορές, κύριοι συνάδελφοι-,
κάτι το οποίο µας γύρναγε πολλές δεκαετίες πίσω. Όπως επίσης
και οι οκτώ ΜΕΘ θα απαλύνουν την αγωνία των συγγενών, που
γνωρίζουµε όλοι από προσωπικά βιώµατα πόσο ταλανίζει τον
κόσµο να ψάχνει απεγνωσµένα ένα κρεβάτι εντατικής θεραπείας. 
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Αυτή η δωρεά του Ιδρύµατος «Νιάρχος» έρχεται να αντικατα-
στήσει µια άλλη δωρεά και κάνω µνεία αυτής που πριν από εβδο-
µήντα χρόνια, κατ’ αρχάς εν είδει σανατορίου και µετά
νοσοκοµείου, προσέδωσε στη Λακωνία τον χάρτη της υγείας: τη
δωρεά του Ιωάννη και της Αικατερίνης Γρηγορίου, οι οποίοι και
αυτοί οι Έλληνες της διασποράς συνέβαλαν µε τον οβολό τους
για να γίνει το Νοσοκοµείο της Σπάρτης, το πρώην σανατόριο
και µετά Νοσοκοµείο της Σπάρτης. 

Πέρασαν από τότε εβδοµήντα χρόνια και έρχεται µια άλλη οι-
κογένεια, η οικογένεια Νιάρχου, που, όπως είπα προηγουµένως,
πολλαπλώς συνδέεται µε τη Λακωνία, να βοηθήσει και να δώσει
µια νέα προοπτική στον υγειονοµικό χάρτη της Λακωνίας. 

Θα ήθελα να διατυπώσω ορισµένες παρατηρήσεις, οι οποίες
έχουν κυρίως την έννοια της τοποθέτησης πάνω σε δυο-τρία ζη-
τήµατα που αφορούν την νέα κατάσταση του νοσοκοµείου. 

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζουµε όλοι ότι µε βάση τη σύµβαση η
οποία θα κυρώσουµε σε λίγο, µεταβάλλεται από νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου το Νοσοκοµείο της Σπάρτης σε νοµικό πρό-
σωπο ιδιωτικού δικαίου και συµφωνώ απόλυτα µε αυτή την επι-
λογή, διότι είναι µια επιλογή η οποία προσδίδει µια ευελιξία και
στις προµήθειες και στο γενικότερο προφίλ αυτής της δοµής
υγείας και θα δώσει µια καλύτερη ευοίωνη προοπτική, µακριά
από τις παθογένειες του δηµόσιου τοµέα. 

Θα ήθελα να επιστήσω την προσοχή και να ζητήσω, αν θέλετε,
και µια διευκρίνιση. Σε ποιο καθεστώς θα λειτουργεί το διασυν-
δεόµενο Νοσοκοµείο των Μολάων, το οποίο είναι νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου και θα έχουµε το φαινόµενο -πιστεύω
είναι εύκολο να απαντήσετε- το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου να διασυνδέεται µε ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου; 

Πιστεύω ότι το Νοσοκοµείο των Μολάων πρέπει -και αυτή είναι
η άποψη που έχω αποκοµίσει από τις διαρκείς συνεργασίες τις
οποίες έχουµε στο γραφείο σας και µε εσάς και µε τις προηγού-
µενες πολιτικές ηγεσίες- να θωρακιστεί, να αυτονοµηθεί, να ανε-
ξαρτητοποιηθεί για πολλούς και διάφορους λόγους και από
στελεχιακό προσωπικό και από ζητήµατα -και γίνονται αυτά τα
τελευταία τρία χρόνια, έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα µε τη νέα
διοίκηση του νοσοκοµείου- αλλά και για λόγους θέσης αυτού του
νοσοκοµείου. 

Το Νοσοκοµείο των Μολάων απέχει περίπου εξήντα τρία χιλιό-
µετρα από τη Σπάρτη και θα έλεγα βάλτε άλλα πενήντα χιλιόµε-
τρα από τη Νεάπολη, που µας κάνουν εκατόν δεκατρία
χιλιόµετρα και πλέον και από τα Κύθηρα τα οποία εξυπηρετεί και
από την Ελαφόνησο µε τη µεγάλη τουριστική κίνηση. 

Με αφορµή, θα έλεγα, αυτή την τεράστια αναβάθµιση του Νο-
σοκοµείου της Σπάρτης, στόχος αυτής της πολιτικής ηγεσίας και
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη θα πρέπει να είναι και η αναβάθµιση
-το ισότιµο δηλαδή- του Νοσοκοµείου των Μολάων, η στελέ-
χωση, όπως είπα, η θωράκιση και όλα αυτά τα οποία θα συνθέ-
τουν µια σύγχρονη µονάδα υγείας που δεν θα έχει την ανάγκη
ούτε του νέου Νοσοκοµείου της Σπάρτης, αλλά θα έχει και ένα
λειτουργικό καθεστώς ανεξαρτησίας που αυτό θα οφείλεται στην
αυτονοµία του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ένα λεπτό ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πιστεύω, επίσης, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η

συγκεκριµένη δοµή, η δοµή του Νοσοκοµείου της Σπάρτης, θα
δώσει, πέραν της αναπτυξιακής προοπτικής της, και κάποια συγ-
κεκριµένη πολιτική, αν θέλετε, πρόκληση σε αυτό το οποίο συ-
νέβη -και το θεωρώ ένα αγκάθι στα χρόνια τα οποία έχουν
παρέλθει- µε τον νόµο Γαβρόγλου. 

Ο νόµος Γαβρόγλου αποστέρηση από τη Λακωνία τη νοσηλευ-
τική σχολή της, τη σχολή την οποία είχε ιδρυθεί επί της αείµνη-
στης Μαριέττας Γιαννάκου το 2004 - 2005, µε το βασικό, κύριε
Υπουργέ, επιχείρηµα ότι στερούνται κλινικής εκπαίδευσης οι φοι-
τητές της νοσηλευτικής σχολής και πήγε στην Αρκαδία, στην Τρί-
πολη. 

Αυτή τη στιγµή το Ίδρυµα «Νιάρχος» εδώ και ενάµιση χρόνο
ζήτησε από το Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου να γίνεται η κλινική
εκπαίδευση των φοιτητών στο νέο του νοσοκοµείο, στο νοσοκο-
µείο το οποίο κάνει στην Σπάρτη, και υπήρξε άρνηση εκ µέρους

του πανεπιστηµίου. 
Απολύτως συµφωνώ µε την ακαδηµαϊκή αυτοτέλεια. Απολύτως

συµφωνώ µε όλα αυτά τα οποία συνθέτουν την ελευθερία στον
ακαδηµαϊκό χώρο. Αντίκειται όµως της λογικής αυτό το οποίο
έχει συµβεί µέχρι στιγµής, να µην κάνουν κλινική εκπαίδευση οι
φοιτητές της Νοσηλευτικής Σχολής του Πανεπιστηµίου Πελοπον-
νήσου σε µια σύγχρονη και, θα έλεγα, µοναδική µονάδα υγείας,
όπως θα είναι σε λίγα χρόνια το Νοσοκοµείο της Σπάρτης. 

Θέλω να το δείτε, διότι αποτελεί, πέραν της επέµβασης στην
αυτοτέλεια του ακαδηµαϊκού, αν θέλετε, χώρου, αποτελεί όµως
µια επέµβαση στη συγκρότηση µιας λογικής πρότασης. Είναι
απαράδεκτο αυτό το οποίο έχει συµβεί. Νοµίζω ότι και εσείς ως
Υπουργός Υγείας, αλλά και η Υπουργός Παιδείας, η οποία είχε
αποκαλέσει «τερατούργηµα» τον νόµο Γαβρόγλου, µε τον οποίο
αποστερήθηκε η Λακωνία της νοσηλευτικής σχολής, να µην συ-
νεχίζετε αυτή την πολιτική.

Κλείνοντας και το λέω διότι αισθάνοµαι ότι παραβιάζω ανοι-
κτές θύρες, θέλω να γνωρίζετε ότι στη γενικότερη στρατηγική
της ενδυνάµωσης του Νοσοκοµείου των Μολάων να µην αισθά-
νεται ούτε ο γιατρός, ούτε ο νοσηλευτής, ούτε ο διοικητικός πα-
ράγοντας, αλλά ούτε πρωτίστως ο πολίτης της περιοχής των
Μολάων και της ευρύτερης περιφέρειας ως ο φτωχός συγγενής
σε σχέση µε το Νοσοκοµείο της Σπάρτης, το οποίο επαναλαµ-
βάνω θα αναµορφώσει τον υγειονοµικό χάρτη όλης της περιο-
χής. Να µην αισθάνεται έτσι. Πρέπει να θωρακιστεί και από
στελεχιακό δυναµικό.

Είναι γνωστό σε εσάς, κύριε Υπουργέ, το ζήτηµα –και κλείνω
µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- των καρδιολόγων στο Νοσοκοµείο των
Μολάων. Θέλω να πω ότι ο επί συµβάσει καρδιολόγος του Νο-
σοκοµείου των Μολάων δεν θα ανανεώσει µέχρι το τέλος του
µηνός -αύριο δηλαδή- τη σύµβασή του. Ο δε καρδιολόγος της
Σπάρτης βρίσκεται αυτή τη στιγµή σε ανάρρωση λόγω COVID.
Η Λακωνία δηλαδή έχει µείνει µε έναν επικουρικό και έναν µόνιµο
γιατρό. Γνωρίζω τον αγώνα που έχετε κάνει, γνωρίζω την πολι-
τική απόφαση την οποία έχετε πάρει, αλλά θέλω να σας το πω
για να δικαιολογήσω την πίεση την οποία σας έχουµε ασκήσει
προς αυτήν την κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Καλά είναι

να τα ξέρουµε, αλλά να κάνουµε και κάτι. Μην µένουµε µε έναν
γιατρό.

Συνεχίζουµε και τον λόγο έχει η κ. Σοφία- Χάιδω Ασηµακοπού-
λου από την Ελληνική Λύση για επτά λεπτά.

ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα προβλήµατα
που αντιµετωπίζει το ελληνικό Εθνικό Σύστηµα Υγείας, όπως οι
απαρχαιωµένες και αναποτελεσµατικές δοµές, οι ανορθολογικές
δαπάνες και ο ελλιπής σχεδιασµός αναπόφευκτα οδηγούν σε ένα
δυσλειτουργικό µοντέλο µε αρνητικές συνέπειες στις παρεχόµε-
νες υπηρεσίες υγείας.

Η διαχρονική απαξίωση του ΕΣΥ µε την τραγική έλλειψη προ-
σωπικού όλων των κλάδων, τη σωµατική και ψυχολογική υπερ-
κόπωση του εναποµείναντος µόνιµου προσωπικού που για δύο
συνεχόµενα χρόνια εργάζεται κάτω από πιεστικές συνθήκες
χωρίς άδειες και κάποιες φορές χωρίς ηµέρες ανάπαυσης, γε-
γονός που επιτείνει ο νόµος των αναστολών, το έχουν οδηγήσει
σε πλήρη ασφυξία.

Η ανάγκη για επαρκή στελέχωση µε ιατρικό και νοσηλευτικό
προσωπικό έγινε κατά τη διάρκεια της πανδηµίας επιτακτική.
Υγειονοµικές καταστάσεις, το προσωπικό και ο ιατρικός εξοπλι-
σµός είναι άνισα κατανεµηµένα στη χώρα µε µεγαλύτερη συγ-
κέντρωση στις αστικές περιοχές και ελλιπή εξυπηρέτηση των
αγροτικών περιοχών, γεγονός που συµβάλλει στο υψηλό επίπεδο
µη ικανοποιούµενων αναγκών για ιατρική περίθαλψη. Οι υγειονο-
µικοί έχουν περάσει προ πολλού τα όρια της επαγγελµατικής
εξουθένωσης η οποία λειτουργεί σωρευτικά και οι αναστολές
επιδείνωσαν την κατάσταση. Αντί να ενισχύσετε µε µόνιµο προ-
σωπικό το ΕΣΥ και να αποκαταστήσετε τις τραγικές ελλείψεις,
αποφασίσατε να θέσετε σε αναστολή όλους αυτούς τους επαγ-
γελµατίες της υγείας που έδωσαν τα πάντα κατά τη διάρκεια των
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πρώτων κυµάτων της πανδηµικής συγκυρίας.
Σαφής και διαρκής απαίτηση είναι η άµεση επιστροφή των

υγειονοµικών που βρίσκονται σε αναστολή στο λειτούργηµά
τους, ούτως ώστε να δοθεί ένα οριστικό τέλος στην εξαθλίωση
που τους έχετε οδηγήσει. Η διάθεση πόρων σε µηχανισµούς που
εµπλέκονται στην αντιµετώπιση της πανδηµίας και γενικότερα
στην εξασφάλιση της υγείας των πολιτών είναι αυτονόητη
ανάγκη. Αυτό όµως δεν το είδαµε να γίνεται πράξη. Γι’ αυτόν τον
σκοπό έρχεται το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», ένας ιδιώτης, να
καλύψει άλλη µια φορά τις ελλείψεις του κράτους µε την επιµέ-
ρους σύµβαση δωρεάς για την κατασκευή του Γενικού Νοσοκο-
µείου Σπάρτης Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος».

Το κράτος που ρουφάει το αίµα των φορολογουµένων µε υπέ-
ρογκους φόρους αδυνατεί να καλύψει τις ανάγκες αυτές. Αλή-
θεια, πού πηγαίνουν τα χρήµατα του Έλληνα φορολογούµενου;
Πρέπει επιτέλους να δεσµευτείτε για την πρόσληψη ιατρονοση-
λευτικού προσωπικού. Καλές οι δωρεές, αλλά πρέπει και η πολι-
τεία να πράξει ανάλογα. Να µην απαξιωθούν αυτές οι υποδοµές.
Στα παλιά νοσοκοµεία υπάρχει έλλειψη κεντρικού µακροπρόθε-
σµου κτηριακού σχεδιασµού, αφού βλέπεις µέσα στο ίδιο µεγάλο
παλιό κτήριο να συνυπάρχουν τριτοκοσµικές καταστάσεις σε
πτέρυγες που δεν ανακαινίστηκαν ποτέ και ταυτόχρονα να υπάρ-
χουν µεσοβέζικες καταστάσεις και ανακαινισµένες πτέρυγες από
δωρεές χωρίς κανέναν ουσιαστικό σχεδιασµό.

Η Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία EUROSTAT δηµοσιοποίησε
στις 11 Μαρτίου στοιχεία για την κρατική δαπάνη στον κλάδο της
υγείας κατά τη διάρκεια του έτους 2020 όταν ξέσπασε η πανδη-
µία. Σύµφωνα µε τα στοιχεία αυτά που θα καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά η Ελλάδα δαπάνησε το 6,7% του ΑΕΠ για την υγεία το
2020, ποσοστό χαµηλότερο από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που ήταν 8% και της Ευρωζώνης που ήταν 8,2%, πάλι
κάτω από τον µέσο όρο.

Επισηµάναµε και κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της επι-
τροπής το γεγονός ότι σε περίπτωση καθυστέρησης ολοκλήρω-
σης των έργων υποδοµών και συνδέσεων το ίδρυµα δικαιούται
να αναστείλει τις εργασίες υλοποίησης του νοσοκοµείου και η
δαπάνη συνεπεία της αναστολής θα βαρύνει το ελληνικό δηµό-
σιο. Χρειάζεται ιδιαίτερη προσοχή. Έχετε υπολογίσει ποια θα
είναι η επιβάρυνση του ελληνικού δηµοσίου σε ένα τέτοιο ενδε-
χόµενο καθυστέρησης; Ακόµη και αν πιστεύετε ότι τα πάντα θα
λειτουργήσουν τέλεια και δεν θα υπάρξει κανένα γραφειοκρατικό
πρόβληµα, για το οποίο ξεκάθαρα επιφυλασσόµαστε, θα πρέπει
σε κάθε περίπτωση να υπάρχει η σχετική οικονοµική πρόβλεψη.
Παράλογη θεωρείται και η διάταξη σύµφωνα µε την οποία ο φο-
ρέας υλοποίησης δεν φέρει καµµία ευθύνη που να σχετίζεται µε
την υλοποίηση και τη λειτουργία του έργου.

Αναφορικά µε το σύνολο του νοµοσχεδίου η Κυβέρνηση µε τις
περισσότερες διατάξεις παρατείνει προηγούµενες ρυθµίσεις,
που αφορούν στα έκτακτα µέτρα κατά του COVID-19. Και ανα-
ρωτιόµαστε, είναι αυτή σοβαρή νοµοθέτηση; Ακόµη µετά από
δύο χρόνια προσπαθείτε µε πρόχειρες λύσεις και µπαλώµατα να
καλύψετε όσες τρύπες υπάρχουν στη λευκή στολή του ΕΣΥ. Ει-
δικά στον ευαίσθητο κλάδο της υγείας τέτοιες πρακτικές είναι
απαράδεκτες και απογοητευτικές.

Σύµφωνα µε πρόσφατα στοιχεία της ΠΟΕΔΗΝ -τα οποία θα
καταθέσουµε στα Πρακτικά- σχεδόν το 75% των ασθενών χάθηκε
εκτός ΜΕΘ, ενώ όπως αναφέρουν υπάρχουν νοσοκοµεία, όπως
το Νοσοκοµείο της Νίκαιας, όπου χάθηκαν πολλοί ασθενείς
χωρίς να διαθέτουν ούτε µια κλίνη ΜΕΘ COVID. Σε τόσο µεγάλο
χρονικό διάστηµα θα έπρεπε να έχουν πραγµατοποιηθεί σταθε-
ρές τοµές για να είναι έτοιµο το κράτος να αντιµετωπίσει τακτι-
κές και έκτακτες ανάγκες, προφανώς µε το ανάλογο απαραίτητο
εξειδικευµένο προσωπικό. Δεν υπάρχουν δικαιολογίες. Φαίνεται
για ακόµη µια φορά ότι η Κυβέρνηση δεν έχει σχέδιο για να λύσει
τα προβλήµατα.

Δεν ξεχνάµε, όµως, ότι και η εκπαίδευση δεν προστατεύτηκε.
Καταφύγατε αβασάνιστα στο κλείσιµό της, µε ό,τι καταστροφικό
αυτό συνεπάγεται για τους µαθητές και τις µαθήτριες. Αντί να
αραιώσετε τα τµήµατα, αποφασίσατε να τα πυκνώσετε. Ούτε φυ-
σικά εξασφαλίσατε το φιλτράρισµα του αέρα σε κάθε τάξη. 

Κλείνοντας, µε κάθε ευκαιρία οφείλουµε να αναφερθούµε στην

ανάγκη παροχής κινήτρων στους εξακόσιους πενήντα χιλιάδες
Έλληνες συµπολίτες µας που έφυγαν από τη χώρα µας τα προ-
ηγούµενα χρόνια των µνηµονίων, προκειµένου να επιστρέψουν
πίσω στην πατρίδα µας. Εµείς ως Ελληνική Λύση υπογραµµί-
ζουµε ξανά ότι το σύστηµα υγείας χρειάζεται µόνιµο προσωπικό,
προσλήψεις, αναµόρφωση του µισθολογίου των γιατρών και των
υπολοίπων υγειονοµικών και µια νέα δέσµη κινήτρων για τη στε-
λέχωση των δοµών του ΕΣΥ σε άγονες και νησιωτικές περιοχές.

Θα πρέπει επιτέλους να καταλάβετε ότι η ποιότητα στην υγεία
είναι µια πολιτική και όχι τεχνοκρατική υπόθεση και απαιτεί σα-
φείς στρατηγικές προτεραιότητες. Το είπαµε, το λέµε και θα εξα-
κολουθήσουµε να το λέµε, στην υγεία δεν χωρούν προχειρο-
δουλειές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Ζαχα-
ριάδης δεν είναι εδώ. Ο κ. Μαραβέγιας δεν είναι εδώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Φραγγίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ δεν θα καταχραστώ τον χρόνο, θα µιλήσω µόνο για τις

τροπολογίες. Όσον αφορά την πρώτη τροπολογία, που έχει
σχέση µε το Υπουργείο Εργασίας και Πρόνοιας, όλα τα επιδό-
µατα από τη στιγµή που στις δύσκολες στιγµές που περνάµε και
περνάνε όλοι οι πολίτες έρχονται να βοηθήσουν έστω και κατ’
ελάχιστο τους ανθρώπους οι οποίοι υποφέρουν από τη µεγάλη
ακρίβεια αυτό το διάστηµα και από τις χαµηλές συντάξεις, θα τις
υποστηρίξουµε. Εποµένως, αυτές τις τροπολογίες τις υποστηρί-
ζουµε. 

Θα κάνω µόνο ένα σχόλιο σε σχέση µε το έκτακτο βοήθηµα
των χαµηλοσυνταξιούχων, που είπε ο κύριος Υπουργός ότι ανέρ-
χεται σε 136 εκατοµµύρια, σε εξακόσιες τριάντα χιλιάδες συντα-
ξιούχους περίπου, µε σύνταξη µηνιαία µέχρι 600 ευρώ. Εδώ
πρέπει να διευκρινιστεί ότι οι συνταξιούχοι στη χώρα µας µε
κύρια σύνταξη µέχρι 500 ευρώ και διάµεσο µέσο όρο 370 ευρώ
είναι περίπου ένα εκατοµµύριο εκατό χιλιάδες, στοιχεία τα οποία
τα έδωσε η ΗΔΙΚΑ «ΗΛΙΟΣ» τον Οκτώβριο του 2021. Κατά συνέ-
πεια, τετρακόσιες πενήντα χιλιάδες συνταξιούχοι θα στερηθούν
το έκτακτο βοήθηµα, όπως το είχαν βέβαια στερηθεί και την πε-
ρίοδο των Χριστουγέννων. Για να µην θυµίσουµε, βέβαια, τις υπο-
σχέσεις που έδωσε ο κ. Μητσοτάκης προεκλογικά για την
κατάργηση του νόµου του κ. Κατρούγκαλου, που είχε καταγγεί-
λει την κατάργηση του ΕΚΑΣ από τον κ. Κατρούγκαλο και όλα τα
άλλα, στα οποία δεν θέλω να επεκταθώ. Θα το ψηφίσουµε όµως,
γιατί έστω και σε µικρό βαθµό βοηθάει ιδιαίτερα και αυτές τις
γιορτινές µέρες. 

Όσον αφορά την τροπολογία της παιδείας θέλω από την αρχή
να είµαι ξεκάθαρος ότι δεν θα την στηρίξουµε αυτή, διότι έχει
πάρα πολλά µέσα µε τα οποία διαφωνούµε, από τους εκπαιδευ-
τικούς που είναι στις πανελλαδικές, ενώ θα έπρεπε να ήταν οι ει-
σηγητές εκπαιδευτικοί του κλάδου ΠΕ των ξένων γλωσσών και
πολλά άλλα. 

Τώρα, το τελευταίο που έχει σε σχέση µε το νοµοσχέδιο που
συζητούµε. Κύριε Υπουργέ, το πρόγραµµα «ΔΟΞΙΑΔΗΣ» είναι
ένα πολύ σηµαντικό πρόγραµµα. Και το λέω αυτό διότι σε πρώτη
φάση, τουλάχιστον, περιλαµβάνει τις ασθένειες του καρκίνου του
µαστού, του καρκίνου του τραχήλου, τον καρκίνο του γαστρεν-
τερικού, του εντέρου, και βεβαίως τα ανευρύσµατα της κοιλιακής
αορτής, σηµαντικά όλα. 

Θέλω σε σχέση µε το πρώτο άρθρο να πω το εξής. Ξέρετε ότι
ο καρκίνος του µαστού δυστυχώς στις γυναίκες δεν έχει ηλικία.
Μπορεί και είκοσι έξι, και είκοσι πέντε, και είκοσι επτά, και
τριάντα και βεβαίως όσο µεγαλώνουν τόσο περισσότερα είναι τα
κρούσµατα. Όµως από τη στιγµή που η γυναίκα µπαίνει στην κλι-
µακτήριο και στην εµµηνόπαυση, από εκείνη τη στιγµή, ο κίνδυ-
νος αυξάνεται πολύ. Άρα θα ήταν δόκιµο, κατά την άποψη τη
δική µου, ο έλεγχος αυτός να άρχιζε µετά τα σαράντα. Για να
µην πω ότι µια έλλειψη µεγάλη που έχουµε σήµερα στην Ελλάδα
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είναι ότι η «µαστογραφία αναφοράς» που λέµε, η πρώτη µαστο-
γραφία δηλαδή που πρέπει να κάνουν όλες οι γυναίκες -σε αυτό
υστερούµε πάρα πολύ- αυτή γίνεται στα τριάντα πέντε. Και θα
µπορούσε ίσως να ήταν και ένα κίνητρο σε αυτές τις γυναίκες.
Στις εννέα γυναίκες η µία θα παρουσιάσει καρκίνο. Είναι ο πιο
υψηλός και πιο συχνός καρκίνος, επικίνδυνος, που υπάρχει.

Δεύτερο, πάω στον καρκίνο του τραχήλου της µήτρας. Ξέρετε,
δύο γυναίκες την ώρα στην Ευρώπη χάνονται από τον καρκίνο
του τραχήλου της µήτρας, τριάντα έξι µε τριάντα επτά χιλιάδες
τον χρόνο, για να µην πω για εκατοντάδες χιλιάδες που έχουν
προκαρκινωµατώδεις καταστάσεις. 

Είναι σωστό και κάνατε πολύ σωστά που βάλατε και τον εµβο-
λιασµό των αγοριών από τη µικρή ηλικία, που έπρεπε αυτό να το
κάνουµε κι εµείς από παλιά, όπως άλλες χώρες, ο Καναδάς, η
Αυστραλία και πολλές άλλες. Υπάρχουν νέα δεδοµένα για τον
καρκίνο του τραχήλου και εποµένως µε νέους ελέγχους, που δί-
νουν περιθώριο χρόνου µεγάλο, και νοµίζω ότι είναι πολύ σωστό
να επεκταθεί και εκεί. 

Επίσης ξέχασα µια πρόσθεση στο άρθρο 1. Αναφέρεστε για
τις Ελληνίδες και τις γυναίκες τρίτων χωρών. Δεν αναφέρεστε
για τις γυναίκες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που είναι µόνιµοι κά-
τοικοι της Ελλάδας. Άρα πρέπει να το βάλετε µέσα αυτό. 

Τώρα, όσον αφορά τα άρθρα, θα µιλήσω µόνο για δύο άρθρα.
Το έβδοµο άρθρο, που είναι σε σχέση µε την τοπική αυτοδιοί-
κηση και όλα αυτά που τα είπε πολύ καλά η κ. Λιακούλη, η Κοι-
νοβουλευτική Εκπρόσωπος σήµερα, και δικαιολόγησε τη στάση
µας. Όλα τα δίνετε στην οικονοµική επιτροπή. Ο ρόλος του δη-
µοτικού συµβουλίου στην ουσία δεν υπάρχει. Αλλά εν πάση πε-
ριπτώσει, επειδή υπάρχουν προβλήµατα και µπορούν κάποιοι
δήµοι να βρουν µια λύση, θα τη στηρίξουµε, αν κι εµείς αν ήταν
να ψηφίσουµε ξεχωριστά, θα απείχαµε από αυτήν την ψηφοφο-
ρία, θα ήταν «παρών». 

Το άλλο άρθρο που θέλω να σχολιάσω -και να τελειώσω µε
αυτό- είναι το άρθρο 8 σε σχέση µε τις δαπάνες που έκαναν
µέχρι το 2020 οι ΥΠΕ, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και τα κέντρα
υγείας. Ξέρετε, αυτοί οι τρόποι ελέγχου είναι κατόπιν εορτής.
Διότι µπορεί και έχουµε δεδοµένα ότι ακόµα και όταν κάνανε τυ-
πικά έρευνα αγοράς, παραδείγµατος χάριν µε τα τεστ που είχαµε
για τον κορωνοϊό από την αρχή, ξέρετε οι διοικητές δεν έπαιρναν
σαν προµηθευτή αυτόν που έδινε το χαµηλότερο κόστος, αλλά
κάνανε επιλογή από µόνοι τους. Αυτές είναι σκοτεινές πλευρές
λοιπόν όσον αφορά τις συµβάσεις και µπορεί να υποκρύπτουν,
όχι µόνο µεγάλη σπατάλη που αυτό είναι σίγουρο, και κάτι άλλο. 

Καλό είναι λοιπόν αυτά τα πράγµατα να σταµατήσουν, για να
µπορούµε να ξέρουµε επακριβώς πού πάνε τα χρήµατα, πώς
πάνε τα χρήµατα, πώς επιλέγονται, πώς γίνονται οι διαγωνισµοί
που µέχρι τώρα δεν έχουν γίνει και δεν έχει γίνει κανένας, αλλά
ακόµα έστω και η έρευνα αγοράς όταν γίνεται πρέπει να είναι οι
διαδικασίες διαφανείς για να µην υπάρχουν σκοτεινά σηµεία. 

Αλλιώς δηλαδή, αν δεν ήταν η κατάσταση που υπάρχει σή-
µερα, δεν θα το ψηφίζαµε αυτό το άρθρο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Θραψανιώτης. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητούµε σήµερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας,

την κύρωση της σύµβασης δωρεάς µεταξύ του κοινωφελούς
Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» και του ελληνικού δηµοσίου για
την ενίσχυση και την αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της
υγείας, καθώς και την αντιµετώπιση και την προστασία από τον
COVID 19. 

Αναρωτιέµαι όµως αν το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης για την
προστασία της δηµόσιας υγείας των πολιτών ανταποκρίνεται
στην πραγµατικότητα, όταν, όπως αποκάλυψε ο τοµεάρχης
υγείας κ. Ξανθός, µε τροπολογία που κατατέθηκε στη Βουλή σε
άσχετο νοµοσχέδιο στο Υπουργείο Εσωτερικών, απαξιώνει τους
γιατρούς του δηµόσιου συστήµατος υγείας µε την ουσιαστική
κατάργηση της µονιµότητας των νεοπροσλαµβανόµενων για-
τρών και µάλιστα µε αναδροµική ισχύ. 

Ο κύριος Υπουργός έδωσε βέβαια κάποιες εξηγήσεις. Το ερώ-

τηµα όµως εξακολουθεί να παραµένει και θα πρέπει για να µην
υπάρχουν σκιές να προχωρήσει σε νοµοθετική ρύθµιση, ούτως
ώστε να λυθεί το πρόβληµα και να αρθούν οι παρεξηγήσεις. 

Εξακολουθεί όµως να δηµιουργεί ερωτήµατα, όταν η κατά-
θεση της τροπολογίας έγινε λίγο πριν τη συζήτηση του υπό συ-
ζήτηση νοµοσχεδίου στις επιτροπές. Το ερώτηµα παραµένει για
ποιον λόγο και γιατί τόση βιασύνη. 

Η προσπάθεια ιδιωτικοποίησης του ΕΣΥ βρίσκεται στο DNA
της πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας, όπως συνέβη και µε τη
ΔΕΗ, που είχε σαν αποτέλεσµα την τροµακτική αύξηση του ηλε-
κτρικού ρεύµατος σε βάρος των καταναλωτών, των νοικοκυριών,
των αγροτών, των µικροµεσαίων επιχειρήσεων.

Το ίδιο και µε τη δηµόσια εκπαίδευση. Δεν είχα σκοπό να ανα-
φερθώ σε αυτό το θέµα. Προκάλεσε όµως µε την τοποθέτησή
της η Υπουργός Παιδείας, µε τις τροπολογίες που κατέθεσε ο
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, αναφερόµενη στην ελάχιστη
βάση εισαγωγής στα πανεπιστήµια.

Αποτελεί πρόκληση, πραγµατικά, όταν ο υποψήφιος µε τη
λευκή κόλλα, όπως επικαλείται η Υπουργός, δεν µπορεί να µπαί-
νει στο πανεπιστήµιο, όταν την ίδια ώρα ο ίδιος υποψήφιος µπο-
ρεί να γραφτεί µε την ίδια λευκή κόλλα στο κολλέγιο µε µόνο
προαπαιτούµενο την οικονοµική δυνατότητα και να έχει τα ίδια
προνόµια µε τους απόφοιτους των πανεπιστηµίων, καθώς η κ.
Κεραµέως εξίσωσε τα πτυχία των κολλεγίων µε τα πτυχία των
πανεπιστηµίων.

Στο σχέδιο νόµου που συζητούµε σήµερα, τη δωρεά του κοι-
νωφελούς Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», που υπογράφηκε µε-
ταξύ του ελληνικού δηµοσίου µε τον τότε πρωθυπουργό Αλέξη
Τσίπρα και τον Πρόεδρο του ιδρύµατος, Ανδρέα Δρακόπουλο,
θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ στη δήλωση του κ. Δρακόπου-
λου, δηλαδή ότι έχουν περάσει πολλοί Υπουργοί Υγείας από το
γραφείο του και οι µόνοι που ανταποκρίθηκαν αµέσως ήταν οι κ.
κ. Ξανθός και Πολάκης και «εκείνο που µπορώ να σας διαβεβαι-
ώσω», δηλώνει, «είναι ότι η συνεργασία µας υπήρξε άριστη». 

Αν το αναφέρω, είναι γιατί έχει επιδοθεί η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και οι Βουλευτές της σε µια προσπάθεια απα-
ξίωσης και παραπληροφόρησης ότι, δήθεν, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ψηφίζει
τη δωρεά. Όσο και να προσπαθούν όµως, στην ιστορία αλλά και
στη συνείδηση του ελληνικού λαού καταγράφεται ότι η δωρεά
δροµολογήθηκε επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και µάλιστα µε διπλα-
σιασµό του αρχικά προβλεπόµενου ποσού. 

Με το «παρών» που δηλώνουµε, εκφράζουµε την αντίθεσή µας
στη µετατροπή από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, όπως
προβλεπόταν στην αρχική σύµβαση, του Νοσοκοµείου Κοµοτη-
νής, του Πανεπιστηµιακού Παιδιατρικού Νοσοκοµείου Θεσσαλο-
νίκης και στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο του Νοσοκοµείου
Σπάρτης, σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, µε ό,τι αυτό ση-
µαίνει για τους πολίτες. Το λέω για να είµαστε ξεκάθαροι σε αυτό
το σηµείο.

Όπως ισχυρίστηκαν ορισµένοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, µε την είσοδο των ιδιωτών στα νοσοκοµεία, δεν θα αλλάξει
κάτι σηµαντικό. Απλά -δηλώνουν ότι- ο ασθενής θα πληρώνει το
30% των εξόδων και τον ιδιώτη γιατρό. Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι
το εξής: Ποιους έχουν στο νου τους όταν λένε ότι δεν θα αλλάξει
δραµατικά η κατάσταση για τους ασθενείς; Μήπως έχουν στο
νου τους τα δικά τους παιδιά µε µισθούς 8.000 ευρώ και µπό-
νους, τον εαυτό τους και όχι τους άνεργους, τους εργαζόµενους
των 500 και 600 ευρώ, οι οποίοι δεν µπορούν να βγάλουν το µήνα
εξαιτίας των πολιτικών σας;

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε µια αναφορά στο Νοµό Λασι-
θίου. Απουσιάζει, δυστυχώς, η Αναπληρώτρια Υπουργός, η κ.
Γκάγκα, που δήλωσε ότι περιοδεύει στα νοσοκοµεία ανά την Ελ-
λάδα και έχει σχηµατίσει προσωπική άποψη για την κατάσταση.

Θα είχε ενδιαφέρον να µας αναφέρει τι αποκόµισε από την επί-
σκεψή της και την ενηµέρωση που είχε για τα νοσοκοµεία του
Νοµού Λασιθίου πριν λίγες µέρες. Άκουσε, παραδείγµατος
χάριν, παράπονα ασθενών; Ενηµερώθηκε, µήπως, για την απα-
ξιωτική συµπεριφορά των διορισµένων διοικήσεων απέναντι στο
προσωπικό, µε αποτέλεσµα οι γιατροί να οδηγούνται σε παραί-
τηση λόγω εξοντωτικών ωραρίων, οι εφηµερίες να µην βγαίνουν
λόγω έλλειψης γιατρών και ότι η είσοδος των εργολαβικών ερ-
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γαζοµένων στα νοσοκοµεία θα έχει αύξηση του κόστους, όπως
προβλέπει µελέτη του Γενικού Νοσοκοµείου Αγίου Νικολάου, για
το δηµόσιο συγκριτικά µε τις ατοµικές συµβάσεις εργασίας,
αλλά και φαλκίδευση των εργασιακών δικαιωµάτων των εργαζο-
µένων; 

Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και στο Νοµό Λασιθίου αποδυνα-
µώνεται µε τις παραιτήσεις, τις συνταξιοδοτήσεις και τις µετα-
θέσεις χωρίς αναπλήρωση. Η εµµονή στην αναστολή των
ανεµβολίαστων και τη στέρηση µισθού τους, όταν τα επιδηµιο-
λογικά δεδοµένα αλλάζουν, αποδυναµώνει ακόµα περισσότερο
τις προσφερόµενες υπηρεσίες. 

Η αποδυνάµωση υπηρεσιών υγείας στα νοσοκοµεία του νοµού
δεν είναι προσωπική µου άποψη, είναι άποψη του ιατρικού συλ-
λόγου, των συλλόγων εργαζοµένων των νοσοκοµείων και του
Συλλόγου Φίλων Νοσοκοµείων της Ιεράπετρας. Μια µόνο ερµη-
νεία µπορεί να δοθεί: Η επιδίωξη να γίνει πιο εµφανής η έλλειψη
ιατρικού προσωπικού, να υποβαθµιστούν οι υπηρεσίες στα νο-
σοκοµεία και να γίνει πιο ευκολοχώνευτη η µετάβαση στην ιδιω-
τικοποίηση. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Απατζίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Κύριε Πρόεδρε, σαν σήµερα πριν από

εβδοµήντα χρόνια ο Νίκος Μπελογιάννης και οι σύντροφοί του,
ο Νίκος Καλούµενος, ο Δηµήτρης Μπάτσης και ο Ηλίας Αργυ-
ριάδης εκτελούνται από το µετεµφυλιακό κράτος. Η αγέρωχη
στάση τους απέναντι στο θάνατο εκείνη τη νύχτα φώτισε τους
αγώνες του µέλλοντος. 

Με τα λόγια του ποιητή Γιάννη Ρίτσου, ο Μπελογιάννης µάς
έµαθε, άλλη µια φορά, πώς να ζούµε και πώς να πεθαίνουµε. Με
ένα γαρύφαλλο ξεκλείδωσε όλη την αθανασία, µε ένα χαµόγελο
έλαµψε τον κόσµο για να µην νυχτώνει. Ο άνθρωπος µε το γα-
ρύφαλλο ήθελε µόνο µε πάθος την ειρήνη και συκοφαντήθηκε
µέχρι θανάτου γι’ αυτό. Μας αφήνει, όµως, ως παρακαταθήκη
την αναζήτηση της µακροπρόθεσµης και της αµοιβαίας ειρήνης,
για την οποία αξίζει κάθε αυτοθυσία. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο, ένα σχέδιο νόµου που υπονο-
µεύει το δηµόσιο χαρακτήρα της υγείας και συµπληρώνεται από
τροπολογίες µε τελείως ανεπαρκείς διατάξεις. 

Με την πρώτη τροπολογία 1257, µοιράζετε επιδόµατα σαν
δώρο του Πάσχα σε χαµηλοσυνταξιούχους και ΑΜΕΑ, στους υπό
αναστολή εργαζόµενους λόγω υποχρεωτικότητας του εµβολια-
σµού. Πρόκειται για εµπαιγµό των συγκεκριµένων πληθυσµιακών
οµάδων, δηλαδή των κοινωνικών οµάδων που είναι οι πλέον ευά-
λωτες, όπως οι χαµηλοσυνταξιούχοι και τα ΑΜΕΑ, αλλά και οι υπό
αναστολή εργασίας εργαζόµενοι στην υγεία, που είναι χωρίς κα-
νένα εισόδηµα εδώ και έξι µήνες και πλήττονται µε πληθωρισµό
πολλαπλάσιο του µέσου, τουλάχιστον, διπλάσιο σε σχέση µε το
Δεκέµβρη του 2021. Οι άνθρωποι που ανήκουν στις ευάλωτες
αυτές τις κοινωνικές οµάδες, αδυνατούν να πληρώσουν το ρεύµα.
Και απλά φανταστείτε ΑΜΕΑ ή ηλικιωµένους χωρίς ρεύµα. Και βε-
βαίως αδυνατούν να βγάλουν και τη διατροφή του µήνα. 

Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα, που έφτασε σήµερα στο
γραφείο µου ήταν µια µητέρα η οποία παίρνει το γάλα του παι-
διού της και το αραιώνει µε νερό. Για να καταλάβετε που έχει κα-
ταντήσει η ελληνική οικογένεια, εξαιτίας όλων των κοµµάτων που
έχουν, πραγµατικά, πιει το αίµα του του λαού, που έχουν αφαι-
µάξει, ουσιαστικά, το λαό µε αυτά τα µνηµόνια. 

Όµως, ποιο είναι το ποσό που έχετε δώσει αυτή τη στιγµή σε
αυτούς τους ανθρώπους; Είναι 200 ευρώ σε ΑΜΕΑ και χαµηλο-
συνταξιούχους και περίπου τόσα για τους υπό αναστολή. Δεν
επαρκεί το ποσό αυτό. Και νοµίζω ότι είναι ευκόλως εννοούµενο
εδώ µέσα, ότι µε 200 ευρώ δεν λύνεται το πρόβληµα. Πρόκειται,
όµως, καθαρά, όπως είπε και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσω-
πος, για επικοινωνιακό τέχνασµα που, ουσιαστικά, δεν απευθύ-
νεται σε αυτούς που πραγµατικά παρέχεται, αλλά στην υπόλοιπη
κοινωνία ή έστω στο κοµµάτι που ενηµερώνεται από τα µίντιά
σας για το δώρο του Πάσχα που θα δώσει ο κ. Μητσοτάκης. Διότι
αυτό είναι το σχετικό µιντιακό µύθευµα. Πρόκειται πραγµατικά,
όµως, για ψίχουλα. 

Παρ’ όλα αυτά, δεν θα καταψηφίσουµε τη συγκεκριµένη τρο-

πολογία, γιατί δεν θέλουµε να καταψηφίσουµε ένα επίδοµα προς
τις πλέον ευάλωτες κοινωνικές οµάδες αυτού του πληθυσµού,
ας είναι ανεπαρκές κι ας είναι ψίχουλα. 

Υπάρχει όµως και κάτι πάρα πολύ σηµαντικό και επίκαιρο: Το
ζήτηµα των υγειονοµικών και γενικότερα έχει και πολιτικό ενδια-
φέρον. Η παράνοµη επεξεργασία προσωπικών δεδοµένων και το
πρόστιµο των 100 ευρώ. 

Πιο συγκεκριµένα, επιδόθηκε στις 8 Μαρτίου, κύριε Υπουργέ
-αν µπορείτε, παρακαλώ λίγο την προσοχή σας πάνω σε αυτό
που ζητάει ο φορέας, οι καθηγητές και οι δικηγόροι- από δεκα-
πέντε καθηγητές ΑΕΙ και δεκαέξι δικηγόρους, οι οποίοι ζητούν
την παρέµβαση της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων
για την παράνοµη επεξεργασία ευαίσθητων προσωπικών δεδο-
µένων µεγάλης έκτασης. Γιατί είναι εξόφθαλµα παράνοµη αυτή
η επεξεργασία; Γιατί αντλούνται στοιχεία από µητρώα, όπως µη-
τρώο εµβολιασµών, βάση ηλεκτρονικής συνταγογράφησης κ.λπ.,
χωρίς αυτό να επιτρέπεται όµως από τον νόµο, σύµφωνα µε το
άρθρο 24 του ν.4624/2019; Γιατί παραβιάζεται, ουσιαστικά, η θε-
µελιώδης αρχή του γενικού κανονισµού για την προστασία των
δεδοµένων, «τα προσωπικά δεδοµένα να χρησιµοποιούνται µόνο
για τον σκοπό που έχουν συλλεγεί ή για σκοπό που κρίνεται ως
συµβατός µε πολύ αυστηρό χαρακτήρα», καθώς και γιατί παρα-
βιάζεται το άρθρο 9 παράγραφος α’ του Συντάγµατος, για την
προστασία των προσωπικών δεδοµένων. Η βαρύτητα της παρα-
βίασης είναι όντως τεράστια. 

Στην ψηφιακή εποχή ο σεβασµός στην προστασία προσωπικών
δεδοµένων είναι το αντίστοιχο του ατοµικού δικαιώµατος στον
σεβασµό του ασύλου της κατοικίας, δηλαδή της ιδιωτικής ζωής
και της αυτονοµίας των πολιτών. 

Επί της ουσίας η Κυβέρνηση µε την αυτοµατοποιηµένη επε-
ξεργασία των προσωπικών δεδοµένων εκατοµµυρίων πολιτών
παραβίασε το δικαίωµά τους στην ιδιωτική ζωή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Καλούµε την Κυβέρνηση να βεβαιώσει ότι θα σταµατήσει αυτή

η παράνοµη επεξεργασία των προσωπικών δεδοµένων. 
Θα σταθώ επίσης και στην τρίτη τροπολογία τη 1259, άρθρο

6 η οποία αφορά σε πρόστιµα για τους συµπολίτες µας άνω των
εξήντα. Το άρθρο 24 του ν.4865/2021 απλώς τροποποιεί την πα-
ράγραφο 7, εδάφιο δ’ µε τρόπο που εν τέλει δεν καταργείται το
µηνιαίο ποσό των 100 ευρώ για τους άνω των εξήντα, απλώς το
αναστέλλει. Ούτε λόγος βέβαια γι’ αυτό που σας λέει το ΜέΡΑ25,
ότι αυτό θα πρέπει και να καταργηθεί αλλά θα πρέπει να επιστρέ-
ψετε και τα πρόστιµα. 

Η διάταξη πρέπει να εξεταστεί σε συνδυασµό µε το άρθρο 5
όπου χορηγείται έκτακτο επίδοµα στους ειδικευόµενους για-
τρούς στην αναισθησιολογία, δηλαδή τα 250 ευρώ το µήνα.
Όµως το έκτακτο αυτό επίδοµα καταβάλλεται µε την ολοκλή-
ρωση κάθε έτους ειδίκευσης στην ειδικότητα της αναισθησιολο-
γίας. Δηλαδή δίνει ένα κίνητρο να µείνει εκεί ο ειδικευόµενος
αναισθησιολόγος.

Οι διατάξεις αυτές δίνουν την αίσθηση πως αναµένεται µια κά-
ποια έξαρση της πανδηµίας. Ας ελπίσουµε πραγµατικά να µην
γίνει έτσι. Σε κάθε περίπτωση η απάντηση είναι µία. Ενίσχυση του
ΕΣΥ και της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας µε επαρκές και µό-
νιµο προσωπικό, όπως ζητάµε εδώ και δύο χρόνια. 

Η Κυβέρνηση πρέπει να προχωρήσει σε αυτό που δεν κάνει,
δηλαδή σε µαζικές και µόνιµες προσλήψεις, αυξήσεις των απο-
δοχών του υγειονοµικού προσωπικού, σε ένα δηµόσιο δωρεάν
σύστηµα υγείας για όλες και όλους, χωρίς καµµία ιδιωτικοποίηση
υπηρεσίας του ΕΣΥ. 

Είµαστε σαφείς και θα επαναλάβω από αυτό το Βήµα τι θέ-
λουµε, τι ζητάµε: Καµµία απόλυση εργαζοµένου σε κανένα κλάδο,
κανένα πρόστιµο σε όποιον ή όποια δεν έχει εµβολιαστεί. Επι-
στροφή όλων των ατοµικών προστίµων που επιβλήθηκαν στην πε-
ρίοδο της πανδηµίας και το lockdown και αποτελούν το
επιστέγασµα της ταξικής και αυταρχικής διαχείρισης πανδηµίας.
Οι υγειονοµικές µονάδες και οι εργαζόµενοι σε αυτές να αποφα-
σίσουν για τους τρόπους επανένταξης των υγειονοµικών σε ανα-
στολή. 
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Αυτές θεωρούµε στο ΜέΡΑ25 ότι είναι οι σωστές λύσεις και
θα πρέπει να επιχειρήσετε να τις κάνετε. Δηλαδή να µην φέρνετε
µε έναν επικοινωνιακό, light τρόπο όλο αυτό το νοµοσχέδιο. Από
εκεί και πέρα ξέρετε τι έχετε φέρει, γιατί απώτερος σκοπός της
παρούσας κυβέρνησης είναι η ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε τώρα µε την εισηγήτρια της Ελληνικής Λύσης, κ.

Αθανασίου. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι συνταξιοδοτήσεις στον χώρο της υγείας δεν αντισταθµίζον-

ται µε προσλήψεις, µε την ανακύκλωση προσωπικού και τις µε-
τακινήσεις από δοµή σε δοµή και από τµήµα σε τµήµα. Δεν
δίνεται λύση στα ζητήµατα στελέχωσης του συστήµατος υγείας.
Τα µεγάλα θέµατα της υγείας απαιτούν σχεδιασµό και λύσεις µε
προοπτική, κάτι που καταφανώς απουσιάζει από τις µέχρι σή-
µερα νοµοθετικές σας πρωτοβουλίες. Όλη η κουβέντα περί εν-
δυνάµωσης του ΕΣΥ και αναβάθµισης των υπηρεσιών και αλλαγή
νοµικού καθεστώτος δεν έχουν κανένα νόηµα και προφανώς,
αποδεικνύεται ότι όλες αυτές οι αλλαγές στο νοµικό πλαίσιο δεν
είναι τυχαίες ούτε οργανωτικού χαρακτήρα ρυθµίσεις. Υπηρε-
τούν ένα συγκεκριµένο σχέδιο το οποίο έχει και ιδεολογικό πρό-
σηµο. Είναι η αποδυνάµωση του δηµόσιου συστήµατος υγείας. 

Οι περισσότερες ρυθµίσεις αφορούν τη συνέχιση µέτρων
έκτακτης οικονοµικής ανάγκης παρ’ ότι κάτι τέτοιο δεν ευσταθεί
λογικά ή επιστηµονικά, καθώς η ίδια η Κυβέρνηση σιγά-σιγά ανοί-
γει τα πάντα και άρει τους περιορισµούς. 

Συγκεκριµένα µε το άρθρο 2 της τροπολογίας του Υπουργείου
Υγείας γίνεται λόγος για σύσταση και λειτουργία Εθνικού Μη-
τρώου Εµβολιασµού Παιδιών και Εφήβων. Υπάρχουν ρυθµίσεις
που αντιστρατεύονται ευθέως το δηµόσιο συµφέρον, γιατί πα-
ραβιάζουν συστηµατικά τα προσωπικά δεδοµένα των πολιτών και
δη των παιδιών, µε αποτέλεσµα να υπάρχει κίνδυνος των ιατρι-
κών απορρήτων. 

Στην παράγραφο 2 αναφέρει ότι το Υπουργείο Υγείας είναι
υπεύθυνο για την επεξεργασία. Μήπως µε αυτό τον τρόπο δηµι-
ουργείται µελλοντικά ένας µοχλός πίεσης στους πολίτες να εµ-
βολιαστούν, διότι σε αντίθετη περίπτωση θα υποστούν
βαρύτατες συνέπειες; Δηλαδή τόσα χρόνια το κράτος δεν είχε
στοιχεία για το ποια παιδιά εµβολιάζονται και µε ποια εµβόλια; 

Η προστασία των δεδοµένων διασφαλίζεται µόνο µε το γιατρό
που τηρεί το απόρρητο. Μπορεί µεν το εν λόγω ηλεκτρονικό µη-
τρώο να έχει σηµείο προόδου στον τοµέα έρευνας και της στα-
τιστικής, ωστόσο χρειάζεται περισσότερη προσοχή σε σχέση µε
τα τόσο ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα. Υπάρχει πλήρης απο-
διοργάνωση των δηµόσιων δοµών, υπάρχει τεράστια και συσσω-
ρευµένη κόπωση του ανθρώπινου δυναµικού, το οποίο έχει
ξεπεράσει τις αντοχές του. Το κυριότερο είναι ότι δεν υπάρχει
προοπτική και αυτό αποκαρδιώνει τους ανθρώπους. Δεν διαβλέ-
πει το προσωπικό του ΕΣΥ την προοπτική µιας σοβαρής αναβάθ-
µισης, µεσούσης της πανδηµίας, αλλά κυρίως την επόµενη µέρα
µετά από αυτή. 

Εσείς τι κάνετε για όλα αυτά; Παρατείνετε τις αναστολές των
υγειονοµικών µέχρι το τέλος του έτους, χωρίς να σας νοιάζει το
πώς θα ζήσουν αυτοί οι άνθρωποι, αφού παράλληλα τους απα-
γορεύετε να βιοποριστούν µε άλλη προσωρινή εργασία. Είστε
υπεύθυνοι για ό,τι του συµβεί, διότι λειτουργείτε κρεοντικά και
χωρίς ίχνος ανθρωπιάς.

Στο άρθρο 5 κάνετε λόγο για οικονοµικό κίνητρο σε αναισθη-
σιολόγους. Ειλικρινά µε τόση εργασία και υπερωρίες, πιστεύετε
ότι τα 250 ευρώ είναι αρκετά για τον φόρτο εργασίας τους, οι
οποίοι µένουν τελείως αβοήθητοι αφού δεν κάνατε προσλήψεις;
Αυτό είναι το ενδιαφέρον και το ευχαριστώ σας; Είναι µόνο
ντροπή και εµπαιγµός.

Στο άρθρο 6 ο Υπουργός Υγείας γίνεται άρχοντας των πάντων.
Αυτός αποφασίζει για την επέκταση του εµβολιασµού, µε τη δυ-
νατότητα υποβολής υποχρεωτικότητας κατά το δοκούν. Φυσικά,
όποτε θελήσει επιβάλλει ξανά την αναστολή αν το κρίνει απαραί-
τητο. Αλήθεια τώρα; Με πρόσχηµα την πανδηµία έχετε κατα-
στρατηγήσει κάθε έννοιας ελευθερίας; 

Αποδείχτηκε ότι δεν έχουµε πανδηµία ανεµβολίαστων, όπως
εντελώς αστήρικτα επιστηµονικά ισχυριζόσασταν τόσο καιρό. Η
Πορτογαλία είναι ένα εξαιρετικό παράδειγµα, όπου χωρίς τιµω-
ρητικά µέτρα, χωρίς υποχρεωτικότητες, χωρίς αναστολές εργα-
σίας, χωρίς πρόστιµα, χωρίς τίποτα εµβολίασε πάνω από 90%
του πληθυσµού, γιατί πολύ απλά δεν χρησιµοποίησε ούτε βία
ούτε εκβιασµούς. 

Όσον αφορά την τροπολογία 1257 που αφορά τα επιδόµατα,
σίγουρα η Ελληνική Λύση τα στηρίζει, αλλά δεν µπορούµε να µην
τονίσουµε ότι είναι ψίχουλα, δηλαδή και αυτά είναι µια φόρµα
εµπαιγµού. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Λαµπρούλης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα τοποθετηθούµε για τις δύο τροπολογίες του Υπουργείου

Υγείας και του Υπουργείου Εργασίας. 
Σε ό,τι αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Υγείας µε το

άρθρο πρώτο, οι εξετάσεις πρόληψης για τον καρκίνο του µα-
στού είναι αναγκαίες για προφανείς λόγους. Αυτό όµως πρέπει
να αποτελεί ευθύνη του κράτους προκειµένου να διασφαλίζεται
η έγκαιρη, ανεµπόδιστη συχνότητα που επιστηµονικά ενδείκνυται
και δωρεάν πραγµατοποίησή του σε όλες τις γυναίκες. 

Τώρα µε τη ρύθµιση αυτή όλα τα παραπάνω και για ένα µε-
γάλο µέρος των γυναικών, αποτελούν ευχές και µετάθεση στην
ατοµική ευθύνη των γυναικών να πραγµατοποιήσουν τις εξετά-
σεις. Κι αυτό γιατί πρώτον, πρέπει οι ίδιες να ψάξουν να βρουν
γιατρό για τη συνταγογράφηση των εξετάσεων, που σε πολλές
περιπτώσεις στο δηµόσιο περιµένουν σε µακροχρόνια ραντεβού
λόγω της υποστελέχωσης είτε γιατί δεν υπάρχουν γιατροί ιδιαί-
τερα φυσικά στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Δεύτερον, οι
δωρεάν εξετάσεις προληπτικού ελέγχου στην πραγµατικότητα
για ένα µεγάλο µέρος των γυναικών, στην πράξη δεν ισχύει,
αφού αναγκάζονται να πληρώνουν για τη συνταγογράφηση τους
ιδιώτες και επίσης να πληρώνουν συµµετοχή στα ιδιωτικά δια-
γνωστικά κέντρα, αφού στο δηµόσιο είτε δεν υπάρχουν µαστο-
γράφοι, ιδιαίτερα στην περιφέρεια είτε τα ραντεβού είναι
µακροχρόνια. Και τρίτον, η χρηµατοδότηση από το ταµείο ανά-
καµψης έχει ηµεροµηνία λήξης.

Εποµένως, ένα αναγκαίο προληπτικό µέτρο δεν συνοδεύεται
από τα απαραίτητα κρατικά µέτρα χρηµατοδότησης, ανάπτυξης,
υποδοµών, στελέχωσης, εξοπλισµού προκειµένου να υλοποιηθεί.
Γι’ αυτό αν ήταν ξέχωρο θα ψηφίζαµε «παρών». Εννοώ στο
άρθρο της τροπολογίας.

Στο άρθρο 2, για τη σύσταση και λειτουργία του εθνικού µη-
τρώου, λέµε «ναι». Είναι χρήσιµο, αλλά απλά καταγράφει το απο-
τέλεσµα των εµβολιασµών, το οποίο διαµορφώνεται όµως από
την κατάσταση των σοβαρά υποστελεχωµένων από παιδιάτρους
κέντρων υγείας. Από την πληρωµή των οικογενειών για τον εµ-
βολιασµό των παιδιών κατά κύριο λόγο στους ιδιώτες, από τη
συµµετοχή και την εξολοκλήρου πληρωµή ορισµένων εµβολίων
λόγω των κατευθύνσεων της Κυβέρνησης στη λογική του κό-
στους-οφέλους που βαραίνει τις αποφάσεις της Εθνικής Επιτρο-
πής Εµβολιασµών. Δείτε για παράδειγµα γρίπη και µηνιγγιτι-
δόκοκο που δεν είναι καθολικός ο εµβολιασµός. Και σ’ αυτό το
άρθρο, λοιπόν, αν ήταν ξέχωρο θα ψηφίζαµε «παρών».

Αντίστοιχα, και οι προβλέψεις του τρίτου άρθρου για τη δηµι-
ουργία ηλεκτρονικού βιβλιαρίου υγείας, επίσης, θεωρούµε ότι
είναι χρήσιµο. Τι αλλάζει, όµως, από τους όρους πρόληψης, θε-
ραπείας και αποκατάστασης της υγείας των παιδιών µε τα υπο-
στελεχωµένα νοσοκοµεία, τα κέντρα υγείας; Την αντίστοιχη
υποστελέχωση, δηλαδή, την πλήρη έλλειψη παιδιάτρων σε πολ-
λές περιοχές και αντίστοιχα τον εξαναγκασµό των οικογενειών
να πληρώνουν αδρά στον ιδιωτικό τοµέα; 

Στο άρθρο 5 µέχρι τώρα ως κίνητρο στην επιλογή της ειδικό-
τητας στην αναισθησιολογία δίνονταν 250 ευρώ ανά µήνα. Τώρα
θα δίνεται και σε αυτούς που τελείωσαν την ειδικότητα και δή-
λωσαν παρατασιούχοι. Συµφωνούµε, λοιπόν, να παίρνουν τα 250
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ευρώ, τα οποία είναι λιγότερα από τις παντός είδους περικοπές
των αποδοχών των γιατρών. Αυτό το ποσό, όµως, δεν είναι το
πρόβληµα των συνθηκών δουλειάς, των προβληµάτων από το κα-
θεστώς της απασχόλησης ως επικουρική και αντίστοιχα τα εµ-
πόδια στην επιστηµονική εξέλιξη, επιµόρφωση κ.λπ.. Και σε αυτό
το άρθρο, αν ήταν χώρια, θα ψηφίζαµε «παρών».

Το άρθρο 6 το καταψηφίζουµε. Το άρθρο δηλαδή που δίνει το
δικαίωµα στον Υπουργό Υγείας όχι µόνο να αναστέλλει, αλλά και
να επαναφέρει το καθεστώς της υποχρεωτικότητας των εµβο-
λιασµών και, εποµένως, και τα αντίστοιχα µέτρα περί αναστολής
της εργασίας. Συνολικά, λοιπόν, οδηγούµαστε στην τροπολογία
του Υπουργείου Υγείας να ψηφίσουµε «παρών».

Σχετικά µε την τροπολογία του Υπουργείου Εργασίας, οι προ-
βλέψεις της συγκεκριµένης τροπολογίας σε καµµία περίπτωση
δεν ανακουφίζουν, αφού ακόµα και αυτά τα µέτρα-κοροϊδία,
όπως και αυτά που εξαγγέλθηκαν για τα καύσιµα και το ρεύµα,
εξαφανίζονται µπροστά στο µεγάλο κύµα ακρίβειας το οποίο κα-
θηµερινά δηµιουργεί µια έτσι κι αλλιώς δύσκολη κατάσταση, η
οποία γίνεται ακόµα δυσκολότερη στη σκιά του ιµπεριαλιστικού
πολέµου και της εµπλοκής της χώρας µας. 

Οι µισθοί και τα µεροκάµατα εξανεµίζονται εν ριπή οφθαλµού,
η απόγνωση όλο και συσσωρεύεται και πλέον γίνεται φανερό
πως χωρίς ουσιαστική στήριξη και προστασία του λαϊκού εισο-
δήµατος στον αντίποδα των ψίχουλων τα λαϊκά στρώµατα θα τα
βγάζουν όλο και πιο δύσκολα το επόµενο διάστηµα.

Όµως, την ίδια ώρα κάποιοι βγαίνουν κερδισµένοι. Είναι οι
ενεργειακοί όµιλοι, οι επιδόσεις των οποίων στα χρηµατιστήρια
ανεβαίνουν, είναι οι επενδυτές της πράσινης µετάβασης, είναι οι
εφοπλιστές οι οποίοι µε τον πόλεµο στην Ουκρανία και τη µετα-
φορά του πανάκριβου για τον λαό LNG βλέπουν τα κέρδη τους
να εκτοξεύονται, είναι η µεγαλοεργοδοσία που τρίβει τα χέρια
της βλέποντας ευκαιρίες για να κρατηθούν στον πάτο οι απαιτή-
σεις των εργαζοµένων, είναι δηλαδή η πολιτική που υπηρετούν
απαρέγκλιτα όλες οι κυβερνήσεις χτίζοντας η µια πάνω σε όσα
παρέλαβε από την προηγούµενη.

Τα κέρδη, λοιπόν, όλων αυτών και συνολικά της αστικής τάξης
είναι που καθορίζουν και τις αντοχές, όπως προφασίζεστε, της
οικονοµίας, ενώ ο λαός καλείται να πληρώνει το µάρµαρο της
προστασίας της καπιταλιστικής κερδοφορίας και του ιµπεριαλι-
στικού πολέµου. 

Είναι, λοιπόν, οι ίδιες αντοχές που κρατούν στο ύψος τους τις
δαπάνες του 2% για τις νατοϊκές δαπάνες και τη συµµετοχή µας
στο ΝΑΤΟ την ίδια στιγµή που απορρίπτεται κάθε µέτρο διεκδί-
κησης ουσιαστικής ανακούφισης, όπως για παράδειγµα αυτά
που διατυπώνουν µέσα από τις διεκδικήσεις τους εκατοντάδες
πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια σωµατεία, που έχουν να κάνουν
µε την αύξηση στους µισθούς και τις συντάξεις, µε επίδοµα ανερ-
γίας στα 600 ευρώ για όλους τους ανέργους, µε γενναία µείωση
και πλαφόν στις τιµές στα βασικά είδη πλατιάς κατανάλωσης, κα-

τάργηση του ΦΠΑ στα βασικά είδη λαϊκής κατανάλωσης, κατάρ-
γηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης και του ΦΠΑ σε πετρέ-
λαιο, βενζίνη, αέριο και ηλεκτρική ενέργεια, γενναία µείωση και
πλαφόν στην τιµή του ηλεκτρικού ρεύµατος και του φυσικού αε-
ρίου, κατάργηση της ρήτρας αναπροσαρµογής και του χαρα-
τσιού του επιδόµατος των ΑΠΕ και αντίστοιχα µια σειρά από
µέτρα που αναδεικνύει το εργατικό και λαϊκό κίνηµα, το οποίο µε
αφορµή όχι µόνο την ακρίβεια, αλλά και τον ιµπεριαλιστικό πό-
λεµο στις 6 Απρίλη, την άλλη Τετάρτη, θα δώσει ένα ηχηρό µή-
νυµα στην Κυβέρνηση και στις πολιτικές που κατακρεουργούν
τη ζωή του λαού µας.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µια σύντοµη αναφορά. Όντως σή-
µερα συµπληρώνονται εβδοµήντα χρόνια από την Κυριακή 30
Μάρτη του 1952 όταν ο Νίκος Μπελογιάννης και οι σύντροφοί
του έπεσαν από τα πυρά του εκτελεστικού αποσπάσµατος οπλι-
σµένου από το ταξικό µίσος του αστικού κράτους. Με τη θυσία
του, ο Νίκος Μπελογιάννης έγινε σύµβολο της ανάγκης διαφύ-
λαξης της αυτοτέλειας και της ανυποχώρητης επαναστατικής
πάλης του κόµµατος σε όλες τις συνθήκες. Γι’ αυτό και στο πρό-
σωπό του, το κόµµα µας τιµά τη θυσία όλων των κοµµουνιστών,
όλων των αλύγιστων της ταξικής πάλης.

Και επειδή ακούστηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΜέΡΑ25, θα λέγαµε στον ίδιο τον κ. Γρηγοριάδη ότι βρίσκε-
ται σε απίστευτη σύγχυση, όπως και ότι δεν πρωτοτύπησε µε τα
όσα είπε, γιατί όπως καλά θα πρέπει να γνωρίζει, και όλοι θα πρέ-
πει να ξέρετε, εδώ και δεκαετίες ακούµε από διάφορους «κου-
κουεδολόγους» τα ίδια και τα ίδια, οι οποίοι όµως γίνανε οι
καλύτεροι υπηρέτες του αστικού συστήµατος, της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και του ΝΑΤΟ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,

θα ήθελα τον λόγο για µια νοµοτεχνική.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ. Μετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Ξανθός και µετά ο
συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Έχω µια νοµοτεχνική µετά την παρατήρηση του κ. Φραγγίδη.
Θα αναφερθώ εκτενώς στην τροπολογία, αλλά για να ενηµε-
ρώσω την Εθνική Αντιπροσωπεία. Αντικαθίσταται το «οι τρίτες
χώρες» µε το «λοιπές χώρες» για να συµπεριλαµβάνονται άπα-
σες οι χώρες. Οπότε γίνεται αυτή η προσθήκη και θα τοποθε-
τηθώ για την τροπολογία και για τα άλλα που επισήµανα.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Αθανάσιος Πλεύρης

καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική
βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Ξανθέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σχετικά µε τις τροπολογίες θα ήθελα να πω τα εξής: Ξεκινάω

µε τροπολογία του Υπουργείου Εργασίας. Παρ’ ότι, όπως τονί-
στηκε και από άλλους, είναι ανεπαρκής αυτή η παρέµβαση και
δεν µπορεί να αντιµετωπίσει διαρθρωτικά το µεγάλο κύµα ακρί-
βειας, της έκρηξης του ενεργειακού κόστους και τη φτωχοποί-
ηση της κοινωνίας, την υπερψηφίζουµε.

Δεύτερον, σχετικά µε την τροπολογία του Υπουργείου Υγείας.
Με σκεπτικό παρόµοιο µε αυτό που ανέπτυξε ο συνάδελφος
Φραγγίδης, επειδή δηλαδή υπάρχουν ορισµένα θετικά άρθρα τα
οποία θα µπορούσε κανείς να τα ψηφίσει αλλά και κάποια που
έχουν προβλήµατα, συνολικά ψηφίζουµε «παρών».

Σχετικά µε την τρίτη τροπολογία που αφορά το Υπουργείο Παι-
δείας, είµαστε απολύτως κατά, γιατί πρόκειται για ωµή παρέµ-
βαση στην αυτοτέλεια των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων
και στις διαδικασίες ανάδειξης των νέων πρυτανικών αρχών, των
κοσµητόρων κ.λπ. στα τµήµατα και στις σχολές. Θεωρώ πραγ-
µατικά ότι είναι απαράδεκτη αυτή η παρέµβαση και µου έκανε
τροµερή εντύπωση ότι η Υπουργός αντί να εξηγήσει αυτή την
παρέµβαση ασχολήθηκε µε τις τροπολογίες του ΣΥΡΙΖΑ οι
οποίες είναι όντως τέσσερις και αφορούν τα θέµατα του Υπουρ-
γείου Παιδείας και στην ουσία στοχεύουν σε διευκόλυνση των
µαθητών και στην εύρυθµη λειτουργία του σχολείου και της εκ-
παιδευτικής διαδικασίας, ειδικά σε µια πανδηµική χρονιά µε την
ελάχιστη βάση εισαγωγής, µε την τράπεζα θεµάτων, µε τη µεί-
ωση της εξεταστέας ύλης και φυσικά µε την απόδοση του 100%
των προβλεπόµενων πόρων στα πανεπιστήµια.

Θα ήθελα να πω και µια κουβέντα για την τροπολογία που
έχουµε καταθέσει γι’ το θέµα που αφορά για ανθρωπιστικούς λό-
γους τη δυνατότητα να ενταχθεί σε καθεστώς διεθνούς προστα-
σίας και παραµονής στη χώρα ο Σαϊντού Καµαρά. Υπάρχει ένα
µεγάλο κύµα ευαισθητοποίησης στην κοινή γνώµη.

Η τροπολογία µας ουσιαστικά οδηγεί σε επαναφορά διατά-
ξεων συµπληρωµατικής προστασίας, που είχαν καταργηθεί µε
νόµο της Κυβέρνησης το 2021 και υπάρχει ένα κενό δικαίου και
ανθρωπιάς, το οποίο πρέπει να καλυφθεί και όχι να επιµείνουµε
σε συντηρητικές απόψεις και αντιλήψεις που έχουν την κουλ-
τούρα του δόγµατος αποτροπής. Εάν η ευαισθησία που έχει εκ-
φράσει ο Πρωθυπουργός είναι στοιχειωδώς ειλικρινής, πρέπει
να γίνει αποδεκτή αυτή η τροπολογία. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Μπλούχος και ολο-
κληρώνουµε µε τον Υπουργό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, να ξεκινήσω πρώτα µε τον
αγαπητό µου κ. Πολάκη, ο οποίος δεν βρίσκεται στην Αίθουσα,
αλλά ειλικρινά πλέον δεν µπορώ να παρακολουθήσω ούτε τον
επιστηµονικό αιρετισµό του και τον ζηλωτισµό που επιδεικνύει
ενίοτε, ούτε φυσικά και την υπερβατική µεθοδολογική του προ-
σέγγιση. 

Ο επίλογός του ήταν, δεν υπάρχει καθαρή επιστήµη, προσβάλ-
λοντας την αξιοπιστία της επιστήµης σε µια περίοδο που απαι-
τείται χτίσιµο εµπιστοσύνης. Άλλο η ηθική της επιστήµης, άλλο
η ανθρωπιά και η ηθική της τεχνοεπιστήµης. 

Κρίνω σκόπιµο να αναφερθώ -και µου επιτρέπετε, κύριε
Υπουργέ- γι’ αυτό που εγκαλέσατε κάποια στιγµή, τις γαλάζιες
διοικήσεις, όσον αφορά το θέµα µε το Νοσοκοµείο ΑΧΕΠΑ. Είστε
εδώ, κύριε Ξανθέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Δεν το έθεσα εγώ πάντως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Όχι, επειδή είστε εδώ και

απευθύνοµαι σε εσάς.
Δεν γνωρίζω τον συγκεκριµένο διοικητή, αλλά γνωρίζω τον Δι-

οικητή της 4ης ΥΠΕ τον κ. Τσαλικάκη. Και επειδή κι εσείς τον γνω-
ρίζετε, όλοι µας, θα έπρεπε να είµαστε προσεκτικοί, γιατί µε τον
υπερβάλλοντα ζήλο που επέδειξε και τη γνώση του πεδίου που
απέκτησε, ανταποκρίθηκε στην πανδηµία µε τον καλύτερο δυ-

νατό τρόπο και σε µια δύσκολη υγειονοµική περιφέρεια. Είναι
από τους επιχειρησιακά δρώντες που δεν τον κατέβαλαν ούτε η
κόπωση, ούτε οι δυσκολίες. 

Αλλά για το προκείµενο. Το προκείµενο, αγαπητοί συνάδελφοι,
είναι ότι στις όποιες αποφάσεις της διοίκησης, στο µεγαλύτερο
ποσοστό τους και κυρίως σε επίπεδο κλινικής πρακτικής -και
αυτό ισχύει κατ’ ουσίαν και όχι κατ’ επίφαση- υφίσταται η κλινική
συνδιοίκηση. Όπου και όταν υπάρχουν δυσρυθµίες οφείλουµε
να παίρνουµε τα απαραίτητα µέτρα. 

Καταθέτω στα Πρακτικά, αγαπητοί συνάδελφοι, µια πολυσέ-
λιδη απόφαση του Επιστηµονικού Συµβουλίου, µετά από πρό-
ταση της συγκεκριµένης κλινικής που γίνεται η συγκεκριµένη
παρεµβατική µέθοδος στην οποία ζητείται από το Επιστηµονικό
Συµβούλιο µε οµόφωνη απόφασή του η εµπλοκή και της διοίκη-
σης, η γνώση στην όλη διαδικασία, στο βηµατισµό που προτείνει
ο διευθυντής της συγκεκριµένης κλινικής. Διότι, αντιλαµβάνεστε
ότι όταν σε ολόκληρη τη βόρεια Ελλάδα, µια τόσο κρίσιµη πα-
ρέµβαση γίνεται µόνο σε µια κλινική, σαφέστατα πρέπει να υπάρ-
ξουν συγκεκριµένες συνθήκες και συγκεκριµένος βηµατισµός
που πρέπει να ακολουθείται κατά γράµµα. 

Αυτό προτείνεται και αυτό προτάθηκε από το διευθυντή της
κλινικής, το υιοθέτησε το Επιστηµονικό Συµβούλιο κατά οµό-
φωνο τρόπο, το κοινοποίησε στη διοίκηση και στην υγειονοµική
περιφέρεια. Δεν ήταν ούτε µια αυθαιρεσία, ούτε κάποιου άλλου
είδους αυτενέργεια, ούτε παρεµβαίνει µια διοίκηση στην κλινική
πράξη, αν αυτό εννοείτε ή οτιδήποτε άλλο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κων-
σταντίνος Μπλούχος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα απόφαση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Μιλήσαµε σήµερα για ένα νοµοσχέδιο, αλλά περισσότερο
αυτά που ακούστηκαν ήταν σαν να πρόκειται για ένα προµελε-
τηµένο έγκληµα. Και ακούστηκε και το φοβερό ότι ο εκτελεστής
του εγκλήµατος στην υγεία είναι ο κ. Πλεύρης, αντί µιας πραγ-
µατιστικής φιλελεύθερης διεξόδου που προτείνουµε εµείς από
τα συσσωρευµένα προβλήµατα.

Τόσα χρόνια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορέσαµε να
συγκρατήσουµε τη φθορά και την παρακµή του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας και συνενοχή σε αυτό -µην αυταπατάστε- έχουµε
όλοι. Αλλά αποπειραθήκατε ποτέ να διατυπώσετε µια σειρά προ-
τάσεων µε οργανωµένη αλληλουχία πολιτικής υγείας; Θα απαν-
τήσετε ποτέ µε ευθύτητα για ποιες χρόνιες παθογένειες εσείς
µιλάτε;

Εµείς είπαµε κάποιες από αυτές. Μονίµως λέµε. Η προσπάθεια
στην επιλογή των επιµέρους θεµάτων και χωρίς την απόπειρα
υιοθέτησης µιας πιο σύγχρονης τεχνικής γλώσσας πάσχει σε
εσάς, µονίµως σας καθηλώνει, αλλά αυτό καθηλώνει και καθή-
λωνε τόσα χρόνια και το ΕΣΥ και αυτό ως προς την επιστηµονική
τεκµηρίωση και την αναγκαία πολιτική και κοινωνική αναφορά. 

Επειδή σε µια σειρά θεµάτων που έχουν υψηλό ενδιαφέρον
και αποτελούν ενδεχοµένως προτεραιότητες της πολιτικής
υγείας υποκρύπτεται η προσπάθεια ενίσχυσης ή προστασίας µει-
οψηφιών, ακραίων συνδικαλιστικών δογµατισµών και δικαιωµά-
των θα αποµειώνετε κάθε πρόταση και θα της αποστερείτε την
αναγκαία πολιτική και κοινωνική νοµιµοποίηση µε αυτόν τον
τρόπο. 

Συνεπώς, απαιτείται κατά την άποψή µας µια πρόταση ουσια-
στική, φιλελεύθερη εν προκειµένω που να αποσκοπεί σε βαθιές
µεταρρυθµίσεις, µια τέτοια πρόταση πρέπει να εµπεριέχει θέσεις
ενδιαφέροντος που να έχουν παραγωγικό χαρακτήρα. Και τι ση-
µαίνει αποδοτικότητα και παραγωγικότητα στο ΕΣΥ; Μεγαλύτε-
ρος όγκος υπηρεσιών και αυξανόµενη συνεχώς ποιότητα των
υπηρεσιών. Είναι προφανές ότι απαιτείται ένα πρόγραµµα διαρ-
θρωτικών αλλαγών και ακόµη περισσότερο µια ουσιαστική φιλε-
λεύθερη πρόταση. Και ξέρετε και απλές παρεµβάσεις στο ΕΣΥ
του σήµερα, έτσι όπως είναι, µπορεί να επιφέρουν αποδόσεις και
σαφέστατα όχι νεοφιλελεύθερης παλινδρόµησης, όπως µας κα-
ταλογίζουν οι επικριτές µας. Το αίτηµα για ουσιαστική µεταρρύθ-
µιση εξακολουθεί να είναι το κύριο ζητούµενο στον υγειονοµικό
τοµέα. 
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Τελεί, λοιπόν, εν κινδύνω ο δηµόσιος χαρακτήρας του συστή-
µατος υγείας µε τις συγκεκριµένες προσπάθειες ή µε τη διαµορ-
φούµενη συλλογιστική τη δική µας; Προφανώς και ξεκάθαρα οι
προτεινόµενες αλλαγές δεν επηρεάζουν την κοινωνική φύση και
τον δηµόσιο χαρακτήρα του υγειονοµικού τοµέα, πράγµα που
σχετίζεται µε το θεµελιώδες κριτήριο ποιος πληρώνει τη στιγµή
της ανταλλαγής. 

Οι πρόσφατα προτεινόµενες αλλαγές συνιστούν εναλλακτικές
εκδοχές στο management, που ενδεχοµένως να συµβάλλουν θε-
τικά στην λειτουργία του συστήµατος. Δεν αποτελούν ούτε πο-
λιτικές, ιδεολογικές θέσεις, όπως λανθασµένα πολλοί της
Αριστεράς αποδίδουν. 

Θεωρείτε αλήθεια πρόσχηµα ιδιωτικοποίησης τον διοικητικό
εκσυγχρονισµό και την επιχειρησιακή ευελιξία; Ας απευθυν-
θούµε, λοιπόν, στην κοινωνία και να τους πούµε ποιοι και πώς
απαρτίζουν τα διοικητικά συµβούλια των νοσοκοµείων για να κρι-
θεί από την κοινωνία αν το µοντέλο το συγκεκριµένο είναι το
σωστό, πράγµα που οδηγεί για εµάς στη ρευστοποίηση της κλι-
νικής ιεραρχίας και στην υπονόµευση της ευκταίας ένταξης αν-
θρωπίνων και υλικοτεχνικών πόρων στο σύστηµα και µονίµως
επισηµαίνονται αντιφάσεις και αλληλοαναιρέσεις στην επιχειρη-
µατολογία που επιλέγετε.

Δεν αξίζει να προωθηθεί η διάκριση της προσφοράς από τη
ζήτηση και οι τεχνικές του ελεγχόµενου ανταγωνισµού; Εδώ
απαιτούνται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βαθιές τοµές που θα
αποδώσουν υψηλό κύρος στο σύστηµα και κυρίως στη βιωσιµό-
τητα που απαιτείται, όπως η µετατροπή του θεσµικού πλαισίου
των νοσοκοµείων ή και ναι η ενδεχόµενη πτώση φραγµών απέ-
ναντι στους γιατρούς του ιδιωτικού τοµέα. Είναι προφανώς ότι
ανάλογα µέτρα ωθούν στη διεύρυνση της προσφοράς. Ως εκ
τούτου τα µέτρα αυτά πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι θα είναι
επωφελή για τους χρήστες υπηρεσιών υγείας. Ναι, απαιτούνται
σαφέστατο πρόταγµα και προτάσεις που να έχουν εσωτερική συ-
νοχή, ώστε να αποτελούν ολιστικό µεταρρυθµιστικό εγχείρηµα
όχι παλινωδίες και ακυρώσεις. 

Επί της ουσίας εσείς εµµένετε στην άλλη πλευρά του νοµίσµα-
τος του µοντέλου του 1980 που παρέδωσε κρίσιµους τοµείς του
κοινωνικού και οικονοµικού βίου στον έλεγχο των συλλογικών µο-
νοπωλίων, όπως την υγεία και την παιδεία. Η ιδεολογία, αγαπητοί
µου, οφείλει να εµπνέει και να εµπλουτίζει την πολιτική υγεία σε
αντίθεση µε τα στερεότυπα και τις πεποιθήσεις που κυριαρχούν
στη µονοµέρεια σας. Οι επιτυχηµένες µεταρρυθµίσεις βασίζονται
στην ορθή ανάγνωση της πραγµατικότητας του ΕΣΥ, στην
έρευνα του πεδίου δηλαδή, την τεκµηρίωση των προτάσεων από
τα εµπειρικά δεδοµένα και τη συνδροµή φυσικά των βιβλιογρα-
φικών δεδοµένων. Θέλουµε να επιτύχουµε τους στόχους µας,
ναι και µε τη συνδροµή των κοινωνικών δυνάµεων κυρίαρχα µε
την αποδοχή του ελληνικού λαού. 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να πω και κάτι τελευταίο
όσον αφορά τους υγειονοµικούς συναδέλφους και άλλους ερ-
γαζόµενους στον χώρο της υγείας. Όσον αφορά την αναστολή
είπα και κατά τη διάρκεια των επιτροπών, κύριοι συνάδελφοι,
άλλο το συµφωνούµε µαζί τους και πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι
σε αυτό και άλλο το κρίνουµε ασφαλή και ανεκτή για την κλινική
πρακτική την επιστροφή τους. Για να είναι ασφαλής και ανεκτή
η επιστροφή τους απαιτείται συνεχής επαναξιολόγηση των δε-
δοµένων της πανδηµίας όσον αφορά το διαχειριστικό τους κοµ-
µάτι σε επίπεδο κλινικής πρακτικής όµως και αναλόγως πρέπει
να πράξουµε τεκµηριωµένα κατά το δυνατόν και στο πλαίσιο της
ηθικής της ιατρικής.

Κάνω κι εγώ µε τη σειρά µου έκκληση να εµβολιαστούν όσοι
περισσότεροι γίνεται και να επανέλθουν. Είναι χρέος των υγει-
ονοµικών και πράξη κοινωνικής αλληλεγγύης. Αποµακρύνθηκε
ένα ακραίο σενάριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Σαφέστατα το επόµενο διά-
στηµα και διαρκώς πρέπει να επαναξιολογείται το ενδεχόµενο. 

Σας καλώ να ψηφίσετε το νοµοσχέδιο. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Ξεκινώντας, θα ήθελα να µιλήσω τάχιστα για τα θέµατα που

τέθηκαν και για τις τροπολογίες, αλλά κυρίως γι’ αυτά τα οποία
τέθηκαν στην πορεία. Επειδή έχουν πει πολλοί συνάδελφοι Βου-
λευτές συχνά «πώς κοιµάστε τα βράδια;» -το έχω ακούσει αυτό
το πράγµα- θα πω ότι ένας Υπουργός Υγείας δεν µπορεί ποτέ να
κοιµάται καλά τα βράδια. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Διότι
όταν διαχειρίζεσαι την υγεία των πολιτών πρέπει συνεχώς να
έχεις στο µυαλό σου ότι κάνεις το καλύτερο δυνατό.

Και θεωρώ ότι είναι, πάρα πολύ, άδικο σε µεγάλο βαθµό να
προσπαθούν κάποιοι να µεταφέρουν µια εικόνα στον Υπουργό
Υγείας -στον όποιον Υπουργό Υγείας- και για παθογένειες που
υπάρχουν διαχρονικά. Ακούσαµε εδώ πέρα να λέγεται, λόγου
χάριν, -προσέξτε, η λογιστική ήταν τελείως αντίθετη- ότι µε πεν-
τακόσιες χιλιάδες κρούσµατα είχαµε τόσους νεκρούς και τώρα
έχουµε τρία εκατοµµύρια κρούσµατα. Προφανώς, έχουµε δυό-
µισι εκατοµµύρια κρούσµατα παραπάνω από ότι ήταν τον Αύγου-
στο. 

Αντιστοίχως, ναι, κοιτάµε κάθε φορά τι γίνεται. Πώς ενι-
σχύουµε το Εθνικό µας Σύστηµα Υγείας, κοιτάµε τους επιδηµιο-
λογικούς δείκτες, κοιτάµε την υγεία του πληθυσµού, κοιτάµε την
εµβολιαστική κάλυψη. Και αυτή τη στιγµή ακόµα και η υποχώ-
ρηση των δεικτών σε αυτό το σκέλος έχει να κάνει µε το γεγονός
ότι υπάρχει η εµβολιαστική κάλυψη του πληθυσµού στον µέσο
όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που δεν υπήρχε όλο αυτό το διά-
στηµα. 

Και ακούστε τι ειπώθηκε πάλι από αυτό εδώ το Βήµα και το
οποίο ειπώθηκε ως κίνηµα «κλείσιµο του µατιού» σε αυτούς που
δεν θέλουν να εµβολιαστούν. Αναφέρθηκε στο πόσοι είναι οι δια-
σωληνωµένοι εµβολιασµένοι πλήρως και οι ανεµβολίαστοι. Διότι
το ένα τρίτο είναι πλήρως εµβολιασµένοι. Ναι, στο 85% των ενη-
λίκων πληθυσµών, που έχει εµβολιαστεί. Έχει εµβολιαστεί το
85% και αν κοιτούσαµε αναλογικά, θα έπρεπε οι διασωληνωµένοι
να ήταν αντίστοιχα και οι διασωληνωµένοι εµβολιασµένοι είναι
στο ένα τρίτο. Και το 65% προέρχεται από το 15% που δεν έχει
εµβολιαστεί. 

Επίσης, όσον αφορά τον µέσο όρο ηλικίας θανάτων, ογδόντα
επτά έτη ήταν οι χθεσινοί και προχθεσινοί θάνατοι στους εµβο-
λιασµένους, κάτω των ογδόντα στους ανεµβολίαστους. Πρέπει
να τα λέµε αυτά µε έναν ξεκάθαρο τρόπον, να µην δηµιουργούµε
µια λανθασµένη εικόνα. 

Εγώ δεν ήθελα καθόλου να απαντήσω, αλλά να µην µείνει από
αυτό εδώ το Βήµα ότι «ορίστε, διασωληνώνονται και οι εµβολια-
σµένοι». Προφανώς διασωληνώνονται. Το γεγονός, όµως, είναι
ότι διασωληνώνονται σε τόσο µικρότερο βαθµό, ενώ είναι πια,
όχι απλώς πλειοψηφία, συντριπτική πλειοψηφία. Λέω στον ενή-
λικο πληθυσµό, γιατί οι διασωληνώσεις βγαίνουν στον ενήλικο
πληθυσµό. Είναι συντριπτικό το ποσοστό, δείχνει ακριβώς τη δύ-
ναµη των εµβολίων. 

Και οι θεραπείες οι άλλες που ειπώθηκαν υπάρχουν. Από τη
στιγµή που µπήκαν αυτές οι θεραπείες και έγιναν επιστηµονικά
αποδεκτές υπάρχουν και αυτή τη στιγµή υπάρχει και µια πλατ-
φόρµα και τα αντιϊικά λειτουργούν και πηγαίνουν απευθείας
σπίτι. 

Τα προβλήµατα θα τα συζητήσουµε, θα δούµε και το γερα-
σµένο του πληθυσµού, θα δούµε -τα έχουµε συζητήσει πολλές
φορές- και τι παραπάνω θα µπορούσε να γίνει. Αλλά, αυτή είναι
η κατάσταση και σε αυτή την κατάσταση δεν µπορούν να λέγον-
ται ανακρίβειες εδώ πέρα. 

Επειδή πάλι πήγαµε στους ανεµβολίαστους υγειονοµικούς, τα
είπε πολύ σωστά ο εισηγητής µας. Τι ακούσαµε πάλι εδώ; Ακού-
σαµε για την επιστήµη. Προφανώς η επιστήµη είναι δυναµική,
αλλά υπάρχουν και κανόνες της ιατρικής επιστήµης. Δεν σηµαί-
νει ότι ο καθένας κάνει ό,τι θέλει. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 2 του Κώδικα Ιατρικής Δεοντολογίας,
του κώδικα τον οποίο έχετε οι γιατροί, του 3418/05: «Τηρεί τον
όρκο του Ιπποκράτη. Λειτουργεί σύµφωνα µε την ισχύουσα νο-
µοθεσία. Αποφεύγει πράξεις που κλονίζουν την πίστη του κοινού
στο ιατρικό επάγγελµα…» -το να λες «δεν εµβολιάζοµαι»- «…Την

11046 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 30 ΜΑΡΤΙΟΥ 2022 11047

ασκεί την ιατρική σύµφωνα µε τους γενικούς παραδεδεγµένος
κανόνες της ιατρικής επιστήµης και µε βάση τους κανόνες της
τεκµηριωµένης βασισµένης σε ενδείξεις ιατρικής επιστήµης». 

Άρα επιστηµονικά, ιατρικά είναι ο εµβολιασµός. Όποιος αυτή
τη στιγµή δεν εµβολιάζεται στην πραγµατικότητα παραβιάζει το
σύνολο των κανόνων τους οποίους πρέπει να υπηρετεί στο επάγ-
γελµά του. 

Έγινε και µια άλλη χυδαιότητα. Το να αναφέρεστε εδώ σε ονό-
µατα γενικών γραµµατέων όταν δεν µπορούν να απαντήσουν,
είναι εκ του ασφαλούς. Γύρισε εδώ πέρα και είπε ότι «ξέρω τι
έχεις κάνει και σε κοιτάω» στον Μάριο Θεµιστοκλέους. Ο Μάριος
Θεµιστοκλέους πραγµατικά έχει βάλει τη «σφραγίδα» του και στο
κοµµάτι των εµβολίων και στο κοµµάτι της δωρεάς µε το «Νιάρ-
χος». Και είναι τιµή για έναν Υπουργό να έχει συνεργάτη τον
Μάριο Θεµιστοκλέους, όπως και τους άλλους γενικούς γραµµα-
τείς που έχουµε τώρα, και τον Γιάννη Κοτσιόπουλο και την Ει-
ρήνη Αγαπιδάκη, που δίνουν µάχη πάνω στην πανδηµία. Αυτή
είναι η λύση; Αναφερόµαστε σε ονόµατα ανθρώπων που δεν µπο-
ρούν να απαντήσουν; 

Το έργο είναι συγκεκριµένο και απτό. Για το «Νιάρχος» τα εί-
παµε. Για το νοµοσχέδιο υπάρχει διαφωνία. Θα τη συζητήσουµε
εκτενώς στο νοµοσχέδιο που θα έρθει, γιατί εκεί πέρα προφανώς
θα γίνει κουβέντα για τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί σας είπα ότι θέλω να είµαι συνε-
πής. 

Για το κοµµάτι των αναστολών το είπαµε. Για το κοµµάτι που
έχει να κάνει µε την τροπολογία την οποία κατεβάσαµε, να µην
δηµιουργείται µια παρερµηνεία για τους αναισθησιολόγους.
Απλά προσθέτουµε και αυτούς που είναι σε παράταση ειδικότη-
τας. Άρα είναι µια θετική δράση. 

Για το σκέλος µε το οποίο δίνεται η δυνατότητα στον Υπουργό
να αναστείλει το πρόστιµο, σας είπα για ποια κατηγορία είναι και
προφανώς δίνεται η δυνατότητα να το επαναφέρει. 

Για το θέµα της µαστογραφίας, θεωρώ ότι µετά από την κου-
βέντα που κάναµε καταλαβαίνουµε όλοι ότι είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό. Οι παρατηρήσεις του κ. Φραγγίδη ήταν πολύ
συγκεκριµένες και γι’ αυτό διορθώθηκε, κύριε Πρόεδρε, το ένα
σκέλος που αναφέρθηκε. Αναφορικά τώρα µε το ηλικιακό κριτή-

ριο, τα ηλικιακά κριτήρια µας τα έχει εισηγηθεί η Επιτροπή Δη-
µόσιας Υγείας ακριβώς για το πρόγραµµα που είναι. Με πολύ µε-
γάλη χαρά να µπορεί να επεκταθεί. 

Δεν υπάρχει θέµα µε τα προγράµµατα που τρέχουν ή µε τις
διαδικασίες που υπάρχουν από τον ΕΟΠΥΥ. Και θεωρούµε ότι το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο στην ψυχή του και τη βάση του θα
έπρεπε να ψηφιστεί από όλες τις παρατάξεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κηρύσσε-

ται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των
τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύ-
ρωση της από 17.3.2022 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς- Έργο
VΙΙΙ, Παράρτηµα 12 της από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ
του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και
του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και την αναβάθµιση
των υποδοµών στον τοµέα της υγείας - Ρυθµίσεις για την αντι-
µετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID- 19 και την προ-
στασία της δηµόσιας υγείας και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, σαράντα εννέα άρθρα, τρεις τροπολογίες, το
ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο. 

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, τις τροπολογίες,
το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο.

Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να
την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε, έως τη λήξη της ψη-
φοφορίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ

να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις

των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της από 17.3.2022 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς -
Έργο VIII, Παράρτηµα 12 της από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς
µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινοφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρ-

χος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και την ανα-
βάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας- Ρυθµίσεις για
την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και
την προστασία της δηµόσιας υγείας και άλλες επείγουσες δια-

τάξεις

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο δεύτερο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο τρίτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο τέταρτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο πέµπτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο έκτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο έβδοµο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο όγδοο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο ένατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο δέκατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο ενδέκατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο δωδέκατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο δέκατο τρίτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο δέκατο τέταρτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο δέκατο πέµπτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο δέκατο έκτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI



Άρθρο δέκατο έβδοµο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο δέκατο όγδοο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο δέκατο ένατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο εικοστό ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο εικοστό πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο εικοστό δεύτερο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο εικοστό τρίτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο εικοστό τέταρτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο εικοστό πέµπτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο εικοστό έκτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο εικοστό έβδοµο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο εικοστό όγδοο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο εικοστό ένατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο τριακοστό ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο τριακοστό πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο τριακοστό δεύτερο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο τριακοστό τρίτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο τριακοστό τέταρτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο τριακοστό πέµπτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο τριακοστό έκτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Άρθρο τριακοστό έβδοµο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο τριακοστό όγδοο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο τριακοστό ένατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο τεσσαρακοστό ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο τεσσαρακοστό πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο τεσσαρακοστό δεύτερο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗ-

ΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο τεσσαρακοστό τρίτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο τεσσαρακοστό τέταρτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο τεσσαρακοστό πέµπτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο τεσσαρακοστό έκτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο τεσσαρακοστό  έβδοµο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗ-

ΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο τεσσαρακοστό όγδοο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο τεσσαρακοστό ένατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. τροπ. 1257/184 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. τροπ. 1258/185 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. τροπ. 1259/186  όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του συνόλου      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας : «Κύρωση της από
17.3.2022 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς- Έργο VΙΙΙ, Παράρτηµα
12 της από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος
«Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος"» και του Ελληνικού
Δηµοσίου για την ενίσχυση και την αναβάθµιση των υποδοµών
στον τοµέα της υγείας - Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της παν-
δηµίας του κορωνοϊού COVID 19 και την προστασία της δηµό-
σιας υγείας και άλλες επείγουσες διατάξεις», έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της από 17.3.2022 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς -
Έργο VIII, Παράρτηµα 12 της από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς
µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρ-
χος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και αναβάθ-
µιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας - Ρυθµίσεις για την
αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και την
προστασία της δηµόσιας υγείας και άλλες επείγουσες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΜΕΡΟΣ Α’
ΚΥΡΩΣΗ ΤΗΣ ΑΠΟ 17.3.2022 ΕΠΙΜΕΡΟΥΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΔΩΡΕΑΣ

- ΕΡΓΟ VIII, ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 12 ΤΗΣ ΑΠΟ 6.9.2018 ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΔΩ-
ΡΕΑΣ ΜΕΤΑΞΥ ΤΟΥ ΙΔΡΥΜΑΤΟΣ «ΚΟΙΝΩΦΕΛΕΣ ΙΔΡΥΜΑ ΣΤΑΥ-
ΡΟΣ Σ. ΝΙΑΡΧΟΣ» ΚΑΙ ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ
ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΚΑΙ ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗ ΤΩΝ ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΣΤΟΝ ΤΟΜΕΑ
ΤΗΣ ΥΓΕΙΑΣ

Άρθρο πρώτο Kύρωση Σύµβασης
Άρθρο 1 Σκοπός και αντικείµενο
Άρθρο 2 Όροι υλοποίησης της δωρεάς του Έργου VIΙΙ - Τεχνικά

δεδοµένα
Άρθρο 3 Προϋπολογισµός Έργου VIΙΙ
Άρθρο 4 Χρονοδιάγραµµα υλοποίησης Έργου VIΙΙ
Άρθρο 5 Πιστοποίηση ολοκλήρωσης και δωρεά του Έργου VIΙΙ
Άρθρο 6 Μετεγκατάσταση
Άρθρο 7 Ονοµασία
Άρθρο 8 Διαχείριση και λειτουργία του Έργου VIΙΙ
Άρθρο 9 Συντήρηση και φύλαξη του Έργου VIΙΙ
Άρθρο 10 Διατήρηση αρχιτεκτονικής φυσιογνωµίας

του Γ.Ν.Σ.ΙΣΝ.
Άρθρο 11 Ασφάλιση του Γ.Ν.Σ.ΙΣΝ.
Άρθρο 12 Δικαιώµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας
Άρθρο 13 Λοιποί όροι
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 3  ΔΙΑΓΡΑΜΜΑ ΓΕΝΙΚΗΣ ΟΡΓΑΝΩΣΗΣ
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 4 ΤΟΠΟΓΡΑΦΙΚΟ ΟΙΚΟΠΕΔΟΥ.
ΜΕΡΟΣ B’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΗΣ ΠΑΝΔΗΜΙΑΣ ΤΟΥ

ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19 ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΗΣ ΔΗΜΟΣΙΑΣ
ΥΓΕΙΑΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΕΘΝΙΚΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΕΜΒΟΛΙΑΣΜΩΝ

ΚΑΤΑ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19
Άρθρο δεύτερο Παράταση ισχύος επειγουσών ρυθµίσεων για

το Εθνικό Πρόγραµµα Εµβολιασµών
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ

ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19
Άρθρο τρίτο Παράταση ισχύος συµβάσεων άρθρου 50 ν.

4825/2021
Άρθρο τέταρτο Παράταση ισχύος των συµβάσεων εργασίας

ορισµένου χρόνου ιατρών για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών
λόγω του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο πέµπτο  Παράταση προθεσµίας πρόσληψης επικουρικού
ιατρικού, νοσηλευτικού και λοιπού βοηθητικού προσωπικού

Άρθρο έκτο Παράταση µετακινήσεων προσωπικού
Άρθρο έβδοµο  Παράταση ισχύος της δυνατότητας σύναψης

συµβάσεων για την υλοποίηση της πράξης «Δηµιουργία δικτύου
νοσηλευτών για κατ’ οίκον υπηρεσίες νοσηλευτικής φροντίδας και
λήψη δειγµάτων βιολογικού υλικού από πρόσωπα πιθανά κρού-

σµατα κορωνοϊού COVID-19»
Άρθρο όγδοο Παράταση ισχύος των συµβάσεων και καθορι-

σµός µηνιαίας αποζηµίωσης οικογενειακών ιατρών

Άρθρο ένατο  Παράταση ισχύος της κατ’ οίκον ή εξ αποστά-
σεως παροχής ιατρικών υπηρεσιών των συµβεβληµένων ιατρών
του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας και ιατρών
της Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας προς ασθενείς µε κορωνοϊό
COVID-19

Άρθρο δέκατο Παράταση συµβάσεων προσωπικού ιδιωτικού δι-
καίου ορισµένου χρόνου στην Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου
Υγείας λόγω κορωνοϊού

Άρθρο ενδέκατο Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την εργα-
σία καθ’ υπέρβαση του ωραρίου των εργαζοµένων στις Διοικήσεις
των Υγειονοµικών Περιφερειών και στην Κεντρική Υπηρεσία του
Υπουργείου Υγείας

Άρθρο δωδέκατο Παράταση ισχύος της ρύθµισης για τη δυνα-
τότητα υπηρεσίας δωδεκάµηνης διάρκειας σε νοσοκοµεία του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας - Τροποποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου
32 ν. 4865/2021

Άρθρο δέκατο τρίτο Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την
αποζηµίωση ιατρών διαφόρων ειδικοτήτων για µετακίνηση σε νο-
σοκοµεία της ίδιας ή άλλης Υγειονοµικής Περιφέρειας

Άρθρο δέκατο τέταρτο Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την
κάλυψη κενών ενεργού (εικοσιτετράωρης) εφηµερίας σε νοσοκο-
µεία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας 

Άρθρο δέκατο πέµπτο Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την
αποζηµίωση πρόσθετων ενεργών εφηµεριών

Άρθρο δέκατο έκτο Εξουσιοδοτική διάταξη για την εφαρµογή
των άρθρων 88, 89 και 90 ν. 4850/2021 - Τροποποίηση άρθρου 91
ν. 4850/2021

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΘΝΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΔΗΜΟΣΙΑΣ

ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19
Άρθρο δέκατο έβδοµο Παράταση ισχύος συµβάσεων έργου και

παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών επαγγελµατιών υγείας διαφό-
ρων ειδικοτήτων και διοικητικού προσωπικού για την αντιµετώπιση
εκτάκτων αναγκών λόγω του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο δέκατο όγδοο Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την
πρόσληψη προσωπικού του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας
Υγείας

Άρθρο δέκατο ένατο Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την
υπερωριακή απασχόληση προσωπικού του Εθνικού Οργανισµού
Δηµόσιας Υγείας

Άρθρο εικοστό Παράταση ισχύος της διάθεσης ιατρικού προ-
σωπικού του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας σε Μονάδες
Ειδικών Λοιµώξεων

Άρθρο εικοστό πρώτο Παράταση ανάθεσης υπηρεσιών από τον
Εθνικό Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας για την εξέταση δειγµάτων
σε ιδιωτικούς παρόχους

Άρθρο εικοστό δεύτερο Συµβάσεις ιατρών του Εθνικού Οργα-
νισµού Δηµόσιας Υγείας για κάλυψη των αναγκών των δοµών της
παρ. 4 του άρθρου 8 του ν. 4375/2016

Άρθρο εικοστό τρίτο Παράταση ισχύος συµβάσεων εργασίας
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου του Εθνικού Οργανισµού Δη-
µόσιας Υγείας για υπηρεσίες φύλαξης και καθαριότητας και κά-
λυψη αναγκών εστίασης και σίτισης

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ ΚΑΙ

ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ
COVID-19

Άρθρο εικοστό τέταρτο Υλοποίηση δράσης δηµόσιας υγείας
«Προληπτικές διαγνωστικές εξετάσεις µαστογραφίας κατά του
καρκίνου»

Άρθρο εικοστό πέµπτο Σύσταση και λειτουργία Εθνικού Μη-
τρώου Εµβολιασµών Παιδιών και Εφήβων - Προσθήκη άρθρου
83Α στον ν. 4600/2019

Άρθρο εικοστό έκτο Δηµιουργία Ηλεκτρονικού Βιβλιαρίου
Υγείας Παιδιού

Άρθρο εικοστό έβδοµο Ηλεκτρονικές ιατρικές βεβαιώσεις - Ηλε-
κτρονική έκδοση Ατοµικού Δελτίου Υγείας Μαθητή - Τροποποίηση
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παρ. 1, 5 και 6 άρθρου 35 ν. 4816/2021
Άρθρο εικοστό όγδοο Οικονοµικό κίνητρο σε ιατρούς ειδικότη-

τας αναισθησιολογίας νοσοκοµείων αρµοδιότητας των Υπουρ-
γείων Υγείας και Παιδείας και Θρησκευµάτων - Τροποποίηση παρ.
2 άρθρου 32 του ν. 4816/2021

Άρθρο εικοστό ένατο Υποχρεωτικότητα εµβολιασµού - Τροπο-
ποίηση περ. δ) παρ. 7 άρθρου 24 ν. 4865/2021

Άρθρο τριακοστό Ρύθµιση θεµάτων προϋπολογισµού Ο.Τ.Α.
Άρθρο τριακοστό πρώτο Ρυθµίσεις ζητηµάτων δαπανών των νο-

σοκοµείων του Ε.Σ.Υ., των Υ.Πε. και των Κέντρων Υγείας
Άρθρο τριακοστό δεύτερο Τακτοποίηση εκκρεµών πληρωµών

προς Ίδρυµα Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών
Άρθρο τριακοστό τρίτο Παράταση ισχύος άλλων έκτακτων ρυθ-

µίσεων λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19
Άρθρο τριακοστό τέταρτο Παράταση ισχύος των όρων χρήσης

δοκιµασιών ταχέων µοριακών ελέγχων (rapid test) και της υποχρέ-
ωσης ηλεκτρονικής καταγραφής στο Εθνικό Μητρώο Ασθενών
COVID-19

Άρθρο τριακοστό πέµπτο Παράταση της διενέργειας δοκιµα-
σιών ταχέων µοριακών ελέγχων (rapid test) από τους Ο.Τ.Α. α’ βαθ-
µού

Άρθρο τριακοστό έκτο Παράταση των ρυθµίσεων περί διάθεσης
αυτοδιαγνωστικών δοκιµασιών ελέγχου της νόσησης από κορω-
νοϊό COVID-19 µε κρατική µέριµνα

Άρθρο τριακοστό έβδοµο Παράταση της ισχύος διαδικασίας χο-
ρήγησης φαρµάκων εκτός εγκεκριµένων ενδείξεων σε νοσούντες
από τον κορωνοϊό COVID-19 από θεράποντες ιατρούς

Άρθρο τριακοστό όγδοο Παράταση της ισχύος διαδικασίας
αποστολής φαρµάκων σε ευπαθείς οµάδες και σε ασθενείς που
βρίσκονται σε περιορισµό

Άρθρο τριακοστό ένατο Παράταση της εισαγωγής µετουσιωµέ-
νης αιθυλικής αλκοόλης και της δωρεάν διάθεσής της για ιατρι-
κούς σκοπούς ή για την παρασκευή αντισηπτικών

Άρθρο τεσσαρακοστό Παράταση της δυνατότητας µετατροπής
χρήσης κλινών για την καταπολέµηση της διασποράς του κορω-
νοϊού COVID-19

Άρθρο τεσσαρακοστό πρώτο Παράταση των δυνατοτήτων
αναγκαστικής ή µη διάθεσης για την κάλυψη αναγκών δηµόσιας
υγείας

Άρθρο τεσσαρακοστό δεύτερο Παράταση αποζηµίωσης ιδιωτι-
κών κλινικών και θεραπευτηρίων που δεσµεύθηκαν αναγκαστικά
για την κάλυψη εκτάκτων αναγκών δηµόσιας υγείας από την
έξαρση του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο τεσσαρακοστό τρίτο Παράταση της δυνατότητας επίτα-
ξης ειδικού νοσοκοµειακού εξοπλισµού, µέσων ατοµικής προστα-
σίας και φαρµάκων για την καταπολέµηση της διασποράς του
κορωνοϊού COVID-19 και της αποζηµίωσης της χρήσης του προς
επίταξη εξοπλισµού

Άρθρο τεσσαρακοστό τέταρτο Παράταση της χρήσης αερο-
σκαφών για τη διενέργεια αεροδιακοµιδών ασθενών

Άρθρο τεσσαρακοστό πέµπτο Παράταση της χρήσης πλωτών
µέσων για τη διακοµιδή διά θαλάσσης ασθενών

Άρθρο τεσσαρακοστό έκτο Παράταση της δυνατότητας διάθε-
σης ειδικού εξοπλισµού Μ.Ε.Θ. και Μ.Α.Φ. και έκτακτης ανάπτυξης
κλινών Μ.Ε.Θ. και Μ.Α.Φ. 

Άρθρο τεσσαρακοστό έβδοµο  Παράταση ισχύος της ρύθµισης
για τη διάθεση εγκαταστάσεων, θαλάµων, κλινών νοσηλείας, κλι-
νών αυξηµένης φροντίδας και εντατικής θεραπείας των στρατιω-
τικών νοσοκοµείων και του Νοσηλευτικού Ιδρύµατος Μετοχικού
Ταµείου Στρατού στο Δηµόσιο

Άρθρο τεσσαρακοστό όγδοο Παράταση των ρυθµίσεων ζητη-
µάτων δηµοσίων συµβάσεων για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού
COVID-19

Άρθρο τεσσαρακοστό ένατο Παράταση της διαδικασίας απο-
δοχής δωρεών

Άρθρο πεντηκοστό Παράταση δυνατότητας δωρεών Ο.Τ.Α.,
Κ.Ε.Δ.Ε., ΕΝ.Π.Ε., Π.Ε.Δ. σε νοσοκοµεία, λοιπές δηµόσιες υγει-
ονοµικές µονάδες, Ν.Π.Δ.Δ., ιδρύµατα και αστικές µη κερδοσκο-
πικές εταιρείες κοινωφελούς σκοπού 

Άρθρο πεντηκοστό πρώτο Παράταση της κατ’ εξαίρεση δυνα-
τότητας κατάρτισης και τροποποίησης οργανισµών νοσοκοµείων 

Άρθρο πεντηκοστό δεύτερο Απλοποίηση διαδικασιών παροχής
υπηρεσιών υγείας

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΚΤΑΚΤΕΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣ ΕΝΙΣΧΥΣΕΙΣ ΚΑΙ  ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥ-

ΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο πεντηκοστό τρίτο Έκτακτη οικονοµική ενίσχυση των ευά-

λωτων συνταξιούχων - Πάσχα 2022
Άρθρο πεντηκοστό τέταρτο Έκτακτη προσαύξηση προνοιακών

παροχών σε χρήµα σε άτοµα µε αναπηρία, σε ανασφάλιστους
υπερήλικες και σε δικαιούχους του Ελάχιστου Εγγυηµένου Εισο-
δήµατος και του επιδόµατος παιδιού

Άρθρο πεντηκοστό πέµπτο Επίδοµα εορτών Πάσχα 2022 εργα-
ζοµένων σε αναστολή σύµβασης εργασίας

Άρθρο πεντηκοστό έκτο Μίσθωση τουριστικών καταλυµάτων
έτους 2022 για την κάλυψη αναγκών δηµόσιας υγείας - Τροποποί-
ηση παρ. 1 άρθρου 121 ν. 4790/2021

Άρθρο πεντηκοστό έβδοµο Κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί κα-
ταγγελίας συµβάσεων µεταξύ τουριστικών επιχειρήσεων και των
πελατών τους για την παροχή τουριστικών υπηρεσιών - Τροποποί-
ηση παρ. 3 άρθρου εβδοµηκοστού της από 13.4.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου

Άρθρο πεντηκοστό όγδοο Κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί καταγ-
γελίας συµβάσεων µεταξύ τουριστικών επιχειρήσεων - Τροποποί-
ηση παρ. 2 άρθρου εβδοµηκοστού πρώτου της από 13.4.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου

Άρθρο πεντηκοστό ένατο Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση εκτά-
κτων αναγκών του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης λόγω
του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο εξηκοστό Χορήγηση ψηφιακών πιστοποιητικών ή βεβαι-
ώσεων διαγνωστικού ελέγχου ή νόσησης από τον κορωνοϊό
COVID-19 από φαρµακοποιούς και ιδιωτικά διαγνωστικά κέντρα

Άρθρο εξηκοστό πρώτο Χορήγηση ψηφιακών πιστοποιητικών ή
βεβαιώσεων εµβολιασµού από ιδιώτες ιατρούς που διενεργούν
κατ’ οίκον εµβολιασµούς

Άρθρο εξηκοστό δεύτερο Ρύθµιση θεµάτων του Κρατικού Πι-
στοποιητικού Γλωσσοµάθειας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 3 ν.
2740/1999

Άρθρο εξηκοστό τρίτο Μεταβατικές διατάξεις για το Κρατικό
Πιστοποιητικό Πληροφορικής - Τροποποίηση άρθρου 61 ν.
4653/2020

Άρθρο εξηκοστό τέταρτο Μεταβατικές διατάξεις σχετικά µε τη
συµµετοχή υποψηφίων µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες στις πανελλαδικές εξετάσεις - Τροποποίηση άρθρου 234
ν. 4823/2021

Άρθρο εξηκοστό πέµπτο Αποζηµίωση των εκπαιδευτικών που
συµµετέχουν στη διεξαγωγή των εξετάσεων εισαγωγής στα Πρό-
τυπα Σχολεία και των κληρώσεων εισαγωγής στα Πειραµατικά
Σχολεία - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 21 ν. 4354/2015

Άρθρο εξηκοστό έκτο Ρυθµίσεις για τα όργανα διοίκησης των
Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο εξηκοστό έβδοµο Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΚΥΡΩΣΗ ΤΗΣ ΑΠΟ 17.3.2022 ΕΠΙΜΕΡΟΥΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ 

ΔΩΡΕΑΣ - ΕΡΓΟ VIII, ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 12 ΤΗΣ ΑΠΟ 6.9.2018
ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΔΩΡΕΑΣ ΜΕΤΑΞΥ ΤΟΥ ΙΔΡΥΜΑΤΟΣ 

«ΚΟΙΝΩΦΕΛΕΣ ΙΔΡΥΜΑ ΣΤΑΥΡΟΣ Σ. ΝΙΑΡΧΟΣ» 
ΚΑΙ ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ 

ΚΑΙ ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗ  ΤΩΝ ΥΠΟΔΟΜΩΝ 
ΣΤΟΝ ΤΟΜΕΑ ΤΗΣ ΥΓΕΙΑΣ 

Άρθρο πρώτο
Κύρωση σύµβασης

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η από 17.3.2022 Επιµέρους
Σύµβαση Δωρεάς - Έργο VIII (Παράρτηµα 12) της από 6.9.2018
Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα
Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου, για την ενί-
σχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της Υγείας, η
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οποία κυρώθηκε µε τον ν. 4564/2018 (Α’ 170), καθώς και τα συ-
νηµµένα σε αυτήν Παραρτήµατα 3 και 4, που υπεγράφησαν µε-
ταξύ των ανωτέρω µερών για την υλοποίηση της δωρεάς του

Ιδρύµατος που αφορά στον σχεδιασµό, την κατασκευή και τον
εξοπλισµό του Γενικού Νοσοκοµείου Σπάρτης Ίδρυµα Σταύρος
Νιάρχος (Γ.Ν.Σ.ΙΣΝ), το κείµενο των οποίων έχει ως ακολούθως:



11054 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11056 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11062 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11064 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11066 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 30 ΜΑΡΤΙΟΥ 2022 11067



11068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11070 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11072 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11074 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΜΕΡΟΣ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΗΣ ΠΑΝΔΗΜΙΑΣ 

ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19 ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ 
ΤΗΣ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΕΘΝΙΚΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ 

ΕΜΒΟΛΙΑΣΜΩΝ ΚΑΤΑ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19

Άρθρο δεύτερο
Παράταση ισχύος επειγουσών ρυθµίσεων 
για το Εθνικό Πρόγραµµα Εµβολιασµών

1. Η ισχύς του άρθρου 205 του ν. 4820/2021 (Α’ 130), περί της
υποχρέωσης επίδειξης πιστοποιητικού ή βεβαίωσης εµβολια-
σµού ή νόσησης από τους εργαζόµενους στον δηµόσιο και ιδιω-
τικό τοµέα, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022. 

2. Η ισχύς της παρ. 8 του άρθρου 206 του   ν. 4820/2021, περί
επαναξιολόγησης της υποχρεωτικότητας εµβολιασµού, παρατεί-
νεται έως την 31η.12.2022.

3. Η ισχύς του άρθρου τριακοστού δεύτερου του   ν.
4771/2021 (Α’ 16), περί λειτουργίας εµβολιαστικών κέντρων, πα-
ρατείνεται έως την 30ή.6.2022. 

4. Η ισχύς του άρθρου 58 του ν. 4764/2020 (Α’ 256), περί διε-
νέργειας εµβολιασµών κατά του κορωνοϊού COVID-19 από τον
Εθνικό Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

5. H ισχύς του άρθρου 74 του ν. 4761/2020 (Α’ 248), περί της
Εθνικής Εκστρατείας Εµβολιασµού κατά του κορωνοϊού COVID-
19, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

6. Η ισχύς του άρθρου 268 του ν. 4798/2021 (Α’ 68), περί των
φορέων υλοποίησης του Εθνικού Προγράµµατος Εµβολιασµών
κατά του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

7. Η ισχύς του άρθρου 52Α του ν. 4764/2020, περί ένταξης
ιδιωτών ιατρών κάθε ειδικότητας στο Εθνικό Πρόγραµµα Εµβο-
λιασµών κατά του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19

Άρθρο τρίτο
Παράταση ισχύος συµβάσεων άρθρου 50 ν. 4825/2021

Η ισχύς των συµβάσεων ορισµένου χρόνου που έχουν συνα-
φθεί κατ’ εφαρµογή του άρθρου 50 του  ν. 4825/2021 (Α’ 157)
παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η.12.2022. Κατά τα
λοιπά εφαρµόζεται το άρθρο 50 του ν. 4825/2021. Η παράταση
των συµβάσεων του πρώτου εδαφίου δεν µεταβάλλει τον χαρα-
κτήρα της σχέσης εργασίας βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι
απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές και δεν προσµετράται στο
ανώτατο χρονικό διάστηµα των είκοσι τεσσάρων (24) µηνών κατά
την έννοια των άρθρων 5, 6 και 7 του π.δ. 164/2004 (Α’ 134).

Άρθρο τέταρτο
Παράταση ισχύος των συµβάσεων εργασίας ορισµένου 

χρόνου ιατρών για την αντιµετώπιση εκτάκτων 
αναγκών λόγω του κορωνοϊού COVID-19

1. Η διάρκεια των συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου των
ιατρών που έχουν τοποθετηθεί, κατ’ εφαρµογή του άρθρου τεσ-
σαρακοστού έκτου της από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.

4683/2020 (Α’ 83), και της παρ. 1 του άρθρου τριακοστού δεύτε-
ρου της από 30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’
75), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86),
παρατείνεται έως την 30ή.6.2022. Η περαιτέρω παράταση κατ’
εφαρµογή του πρώτου εδαφίου αποµειώνει τον χρόνο ειδικότη-
τας, εφόσον οι ιατροί έχουν τοποθετηθεί σε κενή θέση ειδικευο-
µένου της ειδικότητας, στην οποία έχουν κάνει αίτηση να
ειδικευτούν, και υλοποιείται το προβλεπόµενο για αυτήν την ει-
δικότητα εκπαιδευτικό πρόγραµµα, σύµφωνα µε βεβαίωση του
Διευθυντή της οικείας κλινικής.

2. Η παράταση των συµβάσεων της παρ. 1 δεν µεταβάλλει τον
χαρακτήρα της σχέσης εργασίας βάσει της οποίας προσλήφθη-
καν οι απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές και δεν προσµετράται
στο ανώτατο χρονικό διάστηµα των είκοσι τεσσάρων (24) µηνών
κατά την έννοια των άρθρων 5, 6 και 7 του π.δ. 164/2004 (Α’ 134). 

3. Η δυνατότητα άµεσης πρόσληψης των ιατρών όλων των ει-
δικοτήτων, οι οποίοι βρίσκονται υπό διορισµό, αλλά δεν έχει εκ-
δοθεί ακόµη η απόφαση τοποθέτησής τους από το Υπουργείο
Υγείας κατ’ εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου τριακοστού δεύ-
τερου της από 30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου, η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020, παρατείνεται
έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο πέµπτο
Παράταση προθεσµίας πρόσληψης επικουρικού

ιατρικού, νοσηλευτικού και λοιπού 
βοηθητικού προσωπικού

Η ισχύς του άρθρου εικοστού όγδοου του ν. 4737/2020 (Α’
204) και του άρθρου 9 του ν. 4790/2021 (Α’ 48), περί διενέργειας
προσλήψεων επικουρικού ιατρικού, νοσηλευτικού και λοιπού
βοηθητικού προσωπικού, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο έκτο
Παράταση µετακινήσεων προσωπικού 

1. Η ισχύς του άρθρου πέµπτου του ν. 4693/2020       (Α’ 116),
περί µετακινήσεων του πάσης φύσεως προσωπικού των Φορέων
Παροχής Υπηρεσιών Υγείας, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022. 

2. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου εικοστού όγδοου του ν.
4737/2020 (Α’ 204), περί µετακινήσεων ιατρικού, νοσηλευτικού
και πάσης φύσεως προσωπικού από Τοπικές Μονάδες Υγείας,
παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

3. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου τεσσαρακοστού όγδοου της
από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του         ν. 4683/2020 (Α’ 83),
περί µετακινήσεων επικουρικού ιατρικού, νοσηλευτικού και βοη-
θητικού προσωπικού των νοσηλευτικών ιδρυµάτων και κέντρων
υγείας, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

4. Η ισχύς της παρ. 4 του άρθρου 49 του ν. 4825/2021 (Α’ 157),
περί της δυνατότητας µετακίνησης προσωπικού του Εθνικού
Κέντρου Άµεσης Βοήθειας µε απόφαση του Προέδρου του και
της πειθαρχικής αξιολόγησης και τιµώρησης της µη συµµόρφω-
σης µε το περιεχόµενο της απόφασης µετακίνησης, παρατείνεται
έως την 30ή.6.2022.

5. Η ισχύς της παρ. 5 του άρθρου 49 του ν. 4825/2021, περί
της δυνατότητας µετακίνησης ιατρικού, νοσηλευτικού και πάσης
φύσεως προσωπικού Τοπικών Οµάδων Υγείας µε απόφαση του
Διοικητή της οικείας Υγειονοµικής Περιφέρειας, παρατείνεται
έως την 30ή.6.2022.

6. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου δεύτερου της από 25.2.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 42), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), περί µετακίνησης ιατρι-
κού, νοσηλευτικού και λοιπού βοηθητικού προσωπικού, παρατεί-
νεται έως και την 30ή.6.2022.



Άρθρο έβδοµο
Παράταση ισχύος της δυνατότητας σύναψης 
συµβάσεων για την υλοποίηση της πράξης 

«Δηµιουργία δικτύου νοσηλευτών για κατ’ οίκον 
υπηρεσίες νοσηλευτικής φροντίδας και λήψη 

δειγµάτων βιολογικού υλικού από πρόσωπα πιθανά 
κρούσµατα κορωνοϊού COVID-19»

Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου τεσσαρακοστού τέταρτου της
από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του  ν. 4683/2020 (Α’ 83), περί
της σύναψης συµβάσεων για την υλοποίηση της πράξης «Δηµι-
ουργία δικτύου νοσηλευτών για κατ’ οίκον υπηρεσίες νοσηλευ-
τικής φροντίδας και λήψη δειγµάτων βιολογικού υλικού από
πρόσωπα πιθανά κρούσµατα κορωνοϊού COVID-19», παρατείνε-
ται έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο όγδοο
Παράταση ισχύος των συµβάσεων και καθορισµός 

µηνιαίας αποζηµίωσης οικογενειακών ιατρών

1. Η ισχύς των υφιστάµενων συµβάσεων των οικογενειακών ια-
τρών των άρθρων 6 και 11 του ν. 4486/2017 (Α’ 115) και των
ασκούντων καθήκοντα οικογενειακού ιατρού ιδιωτών ιατρών πα-
ρατείνεται έως τις 30.6.2022, ανεξαρτήτως του χρόνου λήξης
τους, µε τους ίδιους όρους.

2. Η µηνιαία αποζηµίωση των ιατρών της παρ. 1 ορίζεται για
το χρονικό διάστηµα από 1.4.2022 έως 30.6.2022 σε ποσό δύο
χιλιάδων (2.000) ευρώ κατ’ ανώτατο όριο.

Άρθρο ένατο
Παράταση ισχύος της κατ’ οίκον ή εξ αποστάσεως 
παροχής ιατρικών υπηρεσιών των συµβεβληµένων

ιατρών του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών
Υγείας και ιατρών της Πρωτοβάθµιας Φροντίδας 

Υγείας προς ασθενείς µε κορωνοϊό COVID-19

Η ισχύς της παρ. 1 των άρθρων δέκατου έκτου και δέκατου
έβδοµου της από 13.4.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
(Α’ 84), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’
104), περί της δυνατότητας κατ’ οίκον ή εξ αποστάσεως παροχής
ιατρικών υπηρεσιών των ιατρών του Εθνικού Οργανισµού Παρο-
χής Υπηρεσιών Υγείας και των ιατρών της Πρωτοβάθµιας Φρον-
τίδας Υγείας σε ασφαλισµένους και ανασφάλιστους ασθενείς,
παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο δέκατο
Παράταση συµβάσεων προσωπικού ιδιωτικού δικαίου 

ορισµένου χρόνου στην Κεντρική Υπηρεσία 
του Υπουργείου Υγείας και εποπτευόµενων

φορέων λόγω κορωνοϊού

1. Η ισχύς του άρθρου τέταρτου του ν. 4737/2020       (Α’ 204),
περί της δυνατότητας παράτασης, µε απόφαση του αρµοδίου
οργάνου του Υπουργείου Υγείας, των συµβάσεων εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου ορισµένου χρόνου που έχουν συναφθεί βάσει της
παρ. 3 του άρθρου 17 της από 11.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου (Α’ 55), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν.
4682/2020 (Α’ 76), µε τις οποίες προσλήφθηκε προσωπικό δια-
φόρων ειδικοτήτων στην Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου
Υγείας, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022. Η παράταση των συµ-
βάσεων δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας
βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις θέσεις
αυτές και δεν προσµετράται στο ανώτατο χρονικό διάστηµα των
είκοσι τεσσάρων (24) µηνών κατά την έννοια των άρθρων 5, 6 και
7 του π.δ. 164/2004 (Α’ 134).

2. Η ισχύς του άρθρου 28 του ν. 4865/2021 (Α’ 238), περί της
δυνατότητας παράτασης των συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου ορι-
σµένου χρόνου του προσωπικού φύλαξης, σίτισης και καθαριό-
τητας, της Κεντρικής Υπηρεσίας και των εποπτευόµενων φορέων
του Υπουργείου Υγείας, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο ενδέκατο
Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την εργασία 
καθ’ υπέρβαση του ωραρίου των εργαζοµένων 
στις Διοικήσεις των Υγειονοµικών Περιφερειών 

και στην Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας

Η ισχύς του άρθρου 169 του ν. 4876/2021 (Α’ 251), περί της
εργασίας καθ’ υπέρβαση του ωραρίου των εργαζοµένων στις Δι-
οικήσεις των Υγειονοµικών Περιφερειών (Δ.Υ.ΠΕ.) και στην Κεν-
τρική Υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

Άρθρο δωδέκατο
Παράταση ισχύος της ρύθµισης για τη δυνατότητα
υπηρεσίας δωδεκάµηνης διάρκειας σε νοσοκοµεία

του Εθνικού Συστήµατος Υγείας - Τροποποίηση παρ. 1 και 2
άρθρου 32 ν. 4865/2021

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 32 του ν. 4865/2021           (Α’ 238),
περί της δυνατότητας υπηρεσίας δωδεκάµηνης διάρκειας σε νο-
σοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, επέρχονται οι εξής
τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο τροποποιείται η καταληκτική
ηµεροµηνία µέχρι την οποία µπορούν να υποβάλουν αίτηση, για
να παρατείνουν την παραµονή τους, ώστε να απαλλαγούν από την
υποχρέωση υπηρεσίας υπαίθρου οι ιατροί που ολοκληρώνουν τον
χρόνο άσκησης στην ειδικότητα της πνευµονολογίας - φυµατιο-
λογίας και της εσωτερικής παθολογίας σε νοσοκοµεία του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας (Ε.Σ.Υ.), β) στο δεύτερο εδάφιο, βα)
τροποποιείται η καταληκτική ηµεροµηνία, µέχρι την οποία οι ια-
τροί, οι οποίοι παρατείνουν την παραµονή τους, θα έχουν αποκτή-
σει ή θα αποκτήσουν τον τίτλο ειδικότητας στην εσωτερική
παθολογία ή στην πνευµονολογία - φυµατιολογία, προκειµένου να
τους χορηγηθεί η απαλλαγή από την υποχρέωση της υπηρεσίας
υπαίθρου, και ββ) τροποποιείται το χρονικό σηµείο από το οποίο
εκκινεί η διάρκεια της δωδεκάµηνης υπηρεσίας, και η παρ. 1 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«1. Οι ιατροί, οι οποίοι ολοκληρώνουν τον χρόνο άσκησης στην
ειδικότητα της πνευµονολογίας - φυµατιολογίας και της εσωτερι-
κής παθολογίας σε νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
(Ε.Σ.Υ.) και παρατείνουν την παραµονή τους ως παρατασιακοί ει-
δικευόµενοι, µε αίτηση, την οποία υποβάλλουν έως την
31η.12.2022 και η οποία εγκρίνεται από τον Διοικητή ή τον Πρό-
εδρο του φορέα, στον οποίο υπηρετούν, απαλλάσσονται από την
υποχρέωση υπηρεσίας υπαίθρου, εφόσον εκπληρώσουν υπηρε-
σία διάρκειας δώδεκα (12) µηνών µετά από την έγκριση της αίτη-
σής τους. Η απαλλαγή από την υποχρέωση υπηρεσίας υπαίθρου
χορηγείται και στους ιατρούς που, κατά τη διάρκεια της παράτα-
σης της σύµβασής τους, έχουν αποκτήσει ή θα αποκτήσουν έως
την 31η.12.2022 τον τίτλο ειδικότητας στην εσωτερική παθολογία
ή στην πνευµονολογία - φυµατιολογία, χωρίς να έχουν εκπληρώσει
την υποχρέωση υπηρεσίας υπαίθρου, και, µετά από αίτησή τους,
η οποία υποβάλλεται έως την ανωτέρω καταληκτική ηµεροµηνία
και η οποία εγκρίνεται από τον Διοικητή ή τον Πρόεδρο του
φορέα, στον οποίο υπηρετούν, παραµείνουν στη θέση που κατεί-
χαν ως παρατασιακοί ειδικευόµενοι, έως τη συµπλήρωση δωδε-
κάµηνου από την έγκριση της αίτησής τους, ακόµη και καθ’
υπέρβαση του ανώτατου προβλεπόµενου χρόνου των τεσσάρων
(4) συνεχών εξαµήνων. Σε περίπτωση κάλυψης της κενής οργανι-
κής θέσης της ειδικότητας από τον επόµενο ιατρό, οι ιατροί των
προηγούµενων εδαφίων τοποθετούνται, έως τη συµπλήρωση του
δωδεκάµηνου, σε κενή οργανική θέση ειδικευόµενου οποιασδή-
ποτε ειδικότητας στο ίδιο νοσοκοµείο ή, αν δεν υπάρχει, σε κενή
οργανική θέση ειδικευόµενου της ίδιας ή άλλης ειδικότητας σε
άλλο νοσοκοµείο της ίδιας Υγειονοµικής Περιφέρειας (Υ.Πε.),
µετά από αίτησή τους προς τη Διοίκηση της οικείας Υ.Πε., ανά-
λογα µε τις υφιστάµενες ή προκύπτουσες ανάγκες δηµόσιας
υγείας, λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19.»

2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 32 του         ν.
4865/2021 τροποποιείται ως προς την καταληκτική ηµεροµηνία,
µέχρι την οποία δύναται να υποβάλλεται η αίτηση από τους ια-
τρούς, οι οποίοι έχουν αποκτήσει τον τίτλο ειδικότητας στην εσω-
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τερική παθολογία ή στην πνευµονολογία - φυµατιολογία, χωρίς να
έχουν εκπληρώσει την υποχρέωση υπηρεσίας υπαίθρου, προκει-
µένου να τοποθετηθούν σε κενή οργανική θέση ειδικευοµένων
οποιασδήποτε ειδικότητας, και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Οι ιατροί, οι οποίοι έχουν αποκτήσει τον τίτλο ειδικότητας
στην εσωτερική παθολογία ή στην πνευµονολογία - φυµατιολογία,
χωρίς να έχουν εκπληρώσει την υποχρέωση υπηρεσίας υπαίθρου,
δύνανται, µετά από αίτησή τους, η οποία υποβάλλεται έως την
31η.12.2022 σε µία από τις επτά (7) Υ.Πε., να τοποθετούνται µε
απόφαση του Διοικητή της οικείας Υ.Πε. σε κενή οργανική θέση
ειδικευοµένων οποιασδήποτε ειδικότητας, σε νοσοκοµείο αρµο-
διότητάς της, ανάλογα µε τις υφιστάµενες ή προκύπτουσες ανάγ-
κες δηµόσιας υγείας, λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού
COVID-19. Σε συνέχεια της απόφασης τοποθέτησης, η οποία εκ-
δίδεται από τον Διοικητή της οικείας Υ.Πε., υπογράφεται σύµβαση
Ιδιωτικού Δικαίου Ορισµένου Χρόνου ανάµεσα στον ιατρό και το
οικείο νοσοκοµείο. Η διάρκεια της υπηρεσίας που πραγµατοποι-
είται κατ’ εφαρµογή της παρούσας είναι δωδεκάµηνη, και µε την
ολοκλήρωσή της, ο ιατρός απαλλάσσεται από την υποχρέωση εκ-
πλήρωσης της υπηρεσίας υπαίθρου. Η αίτηση συνοδεύεται από
συγκεκριµένα δικαιολογητικά, τα οποία ορίζονται από τις Υ.Πε..»

Άρθρο δέκατο τρίτο
Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την αποζηµίωση

ιατρών διαφόρων ειδικοτήτων για µετακίνηση 
σε νοσοκοµεία της ίδιας ή άλλης 

Υγειονοµικής Περιφέρειας

Η ισχύς του άρθρου 29 του ν. 4816/2021 (Α’ 118), περί της απο-
ζηµίωσης των ιατρών διαφόρων ειδικοτήτων για τη µετακίνηση σε
νοσοκοµεία της ίδιας ή άλλης Υγειονοµικής Περιφέρειας (Υ.Πε.),
παρατείνεται έως την 31η.5.2022.

Άρθρο δέκατο τέταρτο
Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την κάλυψη κενών 
ενεργού (εικοσιτετράωρης) εφηµερίας σε νοσοκοµεία 

του Εθνικού Συστήµατος Υγείας 

Η ισχύς του άρθρου πεντηκοστού πρώτου του  ν. 4839/2021 (Α’
181), περί της κάλυψης κενών ενεργού (εικοσιτετράωρης) εφηµε-
ρίας στα νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας από ιδιώτες
ιατρούς και της αποζηµίωσής τους, παρατείνεται έως την
31η.5.2022.

Άρθρο δέκατο πέµπτο
Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την αποζηµίωση 

πρόσθετων ενεργών εφηµεριών

Η ισχύς του άρθρου 90 του ν. 4850/2021 (Α’ 208), περί της απο-
ζηµίωσης των ενεργών εφηµεριών που πραγµατοποιούνται καθ’
υπέρβαση του ανώτατου προβλεπόµενου ανά βαθµό και ζώνη
αριθµού ενεργών εφηµεριών, παρατείνεται έως την 31η.5.2022.

Άρθρο δέκατο έκτο
Εξουσιοδοτική διάταξη για την εφαρµογή των άρθρων 88, 89

και 90 ν. 4850/2021 - 
Τροποποίηση άρθρου 91 ν. 4850/2021

Το τρίτο εδάφιο του άρθρου 91 του ν. 4850/2021        (Α’ 208),
περί της δαπάνης που προκύπτει από την εφαρµογή των άρθρων
88, 89 και 90 του ιδίου νόµου, τροποποιείται ως προς την καταλη-
κτική ηµεροµηνία, και το άρθρο 91 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 91
Εξουσιοδοτική διάταξη για την εφαρµογή 

των άρθρων 88, 89 και 90

Η δαπάνη που προκύπτει από την εφαρµογή των άρθρων 88,
περί τροποποίησης των παρ. 1 και 4 του άρθρου 29 του ν.
4816/2021 (Α’ 118), 89, περί τροποποίησης της παρ. 1 του άρθρου
πεντηκοστού πρώτου του                     ν. 4839/2021 (Α’ 181), και 90

του παρόντος, περί αποζηµίωσης των πρόσθετων ενεργών εφη-
µεριών για τους µήνες Νοέµβριο και Δεκέµβριο του 2021 δεν δύ-
ναται να υπερβαίνει το ποσό των δύο εκατοµµυρίων (2.000.000)
ευρώ. Η κατανοµή του ποσού του πρώτου εδαφίου για τις ανάγκες
εφαρµογής των επιµέρους άρθρων κατά το ανωτέρω χρονικό διά-
στηµα, ο ειδικότερος προσδιορισµός των δικαιούχων, η διαδικασία
και ο έλεγχος της διάθεσής του, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια ρυθµίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας
και Οικονοµικών. Με όµοια απόφαση προσδιορίζεται το ύψος της
δαπάνης και ρυθµίζονται τα ζητήµατα του προηγούµενου εδαφίου
για το χρονικό διάστηµα από 1ης.1.2022 έως 31.5.2022.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΘΝΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ 

ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ 
ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19

Άρθρο δέκατο έβδοµο
Παράταση ισχύος συµβάσεων έργου και παροχής

ανεξάρτητων υπηρεσιών επαγγελµατιών υγείας
διαφόρων ειδικοτήτων και διοικητικού προσωπικού 

για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών λόγω 
του κορωνοϊού COVID-19

Οι συµβάσεις έργου και παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών
επαγγελµατιών υγείας διαφόρων ειδικοτήτων και διοικητικού προ-
σωπικού, που έχουν συναφθεί κατ’ εφαρµογή της παρ. 2 του άρ-
θρου δεύτερου της από 25.2.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου (Α’ 42), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4682/2020 (Α’ 76), παρατείνονται αυτοδικαίως µέχρι την
30ή.6.2022, ανεξαρτήτως του χρόνου λήξης τους. Η παρούσα κα-
ταλαµβάνει και συµβάσεις που έληξαν µέχρι τη δηµοσίευση του
παρόντος, εφόσον συνέτρεξαν οι ανωτέρω συνθήκες και προϋπο-
θέσεις.

Άρθρο δέκατο όγδοο
Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την πρόσληψη

προσωπικού του Εθνικού Οργανισµού
Δηµόσιας Υγείας

1. Η ισχύς της παρ. 3 του άρθρου δέκατου έβδοµου του ν.
4737/2020 (Α’ 204), ως προς τη δυνατότητα πρόσληψης για χρο-
νικό διάστηµα έως τεσσάρων (4) µηνών ιατρικού, νοσηλευτικού
και λοιπού βοηθητικού προσωπικού του Εθνικού Οργανισµού Δη-
µόσιας Υγείας, παρατείνεται έως την 30ή.06.2022.

2. Οι συµβάσεις έργου και παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών
επαγγελµατιών υγείας διαφόρων ειδικοτήτων και διοικητικού προ-
σωπικού, που έχουν συναφθεί κατ’ εφαρµογή της παρ. 3 του άρ-
θρου δέκατου έβδοµου του    ν. 4737/2020, διάρκειας τεσσάρων
(4) µηνών, παρατείνονται αυτοδικαίως έως την 30ή.6.2022, ανε-
ξαρτήτως του χρόνου λήξης τους. Η παρούσα καταλαµβάνει και
συµβάσεις που έληξαν µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος, εφό-
σον συνέτρεξαν οι ανωτέρω συνθήκες και προϋποθέσεις.

Άρθρο δέκατο ένατο
Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την υπερωριακή 
απασχόληση προσωπικού του Εθνικού Οργανισµού 

Δηµόσιας Υγείας

Η ισχύς του άρθρου 11 του ν. 4790/2021 (Α’ 48), ως προς την
υπερωριακή απασχόληση προσωπικού του Εθνικού Οργανισµού
Δηµόσιας Υγείας, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο εικοστό
Παράταση ισχύος της διάθεσης ιατρικού προσωπικού 

του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας 
σε Μονάδες Ειδικών Λοιµώξεων

Η ισχύς του άρθρου 66 του ν. 4764/2020 (Α’ 256), ως προς τη
δυνατότητα διάθεσης του ιατρικού προσωπικού του Εθνικού Ορ-
γανισµού Δηµόσιας Υγείας σε Μονάδες Ειδικών Λοιµώξεων νοσο-
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κοµείων του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

Άρθρο εικοστό πρώτο
Παράταση ανάθεσης υπηρεσιών από τον Εθνικό 

Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας για την εξέταση 
δειγµάτων σε ιδιωτικούς παρόχους

Η ισχύς του άρθρου δωδέκατου της από 14.3.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο
3 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), ως προς τη δυνατότητα ανάθεσης υπη-
ρεσιών από τον Εθνικό Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας για την εξέ-
ταση δειγµάτων σε ιδιωτικούς παρόχους, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

Άρθρο εικοστό δεύτερο
Συµβάσεις ιατρών του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας
για κάλυψη των αναγκών των δοµών της παρ. 4 του άρθρου 8

του ν. 4375/2016

Συµβάσεις µε ιατρούς, οι οποίες έχουν συναφθεί από τον
Εθνικό Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας, (Ε.Ο.Δ.Υ.) δυνάµει του άρ-
θρου 41 του ν. 4058/2012 (Α’ 63) µε καθεστώς έκδοσης δελτίου
απόδειξης παροχής υπηρεσιών, για την κάλυψη των αναγκών των
δοµών της παρ. 4 του άρθρου 8 του ν. 4375/2016 (Α’ 51), και των
οποίων η ισχύς είτε έληξε πριν από τη δηµοσίευση του παρόντος
είτε είναι ακόµη σε ισχύ, παρατείνονται από τη λήξη τους για χρο-
νικό διάστηµα έξι (6) µηνών µε δυνατότητα ισόχρονης παράτασης,
µε αιτιολογηµένη απόφαση του Ε.Ο.Δ.Υ..

Άρθρο εικοστό τρίτο
Παράταση ισχύος συµβάσεων εργασίας ιδιωτικού 

δικαίου ορισµένου χρόνου του Εθνικού Οργανισµού 
Δηµόσιας Υγείας για υπηρεσίες φύλαξης 
και καθαριότητας και κάλυψη αναγκών 

εστίασης και σίτισης

Η ισχύς του άρθρου δωδέκατου του ν. 4812/2021        (Α’ 110),
ως προς τις συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρό-
νου, που έχει συνάψει ο Εθνικός Οργανισµός Δηµόσιας Υγείας για
τις ανάγκες φύλαξης και καθαριότητας των κτιρίων της ευθύνης
του και των περιβαλλόντων αυτών χώρων, καθώς και για τις ανάγ-
κες εστίασης και σίτισης, παρατείνεται από τη λήξη του έως την
30ή.6.2022. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΔΗΜΟΣΙΑΣ 

ΥΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19

Άρθρο εικοστό τέταρτο
Υλοποίηση δράσης δηµόσιας υγείας «Προληπτικές 

διαγνωστικές εξετάσεις µαστογραφίας 
κατά του καρκίνου»

1. Η Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας Υγείας του Υπουργείου
Υγείας καταρτίζει, συντονίζει και εποπτεύει δράση του Εθνικού
Προγράµµατος Προσυµπτωµατικού Ελέγχου της υποπερ. i) της
περ. Β) της παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4675/2020 (Α’ 54) υπό τον
τίτλο «Προληπτικές διαγνωστικές εξετάσεις µαστογραφίας κατά
του καρκίνου του µαστού» (Δράση). 

2. Σκοποί της Δράσης είναι η έγκαιρη διάγνωση του καρκίνου
του µαστού, η βελτίωση των δεικτών της θεραπεύσιµης θνησιµό-
τητας, καθώς και η αναβάθµιση της ποιότητας ζωής των γυναικών. 

3. Φορέας υλοποίησης της Δράσης, κατά την έννοια της παρ.
40 του άρθρου 2 της υπό στοιχεία 119126 ΕΞ 2021/28.9.2021 από-
φασης του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών (Β’ 4498), περί
του συστήµατος διαχείρισης και ελέγχου των δράσεων και των
έργων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, ορίζεται ο
Εθνικός Οργανισµός Παροχής Υπηρεσιών Υγείας.

4. Δικαιούχοι της Δράσης είναι οι Ελληνίδες πολίτες και οι γυ-

ναίκες πολίτες λοιπών χωρών που διαµένουν νόµιµα στην Ελλη-
νική Επικράτεια. Οι ωφελούµενες του πρώτου εδαφίου πρέπει να
πληρούν σωρευτικά τις εξής προϋποθέσεις: 

α) να ανήκουν στην ηλικιακή οµάδα των πενήντα (50) έως
εξήντα εννέα (69) ετών,

β) να διαθέτουν Αριθµό Μητρώου Κοινωνικής Ασφάλισης
(Α.Μ.Κ.Α.), 

γ) να µην έχουν διενεργήσει την ίδια διαγνωστική εξέταση εντός
του ηµερολογιακού έτους που προηγείται εκείνου, κατά το οποίο
υλοποιείται η Δράση, και

δ) να µην έχουν νοσήσει από καρκίνο του µαστού εντός των
πέντε (5) ηµερολογιακών ετών που προηγούνται του έτους, κατά
το οποίο υλοποιείται η Δράση.

5. Η διαδικασία υλοποίησης της Δράσης διακρίνεται στα ακό-
λουθα στάδια:

α) της άυλης συνταγογράφησης και εκτέλεσης του παραπεµ-
πτικού ψηφιακής µαστογραφίας,

β) της διάγνωσης του ακτινοδιαγνώστη και της γνωµάτευσης
ιατρού συναφούς ειδικότητας και, εφόσον διαπιστώνεται εύρηµα
το οποίο χρήζει περαιτέρω ελέγχου, της παραποµπής για περαι-
τέρω υπερηχογραφικό έλεγχο και

γ) της άυλης συνταγογράφησης και εκτέλεσης του παραπεµ-
πτικού υπερηχογραφήµατος µαστού της περ. β).

6. Η διακίνηση και η εκτέλεση, στο πλαίσιο της Δράσης, των
άυλων παραπεµπτικών διαγνωστικών εξετάσεων διενεργούνται
σύµφωνα µε το άρθρο 13 του                  ν. 4704/2020 (Α’ 133), περί
της άυλης λειτουργίας του συστήµατος ηλεκτρονικής συνταγο-
γράφησης φαρµάκων.

7. α) Η τιµή αποζηµίωσης της εξέτασης της ψηφιακής µαστο-
γραφίας της περ. α) της παρ. 5 ορίζεται σε τριάντα πέντε (35)
ευρώ, σύµφωνα µε το άρθρο µόνο της υπό στοιχεία
Α3(γ)/οικ.76492/13.10.2016 κοινής απόφασης των Υπουργών Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Υγείας και Οικονοµικών (Β’ 3458), περί της κοστολόγησης και ανα-
κοστολόγησης ιατρικών πράξεων. 

β) Η τιµή αποζηµίωσης της κλινικής εξέτασης και γνωµάτευσης
της περ. β) της παρ. 5 ορίζεται, κατά παρέκκλιση του άρθρου 1
του π.δ. 127/2005 (Α’ 182), περί των αµοιβών των ιατρικών επισκέ-
ψεων, σε τριάντα (30) ευρώ. 

γ) Η τιµή αποζηµίωσης της εξέτασης του υπερηχογραφήµατος
µαστού της περ. γ) της παρ. 5 ορίζεται σε οκτώ ευρώ και είκοσι
οκτώ λεπτά (8,28), σύµφωνα µε το άρθρο 4 του π.δ. 157/1991 (Α’
62) που ισχύει για τις αµοιβές ιατρικών πράξεων.

8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Οικονοµικών
εξειδικεύονται περαιτέρω τα διαδικαστικά στάδια υλοποίησης της
Δράσης, τα κριτήρια υπαγωγής των δικαιούχων στο πεδίο εφαρ-
µογής του παρόντος, οι προϋποθέσεις και το πλαίσιο συµµετοχής
τους, η διαδικασία ελέγχου, εκκαθάρισης και πληρωµής των δα-
πανών της παρ. 7, η χρηµατοδότηση των δαπανών της παρ. 7, οι
οποίες καλύπτονται από πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κατά τα οριζόµενα στο
άρθρο 12 της υπό στοιχεία 119126 ΕΞ 2021/28.9.2021 απόφασης
του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών, περί του συστήµατος
διαχείρισης και ελέγχου των δράσεων και των έργων του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, καθώς και κάθε άλλο τεχνικό ή
λεπτοµερειακό ζήτηµα για την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο εικοστό πέµπτο
Σύσταση και λειτουργία Εθνικού Μητρώου 

Εµβολιασµών Παιδιών και Εφήβων - 
Προσθήκη άρθρου 83Α στον ν. 4600/2019

Στον ν. 4600/2019 (Α’ 43) µετά το άρθρο 83, περί της σύστα-
σης και λειτουργίας Εθνικών Μητρώων Ασθενών, προστίθεται
άρθρο 83Α ως εξής:

«Άρθρο 83Α
Εθνικό Μητρώο Εµβολιασµών Παιδιών και Εφήβων

1. Συστήνεται και λειτουργεί στην ανώνυµη εταιρεία µε την
επωνυµία «Ηλεκτρονική Διακυβέρνηση Κοινωνικής Ασφάλισης»
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(ΗΔΙΚΑ) Α.Ε., Εθνικό Μητρώο Εµβολιασµών Παιδιών και Εφήβων
(Μητρώο), το οποίο αποτελεί υποµητρώο του Εθνικού Μητρώου
Εµβολιασµών της υπό στοιχεία οικ. 6677/23.10.2020 απόφασης
του Υπουργού Υγείας (Β’ 4792), µε σκοπό την ηλεκτρονική κα-
ταγραφή των εµβολίων για όλα τα νοσήµατα, µε όλα τα δοσολο-
γικά σχήµατα που χορηγούνται µέχρι και την εφηβική ηλικία,
βάσει του Εθνικού Προγράµµατος Εµβολιασµού για Παιδιά και
Εφήβους της υποπερ. iii) της περ. Α’) της παρ. 3 του άρθρου 4
του ν. 4675/2020 (Α’ 54) και σύµφωνα µε τις οδηγίες της Εθνικής
Επιτροπής Εµβολιασµών, την εύκολη πρόσβαση των φυσικών,
θετών ή αναδόχων γονέων ή των ασκούντων την επιµέλεια στις
πληροφορίες σχετικές µε τον εµβολιασµό των παιδιών τους και
την υπενθύµιση µε ηλεκτρονικά µέσα των εµβολιασµών, καθώς
και την άµεση πρόσβαση των παιδιάτρων στο ιστορικό εµβολια-
σµού των παιδιών και των εφήβων.

2. Υπεύθυνος επεξεργασίας του Μητρώου της παρ. 1 ορίζεται
το Υπουργείο Υγείας. Κατά τη σύσταση και τη λειτουργία του
Μητρώου, το Υπουργείο Υγείας, ως υπεύθυνος επεξεργασίας,
διασφαλίζει την προστασία των δικαιωµάτων των προσώπων, της
ιδιωτικής ζωής και των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, σύµ-
φωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου 2016 (ΕΕ L 119)
(Γενικού Κανονισµού για την Προστασία Δεδοµένων - ΓΚΠΔ) και
τον ν. 4624/2019 (Α’ 137).

3. Η ΗΔΙΚΑ Α.Ε. ορίζεται ως εκτελούσα, για λογαριασµό του
Υπουργείου Υγείας, την επεξεργασία των δεδοµένων που κατα-
χωρίζονται στο Μητρώο. Προς τον σκοπό αυτόν, η ΗΔΙΚΑ Α.Ε.,
κατ’ εφαρµογή της περ. ε) της παρ. 1 του άρθρου 6, της περ. θ)
της παρ. 2 του άρθρου 9 και του άρθρου 28 του ΓΚΠΔ, αναλαµ-
βάνει τον τεχνικό σχεδιασµό, την υλοποίηση, την τήρηση των δε-
δοµένων υπό συνθήκες που διασφαλίζουν την ακεραιότητα, την
εµπιστευτικότητα και τη διαθεσιµότητά τους, καθώς και κάθε
άλλο θέµα, που αφορά στην οµαλή λειτουργία του Μητρώου, τη-
ρώντας τη νοµοθεσία για την προστασία των δεδοµένων προσω-
πικού χαρακτήρα.

4. Τα δεδοµένα, προσωπικά ή µη, που καταχωρίζονται στο Μη-
τρώο, συλλέγονται, τηρούνται και τυγχάνουν περαιτέρω επεξερ-
γασίας αποκλειστικά για τους αναφερόµενους στην παρ. 1
σκοπούς, µε την τήρηση των κατάλληλων τεχνικών και οργανω-
τικών µέτρων.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης ρυθµίζονται ειδικότερα θέµατα για, α) τη λειτουργία
του Μητρώου µε βάση τους ειδικότερους σκοπούς του, β) τη
συλλογή, την τήρηση και κάθε περαιτέρω επεξεργασία στοιχείων
και δεδοµένων που καταχωρίζονται σε αυτό και την ασφάλεια
της επεξεργασίας των δεδοµένων, συµπεριλαµβανοµένης της
χρήσης τεχνικών ανωνυµοποίησης, ψευδωνυµοποίησης και κρυ-
πτογράφησης, γ) την ενηµέρωση των φυσικών, θετών ή αναδό-
χων γονέων ή των ασκούντων την επιµέλεια µε ηλεκτρονικά µέσα
µε σκοπό τον προγραµµατισµό των εµβολιασµών, δ) την άσκηση
των δικαιωµάτων των υποκειµένων των δεδοµένων και τον τρόπο
επεξεργασίας αυτών από τους αποδέκτες, ε) τους ακριβείς
όρους της διάθεσης συγκεντρωτικών στοιχείων στατιστικής
φύσης, στ) τις απαιτούµενες διαλειτουργικότητες, ζ) τη διαδικα-
σία της αυθεντικοποίησης, καθώς και κάθε αναγκαία τεχνική ή
άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο εικοστό έκτο
Δηµιουργία Ηλεκτρονικού Βιβλιαρίου Υγείας Παιδιού

1. Το Βιβλιάριο Υγείας Παιδιού, όπως καθιερώνεται µε την υπό
στοιχεία Α2α/Οικ. 5648/20.11.1976 (Β’ 1425) απόφαση του
Υπουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών, τηρείται και σε ηλεκτρονική
µορφή.

2. Για την είσοδό τους στην υπηρεσία της παρ. 1, κάθε θερά-
πων ιατρός ταυτοποιείται µε τη χρήση των κωδικών του Συστή-
µατος Ηλεκτρονικής Συνταγογράφησης (ΣΗΣ). Η πρόσβαση
στην υπηρεσία για τους φυσικούς, θετούς ή αναδόχους γονείς
ή τους ασκούντες την επιµέλεια πραγµατοποιείται µέσω της Ενι-
αίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-EΨΠ) µε
τη χρήση κωδικών - διαπιστευτηρίων του άρθρου 24 του ν.

4727/2020 (Α’ 184) και για την ολοκλήρωση της αυθεντικοποί-
ησης απαιτείται η καταχώρηση κωδικού µιας χρήσης (One Time
Password-OTP), o οποίος αποστέλλεται µέσω του συστήµατος
στην κινητή συσκευή του χρήστη.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, δύναται να ρυθµίζονται ειδικότερα θέµατα για, α)
το περιεχόµενο και τα στοιχεία που καταχωρίζονται, β) τη συλ-
λογή, την τήρηση και κάθε περαιτέρω επεξεργασία στοιχείων και
δεδοµένων που καταχωρίζονται στο Βιβλιάριο Υγείας Παιδιού και
την ασφάλεια της επεξεργασίας των δεδοµένων αυτών, συµπε-
ριλαµβανοµένης της χρήσης τεχνικών ανωνυµοποίησης, ψευδω-
νυµοποίησης και κρυπτογράφησης, γ) την άσκηση των
δικαιωµάτων των υποκειµένων των δεδοµένων και τον τρόπο επε-
ξεργασίας αυτών από τους αποδέκτες, δ) τους ακριβείς όρους
της διάθεσης συγκεντρωτικών στοιχείων στατιστικής φύσης, ε)
τις απαιτούµενες διαλειτουργικότητες, στ) τη διαδικασία της αυ-
θεντικοποίησης των ιατρών κατά την είσοδό τους στην υπηρεσία
για την συµπλήρωση των απαιτούµενων στοιχείων, ζ) τη διαδικα-
σία αυθεντικοποίησης των φυσικών, θετών ή αναδόχων γονέων
ή των ασκούντων την επιµέλεια των ανηλίκων, η) τη διαδικασία
πρόσβασης των παιδιών µετά την ενηλικίωσή τους, καθώς και
κάθε αναγκαία τεχνική ή άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του
παρόντος.

Άρθρο εικοστό έβδοµο
Ηλεκτρονικές ιατρικές βεβαιώσεις - Ηλεκτρονική 

έκδοση Ατοµικού Δελτίου Υγείας Μαθητή - 
Τροποποίηση παρ. 1, 5 και 6 άρθρου 35 ν. 4816/2021

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 35 του ν. 4816/2021            (Α’ 118),
περί σύνταξης ιατρικών βεβαιώσεων από θεράποντες ιατρούς
µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης
(gov.gr-ΕΨΠ), προστίθεται δεύτερο εδάφιο, και η παρ. 1 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«1. Κάθε θεράπων ιατρός δύναται να συντάσσει ιατρικές βε-
βαιώσεις, προκειµένου να χρησιµοποιηθούν από τον ενδιαφερό-
µενο, σε ειδική ηλεκτρονική εφαρµογή, που είναι προσβάσιµη
µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης
(gov.gr-ΕΨΠ). Μέσω της ηλεκτρονικής εφαρµογής του πρώτου
εδαφίου είναι δυνατή η έκδοση του Ατοµικού Δελτίου Υγείας Μα-
θητή (Α.Δ.Υ.Μ.), όπως αυτό καθορίζεται µε την υπό στοιχεία
Φ.6/304/75662/Γ1/15.5.2014 κοινή απόφαση των Υφυπουργών
Παιδείας και Θρησκευµάτων και Υγείας, περί καθορισµού του
τύπου, του περιεχοµένου, των όρων και προϋποθέσεων κατάρ-
τισης, χορήγησης, φύλαξης, επεξεργασίας και αξιοποίησης του
Ατοµικού Δελτίου Υγείας του Μαθητή (Α.Δ.Υ.Μ.) (Β’ 1296).»

2. Στην παρ. 5 του άρθρου 35 του ν. 4816/2021, περί των τρό-
πων ενηµέρωσης των ενδιαφεροµένων για την έκδοση της ιατρι-
κής βεβαίωσής τους µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της
Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-ΕΨΠ), προστίθεται δεύτερο εδάφιο,
και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Ο ενδιαφερόµενος ενηµερώνεται για την έκδοση της ιατρι-
κής βεβαίωσης µε λήψη µηνύµατος (sms), που περιλαµβάνει τον
αριθµό βεβαίωσης (barcode) στο κινητό τηλέφωνο που έχει δη-
λώσει κατά την εγγραφή του στην υπηρεσία της άυλης συντα-
γογράφησης και λαµβάνει το έγγραφο της ιατρικής βεβαίωσης
στην αντίστοιχη διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου (e-mail).
Ειδικά για την έκδοση του Α.Δ.Υ.Μ. ενηµερώνονται µε τους τρό-
πους του πρώτου εδαφίου οι φυσικοί, θετοί ή ανάδοχοι γονείς ή
τα φυσικά πρόσωπα που ασκούν την επιµέλεια των ανήλικων µα-
θητών.»

3. Στην παρ. 6 του άρθρου 35 του ν. 4816/2021, περί της εξου-
σιοδοτικής διάταξης για την έκδοση κοινής υπουργικής απόφα-
σης ως προς τις ηλεκτρονικές ιατρικές βεβαιώσεις, προστίθεται
δεύτερο εδάφιο, και η παρ. 6 διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, καθορίζονται τα είδη ιατρικών βεβαιώσεων που
εµπίπτουν στη ρύθµιση του παρόντος, τα τεχνικά και οργανωτικά
µέτρα για τη διαδικασία έκδοσής τους, ο τύπος, το περιεχόµενο
και τα ειδικότερα χαρακτηριστικά αυτών και ρυθµίζεται κάθε ανα-
γκαία τεχνική ή άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόν-
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τος. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζονται τα τε-
χνικά και οργανωτικά µέτρα για τη διαδικασία ηλεκτρονικής
έκδοσης του Α.Δ.Υ.Μ., ο τύπος, το περιεχόµενό του και ρυθµίζε-
ται κάθε αναγκαία τεχνική ή άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του δεύτερου εδαφίου της παρ. 1.»

Άρθρο εικοστό όγδοο
Οικονοµικό κίνητρο σε ιατρούς ειδικότητας

αναισθησιολογίας νοσοκοµείων αρµοδιότητας 
των Υπουργείων Υγείας και Παιδείας και 

Θρησκευµάτων - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 32 
του ν. 4816/2021

Στην παρ. 2 του άρθρου 32 του ν. 4816/2021 (Α’ 118), περί της
χορήγησης µηνιαίου επιδόµατος στους ιατρούς που ειδικεύονται
στην αναισθησιολογία, προστίθεται δεύτερο εδάφιο, και η παρ.
2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Στους ιατρούς που ειδικεύονται στην ειδικότητα της αναι-
σθησιολογίας, κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων, χορη-
γείται µηνιαίο επίδοµα ύψους διακοσίων πενήντα (250) ευρώ, το
οποίο καταβάλλεται µε την ολοκλήρωση κάθε έτους ειδίκευσης
στην ειδικότητα της αναισθησιολογίας. Στους ιατρούς του πρώ-
του εδαφίου, οι οποίοι παρατείνουν την παραµονή τους, µετά το
πέρας του χρόνου ειδίκευσής τους, ως παρατασιακοί ειδικευό-
µενοι, το µηναίο επίδοµα του πρώτου εδαφίου καταβάλλεται µε
την ολοκλήρωση του συµβατικού χρόνου παράτασης.»

Άρθρο εικοστό ένατο
Υποχρεωτικότητα εµβολιασµού - 

Τροποποίηση περ. δ) παρ. 7 άρθρου 24 ν. 4865/2021

Η περ. δ) της παρ. 7 του άρθρου 24 του ν. 4865/2021 (Α’ 238),
περί της νοµοθετικής εξουσιοδότησης προς τον Υπουργό
Υγείας, τροποποιείται, ώστε µε απόφασή του να µπορεί να κα-
θορίζεται όχι µόνο ο χρόνος λήξης της ισχύος της ρύθµισης περί
υποχρεωτικότητας του εµβολιασµού, αλλά και η αναστολή και η
επαναφορά της σε ισχύ, και η περ. δ) διαµορφώνεται ως εξής: 

«δ) Με απόφαση του Υπουργού Υγείας, λαµβανοµένων υπόψη
των επίκαιρων επιδηµιολογικών δεδοµένων, δύνανται να καθορί-
ζονται η αναστολή, η επαναφορά σε ισχύ, καθώς και ο χρόνος
λήξης της ισχύος του παρόντος.»

Άρθρο τριακοστό
Ρύθµιση θεµάτων προϋπολογισµού Ο.Τ.Α.

Κατά παρέκκλιση της παρ. 1 του άρθρου 1 του  ν. 25/1975 (Α’
74), περί της χρήσης του ενιαίου ανταποδοτικού τέλους καθα-
ριότητας και φωτισµού, έως την 30ή.6.2022, οι δήµοι µπορούν
να χρησιµοποιούν έσοδα από ανταποδοτικά και πάσης φύσεως
τέλη και δικαιώµατα για την κάλυψη άλλων αναγκών τους, συµ-
περιλαµβανοµένης της ισοσκέλισης ανταποδοτικών υπηρεσιών
τους, κατά την κατάρτιση ή αναµόρφωση του προϋπολογισµού
τους. Η απόφαση της οικονοµικής επιτροπής και η σχετική από-
φαση τεχνικού προγράµµατος, όπου απαιτείται, αποτελούν δε-
σµευτική εισήγηση για την κατάρτιση ή αναµόρφωση του
προϋπολογισµού, η οποία εγκρίνεται υποχρεωτικά από το οικείο
Δηµοτικό Συµβούλιο.

Άρθρο τριακοστό πρώτο
Ρυθµίσεις ζητηµάτων δαπανών των νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ.,

των Υ.Πε. και των Κέντρων Υγείας

1. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 17 του ν. 4332/2015 (Α’ 76),
ως προς τη νοµιµοποίηση δαπανών για την εξόφληση υποχρεώ-
σεων των νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ. και των Υ.Πε., παρατείνεται, από
τη λήξη της, έως τη δηµοσίευση του παρόντος.

2. Η ισχύς του δέκατου άρθρου του ν. 4737/2020        (Α’ 204),
ως προς τη νοµιµοποίηση δαπανών των Κέντρων Υγείας για την
εξέταση δειγµάτων βιολογικού υλικού ύποπτων κρουσµάτων κο-

ρωνοϊού COVID-19, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως τη δηµο-
σίευση του παρόντος.

3. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 39 του ν. 4715/2020 (Α’ 149),
ως προς την εκκαθάριση και πληρωµή δαπανών νοσοκοµείων για
την εξέταση δειγµάτων βιολογικού υλικού ύποπτων κρουσµάτων
κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως τη δη-
µοσίευση του παρόντος.

4. Η ισχύς της παρ. 28 του άρθρου 66 του ν. 3984/2011 (Α’ 150),
ως προς τη νοµιµοποίηση δαπανών που απορρέουν από προµή-
θειες των Νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ. συµπεριλαµβανοµένων των Ψυ-
χιατρικών και των Πανεπιστηµιακών Κλινικών, των Νοσοκοµείων
Αρεταίειο και Αιγινήτειο, του Ωνασείου Καρδιοχειρουργικού Κέν-
τρου και του Νοσοκοµείου Παπαγεωργίου της Θεσσαλονίκης, πα-
ρατείνεται, από τη λήξη της, έως τη δηµοσίευση του παρόντος. 

Άρθρο τριακοστό δεύτερο
Τακτοποίηση εκκρεµών πληρωµών προς Ίδρυµα 

Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών

Οι δαπάνες που αφορούν σε υπέρβαση συµβατικού αριθµού
εξετάσεων, δειγµάτων για τη γονιδιωµατική επιτήρηση του κορω-
νοϊού COVID-19, σύµφωνα µε τις συναφθείσες συµβάσεις µεταξύ
του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας (Ε.Ο.Δ.Υ.) και του Ιδρύ-
µατος Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών, είναι κα-
νονικές και νόµιµες. Οι δαπάνες αυτές εκκαθαρίζονται και
πληρώνονται σε βάρος των οικείων Α.Λ.Ε. του προϋπολογισµού
του Ε.Ο.Δ.Υ., ύστερα από ισόποση επιχορήγησή του, από τον προ-
ϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας.

Άρθρο τριακοστό τρίτο
Παρατάσεις ισχύος άλλων έκτακτων ρυθµίσεων 

λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού 
COVID-19

1. Η ισχύς του άρθρου 73 του ν. 4761/2020 (Α’ 248), περί διε-
νέργειας ελέγχων φορείας του κορωνοϊού COVID-19 για επιδηµιο-
λογικούς λόγους, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

2. α. Η ισχύς του άρθρου 47 του ν. 4753/2020 (Α’ 227), περί υγει-
ονοµικής κάλυψης ανασφάλιστων και ευάλωτων κοινωνικών οµά-
δων των παρ. 1 και 2 του άρθρου 33 του ν. 4368/2016 (Α’ 21), που
χρήζουν νοσηλείας, ανεξαρτήτως της φύσης της ασθένειάς τους,
παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

β. Η ισχύς του άρθρου πεντηκοστού τέταρτου της από
20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), περί της δυνατό-
τητας ένταξης των απόρων και ανασφάλιστων ασθενών µε χρόνια
νεφρική ανεπάρκεια τελικού σταδίου σε συµβεβληµένες µε τον
Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας µονάδες αιµοκά-
θαρσης του ιδιωτικού τοµέα για τη διενέργεια τακτικών αιµοκα-
θάρσεων, παρατείνεται έως την 30ή.06.2022.

3. Η ισχύς του άρθρου δέκατου τέταρτου της από 13.4.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 84), η οποία κυρώθηκε µε
το άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), ως προς τη δυνατότητα απα-
σχόλησης ιδιωτών ιατρών σε δηµόσια νοσοκοµεία για την αντιµε-
τώπιση έκτακτων αναγκών δηµόσιας υγείας λόγω της διασποράς
του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022. 

4. Η ισχύς των παρ. 5, 6 και 7 του άρθρου δεύτερου της από
25.2.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου         (Α’ 42), η οποία
κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), ως προς την
ένταξη στο δυναµικό της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, των
νοσοκοµείων και κάθε οργανικής µονάδας του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας και την αποζηµίωση εθελοντικού ή αναγκαστικά διατι-
θέµενου ιατρικού, νοσηλευτικού και βοηθητικού προσωπικού από
τον ιδιωτικό τοµέα για την κάλυψη των αναγκών δηµόσιας υγείας,
παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

5. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου 46 του ν. 4753/2020 (Α’ 227),
ως προς την απασχόληση συνταξιούχων ιατρών στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας (Ε.Σ.Υ.) για την αντιµετώπιση έκτακτων αναγκών από
τη διάδοση του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

6. Η ισχύς του άρθρου εξηκοστού πέµπτου του   ν. 4812/2021
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(Α’ 110’), ως προς τη διενέργεια διαγνωστικών ελέγχων νόσησης
από τον κορωνοϊό COVID-19 (rapid test ή PCR) για τις ανάγκες της
ελεύθερης κυκλοφορίας εντός και εκτός Ελλάδος, παρατείνεται
έως την 30ή.6.2022.

7. Η ισχύς του άρθρου 46 του ν. 4790/2021 (Α’ 48), ως προς τον
υποχρεωτικό διαγνωστικό έλεγχο για τον κορωνοϊό COVID-19, πα-
ρατείνεται από τη λήξη της έως την 30ή.6.2022.

8. Η ισχύς του άρθρου 3 του ν. 4790/2021 (Α’ 48), περί της διε-
νέργειας µοριακού ελέγχου ανίχνευσης (τεστ PCR) κορωνοϊού
COVID-19 στους υπόχρεους για κατάταξη στις Ένοπλες Δυνάµεις,
παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο τριακοστό τέταρτο
Παράταση ισχύος των όρων χρήσης δοκιµασιών 

ταχέων µοριακών ελέγχων (rapid test) και της
υποχρέωσης ηλεκτρονικής καταγραφής 
στο Εθνικό Μητρώο Ασθενών COVID-19

Η ισχύς του άρθρου τριακοστού πρώτου του  ν. 4737/2020 (Α’
204), περί των όρων χρήσης δοκιµασιών ταχέων µοριακών ελέγ-
χων (rapid test) και της υποχρέωσης ηλεκτρονικής καταγραφής
στο Εθνικό Μητρώο Ασθενών COVID-19, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

Άρθρο τριακοστό πέµπτο
Παράταση της διενέργειας δοκιµασιών ταχέων

µοριακών ελέγχων (rapid test) από τους
Ο.Τ.Α. α’ βαθµού

Η ισχύς της παρ. 3 του άρθρου 10 της από 11.3.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 55), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 2 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), ως προς την προµήθεια ταχέων
µοριακών ελέγχων (rapid test), όπως προβλέπεται στην παρ. 3 του
άρθρου 98 του  ν. 4796/2021 (Α’ 63), παρατείνεται έως την
30ή.6.2022. 

Άρθρο τριακοστό έκτο
Παράταση των ρυθµίσεων περί διάθεσης 

αυτοδιαγνωστικών δοκιµασιών ελέγχου της νόσησης 
από κορωνοϊό COVID-19 µε κρατική µέριµνα

1. Η ισχύς του άρθρου 2 του ν. 4790/2021 (Α’ 48), ως προς τη
διάθεση αυτοδιαγνωστικών δοκιµασιών ελέγχου της νόσησης από
κορωνοϊό COVID-19, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

2. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου εξηκοστού ογδόου του ν.
4812/2021 (Α’ 110), ως προς την πρόβλεψη επιπλέον σηµείων διά-
θεσης στους δικαιούχους, µε κρατική µέριµνα, αυτοδιαγνωστικών
δοκιµασιών ελέγχου της νόσησης από κορωνοϊό COVID-19, παρα-
τείνεται έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο τριακοστό έβδοµο
Παράταση της ισχύος διαδικασίας χορήγησης 

φαρµάκων εκτός εγκεκριµένων ενδείξεων 
σε νοσούντες από τον κορωνοϊό COVID-19

από θεράποντες ιατρούς

Η ισχύς του άρθρου τριακοστού έβδοµου της από 30.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία κυρώθηκε µε
το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), περί της διαδικασίας χορή-
γησης φαρµάκων εκτός εγκεκριµένων ενδείξεων σε νοσούντες
από τον κορωνοϊό COVID-19 από θεράποντες ιατρούς, παρατεί-
νεται έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο τριακοστό όγδοο
Παράταση της ισχύος διαδικασίας αποστολής 

φαρµάκων σε ευπαθείς οµάδες και σε ασθενείς
που βρίσκονται σε περιορισµό

Η ισχύς του άρθρου πεντηκοστού πρώτου της από 20.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε µε
το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), περί της διαδικασίας αποστο-

λής φαρµάκων σε ευπαθείς οµάδες και σε ασθενείς που βρίσκον-
ται σε περιορισµό, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο τριακοστό ένατο
Παράταση της εισαγωγής µετουσιωµένης αιθυλικής 

αλκοόλης και της δωρεάν διάθεσής της για ιατρικούς 
σκοπούς ή για την παρασκευή αντισηπτικών

1. Η ισχύς του άρθρου εικοστού τρίτου της από 20.3.2020 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), περί της εισαγωγής µετουσιω-
µένης αιθυλικής αλκοόλης, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

2. Η ισχύς του άρθρου 17 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), περί της
δωρεάν διάθεσης αιθυλικής αλκοόλης προς το Υπουργείο Υγείας
από νόµιµους κατόχους και από τα αζήτητα αποθέµατα της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων για χρήση από νοσοκοµεία,
θεραπευτήρια και λοιπά ιδρύµατα του Δηµοσίου για ιατρικούς
σκοπούς ή για την παρασκευή αντισηπτικών, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

Άρθρο τεσσαρακοστό
Παράταση της δυνατότητας µετατροπής χρήσης

κλινών για την καταπολέµηση της διασποράς 
του κορωνοϊού COVID-19

Η ισχύς του άρθρου τριακοστού της από 30.3.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο
1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), περί της δυνατότητας µετατροπής χρή-
σης κλινών για την καταπολέµηση της διασποράς του κορωνοϊού
COVID-19, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο τεσσαρακοστό πρώτο
Παράταση των δυνατοτήτων αναγκαστικής ή µη 

διάθεσης για την κάλυψη αναγκών δηµόσιας υγείας

1. Η ισχύς του άρθρου τέταρτου της από 25.2.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 42), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο
1 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), ως προς τη δυνατότητα αναγκαστικής
διάθεσης χώρων στο Δηµόσιο για την κάλυψη αναγκών δηµόσιας
υγείας, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

2. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 86 του ν. 4745/2020 (Α’ 214),
περί δυνατότητας διάθεσης επιµέρους χώρων ιδιωτικών θεραπευ-
τηρίων, δοµών υγείας, παρόχων υπηρεσιών υγείας, κέντρων απο-
κατάστασης, καθώς και ιατρικού, νοσηλευτικού, βοηθητικού
προσωπικού ιδιωτικών παρόχων υπηρεσιών υγείας προς το Δηµό-
σιο, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο τεσσαρακοστό δεύτερο
Παράταση αποζηµίωσης ιδιωτικών κλινικών 

και θεραπευτηρίων που δεσµεύθηκαν αναγκαστικά 
για την κάλυψη εκτάκτων αναγκών δηµόσιας υγείας 

από την έξαρση του κορωνοϊού COVID-19

Η ισχύς του άρθρου πεντηκοστού τρίτου του  ν. 4812/2021 (Α’
110), περί της αποζηµίωσης ιδιωτικών κλινικών και θεραπευτηρίων
που δεσµεύθηκαν αναγκαστικά για την κάλυψη εκτάκτων αναγκών
δηµόσιας υγείας από την έξαρση του κορωνοϊού COVID-19, πα-
ρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο τεσσαρακοστό τρίτο
Παράταση της δυνατότητας επίταξης ειδικού 
νοσοκοµειακού εξοπλισµού, µέσων ατοµικής

προστασίας και φαρµάκων για την καταπολέµηση 
της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19 

και της αποζηµίωσης της χρήσης του
προς επίταξη εξοπλισµού

H ισχύς της παρ. 2 του άρθρου έκτου της από 14.3.2020 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 3 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), περί της δυνατότητας επίταξης
κινητών πραγµάτων, ήτοι ειδικού νοσοκοµειακού εξοπλισµού,
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µέσων ατοµικής προστασίας και φαρµάκων για την καταπολέµηση
της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

Άρθρο τεσσαρακοστό τέταρτο
Παράταση της χρήσης αεροσκαφών για τη διενέργεια 

αεροδιακοµιδών ασθενών

Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου δεύτερου του  ν. 4693/2020 (Α’
116), περί της διάθεσης οικειοθελούς προσφοράς και επίταξης
αεροσκαφών για τη διενέργεια αεροδιακοµιδών ασθενών, παρα-
τείνεται έως την 30ή.6.2022. 

Άρθρο τεσσαρακοστό πέµπτο
Παράταση της χρήσης πλωτών µέσων για τη διακοµιδή 

διά θαλάσσης ασθενών

H ισχύς του τριακοστού πρώτου άρθρου της από 30.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία κυρώθηκε µε
το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), περί της διάθεσης οικειοθε-
λούς προσφοράς και επίταξης πλωτών µέσων για τη διακοµιδή δια
θαλάσσης ασθενών νοσούντων µε κορωνοϊό COVID-19, παρατεί-
νεται έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο τεσσαρακοστό έκτο
Παράταση της δυνατότητας διάθεσης ειδικού 

εξοπλισµού Μ.Ε.Θ. και Μ.Α.Φ. και έκτακτης ανάπτυξης 
κλινών Μ.Ε.Θ. και Μ.Α.Φ. 

Η ισχύς του άρθρου δέκατου τρίτου της από 10.8.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 157), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 1 του ν. 4722/2020 (Α’ 177), περί της δυνατότητας διάθεσης
ειδικού εξοπλισµού Μονάδων Εντατικής Θεραπείας (Μ.Ε.Θ.) και
Μονάδων Αυξηµένης Φροντίδας (Μ.Α.Φ.) και έκτακτης ανάπτυξης
κλινών Μ.Ε.Θ. και Μ.Α.Φ. λόγω έκτακτων αναγκών δηµόσιας
υγείας, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο τεσσαρακοστό έβδοµο
Παράταση ισχύος της ρύθµισης για τη διάθεση 

εγκαταστάσεων, θαλάµων, κλινών νοσηλείας, κλινών 
αυξηµένης φροντίδας και εντατικής θεραπείας 

των στρατιωτικών νοσοκοµείων και του Νοσηλευτικού
Ιδρύµατος Μετοχικού Ταµείου Στρατού στο Δηµόσιο

Η ισχύς του άρθρου τρίτου του ν. 4889/2022 (Α’ 21), περί της
διάθεσης άνευ αντιτίµου στο Δηµόσιο εγκαταστάσεων, θαλάµων,
κλινών νοσηλείας, κλινών αυξηµένης φροντίδας και εντατικής θε-
ραπείας των στρατιωτικών νοσοκοµείων και του Νοσηλευτικού
Ιδρύµατος Μετοχικού Ταµείου Στρατού (Ν.Ι.Μ.Τ.Σ.), παρατείνεται
έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο τεσσαρακοστό όγδοο
Παράταση των ρυθµίσεων ζητηµάτων δηµοσίων

συµβάσεων για την αντιµετώπιση
του κορωνοϊού COVID-19

1. Η ισχύς του άρθρου τρίτου της από 25.2.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 42), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο
1 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), περί της σύναψης δηµοσίων συµβά-
σεων για τις προµήθειες υγειονοµικού υλικού, φαρµάκων και
µέσων προστασίας, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

2. Η ισχύς του άρθρου τριακοστού τέταρτου της από 30.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία κυρώθηκε µε
το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), περί των ζητηµάτων δηµοσίων
συµβάσεων του Εθνικού Κέντρου Αιµοδοσίας (Ε.ΚΕ.Α.), παρατεί-
νεται έως την 30ή.6.2022.

3. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου δέκατου της από 10.8.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 157), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4722/2020 (Α’ 177), περί της διενέργειας προ-
µηθειών από Υγειονοµικές Περιφέρειες ως Κεντρικές Αρχές Αγο-
ρών για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται

έως την 30ή.6.2022.
4. Η ισχύς του άρθρου ενδέκατου της από 10.8.2020 Πράξης

Νοµοθετικού Περιεχοµένου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του
ν. 4722/2020, περί της διενέργειας προµηθειών ιατροτεχνολογι-
κών τεστ για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19, παρα-
τείνεται έως την 30ή.6.2022.

5. Η ισχύς του άρθρου πέµπτου της από 10.8.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4722/2020, περί των έκτακτων προµηθειών ανταλλακτικών για το
Εθνικό Κέντρο Άµεσης Βοήθειας, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

6. Η ισχύς του άρθρου 48 του ν. 4753/2020 (Α’ 227), περί σύνα-
ψης δηµοσίων συµβάσεων για την κάλυψη εκτάκτων αναγκών σε
εξοπλισµό νοσηλείας και την παροχή υπηρεσιών, παρατείνεται
έως την 30ή.6.2022.

7. Η ισχύς του άρθρου 31 του ν. 4764/2020 (Α’ 256), περί της
σύναψης συµβάσεων για τις δοµές της Πρωτοβάθµιας Φροντίδας
Υγείας, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022. 

8. Η ισχύς του άρθρου 22 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), περί ισχύος
συµβάσεων µεταξύ του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών
Υγείας και παρόχων του, κατά την περίοδο της διάδοσης του κο-
ρωνοϊού COVID-19, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

9. Η ισχύς των συµβάσεων για την ανάθεση υπηρεσιών σε τρί-
τους, που έχουν συναφθεί κατ’ εφαρµογή του άρθρου 51 του ν.
4825/2021 (Α’ 157), παρατείνεται από τη λήξη της έως την
31η.12.2022. Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται το άρθρο 51 του ν.
4825/2021.

Άρθρο τεσσαρακοστό ένατο
Παράταση της διαδικασίας αποδοχής δωρεών

1. Η ισχύς του άρθρου όγδοου της από 14.3.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο
3 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), περί της διαδικασίας αποδοχής δω-
ρεών ειδών ειδικού νοσοκοµειακού εξοπλισµού πάσης φύσεως,
µέσων ατοµικής προστασίας και φαρµάκων πάσης φύσεως, πα-
ρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

2. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου πεντηκοστού όγδοου της
από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του                      ν. 4683/2020 (Α’
83), περί της διαδικασίας χρηµατικών δωρεών για απευθείας
προµήθεια νοσοκοµειακού εξοπλισµού για την καταπολέµηση
της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

3. Η ισχύς του άρθρου δέκατου τρίτου της από 13.4.2020 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 84), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), περί της διαδικασίας αποδο-
χής δωρεών προς τον Εθνικό Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας για
την καταπολέµηση του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται έως
την 30ή.6.2022.

4. Η παρ. 1 του άρθρου 59 του ν. 4764/2020 (Α’ 256), περί της
αποδοχής από τον Υπουργό Υγείας δωρεών για τον εµβολιασµό
κατά του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

5. Η ισχύς του άρθρου 25 του ν. 4816/2021 (Α’ 118) περί της
διαδικασίας αποδοχής από πλευράς των Υπουργών Ψηφιακής
Διακυβέρνησης και Υγείας δωρεών, κινητών, υπηρεσιών και
έργων ψηφιακής υποστήριξης προς επίτευξη της ασφαλούς φύ-
λαξης, αποθήκευσης και µεταφοράς φαρµάκων, καθώς και της
διενέργειας εµβολίων κατά του COVID-19 από τρίτους, φυσικά
και νοµικά πρόσωπα, παρατείνεται από τη λήξη της έως την
30ή.6.2022. 

Άρθρο πεντηκοστό
Παράταση δυνατότητας δωρεών Ο.Τ.Α., Κ.Ε.Δ.Ε., ΕΝ.Π.Ε.,

Π.Ε.Δ. σε νοσοκοµεία, λοιπές δηµόσιες 
υγειονοµικές µονάδες, Ν.Π.Δ.Δ., ιδρύµατα και αστικές 

µη κερδοσκοπικές εταιρείες κοινωφελούς σκοπού 

Η ισχύς της παρ. 6 του άρθρου 74 του ν. 4745/2020 (Α’ 214),
περί της δυνατότητας των δήµων και των περιφερειών, της Κεν-
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τρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος (Κ.Ε.Δ.Ε.), της Ένωσης Περιφε-
ρειών Ελλάδας (ΕΝ.Π.Ε.) και των Περιφερειακών Ενώσεων
Δήµων (Π.Ε.Δ.) να προβαίνουν σε δωρεές ιατρικού εξοπλισµού,
οικίσκων για διεξαγωγή εξετάσεων ανίχνευσης COVID-19 και ια-
τροφαρµακευτικού υλικού, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

Άρθρο πεντηκοστό πρώτο
Παράταση της κατ’ εξαίρεση δυνατότητας κατάρτισης 

και τροποποίησης οργανισµών νοσοκοµείων 

Το άρθρο ογδοηκοστό δεύτερο του ν. 4812/2021 (Α’ 110), περί
της δυνατότητας κατάρτισης και τροποποίησης οργανισµών νο-
σοκοµείων, κατ’ εξαίρεση της παρ. 1 του άρθρου 20 του ν.
4622/2019 (Α’ 133), µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµι-
κών, Υγείας και Εσωτερικών, µετά από εισήγηση του Διοικητή
της οικείας Υγειονοµικής Περιφέρειας (Υ.Πε.), παρατείνεται ως
προς την καταληκτική ηµεροµηνία ισχύος της έως την
30ή.6.2022. 

Άρθρο πεντηκοστό δεύτερο
Απλοποίηση διαδικασιών παροχής υπηρεσιών υγείας

1. Η ισχύς του άρθρου πεντηκοστού τρίτου της από 20.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), ως προς τη διαδικασία
επανέκδοσης γνωµατεύσεων στο πληροφοριακό σύστηµα υπο-
βολής δαπανών του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. e-dapy, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

2. Η ισχύς των προθεσµιών της παρ. 3 του άρθρου 20 του ν.
4683/2020, ως προς τη θεώρηση παραπεµπτικών κατά την πε-
ρίοδο διάδοσης του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

3. Η ισχύς του άρθρου εικοστού τρίτου του   ν. 4737/2020 (Α’
204), ως προς τη διαδικασία επανέκδοσης συνταγών στο σύ-
στηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης και έγκρισης φαρµάκων
µέσω του Συστήµατος Ηλεκτρονικής Προέγκρισης, παρατείνεται
έως την 30ή.6.2022.

4. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 45 του ν. 4764/2020 (Α’ 256),
ως προς τις µηνιαίες και επαναλαµβανόµενες γνωµατεύσεις χρο-
νίως πασχόντων, παρατείνεται έως την 30ή.6.2022.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΚΤΑΚΤΕΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣ ΕΝΙΣΧΥΣΕΙΣ 

ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο πεντηκοστό τρίτο
Έκτακτη οικονοµική ενίσχυση των ευάλωτων

συνταξιούχων - Πάσχα 2022

1. Χορηγείται έκτακτη οικονοµική ενίσχυση σε όσους κατά τον
µήνα Μάρτιο 2022 λαµβάνουν:

α) οριστική ή προσωρινή κύρια σύνταξη ή προκαταβολή κύ-
ριας σύνταξης, λόγω γήρατος, αναπηρίας ή θανάτου,

β) προσυνταξιοδοτική παροχή,
γ) αναπηρικά επιδόµατα που καταβάλλονται από τον Ηλεκτρο-

νικό Εθνικό Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (e-Ε.Φ.Κ.Α.),
δ) συνταξιοδοτικές παροχές της παρ. 3 του άρθρου 4 του ν.

4387/2016 (Α’ 85).
2. Η έκτακτη οικονοµική ενίσχυση της παρ. 1 χορηγείται, εφό-

σον συντρέχουν σωρευτικά οι ακόλουθες προϋποθέσεις:
α) Το ετήσιο ατοµικό φορολογητέο, πραγµατικό ή τεκµαρτό ει-

σόδηµά τους για το φορολογικό έτος 2020 δεν υπερβαίνει τις επτά
χιλιάδες διακόσια (7.200,00) ευρώ και το ετήσιο οικογενειακό φο-
ρολογητέο, πραγµατικό ή τεκµαρτό, εισόδηµά τους δεν υπερβαί-
νει τις δεκατέσσερις χιλιάδες τετρακόσια (14.400,00) ευρώ. Ως
φορολογητέο οικογενειακό εισόδηµα, για τους σκοπούς εφαρµο-
γής του παρόντος, θεωρείται το άθροισµα των φορολογητέων ει-
σοδηµάτων του υπόχρεου και του/της συζύγου ή µέρους
συµφώνου συµβίωσης που προκύπτει από τη δήλωση φορολογίας
εισοδήµατος φυσικών προσώπων του φορολογικού έτους 2020,
η οποία έχει υποβληθεί µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος.

β) Η συνολική αξία της ακίνητης περιουσίας, όπως αυτή προσ-
διορίστηκε για τον υπολογισµό του συµπληρωµατικού Ενιαίου
Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.), η οποία προκύπτει από
την πράξη διοικητικού προσδιορισµού ΕΝ.Φ.Ι.Α. του έτους 2021,
του υπόχρεου, του/της συζύγου ή µέρους συµφώνου συµβίωσης
και των εξαρτώµενων, κατά τον ν. 4172/2013 (Α’ 167), τέκνων που
αναγράφονται στη δήλωση φορολογίας εισοδήµατος του φορο-
λογικού έτους 2020, να µην υπερβαίνει το ποσό των διακοσίων
χιλιάδων (200.000,00) ευρώ.

γ) Κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος είναι φορολογικοί
κάτοικοι Ελλάδας, σύµφωνα µε τα στοιχεία που τηρούνται στο
µητρώο της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.) και
έχουν υποβάλει, µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος, δήλωση φο-
ρολογίας εισοδήµατος για το φορολογικό έτος 2020 ως φορο-
λογικοί κάτοικοι Ελλάδας.

3. Το ύψος της ενίσχυσης ανέρχεται ανά δικαιούχο που πληροί
τα κριτήρια της παρ. 2 στο ποσό των διακοσίων (200,00) ευρώ,
ανεξάρτητα του αριθµού εξαρτώµενων µελών αυτού. Σε περί-
πτωση που ο δικαιούχος λαµβάνει σύνταξη και από τον e-
Ε.Φ.Κ.Α. και από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους (Γ.Λ.Κ.), η
ενίσχυση καταβάλλεται από τον e-Ε.Φ.Κ.Α.. Σε περίπτωση που
και οι δύο σύζυγοι ή τα µέρη συµφώνου συµβίωσης είναι δικαιού-
χοι της ενίσχυσης, τότε η ενίσχυση των διακοσίων (200,00) ευρώ
καταβάλλεται και στους δύο δικαιούχους.

4. Η ενίσχυση καταβάλλεται µέχρι τις 21.4.2022.
5. Η έκτακτη οικονοµική ενίσχυση της παρ. 1 είναι αφορολό-

γητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά πα-
ρέκκλιση κάθε άλλης αντίθετης διάταξης, δεν υπόκειται σε
οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, συµπεριλαµβανοµένης
και της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης του άρθρου 43Α του ν.
4172/2013, δεν δεσµεύεται και δεν συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα
χρέη στη Φορολογική Διοίκηση και στο υπόλοιπο Δηµόσιο, τα
ασφαλιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα και δεν υπολογίζε-
ται στα εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποιασδήποτε πα-
ροχής κοινωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα.

6. α) Ο e-Ε.Φ.Κ.Α. αποστέλλει στην Α.Α.Δ.Ε. αρχείο µε τους
Αριθµούς Φορολογικού Μητρώου (Α.Φ.Μ.) και Αριθµούς Μη-
τρώου Κοινωνικής Ασφάλισης (Α.Μ.Κ.Α.) του συνόλου των δυνη-
τικών δικαιούχων των περ. α) έως γ) της παρ. 1.

β) Η Διεύθυνση Υποστήριξης Λειτουργίας Πληροφοριακών Συ-
στηµάτων Οικονοµικών Λειτουργιών (Δ.Υ.Λ.Π.Σ.ΟΙ.Λ.) της Γενικής
Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης
σε συνεργασία µε τη Διεύθυνση Εισοδηµατικής Πολιτικής
(Δ.Ε.Π.) του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους (Γ.Λ.Κ.) αποστέλ-
λει στην Α.Α.Δ.Ε. αρχείο µε τους Α.Φ.Μ. και Α.Μ.Κ.Α. των δικαιού-
χων συνταξιοδοτικών παροχών της περ. δ) της παρ. 1.

7. Η Α.Α.Δ.Ε., κατόπιν διασταύρωσης των υποβληθέντων, σύµ-
φωνα µε την παρ. 6 στοιχείων, µε τα στοιχεία που τηρούνται στα
πληροφοριακά της συστήµατα:

α) πραγµατοποιεί κεντρικά έλεγχο για τη σωρευτική πλήρωση
των προϋποθέσεων της παρ. 2, καθώς και έλεγχο των προϋπο-
θέσεων σώρευσης της παρ. 3, και παράγει αρχείο µε τους δι-
καιούχους της έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης,

β) χορηγεί στον e-Ε.Φ.Κ.Α. και στη Δ.Υ.Λ.Π.Σ.ΟΙ.Λ. αρχείο µε
τα στοιχεία των δικαιούχων που πληρούν σωρευτικά τις προϋπο-
θέσεις της παρ. 2.

8. Μετά τη λήψη του αρχείου από την Α.Α.Δ.Ε., ο e-Ε.Φ.Κ.Α.
και η Δ.Ε.Π. σε συνεργασία µε τη Δ.Υ.Λ.Π.Σ.ΟΙ.Λ. προβαίνουν
στην καταβολή του τελικού ποσού της έκτακτης οικονοµικής ενί-
σχυσης. Το αρχείο του προηγούµενου εδαφίου αποστέλλεται
από τον e-Ε.Φ.Κ.Α. στον Οργανισµό Προνοιακών Επιδοµάτων και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης για τη διενέργεια των απαιτούµενων
ελέγχων µη συρροής κατά την εφαρµογή του πεντηκοστού τέ-
ταρτου άρθρου.

9. Το ποσό της έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης καλύπτεται
από τον Κρατικό Προϋπολογισµό. Ειδικότερα, οι σχετικές πιστώ-
σεις για την καταβολή της έκτακτης ενίσχυσης στους δικαιού-
χους των περ. α), β) και γ) της παρ. 1 βαρύνουν τον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, το οποίο προβαίνει σε έκτακτη επιχορήγηση προς τον
e-Ε.Φ.Κ.Α. για λοιπούς σκοπούς, µετά από ισόποση ενίσχυσή του
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από τις πιστώσεις του Ειδικού Φορέα 1023-711-000000 «Γενικές
Κρατικές Δαπάνες» του Υπουργείου Οικονοµικών. Για τους δι-
καιούχους της περ. δ) της παρ. 1, η καταβολή της έκτακτης οι-
κονοµικής ενίσχυσης καλύπτεται από πιστώσεις του Ειδικού
Φορέα 1023-711-000000 «Γενικές Κρατικές Δαπάνες» του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών.

Άρθρο πεντηκοστό τέταρτο
Έκτακτη προσαύξηση προνοιακών παροχών σε χρήµα 
σε άτοµα µε αναπηρία, σε ανασφάλιστους υπερήλικες 

και σε δικαιούχους του Ελάχιστου Εγγυηµένου
Εισοδήµατος και του επιδόµατος παιδιού

1. Για τον µήνα Απρίλιο 2022, οι προνοιακές παροχές σε χρήµα
σε άτοµα µε αναπηρία, όπως αυτές προβλέπονται στην περ. ε)
της παρ. 1 του άρθρου 4 του                     ν. 4520/2018 (Α` 30),
προσαυξάνονται κατά διακόσια (200,00) ευρώ. Η προσαύξηση
αυτή θεωρείται ότι αποτελεί αντικείµενο των αιτήσεων, επί των
οποίων εκδόθηκαν οι εγκριτικές αποφάσεις χορήγησης των προ-
νοιακών παροχών του πρώτου εδαφίου και καταβάλλεται άπαξ,
ανεξαρτήτως αν οι δικαιούχοι λαµβάνουν περισσότερες της µίας
από τις προνοιακές παροχές του πρώτου εδαφίου. Η καταβολή
της προσαύξησης πραγµατοποιείται µέχρι την 21η.4.2022.

Την ανωτέρω προσαύξηση λαµβάνουν και:
α) τα άτοµα µε αναπηρία που θα κριθεί ότι δικαιούνται ανα-

δροµικής καταβολής της προνοιακής παροχής σε χρήµα για τον
µήνα Απρίλιο 2022, µετά την τακτική καταβολή της µηνιαίας προ-
νοιακής παροχής του µηνός αυτού και β) οι ανάδοχοι γονείς ατό-
µων ενταγµένων σε γενικά ή ειδικά αναπηρικά προνοιακά
προγράµµατα, οι οποίοι λαµβάνουν οικονοµική ενίσχυση, σύµ-
φωνα µε το δεύτερο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 12 του
ν. 4538/2018 (Α’ 85).

Αν οι δικαιούχοι της ενίσχυσης της παρούσας πληρούν και τις
προϋποθέσεις για τη χορήγηση της έκτακτης οικονοµικής ενί-
σχυσης του πεντηκοστού τρίτου άρθρου, λαµβάνουν µόνο την
ενίσχυση του πεντηκοστού τρίτου άρθρου. 

2. Για τον µήνα Απρίλιο 2022, η µηνιαία σύνταξη ανασφάλι-
στων υπερηλίκων του ν. 1296/1982 (Α’ 128) και το επίδοµα κοι-
νωνικής αλληλεγγύης ανασφάλιστων υπερήλικων του άρθρου 93
του ν. 4387/2016 (Α’ 85) χορηγούνται µε προσαύξηση ύψους δια-
κοσίων (200,00) ευρώ. Η προσαύξηση αυτή θεωρείται ότι αποτε-
λεί αντικείµενο των αιτήσεων, επί των οποίων εκδόθηκαν οι
εγκριτικές αποφάσεις χορήγησης της σύνταξης και του επιδό-
µατος του πρώτου εδαφίου και καταβάλλεται άπαξ. Η προσαύ-
ξηση καταβάλλεται στους δικαιούχους µέχρι την 21η.4.2022, υπό
την προϋπόθεση ότι η ισχύς των εγκριτικών αποφάσεων χορή-
γησης της σύνταξης και του επιδόµατος δεν έχει ανασταλεί. Αν
η προσαύξηση δεν καταβληθεί λόγω αναστολής της ισχύος της
οικείας εγκριτικής απόφασης, αποδίδεται στους δικαιούχους
µετά την τυχόν άρση της ανωτέρω αναστολής.

Αν οι δικαιούχοι της ενίσχυσης της παρούσας πληρούν και τις
προϋποθέσεις για τη χορήγηση της έκτακτης οικονοµικής ενί-
σχυσης του πεντηκοστού τρίτου άρθρου, λαµβάνουν µόνο την
ενίσχυση του πεντηκοστού τρίτου άρθρου.

3. Αν οι δικαιούχοι της προσαύξησης της παρ. 1 πληρούν και
τις προϋποθέσεις για τη χορήγηση της προσαύξησης της παρ.
2, λαµβάνουν µόνο την προσαύξηση της παρ. 1.

4. Για τον µήνα Απρίλιο 2022, η µηνιαία εισοδηµατική ενίσχυση
των ωφελούµενων µονάδων του άρθρου 2 της υπό στοιχεία
Δ13/οικ.53923/23.7.2021 κοινής απόφασης των Υπουργών Οικο-
νοµικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Εσωτερικών, Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Επικρα-
τείας (Β’ 3359), υπέρ των οποίων είναι σε ισχύ, κατά την
31η.3.2022, εγκριτική απόφαση χορήγησής της, προσαυξάνεται
στο διπλάσιο. Η προσαύξηση αυτή θεωρείται ότι αποτελεί αντι-
κείµενο των αιτήσεων, επί των οποίων εκδόθηκαν οι εγκριτικές
αποφάσεις χορήγησης της εισοδηµατικής ενίσχυσης του πρώ-
του εδαφίου, η ισχύς των οποίων δεν έχει ανασταλεί, και κατα-
βάλλεται άπαξ και κατά παρέκκλιση του ανώτατου µηνιαίου
ορίου του εγγυηµένου ποσού και των ανώτατων µηνιαίων ορίων
ανά ωφελούµενη µονάδα, όπως τα όρια αυτά ορίζονται στο

άρθρο 2 της ως άνω κοινής υπουργικής απόφασης. Η προσαύ-
ξηση δεν καταβάλλεται στις περιπτώσεις που η ισχύς της οικείας
εγκριτικής απόφασης έχει ανασταλεί, αποδίδεται δε στους δι-
καιούχους µετά την τυχόν άρση της ανωτέρω αναστολής. Η κα-
ταβολή της προσαύξησης προηγείται της τακτικής καταβολής
της µηνιαίας εισοδηµατικής ενίσχυσης και πραγµατοποιείται
µέχρι την 21η.4.2022.

5. Στους δικαιούχους του επιδόµατος παιδιού του άρθρου 214
του ν. 4512/2018 (Α’ 5) καταβάλλεται έκτακτη δόση για το έτος
2022, η οποία αντιστοιχεί στο µηνιαίως χορηγούµενο ποσό του
επιδόµατος προσαυξηµένο κατά το ήµισυ. Η έκτακτη δόση κα-
ταβάλλεται µέχρι την 21η.4.2022 σε όσους δικαιούχους έχει κα-
ταβληθεί η πρώτη δόση του επιδόµατος για το έτος 2022.
Αντίστοιχη έκτακτη δόση καταβάλλεται στους λοιπούς δικαιού-
χους του επιδόµατος του έτους 2022, µετά την έγκριση της αί-
τησης τους. Η χορήγηση της έκτακτης δόσης θεωρείται ότι
αποτελεί αντικείµενο των αιτήσεων, επί των οποίων εκδόθηκαν
οι εγκριτικές αποφάσεις χορήγησης του επιδόµατος στους δι-
καιούχους και καταβάλλεται άπαξ για κάθε εξαρτώµενο παιδί.
Αν, µετά την καταβολή της έκτακτης δόσης, από την εκκαθάριση
της δήλωσης φορολογίας εισοδήµατος των δικαιούχων του φο-
ρολογικού έτους 2021 µεταβληθεί η κατηγορία ισοδύναµου οι-
κογενειακού εισοδήµατος των δικαιούχων για το έτος 2022: α)
εφόσον προκύψει αχρεώστητη, εν όλω ή εν µέρει, καταβολή του
επιδόµατος, η καταβληθείσα έκτακτη δόση επιστρέφεται αναλό-
γως ή β) εφόσον προκύψει ότι αναδροµικά δικαιούνται µεγαλύ-
τερο ποσό επιδόµατος, η καταβληθείσα έκτακτη δόση αυξάνεται
αναλόγως, και το υπολειπόµενο ποσό αυτής αποδίδεται στους
δικαιούχους µαζί µε την καταβολή του ανωτέρω αναδροµικώς
οφειλόµενου ποσού του επιδόµατος.

6. Η προσαύξηση των παροχών του παρόντος άρθρου είναι
αφορολόγητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων,
κατά παρέκκλιση κάθε άλλης αντίθετης διάταξης, δεν υπόκειται
σε οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, συµπεριλαµβανοµέ-
νης και της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης του άρθρου 43Α του
ν. 4172/2013 (Α’ 167), δεν δεσµεύεται και δεν συµψηφίζεται µε
βεβαιωµένα χρέη στη Φορολογική Διοίκηση και στο υπόλοιπο Δη-
µόσιο, τα ασφαλιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα και δεν
υπολογίζεται στα εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποιασ-
δήποτε παροχής κοινωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα.

Άρθρο πεντηκοστό πέµπτο
Επίδοµα εορτών Πάσχα 2022 εργαζοµένων

σε αναστολή σύµβασης εργασίας

1. Εάν η σύµβαση εργασίας των εργαζοµένων τέθηκε σε ανα-
στολή κατά τον µήνα Ιανουάριο τρέχοντος έτους 2022, το ποσό
εκ του επιδόµατος εορτών Πάσχα, καθώς και οι ανάλογες ασφα-
λιστικές εισφορές που αντιστοιχούν στο χρονικό διάστηµα ανα-
στολής της σύµβασης εργασίας καταβάλλονται από τον Κρατικό
Προϋπολογισµό. Το επίδοµα εορτών Πάσχα του έτους 2022 υπο-
λογίζεται επί του ποσού της αποζηµίωσης ειδικού σκοπού και κα-
ταβάλλεται απευθείας στους εργαζόµενους από το Υπουργείο
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων.

2. Για τα ζητήµατα που δεν ρυθµίζονται από την παρ. 1, εφαρ-
µόζεται συµπληρωµατικά η υπ’ αρίθµ. 19040/7.12.1981 κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργασίας (Β’ 742).

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων δύναται να καθορίζονται η δια-
δικασία καταβολής του επιδόµατος εορτών Πάσχα για το έτος
2022 και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του
παρόντος.

Άρθρο πεντηκοστό έκτο
Μίσθωση τουριστικών καταλυµάτων έτους 2022 

για την κάλυψη αναγκών δηµόσιας υγείας - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 121 ν. 4790/2021

Στην παρ. 1 του άρθρου 121 του ν. 4790/2021 (Α’ 48), περί της
µίσθωσης τουριστικών καταλυµάτων για την κάλυψη έκτακτων
αναγκών δηµόσιας υγείας που συνδέονται µε την αντιµετώπιση

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Θ’ - 30 ΜΑΡΤΙΟΥ 2022 11085



του κορωνοϊού COVID-19, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις, α)
το δεύτερο εδάφιο τροποποιείται, ώστε καταληκτική ηµεροµηνία
διάρκειας των µισθώσεων να είναι η 30ή.9.2022, β) το τέταρτο
εδάφιο τροποποιείται, αντίστοιχα, ως προς την ηµεροµηνία
πέραν της οποίας καταβάλλεται από το Υπουργείο Τουρισµού
πρόσθετη οικονοµική αποζηµίωση σε περίπτωση που συνεχίζουν
να διαµένουν πρόσωπα στα ως άνω καταλύµατα, µέχρι τη συµ-
πλήρωση των αναγκαίων ηµερών διαµονής που έχουν οριστεί για
το καθένα εξ αυτών από τις αρµόδιες υγειονοµικές αρχές, γ) το
πέµπτο εδάφιο τροποποιείται, ώστε συµβάσεις οι οποίες έχουν
συναφθεί, κατόπιν προσκλήσεων εκδήλωσης ενδιαφέροντος για
προσφορά τουριστικών καταλυµάτων προς µίσθωση για την αν-
τιµετώπιση ενδεχοµένων κρουσµάτων COVID-19, και οι οποίες
έχουν παραταθεί έως και την 31η.3.2022, να δύνανται να παρα-
ταθούν εκ νέου, από τη λήξη τους έως και την 30ή.9.2022, και η
παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:
«1. Για την κάλυψη έκτακτων αναγκών δηµόσιας υγείας, που συν-
δέονται µε την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19, είναι δυ-
νατή, µε απόφαση του Υπουργού Τουρισµού, κατόπιν
δηµοσίευσης πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος και κατά
παρέκκλιση κάθε εθνικής διάταξης περί δηµοσίων συµβάσεων,
η µίσθωση µε απευθείας ανάθεση κύριων ή µη κύριων τουριστι-
κών καταλυµάτων της παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 4276/2014 (Α’
155), στο σύνολο της Ελληνικής Επικράτειας. Οι µισθώσεις της
παρούσας δεν δύναται να έχουν διάρκεια πέραν της
30ής.9.2022. Οι δαπάνες των ανωτέρω µισθώσεων βαρύνουν τον
τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Τουρισµού. Εφόσον συ-
νεχίσουν να διαµένουν πρόσωπα στα ως άνω καταλύµατα πέραν
της 30ής.9.2022, µέχρι τη συµπλήρωση των αναγκαίων ηµερών
διαµονής που έχουν οριστεί για το καθένα εξ αυτών από τις αρ-
µόδιες υγειονοµικές αρχές για την πρόληψη και αντιµετώπιση
του κορωνοϊού COVID-19, καταβάλλεται από το Υπουργείο Του-
ρισµού πρόσθετη οικονοµική αποζηµίωση. Συµβάσεις, οι οποίες
έχουν συναφθεί δυνάµει των υπό στοιχεία 6382/13.4.2021 (ΑΔΑ:
9ΟΔΥ-465ΧΘΟ-0ΑΥ), 7135/26.04.2021 (ΑΔΑ: 6ΒΨΑ465ΧΘΟ-ΜΡΙ),
7869/12.05.2021 (ΑΔΑ: ΨΠ0Ξ465ΧΘΟ-Π6Υ), 11493/29.06.2021
(ΑΔΑ: ΩΤΒ0465ΧΘΟ-4ΧΩ), 12294/09.07.2021 (ΑΔΑ:
ΨΞΜΧ465ΧΘΟ-3ΥΥ), 12348/12.07.2021 (ΑΔΑ: ΨΗΖ7465ΧΘΟ-
ΒΦΨ), 12776/19.07.2021       (ΑΔΑ:        9ΠΕ8465 ΧΘΟ-Υ8Π),
12981/21.07.2021 (ΑΔΑ: ΨΚΟ4465ΧΘΟ-ΚΔ7), 13361/27.07.2021
(ΑΔΑ: ΨΒ9Ε465ΧΘΟ-Ο64), 13638/29.07.2021 (ΑΔΑ:
ΩΣΠΓ465ΧΘΟ-ΑΩ2), 13706/30.07.2021 (ΑΔΑ: 6ΛΣΕ465ΧΘΟ-
Σ11), 16544/17.09.2021           (ΑΔΑ: 9ΗΤ9465ΧΘΟ-Γ7Σ), 

προσκλήσεων εκδήλωσης ενδιαφέροντος για προσφορά του-
ριστικών καταλυµάτων (κύριων ή µη κύριων) προς µίσθωση για
την αντιµετώπιση ενδεχοµένων κρουσµάτων COVID-19 και των
οποίων η ισχύς έληξε την 31η.10.2021 και παρατάθηκαν έως και
την 31η.3.2022, δύνανται, µε πράξη του αρµοδίου οργάνου, να
παραταθούν εκ νέου από τη λήξη τους έως την 30ή.9.2022, επί
τη βάσει της ζήτησης κλινών για τη διαµονή επιβεβαιωµένων
κρουσµάτων κορωνοϊού COVID-19 και των στενών επαφών τους.
Οι δαπάνες των µισθώσεων του προηγούµενου εδαφίου βαρύ-
νουν τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Τουρισµού.»

Άρθρο πεντηκοστό έβδοµο
Κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί καταγγελίας συµβάσεων 

µεταξύ τουριστικών επιχειρήσεων και των πελατών 
τους για την παροχή τουριστικών υπηρεσιών - 
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου εβδοµηκοστού 

της από 13.4.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου

Στην παρ. 3 του άρθρου εβδοµηκοστού της από 13.4.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 84), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), στην οποία περιέχονται
κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί της καταγγελίας συµβάσεων µε-
ταξύ τουριστικών επιχειρήσεων και των πελατών τους για την πα-
ροχή τουριστικών υπηρεσιών, τροποποιείται το δεύτερο εδάφιο,
ως προς τις ηµεροµηνίες λήξης της ισχύος των πιστωτικών ση-
µειωµάτων, και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Εάν, κατόπιν της κατά την παρ. 1 καταγγελίας, η τουριστική
επιχείρηση υποχρεούται να επιστρέψει στον πελάτη οποιοδή-

ποτε ποσό που ο πελάτης έχει καταβάλει ως προκαταβολή, εγ-
γύηση, αρραβώνα, µερική ή ολική εξόφληση ή µε οποιαδήποτε
άλλη µορφή για την εκτέλεση της σύµβασης, η τουριστική επι-
χείρηση δύναται, κατά παρέκκλιση των κατά περίπτωση εφαρ-
µοστέων διατάξεων σύµβασης ή νόµου, να προσφέρει στον
πελάτη αντί της επιστροφής χρηµάτων ισόποσο πιστωτικό ση-
µείωµα ισχύος δεκαοκτώ (18) µηνών από την ηµεροµηνία έκδο-
σής του. Τα ισόποσα πιστωτικά σηµειώµατα της παρ. 2, των
οποίων η ισχύς έληξε ή λήγει έως και την 31η.3.2022, παρατεί-
νονται από τη λήξη τους έως την 30ή.6.2022.»

Άρθρο πεντηκοστό όγδοο
Κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί καταγγελίας συµβάσεων 

µεταξύ τουριστικών επιχειρήσεων - Τροποποίηση 
παρ. 2 άρθρου εβδοµηκοστού πρώτου της από 13.4.2020

Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου

Στην παρ. 2 του άρθρου εβδοµηκοστού πρώτου της από
13.4.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 84), η οποία
κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), στην οποία
περιέχονται κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί της καταγγελίας συµ-
βάσεων µεταξύ τουριστικών επιχειρήσεων, τροποποιείται το δεύ-
τερο εδάφιο ως προς τις ηµεροµηνίες λήξης της ισχύος των
πιστωτικών σηµειωµάτων, και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Εάν, κατόπιν της κατά την παρ. 1 καταγγελίας, η µία εκ των
συµβαλλοµένων τουριστική επιχείρηση υποχρεούται να επιστρέ-
ψει στην αντισυµβαλλόµενη τουριστική επιχείρηση οποιοδήποτε
ποσό που η τελευταία κατέβαλε ως προκαταβολή, εγγύηση, αρ-
ραβώνα, µερική ή ολική εξόφληση ή µε οποιαδήποτε άλλη
µορφή, η οφειλέτρια τουριστική επιχείρηση δύναται, κατά πα-
ρέκκλιση των κατά περίπτωση εφαρµοστέων διατάξεων σύµβα-
σης ή νόµου, να προσφέρει στην αντισυµβαλλόµενη τουριστική
επιχείρηση αντί της επιστροφής χρηµάτων ισόποσο πιστωτικό
σηµείωµα ισχύος δεκαοκτώ (18) µηνών από την έκδοσή του. Τα
ισόποσα πιστωτικά σηµειώµατα της παρ. 1, των οποίων η ισχύς
έληξε ή λήγει έως και την 31η.3.2022, παρατείνονται από τη λήξη
τους έως και την 30ή.6.2022.»

Άρθρο πεντηκοστό ένατο
Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών 

του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης 
λόγω του κορωνοϊού COVID-19

Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου 14 της από 11.3.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 55), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 2 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), ως προς τη σύναψη δηµοσίων
συµβάσεων του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και των
εποπτευόµενων φορέων αυτού, παρατείνεται έως την
30ή.6.2022.

Άρθρο εξηκοστό
Χορήγηση ψηφιακών πιστοποιητικών ή βεβαιώσεων 
διαγνωστικού ελέγχου ή νόσησης από τον κορωνοϊό 

COVID-19 από φαρµακοποιούς και ιδιωτικά 
διαγνωστικά κέντρα

1. Κάθε φαρµακοποιός, ο οποίος διενεργεί στο κατάστηµά του
δοκιµασία ταχέων µοριακών ελέγχων (rapid test), δύναται να χο-
ρηγεί, κατά περίπτωση, στον ενδιαφερόµενο που το επιθυµεί: α)
Ψηφιακό Πιστοποιητικό COVID-19 της Ευρωπαϊκής Ένωσης (EU
Digital COVID Certificate - EUDCC) του Κανονισµού (ΕΕ)
2021/953 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
14ης Ιουνίου 2021 (L 211/1) και του άρθρου πρώτου της από
30.5.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 87), η οποία
κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4806/2021 (Α’ 95), µε το αποτέ-
λεσµα της τελευταίας δοκιµασίας ταχέων µοριακών ελέγχων
(rapid test) ή τη νόσηση από κορωνοϊό COVID-19, µέσω της ειδι-
κής ηλεκτρονικής πλατφόρµας της παρ. 3 του άρθρου πρώτου
της ως άνω Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου ή β) βεβαίωση
αρνητικού διαγνωστικού ελέγχου κορωνοϊού COVID-19 της παρ.
5 του άρθρου 5 της υπ’ αρίθµ. 2650/10.4.2020 κοινής απόφασης
των Υπουργών Υγείας και Επικρατείας (Β’ 1298) ή βεβαίωση νό-
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σησης, που επιβεβαιώνεται µε θετικό διαγνωστικό έλεγχο της
παρ. 1 του άρθρου 5 της ανωτέρω απόφασης, µέσω της ειδικής
ηλεκτρονικής εφαρµογής του ιδίου άρθρου. 

2. Ο φαρµακοποιός-διαπιστευµένος χρήστης εισέρχεται στην
ειδική ηλεκτρονική πλατφόρµα ή την ειδική ηλεκτρονική εφαρ-
µογή της παρ. 1, κατά περίπτωση, κατόπιν προηγούµενης αυθεν-
τικοποίησής του µε τη χρήση των µοναδικών κωδικών
πρόσβασης στο Σύστηµα Ηλεκτρονικής Συνταγογράφησης
(Σ.Η.Σ.), που διαθέτει, αφού έχει καταχωρίσει το αποτέλεσµα της
τελευταίας δοκιµασίας ταχέων µοριακών ελέγχων (rapid test) του
ενδιαφεροµένου στο Εθνικό Μητρώο Ασθενών COVID-19 του άρ-
θρου εικοστού ένατου της από 30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4684/2020 (Α’ 86).

3. Κάθε ιδιωτικό διαγνωστικό εργαστήριο που διενεργεί δοκι-
µασία ταχέων µοριακών ελέγχων (rapid test) ή µοριακής µεθόδου
ανάλυσης (PCR test), δύναται να χορηγεί, κατά περίπτωση, στον
ενδιαφερόµενο που το επιθυµεί, τα Ψηφιακά Πιστοποιητικά
COVID-19 ή τις βεβαιώσεις της περ. β’ της παρ. 1, µέσω της αν-
τίστοιχης ειδικής ηλεκτρονικής πλατφόρµας ή της ειδικής ηλε-
κτρονικής εφαρµογής.

4. Ο διαπιστευµένος χρήστης του ιδιωτικού διαγνωστικού ερ-
γαστηρίου εισέρχεται στην ειδική ηλεκτρονική πλατφόρµα ή την
ειδική ηλεκτρονική εφαρµογή της παρ. 1, κατά περίπτωση, κα-
τόπιν προηγούµενης αυθεντικοποίησής του µε τη χρήση των µο-
ναδικών κωδικών πρόσβασης στο Σύστηµα Ηλεκτρονικής
Συνταγογράφησης (Σ.Η.Σ.), που διαθέτει, αφού έχει καταχωρίσει
το αποτέλεσµα της τελευταίας δοκιµασίας ελέγχου του ενδιαφε-
ροµένου στο Εθνικό Μητρώο Ασθενών COVID-19 του άρθρου ει-
κοστού ένατου της από 30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4684/2020. 

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης δύνανται να ρυθµίζονται τα ειδικότερα ζητήµατα για
τη διαδικασία χορήγησης των πιστοποιητικών ή βεβαιώσεων του
παρόντος από τους φαρµακοποιούς και τα ιδιωτικά διαγνωστικά
εργαστήρια και να καθορίζονται τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα
για την ασφάλεια της επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία τεχνική ή άλλη λε-
πτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος. 

Άρθρο εξηκοστό πρώτο
Χορήγηση ψηφιακών πιστοποιητικών ή βεβαιώσεων

εµβολιασµού από ιδιώτες ιατρούς που διενεργούν
κατ’ οίκον εµβολιασµούς

1. Κάθε ιδιώτης ιατρός που διενεργεί κατ’ οίκον εµβολιασµούς
κατά του κορωνοϊού COVID-19, σύµφωνα µε το άρθρο 52Α του
ν. 4764/2020 (Α’ 256), περί ένταξης ιδιωτών ιατρών κάθε ειδικό-
τητας στο Εθνικό Πρόγραµµα Εµβολιασµών κατά του κορωνοϊού
COVID-19, δύναται, για τους εµβολιασµούς που διενήργησε ο
ίδιος, να χορηγεί στον ενδιαφερόµενο που το επιθυµεί, κατά πε-
ρίπτωση: α) Ψηφιακό Πιστοποιητικό COVID-19 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης (EU Digital COVID Certificate - EUDCC) του Κανονισµού
(ΕΕ) 2021/953 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 14ης Ιουνίου 2021 (L 211/1) και του άρθρου πρώτου της
από 30.5.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 87), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4806/2021 (Α’ 95), µε πλη-
ροφορίες σχετικά µε την κατάσταση του φυσικού προσώπου
όσον αφορά στον εµβολιασµό, µέσω της ειδικής ηλεκτρονικής
πλατφόρµας της παρ. 3 του άρθρου πρώτου της ως άνω Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου ή β) βεβαίωση εµβολιασµού της παρ.
5 του άρθρου 55 του ν. 4764/2020 µέσω της ηλεκτρονικής Πλατ-
φόρµας Έκδοσης Βεβαίωσης Εµβολιασµού κατά του κορωνοϊού
COVID-19.

2. Ο ιδιώτης ιατρός εισέρχεται, κατά περίπτωση, στις πλατ-
φόρµες της παρ. 1, κατόπιν προηγούµενης αυθεντικοποίησής
του µε τη χρήση των µοναδικών κωδικών πρόσβασης στο Σύ-
στηµα Ηλεκτρονικής Συνταγογράφησης (Σ.Η.Σ.), που διαθέτει,
αφού έχει καταχωρίσει τα στοιχεία του εµβολιασµένου και τη διε-
νέργεια του εµβολιασµού, στο Εθνικό Μητρώο Εµβολιασµών

κατά του κορωνοϊού COVID-19 του άρθρου 55 του ν. 4764/2020. 
3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης δύνανται να ρυθµίζονται τα ειδικότερα ζητήµατα για
τη διαδικασία χορήγησης των πιστοποιητικών ή βεβαιώσεων του
παρόντος, τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για την ασφάλεια
της επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα,
καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του παρόντος.

Άρθρο εξηκοστό δεύτερο
Ρύθµιση θεµάτων του Κρατικού Πιστοποιητικού 

Γλωσσοµάθειας - Τροποποίηση παρ. 1 
άρθρου 3 ν. 2740/1999

Στην παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 2740/1999 (Α’ 186), περί της
Κεντρικής Εξεταστικής Επιτροπής (Κ.Ε.Ε.) για το Κρατικό Πιστο-
ποιητικό Γλωσσοµάθειας, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις, α)
το πρώτο εδάφιο τροποποιείται, ως προς τη σύνθεση της Κ.Ε.Ε.,
β) το δεύτερο εδάφιο τροποποιείται ως προς την ιδιότητα των
εισηγητών θεµάτων, γ) το τρίτο εδάφιο καταργείται, δ) το τέ-
ταρτο εδάφιο τροποποιείται ως προς την ιδιότητα του γραµµα-
τέα και του αναπληρωτή του, ε) το πέµπτο εδάφιο τροποποιείται
ως προς το είδος της υποστήριξης που παρέχεται από το γραµ-
µατειακό προσωπικό, στ) προστίθεται έκτο εδάφιο και η παρ. 1
του άρθρου 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων
συνιστάται επταµελής Κεντρική Εξεταστική Επιτροπή (Κ.Ε.Ε.), η
οποία αποτελείται από µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπι-
κού (Δ.Ε.Π.) ή οµότιµους ή αφυπηρετήσαντες καθηγητές  των
τµηµάτων  ξένων γλωσσών των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυ-
µάτων (Α.Ε.Ι.), στα οποία λειτουργούν προγράµµατα ξενόγλωσ-
σης διδακτικής και αξιολόγησης γλωσσοµάθειας. Με την ίδια
απόφαση ορίζονται τουλάχιστον δύο (2) εισηγητές θεµάτων για
κάθε εξεταζόµενη γλώσσα που είναι εν ενεργεία ή αφυπηρετή-
σαντα µέλη Δ.Ε.Π. ή Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.)
ή Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) τµηµάτων
ξένων γλωσσών των Α.Ε.Ι., µε επιστηµονική γνώση και εµπειρία
προγραµµάτων ξενόγλωσσης διδακτικής και αξιολόγησης γλωσ-
σοµάθειας. Με την ίδια απόφαση ορίζονται ο Πρόεδρος και ο Αν-
τιπρόεδρος της Κ.Ε.Ε., εκ των µελών αυτής, καθώς και ένας (1)
γραµµατέας µε τον αναπληρωτή του από τους διοικητικούς
υπαλλήλους κλάδου ΠΕ που έχουν γνώση µίας (1) ξένης γλώσ-
σας από τις εξεταζόµενες γλώσσες ή αποσπασµένους εκπαιδευ-
τικούς της δηµόσιας εκπαίδευσης των κλάδων ΠΕ Αγγλικής,
Γαλλικής, Γερµανικής, Ιταλικής, Ισπανικής και Τουρκικής Φιλο-
λογίας της Διεύθυνσης Εξετάσεων και Πιστοποιήσεων της Γενι-
κής Διεύθυνσης Ψηφιακών Συστηµάτων, Υποδοµών και
Εξετάσεων του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων. Για την
υποστήριξη της ως άνω επιτροπής µπορεί να ορίζεται µε την ίδια
απόφαση περαιτέρω γραµµατειακό προσωπικό. Η θητεία των
µελών της Κ.Ε.Ε., του γραµµατέα και του αναπληρωτή του, των
εισηγητών θεµάτων και του περαιτέρω γραµµατειακού προσω-
πικού είναι διετής, αρχίζει την 1η Ιανουαρίου και λήγει την 31η
Δεκεµβρίου του επόµενου έτους.»

Άρθρο εξηκοστό τρίτο
Μεταβατικές διατάξεις για το Κρατικό Πιστοποιητικό 

Πληροφορικής - Τροποποίηση άρθρου 61 ν. 4653/2020

Στο άρθρο 61 του ν. 4653/2020 (Α’ 12), περί των µεταβατικών
διατάξεων του Κεφαλαίου Γ’ του νόµου αυτού για το Κρατικό Πι-
στοποιητικό Πληροφορικής, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις,
α) το πρώτο εδάφιο τροποποιείται, ώστε αα) να αφορά στις εξε-
τάσεις για την απόκτηση του πιστοποιητικού το έτος 2022, και
αβ) να έχουν δικαίωµα συµµετοχής στις εξετάσεις αποκλειστικά
οι µαθητές της Γ’ Γυµνασίου του σχολικού έτους 2018-20, που
ολοκλήρωσαν το πιλοτικό πρόγραµµα της υπό στοιχεία
211455/Δ2/6.12.2018 απόφασης του Υπουργού Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων (ΑΔΑ: ΩΝΕΝ4653ΠΣ-Μ5Η), και όχι οι µα-
θητές που θα ολοκληρώσουν παρόµοιο πρόγραµµα το σχολικό
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έτος 2020-2021, β) το δεύτερο εδάφιο καταργείται, και το άρθρο
61 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 61
Μεταβατικές διατάξεις Κεφαλαίου Γ’

Κατά την πρώτη εφαρµογή των εξετάσεων για την απόκτηση
του Κρατικού Πιστοποιητικού Πληροφορικής το έτος 2022, δι-
καίωµα συµµετοχής στις εξετάσεις έχουν αποκλειστικά οι µαθη-
τές της Γ’ Γυµνασίου του σχολικού έτους 2018-2019, που
ολοκλήρωσαν το πιλοτικό πρόγραµµα της υπό στοιχεία
211455/Δ2/6-12-2018 απόφασης του Υπουργού Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων (ΑΔΑ: ΩΝΕΝ4653ΠΣ-Μ5Η).»

Άρθρο εξηκοστό τέταρτο
Μεταβατικές διατάξεις σχετικά µε τη συµµετοχή

υποψηφίων µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες στις πανελλαδικές εξετάσεις - 

Τροποποίηση άρθρου 234 ν. 4823/2021

Στο άρθρο 234 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί των µεταβατι-
κών διατάξεων του Κεφαλαίου Γ’ του Μέρους Β’ του νόµου
αυτού, προστίθεται παρ. 2 και το άρθρο 234 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 234
Μεταβατικές διατάξεις Κεφαλαίου Γ’

1. Οι διατάξεις του παρόντος νόµου δεν θίγουν την ισχύ των
αξιολογικών εκθέσεων - γνωµατεύσεων που έχουν εκδοθεί έως
την έναρξη ισχύος του. Ο επανακαθορισµός των αξιολογικών εκ-
θέσεων - γνωµατεύσεων ως προς τα ζητήµατα, για τα οποία επι-
φυλάσσεται αποκλειστική αρµοδιότητα στα Κέντρα
Διεπιστηµονικής Αξιολόγησης, Συµβουλευτικής και Υποστήριξης
(ΚΕ.Δ.Α.Σ.Υ.) γίνεται από τα ΚΕ.Δ.Α.Σ.Υ..

2. Ειδικά για τις πανελλαδικές εξετάσεις του έτους 2022, η πα-
ράταση του χρόνου εξέτασης των υποψήφιων µε αναπηρία και
ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες του άρθρου 3 του ν. 3699/2008
(Α’ 199) αποτελεί αρµοδιότητα των συλλογικών οργάνων των
παρ. 3 και 4 του άρθρου 3 της υπό στοιχεία Φ.251/22806/
Α5/26.2.2021 απόφασης της Υπουργού Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων (Β’ 897), του άρθρου 12 της υπό στοιχεία
Φ.253/69990/Α5/7.5.2019 απόφασης του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων (Β’ 1736), της παρ. 8 του άρθρου
13 της υπό στοιχεία Φ.151/20049/Β6/20.2.2007 απόφασης της
Υπουργού Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων (Β’ 272) και του
άρθρου 13 της υπό στοιχεία Φ.253/128314/Β6/29.11.2002 από-
φασης του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων (Β’ 1538).»

Άρθρο εξηκοστό πέµπτο
Αποζηµίωση των εκπαιδευτικών που συµµετέχουν 

στη διεξαγωγή των εξετάσεων εισαγωγής στα Πρότυπα 
Σχολεία και των κληρώσεων εισαγωγής 

στα  Πειραµατικά Σχολεία - Τροποποίηση 
παρ. 4 άρθρου 21 ν. 4354/2015

Στην παρ. 4 του άρθρου 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), περί της
έκδοσης κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονοµικών και Παι-
δείας και Θρησκευµάτων για τον καθορισµό αποζηµίωσης για
τους εκπαιδευτικούς δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα και το λοιπό
προσωπικό που αποδεδειγµένα συµµετέχουν καθ’ οιονδήποτε
τρόπο στις διαδικασίες οργάνωσης, διεξαγωγής, υποστήριξης,
βαθµολόγησης / αναβαθµολόγησης και έκδοσης αποτελεσµάτων
εξετάσεων, καθώς και στην οργάνωση και διεξαγωγή σχολικών
αγώνων και διοργανώσεων, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις,
α) το πρώτο εδάφιο τροποποιείται, αα) µε την προσθήκη πρό-
βλεψης για καθορισµό αποζηµίωσης και για την περίπτωση της
διεξαγωγής εισαγωγικών εξετάσεων στα Πρότυπα Σχολεία (Π.Σ.)

και κληρώσεων για την εισαγωγή στα Πειραµατικά Σχολεία
(ΠΕΙ.Σ.), αβ) µε την κατάργηση της πρόβλεψης για έκδοσης της
σχετικής υπουργικής απόφασης το αργότερο έως 31.12.2016 και
γίνονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις, β) καταργείται το δεύτερο
εδάφιο, γ) στο τρίτο εδάφιο γίνονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
και η παρ. 4 του άρθρου 21 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Ειδικά, για τους εκπαιδευτικούς δηµοσίου και ιδιωτικού
τοµέα και το λοιπό προσωπικό που αποδεδειγµένα συµµετέχουν
καθ’ οιονδήποτε τρόπο στις διαδικασίες οργάνωσης, διεξαγω-
γής, υποστήριξης, βαθµολόγησης /αναβαθµολόγησης και έκδο-
σης των αποτελεσµάτων των: α) γενικών και ειδικών εξετάσεων
ή άλλης διαδικασίας εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση,
β) εξετάσεων ιδιωτικών, Γενικών και Επαγγελµατικών Λυκείων
(ΕΠΑ.Λ.) και Επαγγελµατικών Σχολών (Ε.ΠΑΣ.), γ) εξετάσεων ελ-
ληνοµάθειας, δ) εξετάσεων χορήγησης του Κρατικού Πιστοποι-
ητικού Γλωσσοµάθειας και ε) εξετάσεων για την εισαγωγή
µαθητών στα Πρότυπα Σχολεία (Π.Σ.) και κληρώσεων για εισα-
γωγή στα Πειραµατικά Σχολεία (ΠΕΙ.Σ.), καθώς και στις διαδικα-
σίες αναβαθµολογήσεων γραπτών δοκιµίων µαθητών
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, καθορίζεται αποζηµίωση µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, µη υπολογιζόµενου στην περίπτωση αυτή του ορίου της
παρ. 3. 

Με όµοια απόφαση καθορίζονται οι αποζηµιώσεις των συµµε-
τεχόντων στην οργάνωση και διεξαγωγή σχολικών αγώνων και
διοργανώσεων (αθλητικοί αγώνες και διοργανώσεις, ενδοσχολι-
κής ή τοπικής ή περιφερειακής ή πανελλήνιας ή διεθνούς εµβέ-
λειας), καθώς και κάθε είδους συναφείς και αναγκαίες δαπάνες,
όπως οι δαπάνες αποζηµίωσης (ηµερήσιας, ανά αγώνα, αναδιορ-
γάνωση κ.λπ.), µετακίνησης, διαµονής, διατροφής, καθώς και
λοιπές δαπάνες, οι οποίες περιγράφονται στην εν λόγω κοινή
υπουργική απόφαση, µη τηρουµένων των διατάξεων της παρ. 3.»

Άρθρο εξηκοστό έκτο
Ρυθµίσεις για τα όργανα διοίκησης των Ανώτατων 

Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων

1. Η προκήρυξη εκλογών για την ανάδειξη των Πρυτανικών
Αρχών και των Κοσµητόρων Σχολών στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά
Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.), η θητεία των οποίων λήγει την 31η.8.2022, δεν
δύναται να εκδοθεί πριν από την 30ή.6.2022, κατά παρέκκλιση
του άρθρου 69 του ν. 4692/2020 (Α’ 111), περί της προκήρυξης
εκλογών για την ανάδειξη Πρύτανη και Αντιπρυτάνεων, και της
παρ. 3 του άρθρου 19 του ν. 4485/2017 (Α’ 114), περί της προ-
κήρυξης εκλογών για την ανάδειξη Κοσµήτορα, αντίστοιχα. Εάν
για οποιονδήποτε λόγο εκδοθεί προκήρυξη για την ανάδειξη των
οργάνων της παρούσας πριν από την 30ή.6.2022, οι εκλογές θε-
ωρούνται αυτοδικαίως άκυρες.

2. Εάν για οποιονδήποτε λόγο δεν καταστεί δυνατή η ολοκλή-
ρωση της ανάδειξης των µονοµελών οργάνων της παρ. 1 έως την
1η.9.2022, η θητεία των Πρυτανικών Αρχών και Κοσµητόρων Σχο-
λών των Α.Ε.Ι., η οποία λήγει την 31η.8.2022, παρατείνεται αυτο-
δικαίως έως την ολοκλήρωση των διαδικασιών ανάδειξης των
νέων µονοµελών οργάνων, και για χρονικό διάστηµα που δεν δύ-
ναται να υπερβεί την 31η.12.2022.  

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο εξηκοστό έβδοµο 
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται σε επι-
µέρους διατάξεις.

Αθήνα,.........................2022
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ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 20.45’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Πέµπτη 31 Μαρτίου 2022 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, µόνη συ-
ζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Μετατροπή
του Οργανισµού Ασφάλισης Εξαγωγικών Πιστώσεων (Ο.Α.Ε.Π.)
στην Ανώνυµη “Εταιρεία Ελληνική Εταιρεία Εξαγωγικών Πιστώ-
σεων” και κύρωση του Καταστατικού της».

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

11. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

13. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

15. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

17. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ
ΚΡΙΣΗΣ ΚΑΙ 
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

19. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ 
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΥΓΕΙΑΣ

8. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

10. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

12. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ
ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ

14. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

16. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

18. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

25. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                           ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

21. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

23. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

22. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ

24. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ


